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Onsöz 

Bu kitabın 395. sayfasında bir fotograf var. 
1983 yılında Erdal İnönü'nün Turgut Özal'la buluş

masında çekilmiş. Fotogr-afta görüşmeyi ayakta izleyip 
not alırken görünen gazetecilerden biri de (bıyıkh olan) 
benim ... 

O günden sonra Erdal lnönü'yü her daim saygı ve 
hayranlıkla izledirn. 

Türkiye'nin ihtiyaç duydugu birikim, olgunluk ve 
bilgelige sahip oldugunu düşündüm hep ... 

Onu zihnimde curnhurbaşkanlıgına yakışurdırn. 
O ilk fotograftan neredeyse çeyrek asır sonra yeni

den buluşmak kısmet oldu. 
Bu kez o, bir emekli siyasetçiydi; ben onun anılannı 

kalerne almak üzere kollan sıvarnış bir yazar ... 
Benim gibi bir tarih meraklısı ve babasının belgese

lini de yapmış bir belgeselci için eşsiz bir fırsattı. 
O dönem, en yakın arkadaşlanndan Feza Gürsey'in 

adını taşıyan enstitüde yeni kitabı üzerinde çalışıyordu: 
Cumhuriyet döneminde temel bilimler alanında ya

pılan araşurrnalann bibliyografyası ... bir vefa belgesi... 



AnkaKuşu 

tık buluşmamız, bir sevgililer günüydü. Sonra her 
hafta Çarşamba sabahları düzenli olarak buluştuk. 

Ben Salı günleri televizyonda bir tartışma programı 
yönetiyordum. Ertesi sabah kalkıp onunla söyleşiye gi
diyordum. 

Sohbete, geeeki tartışmanın bir yorumuyla başlı
yorduk. 

Sonra onun uzun hayat yolunda adım adım yürü
yorduk. 

Teybe kaydettiğimiz görüşmeyi, NTV'den kamera
man arkadaşım Oktay Taşkın da görüntülüyordu. 

Erdal Bey, -kitapta okuyacagınız gibi- babadan miras l?ir 
disiplini� her seferinde tam vaktinde geliyor, kimi za
man yanında, konuşacağımız döneme ait notlannı, bel
gelerini , dosyalannı da getiriyor ve bütün sorulanma 
büyük samirniyetle cevap veriyordu. 

O, nrredeyse Cumhuriyet'le yaşıt yaşamını anlattık
ça, biz birinci elden bir tarih dersi dinlemiş gibi hissedi
yorduk kendimizi. . .  

Böyle bir tanık bulunca, sohbet kaçınılmaz olarak 
babasına ve İnönü döneminin merak konusu olayianna 
uzandı. 

Yani onun hayatı boyunca hep karşılaştığı şey, ka
çınılmaz olarak son söyleşisinde de başına geldi: 

Kendi ismi, babasınınkiyle birarada anıldı. 
Ama bu, kitabın bir tarih tanıklıgına dönüşmesini 

sagladı; 
lnônü adının, hem tanıgı, hem kahramanı olduğu 

bir tarih ... 



Onsöz 

Dokuz hafta süren bu söyleşi maratonu boyunca Erdal 
Bey'den en çok aklımda yer eden özellikleri sıralayayım: 

llki kibarlık. .. 
Karşısındakinin mevkii, yaşı, ünvanı ne olursa ol

sun herkese eşit ve bonkörce dagılan, samimi bir kibar
hk. .. 

Ikincisi sadelik ... 
Oturdugu odadan bindigi arabaya, giydigi kıyafet

ten seçtigi sözcüklere degin uzanan, hayranlık uyandı
ran bir sadelik. .. 

Üçüncüsü tevazu ... 
Dünya literatürone girmiş akademik çalışması için 

bile, "Aslında yeni bir şey degildi" diyecek kadar özgü
ven yüklü bir tevazu ... 

Artı güleryüz, çalışkanlık ve nüktedanlık. .. 
Kamuoyunun yakından bildigi bu özelliklere ilave

ten, söyleşinin sonlanna dogru onun dünyaya, inanç 
sistemine, ölüme dair fikirleriyle tanışıp filozof yanını 
da keşfedeceksiniz. 

12 Eylül siyaseti, işte böyle bir insanı veto etti. 
Siyasetin bugünkü kısırhgından yakınırken, unut

mamamız gereken bir ayrıntı bu ... 

"Çarşamba buluşmalan"nın sonuncusunu 5 Haziran 2007 
günü yapuk. 

O gün salıydı aslında ... 
Ama ertesi gün, yani 6 Haziran Çarşamba onun yaş

günüydü. 
Sona yaklaşmıştık Ertesi hafta onuncu ve sonuncu 

buluşma için sözleştik. 
Ama buluşamadık. 
Rahatsızdı. 



AnkaKuşu 

Tedavi oluyordu. 
Biraz ara verdik; ben o süre içinde söyleşiyi toparia

yıp eksikleri belirleyecektim. Sonra bir gün buluşup ta
mamlayacak ve tümü üzerinden yeniden geçecektik. 

O buluşma hiç gerçekleşemedi. 
Erdal Bey'in hastalıgı i lerledi. Amerika'ya tedaviye 

gitti. lyileşip dönmesini ümitle bekledik 
Tedavi uzayınca kızkardeşi Özden Toker �biraz da 

ona meşgale ve moral olur umuduyla- kitabın taslakla
rını Amerika 'ya götürdü. 

Iki kardeş, uzun bir aradan sonra, uzak bir coğraC
yada birlikte geçirdikleri bir örnrün tutanaklarım diz
dize okudular. 

Daha doğrusu Özden Toker, abisi Erdal'ın kulağına 
okudu. 

Erdal Bey, küçük düzeltmeler yaptı. 
Eksikleri dönüşte tamamlayacaktık. 
O da olmadı. 
Erdal Bey'i, kitabını görerneden kaybettik 

t 

Sonrası benim için zordu. 
Büyü.k bir emanetle başbaşa kalmıştım. 
Üstelik eksikleri vardı. 
Kitabı, hemen vefatının ardından çıkarmak isteme

dim. 
Demlenmesini bekledim. 
O süreçte eksik kalan kimi yerleri, hatırlayamadığı 

olay ya da tarihleri daha önce yazdığı anılanndan, aldığı 
notlardan, yaptığı açıklamalardan tamamladım. 

Hafızanın yanıltma ihtimaline karşı, onun yol arka
daşlanndan yardım rica ettim. 

Önce kardeşi Özden Toker, sonra eşi Sevinç lnönü, 
siyasetteki yoldaşı Yiğit Gülöksüz ve onu adım adım iz-



Önsoz 

lemiş gazeteci ar kadaşım Vedat Çuhadar kitabı tıtız
likle okuyarak büyük katkı yaptılar. Hepsine teşekkür 
borçluyu m. 

Nazan Gezer, Imge Kitabevi'yle birlikte kitabın ölüm 
yıldönümüne yetişmesi için canla başla çalıştı. 

lnönü Vakfı, lnönü ailesi ve Milliyet'in usta foto mu
habiri Mustafa Istemi arşivlerini açtı. 

Ve fotograf sanatçısı dostum Murat C. Özcan, Erdal 
Bey'in çalıştıgı Feza Gürsey Enstitüsü'nün önündeki ko
rulukta, kitabın kapagında gördügünüz fotografı çeke
rek, "Anka kuşu"nun uzun yolculugunu mükemmelen 
görselleştirdi. 

Anka Kuşu, onun hayatta yazdıgı tek şiirin kahrama
nıydı. 

Ço� yaşltının aksine o, şiirini bir sevgiliye değil, 
uğruna ömrünü adayacağı fiziğe yazmıştı. 

Tabii yazdıgı şiirdeki efsanevi kuşun, bir gün kendi
sini anlatan bir kitaba başlık olacagtm düşünemeden ... 

Tiliz biriydi Erdal Bey, 
"Bir kitaba baktıgım zaman oradaki eksigi hemen 

görürüm" derdi. 
N e yazık ki, kendi kitabındaki eksiği göremeyecek. 
Ama bu "son söyleşi" de anlattıklanyla herkes onun, 

bilim ve siyaset dünyası için ne büyük bir değer oldu
gunu görecek. 

Onun manevi mirasını geç de olsa sizlere ulaştıra
bilmenin gurur ve heyecanıyla ... 

Can Dondar 
Ekim2009 





Giriş 

Agustos 2009 Budnım 
Kiı.abın taslağı uz:erinde yaz: mesaisl... 

Geçtigirniz Agustos ayında, Bodrum'da taslak üzerinde 
çalışırken, Can Dündar benden söyleşi için bir giriş ya
zısı istedi. 

Boş bulunup "Pekiyi" demiş oldum bir kez ... Şimdi 
önümde beyaz bir sayfa, bu işin altından nastl kalkaca
ğımı düşünürken, beni yönlendiren gene Erdal'm biri
kimleri oldu ve aklıma eserin oluşumu konusunda biraz 
bilgi vermek geldi. 

Elimde 2007 yılına ait kapaklan ciltli, köşeleri san 
metal giydinneli, sa� üst kısmında "Orta Dogu" logosu 
basılı, sag alt tarafında ise Prof. Dr. Erdal !nömi adı ya
ztlt, itina ile hazırlanmış bir ajanda var. 

Eşimin günlük notlar tuttugu, nerede ise her yıla ait 
bir tane olan çok sayıdaki ajandalardan birisi, en so
nuncusu ... 

Yazılar 12 Ocak Cuma günü başlıyor. 
Okuyorum: 
"2007 için ajandam geldi, yazmaya başhyorum. Ak

şam Özdem Sanberk ve Sumru Sanberk'in kızlarının dü
gününe gidecegiz, Liman Lokantast'na". 

Sayfalan kanşttnyorum, 14 Şubat Ça[Şamba, şöyle 

bir not düşmüş: 
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"Saat l3'te Can Dündar, hakkımda kitap yazmak için 
konuşmaya gelecek. . .  Enstitüde. Konuştuk sözleşmeyi 
imzaladım. 7 Mart'ta Can Dündar gelecek ve görüşmeler 
başlayacak . n 

"7 Mart Çarşamba: Saat l3'te Can Dündar ile Ensti
tüde buluşacagız. Söyleşi için. Geldi, konuştuk, bir plan 
yaptık. 21 Mart'ta tekrar buluşacağız . . .  " 

Ajandadaki en son buluşma tarihi 5 Haziran Sah 
' 

günü . . . " 

Umarım bu güzel ve  anlamlı eser okuyucular tara
fından da beğenilir ve gelecek kuşaklara örnek bir belge 
olarak kalır. 

Kendisinin de kitabın sonunda özedediği gibi: "Sen 
güzel güzel yazarsın, ben de zevkle o kurum." 

Şimdi okuma zamanı . . .  "Erdalizma"h . . .  kıraatler di
lerim. 

Erdal lnönü'yü ölümünün ikinci yılında sevgiyle, 
sonsuz özlemle, minnede anıyoruz. 

Ruhu şad olsun . . .  
Saygılarımla . 

Sevinç lnönü 

18Ekim2009 

Istanbul, Anadoluhisarı 



Teşekkür 

Bu kitabın oluşumunda katkısı olan herkese minnetta
rım. 

En başta projeyi "çok gerçekçi bir zamanlama" ile 
hayata geçiren, emek veren Can Dündar ve ekibine, dü
zelLmelere yardımcı olan Özden Toker'e, Gülsün Bilge
han'a, bazı tarih ve olayları hatırlamak konusunda de
�erli yardımlarını esirgemeyen Yigiı Gülöksüz'e, her 
zaman destek olan Meral Serdaroglu'na, Uğur Büke'ye, 
Güneş Gürseler'e, Mehmet Ural'a ve daha isimlerini bu
raya sıgdırarnayacagım birçok sevgili dost, arkadaş, ak
rabaya ve nihayet çok kısa bir sürede örnek bir davra
nışla kitabın baskısını gerçekleştiren lmge Kitabevi Ya
yınları'na en içten duygulada teşekkür ederim. 

Özel olarak Houston'daki çok zor ve acılı günleri
mizde sonsuz enerjisi, sıcak sevgisi ile bana güç veren 
Şule Bucak'ı sevgi ile kucakhyorum. lyi ki varsın ve iyi 
ki seni tanıdık .  

Sevinç lnönü 



lsmcı-Erdallnönü- "Erdal ismini babam yarattı" 



Erkek Dal 

Pembe Köşk'ten başlayalım. Nasıl bir evde dünyaya 
geldiniz? 

O bir bag evi . . .  Asl ında adı "Pembe Köşk" degildi o 
zaman . . . O ismi Metin (Toker) koydu. Severdi böyle bir 
imaj uyandıran, basit isimlendirmeleri . . .  Biz "Pembe 
Köşk" degil, "Babamın evi" derdik Babam orayı savaşın 
sonunda Ankara'ya geldiğinde almış. Sonra evin üst ka
tma bizim yauıgımız odayı yapmışlar; aşagıya da büyük 
camekanh salonu ekleyip biraz büyütınüşler. Ben, o bü
yümüş halini biliyorum. Ankara'nın ilk balosu o salon
da verilmiş. Kalabalık misafirler orada ağırlamrdı. Ba
bamın yukarıda kütüphanesi vardı .  Yatak odası ise ek
leme yapılıı-ken iyi hesaplanmadığından biraz yük.o;ek 
olmuş; oraya ç1kmak için S basamakh bir merdiven koy
muşlar. Babam yaşland1ğında �şu basamaklar olmasa da
ha iyi olurdu, n diye söylenirdi. 



An/al Kuşu 

Abiniz/e ikiniz aym odada mı kalırdınız? 

Evet. O oda da hala duruyor. Büyücek bir odadır. 
Biz çocukken iki tarafında birer yatak vardı . Yataklann 
yanına da eski usul dolaplar konmuştu. O dolaplar da 
hala duruyor. 

Babanız ilk og/andan sonra bir kız istiyormuş aslın
da ... Bundan hiç bahsettiler mi? 

Hayır , onu pek söylemediler , bilmiyorum . Tabii kız 
kardeşimi çok severdi. Resimlerde de büyük kurdelesiy
le görmüşsünüzdür, çok sempatik görünürdü. 

Erdalismi nerden geliyor? 

Babam severdi isim bulmayı . .. Ömer ismini kendisi 
bulmamış, o eskiden kalan bir isim . . .  Ama ondan sonra 
benim ve kız kardeşimin isimlerimizi babam buldu ya
hut d� yarattı . O zamana kadar "Erdal" ismi yoktu. "Er
kek dal" anlamında onu kendisi uydurmuştu. "Özden"i 
de herhalde "öz" den gelen bir isim diye düşündü. 

O dönemlerde aileden çocuklan olanlar, "Bize bir isim 
ver" diye hep babama gelirlerdi. O da severdi isim koy
mayı; memnuniyetle isim verirdi. Mesela sonradan ünlü 
bir doktor olan, halamın torunu Kut'un, amcaının çocuk
lan Ünal ve Mutlu'nun isimlerini de babam koymuştu . 

Yani siz Tlirkiye'nin ilk "Erdal"ısınız? 

Evet; ama o senelerde benden dolayı Erdal adı veri
len başkaları da var. Mesela Ankara'da " Erdal" diye ünlü 
bir futbolcu vardı. 



Erkek Dal 

Kaç kişi yaşıyordunuz evde? 

Babaannem, babam , annem, ahim, ben, kız karde
şirole toplam 6 kişiydik . Babamın annesi Cevriye Hanım 
yıllarca bizim yanımızda yaşadı . llkokul, ortaokul, l ise, 
üniversite yıllanmda büyükannem hep evdeydi . Sonra 
kız kardeşimin "Matmazel" dedigimiz, Marguerite V il
laume adlı bir ögretmeni vardı. O da evin sakinleri ara
sına katıldı. Hem kız kardeşime bakar, hem de Fransız
ca dersi verirdi. Kız kardeşim gibi ,  ben ve ahim de Fran
sızcayı ondan ögrendik . Misafir olarak da bazen akraba
lar gelirdi; Istanbul'dan arncamlar gelirdi ömegin . . .  

Çalışaniannsayısı çok muydu? 

Evde annerne yardım eden bir kadın vardı. O da ev
de kalırdı .  Tabii bahçıvan, aşçıbaşı ve eve bakan müs
tahdem . . .  Onlar, evin dışında, bahçe içindeki müstah
dem binasında kalırlardı. Aşçının kaldıgı yer, hemen 
evin bitişiğindeydi . Ötekiler hatırladıgım kadarıyla evin 
yanındaki müştemilatta kalırlardı. Bir de Özel Kalem 
Müdürü Vedit Uzgören vardı . Babam yakmda olmasını 
istedigi için o da hemen bahçe içindeki ufak evde kalırdı. 

Evin bahçesi o zaman daha mı geniştil 

Evet, bahçe daha büyü.ktü. Şu anda binalarm yapıl
dıgı aşağıdaki bahçede büyük meyve agaçları vardı . Ay
rıca babam ata binmeye meraklı olduğu için, meyvelik
lerin yanma bir manej yaptırmıştı. Manejin yanmda da 
S ahır vardı . Orada 2-3 at bulunurdu. Babam başbakan
ken , her sabah ata binerdi. Aslında ailede annem dahil 
herkes at binerdi . 



Anka Ku�u 

Başbakamn oglu oldugunuzu ne zaman lark ectiniz? 

Yavaş yavaş öğrendik. Ben l926'da doğdum; babam 
başbakandı . 1937'de ayrıldı, yani ll yıl . . .  Kendimi bil
diğim zamanlardan itibaren beraber yemek yemeye baş
ladık . Aşağıda büyük bir yemek masası vardır, hala du
rur, o masada öğleyin ve akşam yemek yenirdi . Ahim ve 
ben , sabahleyin kahvalndan sonra okula giderdik Öğle 
yemeğinde dönerdik Kız kardeşimiz zalen evde olurdu. 
Babam da gelir, öğle yemeğini hep bir1ikte yerdik 

Nasıl biroturma düzeni olurdu? 

Babarn tabii baş köşede olurdu. Büyükannem solun
da, annem sağında otururdu. Abim büyükannemin ya
nında otururdu . Ben, annemin yanında otururdum. Be
nim yanımda kız kardeşim otururdu. Onun yanında da 
ınaLmazeJi otururdu. Özel Kalem Müdürü, babamın kar
şısında otururdu. Yaver de Özel Kalem'in yanında otu
rurdu� 

Normal yemek erkanı bunlardı, ama çoğu zaman 
bir misafir olurdu. Babam başbakanken herhalde misa
firsiz bir soframız olmamıştır .  Bir mi l letvekili, bir  büyü
kelçi ya da bir bakan yemekte bulunurdu. Babam genel
likle yemekten evvel misafirini yemek salonunun ya
nındaki odada kabul ederdi. Resmi işler orada konuşol
duktan sonra yemeğe gelirierdi . Biz okula yetişelim diye 
daha evvel başlamış olurduk, ama beraber devam eder
dik. Yemekte de güncel konuşmalar sürerdi; oradaki ko
nuklar babama yaptıklannı anlatırlardı. Kendilerini gös
termek için bakanlıklarında veya büyükelçiliklerinde olan 
ilginç olayları anlaurlardı. Biz de zevkle dinlerdik 
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Erkek Dal 

Sıkılmaz mıydınız? 

Yok, sıkılmazdık Hatta bazen sorardık "Bugün ye
mekte kim var" diye ... ly1 konuşan birisi varsa "Ooo 
iyi," derdik. Mesela Hamdullah Suphi Bey (Tannöver) 
böyle fiyakalı jestlerle, kendini beğenen bir tavırla ama 
güzel konuşurdu_ Onun gibi iyi konuşanlar olduğunda 
biz de özellikle dinlerdik O zaman farkında değildim 
ama sonradan fark enim ki, o konuşmalardan çok şey 
öğrenmişim ben _ _  _ 

Kimleri hatırlıyorsunuz o sofrada n? 

En çok gelen Şükrü Saracoğlu'ydu. Daha önce Ada
let Bakanı"ydı. Sonra Dışişleri Bakanı oldu. O dönem 
Maliye Bakanı Fuat Ağrah gelirdi. İçişleri Bakanı Şükrü 
Kaya gelirdi. Zamanın ekonomi bakanlan gelirdL 

Büyükelçi/erden? 

Berlin Büyükelçisi Harndi Arpağ'ı, Moskova Büyü
kelçisi Zekai Apaydın'ı hatırlıyorum. Onlardan da çok 
güzel anılar dinledik 
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Atatürk Efsanesi 

Atatürk geldi mi sofraya? 

Hayır. Atatürk'ü hiç sofrada görmedim. Atatürk gel
diginde zaten biz çocuklar, saygıdan çıkmazdık yanı
na .... Sadece kız kardeşim son dönemde Atatürk'ü daha 
çok gördü. Çünkü Atatürk, evlat edindigi Ülkü ile bera
ber ge1irdi; o zaman "arkadaşlık etsin" diye kız karde
şimi de çagırırlardı; ama bizi çagırrnazlardı. Ben Ata
türk'ü bir kez gördügürnü hayal meyal hatırlıyorum. 
Onu da annem hatırlauı. Ilkokulu bilirmek üzere oldu
gum dönemde, biz sünnet olduktan sonra gelmişti . Bah
çede yataktaydık Atatürk geldi, yanımıza oturdu. Ama 
ne söylerligini haurlamıyorum. 

Nasıl haurlıyorsunuz AtJJtürk'u? Babanızın bir ar
kachışı gibi mi? Bir efsane olarak mı? 

Efsane gibi tabii... Büyük bir saygı ve korku da var
dı. Tabii çocuk olarak korkulacak herhangi bir hareke
tini görmedik, ama korkuyla saygı karışımı bir büyük 
hayranlık vardı tabii ... 



Atiliürk Efs;mesi 

Erdal lnönü ve M_ Kemal Atalllrk 

Bir de o zaman çocuk gözüyle bende öyle bir izie
nim vardı ki, babamlar ne isterlerse yapabilirlermiş gibi 
getirdi. Mesela bakanlar gelir, babamla konuşurlar, ba
bam "Şöyle yapın, böyle yapın" der, ondan sonra o işler 
yapılır. Hiçbir güçlük görmeden yetişli�imiz o olumlu 
havada, sanırdım ki Atatürk'le babam için hiçbir engel 
yoktu . 

tık defa 2. Dünya Savaşı başladıktan sonra ekono
mik zorluklar çıkınca her istediklerini yapamadıklannı 
fark ettim. Çünkü gelen bakanlar oluru o lmazı anlat
maya başlamışlardı. 

Yazlan n� yapardınız? 

Yazın lstanbul'a dinlenıneye gidilirdi. O da açıkça 
söylenirdi; "Başbakan dinlenıneye giui" diye . . .  Öyle 
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Anka Kıışıı 

"yaz dönemi çalışmalan için" filan denmezdi. Yalova'da 
Cumhurbaşkanhgı'nın biT köşkü var. Onun yanındaki 
evde kahrdık. Yamaçta yapıldıgmdan aşağı doğru inerdi. 
Evin girişinde büyük bir salon ve 2-3 oda vardı. Biz ora
ya gidince annemin ve babamın akrabaları, amcamlar, 
yengem, çocukları ziyareLimize gelirlerdi. Yalova'daki 
yemeklerde bazen 20 kişi olurduk. Ve annem, hayranlık 
verecek şekilde, kışm Pembe Köşk'u idare euigi gibi ya
zm da Yalova'daki evi idare ederdi. Hiçbir zaman da şi
kayet euigini duymadım. Şimdi bakıyorum, bizim evi
mize 2-3 kişi misafir gelince bir zorluk oluyor. Oysa Ya
lova'da ben, lO kişi misafir geldiginde bile hiçbir şikayet 
duymadım annemden . . . Çok iyi yönetirdi evi. . .  ve tabii 
biz çocuklar orada çok eglenirdik. 

Yaz gelip lstanbul'a gidilmesini özlemle beklerdik. 
ızmir'deki amcaman oglu Reşit getirdi .  Annemin Istan
bul'daki dayısının oglu Cevdet Özgen'in bizim yaşımız
da çocukları vardı. Onlar gelirdi. Özellikle lsmet, bizim 
yaşımıza yakındı . Bahçede beraber oynardık 

Er-dal lnönü 
"Çocukken hırsız polis oynar, birbirimize 'Eller yukarı· der dik" 
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Aratürk EfSilnesi 

Ne tür oyuncakianna vardı? 

Abim mekanik oyuncaklarla oynamayı severdi. Le
golar falan yapardı. Ufak bir trenimiz vardı, onlarla hep 
abim oynardı; kız kardeşimin bebekleri vardı; ben pek 
oyuncakla oynamazdım; sevmezdim. Başlıca e�lencem 
kitap okumaktı . 

Ne tlir oyunlar oynardınız? 

O zaman bilye oynamrdı. Bilyeleri vurarak, ufak dc
liklere sokma şeklinde bir oyun vardı. Onu oynardık 
Sonra yürürdük . Yalova'da gezmek için çok güzel yerler 
vardı. Çoğu zaman "hırsız-polis" oynardık O zaman ga
liba filmlerde izlediğimiz bir şey, birbirimize "Eller yu
kan" derdik; hana bunun Almancasını öğrenmiştik . 
Onu dediğimiz zaman karşıdaki yakalanmış olurdu . Ya
kalanmamak için evin bir yerinde saklanırdık. Ev ufaklı, 
ama gene de saklanacak yer bulurduk Ötekiler, sakla
nanlan bulmaya çalışırdı . Bazen de saklambaç ya da kö
rebe oynardık. Körebe, daha kalabalık oynanan bir oyun
du , biz 3-4 kişi oldugumuzdan daha çok hırsız-polis 
oynardık 

Polis/en"n, hırsıziann tJJhanaısı var mıydı? 

Yok; tabanca oyuncaklar o zaman yoktu. Biz, film
lerden aldığımız eğilimle, elimizde tabanca varmış gibi 
yapardık Yalova'da sinema azdı, ama lstanbul'dayken 
sinemaya da giderdik 

Ankara 'da gitmez miydiniz sinemaya ? 

Giderdik tabii . . .  O zaman Ankara'da gittiğimiz iki 
sinema vardı; ikisi de U lus'Laydı. Birisi Meclis'e doğru 
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Anki Kuşu 

inen yolun başındaydı ve ismi galiba Halk Sineması'ydı ;  
daha sonra yandı orası . . .  Orada daha çok vurdulu kırdılı 
macera filmleri oynardı. Sosyeteye yönelik daha güzel 
filmler ise Yeni Sinema'da oynardı. Yeni Sinema da Ulus 
meydanına yakındı; heykelin arkasından yukarıya doğ
ru çıkan yolun ortasında güzel bir sinemaydı. Öbür si
nemada iskemlede o turulurken bunun koltukları vardı. 

O dönem h angi filmleri izlediginizi h atırlıyor mu
sunuz? 

Metro Golden Mayer'in o zamanın meşhur olan film
leri. . .  "Genç Çocuk Maceraları" diye dizi filmler, macera 
ve aşk filmleri vardı. Onları hep orada gördüm . 

Ailece mi giderdinizl 

Halk Sinemasi'na biz çocuklar giderdik. Yeni Sine
ma'ya ise annemle giderdik. Abim, kız kardeşim, hatta 
bazen, onun malmazeli de gelirdi . Babam gitmezdi si
nemaya . . .  

Sevdiginiz oyuncular var mıydı? 

1 1k tamdıgımız galiba Clark Gable oldu. Sonra Nar
ma Shearer vardı .  O zamanki artisıler anlardı. 

1/koku/dayken konseriere gider miydinizl 

llkokuldayken gitmezdik Babam başbakanken gö
türmezdi bizi . . .  Cumhurbaşkanı oldugunda ginigimizi 
hatırlıyorum . Çünkü müzik zevkimiz daha sonralan 
başladı. Ahim lstanbul'a, Teknik Üniversite'ye gitti. Ora
dan plaklar getirdi; müzik ilgimiz ondan sonra başladı. 
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Awtılrk Efs:mcsi 

Abiniz/e dişkiniz lldSıldı? 

Aramızda 2 yıl ,  4 ay fark vardı. Küçükken, yani il
kokuldayken sık sık kavga ederdik, ama sebeplerini pek 
hatırlamıyorum .  Aklımız erdikten sonra hiç kavga et
medik; aramız gayet iyiydi . Okula erken gittiği için ara
mızda 3 sınıf fark vardı. Ben ortaokula başlarken, o lise
ye başladı. Ben l iseye başlarken, o üniversiteye geçti . 
Tabii benim gitıigim yoldan o benden evvel gittiği için 
zaman zaman bir şey sorduğumda faydalı şeyler söyler
di. Çok sormazdım ama arada söyledi�i olurdu. 

Erdal-Ömer lnönü - "Kı:tçükken çok kavga ederdikft 



Anka Kıışıı 

Unutmadan bu konuda bir anıını anlatayım: 
Bizim zamanımızda ilkokulu bitirirken sözlü sınav

lar yapılırdı. Bir hafta, on gün kadar her dersten sınav 
olurduk. Sınavı ögretmen yapardı ama Milli Egitim Ba
kanlığı 'ndan "mü meyyiz" denHen bir müfettiş gelir, o da 
sınavda bulunurdu . 

Matematik sınavı arifesinde -ki "hesap" derdik o 
zaman- akşam "ne yapayım, nasıl çahşayım" diye düşü
nürken abimin kitaplarına bakmak aklıma geldi . FGM 
diye Fransız okullan için hazırlanmış bir kitap vardı . 
Orada Fransızca, geometri , fizik, aritmetik problemleri 
vardı . Orada bir problem gördüm, dikkatlice okudum 
ve nasıl çözüldüğünü öğrendim . Başka kilaplara da bak
tım ama o, aklımda kaldı . 

Ertesi gün sınava girdik , önce öğretmen, başöğret
men sorular sordular. Derste ögrendiğimiz şeylerdi; on
lara cevap verdim. Sonra mümeyyize " Isterseniz siz so
run ," dediler. Mümeyyiz başladı anlatmaya . . .  Dedi ki: 
"Ankara'dan trene biniyorsunuz, tren şu kadar hızla gi
diyor. Si-zden 1 saa t sonra İstanbul'dan birisi trene bini
yar, yol şu kadar kil ometre . . . .  Ne zaman karşılaşrrsı
nız?" 

Benim okuduğum problem , tam da böyle bir prob
lerndi. Onun için daha o anlatırken ben nasıl çözecegi
mi kafamda tasarlamıştım. Sözünü -bitirir bitirmez ben 
tahtaya gittim. Burada mcscle, her saatte ne kadar iler
leme oluyor, aramızdaki fark her saatte ne kadar azalı
yor, onu hesaplamaktır. Onu derhal hesapladım Mü
meyyiz şaşkınlıkla baktı. "Başka soru yok," dedi. Ben de 
çıktım. En başarılı uygulamam o oldu. Akşam o kitabı 
karıştırmasaydım belki yapamazdım. Abimin böyle bü
yük b ir faydası oldu o zaman . . .  



Sürekli Okuyan Bir Çocuk 
... � ... 

Abiniz/e mizaç farkhlığınız var mıydı? 

Evet vardı. Abim dışa dönük bir insandı. Daha kü
çük yaşta mühendis o lma hevesini  gösterdi . Aletlerle 
oynamasını severd i .  Aletleri önce bozar, sonra tamir 
ederdi. Evde bir şey bozulduğunda annem ondan yar
dım isterdi. Bense ki tap okumayı severdim .  Abim bah
ı,;edc arkadaşlarıyla aynarken ben hep evde kitap okur
dum .  Daha okuma yazma öğrenmeden abi min kitapla
rını alıp karıştırmaktan hoşlamrdırn. likokula başladı
ğımda okuma yazma biliyordum ve bayagı okuyordum. 
Okuruaya karşı büyük hevesim vardı. 

Ne okurdunuz? 

Ne bulursam okurdum. Babaının kütüphanesinde ta
bii çok güzel kitaplar vardı; Türkçe, Fransızca, lngiliz
cc . . .  Önce Türkçe okurdum, kız kardeşim için gelen 
Matrnazel'den Fransızca öğrendikten sonra Fransızca da 
okumaya başladım .  Sonra Hasan Ali Yücel zamanında 
klasikierin tercümeleri ı,;ıktı. O nların b ize gelenlerini 
okumaya çalıştım. O zaman çok tarih okumazdım, daha 



Anka Kuşu 

çok edebiyat kitaplan okurdum. Türk edebiyatı, Fransız 
edebiyatı, lngiliz edebiyatı . .. Çankaya'dayken i se daha 
çok tarih, felsefe kitapları okudum. Hep kitapçılara 
giderdim; hiç giyim eşyası almadım kendime; annem ya
pardı o işi bizim için . . .  Abi m daha merakhydı kendine 
giysi almaya, ben hep kitap ahrdım kendime . . .  

Nereden alırdınız kitap/an? 

O zaman Ulus'ta büyük heyketden yukarı çıkarkenki 
kavşagı geçtikten sonra, kaleye giden yoldan evvel, sol
da güzel bir k i tapçı vardı. Arifti galiba adı. . .  l lkokul
dayken oraya giderdik. Sonra Kızılay'da ünlü Tarhan 
Kitabevi açıldı. Yı llarca oraya giuim. Daha sonraları adı 
Piknik olan Yaylahaşı Kitapçısı vardı. Aynca Fransızca 
kitaplar satan Haşet vardı. Oralara giderdik. 

Abiniz de, siz de spor yapıyordunuz ... 

Ahim sporu çok severdi .  Her sporu iyi yapardı ;  alet
li jirrinastik yapardı . lyi koşardı, iyi kayak yapardı . Vo
leybolda, fmbolda iyiydi. Ata da binerdi .  Biz küçükken 
Ankara'da bir manialı yarış olmuştu; ahim daha ögren
ciyken ona katılmıştı. Daha önce dedigim gibi, bizim 
evde herkes ata binerdi. Önce manejde on dakika kadar 
dolaşıhr, ondan sonra dışarıya , kıra çıkılır, kırda bir saat 
kadar dolaşıhrdı. Bazen de Ankara'da atların gelebilece
gi bir yere kadar gider, oradan owmobille dönerdik Et
rafta hiç ev yoktu o zaman . . .  Babam Harp Okulu'nun 
oralara, hatta Keçiören'e atla gittigini anlatırdı. 

Siz niye spora ozenmediniz? 

Bilmiyorum. Çok sporcu bir çocuk degildirn. Bir iki 
sabah annem babamla birlikte ada araziye çıkmışhgım 
vardır, o kadar. . .  



Sürekli Okuyan Bir Cocuk 

llkokulda fU Lbol oynamadım hiç; Çankaya Ilkoku
lu'nun arka bahçesindeki sahada voleybol oynardık 
Sonraları biz küçükken evin yanındaki yol asfalt oldu; 
oraya ag gerip voleybol oynamaya başladık. Ben çok be
ceremezdim ;  ama abimin yanmda oynardım. Çankaya 
tıkokulu Başöğretmeni Rasim Akın çok iyi voleybol oy
nardı. Ben öyle zıplayıp çivi çakmayı filan ilk onda gör
düm. Bazen o da gehrdi; yaverlerden, müstahdemden 
kimler varsa onlarla iki takım kurup voleybol oynardık 
bahçede . . .  

Bir d e  kışın kayak yapardık Kayağı d a  önce ahim 
öğrendi .  O zaman Yüksek Ziraat Ensiti tüsü'nde kayak 
yapan bir Alman beden terbiyesi hocası vardı. Çoğu 
Ankaralıya kayak yapmayı o öğretmişti. 

O senelerde Ankara'ya çok kar yağardı . Pazar günle
ri Dikmen'de bir tepede kayak yapıhrdı . Kayağı orada 
öğrendik . Başöğretmenimiz Rasim Akın gelirdi. Annem 
de getirdi. Hep beraber çıkardık Tabii o zaman kayak 
sporu fazla bilinmediği için üşümeyelim diye bizi iyice 
giyindirirlerdi. Kan ter içinde kalırdık Öyle çok giyine
rek kayak yapılmayacağını sonradan ögrendik. 

Ama kayağa gidiş, bir piknik havasında olurdu. Oto
mobiller Dikmen yolunda park eder, yemek yenir; her
kes acemidir; güç bela unnanılır, biraz kayıp düşülür. 

Sonradan biraz ilerietince Elmadağ'a gitmeyi öğren
dik. Elmadağ'a gitmek daha büyük maceraydı . Çünkü 
orada kayak yapılan yere kadar otomobille gidilemezdi. 
Yaklaştıktan sonra otomobilleri bırakıp yürürdük. Bir 
kere hatırlıyorum, rüzgara karşı yürüyorduk. Kendi ken
dime Sibirya'da yun:ıdüğümüzü düşünmüş, ama dayan
mıştım. 

Büyükelçilerden de oraya gelip kayak yapanlar olur
du. Mesela Von Papen'i hatırlıyorum, bir defa kayak ya
parken karşılaşmıştık orada. 



An� Kuşu 

Tenis kortunda fotograDannız var. 

Tenise lise sonda başladım. llk yap tığım spor odur. 
19 Mayıs Stadı'nda , Ankara Tenis Kulübü'nde epey tenis 
oynadım. Maç yaptım. Tenise biraz yeteneğim vardı. Sa
nırım en çok da savaş döneminde oynadım. Naziler Bal
kanlar'a kadar gelmişti. Türkiye'nin savaşa girme olası
hğı yüksekti. Onun için o yıl okullar erken tatil oldu . 
lşte o tatilde hep tenis oynadım . 

ı;enis Kulübü, l940'larda Ankara'da spora merakh 
aydınların gittiği bir yerdi. Dışişleri'nin ünlü Genel Sek
reteri Nurnan Menemencioğlu kendisi oynamaz, ama 
gelirdi. Sonra Dışişleri'nin bazı genç diplomatları gelip 
tenis oynarlardı. Şefik Fenmen çok iyi oynardı. Sonra 
Dışişleri'ne girdi, büyükelçi oldu . Mahmut Dikerdem'le 
de o dönem orada tanışmıştım. O pek oynamazdı, arka
daşlan oynardı . Orada buluşurduk. O zaman da Mah
mut Dikerdem için "solcu" derlerdi. O konuda bilgim 
yoktu, ama sonradan, üniversiteye geldiğimde ahbaplı
ğımız daha ilerledi . Birkaç defa görüştük, ama onunla 
da aramız hep iyi olmuştur. Sempati göstermisirndir dü
şüncelerine . . .  

Bir de  dağa çıktım askerlik yaparken . . .  Yedek Subay 
Okulu'nda İsviçre'de okumuş iki arkadaşım vardı. Onlar 
İsviçre'de dağa çıkmışlardı. Özellikle birisi, Şükrü Ya-
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Sün:kli Oku yan Bir Çocuk 

nardag, nisperen kısa boylu, ama dagcılıgı çok seven bi
riydi. Onun önerisiyle bir hafta sonu üçümüz, benim 
o tomobille Ankara'dan Kayseri'ye gittik. Erciyes'e nr
mandık. Doruğa kadar çıktık . Çok hoşuma gitti tabii. . .  
Daha sonra bir iki küçük daga çıktım. 

Ben yürümeyi severim aslında. Babam da yürümeyi 
severdi .  Çankaya'daki evden çıkıp Kızılay'a kadar yü
rürdük .  Başbakanken de ihmal etmedigi bu yürüyüşler
de bazen bizi de yanına alırdı; beraber yurürdük. 

Erdal lnönü Erciyes'te �ooruga kadar çıktı m» 



Babam Kaybetmeyi Hiç Sevmezdi 
� 

Bashakanı yıinirken grirenler ne yapardı? 

Selamlaşırlardı. O zaman Çankaya yolu çok kalaba
lık degildi, ama büyükelçilerden , bürokrallardan da yü
rüyenler olurdu. Babam hepsiyle selamlaşudı. Bize de 
"Benim selam verdigün insanlara siz de selam verin," 
derdi. Biz pek anlamazdık tanımadıgımız insanlara niye 
selam vermemiz gerektigini,  ama yine de bunu yapar
dık. Sonra bunun iyi bir şey olduğunu ögrendim. Yine 
de zevkli bir yürüyüş olurdu ve oldukça hızlı yürürdük. 

Koruma/ar? 

Şimdiki gibi çok koruma yoktu o zaman . . .  Babamın 
şoförlügünü yapan bir genç vardı ; o yürürdü babamla 
beraber; belki bir de arkadan bir po lis gelirdi, o kadar. . .  
B u  yürüyüşlerde Dışişleri'nden gelen Özel Kalem Mü
dürü Vedit Uzgören mutlaka olurdu. Vedit Bey, çok ça
lışkan biriydi. Benim ilkokul, ortaokul , lise yıllanmda 
babamın özel kalem müdürü hep oydu. O biraz arkadan 



&bam Kaylxtm�yi Hır St-Ym�zdi 

yürürdü . Babamın arkadaşlarıysa hemen yanında yürür
lerdi. Bazen annem de gelirdi . 

Siz de sonra Başbakan Yardımcısı 'yken, yolda yü
ni me yi denediniz, ama kıılabalıkla pek kolay olmadı de-
r'h/ . 7 6• mı. 

Evet. Ben de severim yürümesini. . .  Yolda tek başı
ma yürürdüm. Ama tabii gazeteciler varken başka türlü 
oluyordu, hep beraber yürürken bayagı kalabalı k olu
yorduk. 

Askerlik donüsü bütün sporlılr bitti mi? 

Tenise sonra biraz daha devam ettim, ama üniversi
tede bıraktım. Arada kayaga gittim, ama nadiren . . .  De
vam eden spor olarak bir tek yürüme ve yüzme kaldı. 

Satranç? 

Satranç oynamasını babamdan ögrendim, ama ba
bam bizimle oynamazdı . Ben babama çok saygım oldu
gu için onunla aynarken öyle doğru dürüst düşüne
mezdim. O daha çok özel kalem müdürüyle, yaverlerle 
oynardı. Ben de yaverlerle ve Özel Kalem Müdüıü Sü
reyya Anderiman'la oynardım. Onlarla eşit düzeydey
dim. Çok severdim satrancı . . .  Hala da oynarım kendi 
kendime . . .  Şimdi abimin torunu, şampiyon seviyesinde 
satranç oynuyor. 

Gece annenizle babanız kAgıt oynarlar mıydı? 

Bezik oynarlardı. Muhalefetteyken tabii daha yalnız 
kalmışlardı . Aşagı yukan her akşam yemekten sonra be
zik oynamayı adet haline getirmişlerdi. 



Anka Ku�u 

Erdal-lsmeı-Omer lnönü satranç masasında 
"Babam babasından ögrenmiş, iyı oynardı" 

Bu vesHeyle babamın bir karakteristiginden söz ede
yim ;  ki o bana geçmemiş, ahirnde daha çok vardı ; kay
lıermeyi hiç sevmezdi. Hırslı oynardı. Mesela Meclis'te 
Saracoglu'yla satranç oynar ya da evde annemle bezik, 
briç, domino oynardı .  Kiminle oynarsa oynasın hep yen
mek isterdi .  Annerne büyük sevgisi vardı, ama onunla 
aynarken kaybederse "Yahu bu akşam çok şanshsın, na
sıl böyle kızlan çekiyorsun," gibi şeyler sôylerdi. Yenil
rnekten hoşlanmadıgını bir şekilde belli ederdi. Satranç 
oynarken de eğer birisi kazara kendisini yenerse onu 
yenineeye kadar uğraşır, "Bir daha oynayalım, bir daha 
oynayalım , "  diye üstelerdi .  

Ya bilardo? 

Evet, evde bilardo oynanırdı. Pembe Köşk'teyken de 
vardı bilardo masası, Cumhurbaşkanlığı Köşkü'nde de .. . 



Babam Kaybc1mcyi Hiç Swmezdi 

Avrupa usulü, deliksiz, üç toplu . . .  Bir işadamı onu ül
keye getirip, devlet büyı.iklerine satmış olmalı . Çünkü 
aynı masa hem bizde , hem Cumhurbaşkanlıgı Köşkü'nde 
vardı. 

Babam, kendi babasından ögrenmiş, iyi oynardı. Baş
bakarrken ögle yemeğine geldiginde beş dakika oynardı. 
Biz de ögrenmiştik oynamasını . . .  Onu beklerken abi ml e 
oynardık Ahim benden daha iyiydi; babam bazen onun
la oynardı. Hatta bir sefer, yemege babamın bir arkadaşı 
gelmişti; babamı beklerken, abimle oynadılar, ahim onu 

yendi. Sonra benimle oynadı , ben de yendim. Ondan 
sonra gelince babam oynamak istedi; adam "Aman Pa
şam, büyük oğlunuz yendi, küçük oglunuz: yendi, bir de 
siz yeneceksiniz, oynamam," demişti, hiç unutmam. 



Aksi Tabiatlı Bir İnsandım 

Ahinizle .mizaç farklılıgmdan stJz ediyorduk. Galiba 
siz daha içe kapal1ydmu. 

Evet. Gerçi ben de başkalanyla konuşurdum, arka
daşlahm vardı, ama onun kadar hareketli, enerjik degil
dim. Ben daha çok kitaplada vakit geçirirdim. 

"Mevhibe" kitılbında "tok sözlü, açık, inatçı " bir ço
cuk olduAunuz yazJı ... 

Evet. Küçükken iyi huylu degildim. lnatçıydım. Sık 
sık aglardım. Hatta şöyle bir şey de rivayet edilir: Ak
şamlan babamla annem davete giderlerdi. Biz çocuklar 
da gitmelerini hiç istemezdik, evde kalsınlar isterdik 
Onlar çıkarken Pembe Köşk'ün birinci katına çıkan mer• 
divenlerin sahanlıgından aşagı sarkardık Orada ahim 
bana "Hadi agla," dermiş. Hayal meyal hatırlıyorum; 
ben de aglarmışım "gitmeyin" diye . . .  Ama tabii gider
lerdi. 



Aksi Tabiatlı Bır 1 nsandım 

Korkar mıydınız babanızdan? 

Saygıhydık ona karşı . . .  Mesela evde babam uyur
ken, onu uyandırmamaya çok dikkat ederdik. Bazen ög
leden sonraları uyurdu. Gerçi kulagı ağır işitirdi ama 
gene de fazla ses olursa uyanırdı. Ev içinde babamı ra
hatsız etmemek önemli bir kaygı olarak hep devam etti. 
Eve geldigi zaman veya sabahlan dikkatli olurduk. 

Babasına sık sık san/ıp öpen çocuklardan mıydınız; 
yoksa mesafeli miydinizl 

Bizim koşup babamın yanagmdan öpıo.go.müz hiç 
olmadı, ama onun bizi öpto.go. oldu. Büyüdükçe giderek 
azaldı tabii. . .  

Siz niye yaplll1lZdınız; korkudan mı, saygıdan mı? 

Saygıdan . . .  yani babam, ayrı bir insandı evde . . .  Her
kes saygı gösterirdi; ama ona öyle kolay yaklaşılmazdı. 
Otoritesi vardı. Hamalannda "'Çocuklarımla arkadaş gi
bi yaşadım," diyor ama, yani işte o kadar. O bizimle ar
kadaşlık yapmak isterse tabii cevap verirdik, ama bizim 
onunla arkadaşlık yapmak aklımızdan geçmezdi. 

Annenizle daha yakındınız. 

Tabii. Onu da gidip öptılgümüzü pek hatırlamıyo
rum, ama o bizi öperdi, yani büyüklere karşı böyle bir 
saygımız vardı hep . . .  

Yani nazınız babanızdan daha çok annenize mi ge
çerdi? 
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Anka Kuşu 

Tabii tabii. Bir sıkınnmız olsa annemiz hemen an
lardı. Tabii bir rahatsızlıgımız olsa babam da anlar, "Du
gün iyi gôrünmüyorsun, nen var?" diye sorardı. 

Siz kime çekmişsiniz? Amıenize mi, babanıza mı? 

D una cevap vermek kolay deği \ .  Den küçükken de 
aksi tabiatlı bir insandım; çabuk aglardım, inatçılık ya
pardım. Abim daha yumuşak tabiallı , daha uyumlu bir 
insandı, hareketliydi aynı zamanda . . .  Ben o kadar hare
keti sevmezdim. 

Erdal-Örneı-Mevhibe-lsmet lnönü · Asık suratlı bir çocukluk anısı 

Çocukluk fotogniBannızda hep asık suratlısınız. 

Evet, resim çekilirken de genellikle gülmezdim ve 
zorluk çıkarırdım O zorluklara ragmen çekilirdi resim
lerimiz . . .  
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Ak> i Tabiatlı Bir !ll...andmı 

Sanıyorum karakterimde annemden aldıgım, başka
larına yardım etme istegi de var. Annemde o özelhk son 
derece yüksekti . Bütün insanlara eşit davranır, yardım 
etmek isterdi. Hep "Onları da Allah yaratmış," derdi. 
Eve gelen, yauya kalan konuklardan hiç şikayet etmez
di. Misafirden de hiç yakındıgını duymadım. Tabii baş
langıçta evde hizmet eden insanlar vardı, ama muhalefe
Le geçince onlar kalmadı; annem ona ragmen yine hep
sine hizmete devam e tti .  Dolayısıyla başkalanna yardım 
etmek ve safiyane bir iyi niyetlilik, zannediyorum an
nemden aldıgım bir özellik. . .  

Pek $ikAyet etmeyen bir tabiaunız var. 

Evet.  O,  herhalde annemden gelen bir özellik .  Tabii 
bunlar iyi taraflar. . .  O kadar iyi olmayan taraflanın da 
var muhakkak. .. Onları kimden aldıgımı bilmiyorum. 
Onları başkalan daha iyi degerlendirebilir. 

Hırçın mizacınız ne zaman degi$ti? 

Hırçın mizacım hala biraz vardır, ama zamanla ak
hn yardımıyla, başkalannın tavırlarıyla degişti herhal
de . . .  Usedeyken degişmeye başlamış olmalı . Üniversite
de de artık zannederim iyice törpülendi . 

Ya babanızdan a/dıgrnız ozellik/er? 

Babamdan aldıgım özellikler içinde belki inatçılık 
var. Çalışma hevesi var, kararlılık var. Belki dikkatli ol
ma özelligi var. Babam çok dikkaLliydi. Eline bir kitabı 
aldıgı zaman hataları hemen görürdü. "Bir aksi tabianın 
vardır: Ne zaman bir yere gi tsem bir eksik, kusur görü
rüm, onu hemen söylerim," diye anlatırdı .  Ben de genel
likle bir kitaba bakugım zaman oradaki eksigi hemen 
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görürüm. Babam bir yazıyı iyice okur ve her kelimesi 
üzerinde dururdu. Kitaplarını okurken lügat kullanırdı. 
lyi Fransızca bilir, ama gene de Küçük Larousselı hep 
yanında bulunurdu. O özellikleri bende de var. Ben de 
dikkatli olmaya çalışıyorum. Bir kitap çıkarmanın ne 
kadar zor olduğunu görüyorum, eskiden çıkmış bir ki
tabı yeniden basarken bile dünya kadar uğraşmak gere
kiyor, tashihlerin sonu gelmiyor. Dikkat etmek, titiz 
olmak, iyi yapmaya çalışmak da babamdan aldığım özel
likler. . . 

Dakiklik de babadan mı? 

Evet, ona dikkat ediyorum. O da babamdan gelen 
bir huy olmalı. O konuda da çok dikkatliydi . Biliyorsu
nuz siyasetteyken toplantılara zamanında giderdim. Hal

buki siyasette usul, herkesin gelmesini beklemek, on
dan sonra toplantıya girmek . .. Onun için bir yanın saat 
geç gitmek gerekiyor. Ben onu yapmazdtm, salona gir
diğimde Lenha olduğu zamanlar çok oldu. Orada bek
lerdim; bundan hiç gocunmadım. 

Evde dakikiilde ilgili bir disiplin uygulaması var 
ml)'dı? 

Evet, evde de zamanındaydı her şey . . .  Babamın işin
den ne zaman geleceği belli olmazdı, ama bizim, işleri 
zamanında yapmamız usulü vardı. Öyle başıboş yahut 
istediğimiz zaman gelip gittiğimiz bir yer değildi ev. Sa
bahleyin erken kalkardık Annem ayakta olurdu. Alt 
kattaki oturma odasında kalıvaltı ederdik Okula gider
ken babamı görmezdik Babam daha sonra kalkar ve ay
nı masada kahvaltı ederdi. Kahvaltıdan sonra işe gitme
den evvel, giyinik bir şekilde büyükannemin odasına 
uğrardı .  Orada onunla beş dakika oturur, sonra aşağı 



Ahi Tabiatlı Bir Insandım 

iner ve giderdi .  Bunu her gün yapardı. Öğle yemeğinde 
babamla beraber olurduk. 

Karşılama yapar mıydınız? 

Evet. Babam geldiğinde kapıyı uzun uzun çalardı. 
Hepimiz koşardık Tabü karşılamaya önce annem ko
şardı, evdeysek biz de olurduk. Yanında bir konuk varsa 
onu selamlardık Ondan sonra içeri girerler ve konu
ğuyla aşağıdaki oturma odasında konuşurlardı. Sonra 
tekrar yemekte beraber olurduk. 

Saç-sakıJl hassasiyeti? 

Çok titiz olduğu konulardan bir tanesi de oydu. Tı
raş olmamış insanlarla konuşmaktan hiç hoşlanmazdı . 
Karşısındaki insan kim olursa olsun, hangi rütbede 
olursa olsun hemen onu söylerdi: "Bu ne sakal? Bu ne 
hal, tıraş olmamışın. � Tabii o dönemler pek babamın 
karşısına öyle çıkmazlardı, ama çıkan bir zavallı varsa o 
muhakkak paylanır, haşlanırdı. Kendisi de çok dikkat
liydi, hiçbir zaman uraşsız dalaştığını görmedim. 

Askerlikten kalma bir alışkanlık mı? 

Belki, bilmiyorum. Başlangıçta, yani başbakanken 
evdeki yardımcılardan birisi gelip uraş ederdi babamı. 
Cumhurbaşkanı iken de herberi vardı . Ama sonra mu
halefette kalmadı . O dönem kendisi tıraş olurdu. Jiletle
rini dikkatle kullanır, bir jilet kaç gün kullanılıyor, onu 
söylerdi bize . . .  Bunu doğal bir görev olarak yapardı; he
sabını kontrol ederdi. Ben de aynı şeyi yapardım ve şimdi 
artık makineyle tıraş oluyorum, ama j ilet kullandığım 
zaman, ben de bir j iletle birkaç defa tıraş olurdum. 
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Hadi o m;ı/um soruyu da sorayım: Annenizi mi da
ha çok severdiniz, babanızı mı? 

Bunu babam da sararmış hep . . . .  Biz de kuçükken, 
�babamın lahiriyle "gerçeği söylediğimiz" dönemlerde
"Annemizi severiz," dermişiz . Hatta uBabamızı seviyo
ruz," diyelim diye bize hediyeler getirirmiş; ben onun 
kucağında hediye paketiyle geldiğini gördüğüm anda 
"Yook. Annemi seviyorum," diye tepinirmişim. 

Aklımız başımıza geldikten sonra "lkinizi de  tabii," 
demeye başladık v e  babam da bir daha sormadı zaten . . .  

Babamla unutarnadığım bir diyalog da  şudur: 
likokulda hesap yapmayı yeni öğrendiğim zaman 

babam kontrol etmek için dedi ki : 
"Sen şimdi 8 yaşındasın. Ben SO yaşındayım .  lO se

ne sonra sen kaç yaşında olacaksın, ben kaç yaşında 
olacağım?" 

Hesapladım hemen: "Ben 18,  siz 60 olacaksınız." 
"Peki, 2.0 sene sonra?" 
"�en 28, siz 70. "  
"Peki sen 20 yaşına geldiginde ben kaç yaşında ola

cağım?" 
Onu da hesap ettim, söyledim . Sonra dedi ki: 
"Peki sen 80 yaşına geldiğinde, ben kaç yaşında 

olacağım?" 
"O zaman sen ölürsün" dedim. 
Babam çok gülmüştü, ama annem çok kızdı; "Sus, 

ağzından yel alsın, böyle şey söylenir mi," dedi. 



Annemi Ağlarken Gördüm 

�--

Erdal-Mcvhihc 1nöniı 
"Annenin yen başka" 

Gerçekten annenizi mi daha çok severdiniz çocuk
ken? 

Tabii çocukken insan annesini daha çok seviyor. 
Onu daha yakın buluyor. Zaman geçtikçe babasına hay
ranlıgı anıyor ve onun yaptıklarını takdir ediyor . Dola
yısıyla babaya sevgi, biraz da hayranlıkla beraber artı
yor. Baba, insanın gözünde bir model oluyor. Hele başa
nh bir babaysa, tabii o çok iyi yer tutuyor. Annenin yeri 
başka . . .  O her zaman yanımızda olan , güçlüklerimizi 
çözen, küçükken büyüten insan . . .  Yani sevgiler, biraz 
farklı kategorilerde . . .  
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Nasıl bir anneydi Mevhibe Hanım? 

Çok iyi bir anneydi. Çok iyi bir ev kadınıydı. Aile
sine çok baglı bir insandı. ıstanbul'da küçükken ögren
digi yaşamı Ankara'da da devam ettirdi. Evde çocuklara 
bakmak, eve bakanlara yardımcı olmak. .. Bunları gayet 
iyi yapardı. Babama çok büyük destek olurdu. Haua yıl
larca babamın insülin ignelerini o yaptı. Cumhurbaşka
nıyken doktor getirdi, ama sonra mahallemize geçtiği
mizde, iğnelerini her zaman annem yaptı Tabii çocuk
larına çok bağlıydı. Bizim bütün sıkıntılarımızda daya
nak olurdu. Bazen sıkıntılanmiZI babama söylememizde 
yardımcı olurdu . Yemekierimize dikkat ederdi. 

Disiplinli miydi, yumuşak mıydı? 

Disiplinli demek doğru değil. lyi niyetli, müşfik bir 
anneydi. Gerçi disiplin kurma şansı vardı, ama biz di
sipline aykın bir şey yapmadık.  Dolayısıyla o bakımdan 
zorlapmadı. 

Yaramaz degildiniz yani ...  

Bel ki evde koşma gibi şeyler yapardık ama, iyi oku
du k daima . . .  Annderin de başlıca sıkıntısı odur; çocuk
lan iyi okumazsa üzülürler. O açıdan da bir sıkıntısı 
olmadı. Onun dışmda bahçede [azlaca koşmamıza, oy
namamıza ald ırmazdı. 

Babanızın daha aktif, annenizin daha pasif bir ka
rakteri vardı. Hangisi sizi daha çok etkisi altına aldı? 

Annemin pasifligi tabii babamın karşısında . . .  Yoksa 
bize karşı pasif değildi; ev içinde çok çalışırdt. Evi yürü
ten oydu; evin işlerini yapan , mut[ak işlerini yapan, 



Ann� mi Ağhırken GördıJm 

mutfak alışverişi için kontrolünü yapan, hizmetçitere ta
limat veren, temizlikle ugraşan , misafirlerle ugraşan hep 
annemdi. Ama siyasetle ilgisi yoktu . O bakımdan pasif 
görünürdü. 

Bıitrin bu işlere isyan etti,gi olmaz mıydı hiç? 

Hayır hiç . . .  Hiç şikayel euigini görmedim . . .  
Bir gün babam yokken, yatak odasına girdigirnde 

annemin agladıgını fark ettim. "Ne var?" dedim; bir şey 
söylemedi . Bütün beraberligimiz süresince onu kendi 
başına aglarken gördügüm tek gün oydu. Nedenini de 
bilmiyorum. Belki evde bir şeyden şik�yeti vardı , belki 
başka bir şey; ama söylemedi. 

!Uyınvalidesi de evdeydi. Gelin-kaynana gerilimi 
yaşamr mıydı hiç? 

Büyükannem, annemin saygı duydugu bir insandı. 
O da dikkat eder, annemin ev idaresine kanşmazdı. Do
layısıyla herhangi bir sürtüşme yaşandıgım görmedim. 
Belki aralarında olmuştur, ama biz hiı.: fark etmedik. 

Aile içinde kuşkusuz başka çekişmeler olurdu. ls
tanbul'daki akrabalanmız arasında bazı anlaşmazlıklar 
olurdu, ama bizde hiç olmadı hatırladıgım kadar . . .  Bü
yükannemin ayrı odası, ayn bir hayatı vardı. Annemin 
misafirleri, hanımlar geldiginde o da bulunurdu.  Arala
nnda iyi bir dostluk ilişkisi vardı. Ka}'lnvalide-gelin çe
kişmesini ben hiç görmedim. 

Annenizin Dogulu bir karakteri var aslında, ali11:1 
sonradan yeni giysiler, direksiyon kurslan, dans kursla
n ile Batılı bir yaşam tarzının içine girdi O süreç nasıl 
yaşandı? 



Anka Kuşu 

Ben her aşamasını yaşamadım. Ben doğduğumda za
ten, 10 yıldır beraberlermiş. Anladığım kadar babama 
sevgisi ve o dönemdeki Atarürk hayranlıgı ve Cumhuri
yet hayranhgı ile, iyi niyetle her yeniliğe kendini uy
durmuş. 

Istanbul'da Robert Kolej'de hocalık yapan Mihri 
Pektaş diye bir hanım vardı; o, iyi ahbabıydı ; Ankara'ya 
geldiğinde onunla konuşurlardı. Ankara'daki bakanların 
hanımlarıyla, Kazım Özalp'ın eşiyle, Abdülhal ik Ren
da'nın eşiyle, Şükrü Saracoğlu'nun eşiyle iyi ahbaplığt 
vardı .  

Bir mide rahatsızlığı geçirmişti, onun tedavisi için 
Karlsbad'da kaldı bir süre ... Oraya gittiğinde büyükel
çimizin eşiyle ahbaplık etmiş. Zannederim büyükelçile
rin eşlerinden birçok şey öğrendi. Onlar Avrupa'da ya
şadıkları için geldiklerinde "Şöyle yapalım, böyle yapa
lım," diye anlatırlardı. Annem de onlardan örnek alırdı. 

Mesela dans etmeyi ya da bir sofra diizenlemeyi ne
reden, nasıl ögrendi? Protokol destegi alıyor muydu? 

Babamın başbakanlığı süresince , evde Özel Kalem 
Müdürü Vedit Uzgören vardı. Dışişleri'nden gelmişti, 
bütün protokolü o bilirdi; onun yardımı olmuş olabilir. 

Araba kullanması? 

Ona da herhalde Avrupa'da başlamış olmalı . . .  Tür
kiye'de ilerletti. lktidardayken şofürümüz vardı, ama 
muhalefete geçince kendi başına şehir içinde veya dı
şında otomobil kullandığı olurdu . 

d''} 1.  
Kıyafederi dışardan mı ge/irdi, kendisi mi diktirir-
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Annemi Aglarken GördrJm 

Türkiye'de, özellikle Istanbul'da iyi terzHerle, iyi el
bise satanlarla ilişkisi vardı .  O hanımlar genellikle Pa
ris'e giderler, oradan yeni kıyafetler getirirler ve Anka
ra'ya gelip tamnmış insanların eşierine gösterirlerdi .  
Annem de elbiselerini daha çok onlardan alırdı sanıyo
rum; veya Ankara'da tsrnet Paşa Kız Enstitüsü'ne dikti
rirdi. 

Sizin kıyafederiniz? 

Bizimkiler Istanbul'da Terzi lzzet'te dikilirdi. Son
radan siyasetle de ünlü oldu. Daha evvel yine İstan
bul'da Kemal diye bir terzimiz vardı. Bir de Bursa'da bir 
lerzi bize elbise dikerdi. 

Abi-kardeş aynı 
mı giyinirdi niz? 

Başlangıçta aynı 
giyinirdik, sonra ay
nldık. Ahim iyi giyi
nirdi; merakhydı da . . .  
Anlardı. Ben hiç an
)amazdım. Annem ne 
diktirdiyse ya da al
dıysa onu giyerdim. 
Sonradan, ancak üni
versiteye geçtikten 
sonra, Amerika'da fi
lan hazır elbise al
maya başladım. 

lnönüler - "Abi kardeş aynı giyinirdik" 
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Gene mi O Sekreter Geldi? 

Çocukken bahriye üniforması içinde bir fotografi. 
mz var. . .  

Onun öyküsü i lginçtir : 
UNESCO'da bir dönem Yürütme Kurulu'nda üye 

olarak çalıştım. O toplamılar senede iki defa Pa ris'te 
olurdu ve her seferinde 1 ay kadar sürerdi. Yürütme 
Kurulu'ndaki temsilcilerin çogu 
buyükelçiydi. Almanya'yı temsil 
eden büyükelçi hoş sohbet bir in
sandı. Bir gün oradaki tanıdıkia
nna bir yemek verdi; biz de çag
nlmışuk eşimle beraber . . .  Yeme· 
gin sonuna dogru cebinden bir re
sim çıkardı; 

"Size bir sürprizim var," dedi 
ve bana o üniformalı çocukluk res
roimi gösterdi. Ben de şaştım: 

Abimle beraber ikimiz bahri
ye kıyafetiyle çekilmiştik. 

"Nerden çıktı bu?"  dedim, 
onun üzerine anlattı: 

Rahriye unılorması ıçınde 



Gene mi O .Sek�ter GddP 

"Ben küçükken Ankara'da bulundum. Babam büyü
kelçilikle müsteşardı .  Sizinle arkadaşlık yaptık. Pembe 
Köşk'e gelir, orada sizinle oynardık , "  dedi .  

Bir gün Pembe Köşk'e geldiginde üzerinde bu balı
riye kıyafeti varmış. Annem bunu görmüş, çok hoşuna 
gitmiş. 

"Ne güzel kıyafet," demiş. 
Annesi de "Bu Alman bahriye kıyafeli ," diye izah et

miş. Onun üzerine annem, Almanya 'dan bize aynı kıya
fetten ısmarlamış. 

Ben Türkiye'ye döndükten sonra bundan annerne 
bahsettim . Onun üzerine annem de h ikayenin devamını 
anlattı: 

Kıyafetler gelir gelmez biz onlan giymişiz. Bahçede 
babama göstermiş annem . . .  Babam da �Aaa güzel ol
muş," demiş . O esnada Atatürk gelmiş eve . . .  Bahçeye al
mışlar. Babam bizi gösterip Atatürk'e "Çocuklara yeni 
kıyafet geldi , onlara bakıyoruz . Nasıl, beğendin m i ? "  di
ye sormuş. Onun üzerine Atatürk yaklaşmış bize; dik
katle bakmış kıyafetlerimize, sonra babama "Iyi olmuş 
ama dikkat edin, bu düğmelerde Alman Kartalı'nın ka
bartması var, onları değiştirin ," demiş. 

Bunu dinleyince bir defa daha hayran oldum Ata
türk'e "ne kadar dikkatli" diye . . .  

Sonradan bir denizciyle konuşurken bu hikaye ko
nu oldu. O dedi ki: "Bu bilinen bir şeydir . Denizci kıya
fetlerinin düğmelerinde hep devletin arınası bulunur." 

Belki Atatürk onu biliyordu , belki de bilmeden dik
katini çekmişti . 

Annenizin laskançlıgı var mıydı? 

Pek görünür bir kıskançlığı yoktu ama zaman zaman 
böyle bir şey hissederdik Bir sekreter hanım babamla 
uzun boylu çalışırsa, "Gene mi o geldi?" diye söylenirdi . 



Anka Kuşu 

Rahmedi Metin Toker(:/en din/emişlim: Gazetede 
Paşa 'nm sekreterinin omzuna tutunurken bir fotograli 
çıkmış; Mevhibe Hanım görmesin diye o sayfayı yırt
mışlar evde . . .  

Evet, annemin böyle hafif de�indirmeleri olurdu. 
Normal olarak belki daha çok hassasiyet göstermesi ge
rekirdi, ama herhalde kendini kontrol ediyordu. Arada 
böyle şey oldu mu, bir dikkati , üzüntüsü oldu mu his
sederdik 

Atatürk, annenizle babanız arasındaki ilişkiye dze
nir miydi? 

Ben bunu fark edebilecek yaşta değildim; ama Ata
türk'ün babama sevgisinden başka, aile hayatma saygısı, 
hayranlı�ı oldu�unu da tahmin ediyorum. Annerne çok 
saygısı vardı. Resmi balalarda annemle dans edermiş, 
ama çok dikkatli olarak. . .  Eve geldi�inde de hep saygı 
göstermiş. Kendisinin evlil iğinin yürürnemesi tabii ya
zık olmuş. O bakımdan annem de üzülürdü. Latife Ha
nım'ı da çok severdi. "Niye onların evlili�i devam etme
di," diye üzüldü�ünü biliyorum. 

Annenizin sanat ve dile karşı yetenegi olduJu dogro 
mu? 

Bir sanatçı tarafı vardı. Sanata eğilimi, merakı vardı. 
Üstelik ileri bir zevki de vardı . Kıyafetlerinde o görülür. 
O zaman da "iyi giyinen bir insan" diye tamnırdı; yani 
çok zevkli bir insandı . Müzik severdi. Küçükken alatur
ka müzik dinlemişler daha çok . . .  Sonra da babamla be
raber Batı müzi�ini ö�rendi. Konserlerde güzel müzigi 
çok zevk alarak, hoşlanarak dinler ve anlardı. 
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Fransızca öp-enmiş . . .  

Evet, Fransızcaya merakı vardı. Yıllarca Fransızca 
ders aldı ve konuşacak hale gelmişti . Bazı sefirelerle ko
nuşmayı denedi, ama çok ileri götürmedi .  
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Paşa ogullanyla - "Bir k�z ciddi azar işiıtik" 



Babadan tık Azar 

Hiç pataklama olur muydu? 

Hayır, evde hiç pataklama görmedim ben . . .  Dayak 
söz konusu olmadı. Hatta ciddi bir azar da olmadı. Ba
zen sofrada yemek yerken dikkat e tmezsek babam 
"Dikkat edin yemek yerken," derdi. Sonra da biz örnek 
alalım diye Avrupa'da gördü�ü sofralardaki insanları 
örnek verirdi. Yalnız bir kez abimi fena azarlamıştı. 

Niye? 

Babamın başbakanlıktan ayrıldığı yıldı. Bir safra ke
sesi rahatsızh�ı geçiriyordu. Onun için yatıyordu. Daha 
okul başlamamışn. Amcamm o�lu Reşit bizde kalıyor
du. Bizim odada Reşit, abim, ben omruyorduk. Yazın 
Heybeliada'da izledi�imiz ünlü tiyatrocu lsmail Düm
büllü'nün bazı sahnelerini harırlayıp gülüşüyorduk. 

Günlerden pazardı ve at koşusu vardı .  Babam da 
her zaman koşulara giderdi ; severdi koşuyu . . .  O gün 
hasLa oldugu için gidememişti. Ama biz gidelim diye 
sanırım, Cumhurbaşkanlıgı'ndan bir otomobil gönder-
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Anka Kuşu 

mişlerdi. Fakat biz oyuna dalınca çıkma saatini geçir
dik Babarn da fark etmiş saatin geçtiginL. Çok yüksek 
bir sesle "Ömer" diye bağırdı. Ömer Ahim babamın oda
sına gitti . Orada babam Ömer'i müthiş haşladı. Biz de 
duyuyoruz: "Nasıl gitmediniz? Nasıl geç kaldınız? Ben 
sizi böyle mi yetiştirdim ! "  diye hakaret eden sözler de 
söyledi. Açtı ağzını , yurndu gözünü . . .  Ağzından çıkanı 
kulağı işitrniyordu. Tabii zavallı ahim, ne yapacağını bi
lemedi. Güç bela oradan aynldı. Babarn da çok yoruldu 
ve üzüldü. Kendini o kadar yorması, sinirlerini bozma
sı, hastalıgı için de iyi değildi, ama kendini tutamamıştı. 
Sonra biz süklüm püklüm gittik koşuya . . .  Dönüşte, an
nem Reşit'le bana, "Siz de gidin, Paşa'yı görün,"  dedi 
sadece ahim azarlanmış olmasın diye . . .  Gittik. Bize de 
çıkışn babam, ama artık biraz yatışmıştı: 

"Bu nasıl şey! Altmızda araba var. Koşuya gitmiyor
sunuz. Yarın büyüyüp iş sahibi oldugunuzda nasıl işini
ze zamanında gidcceksiniz? Böyle şey olur m u?" diye 
bizi iyice payladı. "Hiç beklerniyordum sizden. Çok kı
rıldım. ·Bunu unutmayacağım," falan gibi şeyler söyledi, 
ama bize hakaret etmedi. Işittigirniz en büyük azar buy
du. Onun dışında hiç hatırlamıyorum . .  

Yazıyı, tam da eski yazıdan yeniye geçildigi dönem
de op-endiniz. Bu geçiş sorun oldu mu? 

Ben eski yazıyı hiç öğrenmedim. Hiçbirimiz ögren
medik. Okulda yeni yazıyı öğrendik. Babam kitabi eski 
yazıyı bilirdi ama kullanmazdı. Annem de çok iyi bilirdi; 
aslında yazıya büyük yeteneği vardı. Okulda öğrenrnişti 
ve çok çabuk okurdu. Eski yazıyı okumak biraz zordur; 
annem en iyi okuyanlardan birisiydi ,  tabii annem de, bü

yükannem de sürekli Kuran okurlardı. Fakat eve eski 
yazı girmezdi. Babam o konuda çok hassasu. Mesela 
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cumhurbaşkanıyken gitti�i yerlerde not tutanları sagdan 
sola yazarken görürse hemen fark eder, "N'apıyorsun, ne 
biçim yazıyorsun," diye hemen çıkışırdı. 

Bir seferinde babamın Deniz Yaveri Ulvi Tekeş an
latmıştı: 

Babam cumhurbaşkanıyken, Başbakan Şükrü Sarac
oglu yavere telefonda M eclis'teki bir olayı anlauyormuş. 
Yaver yazarken yavaş yazıyormuş. Başbakan telefonda 
sıkılmış, "Eski yazı bilmiyor musun? Sunu çabuk yaz,"  
demiş. Onun üzerine o da eski yazıyla not almış. Sonra 
aldıgı notu gidip babama okumuş. Okurken babam sag
dan sola okudugunu fark etmiş ve çok kızmış. Yaveri 
paylamış. " Maskaralar," demiş, (sevmedigi bir şeye kız
dıgında çıkışırken hep bu sözü kullanırdı) "ben hala si
ze dogru dürüst yazı yazmasını öğretemedim mi ? "  

Ulvi Bey bunu anlatırken, �Başbakan sayesinde iki
miz de maskara olduk," derdi .  

Bir ogreuneninize bu yüzden çıktŞtıgım anlatmıştı
nız bir yerde . . .  

Evet ,  ilkokulda olmuştu. Ben ilkokulda iyi b ir  öğ
renciydim. Severdim okuyup yazmayı . . .  ögretmen bir 
ödev verdiginde babamın kütüphanesinde kitaplan ka
rışurır, oradan bilgi almaya çahşırdım . Ertesi gün sorul
dugunda anlaurdım; iyi not alırdım. lyi nol aldıgım için 
de başögretmen bana, şurdan burdan buldugu yazıları 
getirir, "Al bunu, kısa lt yaz" , "Şunu oku, bana anlat" di
ye ek ödevler verirdi. Gene bir sefer böyle bir ödev ver
di: Bir yerden bir yazı almış, ama bu eski yazı; "Bunu bi
rine okut. Ondan sonra bana yaz," dedi . 

Akşam öbür ödevleri yaptıktan sonra onu yazmaya 
giriştim . Odaının yanında büyükannem yatardı son dö
nemde . . .  O geldi geç vakit, masada bir şeyler yazmaya 
çahştıgımı gördü. 
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"N'apıyorsun bu saatte? "  dedi .  
"Bir ödevim var, bitirecegim," dedim. 
"Bu saate kadar bitiremedin mi?" diye sordu. 
"Ödevleri bitirdim, ama bunu başögretmen ayrıca 

verdi,"  dedim. 
"Olur mu? Bunlar, her ödevi sana yaptınyorlar . Ben 

bunu Paşa'ya söyleyecegim," dedi. Ben bir şey söyleye
medim. 

Ertesi gün yemekte büyükannem babama şikayet et-
ti: 

"Çocugu istismar ediyorlar. Gereksiz ödevler veri
yorlar, hocalanna bir şey söyle." 

Babarn "Getir bakayım, nedir o verdikleri şey," de
di. Ben de gittim, yukardan ödev dosyasım aldım getir
dim. Babam dosyayı açar açmaz eski yazıyı gördü; görür 
görmez de patladı :  

"Bu nasıl şey? Benim evime eski yazı giriyor, siz 
buna engel olmuyorsunuz. Böyle mi öğrettim ben size, 
hiçbiriniz adam olmazsınız," dedi. 

TaBii "hiçbiriniz" dedigi, orada büyükannem değil 
ama annem, Özel Kalem Müdürü, Yaver, hepimiz va
rız . . .  Bayagı söylendi böyle . . .  Tabii sesimizi çıkarama
dık. Ondan sonra "Kim verdi bunu sana?'' diye sordu. 

"Başöğretmen verdi," dedim. 
"Yarın çağırır, o başöğretmenin yuvasını yaparım" 

dedi. 
Nilekim ertesi gün çağırdı kendisini; bayagı çıkıştı . 

Halbuki başöğretmen çok iyi bir öğretmendi, ama boş 
bulundu. Tabii babam kadar hassas değildi bu konuda . . .  
Üzüldü o da . . .  Neyse sonra "O çok iyi ögretrnendir, ku
suruna bakmaym," diye söyledik kendisine . . .  Babam da 
öğretmeni bu sefer yemeğe çağırdı,  gönlünü aldı. Ama 
bu konuda son derece duyarlıydı ve Atatürk dışında 
kim olsa haşlardı. 
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Bu konuda Atatılrk'ün hile ondan çekindigine dair 
anılar var. 

Evet, o da var; "İsmet Paşa gelir de eski Türkçe ya
zıldıgını görürse kızar," diye o da çekinirmiş. Çünkü dil 
devriminden sonra kendisi gerçekten hiçbir yerde eski 
Türkçe yazınadı ve kimin yazdıgını gördüyse çıkıştı. Bir 
devrimci olarak, devrimierin nasıl yürüyecegi konusun
da kesin kanısı vardı: "Ancak dikkatle ve herkesin uy
masıyla yürür bu . Hiçbir zaman aksi bir şey yapmamalı
dır,"  görüşündeydi. 

Herkes benimsemiş miydi yani? 

Benimsemişti. Eski yazı sadece çabukluk açısından 
kullanılırdı. Okulda pek kullanan görmedim ama oku
lun dışında, şurda burda "çabuk olsun" diye eski yazı 
kullananlan gördüm. 
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Pembe Köşk'te Din 
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Biraz da buyuk8nneden soz etseniz . . .  

Çocuklugumda büyükannem merdivenleri çıkınca 
sağdaki küçük odada kalırdı. Şimdi orada televizyon 
seyrediliyor. 

4 oglu, l kızı olmuş, ama bizimle aynı evde kalırdı . 
Annemle ilişkileri iyiydi; tabii annem çok saygıhydı ken
disine'. . .  Evin büyüğü olarak 
saygı görürdü.; ama evin yöne
timi annemdeydi .  O konuda 
dikkatliydi, kanşmazdı. Kendi 
odasında otururdu. Arada mi
safirleri getirdi. 

O dönem piknik modası 
vardı Ankara'da . . .  Çevre şimdi
ki gibi evlerle dolmamıştı . Haf
ta sonlarmda Kayaş'a,  Mamak'a, 
Orman Çiftliği'ne piknige gi
derdik. Daha çok ağaçlık yer
lerde kırda oturulur, evden ge
Lirilen do  lmalar ,  köfteler ye
nirdi .  Babaanne v e  torun 



Pembe Köşk'tt< Din 

Babaannenin başı orttilüydü. 

Evet, onun başı hep örtülüydü.  Annem başını aç
mıştı, ama o açmadı. Boş vakitlerinde Kur'an okurlardı . 

Namaz? 

Büyükannem 5 vakit kılard ı . Annem her zaman ya
pamaz, fırsat buldukça kendi odasında namaz kılardı. 

Babanız? 

Babam kılmazdı. Onu hiç görmedim . 

Size ogrettiler mi? 

Küçükken eve birkaç defa din hacası geldi. Bir il
mihal vermişti. Din ve öğrenme bilgisi verdi . Birlakım 
duaları öğrendik , ki onları hala hatırlanm: Üç Kuluval
lahü Bir Elham'ı annem bize öğretmişti ; onu akşamları 
okurduk. Hala da okuduğum olur. Bir iki defa da cami
ye gi ttik, ama sonradan uygu lama yapmadığım için pek 
öğrendim sayılmaz. Siyasele girdigirnde bir iki defa na
maz kıldım. O zaman hatırlamaya çahştım. 

Mecburiyetten . . .  

Evet . . .  Yani namaz kılan bir insan değilim. 

Oruç tutulur muydu? 

Öyle bir ay oruç tutmazdık; bir iki defa tutardık 
Babam tulmazdı. Annem, büyükannemle tutardı; yaşlı
lığında tutmamaya başladı. Kız kardeşim de ortasında, 
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başında, sonunda birkaç defa tutarda. lftar yenilirdi, bir 
iki defa da ramazanda camiye gittigimizi hatırlıyorum. 

Babanızla mı? 

Hayır. Babamla hiç gitmedim. 

/Uımusal alanda ibadetin g6rünmesini istemediğin
den mil 

Evet. 

Aslında çok inançlı bir insan oldugunu, ama g6s
tenneyi sevmedi�"ni soyleyenler var; dogru mudur? 

Yatak odasman duvarmda "Allah'ın dediği olur" ya
zısı vardır. Tabii babasından o eğitimi almıştı. Hatıra
tında da, çocuklan olmadan evvel herhalde doğum ko
lay olsun diye namaz kıldığını yazıyor. O zamanlar ca
miye gidermiş, namaz kılarlarmış; onlan anlatıyor. Ama 
asker olduktan sonra dinle ilgisi kalmamış. Evde de her
hangi bir ibadetini görmedim. 

Kız kardeşiniz dogdugunda siz hç yaşındaydınız? 

Özden 1930'da doğdu. 4 yaş fark var aramızda . . .  
Ona Fransa'dan genç bir mürebbiye getirtildi. Ama kısa 
süre sonra pek iyi bir mürebbiye olmadığı anlaşıldı . Öz
den'den çok başkalarıyla ilgileniyordu. Sonra onun ye
rine, yıllarca bizimle kalan matmazel bulundu. Margue
rite Villaume diye bir Fransız hanım . . .  Daha önce Nu
rullah Esat Sümer'in kızına bakmışn, oradan bize geldi. 
Daha yaslı, çok güzel, çok titiz ve çok iyi bir mürebbi
yeydi ,  ama geçimi zor bir insandı; kız kardeşim epey ıs
tırap çekti ondan . . .  



Ömer-Özden-Erdal babalanyla 

Niye? 

Çok ciddiydi. Mesela Özden yemek istemese zorla 
yedirirdi . Kız kardeşimin yaşamını iyice kontrol altına 
almıştı. Annem de müdahale e tmez, uzak dururdu. 

Babanızın Fransızcası nasıldı? 

Babamın 3 dili de gayet iyiydi. Önce Alınaneayı ög
renmiş, sonra Fransızcayı. . .  Fransızcası çok iyiydi, dip
lomatik dili Fransızcaydı. Lozan'da Fransızca konuşma
ya başlamış. En geç de lngilizceyi ogrendi. ögrenmeye 
çok meraklı oldugu için yaşamı boyunca her şeyi okur
du. Mesela Ingilizce lügatler okurdu. 

Lozan mıizakerelerinde Fransızca anlamasına rag
men konuşmazmış ama, degil mi? 
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Önce tercümanla başlamışlar, sonra Fransızlar bak
mış ki biraz Fransızca biliyor; Sekreter Masigti gidip ri
ca etmiş , "Siz tercüman aracılığıyla konuşmayın , kendi
niz konuşun" diye . . .  Babam da "Ben iyi Fransızca bilmi
yorum, anlatamam" demiş. 

Onların itirazı şuna olmuş: Babam tercüman aracı
lığıyla konuşuyor, fakat kendisi de Fransızca bildigi 
için, tercüman konuşurken tashih ediyormuş. Tercü
man çevirince, "Yok ben onu söylemedim, ben başka bir 
şey söyledim" deyip bir daha tercüme ettiriyormuş. Kar
şısındaki diplomatlar bundan bizar olmuş, "Siz kendiniz 
konuşun daha iyi" demişler. Ondan sonra kendisi ko
nuşmaya başlamış ve idare etmiş tabii. 

Sonralan hatırladığım kadarıyla, gelen yabancı dev
let adamları ve büyükelçilerle Fransızca konuşurdu. Dil 
bilgisi gayet iyiydi , ama iyice anlamadığı bir terimi önce 
lügatten bakardı . 

Almanca da bilirdi, ama Almanca konuştuğunu pek 
bilmiyorum; Birinci Dünya Savaşı'nda Almanlada Al
manca konuşmuş. Kütüphanesinde Almanca çok kitap 
vardır. Bunların arasında Hitler'in gönderdiği G oet
he'nin bütün eserleri durur. Hitler, babamın Almanca 
bildiğini ve meraklı olduğunu duymuş, yollamış. 

Kütüphanedeki Ingilizce kitaplar sonradan a lındı. 
Ayrıca "Fransızca kitaplar" diye güzel bir seri vardır. 
Ben bütün o romanları babamın kütüphanesinde bulup 
Fransızca okudum. 



Başbakanın Oğlu 
� 

Siz Başbakanlıka gider miydiniz çocukken? 

Hay1r, hiç hatırlamıyorum. Biz resmi işlere hiç ka
rışmazdık. 

Başbakanın oglu olmak, /Ulsıl etlciliyordu sizi? 

Tabii çok etkiliyordu. Yolda bizi gördüklerinde ge
nellikle " lşte lsmet Paşa'nın çocukları" diye fısıldaşır
lardı. O sözü duya duya artık bende marazi bir şey hali
ne gelmişti; iki kişi fısıldaşıyorsa ' "lsmet Paşa'nın ço
cukları' diyorlar" diye içimden geçirirdim . Hatta Ameri
ka'ya gittigirnde fısıldaşan insanlan görünce "Kendine 
gel . Burada böyle bir şey söylemelerine imkan yok, mu
hakkak başka bir şey söylüyorlar" diye kendi kendimi 
uyarmışnm. 

Tabii herkes bize karşı saygıhydı ; onun için herhan
gi olumsuz bir olayla karşılaşmadık. 



Başbakanın oğlu olmak hayatınızda avantaj mı ol
du, dezavantaj mı? 

Bir defa hep göz önünde hissediyorsunuz kendini
z i. . .  Kalabalık içindeyken dikkatli olmak, hoşa gitmeye
cek bir şey yapmamak. . . 

Ayrıca " Iyi okumamız gerekir" diye bir kaygıya düş
müş olabiliriz. 

Okulda öğretmenierin size karşı tavırlan nasıldı? 

Dikkatli olurlardı. Yani bana ters bir şey söyleme
meye dikkat ederlerdi. Ben de onları kızduacak bir şey 
yapmamaya dikkat ederdim; ama tabii gülmeyi severim; 
bazen çocuk olarak arkadaşlarımla güldügum olmuştur. 
Eger bir arkadaşımla gülüyorsak , ögretmen onu paylar
dı, işin içinde ben de oldugum halde beni paylamazdı. 
Ama onun dışında okuldayken fazla yaramaz bir çocuk 
degildim ve iyi bir ögrenci oldugum için ögretmenler 
memnundu. 

Bir sefer hatırlarım; yeni bir ögretmen gelmişti .  Gali
ba derste yanımdaki arkadaşımla konuştum . O birdenbi
re beni payladı; "Niye konuşuyorsunuz, susun. Herkes 
rahatsız oluyor" filan gibi şeyler söyledi .  Ben de çok 
üzülmüştüm. Ilk defa böyle dogrudan dogruya beni pay
layan bir hoca karşısında kalmıştım; ama tabii faydası ol
du, yapmamarn gereken bir şey oldugunu anladım. On
dan sonra müdür yardımcısı beni çağırdı; "Üzüldük. Seni 
paylamış. O daha yeni geldi" filan dedi. Hatta "Anlaşılan 
acul bir arkadaş o" dedi. Ben "acul"un ne oldugunu bil
miyordum; kendi kendime "Öğretmenim beni seviyor 
herhalde; beni kaHayacak bir şey söyledi" diye düşün
düm. Sonra lügate baktım "aceleci" demekmiş "acul" ; ya
ni benimle bir ilgisi yokmuş, onun yaptığı hareketi anla
tan bir şeymiş. Dogruydu, yani "aceleci" olarak söylemiş-
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ti ama, nihayetinde yapugım hareketi mazur göstermez 
bu . . .  

Nasıldı Çankaya //kokulu? 

Iyi bir okuldu. ögretmenleri iyiydi. Sınıflan güzel
di. Tabii bizim eve çok yakındı. Bizim bahçenin üst kıs
mı okulun bahçesiyle aynı hizadadır. Zil sesini evden 
duyar, öyle çıkardık. 5 dakikada varırdık Çankaya'da 
oturan, o zamanki devlet erkanının çocuklan da oraya 
giderdi. Sonra Maarif Koleji açıldı. Çogu, çocuklarını 
oraya verdiler. 

Okula ilk gidişinizi hatırlıyor musunuz? 

Hatırlamıyorum. Siyah önlük giymiştim. Beyaz ya
kalı . . .  

Hangi derslerden hoşlamrdınızl 

Hepsinden zevk alırdım. Evde de kitaplarla oldugum 
için hiçbir dersten şikayet ettigim olmadı, hepsini zevkle 
dinlerdim. Hatırladıgım, hesap dersi vardı , matematik 
vardı, Türkçe vardı. Tarih, cografya, yurt bilgisi vardı. 

Tarih dersirxle babanızı okuecular mı? 

Sanmıyorum. Tarih, cografya, 4. sımfta başladı. 
Kurtuluş Savaşı çok kısa anlatılıyordu. Yani işte "Cum
huriyet kuruldu" denir geçilirdi. 

E/işi dersinde nasıldınızl 

Elişi dersinde yemek pişirilmesi de ögretilirdi. Tabii 
teorik olarak . . .  Hatta büyükannem, "Ne münasebet, ço-
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cuklara yemek pişirme dersi veriyorlar" diye çok kız
mıştı . "Milli Eğilim Bakanı'na söyleyin de bundan vaz
geçsinler" diye babama söylemişti. Babam Mill i  Eğitim 
Bakanı·yla konuştu; ama o konuşmadan sonra herhalde 
"Ders faydalıymış" diye düşündü, sesini çıkarmadı. 

ögretmenlerinizin isimlerini hatırhyor musunuz? 

Maalesef haurlamıyorum. Ama hanrladığım bir olay 
var: 

Son sınıftayken bize yeni bir hanım öğretmen geldi . 
Başögretmen sınıfa girip onu takdim etti: "Bundan son
ra size bu öğretmen ders verecek" dedi. Ondan sonra 
sınıfta biraz daha kaldılar. Ben parmağımı kaldırıp bir
iki soru sordum. Ona başögretmen cevap verdi. 

Ertesi gün beni çağırdı başöğretmen: 
"Sen ne yaptın?" dedi. 
"Ne yaplim başöğretmenim? "  dedim. 
"Kalktın, yeni gelen öğretmene sorular sordun. Öğ

retmen de korktu. Bana geldi , 'Bu çocuklar böyle boyu
na soru soruyorlarsa ben bunlara ders veremem' dedi ve 
size ders verrnek istemedi.  Onu güç razı ettim" dedi. 
Galiba "Başbakan oğlu b u" diye korkmuştu, ama sonra
dan bize ders verdi gene . . .  

Torpil istemeye ya da. bir konuda Ticaya gelen olur 
muydu? 

Yok, onu hatırlamıyorum, pek olmazdı. Yalnız bir 
kere, okulun temizlikçisiyle ilgili bir konu olmuştu. Ay
şe'ydi galiba ismi. . .  Kocası bir yerde çalışıyormuş, ora
dan çıkmış. Tekrar ona iş bulmak için babamın Özel 
Kalem Müdürü Vedit Uzgören'e söylememi istediler. 
Ben o tür konularda çok mahcuptum, ama çok ısrar et-
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tiler. Cesaretimi toplayıp gittim Vedit Bey'e . . .  Kapıdan 
girince rnerdivenin altındaki boşlukıa telefon vardı. Te
lefonla konuşuyordu Vedit Bey . . .  Gidip ona "O kuldaki
leTin sizden bir ricası var, Ayşe'nin kocası için" dedim. 
Daha derken "Aaa biliyorum, biliyorum, seni de mi 
ayarttılar? Sana da mı söyletiyorlar? Ne gerekirse yapa
rız, ama olmuyor böyle" diye bana çıkışrnışn. Bir daha 
da söylemedim. 

Babanıza hiç soy/emediniz mi b6yle şeyler? 

Söylernedim galiba . . .  Babama ders veren bir fızik 
ögreımeni vardı . Onun için, bir iki defa bir şey söyledim 
galiba, ama oldugunu hanrlarnıyorurn. Böyle şeyleri olsa 
olsa annerne söylerdim. O, babama söyler miydi? Söyle
yebilirse söylerdi, ama pek olmazdı öyle şeyler . . .  Bizim 
söylerneyecegimizi galiba bilirlerdi. 

Babanız "My/e �yleri bana getirmeyin " diye kızar 
mıydı? 

Kızmazdı , ama biz söylemeye çekinirdik. 

Siz yardımcı olur muydunuz insanlara? 

Ben başka çocuklara yardım ermesini severdim. Ne
dense o zaman da ögretrnenlige hevesirn vardı.  H ele or
Laokulda günüm başka arkadaşlara yardım etmekle ge
çerdi. O gün anlatılan dersi veya bir gün evvelkini so
rarlardı, ben de aklımda kaldıgı kadar cevap verirdirn. 

Sım! arkadaşlannızdan haar/adıklannız var mı? 

Ilkokuldan pek kimseyi hatırlamıyorum. 
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Müsamerelere çıkar rruydınız? Yani en başta hayrak 
taşıyan, tıJrenlerde şiir okuyan 6Jrencilerclen miydiniz? 

5. sımfta, okulu bitirirken müsamereye çıkum. Ilk 
konuşmaını orada yaptım. Öğrenciler ve veliler vardı; 
babam yoktu gerçi; iyi duymadıgı için öyle töreniere 
gelmezdi, ama annem gelmişti . Orada ögretim sistemi 
hakkında bazı fikirler söylediler bana, o konuda konuş
tum. Hatta tahtaya bir şeyler yazdım ama yazarken iyi 
olmadı , onu silip tekrar yazdım. Sonra eleştirdiler "Onu 
silmeye gerek yoktu" diye . . .  

Karneleriniz hep pekiyi miydi? 

Herhalde iyiydi. Hiç kırık not a lmadım. 

Babanız karnenizi Müllendirir miydi? Bisiklet Rlan . . .  

Hayır. "lyi" derdi, başka bir şey demezdi. Belki eger 
fena not� gelseydik o zaman kızardı . Örnegin halamın 
oglu Hüsamettin bizden büyüktü. Gazi Egitim Enstitü
sü'nde yatıhydı. Arada bize gelirdi. O pek iyi okumazdı; 
sevmezdi okumasını ve notlan kırık gelirdi. Ona kızardı 
babam . . . Arada bağırırdı, "Bu nasıl şey ! " filan diye . . .  

Harçlık verir miydi babanız? 

Harçhgı annem verirdi. öyle mumazam vermezdi 
de, gerekince verirdi . Ben çok az para harcardım. Lise
deyken pek para kullanmazdım. Çünkü okula otomo
bille gidip gelirdik Giyim alışverişini de annem yapardı. 
Evde yemek yerdik Lokantaya falan da gitmezdik Ba
bamla bir ilk defa Karpiç'e gittik, parayı o verdi. Yalnız 
kitap almada para kullanırdım. Para harcamayı ancak 
üniversiteye gittigirnde ögrendim. 



Başhakanın oglu 

Babanız sizin adımza hesap açtırmıştı, degil mil 

Evet. O önemli tabii . . .  Babam buna bizim küçüklü
ğürnüzden itibaren başladı. Kendi maaşından bir miktar 
yatırdı o zaman . . .  Bize de "Bu parayı size yaurıyorum" 
diye gösterdi. Sonradan o birikim çok faydalı oldu. Ben 
o biriken parayla üniversiteye girdiğimde ve artık ba
ğımsız yaşamaya başladığımda Ankara'da Mebusevle
ri'nde bir ev aldım. Dolayısıyla ,  benim bagımsızlığıma 
önemli bir yol açtı o para. Abirne de ıstanbul'da yardım
cı olmuştur herhalde. 

lnönü ailesi Erdal-Ömer kardeşlerin sünnetinde - (soldan) Mevhibe 
lnönü (önünde) Özden lnônü, lsmeı lnönü (yanında) Ha)'Ti Temelli. 

(en sagda) Rıza Temelli, (en önde) Cevriye Temelli 

Sunnetinizi hatırhyor musunuz? 

Evet, abirole beraber olduk. Üst katta . . .  Sonra aşağı
da, şimdiki kanepenin olduğu yere yatak koydular; ora
da ikimiz yattık. Misafirler ziyaretimize geldi . Atatürk 



Anka Kıışıı 

de gelmiş ve yanımızda birkaç dakika oturmuştu. Bize 
kol saati armagan getirmişti. Galiba hala duruyor o sa
a t. . .  Ayrıca eğlenceler olmuştu ; hokkabaz filan geldi .  

Evdeki diger davedere, dans/ı balolara da klltılır 
mıydıniZ? 

Hayır, biz onlara katılmazdık Dans ettiğimi hiç ha
tırlamıyorum. 

Çocuklara ayn ha/o dı1zenlenir miydi? 

Evet, Halkevi'nde olurdu. Onlara katılırdık Çocuk
lar kendi aralannda eğlenir, dans ederlerdi. Sonra çocuk 
bayramlarında müzikli bir gösteri veya bir piyes olurdu 
Halkevi'nin sahnesinde . . .  

Bu tür yerlere babaniZin l11Jikılm arabasıyla mı gi
derdiniz, özel arahayla mı? 

Tabii babamın arabasıyla gitmezdik, ama bizi başka 
bir resmi araç getirip götürürdü. Okula giderken de 
o tomobil bizi sabah alır götürürdü, sonra yemek zamanı 
getirirdi . 

Iran Şahı Ankara'ya geldiginde .Atıltürk, Adnan Say
gun'a bir opera ısmarlamıştı. Özsoy' un, Şah in huzu
ronda yapılan ilk temsilinde siz de varmışsımz. Ilaarlı
yor musunuz? 

Evet, ilkokuldaydım. 
O zaman Halkevi'nde temsiller verilirdi, biz de gi

derdik. Orada ilk loca Atatürk'ündür, onun hemen ya
nındaki loca da babamındı , başbakan ındı . Biz orada 
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oturur seyrederdik. Atatürk'ü de görürdük o zaman ama 
tabii iyi hanrlamıyorum. Şah'ın geldiğini öğrendik. Şah 
şerefine bir opera oynandı Halkevi'nde ve Türkiye'de 
yazılmış ilk operaydı o . . . .  Konusu Orta Asya'dan alınan 
bir hikayeydi .  lran'la böyle bir dostluk havası içinde . . .  
Onu oynamışlardı ve biz de seyretmiştik. 

Kralın kızının ismi Krizantem'di. Onun etrafında 
geçen bir aşk macerasıydı. O kayboluyor, belki sevgili
siyle kaçıyor ve onu arayanlar Daglar aştık, bağlar aşukJ 
yok Krizantem yok diye şarkı söylüyorlar. Bu, aklımda 
kalmış hala . . .  Herhalde hoşuma gitti ki bu mısrayı hatır
lıyorum. 

G6zlı1ğı1 ilk ne zaman t1lktınız? 

llkokuldayken . . .  Daha çocukken fark ettim iyi gö
remediğimi. . .  Önce pek söylemek istemedim. Gözümü 
kısarak okumaya çalıştım. Ama herhalde sonra iyi gö
remedigimi fark ettiler. Ilkokul 3'te veya 4'te taktım. O 
zamandan beri hep takıyorum. 



Pembe Köşk'te Gündelik Hayat 
� 

1 937 - Kültürpark'tan bir aile haması 

Atatürk'e suikast davasının ve kurucu kadro için
deki iç hesap/aşmalann ya�ndığı bir donemde dogdu
nuz. O donem daha sonra hiç konu$uldu mu evde? Ya 
da babanız anlattı mı? 

Hayır, hiç öyle şeyler aniatmadı babam. Bu konula
ra hiç girmezdi. Kurtuluş Savaşı'na dair birkaç anısı 
vardı; onun dışında Atatürk'le ilişkilerini falan hiç ko
nuşmazdı. 

Gündelik konulan sofrada annenizle paylaşmaz 
mıydı? 

Hayır, hiç SÖZ etmezdi bunlardan . . .  Hiç öyle bir ade
li yoktu. Resmi işleri sofraya getirmezdi. Sadece gelenler 
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Pembe Kvşk'te Gundr:lilc Hay;ıt 

kendi yaptıklarını anlatırdı; babam onlara soru sorardı . 
Ama kendisi "Bugün bunu yaptım, şunu yaptım" gibi 
bir şey söylemezdi. 

Anneniz fikir be yan eder miydi? 

Hayır. Annem de hiç o konulara karışmaz, sesını 
çıkarmazdı. Büyükannemle annem dinlerlerdi sadece . . .  

Yalnız annemle babamın izledikleri bir taktik vardı: 
Bir bakan istifa eui ya da görevden alındıysa, babam 

derdi ki: 
"Aman sen onun eşine telefon et, gönüllerini al, 

üzülmesinler. Siyaset, devlet hayatı böyledir; ilerde gene 
bir hizmet imkanı bulur. Onun için fazla üzülmesinler, 
meyus olmasınlar." 

Annem bunu hep yapardı . Her bakan düşmesinde, 
eşini arar bunları söylerdi. 

Bir seferinde Milli Savunma Bakanlıgı'nda silah alı
mında bir yolsuzluk havası ortaya çıkmıştı. Savunma Ba
kanı Kazım Özalp'li o zaman . . .  Bakanı da suçlamışlardı .  
Özalp de istifa etmişti. O zaman annem gene aramış on
ları . . .  Ya Kazım Özalp'in oglundan ya da hanımından 
duydum; "Üzülmeyelirn, tsrnet Paşa daha sonra gene bizi 
bakan yapar bir yerde, bir şekilde" diye bir söz geçmiş. 

Çok çalışır mıydı babanız? 

Tabii çalışırdı. Özellikle başbakanken . . .  Atatürk'e 
giuigi zaman da çok geç dönerdi. Sabah erken kalkmaz
dı; uyumayı severdi. 9 gibi kalkardı ; Başbakanhk'a git
mesi lO'u bulurdu. 

Ama her öglen eve yemege gdirdi, degil mi? 

Evet, resmi davetler dışında, her gün öglen gelir ve 
tekrar giderdi. Geldiginde yemekten evvel, şimdi camh 
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mekan içinde kalan o zamanki bilardo salonunda 5 da
kika kadar kendi başına bilardo oynardı; biri kırmızı, 
ikisi beyaz 3 topla . . .  

Yemekten sonra evde şekerleme yapar mıydı? 

Evet, yapardı. tık zamanlar değil, ama başbakanh
ğının son zamanlarından başlayarak bu kestinnelere 
başladı. Cumhurbaşkanı olduktan sonra hep yapar ol
du. Yemekten sonra, misafir olsa bile, yukarı odasına 
çıkar, orada yarım saat yatıp tekrar gelir, misafirle ko

nuşmaya devarn ederdi .  

Akşam geç vakte kadar pılışır mıydı? 

Evet, ama genellikle tam yemek vakti evde olurdu. 
Yemekten sonra pek çalışmazdı. Okur ya da satranç oy
nar, l2 gibi yatardı. 

Ne yenirdi yemek olarak evde? 

Babarn başbakanken evde aşçımız Galip Usta vardı. 
Muntazarn yemek yapardı. Çankaya Köşkü'nde de bü
yük bir mutfağımız ve aşçılar vardı. Sonra babarn muha

lefete düştüğünde yemekleri annemin yaptığı oldu. 
Sofrada mutlaka çorba olurdu; tarhana, mercimek, 

patates veya sebze çorbası . . .  Ondan sonra muhakkak bir 
et yemeği olurdu; köfte veyahut pirzola . . .  Sonra hep bir 
sebze yemeği olurdu ;  patlıcan , kabak, fasulye vs . . .  Pilav 
ayn bir yemek olarak gelirdi. Ondan sonra da tatlı ve 
meyve . . .  Babam rneyveyi de çok severdi, ama şeker has
talığı olduğu için fazla yiyernez, soyar, bir iki lokrna al
dıktan sonra dağıtırdı. 



Bahçenizin meyvesi mi? 

Bahçenin meyvesi veya çarşıdan ya da civar bahçe
lerden . . .  Mesela Meclis Başkanı Abdülhalik Ren da da 
meyveye meraklıydı . lyi bir meyve bahçesi vardı; birinci 
sınıf armut ve elma yetiştirir, bazen bize de gönderirdi. 
Babam ona hayran olur, "Biz yapamıyoruz, o nasıl yapı
yor? " diye söylenirdi. 

Ailşverişi anneniz mi yapardı? 

Babam başbakanken başkaları yapardı , ama muhale
fetteyken tabii yardımcı azalmca annem de alışverişe gi
der oldu. 

Akşam evde nasıl vakit geçirirdiniz?. 

Yemek uzun sürerdi zaten . . .  Yemekten sonra ben ça
hşırdım, ahim kitap okurdu. Bizim odamızda radyo yok
tu; aşagıda, yemek odasında radyo dinlenirdi. Babam 
okurdu. Misafir varsa, onunla sohbet eder; yoksa ya ken
disi biraz satranç oynar yahut bir şeyler okuyup yataga 
girerdi. 

Sabah gazete okur muydu? 

Tabii . Türkçe gazeteleri sabahleyin yanın saatte, sü
ratle gözden geçirirdi. Kendisine ayrıca bir Basın Bülteni 
getirirlerdi , havadisleri oradan da izierdi Yabancı gazete 
olarak Die Zeil diye Alman gazetesi gelirdi. Fransızca Le 
Monde gelirdi. Onu ayrıntılı okurdu. İngiltere'den de 
11/ustrated London News diye resimli bir haftalık mec
mua gelirdi. Bunlara aboneydi. Sonradan, cumhurbaş
kanıyken Foreign Affairs dergisini keşfetti, onu okuma
ya çalışırdı. 
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Sizi Meclis'egötürür müydü? 

Hayır. Ben o başbakanken ne Meclis'e ne de Başba
kanlık'a gittim. 

Evde ai/em"n ozd doktoru var mıydı? 

Vardı, evet. Özel doktorumuz yıllarca Zeki Hakkı 
Pamir'di. Mesela igne yapmak için gelirdi .  Annerne ve 
bize de o bakardı. 

Babanız şeker hasf1lsıydı; anneniz sa/ra kesesinden 
derdiydi. Sizlerin hiç sağlık sorununuz var mıydı? 

Hayır, yoktu. Sadece zayı.hım küçükken, az yemek 
yerdim. Sonradan daha çok yemek yemeyi ögrendim ve 
hoşuma girmeye başladı . 

Kız kardeşinizin dogumu hayatınızda bir şey degiş
tirdi mi? 

1 

Hayı.r. Onun ayrı odası vardı. Hiç aramızda bir sür
tuşme hanrlamıyorum. Ben abimle kavga ederdim sık 
sık . . .  Ama kız kardeşirole hiç kavga etmedik. Abim ls
tanbul'a Teknik Üniversite'ye gidince kız kardeşirole ar
kadaşhgım daha da ilerledi. 

Bo 



Atatürk-tnönü Küslüğü 
� 

Atatürk-Inönü 
"'Niye kavga eııiler' dıye deAil, 'Nasıl bu kadar uzun zaman 

beraber çalışabıldiler' diye sormak gerek" 

1937, babanızın Aatürk 'le küstügü yıl. .  O yıla ka
dar ara/annrb iyi bir işbolümü vardı. lsmet Paşa, bunun 
bozulmasına A U  türk'ün hasulıgını gerekçe gtJsteriyor. 
Siz bir çocuk gözılyle o ilişkiyi ne kadar degerlendirebi
liyordunuz? 

Babamla Atatürk arasında bir anlaşmazlık oldugu ev
de hiç konuşulmadı. Babamın başbakanlıktan ayrılışın
da da "Sağlık nedeniyle bırakıyor. Dinlenıneye ihtiyacı 
var" dediler. Biz de inanmıştık ona çocuklar olarak. . .  
Bunun başbakanlıktan tam ayrılmak anlamına geldigini 
başlangıçta hiç düşünmedik 

Babanız amlanrxla AtJJtürk'ıin devlet çalışmalanna 
sofradan mudahale etmesirxlen şikAyet ediyor. Evde bu 
konu gıindeme gelir miydi hiç? 

Babamın bize anlamgı şuydu: 

. B ı 
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"Biz Aratürk'le taruşırdık. Örnegin aklına bir fikir 
gelirdi, onu ya sofrada ortaya söylerdi veya daha evvel 
bana söylerdi. Ben 'Olabilir mi' diye düşünürdüm, ak
şam yemekten sonra giderdim kendisine; oturup konu
şur, sabaha kadar tartışırdık.  Sonunda ya o beni ikna 
ederdi ya ben onu ikna ederdim ve anlaşarak ayrılırdık 
Ama son zamanlannda raha[sızlandıgı için sinirleri za
yıflamışn. Pek böyle uzun tartışmalara giremiyorduk, 
aynhga o sebep oldu" derdi. 

Sofrada hoşuna gitmeyen başka bir olay, bakanlannın 
kendisine söylenmeden eleştirilmesi, kendisine söylen
meden onlara talimat verilmesi. . .  Bunlardan rahatsız olu
yormuş. Gene sofrada böyle bir şeyler olmuş anladığım 
kadar, babam da sinidenmiş ve "Sofradaki talimatlada yü
rümez bu işler" anlamına gelen şeyler söylemiş. Atatürk 
de kızmış ve aynimaları böyle başlamış. Anlatılan hikaye 
bu ve herhalde dogrusu da bu . . .  Babam o kadar ayrınuya 
girmedi. O akşam sofrada ne oldugunu bize söylemedi , 
ama başkalanna söyledi; biz onlardan duyduk. 

Ömer-Erdal lnönu - Bir dugun töreninde Ataıurk"un dizi dibinde . . .  
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Atatürk-Inön/i Küslıigı; 

/smet Paşa, Atatlirk'lin sofrasının sürekli konukla
nndan degildi samnm. 

Degildi, ama tabii giniği olurdu_ 

Aslında Atatürk ve lnönü aynı mücadeleye baş koy
muş, farklı karakterde iki insan, öyle degil mi? Ama bu 
farklı karakterler birbirini tamamlıyor. 

Evet, ikisinin farklı karakterde olması, Türkiye için 
bir kazanç olmuş . Atatürk başından beri babama güven
miş. Cephede tanımış onu . .  - Baham için yazdığı çok gü
zel bir sicili vardır, görmüşsündür; onları inanarak yaz
dığını düşünüyorum. lyi dikkat etmiş ve tabii denemiş 
maiye tindeyken;  cephedE nasıl davrandığını görmüş, 
her şeyi ne kadar dikkatle izledigini fark elmiş; cesare
lini, karakterini takdir etmiş ve öyle bir dostluk başla
mış. 

Babam o dostluğu bozacak bir şey yapmadı hiçbir 
zaman . . .  Bilakis, bu dostluktan çok yararlandığını ken
disi de biliyordu. Onun için aralarında çok iyi bir çalış
ma düzeni kurulmuş. 

Atatürk atak bir insan, cüretkar; yeni fikirler aklına 
geliyor, onları uygulamak için de dikkatli bir uygulayı
cıya ihtiyacı var. Babamı uygun bir insan olarak bulmuş 
ve bu dostluk,  bu işbirliği, bu şekilde devam etmiş. Bu, 
büyük bir kazanç . . _ 

Bu konu sık sık açılır; "Niye kavga etti ler?" diye so
rarlar. Ben de derim ki: "Asıl nasıl bu kadar uzun zaman 
beraber çalıştıklarını sormak daha iyi bir soru olur. 
Çünkü bun un örneği çok az dünyada _ _ _  Böyle devrim 
yapan, yeni devlet kuran bir başbuğ, bir başkan, yanın
daki insanlan sürekli degiştirir. Böyle bir l iderin, yıllar
ca değişmeyen birisi ile çalışması çok az görülen bir şey, 
ama Türkiye'de bu olmuş_" 
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Dedigin gibi bu, ikisinin karakterinin birbirini ta
mamlamasıyla ve karşılıklı saygıyla olmuş. Bu dostlugu 
koruyarak tartışmışlar, bunu da başarmışlar. 

Atatürk'ün hılstalıgına dııir bilginiz var mıydı? 

Fazla bilgim yoktu. Hasta oldugu söylenirdi , ama 
ciddi rahatsız oldugunu bilmiyorduk. 

O günlerden aklımda kalan başka bir şey var: 
Babam başbakanlıktan aynidıktan sonra öğle yemek

lerine eski arkadaşlan gclirdi . Bazı milletvekilleri, bü
yükelçiler, vs . . .  O yıl onlarla konuşurken hep dile ge lir
digi bir tema vardı . Derdi ki : 

"Bakın, Türkiye Cumhuriyeti çok iyi kurulmuştur 
ve iyi işlemektedir . Tek bir eksigi vardır: O da Meclis'te 
meşru bir muhalefet partisinin olmaması . . . "  

"Meşru muhalefet panisi"nden kastı şu: 
Devlet düzeninde, Meclis'te yeri olacak, seçimle ge

lecek ve istedigini söyleyecek; kimse de söyledikleri ne
deniyle onlan Meclis'ten çıkarmayacak 

Babam hep Ingiltere'yi örnek gösterirdi . 



Paşa'nın Ingilizce Dersleri 
� 

Incelemiş miydi Ingiliz modelini? 

lncelem1şti .  193 ?'nin kışı ve 1938 b ah an, babamın 
Ingilizce dersleriyle geçti. Evde başlıca yapugı şey, Ingi
lizce derslerine devam etmekti . Ingilizce ögrenmeye 
mütarekede Istanbul'da biraz başlamış, ama iJerJelmeye 
vakit olmamış. Şimdi fırsat bulmuştu. 

lki hacası vardı. Biri, Mr. Baker diye bir Ingiliz ho
caydı. Sabah gelirdi Kütüphanede saatlerce çalışırlardı. 
Babam zor duyduğu için yüksek sesle konuşurlardı. Biz 
de kütüphanenin önünden geçerken Baker'ın ve baba
mın yüksek seslerini duyardık. Baker gramer öğretirdi; 
babam onun dediklerini tekrar ederdi. 

Öğlen yemekten önce biraz bilardo oynar, sonra 
sofraya otururdu . ögleden sonra da Şekip Engineri diye, 
Robert Kolej mezunu, bürokraside çalışan değerli bir 
insan gelirdi . Onunla da Ingilizce kitaplardan Ingiliz ta
rihi okurlardı; özellikle parlamento tarihi. . .  Şekip Bey, 
babamın anlamadığı noktalan anlatırdı . 



tinkil Ku�u 

Kendini emekli gibi hissetmiyordu, degil mil 

Tersine . . .  Bir gün büyükannem onun bu kadar ça
lışmasına üzülüp; 

"Niye böyle çocuk gibi kendini yoruyorsun oglum?" 
dedi .  

Babam da "Olur mu anne.  Benim daha i.stikbalim 
var," diye cevap vermişti. 

Bunu soy/ediğinde 54 yaşmdaydı. 

Evet. Ve bu dersler sonunda Ingilizce okudugunu 
gayet iyi aniayacak hale gelmişti .  Yalnız, kulağı iyi duy
madıgı için telaffuzundan emin degildi pek . . .  Mesela 
h ocasının ögrettigi şekilde " the"yı. söylemek için uğra
ş ırdı. Sonraki yıllarda Ingilizce kitaplar, roma nlar, ajans 
haberleri okudu. lngili.zcesi., Fransızcası kadar olmuşm 
sonunda . . .  

Hangi romanları okudu mesela; sizinle paylaşır 
mıydı? · 

Daha sonra ben Amerika'ya gittigirnde gönderdigi 
mektuplarda yazardı neler okudugunu . . .  Tolstoy oku
dugunu hatırlayorum mesela . . .  Galiba Harp ve Sulh'ten 
bahsediyordu: "Bizim vaktiyle Harbiye'de okuduğumuz 
Napolyon'un Rusya seferincieki muharebeleri bir de Tols
toy'un dilinden okumak çok hoşuma gitti" diyen bir pa
saj hatırlıyorum.  

Demokraside muhalefetin yerini de, o kit11plar saye· 
sinde daha yakından tanıdı demek ki.. .  

Kitapta okuduğu Ingiliz parlamentosu onu çok etki
lemiştL Anlaşılan eskiden de merakhydı demokratik ya-
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şama . . .  Tarnşmayı ,  hücumlara cevap vermeyi severdi  
babam . Böyle bir karakteri vardı. Başbakanken de  ken
disine yapılan eleştirilere cevap vermekten hoşlanırdı. 

Sofrada derdi ki : 
"Bizim bir eksigirniz meşru muhalefet partisi olma

masıdır. Bunu okuyorum kitapta; parlamentoda çıkıyor
lar, başbakanın sözlerine karşı fikirlerini çatır çatır söy
lüyorlar. Hiçbir şey de olmuyor, herkes d inliyor. Bu çok 
güzel bir şey . "  

Partiden örnek verird i : 
"Bizim partiden bir milletvekilinin adı yolsuzluga 

karışugı zaman kendisine parci grubunda soruyoruz; o 
da çıkıp 'Yok öyle bir şey,' diyor. İnanmak zorunda ka
lıyoruz. Öyle kal ıyor . Halbuki bir muhalefet partisi olsa, 
bunu Meclis'te dile getirse, durum başka olur. Gazeteler 
yazar ve bu , daha iyi bir kontrol görevi yapar . "  

Sanıyorum onun güçlü bir muhalefet partisi isteme
sindeki temel nedenlerden birisi yolsuzluklada mücade
le kaygısı ve arzusuydu. Yemeklerde bunu sık sık du
yardık ondan . . .  Çünkü kendisi çok ti tiz bir insandı; 
hiçbir yolsuzluk olmasın diye ugraşırdı; "Ama aynı parti 
içinde olunca önleyemiyoruz ," diye anlatırdı . 

Gerçi çok partili rej ime geçtikten sonra da yolsuz
luklar devam etti . Bunun başka bir nedeni olduğu veya 
önlemenin o kadar kolay olmadığı anlaşıldı. 

19-16'da gündeme getirdigi sistemin zihni hazırlıgı, 
10 J7l oneesinden başlamıştı yani...  

Evet. Bazıları "Amerikalılar istedi diye çok partil i 
sisteme geç iyor, "  diye düşünürken, biz hiç öyle bir hisse 
kapılmadık , çünkü daha 1 937'de ve o yıl boyunca sof
rada arkadaşlanna hep bunu söylemişti .  Dolayısıyla içi-
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mizde öyle bir his vardı ki, eger babamın eline fırsat ge
çerse, Türkiye'de bir gün muhakkak bir meşru muhale
fet partisi olmas1 için uğraşacak. Dünya savaşmdan son
ra bu yolda ugraşırken, biz " Eskiden söylediği bir şeyi 
yapıyor," diye görürdük evde . . .  Çünkü daha o zaman 
"Biz bunu yapmak istedik, yapamadık ," diyordu. 

Serbest Fırka'yı kastediyordu ... 

Evet, Serbest Fırka . . .  Babarn Serbest Fırka'nm ku
ruldugu günlerde lzmir'e gittiginde , aleyhinde büyük nü
mayiş olmuş. Muhalefetin süratle ilerledigi anlaş1lmış. 
"O hücumlar sonra Atatürk'e de yönelecek," diye çekin
miş olabilir diye aklımda n geçiyor. Babam "Atatürk ra
hatsiz olunca 'Devam etmeyelim buna,' diye karar ver
dik ,  Serbest F�rka'yı kapatt1k, ama yanlış oldu . Devam 
etseydik alış1rdık; demokratik yaşam yıllarca evvel baş
lamış olurdu ve bugün çok daha iyi bir durumda olur
duk," de:rdi yemekte . . .  Ama Atatürk bunu göze alama
mış anladıgım kadar; belki gerek de görmedi. 

Babanızın anılanndan da boyle bir sonuç çıkıyor. 
Niye goze alamamış sizce? 

Bunda Atatürk'ün ve babamın farklı aile hayatları 
da rol oynamış olmalı. . .  Atatürk'ün o zaman kendisi 
aleyhinde söyleneceklerden çekindigi gibi bir imibam 
var benim . . . .  "Sadece devlet yönetimi meselesi değil, aile 
hayatıyla da ilgili dedikoduları dile getirecekler ve o tat
sız olacak, "  diye düşünmüş oldugunu sanıyorum. Ba
bamda böyle bir endişe yoktu. O, "Ne derlerse desinler, 
cevap veririm," havasındayd1 .  Atatürk ondan çekinmiş 
olabilir. 
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Paş;J 'nın !ngilizce Ikrsferi 

1 930 - Serbest Fırka'mn kuruldugu günlerde lsmeL Paşa, 
oğullarıyla kendi bustünü. inceliyor 

Babanız Atatl1rk'e gore daha mı tahammüllüydü? 

Evet, sanıyorum bir ölçüde . . .  Tabii Atatürk kadar 
gücü de yok. Atatürk istediğini yapan bir insan. , .  Babam 
öyle değil . O, daha meşruiyet içinde çalışan bir insan, 
ama daha tahammüllü olduğu anlaşıhyor sonuçlara ba
karak. . .  



Bir Suikast lhbarı 

/smet Paşa başbakanlıktan ayrıldıktım sonra eve ge
lip giden azalmış mıydı? 

Azalmıştı ama devamlılar vardı. Örneğin Nevzat Tan
doğan . . .  Babam başbakanken Ankara'ya vali olmuşlu ve 
babamı çok severdi. Ailece tanışırdık. Hanımı annemin 
iyi arkadfışıydı; Ahmet ve Haldun diye iki çocuklan var
dı. Abime daha yakın yaştaydılar. Vali Tandogan, o yıl bo
yunca her cumartesi ogleyin yemege geldi; hiç şaşmadı . 

Babamın özel kalem müdürü Vedit Uzgören, ba
bamla birlikte başbakanlıktan aynlmıştı, ama o da çok 
sık gelirdi .  

Sonra babamın eski özel kalem müdürlerinden 
Necmettin Sahir Sılan vardı ; o gehrdi. Bazı tanıdık mil
letvekilleri gelirdi. Eskisi kadar çok olmamakla beraber 
öğle yemeklerinde muhakkak misafir o lurdu. Akşam 
daha rahattı. 

Babamın eski yaverleri de sık sık gelirlerdi. Onlar
dan Fikret Yüzatlı Istanbul'da otururdu, Atıf Esenbel de 
Ankara'da . . .  

Her ikisi d e  babam Kurtuluş Savaşı'ndayken yanın
da yaverlik yapmışlar. Her ikisi de süvari zabitiydi . 
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Bir Suikasc lhban 

Fikret Yüzatlı atçılıkla ilgilenirdi. Yeşilköy yolunda 
çiftligi vard1 . Orada at yetiştirirdi . Yarış atları vardı. On
larla müsabakalara girerlerdi. Hatta babam da başbakan
lık dönemlerinde yarış atma heves etmiş; bir at almışlar, 
"Olga" galiba . . .  Yarışmış ama kazanamamış bir şey. 

Fikret Yüzatlı önemli bir işadamı oldu sonra .  
"Ömür Yogurdu" diye b i r  yogurt var; onu çıkarmıştı . 
Çiftlik arazisini parça parça sattı ve orada bir site kurul
du. Sonra lstanbul milletvekilligi de yaptı . 

Atıf Esenbel de çok kültürlü bir insandı, Fransızca
yı çok iyi bilirdi Batı'da bulunmuş. Ailesi zengin bir ai
leymiş vaktiyle . . .  O da sonra milletvekili olarak görev 
yaptı . Hoş sohbet bir insandı. 

Biz onları dinlemekten çok zevk alırdık Geldikle
rinde biz okuldan dönmüşsek, aşagıda girişteki odada 
bizimle konuşurlardı. Sonra da yemekte babamla bera
ber olurlar ve eski muharebe anıları anlatırlar, bazen bi
zi güldüren hoş şeyler söylerlerdi. 

lnönii, başbakanmış gibi olup bitenler hakkında 
bilgi almaya devam ediyordu galiba, degil mi? 

Evet, yakından izliyordu. Ankara Valisi'nden, gelen 
milletvekillerinden sürekli bilgi alıyordu. 

Ben o zaman fark etmedim, sonradan ögrendim: O 
zamanki Dışişleri Bakanı Tevfik Rüştü Aras, babama bir 
öneri getirmiş; "Siz eskiden beri 'Amerika'yı bilmiyo
rum,' derdiniz. Sizi Washington'a büyükelçi olarak öner
ıneyi düşünüyoruz, ne dersiniz?" demiş. Ona çok kız
mış babam . . .  Bize söylemedi, ama sonradan ögrendim; 

"Öyle bir şey yaparsan, sana yapmadığımı bırakmam, 
burnundan getiririm; sakın böyle bir şeye girişme ! "  diye 
çıkışmış. 

Sonradan anlıyorum ki Atatürk'ün durumunun kö
lÜleştigini fark ediyordu ve öyle bir durumda Türki-
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Anka Kuşu 

ye'dcn ayrılmak istemiyordu. Dolayısıyla, yakından izli
yordu her şeyi . . .  Gelenler anlatıyorlardı . 

Tevfik Rliştü'nün Washington linerisi Paşa'yı Anka
ra'dan, dolayısıyla muhtemel bir iktidar ihtimalinden 
uzaklaşurmak için mi? 

Herhalde . . .  Tevfik Rüştü Aras, babamın başbakanlı
ğı döneminde dışişleri bakanlığı yaptı. Iyi bir dışişleri 
bakanıydı . O zaman şimdiki Birleşmiş Milletler gibi bir 
M illetler Cemiyeti vardı. Cenevre'de toplamrdı. Oraya 
sık sık giderdi. Dışanda iyi tanınan birisi olmuştu. Hatta 
gazeteler "Biraz da Türkiye'de bulunsa iyi olur," diye 
takıhrlardı. Ama altan alta babamın aleyhinde bir siya
set peşinde olduğu gibi bir intiba da vardı. Babamda da 
vardı, başkalannda da vardı. Onun için böyle bir öneri 
yaptığı, yani Cikrin ondan geldiği düşünülebilir. 

Atatürk'ün bilgisi dahilirxle degil midir? 

Herhalde ona da söylemiştir. Ama Atatürk'le baba
mm arası iyi olmaya devam eni. 

Ama gorıişmüyorlardı. 

Görüşmüyorlardı, ama bir ara görüştüler. Atatürk 
babamı Ege manevraianna götıirdü. Orada beraber re
simleri vardır. 

lsmet Paşa, neden lıa.s!Jllıgı doneminde Atatürkü 
gonneye gitmed i? 

Son günlerinde babam gitmek istedi. Ama o dönem, 
babamın yakınlan korkuyorlardı. Örneğin o zamanki 
Sağlık Bakanı Refik Saydam babamın iyi arkadaşıydı :  



Bir Suikast lhban 

severdi babamı . . .  Kütüphaneye gelip babamla u z u n  
boylu konuşmgunu hatırlıyorum. Yüksek sesle konuşu
yorlardı ve babamı lstanbul'a gitmemeye razı etti. Hatta 
rivayete göre "Trenin önüne yatanm, sizi bırakmam Pa
şam" demiş. Anlaşılan babam lstanbul'a giderse bir sui
kasta kurban gidecegi kanaatindeydi. Onun için gön
dermedi. 

Siz de inanıyor muydunuz buna? Sonradan araştır
dıniZ mı? 

Araştırmadım, hayır. Tabii suikast olacak mıydı 
gerçekten, bilmiyorum. Araştırmadım, ama inandım bi
raz . . .  En azından Refik Saydam'ın öyle bir duyurola 
babama "Gi tmeyin" diye çok ısrar ettigini biliyorum. 

lsmet Paşa'ya karşı bir tertipten söz edilir. Onun 
içinde kimler vardı? 

Dışişleri Bakanı Şükrü Kaya . . .  O da babamın sevdigi 
insandı. Annem, hanımının iyi arkadaşıydı. Biz de bir 
iki defa evlerine gitlik 

Rivayet oydu ki, babamın Atatürk'ten sonra cum
hurbaşkanı olmasını o da istemiyor; onun için öyle bir 
tertip yapabilir . Tabii suikast hazırlıgı yapar mıydı bi
lemiyorum, suçlama yapacak herhangi bir delilim yok, 
ona girmeyeyim; ama o zaman babamın yakınlarının 
böyle bir korkusu vardı, " lstanbul'a giderse ne olacagı 
belli olmaz, onun için gitmesin," diyorlardı. 

Annenizin tavn neydi? 

Annem sesini çıkarmadı hiç . . .  Ama aslında gitmesi
ni istiyordu sanıyorum. "Görüşseniz iyi olur," düşünce
sindeydi. Eski arkadaşların birbirlerini görmesini isti-
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yordu. Iyi niyetle, kötü bir şey olacağını tahmin etmi
yordu herhalde . . .  

lsmet Paşa trene binecekken vazgeçmiş derler? 

Yok, o kadar değil ;  evden çıkmadı babam . . .  Refik 
Saydam'la konuşmasından sonra gitmekten vazgeçti di
ye hatırlıyorum . 

Salih Bozok1a telelonlaşırlarmış. Atatürk'ten öyle 
haber alırmış. Onu hatırlıyor musunuz? 

Salih Bozok babamı seven hir insandı. Atatürk'ün 
yakınlan içinde babamın en çok güvendiği oydu. Her
halde konuşuyorlardı. 



Stadyum Olay1 
� 

lsmeL lnönıl o�ullanyla stadyum gırişinde 
Küslük döneminde bir Pazar günii _ _  

Bir de meşhur stadyumda tezahürat olayı var: Küs
lükten sonra /smet Pa�'ya stadyumda sevgi gösterisi 
yapıyorlar. Bu da rahatsızlık yaratıyor. O nasıl oldu? Siz 
orada mıyrlınız? 

Evet, stadyumda babamla beraberdim. Cumartesiy
di galiba . . .  Babam abirole beni de aldı ,  yürüyüşe çıktık.  
Bir müddet yürüdükten sonra "Hadi stadyuma gidel im, 
maç varmış," dedi.  Babam pek maça gitmezdi, ama o 
gün aklına geldi, bizi de götürmek istedi. Gittik maça . . .  
Oturduk. Stattakiler babamı fark ettiler ve biraz alkışla
dılar. Sonra kesildi. Babam rahatsız oldu galiba, maç bit
meden bizi çağırdı; "Hadi gidelim," dedi. Biz biraz uzak
ta oturuyorduk. Beraber çıktık kapıdan . . .  Tam çıkarken 
baknk bir kalabahk var. Çıkar çıkmaz bizi alkışlamaya 
ve bagırınaya başladılar. 
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Ne diye baJınyorlm:lı? 

İşte "Yaşa lsmet Paşa !" ,  "Bizi bırakma, nereye gidi
yorsun?" falan gibi bağınş lar . . .  Babam rahatsız oldu. He
men oradan ayrılmak istedi. Bir otomobil buldu. Bizi 
yanına alamadı. Biz Kazım Özalp'ın oğlu Teoman'la be
raber çıktık . Fakat babamın otomobili biraz zor hareket 
etti. Kalabalık otomobili kaldırdı böyle . . .  Sonradan siya
sette bunları çok gördük, ama o zaman ilk defa yapılı
yordu. Otomobil güç bela devam etti. 

Siz orada kıl/dınız ... 

Biz orada kaldık, bekledik Sonra otomobil geri gel
di ve bizi de aldı. Çankaya'ya, eve gittik. Babam rahatsız 
oldu .  

Herhalde ondan sonraki cumartesi, Nevzat Tando
ğan gelmişti yemeğe . . .  Ben de yemek odasında babamla 
beraberdim. Tandoğan gelince selam verdim,  ayrı ldım . 
Tam ben kapıdan çıkarken babam Tandoğan'a "Nasıl? 
Araştırcim mı, bir rerslik var mıymış? " diye sordu. O da 
"'EveL Paşam, anlatayım," dedi. Ondan sonra ne anlam
ğını bilmiyorum, ama bir terslik olduğunu kabul etti 
Tandoğan . . .  

Ne anlamda terslik? 

Yani �o. kendiliginden bir nümayiş miydi, yoksa 
babamı alkışlayanları birileri mi organize etmişti ?"  diye 
araştınyorlardı. 

Sonradan Mechs'te gündeme geldi olay .. .  

Çünkü Atatürk de bundan rahatsız olmuş. Kısa süre 
sonra bir gün babam yemege geldiginde dedi ki: 



Stadyum Ola)'l 

"Bana bugün Meclis grubunda stadyum konusunu 
sordular. Ben de cevap verdim. lyi oldu." 

Ayrıntısını anlatmadı, ama sonradan gazetelerde 
çıktı. Salih Bozok kürsüye çıkıp "Stadyumda böyle bir 
olay oldu. Paşa bu konuda ne düşünüyor, bize anlat� 
sm,"  demiş. Babam da çıkıp uzun bir konuşma yapmış. 
Önce Atatürk'e baglıhğını tekrar etmiş: 

"Atatürk benim velinimetimdir. Bana her zaman yar
dım etmiştir, hatta maddi yardımda bulunmuştur. Ben 
başbakanken elime geçen para geçinmeme yetmiyordu, 
Atatürk bana yardım ederdi. Sonra her güçlüğümde be
raber konuşurduk Onun güzel sözlerini duyardım So
runlarımızı beraber çözerdi k. Ona şükran borçlu yum, n 
demiş. 

Ondan sonra da stadyumdaki olaya gelmiş: 
"Hiç haberim olmadan böyle bir tezahüratla karşı

laştım, ama önemli bir şey değildi. Ben de süratle ora
dan uzaklaşum. Herhangi bir sorumluluğum olamaz. Bu 
dogal bir gösteriydi," diye anlatmış. 

Salih Bozok bundan memnun olmuş. Sonra Ata
türk'e anlatmışlar; o da memnun olmuş, rahatlamış: 

"Tabii ,  tsrnet Paşa bu ülkeye o kadar yıl hizmet etti . 
Büyük uluslar, kendilerine hizmet edenleri unutmazlar. 
Bu, onların özelliğidir. Siz de bu olayı unutun ve her 
gördüğünüz yerde tsrnet Paşa'ya saygı gösterin," demiş. 
Böylece bitmiş olay, ama o esnada biz de "Ne oluyor? " 
diye anlamamış, korkmuştuk. 

Paşa, lullkın önüne çıkıp gliven lllZelemek istemiş 
olabilir mil Yani aniden maça gitrnek istemesi?.. 

Bilmiyorum. Belki Şükrü Saracoğlu söylemiş olabi
lir. O, maç severdi, her zaman giderdi . Ben babamın 
böyle bir gösteri olacağını daha evvelden bildigini san
mıyorum. Şaşırmış u o da, gördüğüm kadar . . .  
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Küslük doneminde Pembe Koşk'ten çıkar mıydı? 
Yoksa hep evde kapalı mı kaldı? 

Yok yok, kapalı kalmazdı, dersi yoksa çıkar yurürdü. 

Siz de yanında yünir miiydiintiz? 

Bizi de alırdı, beraber yürürdük. 

Yolda tezabiirat olur muydu? 

Hayır olmazdı. Çankaya Lenhaydı o zaman . . .  Gören
lere selam verirdi. Büyükelçiliklerin önünden giderdik 
Arkadaşlarına giderdi. 

lsmet Paşa "Başbakanken elime geçen para yetmi
yorrlu " demiş ya, siz o yle bir sıkıntı hisseder miydiniz 
evde? .. 

Hissetmedik Tabii ev büyU.ktü, kalabalıktık Gelen 
giden, akrabalar çoktu. Her yemekte misafir vardı . Ba
bamın seyahatleri vardı. Biz fark etmedik hiç, ama o 
konuşmadan öğrendik ki,  AtatOrk geçim zorluğu çek
mesin diye babama belirli bir yardım yaparmış. 

Iş Bankası arşivine girdigimde Atatiirk'iin hesap 
cüzdanlannı ve yaptıiJı odemelerin dokumlerini incele
miştim. Her ay lsmet Paşa'ya diizenliyardım yapcıgr gO
rülii yor orada . . .  

Ben onlan sonradan, dalaylı o larak duydum, mikta
rını da, zamanım da o kadar iy i  bilmiyorum. 



Viyolonsel Dersleri 
� 

Paşa o demem viyolonsel dersleri de almış galiba, 
deJil mi? 

Orada bir anlaşmazlık var: Kız kardeşim o zaman 
viyolonsel dersi aldıgını söylüyor; ben sanki daha evvel 
aldı diye hatırlıyorum; ama o haklı olabilir. Sanının bir 
yıl kadar ders aldı. 

Kimden ders aldı? 

Konservatuvarda iyi bir viyolonsel sanatçısı vardı , 
bir süre ondan aldı. Kendi çalmaya uğraştı, ama ortaya 
çıkıp da bize hiçbir zaman çalmadı. 

Niye viyolonsel? 

Bilmiyorum. Viyolonsel oturularak çalman bir alet; 
ileri yaşlarda ayakta keman çalmak daha zor. Belki de 
viyolonselin sesini seviyordu. Niye oldugunu bize söy
lemedi, ama kendisi müzigi çok severdi ve konsere git
liginde de dikkatle, aniayarak dinlerdi. 
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Evde viyolonsel var mıydı. yoksa merak salınca mı 
alındı? 

Kendisi merak edince alındı ve o, evde kaldı sonra. 

Oysa evde piyano vardı, degil mi? Piyanoyla ilgi
lenmedi mi? 

Piyano vardı, ama onunla ilgilenmedi. Piyanoyu an
nem genç kızken çalarmış. Sonradan arada eglence için 
biraz çalardı ama onun da kimseye konser verdigini gör
medim. 

Siz babanızı viyolonsel çalarken hanrlıyor musu
nuz? 

Bir defa görmüştüm, hayal meyal hatırlıyorum. Aşa
gı katta, orta oda dedigirniz misafir odasında çalışırlardı. 

Onun önünden geçerken sesini duydugumu hatırlıyo-
rum. ' 

Sonra hiç ilgı1enmedi, degil mi? 

Hayır, ondan sonra bir daha çalmadı . O viyolonsel 
duruyordu. Konservatuvardan gelip tekrar akon ettiler, 
iyi bir alet olduguna karar verdiler. Babamın anısına ve
rilen konserlerde genellikle onu alıp çalıyorlar. 

Sizi yonlendirmedi mi hiç, "Gel şunu ogren " diye? 

Hayır. Kız kardeşime piyano dersi verilmesini iste
di. Özden iki sene kadar piyano dersi aldı ama hevesi 
yoktu, onun için sonunda bıraktı. 
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Viyolonsel Ders!t:n· 

Annenizin sosyal lilaliyetleri? 

O zamanki hanımların önemli toplantı yeri mev
lütlerdi . Tek başına Kuran okunmazdı , ama genellikle 
mevlüt  olurdu. Mevlüte çagınrlardı. Tabii çaylar, günler 
olurdu, onlara giderdi annem. 

Atatürk'ten aynidıktan sonra Latife Hanım'la da gö
nişürmüş anneniz . . .  l..Jitile Hanım 'ın mekmplannda si
zin adınız da çok geçiyor. 

Latife Hanım'ı çok severdi annem; babam da çok 
severdi, rakdir ederdi. Gerçi ben o zaman çok küçük
tüm, ama anladıgım kadarıyla annem de, babam da l..ati
fe Hanım'la Atatürk'ün ayrılmalanna çok üzülmüşlerdi . 

Siz hiçgöniştünliz mü .Latile Hanım'la? . .  

Tabii görüştüm lstanbul'a giuigimizde onu ziyaret 
ederdi annem . . .  l940'larda zannediyorun, bir sefer abim
le beni de götürdü. Latife Hanım'ın evi Ayazpaşa'daydı. 
Güzel döşeli bir evdi. Atatürk'ün o odada ne kadar yaşa
tıldıgı dikkatimi çekmişti. Resimleri , anıları her taraf
taydı .  Latife Hanım hala Atatürk'le beraber yaşıyordu. 
Hala cumhurbaşkanı hanımı havasındaydı . O yerden hiç 
aşagıya inmedi. Kendisini öyle gördü. Annem, babam 
da, hala cumhurbaşkanı eşiymiş gibi davranırlardı ken
disine . . .  

Bize ne  yaptığımızı, ne yapacagımızı sormuştu. Oku
rnamızla ilgilenmişti . Bize aile dostu olarak davranırdı. 
Annem de ona, saygı gösterilen bir aile dostu gibi ba
kardı. 
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Nasıl haur/ıyorsunuz Latife Hamm ) ? ..  

Kibar, ince, zarif, hala güzelligini koruyan bir ha
nımefendi . . .  Batı Avrupa modasını daha genç kızken ta
kip etmiş, bu işleri gayet iyi bilen bir hanım havasın
daydı. Annem o bakımdan ona biraz gıptayla bakardı. 
Çünkü annem Süleymaniye'de yetişmiş; eski bir evden 
geliyor. Batı Avrupa adeılerini sonradan, babamın ya
nında ögrenmiş. O bakımdan l.atife Hanım'ın görünü
şüne , giyimine dikkatle bakardı. Bir sefer de babam 
cumhurbaşkanıyken Dolmabahçe'de yemege geldigini 
hatırlıyorum Latife Hanun'ın . . .  Hepimizin bulunduğu 
büyük bir sofrada babamın yanında oturmuştu. Babama 
saygılıydı. 



Vasiyet 
� 

Atatlirk'ün vasiyetinde, sizin egitiminizle ilgifenme
si sizi şaşırtmış mıydı? Neden boyle bir şey yaptı sizce? 

Şaşırtmadı, babamı sevdigini biliyorduk. Onu, ba
bama olan sevgisini gösteren bir iyi niyet jesti diye gör
dük. Söylendigine göre, babamın da hasta oldugunu bi
liyormuş. Babam o günlerde gerçekten de bir safra kese
si rahatsızlıgı geçiriyordu. Atatürk'e babamın fazla ya
şamayacagını, öldükten sonra da çocuklarının zor du
rumda kalacagım söylemiş olabilirler. Bunu düşünerek 
koymuş olabilir. Zaten hiç kullanmadık o parayı; gerek 
kalmadı. Babam cumhurbaşkanıyken biz yüksekögreni
mimizi tamamladık, dolayısıyla böyle bir ihtiyaç olmadı. 
O da bir iyi niyet jesti olarak kaldı. Tabii müteşekkiriz, 
bizi düşünmüş oldugu için . . .  

Atatllrk'lin ölümü öncesi Ankılra-lstanbul arasımh 
bir iktidar kavgası başhyor. lsmet Paşa'yı isteyenler ve 
kılrşı çıkanlar içten içe çekişiyorhu. O döneme ilişkin 
aklınızda kalan anılar var mı? 
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Yok. Bütün bu dedikodulu siyasi olaylar bizim dı� 
şımızda olup biterdi. Babam belki annemle konuşurdu. 
ama bizim önümüzde konuşmazlardı; onun için biz bu� 
nu hiç fark etmedik . Belki merakım da yoktu benim . . .  
kendi derslerimle ilgilenirdim, böyle meselelerle ilgi� 
lenmezdim. 

AtJJtıirk'ten sonra babanızın cumhurbaşkam olması 
dogal bir şey gibi kabul ediliyor muydu? 

Evet. O zaman bizdeki intiba, "Dogal olarak babam 
başa geçecek," şeklindeydi. Eve, babama gelen misafir� 
lerin, yaverlerin konuşmalarından bu izlenimi alırdık ve 
bizim beklentimiz oydu; yani sürpriz olmadı. Tersi sürp� 
riz olurdu bizim için . . .  "Nasıl oldu?" diye de düşünme� 
dik, çünkü "dogal bir gelişme" diye görüyorduk. 

1 O Kasım 1938 gıinıi? 

O, tabii çok üzüldügümüz bir gün oldu. Ben ortao� 
kuldaydım Bizi teneffüse çıkardılar ve orada radyodan 
duyduk Atatürk'ün ölüm haberini . . .  Sonra ders yaptık 
mı hatırlamıyorum, belki eve gittik. Evde de herkes çok 
kederliydi. Babam evdeydi. Annem çok üzüntülüydü. 
Biz de saygılı olarak sessiz durduk. O akşam, annem bi
zim yatak odasına geldi, sonra büyükannem ve babam 
da geldi. Orada konuşurlarken büyükannem, "Ne yapa� 
caksın? Cumhurbaşkanı olunca şimdiki insanları degiş� 
tirecek misin?" gibi bir şey sordu anladıgım kadarıyla . . .  
Babam da "Kimseyi degiştirmeyecegim, Atatürk'ün ar� 
kadaşlarıyla devam edecegirn, gibi bir şey söyledi. Bü
yükannem de, "lyi yaparsın oğlum," demişti. Ben her
halde uyuyordum; uyuma taklidi yapıyordum daha doğ
rusu . . . O akşamdan hatırladığım sahne bu. 



Çankaya Köşkü'nde 
� 

Cumhurbaşkanı ve çocuklan 
"Çankaya Köşkü, büyük bir devlet dairesi gibiydi� 

ll Kasım 1938'e gelirsek... Babanızın cumhurbaş
Icam oldugu günden ne hılarlıyorsunuz? Ozel bir ugur
lama yaptınız mı o gün? 

Hayır, her zamanki gibi giyinip Medis'e giuigini ha
tırlıyorum. Abdülhalik Re nda gelip almıştı kendisini. . .  
Sonra biz hem seçim sonucunu, hem babamın yemin 
edişini yemek odasında radyodan dinledik Kısa bir ko
nuşma yapmıştı; birkaç kelimesini hatırlıyorum: 

"Anarşiden uzak, uyumlu bir yönetimimiz olacak, 
demişti . 

Sonra bekledik, geldi . Tabii karşıladık, öyle büyük 
bir coşku yaşandıgını hatırlamıyorum. Başbakanken 
geldiginde karşıladıgımız gibiydi aşagı yukan; ama ye-
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mekte misafirler vardı . Atıf Esenbel, yaverler, akraba
lardan bir iki kişi vardı. Ankara'da oturan "Hasan Abi" 
dedigirniz babamın dayısının tarunu Hasan Topçuoglu 
vardı. Hatırladıklarım bunlar . . .  

Frakla mı oturdu sofraya? 

Hayır, geldikten sonra degişıirdi kıyafe tini . . .  Hatır
ladıgım bir şey de şu: Yemin töreninde yapugı konuş
madan söz edilirken herkes "Iyi oldu," dedi; ama misa
firlerden bir milletvekilli "Yalnız kürsüye çok çabuk 
çıktınız Paşam; yavaş yavaş çıkmanız daha iyi olurdu,"  
dedi. Babam da gülmüştü buna . . .  

Atatiirk'iin arkasından yaptıgı konuşmayı zayıf bu
lur Demokrat Partililer . . .  

O konuşma çok uzun degildi, ama sonra uzun bir 
bildiri yayınladı biliyorsunuz. O, tarihe geçen bir başya
pıt olarak hatırlanır ve her yerde hep okunur. 

Kendisi mi yazardı konuşmalannı? 

Evet, kendisi yazardı. 

Nasıl yazardıl Yazarken gdzlediniz mi hiç? 

Genellikle uzun boylu düşünürdü, ondan sonra da
ha çabuk yazardı. El yazısıyla kagıda dökerdi, sonra onu 
daktilo ederlerdi. O büyük kagıdı alır okurdu. 

Metinlerine yardım eden birileri yok muydu? 

Yoktu, ama kendisi yazarken yanındakilere sorardı 
Onun ötesinde danışman olarak bazı milletvekillerine 
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veya herhalde başbakarrken özel kalem müdürüne gôs
terirdi .  t timat ettigi arkadaşlarına da okurdu. 

Evde size veya yiiksek sesle kendi kendine okur 
muydu yapacagı önemli konuşmalan? 

Hayır, bize danıştıgını hatırlamıyorum . Ama sonra
lan Metin Toker eve geldikten sonra ona okurdu. 

Çankaya Koş/ai 'ne ne zaman 13Şındınızl 

O, hemen olmadı. Çankaya Köşkü'nü ilk gördü�ü
müzde orayı çok büyük bir daireye benzetmiştik. Devlet 
dairesi gibi . . .  Onun için abimle "Buraya yerleşmeyiz 
herhalde," diye konuşmuştuk başlangıçta . . . 

Anneniz de sevmedi mi? 

1 5  gün kadar sesini çıkarmadı. . .  Babam bir süre ev
de idare etmeye çalıştı. Sonra baktı ki olmuyor, o zaman 
geçtik Çankaya Köşkü'ne mecburen . . .  

.Biraz isteksiz geçtiniz her halde . . .  

Evet, başka çare olmadıgından geçtik. Tabii önce 
yadırgadık biraz; büyük bir yerdi burası . . .  Büyük salo
nun bir tarafında cumhurbaşkanının eşinin oturdugu 
yer, öbür tarafta da aileden bazılannın oturduğu yer . . .  
Babamın dairesi üst katta ayrı yerdeydi, biz ayrı yerdey
dik. Arada salon vardı. Salonun bu tarafında büyükan
nemin oturdugu büyük bir oda vardı. Onun yanında, 
vaktiyle Afet Hanım'ın kullandıgı bir kütüphane vardı, 
Bizim yatak odalanmız alt tarafta yan yanaydı. Çalışmak 
için büyükannemin odasının yanındaki bir odaya girer
dik. Okuldan döndügürnde yukarı kütüphaneye çıkar-

i lO] 



Anka Kuşu 

dım. ögle yemeklerini yukarıdaki salonda, gene babam
la beraber yerdtk. 

Siz Çank;ıya'ya çıkınca Pembe Köşk ne oldu? 

Boştu. Kimse o turmuyordu, fakat bazı pazar günleri 
gider, ögle yemegini Pembe Köşk'te yerdik 

Çankaya'da Atatürk'ten izler var mıydı M/;1? 

Atatürk'ten izler tabii kütüphanede vardı . Atatürk 
zamanında çalışanlar, Köşk'teki hizmetliler, sofraya ba
kan)arın hepsi göreve devam ettiler. Köşk personelinde 
bir değişiklik olmadı. Babam, seçilmesinden bir önceki 
akşam yatak odasında "Kimseyi degiştirmeyecegim," de
mişti; onu uyguladı. Atatürk'ün özel kalem müdürü Sü
reyya Anderiman uzun süre babama yardımcı olmaya 
devam etti. Sonra Dışişleri'nde büyükelçi olarak görev 
yaptı . 

Atatiırk'ün başyaveri Celal Ü ner babamın da başya
veri oldu. Emekli olunca yerine Cevdet Tolgay başya
verlige geldi ve babamın cumhurbaşkanlığının sonuna 
kadar başyaverlikte kaldı .  Bir de Sükrü Bey vardı; Ata
türk'ün yaveri; o, babamın yanındayken hastalandı, er
ken öldü. Başbakanken babamın yaveri olan Cahit 
Apayık da Cumhurbaşkanlığı'na geçti sonra . . .  Denizci 
Yaveri Ulvi Tekeş de sonradan geldi. 
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Havuzda Patlama 

KOşk'te degişiklikyapıldı mı? 

Hayır. Babamın döneminde Çankaya Köşkü'nün ya
pısında hiçbir değişiklik olmadı. Örneğin evin içinde ah 
katta bir havuz vardı, hatta biz içine girerdik Havuzun 
çevresinde heykeller , etrafındaki duvarda nişler vardı. O 
tertip hep devam etti. O havuzu sonradan kapattılar. 

O havuzun ilginç bir anısı vardır: 
Babarn daha çocukluktan fen derslerine meraklıy

mış. Maternatiğe, fiziğe, kimyaya çok ilgisi vardı. lleri 
Bau teknolojisinin, esasında fen buluşları olduguna inan
mış bir insandı. Cumhurbaşkanlığı döneminde lisedeki 
fizik ve kimya derslerinde yapılan deneyleri merak et
mişti . Bu vesileyle lise derslerini tekrar hatırlamaya ça
lıştı. 

Fizik profesörü Hayri Dener, k imya profesörü Avni 
Refik Bekman asistanlarıyla beraber haftada 2 gün gelip 
babama fizik ve kimya anlatıp deneyler yapmaya başla
dılar. Bunun için havuzun kenarındaki k üçük odaların 
birisi laboratuvar haline getirildi. O odada deneyler ya
parlardı, babam da onları izlerdi. Sonra da yemekte, "Bu-
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gün şu deneyi yapuk, çok hoşuma gitti . Deneyi görmek 
insanın bilgisini pekiştiriyor, çok ayrı bir degeri var," 
diye anlatırdı .  

1 939'da bir Heybeliada hatırası. . .  

Bir gün sofraya geldiğinde " Insan bin yıl yaşasa 
akıllanmıyor," dedi. 

"Ne old u ?" dedik. 
"Bugün bir hata yaptım. Hiç yapmamarn gereken 

bir şey. Akıllanmamışım hala," dedi. 
Tam kimya hocası deney yaparken Başbakan Şükrü 

Saracoğlu bir konu anlatmaya gelmiş. Anlatmış. Tam 
gidecekken , babam "Bak bana eglenceli bir deney yapı
yorlar, kal sen de izle" demiş . Onun üzerine havuzun 
kenarına çıkmış lar. A vni Refik Bey galiba bir potasyum 
parçasını suya atmış, "Bakın şimdi ne olacak," demiş. 
Suya atar almaz "gümm" diye büyük bir infilak olmuş 
ve tabii sular her tarafa sıçramış. Avni Refik Bey, " lşte 
bu potasyum suyla birleşince böyle patlama yapar. Bu, 
çabuk bir reaksiyondur," diye izah etmiş, ama Başbakan 
bundan çok huylanmış. Babama hiçbir şey söylemeden 
Avni Refik Bey'in yanma gitmiş; 
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"Siz aklınızı mı kaçırdınız? Cumhurbaşkanı'nın ya
nında böyle tehlikeli deney yapılır mı? Bundan soma 
kesin olarak, böyle bir şey yapmayacaksınız. Yasak ! "  
demiş. 

Sonra da Avni Refik Bey gelip durumu babama an
latmış . Babam işte bunun için "Bir hata ettim. Artık de
neyleri yapamayacağız ,"  dedi. 

Bir de motora çok değer verirdi babam. "20. yüzyıl 
uygarlığı motora dayanır," derdi . Otomobil motorunu , 

uçak motorunu, evlerde kullandan motorları, fabrika
lardaki motorlan incclerdi. "Motoru ögrenin. Nasıl ça
lıştığını iyice bilin , "  derdi. 

Hatta bir gün bizi yanma aldı. Aşağıya, otomobilin 
yanına indik. Şoförü çağırdı . "Anlat bakalım, bu motor 
nasıl çalışıyor , "  dedi. Şoför kaportayı kaldırdı, bujileri 
gösterdi, benzin nereye geliyor, motor nasıl çalışıyor, 
uzun boylu anlattı. Yani böyle bir tutkusu vardı. 

Babamz araba ku/Jamr mtydı? 

Galiba askerdeyken kullanmış bir iki defa, ama baş
bakanken, cumhurbaşkanıyken kullandığım hiç görme
dim. 

liıboratuvan size açık mıydı? 

Laboratuvarı kullandığım oldu ama fazla bir şey de 
yapmadım. 
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Atatürk'ün Heykelini Neden Kaldırdı? 
� 

Babanızın cumhurbaşkanltgı döneminde Çankaya 
Köşkü 'nd eki bir Atatürk heykelinin kaldınlmast sonra
dan t11rtısma konusu oldu. 

Ben onun kaldınldıgını tam hatırlamıyorum, ama 
şöyle olabilir: Orada Atatürk'ün büyük ayaklı bir heyke
li vard ı ; tam girişe koymuşlardı. Aslında çirkin ve nis
petsiz bir heykeldi. Köşk'te o zaman babamın idare mü
dürlügünü yapan Vecih Bereketoglu vardı. O, tanınmış 
bir ressamdır; Hikmet Onat ekolü empresyonistlerin
den . . .  Zannederim o, "Bu çok çirkin bir heykel. . .  Bunu 
kaldırsak, daha güzel bir heykel koysak," demiş . . .  Sanı
rım heykel, o yüzden kaldırıldı. 

Ya paralardan AtatOrk'an remıinin çtkanlmast . . .  O 
neden di? 

Oradaki amaç başka. Orada estetik degil, devlet an
layışı söz konusu . . .  Babamın anlayışı şuydu: 

Devielin parasında cumhurbaşkanının resmi olur. 
Atatürk'e saygı başka mesele, ama vatandaşlar devielin 



Atatürk'un Heykelini Neden Kaldırdı? 

başında kim oldu�unu bilmelL Bunun görünece�i yer 
neresiyse orada görün me li . ,  

Bu, bir devlet yönetimi anlayışıydı . Babam çok meş
ruiyetçiydi. Bütün hareketlerinde buna çok dikkat eder
di. Cunta kurmak, birtakım tertipler yapmak gibi işlere 
hiç girmezdi. Yönetimini de hep meşru usullere dayan
dırırdı . Paralara, pullara zamanın cumhurbaşkanının 
resminin hasılınası o yüzden oldu. Bunun yanlış anlaşı
lacagını da düşünmerli o zaman . . .  Tabii demokrasiye ge
çince her şey istismar edilebiliyor; onu düşünmedi; nor
mal bir davranış diye gördü. 

Atatürk'e saygısını her zaman ifade ederdi , ama bu 
devlet yönetimi anlayışı da gene çok saygı duydu�u, 
dikkat ettiği bir konuydu. 

Size tuhaf geldi mi o yaşta alışveriş yaptıgmız para
da babanızın resminin olması? 

Yok Biz çocuklu�umuzdan itibaren babamı başba
kan olarak gördüğümüz için cumhurbaşkanı olmasını 
da "gayet normal bir aşama" diye aldık. Ne şaşırdık, ne 
öviındiık bundan dolayı . . .  

Çankaya 'da gündelik hayatınız degişti mi? 

Değişrnedi. Gene sabahleyin erken kalkıp okula gi
derdik. Bir otomobil bizi götürür getirirdi, ama ben oto
büse binmesini de öğrenmiştim. Evde yemek yer, ye
mekten sonra tekrar okula giderdik Babamı ö�le yeme
ğinde görürdük genellikle . . .  Akşam yemeklerinde gör
mezdik o zaman . . .  



Muhaliflerin Dönüşü 
� 

Akşam yemege gelenler kimlerdil O dönem baba
nız, Atatürk'ün eski muhaliflerini yeniden kazanma, on
larla tekrar dostluk ku17IU1 çabası içindeydi 

Evet. O ,  cumhurbaşkamyken oldu . Biz de onlarla o 
zaman ta'nıştık. Hepsi Atatürk'ün ve babamın eski arka
daşlarıydı, ama her zaman oldugu gibi , baştaki insanlar
la arkadaşları arasında hemen anlaşmazlık çıkıyor . Ayrı
lık, Atatürk cumhurbaşkanı olurken başlamış, olduktan 
sonra da devam etmiş. Mesela bunlardan biri Kazım Ka
rabekir'di. Babamın Harp Okulu'ndan arkadaşı. . .  Çok 
akılh, zeki, çalışkan, iddialı bir insan . . .  Kurtuluş Savaşı 
esnasında Doğu Cephesi'nin kumandanı . . .  Muhalif du
ruma düştükten sonra Istanbul'da kendi başına yaşıyor
du. Kitap yazıyordu, kimseyle teması yoktu, siyasi olay
lara kanşrnıyordu. 

Babarn başka yerlerde söylerken duydum; Atatürk 
öldükten sonra ona demiş ki: "Size görev vereceğim; es
ki arkadaşımızsın, beraber çalışacağız ama bir şartım 
var: Atatürk aleyhinde bulunmayacaksınız." 



Mulıiıliflenn Dönuşli 

Hatta o zaman galiba ReCet Paşa, "'Ama Paşa m, Ata
türk bize çok haksızlık etti," demiş. 

"Siz onu bırakın,"  demiş babam. "Siz Cumhuriyet'e 
inanmıyor musunuz, inanıyor musunuz?" 

"Inanıyoruz Paşam," demişler. 
"Cumhuriyet demek Atatürk demektir. O zaman 

Atatürk'ün aleyhinde bulunmayacaksınız," demiş. 
Hakikaten bulunmadıları Karabekir ilk ortaya çıku

gmda gazetecilere, "Bize görev vermediler," gibi sitem
kar bir laf etti. Sonra kesti o konuşmalan ve bir daha da 
yapmadı. Babamın sözünü tuttular ve hepsi milletvekili 
oldu. 

Kazım Karabekir Meclis Başkanı oldu. Hatta babam 
harp esnasında cumhurbaşkanhgma vekalet euigi için 
rahatsız olmuştu. 

Eskilerden bir başkası, Refet Belen Paşa . . .  O da Kur
mluş Savaşı kumandanlarından . . .  Babam ona da görev 
verdi; o da büyükelçilik yaptı. 

Sonra Rauf Or bay . . .  O da önce Londra Büyükelçisi, 
sonra milletvekili oldu. 

Biz onlarla hep yemekte tanıştık. Ayn ayrı, tabii eş
leriyle beraber geldiler. Eski ahbaphkları vardı. Buluştu
lar, güzel konuşmalar oldu; onlan dinledik 

d.} 1. 
Babanızın on/an yeniden kazanmaktaki amacı ney-

Amacı açık: "Atatürk öldü. Bir büyük savaş karşı
smdayız.  Acaba devrimleri yaşayabilecek mi? " 

Şimdi eskiye dönülecek, şeriat gelecek korkulan 
var. Batı'da da böyle bir beklenti var. Eskiye dönmek is
teyen, birikmiş, bastırılmış bir muhalefet var. Onlar çe
şitli entrikalar yapabilirler. Onlara karşı durmak için bir
lik gerekir. Bunlar tanınmış insanlar. . .  Onları kazanma-
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sı, bu gerici muhalefete karşı onlarla birlikte karşı dura
bilmesi önemliyd i. Ben de olsam öyle yapardım. 

Atatürk'ün büyük gücü ortadan kalkınca iş başına 
geçen insan güçlenrnek ister. Maksadı oydu samyorum 
ve onda başarı sagladı. Hepsi beraber çalıştılar ,  Atatürk 
ilkelerine karşı bir şey söylemediler ve devrimlerio ya
şamasına yardımcı oldular. 

Sizde hangisi iz bırakmış u? 

Hepsi gösterişli insanlardı . . .  Kazım Karabekir'i gö
rünce anlıyordunuz ki "Bu insan lider olmak, kendi fi
kirlerini uygulamak ister" Kendine çok güvenen bir gö
n1nüşü vardı. 

Rauf Orbay da öyle. . .  O da gösterişli, kendine gü
venli, sözünü söylerken dogru söylerligine inanan tavır
da bir insandı. 

Refet Belen Paşa pek öyle degildi; o daha kısa boylu, 
çelimsiz, hoşsohbet bir insandı. 

Fethi Okyar da gösterişli bir insandı, ama Kazım Ka
rabekir'de, Rauf Orbay'da olan o azarnet onda yoktu. 

Nasıl oldu da Atattirk'lin bütün arkadaşlanyla arası 
açılırken lsmet Paşa'yla son ana kadar küsmediler? 

Tabii bu, üzerinde durulması gereken bir konu . . .  
Babamın Atatürk'e, Atatürk'ün becerisine saygısı son
suzdu. Atatürk'ün zor zamanlarda dogru kararlar verdi
ğine ve onu iyi uyguladıgına inanırdı . 

Atatürk ve babamın kuşagı, imparatorlugun son dö
neminde, askerlik te yetişmiş insanlar. . .  O zaman Türki
ye'de Harp Okulu en iyi okulmuş. En yetenekli insanlar 
asker olmayı tercih etmişler. Bu yetenekli insanlar sonra 
muharebede düşmanla karşı karşıya kalmışlar. Tarihle-
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rini okumuşlar, Osmanlı lmparatorlugu'nun eski gücü
nü biliyorlar. O gücün hayalleriyle yetişmişler, ama Tür
kiye'nin karşı karşıya kaldıgı Batı karşısında ne kadar 
güçsüz oldugunu görmüşler. 

Yalnız savaşta degil, bütün yaşamda Batı'ya karşı bu 
zayıflıgı görüyorlar. Başlıca amaçları, bundan kurtul
mak. .. Batı'ya eşit düzeyde bir devlet haline gelebilmek, 
yani güçlenrnek ı Bunun için ne gerekiyorsa yapmak. . .  

Bunu d a  en  iyi yapanın Atatürk oldugunu görmüş 
babam . . .  Önce cephede görmüş. Cephede birlikte zor 
zamanlar geçirmişler. Atatürk Dogu Cephesi'nde bir de
fa babama yardımcı olmuş. Ondan sonra Suriye'de çeki
lirken gene Atatürk ordu kumandanı oldu. Tabii orada 
insanlar birbirlerini çok iyi tanıyorlar. Babamın Ata
türk'e hayranlığı, saygısı, güveni devam etmiş hep . . . O 
bakımdan Atatürk'ün yanında olmaktan her zaman güç 
almış, ama uygulamada kendi fikirlerini de söylemekten 
çekinmemiş. Çünkü kendisi de uygulamaya Atatürk'ten 
daha çok önem veren titiz bir insan . . .  

Atatürk de daha başlangıçta onu anlamış ve ona 
saygı göstermiş. Babamın, kendi fikirleri için en iyi uy
gulayıcı oldugunu hemen fark etmiş. Böylece bu birlik 
devam etmiş. Birbirlerine ihtiyaçları oldugunu anlarnış
lar. Tabii ihtiyaç diyorsam; Atatürk'ün yeri başka . . .  O, 
büyük önder, ama o da bir çeşit ihtiyaç karşılamış. Ba
bam, onun fikirlerini uygulayacak insan olmuş. 

Ama tartışmışlar d8 rok . . .  

Tabii hep tartışmışlar. Babam söylerdi: 
"Bir yeni fikir ortaya çıktığı zaman ben Köşk'e gi

derdim, Atatürk'le buluşurduk. Sabaha kadar tartışırdık, 
ama sonunda ya o beni ikna ederdi ya ben onu ikna 
ederdi m; anlaşarak aynlırdık. " 



Anka Ku�u 

Çünkü ikisinin de amacı Türkiye'nin güçlü olma
sı . . .  Bunun için de her türlü fedakarhgı yapmışlar. 

"Yalnız sonradan hasta oldugu dönemde artık buna 
imkan kalmadı ve anlaşamadık,"  derdi. 

O ayrıbk doneminde Atatürk'ün muhaliflerine hak 
verdi§i olur muydu babanızın? 

Hayır. Anlaşmazlık oldu�unda Atatürk'e hak verirdi 
babam, ama bu anlaşmazhklann, fazla vakit olmadı�• 
için ortaya çıktığı havasmdaydı. Zaman olsa onların da 
Atatürk'ün dedigini kabul edeceklerine inanıyordu. 
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lnönü Antipatisi 
� 

Atatiirk'iin yakın çevresindeki lnönii anupatisi ner
den kaynaklanıyor? 

Babam, farklı karakterde bir insandı . Titiz ve inti� 
zamlı yaşayan bir insan . . .  

Atatürk öyle degil; o daha serbest bir insandı. Üste� 
lik evli de�il; aile hayatı yok; o bakımdan daha serbestti. 
E�lenceyi daha çok seviyordu. Herkese takılıyordu . Ba� 
bam da severdi takılmayı, ama başkalarının yaşamına 
pek girmezdi. Daha saygılıydı insanlara karşı . . .  

Atatürk'ün yanındaki insanlar, onun gençli�inden 
beri arkadaşları oldukları için daha serbest davranıyor
lardı. Atatürk'ün yanında olmak, onlara ister istemez 
büyük bir prestij ,  büyük bir güç veriyordu. Bu gücü 
kullanarak birtakım usulsüz işler de yaptıkları olurdu 
veya görünüşte öyle olurdu . Birtakım sataşmalar, birta
kım laubalilikler yapmışlarsa, babam da bundan hoş
lanmazdı .  Bunu onlara da söylemiş olabilir. Dolayısıyla 
öteki insanlar, babamdan biraz çekinıneye başlamışlar
dır herhalde . . .  Babarn bir gün başa geçer se onlara zorluk 
çıkaracagını düşünmüş olabilirler. O yüzden, çok 



Anka Kuşu 

dikkatli, intizamh, laubaliligi hoş görmeyen bir insanın 
yanında olmaktan rahatsız olduklarını tahmin ediyo
rum. "Bunun başka bir nedeni olamaz,"  diye düşünüyo
rum. Yoksa onlar da babamın ne kadar faydalı oldugu
nu, Atatürk'e yardımcı oldugunu görüyorlardı mutlaka, 
ama bu tarafları i tibariyle "kendilerinin birtakım aşırı
lıklarını kabul etmeyecek" diye ondan çekinmiş olabilir
ler. 

Kindar bir yanı var mıydı lsmet Paşa'nı n? 

"Kincidir," derler. Ben sanmıyorum. Ama babamın 
iyi bir bellegi vardı. Olaylan hatırlardı ; "Hata yaparım, 
ama aynı hatayı bir daha yapmam," derdi Yani "Her in
san hata yapar, ama onu tekrar etmemeli," görüşundey
di Bir insanın uygunsuz davranışını gördüyse, ona tek
rar hata fırsatı verınemeye çahşırdı. Zannediyorum "kin
cilik" iddiası buradan kaynaklanıyor. Yoksa, insanlar
dan öç alma gibi bir huyu yoktu. 

Cumhurbaşkanı olduktım sonra Tevfik Rl1ştl1 Aras 
ve Şukni K3ya'yı kabıneye istememesi o yılzden mi? 

Onların, "Atatürk'ten sonra lnönü başa geçrnesin," 
diye ugraşmış olabileceklerini herhalde tahmin ediyor
du; o yüzden olabilir. 

Aslında başbakanken o bakanlarla iyi çalıştılar. Biz 
hem Şükrü Kaya'nın, hem Tevfik Rüştü Bey'in ailesini 
tanırdık Hatta Şükrü Kaya'nın çocuklarıyla ahbaptık . 

Kilbineye almayınca ilişki kesildi herhalde degil mi? 

Evet, sonra kesildi. Tevfik Rüştü Bey babama iyice 
muhalif oldu. Yine de sonraları büyükelçiligi dönemin
de görüşmüş olabilirler. 



! rıOnil Antipatisi 

Babamz cumhurbaşkanı olunca siz ak�m sofralan
na katılmaz mı oldunuz? 

Öyle oldu . Daha geç yemeye başladı. Yemek uzun 
sürerdi ve misafirleri o lurdu daha çok. . . 

Içki olur muydu sofrada? 

ögleyin değil, ama akşamlan olurdu. Babam bir ka
deh içmeyi severdi. Bir kadeh rakı, şarap ya da votka 
içerdi. Içki içmeyi severdi, ama sarhoş olmazdı . 
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Kulağıını Çeken Olmadı 
� 

Size dönersek. .. Butun bunlar olurken siz ort;ıoku/
daydınız. 

Ben ortaokula 1937 yılında Gazi Lisesi'nde başla
dım. Hergele Meydam denen ltfaiye Meydam'nın yanın
da bir binaydı. Yeni yapılmıştı o zaman . . .  Önce ahim 
orada okumaya başladı. Sonra ben başladım . 

Kolej yoktu henüz degil mi? 

Kolej ondan sonra açıldı. Ama olsa bile babamın 
kanaati, bir resmi okulda okumamız dogrultusundaydı. 



Kuhıgınu Çeken Olfiiildı 

Özel okullara gitmemizi islemedi. Bizi devlet yaşamında 
büyütmek istiyordu sanıyorum, çünkü kendisi hep öyle 
yapmış. Onun için devlet yaşamı, doğal yaşamdı; bizim 
de orada büyürnemizi istiyordu. Ilkokulu da öyle oku
duk. Babam, "Çocuklarım devlet eğitim kurumlarında 
okudular;· diye söylerdi hep . . .  Bu, kendisi için de iyi 
oluyordu, devlet liselerinin nasıl eğitim verdiğini kont
rol etmiş oluyordu. 

Ortılokulda ilk gününüzü ha tırlıyor musunuz? 

Evet, aşağı yukarı hatırlıyorum. 6. sınıfa girdim. 
Matematik dersine okulun müduru Necati Aksu geli
yordu. Sınıfa girdi ,  bize bir baktı. Ben önde oturuyor
dum, yanımda da Erdoğan Bigat diye bir arkadaşım otu
ruyordu. Öğretmen, "Gel bakalım Erdal," dedi, beni 
tahtaya çağırdı. Bana tahlaya bazı yatay ve dikey çizgiler 
çizdirdi. Sonra hem dikey hem yatay çizgilerin başına 
1 'den 20'ye kadar sayılan yazdırdı .  Ondan sonra o çizgi
lerin birleştiği kardere de çarpımiarını yazdık 

10 kere l l= 1 10, 
lO kere 1 2= 1 20, 
l l  kere 1 1= 1 2 1 . . .  
Bunların hepsini yazdık Bittikten sonra bize "Sun

lan ezberleyin, sonra size soracağım," dedi. 
O çok faydalı bir şey oldu aslında; l ile 1 O arasında

ki rakamlarm çarpım sonuçlannı zaten biliyorduk; ama 
l l  ile 20 arasındaki sayıların birbirleriyle çarpım sonuç
larını o gün ezberledim ve hala hatırlarım. Çok yaradan
dım. O bakımdan Necati Aksoy'a teşekkür borçluyum. 

Her gelen hOGlllln sizi tahtllya kalduması Id et miydi? 

Hayır, onu Necati Aksoy yapmıştı. Öbür hocalar 
normal öğrenci gibi bakardı bana . . .  Necati Aksoy bazen 
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yemeğe de gelir, babama bilgi verirdi. Babam da kendi
sini severdi. 

Sonra bir aksilik oldu. Hasan Ali Yücel milli eğitim 
bakanı olduğunda, bir gün sofrada yanımda otururken 
benim de duyacağım şekilde Necati Aksoy için "O beni 
sevmez," dedi .  Niye sevmediğini söylemedi, ama sonra
dan okulda biz yokken bir olay çıktı ve Müdür okuldan 
ayrıldı. O zamana kadar aynı yolun yolcularının birbir
leriyle kavgah olacaklarını hiç düşünmüyordum. Ilk de
fa orada gördüm: ikisi de eğitimciydi,  araları açıldı ve 
birisi, ötekini işinden ayırdı. 

Sonra bunu siyasette çok gordünıiz . . .  

Tabii siyasette çok gördüm bunu . . .  Aynı yolun yol
cusu olmak, birbirleriyle iyi geçinecek anlamına gelmi
yor. Geçinseler iyi olur, ama çok defa geçinemiyorlar. 
Ona rağmen aynı yolda devam ediyorlar. Yaşam, onları 
buna zor�uyor. 

Kalahalık mıydı sımfınız? 

E vet, 40 kişi kadardık 

Sınıf arkadaş/annız içinde unutmıadıklannız .-ar mı? 

Evet, hala konuştuğum arkadaşlarım var. Bir tanesi 
Halim Ağaoğlu . . .  O çok iyi bir öğrenciydi; çalışkan, ze
ki . . . Onunla hem derslerde arkadaştık, hem yaşam ko
nusunda . . .  

Derslerde o kadar iyi olmayan, a ma çok sevdiğim ve 
çok candan başka bir arkadaşım Reha Tarman vardı .  
Gülmeyi, sohbeti seven,  zeki, delişmen bir çocuktu , 
ama o kadar çalışmazdı. Sporu severdi. Sonradan Hu-



KulagLmı Çeken Olmadı 

kuk Fakültesi'ni bitirdi ve önemli devlet görevlerinde 
bulundu. En son cumhurbaşkanına danışmanlık yaptı. 
Şimdi emekli. 

(Sağdan) Ömer lnönü., Erdal lnonu ve amcaogulları Reşıt Temelli . . .  

Orhan Yazıcı diye bir arkadaşım vardı. O da iyi bir 
ögrenciydi. Sonra işadamı oldu . Sigortacılık yaptı. An
kara'da otururdu. Uzun süredir görmedim onu . . .  Hayat
La mı bilmiyorum. 

Erdogan Bigal vardı. BigaL Ailesi büyük bir aileydi. 
Babaları milletvekiliydi, sonra çekildi galiba . . .  Kardeşi 
Armagan Bigat da bizim okuldaydı. Onlarla iyi arkadaş
tık. Armagan daha iyi ögrenciydi. Erdogan o kadar ça
lışmazdı, ama zekiydi. Sonra Erdogan, Hukuk'ı.an me
zun oldu, Armagan da Teknik Üniversite'yi bitirdi. O 
yıllarda biraz daha görüşlük. Istanbul'da da Erdogan'la 
biraz görüştügümüz oldu ama epeydir görmedim. 

Sonra Kenan Artun diye bir arkadaşım vardı, uzun 
boylu, yakışıklı bir gençti. Çok iyi bir ögrenci degildi, 
ama çahşırdı, iyi niyetliydi, beni severd i. O mimar oldu; 
ama bir fırsatla sinema oyunculugu yaptı, aktörlüge gir
di , güzel filmler çevirdi. Sonra bıraktı, hasta oldu. Şimdi 
galiba huzurevinde yaşıyor. 



Anka Kuşu 

Bir de Orhan isminde bir arkadaşım vardı, "Çavuş" 
derdik, yine iyi arkadaşım: ama onu çok görmedim. 

Bunlar aklıma gelen iyi arkadaşlanm. 

Aklınızda kalan hocalannız? 

Fransızca öğretmeni ve müdür yardımcısı Muhtar 
Ataman vardı. Derste benimle epey konuşurdu, çünkü 
benim Fransızcam iyiydi . Evde kız kardeşime gelen 
matmazel Marguerite Villaume, abimle bana da haftada 
birkaç defa, 1 saat kadar ders verirdi. Onunla Fransızca 
roman okurduk. Dolayısıyla benim Fransızcam, derste 
öğretilen Fransızcadan daha iyi durumdaydı. Muhtar Bey 
bana bazen Fransızca kitaplardan tercümeler verirdi. 

Edip Öymen iyi bir coğrafya hocasıydı. 
Sonra matematik hocalarını hatırlıyorum: Ihrahim 

Bey vardı, son sene Siıleyman Sencer Bey gelmişti. On
lann derslerinden yararlandım. 

Talat Bey'in fizik derslerinden yararlandım. 
Kimya hocamız Mazhar Tarnur isminde, kendine 

göre üslubu olan, fiyakalı konuşmayı seven, ünlü bir 
hocaydı . Sert tabiathydı, bazen çocukların kulağını çe
kerdi. Öğrenciler korkardı kendisinden . . .  Benimle Ha
lim Ağaoğlu'nu kimya l aboratuvanna ç ıkarırdı. Bizi  
kendisine asistan yapmıştı. lkimize gömlekler giydirirdi. 
Kendisi de gömleğini giyerdi. O ders verirken biz de 
asistanları olarak kürsüde otururduk 

Sizin kulagınızı çeken oldu mu hiç? 

Hayır, bana öyle bir şey o lmadı, ama arkadaşım 
(şimdi Adalet Ağaoğlu'nun eşi o lan) Halim Ağaoğlu'nun 
başına geldi. Onu anlatayım: 

Bir dersimizin hocası gelmemişti. Sınıfta güriıltü 
yapıyorduk. Onun fizerine müdür muavini geldi; "Hadi 



Kulagımı Çdum Olmadı 

siz bahçeye çıkm, orada oturun," dedi. Bahçeye çıktık, 
orada otururken bakuk, başka bir sınıf askerlik dersi 
yapıyor. Askerlik ögretmeni de bir yüzbaşıydı .  O, ço
cukları bahçeye çıkarmış, "Hazır o 1 " ,  "rahat" , "sağa 
dön", "sola dön", "marş marş yürü" diye lalim yaptın
yar. Tabii o zaman askerlikte öğretilenler, bizim öbür 
derslerin yanında incir çekirdeğini doldurmayacak bil
gilerdi. "Bunların üzerinde niye duruluyor?" diye h iç 
anlamazdık o zaman . . .  Tabii anlamayınca da insan ister 
istemez gönülsüz oluyor. Bizimkiler de sıkılıyordu. Ar
kadaşım Halim birdenbire kalktı ve "Biz de sıraya gire
lim," dedi , sıraya girip öbür talim yapaniann arkasına 
düştüler. "Hazır ol" , "rahat" ,  "marş marş" diye onlarla 
askerlik dersi yapmaya başladılar. Tabii bahçe o kadar 
büyük değil. Bir tarafta askerlik hacası talim yapmıyor, 
öbür tarafmda da Halim böyle talim yapurıyor. Askerlik 
hacası bunu görünce çok kızdı. Çağırdı Halim'i "Ne ya
pıyorsun, yakışır mı sana ! "  dedi ve ona hakaret etti. Ba
ğırdı , çağırdı ve kişisel hakarete döktü işi . . .  Tabii Halim 
çok üzüldü; biz de üzüldük. Ondan sonra dersten çıktı . 
Öğlenden sonra Halim'i çağırıp teselli euiler, ama Halim 
çok üzülmüştü . Adalet Ağaoğlu, bir kitabında o salıneyi 
biraz değiştirerek anlatıyor. 

Bir asker çocugu olarak evde, bu talimlerin onemini 
ogrenerek yetişmiş olma/ısınız. 

Evet, babam, "Bunları küçümseme! Bunların mak
sadı toplu hareketi öğretmektir," demişti. "Beraber ha
reket etmek askerlikte çok önemli," diye bana anlatmış
tl . Sonradan anladım ki hakikaten askerlikte toplu ha
reket önemli . . .  Yani savaş alanında düşünmek o kadar 
önemli değil ;  orada, verilen emir üzerine hücum et
mek veya savunmaya geçmek,  çarpışmak önemli . . .  
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"Orada kendi fikirleTİnize dayanmak, tabii kendini sa
vunmak için yararlı ,  ama bunu normal problem çözer 
gibi düşünme. Daha çok düşünmeden bunu yapmak ve 

beraber hareket etmek önemli . . .  lşte onu alıştırmak için 
bunları yapıyorlar," dedi. O bakımdan haklı, ama tabii 
çocuklar ne yaptıklarını bilmeden onlan yapıyorlar, bir 
şey anlamıyorlar. Onu sonradan askerlikte ögreniyorlar. 



Ödev Konusu : lnönü Savaşlan 
� 

Tarih dersi? 

Tarihçimiz tanınmış bir ögretmendi: Enver Belınan 
Şapolyo . . .  Çok kitabı olan bir yazardı. Kendisi ders an
latmazdı. O da beni yardımcı olarak tutmuştu. Açardı 
kitabı : "Şu sayfaya kadar oku bakalım" derdi. Ben kitabı 
okurdum. O şekilde ders verilmiş olurdu. O zaman biz 
kendisini biraz küçümserdik; �Ders anlatmıyor, daha 
çok bizi çalıştırıyor," diye . . .  Ama sonradan fark ettim ki 
o iyi bir yazardı ve araştıncı bir ögretmendi. Benimle iyi 
diyalogu olmuştu. 

Bir sefer derste konu lnönü Savaşlan'ydı. Bana "Bu
nu sen bize hazırla ,"  dedi. Ben de "Peki," dedim. Eve 
gi ttim, kütüphaneyi karıştırdım, orada Atatürk'ün Nu-
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tuk'unu buldum; ondan yararlandım. Sonra başka aske
ri kitapları okudum ve 20 sayfa kadar bir şey yazdım . 
Derste "Oku bakalım," dedi. Okudum. Ben zanneuim ki 
çok hoşuna gidecek . Bittikten sonra; 

"Ha iyi olmuş, ama benim beklediğim bu değildi," 
dedi. 

"Neydi? " dedim. 
"Ben sandım ki, babana gideceksin, ona 'Anlat ba

kalım baba, nasıl oldu bu savaşlar?' diyeceksin, o anla
tacak, sen de gelip bize onları söyleyeceksin. Ben bu se
nin yazdık)annm hepsini biliyorum, kütüphanede var," 
dedi. 

Oysa ben babamı rahatsız etmeyeyim diye kendim 
hazırlamıştım. O, makbule geçmedi; ama ben kendim 
ögrendim , o ayn mesele . . .  

Niye babanıza sorma}'l diişiinmediniz? 

Öyle bir tarzımız vardı bizim; babama gidip de ken
di işimiz 'için ondan yardım istemek,  onu rahatsız etmek 
aklımızdan geçmezdi hiç . . .  

Okudugunuz ders kitabında babanızın kazandıği 
bir sa vas anlatılıyor. Ne hissediyordunuzl 

Hiçbir şey hissederek bakmıyordum. Bunu görev 
diye almıştım ve ödev olarak yaptım . 

Dedigirn gibi başka bir duygumuz vardı bizim . . .  Ba
bamın, Atatürk'ün yanında büyümüştük "Bunlar farklı 
insanlardır. Ne isterlerse yaparlar. Büyük işler yapmış
lar. Biz onlar gibi değiliz, ama olmaya başladık," gibi bir 
hava vardı .  Dolay1sıyla ödevim için ondan yardım iste
rnek akltından geçmiyordu. 



Ödcv Konusu: !no mi Savaşlan 

Tarih derslerinin içeriffi nasıldı? Ahanı/ı bir övün
me mi vardı, tannig�ekler mi? 

Biz o zaman çok fark etmiyorduk, ama "Türkler ni
ye savaşı kaybetti? "  diye bir şey yoktu ders kitapların
da . . .  llginç bir şey anlatayım: 

Lise 2 .  sını ftayken yaz talilinde Florya'ya gitmiştik. 
Abim lstanbul'daydı . Teknik Üniversi te'de okuyordu.  
lstanbul'da, milli egitim bakanının tavsiyesiyle Galatasa
ray'a gelmiş olan bir Fransız ögretmenden Fransızca 
konuşma dersleri alıyordu. ögretmenin adı Camille 
Bergio idi .  Edebiyatçı, kültürlü bir adamdı. Daha sonra 
Galatasaray'da müdür muavini oldu galiba . . . .  Yazın ben 
de ondan 2 ay kadar ders aldım. Haftada 3 gün 2 saat 
onunla konuştuk. O da benden memnun kaldı. 

Bir defasında Istanbul'un fethi ile ilgili bir konudan 
söz ederken "Sen ne düşünüyorsun?" diye sormuş tu. Ben 
de "O fetih esnasında istanbul'daki bilim insanlan Ba
tı'ya kaçtılar ve Batı Avrupa'da Rönesans'ın başlamasın
da çok etkili oldular," demiştim. O da gülmüştü, "Yok, 
hiç öyle bir şey olmadı," demişti. Orada ögrendim ki 
bazı ögrendigimiz şeyler Türkiye açısından söylenmiş; 
tam dogru olmayabilir. 

Osmanlı nasıl ögretiliyordu? 

Öyle deli padişahlardan falan bahsederlerdi, ama 
ben lisedeyken küçümser bir tavır yoktu. Hatırladıgım, 
daha çok onların fetihler yaptıkları, parlak dönemler ya
şadıkları, bir ölçüde Avrupa'ya egemen oldukları anlau
lırdı. Mesela bilimle çok az ugraşuklarını, hatta uğraş
madıktarım ben bilmiyordum. 

Tam/ Bora'nın bir araştırması var: "Cumhuriyet'in 
Uk döneminde yazılan tarih kitaplannda şimdiki kadıır 
Yunan düşiD1Jnlıgı yoktu " diyor. Ne dersiniz? 



Anka Kuşu 

Dogru. Ben Yunanlıları düşman diye öğrenmedim 
lisedeyken . . .  Tabii lnönü Savaşları'nı falan öğrendim, 
ama "Sanki o işgal olmuş, bümiş, bir yanlışlıkmış" diye
bileceğim bir yaklaşımımız vardı . Öyle bir düşmanlık 
yaklaşımı görmedim; çok insancıl bir yaklaşım vardı. 

Abaro/ı yaklaşımlar var mıydı? 

Milli Eğitim'de yoktu ama tabii umumi havada var
dı. "Her şeyi yapabilirler, her şeye muktedirler" havası 
vardı ama yapay bir saygı yönlendirmesi yoktu. Kurtu
luş Savaşı biz doğduğurnuzda yapılmış ve Kurtuluş Sa
vaşı'nda tabii Yunanistan'a karşı savaşmışlar ama arka
da, onu destekleyen Ingiliz Imparatorluğu var, Fransız 
imparatorluğu var; bunlara karşı kazanrnışlar . Bu yön
den bir üstünlük havası olmuştu. Ayrıca onu derslerde 
pompalamaya gerek yoktu . 

Ortaokulda ilgi alanlannız biraz belirginleşmiş miy
di? 

Ortaokulda bütün dersicrime çalışırdım. O, tabii 
çok faydalı olmuyor. Her konuyla ilgilenince bir konu
da uzmanlaşamıyorsunuz. Bu, öğretmenierin hoşuna 
gidiyor, ama sizin açınızdan iyi bir şey olmuyor. 

O zamanlar benim Dışişleri'ne gireceğim söylenirdi. 
Eve yemeğe gelenler arasında Dışişleri Bakanı Şükrü 
Saracoğlu ile müsteşan Nurnan Menemencioğlu vardı .  
Özellikle Nurnan Bey, gençlerin hayran olduğu bir bü
rokrattı; çok kültürlüydü. Hep Fransa'dan örnekler ve
rirdi. Fransız edebiyatma hakimdi, ama Türkçesi de çok 
iyiydi. Çok edebi konuşurdu. Sonradan öğrendim ki 
Namık Kemal'in torunuymuş. Aileden gelen bir edebi
yatçılığı vardı. Çok zevkle dinlerdik kendisini. . .  "Dışiş
leri'nde yapamayacağı bir şey yoktur," havası vardı. Ba-
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bamla "Sunu böyle yapalım, şöyle yapalım," diye konu
şurlardı . Bunlan dinlerken bende de "Dışişleri'ne gire
yim," diye bir heves oluşmuştu. Abim ise aletlerle oy
namasmı sevdiği, tamirata becerisi oldugu için mühen
dis olmak istiyordu . 

lkinizde de askerlige heves olmadı galiba? 

Olmadı, hayu olmadı. Aslında babam küçükken is
temiş, ama ikimiz de gözlük taktık Gözlük de askerlik
te o zaman hoş karşılanan bir şey degi ldi . Kesin engel 
miydi bilmiyorum a ma sakıncah görülürdü . Bu yüzden 
o hevesten vazgeçti babam . . .  

Erdal ile Ömer - "lkimiz de gözlük takııgımız için 
babam asker olmamız hevesinden vazgeçri" 
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Birde derste Orhun Yazıılan'nı ezherlemişsiniz. 

Evet. Edebiyat öğretmenimiz Şükrü Kurgan'dı. Bize 
derste Orhun Yazıdan'ndan bahsetmişti. O derste ez
berlemiştim birkaç mısraını . . .  

n . . .  

Hatırlıyor musunuz halii? 

Nasıldı? 
"Yukarıda gök çökmese/ Yerde yer yarılmasal 
Ey Türk ulusu/Senin ülkeni kim bozar" 
gibi bir şeydi . 

Mogolistan'a yapu�nız gezide okumuşsunuz bunla· 

Evet, Moğolistan'da Orhun Yazıdan'na gittiğimizde 
kullandım. Orada Türkoloji uzmanı bir profesör vardı, 
ona söyledim, hoşuna giui. Tabii okulda öğrenilen şey
ler akılda kalıyor. 
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Babam Savaşta, Ben Sınavda 
�� 

Okulda kopya çeker miydiniz? 

Hayır, hiç kopya çekmedim. Ama çeken çocuklar 
vardı . Ben akıllarına şaşıyorum; o kadar gayret sarf edip 
o kopya notlarını hazırlıyorlar. Aynı gayreti dersi öğ
renmekte sarf etseler, daha yararlı olur. 

lyi bir öğrenciydim, ama tabii zor durumda kaldı
gım da oldu derslerde; her zaman her sorulanı bilmedi
gim anlar oldu. Matematik sınavmda bir gün, Ihrahim 
Bey diye bir matematik ögretmenimiz vardı, çok değerli 
bir öğ,retmendi. Sınav yapıyordu, 2-3 soru sormuştu. 
Ben 2. soruyu nasıl 
çözeceğimi düşünü
yordum. O gün de 
Churchill, Adana'ya 
babamla konuşma
ya gelmişti . Savaş 
yıllarıy dı .  Babam 
cumhurbaşkanı ola
rak Adana'ya gitmiş
ti. Onun zor bir ko
nuşma olacağı inti- Churchill-Inönü - Adana buluşması 
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bat vardı bizde; çünkü "Savaşa girin," diye baskı yapı
yorlar, biz de girmek istemiyoruz. "Babam nasıl içinden 
çrkacak bunun?" diye endişe içinde olduğumuzu hatır
lıyorum. Sonılan çözerken aklıma geldi; "Şimdi babam 
orada uğraşıyor, ama çaresini bulacak. Ben de ugraşa
yım bakayım, belki bulurum," diye aklımdan geçirdiği
mi hatırlıyorum. Biraz sonra bir çare bulup o soruyu 
yapmıştım. 

Ortaokul kamenizde bütün dersleriniz 1 O'ınuş. Di
ger çocuklar çok yardım ister miydi sınavlarda sizden? 

Sınavlarda istemezlerdi, ama sınav dışında , dersler
de, aralarda yardımcı olurdum. Bir de ben sabahları oku
la gitmeden evvel çalışırdım. Akşam çalışması yetmezdi, 
onun için sabah erken kalkardım. Mesela 8'de gidecek
sek 6'da kalkardım ve daha kimse kalkmamışken 2 saat 
evde çalışırdım. Görenler şaşırır, annerne falan söyler
lerdi. Bunu sık sık yapardım ve tabii çok faydası olurdu 
bana . . .  E�kenden sınava hazırlanmak, taze bilgiyle okula 
gitmek daha iyi olurdu; iyi sonuç alırdım. 

Bazı akşamlar da film gösteririerdi Çankaya Köş
kü'nde, ertesi gün eğer sınav varsa ben filmi seyretmez, 
dersime çalışırdım. 

Yani ozel film gösterimi mi yapıbrth? 

Özel gösterim değil. Ayda bir Ankara'ya gelen, si
nemada gösterilen filmleri, sinemacılar İstersek eve gön
derirlerdi. Çankaya Köşkü'nde bir sinema makinesi var
dı. Yemek salonunun bir ucuna sinema makinesi , öbür 
ucuna perde konurdu. Bazı akşamlar onu seyrederdik. 
Babam nadiren seyrederdi. Daha çok hanımlar, annem, 
büyükannem, varsa annemin misafirleri ve bizler seyre
derdik. 



&ham .Sav<ı>·t;ı, Be11 Smavd1 

Yurtdışındaki yayınlan izliyor muydunuz? Bilim 
dergilerine abone miydiniz? 

Yurtdışından izledigim Fransızca resimli dergiler 
vardı . Fransızcaını ilerietmek için alırdık Onlar resimli 
oldugu için kolay okunurdu . Robenson diye bir dergi 
vardı, bir de Mic.:ky diye bir dergi vardı. Abimle ben on
lara abaneydik Robenson'un hem resimli hikayelerini, 
hem de içindeki h eyecan verici macera romanlarını 
okurdum. 
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Savaş Yılları 

S Temmuz 1 939 
Erdal lnönü, annesi ve babas1yla Gazi lisesi kamp ziyarı:tindı: . . .  

"Ada{la Buluşması "ndan söz etmişken, savaşa da 
deginel� biraz . . . lsmet Paşa A vrupa 'da savaş çıkacagım 
tahmin etmiş miydi? 

Evet. Zaten Türkiye'nin savunma ihtiyacı nedeniyle 
Ingiltere ve Fransa'yla üçlü ittifak yapıldı. O günleri ha
tırlıyorum; babam konuyla ciddi olarak uğraştı o za
man . . .  

Kayplı mıydı? Evde bir savaş gerilimi hissediyor 
muydunuz? 

Yok. Babamın bütün yaşamı devlet işleriyle uğraşa
rak geçtiği için özel bir gerilimi yoktu , ama tabii yemek
lerde savaş mevzuu konuşulurdu. Savaşın başından iti
baren de sofranın gedikli konukları Dışişleri Bakanı 
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Savaş Yıllan 

Nuınan Menemencioğlu, Genel Sekreteri Cevat Açıkalın 
ile Milli Egitim Bakam Hasan Ali Yücel oldular. 

Hitler hakkında "Tehdit geliyor" gibi bir endi�i 
var mıydı? 

Vardı. Önce babamın savaşla ilgili hep söylediği bir 
sözünü nakledeyim: 

Hitler, özellikle başlangıçta Avrupa'nın en güçlü ül
kesinin başındaki insandı; her istediğini yapabilecek gi
bi görünen bir insan . . .  "Onun karşısında durulamaz," 
gibi bir izienim vardı bazı yerlerde . . .  Babam onu hisset
tigi için , gelen büyükelçilerimize veya milletvekillerin
den bazılarına şunu söylerdi: 

"Hitler bizden önce hazırlanmaya başlad1 . Yıllarca 
çalıştı, ordusunu hazırladı, insanlarını hazırladı. En bü
yük güç olarak ortaya çıktı. Ondan sonra etrara saldır
maya başladı. Etraftakiler önce şaşırdılar, ama eninde 
sonunda toparlanacaklar, bir araya gelecekler, yüksele
cekler ve ondan sonra Hitler'in önüne geçecekler ." 

Dediği gibi de  oldu ama uzun zaman aldı. O,  bunun 
daha çabuk olacağını tahmin ediyordu. 

O zamanki dışişleri bakanı, büyükelçilerden gelen 
telgraflan babama okurdu. Babam da büyükelçilerle ya
kın temasta olurdu. Almanya'daki büyükelçimiz Hüsrev 
Gerede'ydi. Kurtuluş Savaşı'nda hizmeti olan, Atatürk'ün 
arkadaşlarından, değerli bir insan . . .  Ama babam, hisset
tiğim kadarıyla, onun "Hitler hayranı" olduğu kanısın
daydı. Onun yolladığı raporları "Hitler'in etkisi altına 
girmiş," diye değerlendirirdi. Görüşlerine bu yorum için
de bakardı. 

Dolayısıyla babam, Hitler'in bütün istediklerini ya
pacak bir insan olduğuna inanmıyordu, ama "Ona karşı 
hazırlanmak gerekir, "  diye düşünüyordu. 



Anka Kuşu 

Hitler Balkanlar'a geldiginde Türkiye için tehdit tam 

manasıyla ortaya çıktı. O zamanki beklenti Türkiye'ye 
hücum edecegi şeklindeydi. 1 94 1  baharında Yunanis
tan'a hücum etti. Trakya kısmen boşaltıldı . Okullar Ma
yıs başında tatil edildi. Biz de serbest kaldık. 

Ne yaptınız? 

Ailemizden bazılan Malatya'ya gittiler veya gitmeye 
hazırlandılar. Herkesle bir telaş başlamışu. Ben o bahar 
hep tenis oynadı m. En çok tenis oynadıgım balıardı o . . .  

Erdal-Ömer lnönü - Tenis korlunda 

Kimlerle oynadınız? 

Ahim ve kız arkadaşlarla oynardık Bu vesileyle ak
lıma gelen bir anıyı anlatayım: 

Bir gün abirole ben iki kız kardeşle tenis oynuyor
duk. Kızların büyüğü, bizden de büyüktü. Çok talihsiz 
bir evlilik yapmış, l sene sonra aynlmıştı. O ara Lacoste 
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diye ünlü bir Fransız tenisçinin yazdığı bir kitap, tenis 
muhitlerinde moda olmuştu . Meşhur Davis Kupası var
dır teniste . . . O turnuvada Fransıztarla Amerikalılar ara
sında bir çekişme olmuştu . Bu kitabı yazan Lacoste da, 
Arnerikah tenisçiyi anlatırken "Zincirinden boşanmış 
gibi bir hırsla oynadı ve kazandı ,"  diyordu. 

"Savaşta okullar tatil edilince hep tenis oynadım" 

O kitabı abim de okumuştu. Biz o gün kızlara ye
nildik. Abim de kitaptan esinlenerek, "Zincirden bo
şanmış bir şekilde yendiniz bizi ,"  dedi .  Karşımızdaki 
boşanmış hanım, bundan çok alındı; "Ne demek yani? 
Bunu neden söylüyorsun?" dedi. Ben de, "Yani abim 
demek istiyor ki  'Tarihin kayıtlanndan sıyrılmış gibi 
oynadınız,' dedim. Bu lafı çok begenmişti kızlar. . .  

Savaşa dair ne hatırlıyorsunuz? 

Akşamlan karartma yapılırdı. 

Çankaya 'da da olur muydu? 

Tabii .  . .  Pencereler galiba siyah kagıtlarla kapatılırdı .  
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Siz korkar mıydınız savaş çıkacak diye? 

Yoo, korkmazdık Korkuyu pek bilmiyordu o za
man insanlar. . .  Kendimize güvenimiz vardı . Ama daha 
başından itibaren "Bir gün savaşa girecegiz ,"  endişesi de 
vardı Türkiye'de . . .  Daha doğrusu "Acaba savaşa girme
den kurtulabilecek miyiz?" diye düşünülüyordu. 

Babamın Lozan'dan gelen becerikli imajına rağmen 
"Bu yönetim bizi savaşa sokmadan kurtarabilecek mi?" 
diye bir kaygı da hep devam etti. 

"Girsek iyi olur, " diyenler de yok muydu? 

Bir aralık vardı. Alman orduları Rusya'da ilerlerken, 
Kafkasya'ya gelmiş, Moskova'ya yaklaşmışken gazeteler
de "Alman zaferleri" yazılırdı. Rus ordularının şurada 
burada teslim olduğu haberleri yazılırdı ve "Artık Al
manların bütün Rusya'ya egemen olacağı" söylenirdi. 
"Biz de Almanların safında savaşa girsek kendimizi daha 
güçlendiririz. Belki şurada burada elimize bir şeyler ge
çer," diye, açıkça yazılınasa bile bu izlerrimi uyandıran 
yazılar veya konuşmalar olurdu o zaman . . .  Herhalde ba
bama da söyleyen olurdu: "Fırsat bulursak biz de gire
lim.  Daha güçlü çıkarız savaştan . . .  lşte Adalar'dı, şunlar 
bunlar da elimize geçer," diye . . .  

Tabii onlara h iç  yüz vermedi babam . . .  Daha sonra 
müttefiklerin kendi baskılan başladı. Churchill'in Ada
na'ya gelmesi ,  sonra Kahire'deki toplantıda yapılan bas
kılar . . .  Bizi de savaşa sokmak için uğraştılar, ama baba
mın poli tikası savaşa girmek değildi. "Bizi savaşa 
sokmak istiyorlar, ama biz hepsinden daha fazla savaş
tık. Onlar ı .  Dünya Savaşı'nda 4 yıl savaştılar, ama biz 
l9l l 'den başlayarak l 2  sene savaştık Onun için bizim 
savaşa girmemiz aruk gereksiz," derdi. N i tekim de gir
medik 



Sav.rış Yıllan 

Savaş yıllan gündelik yaşammızı nasıl etki/edi? Me� 
se/s tasarruf on/emleri . . .  sofradaki yemek vs. 

Yemek dikkatli yenirdi, çünkü ekmek azalıyordu. 
Bunu fark ediyorduk. Biz de Çankaya Köşkı:ı'nde vesika 
kullanıyorduk. "Türkiye'de başka ailelerde olmayan şey
ler, bizde de olmasın," diye bir dikkat vardı .  Hatta bir 
sefer hatırlıyorum , eve özel bir ekmek yapılıp getirilmiş
ti .  Bizim hoşumuza gitti. Babama da verdiler. O, " Ner
den çıktı bu!"  dedi. Anlattılar. "Bu özel bir şey; olmaz 
öyle şey," dedi ve biz kullanmadık. 

Bu dikkati hep gösterirdi. Onun dışında bir sıkm
tımız olmadı bizim . . . 

Hatınında kalmış bir şey var: 
Babamın amcaoğullarından Malatya Milletvekili Tev

fik Temelli ve kardeşi Abdul lah Temelli vardı. O ikisin
den biri sofradayken ekmek sıkıntısından bahsediyor
lardı. Babama "Siz bilmiyorsunuz Paşam, ama halk çok 
sıkıntı çekiyor. Ekmek bulamıyorlar," filan diyorlardı. 
Babam da dinliyordu.  Sonra bir aralık "Patates yeseniz 
olmaz mı?" dedi babam . . .  O da "Paşam, patatesi neyle 
yiyelim?" dedi. Her yemeğin ekmekle yeneceğini düşü
nüyordu. 

Yani sıkıntılar bu şekilde babama yansıtıhyordu . 
Özellikle milletvekilleri daha rahat söylüyorlardı; o sı
kıntıları birlikte yaşadık. 

Okulda milli güvenlik, savunma gibi dersler artınJ.Ş 
mıydı? 

Yok, öyle bir şey hatırlamıyorum. "Sonunda biz de 
savaşa kaulacagız. Bizi de askere alırlar," diye aklımızdan 
geçiyordu herhalde, ama ayn bir hazırhğımız olmadı. 
Daha küçüktük Savaş bittiğinde 19 yaşındaydım ben . . .  



Lise Yılları 

Erdal lnönu-Reşit Temelli-Ömer lnönil . . .  

19 yaşılUZ3 geçmeden önce, Gazi Lisesindeki arka
daşlannızdan bahseder misiniz biraz? 

Sevdiğim arkadaşlarım vardı: 
Mesela, Reha Tarman, Halim Ağaoğlu, hala görüş

tüğüm insanlar . . .  
Doğan Kuban; çalışkan, hırslı, iddialı bir öğrenciy

di; sonra ünlü bir sanat tarihçisi, mimar oldu. Güzel ya
z ılan ve kitaplan var. 

Şükrü Balantekin diye bir arkadaşım vardı ,  sonra 
doktor oldu. Çok iyi niyetli bir çocuktu_ "Altın Çocuk" 
dedim ben ona . . .  Onunla da mektuplaştım daha sonra . . .  



LiSf> Yillan 

Baz1 ögretmenlerimiz ona takılınayı severdi. O da çok 
iyi niyetli oldugu için, zor durumda kalsa da hiç sesini 
çıkarmaz, dayanırdı bu şakalara . . .  

Erdogan Konuk, milletvekili Sadi Konuk'un ogluy
du. O, doktor oldu. 

Lise yıllannda flörtünüz oldu mu hiç? 

Hayır olmadı. O zamanlar olmadı . Olmadı . 

Sizde iz bırakan bir ilk aşk yaşanmadı mı? 

Pek olmadı. Yani liseyi bitirdiğim sene Istanbul'da 
yazın daha çok arkadaşlık ettiğim bir kız vardı, tamdık
lanmızdandı. Eve gelen birisiydi, ama ismini söyleme
yeyim şimdi . . . 

Kız arkadaşınız yok muydu? 

Yazlan Istanbul'da kız arkadaşlanmiZ olurdu. Bir
likte denize girerdik 

Kuşkusuz Ankara'da da birçok kız arkadaşım oldu, 
ama öyle ciddi bir şey olmadı. 

Örneğin Başbakanlık'ta babamın müsteşarı olan Ke
mal Gedeleç'in kızlan vardı; onlarla briç oynardık za
man zaman . . . 

Sonra kızlarla beraber tenis oynadıgımız oldu. 

Hiç Dört amlannız yok mu o gea;lik yıllanndan? 

Aklıma bir iki şey geliyor bu konuda; bir sefer bi
zim evde erkek-kız arkadaşlarla oturuyorduk, bir erkek 
arkadaşım, "Bir yerde okudum. Erkekler flört ettikleri 
kızla evlenmezlermiş,"  dedi. Bunu söyleyince baktım, 
oradaki kızların hoşlarına gitmedi, durgunlaştılar bi-
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raz . . . Ben de, " . . .  ama başkalannın flört ettikleriyle evle
nir ler," dedim. Çok hoşianna gitti bu ve çok güldüier. 

Benzer bir sözü,  yıllar sonra Meclis Dışişieri Komis
yonu'nda söylemiştim. Bizim bürokraside " bilgi ve gör
gü artırmak için yurtdışına gitmek" diye bir adet vardır. 
Onu milletvekilierine de uygulamak istiyorlardı. Birisi 
eleştirdi: "Adam milletvekili olmuş, bilgisini, görgüsünü 
artırmak için yurtdışına mı göndereceğiz! "  diye . . .  Ben 
de "Gittikleri yerdeki insanlarm bilgilerini , görgülerini 
artırıyorlar ," demiştim. 

Siz zekAnız ve espri/erinizle çevrenizde etki yaratı
yordunuz herhalde? 

Ben yakışıkh bir genç değildim. Ahim yakışıklıydı. 
O, kızlar nezdinde daha itibarhydı. Ben daha çok sözle
rimle etki yaratırdım zannediyorum. Yani bilmiyorum , 

aslında ben espri yapmıyorum, gördüklerim i söylüyo
rum gendlikle; ama insanlar gördükterini söylemiyor
lar. Birisi şöylersc espri yapmış gibi oluyor . 

O yıllarda bir askerlik kampına gitmişsiniz. O ne 
içindi? 

O zaman lisede mecburi kamp yapıl ırdı . Lisedeki 3 
yıl da yaz tatilinde ı aylığına asker üniforması giyilir, 
Ankara'nın kırlık bir yerine gidilip orada çadırda yaşa
mrdı. Abimin Keçiören dere boyunda öyle bir" kamp 
yaptığını hatırlıyorum . Hana yağmur yağınca dere taş
mış, kampı su basmış, çadırdakiler zor durumda kalmış
tı ; ama ben yaparken anık çadırdan vazgeçilmişti. 

Ben bir defa Harp Okulu"nun arkasında bir yerde 
çadırlı kamp yaptım. Bir de Sarıkışla'ya gittim. Üçüneu
sünü yapmadım. Çünkü o yaz uçmayı öğrendim ve bir 
turizm brövesi aldım; o, kamp yerine geçerdi. 



Anka Kuşu 
� 

Fizige ilginiz nasıl başladı? 

Aslında bahsettiğim gibi, lisenin son sın ıfına kadar 
aile içindeki yaklaşım, abimin mühendis olacağı, benim 
de eninde sonunda memur olarak Dışişleri'ne gireceğim 
şeklindeyd i. 

Ancak lise son sınıftaki fizik hocamız iyi bir öğret
mendi. İyi ders anlamdı. Ondan ve okuduklarımdan fi
ziğin o dönem çok önemli gelişmeler yaşadığını öğren
dim. 

O yıllarda fizik , çok hızlı gelişen ve gelişmesini ka
muoruna da yansıtan bir bilim halindeydi . Aslında fizi
ğin hızh gelişmesi , l920'lerde başlamıştı .  Benim ortao
kul-lise yıllarımda yani l940'ların başında bu gelişme 
büyük ölçüde sağlanmıştı , ama Türkiye'ye yeni yansı
yordu. Kitaplar tercüme edilmişti . Fransa'dan Nobel ödü
lü almış olan bir fizikçi o lan Louis De Broglie'nin, hal
km okuyacağı şekilde yazdığı popüler kitapları vardı. 
Ben de on lan Fransızcasmdan okurdum. 

Sonra Teknik Üniversi teli hoı.:aların çıkardığı Fen 
ve Teknik diye bir dergi vardı .  Ahim alırdı, ben de okur
dum. Orada fizikteki gelişmeler hakkında popüler yazı-
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lar çıkardı . O dergiden kuantum fiziğinde, atom fiziğin
de, rölativize fiziğinde yeni yaklaşımlar ortaya çıktığını 
ve özellikle felsefenin kulland1ğı , zaman gibi, uzay gibi, 
nedensellik ilkesi gibi bazı temel kavramların fizikte de 
ele alındığını öğrendim. 

Felsefeciler bunlarla uğraşınca sonuç alamamışlar
dı, "Belki fizikteki ilerlemeler bu yolda bir ışık tutar. Bu 
felsefi kavramların asıl yapısı fizikten öğrenilebilir," di
ye düşünüyordum. 

Fizik notlanm iyiydi. Felsefeye merakım da daha 
eskiden başlamıştı . "O halde fizikçi olayım da felsefeyi 
daha iyi anlayayırn," diye bir heves, son yılda ortaya çık
tı. "Bu yoldan felsefede de birtakım gelişmeler sağlaya
bilirim," diye düşündüm. Fizikçi olmaya heves ettim. 

Tabii Einstein o zaman fiz ikteki en önemli, en ta
nınmış bilim insamydı; onun da teorik fizikçi olduğunu 
öğrenmiştim .  "Maternatiği de seviyorum. Teorik fizikçi 
olayım," diye lisenin son sınıfında kendi kendime karar 
verdim . 

Rakamlarla aranız iyiydi. Ya lmrflerle nasıldı? Ede
biyatı sever miydiniz? 

Severdirn. Pembe Köşk'te babamın çok güzel bir kü
tüphanesi vardı . Kendisi okumaya meraklıydı. Herhalde 
bizim de okumamızı isteyerek Türkçe, Fransızca, Al
manca, İngilizce pek çok kitap almıştı. Evdeki rnatmazel 
sayesinde daha lisedeyken Fransızca kitapları okuyacak 
hale gelrniştik. O bakırndan orada da çok kitap karıştı
rırdım. 

Sonra ben lisedeyken, Hasan Ali Yücel'in Milli Eği
tim Bakanlığı döneminde klasikierin tercümeleri çıktı . 
Hasan Ali Bey, onlar ilk çıktığında eve getirir, kütüpha
neye koyardı . Ben de oradan alır okurdurn. Yazmaya da 
merakım vardı .  O zamanlar bir şey yazmadım ama . . .  
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Dışişleri Bakanı olarak Tahran'a gittiginizde Iran 
Dışişleri Bakanı'na bir mersiye okumuşsunuz. Onu ha
tırhyor musunuz? 

Şimdi hala hatırladığım; 
"Beni candan usandırdı/ Cetadan yar usanmaz mı . . .  
Galiba oydu söyledigim mersiyc . . .  Bunu lisedeki 

edebiyat dersinde Nurullah Ataç'ın bir yazısında oku
muştuk ve aklımda kalmıştı. 

Onu hatırlıyorum. Baki'nin Kanuni mersiycsi . . .  O 
çok daha ağdalı bir Osmanlıca ile yazılmıştır, Hemen 
hemen hiç Türkçe kelime yok. Farsça çoğu, Arapça . . .  

"Ey pay-bend-i dam-geh-i kayd-ı nam ü neng, Ta 
key heva/yi meşgale-i dehr-i bi-direng" 

Böyle bir şeydi evet, söyleyince hatırladım. 
Orada, "Ey herkesin ayağını öptüğü Büyük Sultani 

Bu işler böyle devam eder nıi? " gibi bir şeyler söylüyor. 
Ben bunu Dışişleri Bakanı iken Iran Dışişleri Baka

m'na söylemiştim. "Bundan başka da Farsça bilmiyo
rum, hepsi bu kadar! " demiştim. Çok hoşuna gitmişti. 

Siz şiir yazliJJlZ mıydınız? 

Hayır yazmazdım. Bir tane Amerika'dayken ufak bir 
şiir yazmıştım. O da gazetelerin birinde çıkmıştı zanne
diyorum. "Anka Kuşu" diye bir şiirdi. 

Hatırbyor musunuz? 

Şöyle bir şeydi: 
Güzelsin biliyorum/ yerde gökte yoktur eşin . . .  

Ama benim de gençligim var/ o da bir defa gitti mi geri 
gelmez/ Söyle bana Anka kuşu 1 bir ömrü adamaya de
ger mft;in? "  



Anku Ku�!l 

"Acaba bütün ömür fızikle geçer mi? "  diye akhmdan 
geçirirken bunu yazmıştım. Oradaki "Anka kuşu"yla bi
limi kastediyordum. "Bir ömür bilimle uğraşmaya değer 
mi? " şeklinde bir soruydu. 

Fizik için şiir yazdınız yani.. .  Oniversitedeyken bir 
de fizik kitabı yazdınız. 

Babam bir defa "Ben de kilap yazmak istemiştim, 
ama yazamadım. U marım siz yazarsınız," demişti bize . . .  
Fizik hocanuz Hayri Dener, bir Fransız fizikçinin liseler 
için yazdıgı ders kitabını vermişti .  Onu tercüme ettim 
üniversitenin ilk yılında . . .  

Sonra ünivcrsiteye doçent olarak geldiğimde kimya 
doçenti Baha ttin Baysal'la beraber bir kimya kitabını 
Türkçeye çevirdik 

Yazma denemderim onlarla sınırlı kaldı. Ondan 
sonra siyasette konuşma yazdım. Ayrıldıktan sonra da 
anılarımı yazdım. 

Dalu üniversitede ogrenciyken çeviri kitabınrz çık
tı. Heyecan verici olsa gerek . .  

Tabii hoşuma gitti, ama doğru dürüst zevkini çıka
ramadım. Çünkü biz onu çevirdik, ama fakühe epey 
sonra bastı. Haua ben gördüğümü bile hatırlamıyorum 
onu . . .  Onun için yazarlık zevkini tatmamda yardımcı ol
madı o kitap . . .  Asıl, anılarımı yazdıktan sonra tanım o 
zevki . . .  



Bir Numaralı Öğrenci 
� 

Bir gemi hat ırası-Erdal, İsmet, Özden, Mevhihe, Ömer İnönü . . .  

Meslek seçimi konusunda babanızın telkini neydi? 

Daha önce babamla yaptığım konuşmalarda "Ya fi
zikçi yahut felsefeci olabilirim" demiştim, ama babam 
galiba daha başlangıçta fızikçi olmaya heves ettiğimi 
fark etmişli. O zaman fizikçi olmak için yapılacak şey, 
İstanbul'daki Fen Fakültesi'ne gitmekli. Yüksekögretim 
düzeyinde fizik öğretimi yalnız orada vardı. Ama daha 
önce, l 940'ta, benim ortaokuldan mezun oldugum se
ne, abim Teknik Universite'ye girmişti ve Istanbul'da 
okuyordu. Abimin Istanbul'da okumasından annem çok 
rahatsız oldu. Çünkü çok seviyorrlu çocuklarını . . .  Bunu 
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fark ediyorduk biz de . . .  Ahim Ankara'ya geldiğinde çok 
rahatlıyor, çok seviniyor, memnun oluyordu; bunu her 
tavrından anlıyorduk. Giderken de çok üzülüyordu. Ben 
de üzülüyordum, ama annem kadar değil tabii . . . 

1 942 Ekıminden bir Zonguldak maden haurası . . .  

Hiç unutmam, bir seferinde Ankara ganna abimi 
geçirmeye gittik. Hepimize veda etti , trene bindi . An
nem aglainaklı bir durumda onu izliyordu. Tren yola 
çıktı, biz selamladık Derken nedense durdu tren . . .  An
nem hemen yürüyüp abimin penceresine kadar geldi. 
Tren tekrar hareketlendi, sonra tekrar durdu; böyle yola 
çıkıncaya kadar biz bir süre ırenle beraber gittik ve an
nem o arada çok üzüldü. Eve döndüğünde bayağı ağla
maklı haldeydi. 

Dolayısıyla benim de lstanbul'a gitmem söz konusu 
olunca annem buna çok üzüldü . Onu da belli etmeye 
başladı. Babam da üzüldü. Bir gün gene "Ne karar ver
din?"  diye sorduğunda, "Fizikçi olabilirim, ama lstan
bul'a gidersem rahatsız olacaksınız. O yüzden felsefeci 
de olabilirim" dedim. Felsefe,  Ankara'da okunabiliyordu 
çünkü . . .  O zaman babam "Felsefeye ömür verilmez, sen 
gene fizikçi ol" demişti 



Bir Nımırira/ı Oğrenci 

Veee sizin için bir okul açma fikri gündeme geldi 

Galiba önce annemin aklına geldi, "Acaba Anka
ra'da fen fakültesi açılamaz mı? " diye ... Milli Eğitim Ba
kam Hasan Ali Yücel'e söyledi ler. O "Bakahm . . .  " dedi. 
Çünkü öyle bir proje zaten vardı; yani sırf benim için 
ortaya çıkmadı. Ankara'da bir tıp fakültesi kurulması 
söz konusuydu epeydir.. .  Tıp fakültesi olunca da fen fa
kültesine gerek doğuyordu. Çünkü tıp fakültesinin ilk 
sınıfındaki fizik, kimya, biyoloji dersleri fen fakültesin
de okunuyordu. O açıdan tıptan önce fen fakültesi 
açılması gerekiyordu, ama hala açılmamıştı. Benim du
rumum, işte buna yardımcı oldu. O zaman Hasan Ali 
Bey �Öyleyse önce fen fakültesi açalım," diye düşündü. 

Gazi Eğitim Enstitüsü o zaman büyük bir okuldu ; 
oradaki hocalardan yararlanmayı düşündü önce . . .  

Babamın fizik hacası fizik profesörü Hayri Dener ile 
kimya hacası Avni Refik Bckman da orada ders verirlerdi. 

Her ikisi de Batı'da fizik, kimya okumuş profesör
lerdi. Hasan Ali Bey, onlardan yararlanmayı düşündü; 
zaten onlar Milli Eğitim Bakanhgı'na hep yardımcı olan 
insanlardı. Talim Terbiye Heyeti üyesi olmuşlardı . Hayri 
Dener, "Fizikçi Hayri" diye tanınırdı; ortaögretim düze
yinde kitaplan okunuyordu. 

Ama herhalde onlar "Biz kendi başımıza yapamayız. 
Istanbul'dan da gelmeleri gerekir" dedi. Hasan Ali Bey, 
Istanbul Üniversitesi'ndeki fizik, matematik profesörleri 
ile konuştu ve kısa bir süre sonra konuyu olgunlaştırdı .  

Bir gün hatırlanın bize yemeğe geldiginde babam 
"Ne oldu?" diye sordu. Hasan Ali Bey de "Çok heyecan
lıyım Paşam, biraz izin verin de kendime geleyim, sonra 
anlatayım size," dedi. Yemeğin başında "Bugün Bakan
lar Kurulu'nda konuştuk ve karar verildi. Ankara'da bir 
fen fakültesi açılacak , "  diye müjdeyi verdi. Babam se-
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vindi, ama tabii annem daha çok sevindi. Bu eylülde ol
du, yani tam da artık benim karar verme zamanım gel
mişken . . .  Tabii okul eylülde açılmadı. Açılması ekim, 
kasımı buldu. Benim nurnararn " l  "di. Cumhurbaşkanı ,  
Başbakan, Milli Egitim Bakanı, milletvekillerinin de ka
tıl ımıyla Gazi Eğilim Enstitüsü'nde büyük bir tören ya
pıldı. Biz de yeni öğrenciler olarak orada bulunduk. İs
tanbul'dan gelen ünlü matematik profesörü Kerim Erim, 
Fakült e'nin Dekanı Hayri Dener ve Hasan Ali Bey birer 
konuşma yapular. 

Konuşmalan hatırlıyor musunuz? 

Evet. Nedense o konuşmalara çok dikkat e ttim ve 
ilk defa orada fark ettim ki, tören nutku oldukça kalıp
laşmış bir konuşma şekli olsa da konuşmacıların her bi
ri farklı şekillerde konuştular; kendi yaklaşımlarını ko
nuşmalarına yansıttılar. 

I lk konuşan, ü nlü matematik profesörü Keri m 
Eri m'di; istanbul Üniversitesi'nden geliyordu. "Kutla
rım, hayırlı olsun," dedi; "Ayrıca onur duyuyoruz. Çün
kü bu oku lu esas olarak bizim arkadaşlanmız kuruyor
lar; bizim hocalanmız ders verecekler. Biz yıllardır Is
tanbul Fen Fakültesi'nde Türkiye'ye bilimsel çalışma gel
sin diye ugraşıyoruz, ama hala istediğimizi yapamadık 
Ankara'daki yeni kuruluşa başarılar diliyoruz," dedi. 

Yani "Biz hala yapamadık, siz kim oluyorsunuz da 
bu işe girişiyorsunuz," gibi bir hava sezdim ben . . . Tam 
öyle söylemedi, ama ben o in tibaı aldım. 

Ondan sonra Hayri Dener, Fakülte Dekanı olarak 
konuştu . 

"Bilim hem güzeldir, hem korkunçtur," dedi: "Gü
zeldir, çünkü bilimsel kuralları Türkiye'de öğrenscniz 
de, bunlar bütün dünyada geçerlidir. Ama korkunçtur, 



Bir Nmnarab ÖJ,'fr�nô 

çünkü insafsızdır; bilim kura llan hiçbir şekilde taraf 
tutmazlar, o kurallara uyan insanlara kolaylık gösterir
ler, uymayan insanlan da ezip geçerler. Biz yeni başlıyo
ruz, evimizi yeni yapacağız burada . . .  Bildiğimiz bilgileri 
size vereceğiz ve hakalım ne kadar başarı sağlayacağız?" 

Belki "bakalım" demedi, ama ben o in tibaı aldım. 
Yani: "Biz elimizden geleni yapacağız, ama bizim yapa
bilet:eğimiz işte bu kadar ! "  

Ondan sonra Hasan Ali Bey konuştu. O ,  tam tersi 
bir konuşma yaptı: 

"Burada yeni bir fakülte kuruyonız," dedi: " Istiyoruz 
ki bu fakülteden dünyanın bilimine katkı yapacak in
sanlar çıksın. Sizin, öğrendlerimizin yeni Farabi'ler, ye
ni lbni Sina'lar olmasını bekliyoruz. Bunu yapacak gü
cümüz var, size başarılar diliyorum, yolunuz açık ol
sun. " 

Du meyanda bir konuşma yaptı. Tamamıyla farklı 
bir yaklaşımdı. 

Sonradan 2. katta bize verilen sınıfıara çıktık. 20-30 
kişiydik. Orada Teknik Üniver�ite'den gelen ünlü fizik 
profesörü Salih Murat Uzdilek, bize "Türk Müziğinin 
Fiziksel Yapısı� başlıklı açılış dersini verdi. Rakamlarla 
oynamayı severdi, bize birtakım sayılar yazdı, onlarla 
güzel sonuçlar elde etti . 

Derken Hasan Ali Dcy bu kez sınıfa geldi ve aynı 
konuşmayı tekrarladı. Bu sefer daha açıkça söyledi: 

" Çocuklar," dedi, " . . .  bakın burada birkaç küçük 
odada fakülteyi açıyoruz, ama buna bakarak sanmayın 
ki derme çatma bir yerde okuyorsunuz ve edindiğiniz 
bilgiler yetersiz olacak. Hiç öyle değil. Siz burada dün
yanın herhangi bir yerindeki fen fakültesinde öğretilen 
bilgileri a lacaksınız. Kendinize güveniniz. Yetenekli in
sanlarsınız. Bu bilgilerle dünyadaki en önemli buluşlan 
yapabilecek insanlarsınız. Kendinize güvenip çalışın ve 
o buluşları yapın. Sizden bunu bekliyorum. "  
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Ben de kendi kendime dedim ki: "Milli Eğitim Ba
kanı herhalde böyle konuşur. 'Kusura bakmayın , burada 
size bu kadar bilgi verebildik. Hocalar da Istanbul'dan 
geld i, ne öğretiderse kardır' diyecek değil ya; bize bunu 
söylüyor," diye düşündüm ve inanmadım dediklerine . . .  
Oysa o dinlediğimiz ü ç  konuşma içinde e n  doğru ko
nuşma, Hasan Ali Bey'in konuşmasıydı. Çünkü gerçek 
oydu. Yani bilgi her yerde öğretilebilir; mesele onu 
hazmederek, kendine inanarak, yeni buluşlar yapacağı
na güvenerek çalışmak, uğraşmak, didinmek ve onu 
yapmak. .. Nitekim onu yapanlar oldu. Ben de küçük öl
çüde yaptım ama inanıyorum ki eğer Hasan Ali Bey'in 
tavsiyesine daha çok inansaydım, daha çok şeyler yapa
bilirdim. Biraz bir şey yapınca "Artık yeter," deyip Tür
kiye'ye dön d üm ve burada başka işler yapmaya giriştim. 

Aslında resmen sizin için bir okul kurolmuş oldu 
ya da kunılacaktı, sizin sayenizde erkene alındı. Çok 
gunır verici birşey olmalı. 

' 
Evet. Tabii sonra eleştirenter oldu; "Yahu bu despo-

tizmdir. Paşa oğlu için okul açmış. Devlet adamlannın 
akrabaları için ayrıcalıklar yapması hoş karşılanmaz , n  
diye . . . Ama pek öyle degildi. Çünkü hana özel bir kolay
lık gösterilmedi. Açurdığı okul , tüm vatandaşiara hitap 
eden, çok önemli bir okul oldu. Fen Fakültesi Türki
ye'de ve dünyada önemli buluşlar yapan insanlar yetiş
tirdi .  Bugün de hizmete devam ediyor. Ayrıca o fakülte 
başka yerlerde de fakülte kurulmasına öncülük etti. An
kara'daki Tıp Fakültesi'nin başlangıcı oldu. Benim orada 
bulunmam, benim övüneceğim bir şey aslında . . .  O ba
kımdan söylemekten çekinmiyorum. 



Milli Şef 

Mıllı Şef tefıişte, ogu\ları çekimde 
'"Ünceden haber verilerek teftiş olur mu 1 "  

Babanız o dtJnem uMilli Şef" unvanını aldı. Evin 
içinde ismiyle mllsemma, otoriter bir kudret hisseder 
miydiniz? 

Yok, bizim için bir fark olmadı. Biz zaten küçükten 
itibaren babamı "başbakan" diye bildiğimiz ve ona her
kesin saygı göstermesine alıştığı mız için bizde hiçbir 
değişiklik olmadı.  Cumhurbaşkanı olmasmdan yeni bir 
övünç kaynağı edinmedik Biz "gayet doğal bir gelişme"' 
diye görünce onun tavrı da değişmedi. O da aynı ilişkiyi 
devam ettirdi . Ona gösterilen saygı , kendisi başbakan 
değilken de devam etmişti. Evde otururken veya dola
şırken de gene ona herkes saygı gösteriyordu. 
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Teftiş/ere gidiyordunuz babanızla birlikte ...  Orada 
ona bir "ŞeF' muamelesi yapılıyor muydu? 

Dediğiniz gibi leflişlere, gezmelere bizi de gölürdü
gü oldu babamın . . . Başbakanken, cumhurbaşkanıyken 
tabii daha çok oldu. Çünkü aruk büyümüşlük O gezi
lerde babamın maksadı, durumu anlamaktı. "Cumhuri
yet yönetimi ne ölçüde başan sağlıyor? Halka ne kadar 
hizmet ediyor," diye sorardı. Ben o zaman kendi ken
dime derdim ki: "Böyle daha önceden haber verilerek 

teftiş olm mu? Cumhurbaşkanı gelecek diye l hafta, 10 
gün evvelden duyuruluyor, herkes tertibini alıyor, dü
zenini kuruyor, babam gelip sorduğunda herkes uygun 
cevaplar veriyor. Böyle bir teftişten ne fayda umulur? " 
diye kendi kendime düşünürdüm. "Herhalde pek bir 
şey çıkmaz, herkes hazulanmış cevabı veriyor" derdim; 
ama babam , çok şey öğrenird i. 

Sonradan ben de bunu öğrendim. Ben de parti baş
kanı olarak bir yere gittiğimde gördüm ki ne kadar ha
ber verseniz de, insan pekala anl ıyor orada durumun ne 
oldugunu . . . Çünkü alışkanlıklar öyle kolay kolay mas
kelenemiyor; yapılan işler kolay kolay değişlirilemiyor. 
Oraya gelen deneyimli bir insan , dolaşırken ,  konuşur
ken orada nasıl bir durum olduğunu pekala görebiliyor. 
lşler iyi gidiyor mu gilmiyor mu, anlıyor. O açıdan ba
bama hak verdim sonradan . . .  O gezilerde çok şey öğre
niyordu . Dolayısıyla çok faydalı oluyordu . 



Demokrasinin tık Kurban ı : Köy Enstitüleri 
� 

1 Y41 yazı-Milli Şd sofrada, oğulları yanında_ 

Köy Enstitüleri'ne gelmek istiyonım. Köy Enstitü
lüler babanıza biraz kırgındır. Çok heyecan yaratmış bir 
projeyi sonunda kapattığı için . . .  Neden böyle bir laırar 
almıştı? 

Köy Enstitü leri projesi babamın çok önem verdiği, 
üzerinde durduğu, güvendiği ,  değer verdiği bir girişim
di. Hasan Ali Yücel'in Milli Eğitim Bakanlığı zamanında 
başladı .  Daha önceden Atatürk döneminde Saffet Ankan 
Milli Eğitim Bakam'ykcn "eğitmenlik" diye bir girişim 
başlatmışlar. O da benzer bir yaklaşımmış: Evlerde in
sanlan eğitmen yaparak onları çalışnrmak. . .  Fakat o de
vam etmemiş ve çok ileri gitmemiş. Sonra Hasan Ali Bey 
zamanında tsrnail Hakkı T onguç bunu başlattı; Hasan 
Ali Bey de geliştirdi ve bir proje olarak ortaya çıktı. Ba
bam da daha başından itibaren destekledi . 
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Haurlanm, projeyi incelerken ben de yanındaydım. 
Yukandaki salonda bir şey okuyordu, oradan geçerken 
bana gösterdi. Benden yardım istedi. Bir iki rakam lop
ladık, çıkardık; ne oldugunu bana söylemedi , ama hesap 
bittikten sonra dedi ki: 

"Bu iş bu şekilde yürürse 10 sene sonra Türkiye'de 
okuma yazma bilmeyen köylü kalmayacak. Her köyde 
bir ögretmen olacak." 

Bu da gösteriyor k i  amaç, bütün köylerde okul 
yapmaktı. 

Biz çocukken hatırlarım, büyükler aralannda konu
şurlardı: 

"Türkiye'de ilerleme nasıl olacak? Hala okuma 
y azma bilmeyen çok insanımız var. " 

"Hiç kolay bir iş değil ! Türkiye'de 40 bin köy var, 
40 bin köye okul yapmanın parasını hesap ettiniz mi? 
Bu, Türkiye'nin bütçesinin kaç misli? Bu ne zaman ola
cak bilmem. "  

O zamanki hava buydu v e  hakikaten köy okullan 
çok yavaş yapılırdı. Ama Köy Enstitüleri projesi bunu 
çözmeye başlamıştı. O zaman U/usta bir yazı çıkmıştı 
mesela: 

"Köy E nstittileri mez u n  verdikten sonra h er yıl 
okullarda, köylerde çalışmaya başladılar; her yıl okullar 
yapılmaya başlandı ," diye . . .  

Babam da "Velilerimiz dikkat etsin, daha çok yapıl
sın," diye yazı yazmıştı. Sunlan yakından takip ederdi, 
her yurt gezisinde oradaki Köy Enstitüsü'ne giderdi. 

Siz de gitiniŞliniz Hasanoglan a . . .  

Evet, onu hatırlıyorum. Orada Köy Enstitüsü ög
rencileri bize bir gösteri yaptılar. Bir ufak amfi vardı, 
orada mandolinlerle bir klasik eser çaldılar. Dolaşuk, 
herkes çok memnundu. lyi bir iş yapıldıgı aşikardı. 
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Ama şunu da söyleyeyim; daha yasa çıkarken Mec
lis'te eleştiriler vardı. Egilim konusu, herkesin hildigini 
sandıgı bir konudur. Dolayısıyla eleştiri çok kolaydır; 
kıskançlık çok vardır. Tabii Hasan Ali Yücel'i de kıska
nan çok insan vardı o zaman partide . . .  Çünkü kendisi, 
baharnın çok sevdigi bir insandı. Konuşkan, iş yapmayı 
seven bir insan . . .  Insan iş yaptıkça kendisini kıskanan
lar ortaya çıkıyor; "Artık bundan kurtulahm," havası 
doguyor. Dolayısıyla bu tasarı da daha ilk ortaya çıktı
gında "Bu yapılamaz," diyenler oldu. 

Iki açıdan çok eleştiri yapıldı : 
Bir tanesi mezunlar köylerine döndükten sonra, 

okulların yapılması biraz zorla oluyordu. Köylüleri ça
lıştırarak okulları yapunyorlardı. Babama "Paşam ya
pamıyorlar," filan diye söylediklerinde "Canım" derdi, 
" . . .  her köyde bir cami yok mu?" 

�var paşam," derlerdi. 
"'Öyleyse bir de okul olacak," derdi.  
Ama bu zorla yapılıyordu. Çünkü devletin gücü 

yetmiyor, köylüler çalışıyordu. 
tkinci eleştiri ise şuydu: 
"Kız-erkek köy çocuklan bir yerde okuyorlar. Bu, 

hoş bir şey değildir. Başka tehlikeler ortaya çıkar."  
Tabii bir  de  komünistlik suçlaması . . .  Onun da hiç 

bir dayanagı yoktu, ama Hasan Ali Yücel'e bu tür suç
lamalar yapıldı. 

"0, sokulan, komünistleri himaye ediyor. Dolayı
sıyla bu okuldan komünistler yetişiyor," dediler. Bu suç
lamalar, çok partili rej ime geçilip de muhalefet partisi 
ortaya çıktıgında büyük hız kazandı. Muhalefet partisi 
bir an evvel seçimi kazanmak istiyordu. Onun için de 
en kolay suçlama yolu, halkın da farkında oldugu ve 
eleştiri yönelttiği bir konuydu: 
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"Köylüler zorla çahştınlıyor. Köy Enstilükrinde kız 
erkek çocuklar bir arada kalıyor. Ve burada onlara ko
münistlik aşılanıyor." 

Bu propagandalar hep yapıldı ve çok etkili oldu.  
1 946 seçiminde bunun ilk etkisi görüldü. Muhalefet 
partisi daha yeniydi; çogunlugu kazanamadı, ama gö
rüldü ki bu eleştiriler çok etkili oluyor. Sonra da Hasan 
Ali Bey ayrılmak zorunda kaldı. 

"Hasan Ali Yücel'in aynlmasına izin verdi" diye ba
banlZ çok eleştiri/di. 

Evet, ama anlamak gerekir ki , çok partili rejimde 
halkın eleştirilerine karşı kayıtsız kalmak bir derecede 
mümkün . . .  Sonunda mecburen "E h pekala, biraz o dog
rultuda bir şey yapalım," diyorsunuz. Her demokraside 
bu yapılıyor; her lider bunu yapıyor. Babamın yapugı dı 
buydu. Buna "Evet" demekti. 

Sonra gelen Milli Eğitim Bakanı, Hasan Ali Bey gibi 
değildi . Q daha ılımh bir yaklaşım gösterdi ve Köy Ens
titüleri önce Öğretmen Okulu oldu, yavaş yavaş da etki
leri azaldı. Bu yüzden babamı eleştiriyorlar, ama orada 
bence bir haksızlık yapılıyor. O da şu: 

Köy Enstitülerinin çok parlak, çok önemli kuruluş
lar olması, onlardan boylaranı aşan hizmetler bekleme 
hevesini doğuruyor. " Köy Enstitüleri kapanmasaydı, 
bugün çektiğimiz sıkıntılar olmazdı," diye bir izienim 
var. Bu da gerçekçi değil. Bugün çektiklerimiz, geçmiş
ten gelen birtakım yanlış alışkanlıkların devam etmesiy
le ortaya çıkan sıkıntılar. . .  Bunları tek başına Köy Ensti
tüsü mezunlan orladan kaldıramazdı. Ama devam et
seydi kuşkusuz daha iyi bir egitim görecekti öğrencile
rimiz . . .  Bunun da faydası olurdu, ama unutmamalı ki, 
bizim haksız gördügümüz eleştirileri yapan pek çok in
san, çok iyi eğitim görmüş insanlar . . .  Bunlann eksiği 
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eğitimde değil . . .  Başka başka siyasi endişderle böyle 
şeyler yapılıyor. Dolayısıyla orada haksızlık yapılmama
lı. . .  Köy Enstitülerine saygı devam etmeli, "Ka panmasa
lar çok iyi olurdu," denmeli ama "Kapanmasaydı bu
günkü sıkımılar olmazdı," demek doğru değil. 

Babanız bu konuda hiç pişmanlık dile getinniş 
miydi? 

Babam konulara gerçekçi yaklaşırdı; "Köy Enstitü
lerine yazık oldu," diye söylediğini hatırlamıyorum. Dü
şünmüş olabilir, fakat gerçekçiydi babam . . .  Demokrasi 
içinde ilerlerken birtakım kurbanlar vermek gerekir. Köy 
Enstitüleri de ilk kurban oldu. Bunu söylemedi açıkça, 
ama böyle bir değerlendirme yapmış olduğunu tahmin 
ederim. Tabii amaç, demokrasiyle ilerlemektir. Demok
rasiye geçme günlerinde şunu söylerdi: 

"Tek partili rejimde istediğinizi yaparsınız. Gelişi
yorum sanırsınız, fakat bir gün duvara çarparsınız. Çün
kü ne yaptığınızı tam manasıyla göremezsiniz . Demok
raside ilerleme yavaş oluyor, ama sağlam oluyor." 



Varlık Vergisi 
� 

Çok eleştirildigi bir başka konu da Varlık Vergisi 
oldu. Onu yaratan koşullar nelerdil 

O, savaş esnasında olan bir gelişme . . .  Onu ortaya 
atan, o zamanki Başbakan Şükrü Saracoğlu . . .  Bunu bü
yük bir iyi niyetle ortaya çıkardıgına kuşkum yok. Savaş 
esnasında, savaşa girmiş veya girmemiş her ülkede bir 
takım sıkıntılar yaşanıyordu. En önce yemek sıkıntısı. . .  
Ekmek karneyle veriliyordu. Üreticiler, çiftçiler askere 
alınıyordu. 

Türkiye savaşa girmedi ama köylüler askere alındı . 
Çiftçilik yapamadılar, mahsul üretemediler; bu, bir kıt
lık yarattı .  Sonunda ekmek, vesikayla verilmeye başlan
dı. Başka gıdalar sıkıntıyla elde edilir oldu. 

Bu arada tabii gelir de azaldı, mali sıkıntılar arttı ve 
bu sıkınııyı önlemek için yeni vergi koymak gerekt i .  
Varlık Vergisi böylece ortaya çıktı .  Mevcut varlıktan 
vergi almak . . .  Bu tabii normal bir yaklaşım degil; genel
likle kazançtan vergi alınır; ama insanlar kazanmayınca 
ne yapacaksınız? Varlıktan vergi almaya girişiyorsunuz. 



Varlık Vergisi 

Buna giriştiler. Bu vergi öyle geldi. Yani harp esnasın
daki ekonomik sıkıntıyı ortadan kaldırmak için başvu
rulan bir yoldu . Bu yol, istendigi kadar olmasa da başa
rılı oldu; önemli ölçüde bir gelir sagladı. 

Fakat bu yapılırken ayn bir yaklaşım da ortaya çık
tı; tarihimizden gelen bir yaklaşım: 

Türkiye'deki varlıklı insanların çoğu, gayrimüslim
lerdi. Musevi, Hıristiyan vatandaşlar, ticareti iyi bildik
leri için ve Batı'daki ticaret çevreleriyle ilişkileri çok iyi 
oldugu için daha çabuk zengin olabilen insanlardı. Var
lık Vergisi çıkınca, vergileri değerlendirenler, onlardan 
daha çok vergi almaya girişti . Dolayısıyla "Türkiye'de 
gayrimüslimlere baskı yapılıyor," diye bir söylenti çıktı . 
Tabii bu , savaş esnasında pek söylenmedi. Çünkü Mu
sevilere, Yahudilere Almanya'da, Avrupa'da daha çok 
baskı yapılıyor, hayatiarına kastediliyordu. O bakımdan 
savaş esnasında sadece varlıktan fedakarlık yapmak, o 
kadar önemsenmedi. Ama savaş bittikten sonra bu çok 
öne çıkarıldı. Muhalefetin önemli kozu oldu .  CHP'ye, 
Rüştü Saracoglu'na, tabii dalaylı olarak da babama yö
neltilen bir eleştiri konusu oldu. 

Bu arada sizin ailenizde de ticaret yapanlar vardı. 
Babanız onlara IUlSıl bakardı? 

Kendisi ücareti bilmezdi; ticaret yapanlara karşı bi
raz kuşkusu vardı. uTicaret erbabı hep devletten yardım 
istiyor; ancak devletin parasıyla ticaret yapılıp zengin 
olunabiliyor," diye bir kuşkusu vardı. Bunu önlemeye 
çahşırdı. 

Arncam ticarete meraklı bir tüccardı. Bizim çocuk
lugumuzda kömür ticareti yapardı .  Zonguldak'ta b ir 
madeni vardı. Sonra o maden devletleştirildi. O zaman 
çok sıkıntı çekti. Engellemeye çalıştı , ama başarı sağla
yamadı. Babam yardım etmedi . 
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lnöniılcr - �Babam ticareti bilmczdi, 
ticaret yapanlara karşı da biraz kuşku duyardı" 

Yardım istemeye geldi mi babanıza? 

' 
Eve geldi. Onun perişan oldugunu görünce büyü-

kannem çok üzüldü. "Bir oğlu, diğerine yardım etmi
yor," diye de ayrıca üzüldü. Madenini devlet aldıklan 
sonra amcaının ne yapacağı belli değildi. Babam o za
man cumhurbaşkanıydı. Amcaının bizde bir süre kaldı
ğını hatırlıyorum, ama babama ne söylediğini bilmiyo
rum. Herhalde konuşm babamla, ama herhangi bir yar
dım alamadı. Haua babamın Deniz Yaveri Ulvi Bey'in 
hamalannda gördüm; o dönem bir gün babam Ticaret 
Bakanı'nı çağırmış; ona demiş ki: "Benim kardeşim bu
rada; devletleştirme işini engellemeye uğraşıyor, aman 
ona özel bi r kolaylık göstermeyin." 

Böylece kolaylık göstermediler, maden devletleşti .  
Ondan sonra arncam pamuk işine girdi. Pamuk fabrikası 
kurdu ve öylece devarn etti. 
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Türkeş'in Tırnakları 
� 

Bir de Turancılık akımıni soraca/I m. 

O da gene savaş esnasında ortaya çıkan bir akım . . .  
Orada da babamın yaklaşımı, l .  Dünya Savaşı'ndan ge
len bir izlenim ve birikim . . .  Bu Turancılık hikayesi çık
tıgı zaman babamın söyledigi şuydu: 

"Imparatorluk döneminde bizim ileri gelenlerimiz 
Turancılık yapmadı , ama 'Yapacagız,' dediler. Yapacak
lan şeklinde bir izienim dogurdular. Batı ülkeleri de 
'Aman yapmasınlar,' diye üzerimize geldi ve İmparator
luğun küçülmesinde bu yanlış izlenirnin etkisi oldu . "  

Böyle bir yaklaşımı vardı. 
Hasan Ali Yücel'in Milli Egitim Bakanlıgı zamanın

da Ankara'da bir dava oldu. Nihal Atsız, o akımın ba

şındaki insandı. Turancıhkla ilgili yazılar yazardı .  Hasan 
Ali Bey, onun aleyhinde bir dava açtı galiba . . .  Dil Fakül
tesi'nde nümayişler oldu. ögrenciler reklörü istifaya 
zorladı lar. Onun üzerine Nihal AlSız ve çevresi , fakülte
deki Pertev Naili Boratav, Niyazi Berkes, Behice Boran 
gibi bazı hocaları "komünisthk propagandası yapmakla" 
suçladılar. Fakülte Kurulu "Onlar derslerini veriyorlar. 
Doğru dürüst b ilim yapıyorlar. Suçlu değiller," diye ka
rar verdi . Fakat haklannda yazılanlar o kadar aleyhle-



Anka Kuşu 

rinde bir intiba yarattı ki Meclis onlann kadrosunu kal
dırdı .  Onlar da bunun üzerine Avrupa'ya gittiler. Tabii 
onlann gidip Fransa'da yaşamak zorunda kalması bü
yük kayıp oldu. 

Babanız mudahale etmedi mi? 

Hayır. O karışmadı, karışmazdı hükümetin işleri
ne . . .  Yalnız dış politikayla ilgilenirdi. Ama Başbakan 
Şükrü Saracoglu'nun o zaman babama bir mektup gös
terdigini hatırlıyorum: O fakültedekilerden birine, Co
lumbia Üniversitesi'nden gelen davet mektubuydu bu . . .  
�Bakın Paşam, komünist olsa Columbia Üniversitesi 
onu çagırır mı?" diyordu. 

Ben o zaman Fen Fakültesi'nde ögrenciydim, ama 
merakım dolayısıyla Dil Fakültesi'nde felsefe derslerini 
dinlemeye giderdim. Nusret Hızır'ın bir iki dersine gir
miştim. Bir gün derse çok üzüntülü bir şekilde gelmişti . 
Hükümeti eleştirmedi, ama "Bugün çok üzüntülü bir 
günüm," dedi . Büyük kayıp oldu o . . .  Dedikodularla iş 
yapmak tabii yanlış bir işti. 

Türkes 'i lsmet Paşa'nın hapsettirdigi söylenir. 

Turancılık işi tabii devam etti . Hasan Ali Bey o ko
nuyu çok ciddiye aldı haklı olarak; bazı tutuklamalar da 
oldu. Nihai Atsız'ı ve o zaman "ülkücü" denen bazı ya
zarları tutukladılar; bir süre gözaltında tuttular. Onların 
mektuplannı okudular. "Bunlar bir gün bir hükümet 
darbesi yapıp iktidarı ele geçirmek istiyorlar ve geçirir
lerse yapacakları i lk şey, işte bu Turancılık hikayesidir. 
Bu da dış politikada çok aleyhimize olacak bir tutum. 
Onun için bu akımı bastırmak gerekir" gibi bir intiba 
dogdu. O yüzden babam da buna çok dikkat etti. Bunun 
bir tehlike olacagını başbakana ve öteki bakanlara söy-
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ledi. Onlar da bunu kabul ettiler. Turancılar bir süre 
gözaltında kaldı. Sonra da galiba heraat ettiler. 

lşkencede Tiirkeş'in tırnaklannın sökiildugu iddiası 
vardır? 

Onlar dedikodu . . .  Öyle bir şey olmadığını, zannedi
yorum sonradan Türkeş de bir yazısında söyledi. Ama 
gözaltında kaldılar. Tabii sorguya çekildiler, ama nasıl 
çekildiler, bilmiyorum. Belki baskı yaptılar. Öyle bir dö
nem yaşandı. Ve babam, bu akıma çok dikkat etti. 

"'Bu akım için 'Turancılık' sözcugunu kullanmaya· 
h m, 'ırkçılık' diyelim " demiş galiba . . .  

Evet, bunu da  söyledi. Meclis'te böyle bir akım öne 
çıkmasın diye çok dikkat etti. Arkadaşlarına bunun teh
likelerini anlattı " 'Turancılık' yerine 'ırkçı l ık' deyin,"  
dedi. Çünkü Türkiye'de Turancılık sempatik bulunuyor
du. 

Sizin okulda ögrenciler arasında böyle bir ırkçı ha· 
reketlenme var mıydı? 

Üniversitede bir iki kişide böyle bir heves vardı. Bir 
arkadaşımla konuştu�umu hatırlıyorum: "O kadar çok 
güvenme bu söylemlere . . .  Arkasında ne olabilir diye bi
raz düşün" demiştim ona . . .  Demek ki  bazı egilimler 
vardı . Dergileri satılıyordu. Nitekim o davalar sırasında 
Dil Fakültesi'nde büyük bir gösteri yaptılar, yürüyüşler 
oldu. Babam "Bu akım ilerlerse, başımıza iş açar. Onun 
için bunu başından durdurahm," diye arkadaşlanna söy
ledi ve onları ikna eni .  



Halk Idaresi 

lsmet Paşa daha savaştan önce demokrasiden bah
sediyor, ama "halk idaresi" lllbirini kullamyor. 

Öyle derdi evet . . .  Biz daha ı 937 yılında babamın 
sofrada yaptığı konuşmalara dayanarak, daha demokra
tik bir yönetime geçeceğini tahmin ediyor, bekliyorduk . 
Bu bakımdan o sözlerini doğal karşılamıştık Dediğin 
gibi "halk idaresi" derdi o zaman; "demokrasi" tabiri 
yoktu. Demokrasiyi, "halkın yönetimi" olarak algılıyor
du. O yönde fırsat buldukça bazı açılımlar yapmışlardı . 
Örneğin, savaş esnasında, sanıyorum Istanbul'da CHP 
seçimde ı 'den fazla aday gösterdi. O zamana kadar tek 
aday gösteriyorlardı, o seçiliyordu. 1 'den faz la aday 
olunca tabii bir çeşit seçim oldu ve milletve kilini halk 
seçmiş oldu. 

Savaş büer bitmez babam bu yolda girişimiere baş
ladı. Meclis açış nutkunda "Bir muhalefet partisinin ku
rulması mümkündür. Buna engel bir yasa yoktur,"  gibi 
bir şey söylemişti. Bu şekilde yolu açmış oldu. 

tık defa Nuri Demirağ'ın başkanlığında Milli Kal
kınma Partisi kuruldu. O, basın tarafından pek ciddiye 



Halk Idaresi 

ahnmadı . "Kuzu partisi" diye eglenceli bir isim takmış
lardı . Çünkü sokaklarda kuzu pişirerek halka ikram 
ediyordu. Siyasal söylemi de yeteri kadar doyurucu bu
lunmadı. 

Bir süre sonra Celal Bayar ve arkadaşlan Demokrat 
Parti'yi kurdular. 

lsmet Paşa 'nın demokrasinin devrimiere zarar vere
bileceği gibi bir endişesi var mıydı? 

Hayır! "Artık zamanı geldi . Biz demokratik bir yö
netime geçmeliyiz ,"  diye düşünüyordu. Çünkü tek parti 
yönetimini mükemmel bir yönetim diye görmüyordu. 
lnanıyordu ki bir meşru muhalefe t  partisi o lmadıkça, 
bu yönetim tamamlanmış sayılmaz. Bunu yapmak gere
kir .  

Hatta şöyle bir şey söylemişti: 
"Tek parti döneminde her şey elinizdedir. Her şeyi 

iyi yapııgımzı zannedersiniz. Sonra bir gün başınızı du
vara çarparsmız ve neyi yanlış yaptığınızı fark edemez
siniz bile . . .  " 

"Bu sistem devam ederse sonunda daha zor durum
lara düşebiliriz, tekrar baştan başlamak zorunda kalırız," 
gibi kaygılan vardı sanıyorum . . .  Bunu açıkça söylemedi 
ama sistemin demokrasiyle tamamlanması gerektiğine 
inanıyordu. Bunun için de her türlü zorluğu yenıneye 
hazırdı. Nitekim sonraki olaylar da bunu gösterdi. Yani 
onun, bu yolu seçerken önünde gördügü tehlikeler, 
doğrudan doğruya bu sistem içinde kendisine yönehile
cek suçlamalardı. Ama habam, kendisine, hatta ailesine 
yöneltilen suçlamalara sabırla dayandı. Görevdeyken de 
hep derdi ki: 

"Biz, bu yolu bilerek seçtik. Bütün bu suçlamalara 
a ldırmayacagız. Çünkü bizim korkacak bir tarafımız 



yok Istedikleri suçlamayı yaparlar. Olrnadıgı meydana 
çıkar, ama bu surerle yeni rejime ahşrnış oluruz." 

Aile içinde hiç tıutışıldı mı konu? 

Aile içinde babamın otoritesi tamdı; bir itiraz gel
medi. Zaten yaptığı şeyin dogru olduguna biz de inam
yorduk Ama babamın amcasının oglu, Malatya millet
vekili olan Tevfik Temelli, bir gün sofrada itiraz etmişti. 
Temelli ,  çok pratik zekası olan, olaylan iyi degeriendi
ren ve kendisi de halk yaranna çahşan bir siyasetçiydi. 
Belediye başkanlığından milletvekili olmuştu. Bir gün 
sofrada "Paşarn, siz ne yapugınızın farkında mısınız? "  
dedi: 

"Muhalefeti serbest bırakıyorsunuz. Bundan sonra 
ne olacak biliyor musunuz?" 

Babam d a  " N e  olacak?" dedi. 
"Seçim zamanı gelince muhalifler bütün Türkiye'yi 

dolaşacaklar, köy-kasaba gezecekler ve 'Bakın bu Milli 
Şef denilen adam, savaş zamanında sizi aç bıraktı . Dün
ya kada� sıkıntı çektiniz, istediğinizi alarnadınız, bula
madınız. Bu adam şimdi sizden oy istiyor. Ona oy vere
cek misiniz?' diyecekler. Buna karşı nasıl kendinizi sa
vunacaksınız?"  

Babam da demişti ki: 
"Zarar yok söylesinler. Ben de kıyı kasaba dolaşmrn 

ve ne yapugırnızı anlatırırn. Savaşa girrnedik, onu söyle
rim . Girmemenin bedeli olarak bu sıkıntılan yaşadık, 
ama sonunda herkes ailesiyle yaşarnaya devarn etti. Ben, 
kendimi böyle savunurum. Ondan sonra seçmenler ne 
karar verirlerse rnakbulürndür. Ister seçerler, istemez
lerse seçmezler; ben iki seçenege de hazırım." 

Bir defasında da şöyle bir şey söylemişti: 
"Ben yaşarnımda bütün devlet makamiarına eriştirn. 

Bakan oldum, başbakan oldum, cumhurbaşkanı oldum. 
ı 
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Bir yapamadıgım görev, muhalefet başkanlıgı kaldı .  Bel
ki bundan sonra da onu yapacağım. " 

Dinleyenler "Aman Paşam, öyle şey söylemeyin , "  
diye çok itiraz ederlerdi , ama sonunda bunu yaptı ve  
büyük bir zevkle yapu. Hiçbir şekilde bu durumdan te
dirginlik de duymadı . 

Bugün hala "Demokrasiye erken geçtik, toplum ha
zırdegildi" diyen birgorriş de var. 

Var kuşkusuz. Aydmlarımızın bir kısmı öyle düşü
nüyor, ama bence yanlış. Ben babam gibi düşünüyorum. 
O da "Erken degil , geç bile kaldık," derdi. Çünkü de
mokrasi düzeni içinde herkes serbest; düşüncesini söy
lüyor, istediğini dile getiriyor , ama bir sorumluluk da 
var. Bu devletin yönetimine herkes katılıyor. Dolayısıyla 
belli bir noktaya gelindiginde bir uzlaşma bulmak ve 
devlet yönetiminin başsız kalmamasını, anarşiye dön
memesini hep birlikte sağlamak gerekiyor. Bu, ancak 
uygulanarak ögrenilecek bir yöntem, bir davranış şek
li . . .  Onu yapmadan , o düzene girmeden , tek parti yöne
timinde kalarak demokrasi yaşamını ögrenemezsiniz ; 
karada yüzmeyi ögreneınediginiz gibi . . .  Ne zaman gir
seniz erken olacaktır. Çünkü bilmediginiz bir düzene 
geçeceksirriz ve onun acemiliklerini çekeceksiniz. Bunu 
da ne kadar erken çekerseniz, o kadar iyi olur.  Çünkü 
sonunda varmak istediğiniz nokta, demokratik yöne
timdir. Olgun bir demokratik yönetime geçmenin yolu 
da erken başlamak ve zaman içinde bu egitimi almakur. 
O bakımdan bence "Erken geçtik," sözü yanlış . . .  Dikkat 
edilmeyen nokta, babamın söylediği şeydir: "Ne zaman 
geçilse bu acemilikler yaşanacaktır ." Dolayısıyla bizim 
şimdi yaşadığımız zorluklar, henüz demokrasiınİzin ol
gunlaşmamış olmasından kaynaklanıyor, ama iyi bir 
yolda oldugumuza şüphe yok . Biz bu zorlukları çeker-

I 
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ken demokrasimiz olgunlaşıyor . O bakımdan ben de 
aynı fikirdeyim: Erken degil, belki geç bile kalındı. 
"Atatürk zamanında geçseydik daha iyi olurdu," derdi 
babam; "Atatürk olsaydı onun oLOriLesi, onun inandın
cılıgı ile biz bu güçlükleri daha kolay geçerdik." 

Bir de "Demokrasiye geçmemizde asıl dış etken rol 
oynadı, " dendi hep ...  "Dtlnyaya uymak için mecburen 
geçu1c, "anlamında . .  . 

Hiç ilgisi yok . . .  O tamamen yakışurma . . .  Olaylar 
onu gösteriyor. Savaştan sonra bizimle hiç ilgilenmiyor
du müttefikler . . .  Hatta Sovyetler Birligi savaşın sonunda 
bizden birtakım isteklerde bulunduğunda Ingiltere ve 
Amerika bizi yalnız bırakmışu. Bizim teslim olmayaca
gımızı, kendi başımıza bile olsa ugraşacagımızı, savaşa
cagımızı gördükten sonra bizimle ilgilenmeye başladı
lar. Türkiye'deki rejimle i lgili degillerdi; onların mütıe
fiki olmamız yeterliydi onlar için . . .  Babama inanıyorlar
dı, hükütnete inanıyorlardı. Rejimi degiştirmek gibi bir 
niyetleri yoktu. O zamanlar "Her yerde demokrasi ol
sun," diye bir istekleri de yoktu. O, sonradan çıktı. 

DolaylSlyla bu tamamıyla bir yakıştırma . . .  Türkiye, 
Birleşmiş Milletler'e girmek için San Francisco Konfe
ransı'na gitti. Ama bunlar, bizim demokrasiye geçmemi
zin dışındaki olaylardı. Hana onlar, belki de şaşnlar 
böyle bir şey yapmamıza . . .  O zamanki Batı gazetelerinde 
övücü sözler çıkmıştı. Tabii CHP'nin iktidan seçimle 
kaybetmesi , büyük bir örnek , büyük bir ders oldu. O 
zaman demokrasiye geçtigimize gerçekten inandılar. 
Ama bütün bunlarda Bau'nın herhangi bir baskısı, e tkisi 
o lmadı. Tabii demokrasinin en iyi yönetim biçimi oldu
gunu göstermesi açısından Batı devletleri örnek oldu, 
ama bu örnek göz önüne alınarak bize baskı yapılmış 
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degildi. Hedef be lliydi ve biz, kendi irademizle demok
rasiye geçmeye karar verdik. 

Kaldı ki biliyorsunuz, Türkiye'de Osmanlılardan beri 
gelen bir demokratikleşme, çok parlili sisteme geçme is
tegi vardı . Babam da onları yaşamıştı. Yaşadıgı dönemde 
siyasetin iyi yürümedigini , ülke aleyhine kararlar verdi
gini de görmüştü . O zamanki kimi partileri n , Türki
ye'nin yaranna olmayan işler yaptıklarını degerlendir
mişlerdi.  Akıllannda öyle fena örnekler vardı . O bakım
dan "Siyasetin yanlış yollarına, zararlı kavgalanna düş
meden yeni rejime geçiyoruz,"  gibi şeyler söylerdi. Yani 
demokrasiyi istiyordu, ama Osmanlıların son dönemin
deki siyaset havasını tekrar yaşamak istemiyordu . 



"Savaşa Girmeyeceğiz l "  
� 

Biraz Sovyet tehdidinden de bahsedelim. O gıinler
de Molotof/s gonişmesi var. 

Savaş bittikten sonra sofrada bir arkadaşı babama 
"Savaşa girmeden bunu bitirdik Şimdi biraz rahat ede
ceksiniz umarım," demişti .  Babam da böyle gözünü aça
rak çaR kızmıştı ,  "Sen ne söylüyorsun ! Farkında degil 
misin? Asıl şimdi büyük tehl ikeyle karşı karşıyayız ,"  
demişti. Kastettigi tehlike, Sovyetler Bir ligi'nin Türki
ye'nin dogusundaki wprak talepleriydi. Bilmiyorum o 
sürpriz oldu mu, olmadı mı, ama savaş sonunda bizi 
önemli bir darbağazla karşı karşıya getirdi. Babamın o 
zamanki gayreti sanıyorum yalnızlıkta n  kurtulmaktı. 
Çünkü savaşın sonunda yalnız durumdaydık Müttefik
ler kendi zaferlerini kutluyorlardı . Biz savaşa son anda 
girmiştik ama savaşta ortak degildik. O bakımdan bi
zimle pek ilgilenmiyorlardı . 

Tam bu aralık Molotof, Sovyetler Birligi Büyükel
çimiz Selim Serper'den olmayacak isteklerde bulundu. 
Aslında Türkiye ile Sovyetler Birligi arasında Saidırınaz
lık Paktı vardı ve bu, savaş esnasında işledi, çok önemli 



işlev gördü, ama onun süresi binikten sonra yenilenme
si söz konusuydu. Yenilenmesi için Dışişleri Bakanı 
Şükrü Saracoglu Moskova'ya gitti . Günlerce orada kaldı, 
hiçbir şey elde edemedi. Anlaşıldı ki Ruslar bunu isıe
miyorlar yahut başka bir şey istiyorlar. Sanıyorum Sarac
oğlu döndükten sonra Molotof, büyükelçimize şöyle bir 
öneride bulundu: 

"Dogu'da sınır, vaktiyle bizim zayıf oldugumuz za
manda çizildi. Ermenistan, Gürcistan bundan rahatsız 
oldular. Dostluğumuzun devam etmesini istiyorsanız, 
orada bir sınır düzeltmesi gerekir. Dogu'daki sınırı dü
zeltelim. Bogazlar bizim de güvenliğimizde rol oynayan 
bir yer. Onu korumayı sadece size bırakamayız .  Onu 
beraber korumalıyız." 

Molotof bu i k i  teklifi yapınca Selim Sarper derhal 
"Asla kabul etmeyiz, bunları bir tarafa bırakın," demiş. 
Molotof da "Siz kendiniz karar vermeyin, hükümetinize 
söyleyin ,  demiş. O ,  hükümete söyledi. Hükümet de 
"Böyle şey olmaz ," diye tavır koydu. Ondan sonra Batılı
ları, bizi yalnız bırakmamalan için ikna etmeye çalıştı
lar. Bu da kolay olmadı .  Yalta Konferansı'nda Stalin'i , 
Dogu'daki hareketlerinde az çok serbest bırakmışlardı; o 
bakımdan bizim meselemizle ugraşmak istemiyorlardı. 
Ama zamanla gördüler; önce lngiltere, sonra Amerika 
"'bunun olamayacagını" söylemeye başladılar. Ondan 
sonra bu tehdit yavaş yavaş kayboldu. Çünkü Sovyetler 
Birligi, savaşı güçlü bir şekilde bitirmişti. Savaştan sonra 
da, Dogu Avrupa'daki küçük ülkelerin hepsine hakim 
oldu. Kimisinde komünistler iktidarı ele aldı, kimisinde 
Sovyet askerleri müdahale yaptı; ve Sovyetler Birligi Bal
kanlar'a egemen oldu. 

Nitekim bizden böyle bir istekte bulunulunca, o 
zaman Moskova'da bulunan Amerikan büyükelçisi ora
da arkadaşianna "Eyvah! " demiş, "'Bir ülke daha demir 
perde arkasına geçiyor."' 
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Ömer-Erdal lnönü Güveneden bir tatbikatı ıdiyorlar 

Ama geçmedik Kesin olarak "Hayır" dedik ve ha
zırlıklarımıza devam ettik. Ordu gene seferber halde tu
tuldu. Babam ülkeyi gezmcye devam etti. Doguya, bali
ya, her yere gitti . Bir iki gezisinde ben de bulundum. 
Her gittigi yerde , genellikle Halkevi'nde oranın ileri ge
lenlerini, halktan insanlan, bürokratları topluyorlardı. 
Orada babam, 2. Dünya Savaşı esnasındaki politikasını, 
sıkıntılarm nereden kaynaklandıgını anlatıyordu: 

"Üretim durdugu için sıkımılar yaşadık ama çare
miz yoktu , askerimizi hazır tutmak zorundaydık," di
yordu. "Savaş bittikten sonra Sovyetler Birliği yeni ta
leplerle ortaya çıktı, b iz bunu kesinlikle reddettik. 'Bir 
karış topragımızı vermeyiz, egemenligimize aykındır,' 
dedik ve bu sözümüzde ısrar ediyoruz. Biz böyle sağlam 
durursak, bundan sag salim çıkacagımıza inanıyoruz. 
Ama saglam durmamız önemlidir. Bizim böyle kesin 
'Hayır' dedigimizi gören müttefikler de yavaş yavaş du
rumu anlıyorlar ve Sovyetler'e karşı bizim tarafımııda 
olmaya yöneldiler. O bakımdan birliğimizi, cesaretimizi 
koruyalım, biz bundan saglam çıkarız," diy� 1 -2 saat an
latıyordu. Herkes de memnun oluyordu. 



·.s:ıva� Girmeycceğiz.' · 

Nasıldı Anadolu'daki hava? .. Çok şikayet gelir miy
di babanıza? 

Babama şikayel e lmezlerdi pek . . . Ama sagdan sol
dan şikayetler oldugunu, civarda sıkıntı çekildiğini ,  in
sanlardan az çok duyuyorduk. 

Ekmeksiziikten yakınan bir çocuga, ''Sizi belki ek
meksiz hırakum, ama babasız hırakmadım, " dedigi  soy
le.nir. 

Evet, o doğrultuda konuşmalar yapıyordu . Çünkü 
bütün amacı bizi savaşa sokmamaku. "Biz çok savaştık, 
artık savaşa girmeyecegiz, diye kesin bir kararı ve ama
cı vardı. 

O esnada tabii Milli Egitim seferberliği de sürüyor
du. Milli Eğitim Bakanlıgı büyük atılım içindeydi , ba
bam buna çok değer veriyordu. 

Ne yapıhyordu? 

Dünya savaştayken Türkiye'deki barış ortamı, Milli 
Eğitim'in gelişmesi için büyük fırsat yaratmıştı. Köy Ens
titüleri o zaman kuruldu, gelişLi. Yeni üniversiteler ku
ruldu. Bir anda 3 üniversitemiz oldu. Üniversite özerkligi 
büyük ölçüde verildi. Bunlar hep, etrafımızdaki savaş ve 
bizdeki banş ortamının getirdigi fırsadar sayesinde ol
du . Milli Egitim'e büyük ağırlık veriliyordu. Devlet  Kon
servatuvarı ilk mezunlarını verdi .  Opera faaliyete geçti. 
Ankara'da Devlet Konservatuvarı'nm ilk piyeslerini o 
zaman seyrettik. Anasınm Kuzusu diye bir komediydi 
yanılmıyorsam, çok iyi oynadılar. Babamın çok hoşuna 
gitti, kutladı sanatçıları . . .  Sonra ilk operalan izledik. Ba
bam hepsine giderdi biliyorsunuz, biz de arada giderdik. 
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Severek mi giderdiniz? Biraz zoraki mi? 

Severek giderdik. Cumartesi günleri hep babamla 
birlikte giderdik. Babamın evinde yaşadıgım sürece bu
n u  hep yaptım. Biliyorsunuz müzik, dinledikçe insanın 
hoşuna gider. Biz de dinlerdik, ama babam herkesten 
çok sever, dikkatle i zlerdi. Annem de iyice ögrenmişti, 
severdi. 

t 
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Muhalif Parti 

Bayar�n bir parti kuracak olmasını babanız nasıl 
brşıladı? 

lyi karş1ladı . Bayar ve arkadaşlan CHP içinde mu
halefete başlamışlardı .  Babam onlan yakından izlerdi. 
Saraco�lu gelir anlatırdı; biz de duyardık evde . . .  Özel
likle Toprak Reformu'nun birkaç maddesi üzerinde bü
yük tartışmalar oldu. Sonunda tam istedikleri gibi de�il
se de bir şekilde çıktı. Büyük muhalefet Meclis'te o za
man ortaya ı;;1km1ştı. 

Toprak agalan mı direniyorrlu Toprak Reformu 'na? 

Evet evet. . .  Büyük çiftlik sahipleri . . .  Yasada toprak
sıziara da toprak verme havası vard1; onlar yasanın bu 
şekilde oluşmasından rahatsız oluyorlardı ve buna karşı 
çıkıyorlard1 . Yine de o zaman hükümet bir ölçüde başan 
sa�ladı bunu yasalaştırmakta . . .  Celal Bayar'ın o tartış
malarda pek adı geçmezdi hatırladığım kadarıyla . . .  Ba
yar, bir muhalif olarak belki izliyordu, ama pek tartış
malara karışmıyordu. Dörtlü Takrir'den sonra Celal Ba-
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yar'ın istifa euigi duyuldu. O zaman esas muhalefet ola
rak ortaya çıkacagı anlaşıldı. 

Babam bundan rahatsızlık duymadı, bilakis mem
nun oldu. 

"Parti içinde muhalefet  de zararlı bir şey değil ama, 
aslında partinin yaptıklannı begenmeyenler, bunu açık
ça söyleseler ve başka bir partiye geçip bize karşı müca
dele etseler daha doğru olur. Normal yolu budur. Hem 
partimizin yaptığını beğenmeyip, hem de partide kala
rak bizi eleştirrnek yanlış bir iş, "  diye düşünüyordu. Do
layısıyla Celal Bayar'ın ayn bir parti kurma yolunda ol
dugu anlaşılınca ondan memnun oldu . 

Buluşup yemek yemiş/erdi. 

Evet, çok dostane bir yemekti. Herhalde parti kura
cağını ilan ettikten sonraydı. Ben de vardım yemekte . . .  
Güzel, dostça konuştular. Tabii daha evvel de konuş
muşlardt, aralannda kırgınhk gibi bir şey yoktu. Zaten 
öyle bir �y olsa ben olmazdım . 

Obür arkadaşianna kıyasla Bayar'la ilişkileri nasıldı? 

Bayar'a saygısı vardı sanıyorum. Ona ayrıca dikkat 
ediyordu. Başbakanlık yapmış bir insan . . .  

Atatürk doneminde halef-seleftiler. . .  

Evet, tabii . . .  Onun da etkisi var. Bayar'a saygılı dav
ranıyordu. Bayar da hem saygılı davranıyor, hem de bir 
muhalefet olarak kendini göstermeye çalışayordu. Hatu
ladtğım bir şey; o yemekten sonra Celal Bayar veda 
ederken beraber indik aşagıya, kapıya çaktık, orada ya
ver "Otomobil verelim," dedi. Bayar, "Yok, ben gide-
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rim," dedi. Köşk'ün arabasına binmedi. Ya kendi arabası 
ya da galiba gelen bir taksiye bindi, gitti . Yani böyle bir 
gösteri yaptı bize . . .  

1946 seçiminin hileli oldugu çok yaz1lıp S�Jylendi. 
Sizin göz/eminiz var mı? 

Evet, muhalifler bazı usulsüzlükler oldugunu söy
lediler çok. . .  Babam o eleştirilere de üzülüyordu gördü
güm kadar. . .  Aslında görünen bir usulsüzlük yoktu, 
ama daha seçim biter bitmez Celal Bayar bir demeç ver
di ve "İstanbul'dan başlayarak çok önemli usulsüzlük
ler, hileler yapıldıgını" söyled i .  Ondan sonra bu suçla
malar hep devam etti. Oysa söylenen usulsüzlükterin 
hepsi gerçek bile olsa, seçimi kazanmalanna yetmiyor
du, çünkü zaten o kadar çok adaylan yoktu. Belki bir
kaç tane daha fazla milletvekili çıkarabilirlerdi, ama ik
tidar olmalarına olanak yoktu. Yani seçimin sonunu et
kileyen bir usulsüzlük degildi bu . . .  Ama tabii seçimde 
dürüst olmak gerekir. Bir tane olsa bile usulsüzlük ol
mamalı .  O bakımdan eleştirilerin bir kısmı herhalde 
dogruydu. 

Kim yapo usulsüzlük/eri? Iktidan kapannak iste
meyen CHP örgütü mü? Oradaki burakratlar mı? 

Bilemiyorum. Ikisi de olabilir. Ama örgütlerin fazla 
bir şey yapmasına pek imkan yoktu. Çünkü karşı parti
lerin örgütleri birbirini kontrol eder. Kimseyi suçlamak 
istemem, ama bazı bürokratların rahatsız olabilecekleri 
ihtimali akla yatkın geliyor. Çünkü ilk defa bir seçimle, 
yıllardır iktidarda olan parti yerini kaybetme tehlikesiy
le karşı karşıyaydı .  Bu olmasın diye işgüzarlık yapmış 
olabilir bazı illerdeki yöneticiler . . .  Yeni bir rejime ge-
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çerken buna alışmak kolay degildi . Daha önce "devleti, 
partiyi kollama" a lışkanhgı kazanmış insanlar, birdenbi
re kolladıkları partinin zor durumda kaldıgını görüyor
lar ve bir şey yapmak istiyorlar. Ben bunu normal karşı
lıyorum. Mesele bunun dogru olmadıgını söylemeye 
devam etme kti. Ondan sonraki seçimlerde de zaten ol
madı. 

Siz üniversitedeydiniz o sıra... Türkiye'nin ilk seçi
mi universitede nasıl yankılandı? 

O zaman pek siyaset havası olmadı Fen Fakülte
si'nde . . .  Tartışılmadı hatırladığım kadarıyla . . . Arkadaşla
rımdan da bir suçlama duymadım . 

O dönem babanız b katıldıgımz bir Güney gezisi var. 
Orada laımplaşmaya dair kaygılannı dile getiriyor. En
dişe verici bir kampiaşma mı vardı? 

Evet, o gezi 12 Temmuz Beyannamesi'nden sonra 
oldu. O bildiride babam "Cumhurbaşkanının panilere 
karşı bitaraf olması gerektigini ve kendisin in de olaca
ğını" açıkça söylüyordu . "Muhalefet partisine tarafsız 
davranın, gereksiz güçlükler çıkarmayın ," şeklinde uya
nlan olan bir bildiriydi . O, önemli etki yap tı.  Ondan 
sonra muhalefet partisi daha rahat çalışmaya başladı. 
Hatırlıyorum babamla beraber Hatay gezisine gitmiştim . 
Giuigi yerlerde, Adana'da, Mersin'de yapugı toplantılara 
muhalefet partisini de çağırırdı. Orada yeni rejimi anla
urdı. Akşam verdigi yemeğe hem iktidar panisinin hem 
de muhalefet partisinin il başkanlarını çagırıyordu , be
raber yemek yiyorlardı. Hatta galiba Hatay'da DP'nin il 
başkanı gelmemişti de, ısrarla getirmişlerdi. Babam o 
yemeklerde bu fikirlerini tekrar söylüyordu. Fikir ayrı-



Muhalif P:mi 

hğı yüzünden düşman kamplar olmaması gerektigini 
anlatıyordu . Benim bulunduğum o yemekte bunları an
l atırken ve "Yeni bir hayata, yeni bir düzene geçtik.  
Herkesin eski alışkanlıkları yüzünden hatalar olabilir 
ama birbirinize karşı insaflı olun, sabırlı olun. Eninde 
sonunda herkes bu yeni rejime alışacak, müsamaha gös
terecek,"  diye konuşurken oradaki Demokrat Parti ll 
Başkanı, "Biz çok sabırhyız Paşam, çok tahammüllüyüz, 
ama bize karşı olmayacak şeyler yapıyorlar .  Onları size 
anlatmaya çalışıyoruz," gibi şey ler söylemişti . 



"Psikopat" Bunalımı 
� 

Seçimi CHP'nin kaybedebi/eceği hissediliyor muy
du? 

Babamın ne kadar sezdiğini bilmiyorum. Gerçi ara
da arkadaşlarına "Kaybedebiliriz; mesele yok, muhalefe
te geçeriz," diye söylüyordu, ama tabii kendisi buna ne 
kadar inanıyordu , onu bilmeme imkan yok. Kendisi de 
bilemezdi zaten ; manzaranın seçimi kaybedeceği şek
linde olduğunu sanmıyorum. Her gittiği yerde yine bü
yük kalabahklar oluyordu. Istanbul'da biliyorsunuz bü
yük bir miting olmuştu . Fahrettin Kerim "lşte 1stanbu1 
Paşam" diye ünlü sözünü söylemişti . O bakımdan kay
bedeceğini sezdirecek bir manzarayla karşılaşmadı, ama 
sonra ben de gördüm ki , böyle durumlarda kalabahk, 
fazla bir şey ifade etmiyor. Çünkü şehrin nüfusu ve seç
men sayısı, o toplanan kalabalıktan çok daha fazla . . . .  

Meclis'te durum nasıldı? Demokrasinin çocukluk 
hasta/ıldan, hakaretler, suçlamalar, ihbarlar baş göster
miş miydi? 

Evet. Meşhur bir "psikopat bunalımı" yaşandı o yıl
larda mesela . . .  Meclis'te Başbakan Recep Peker'in bir sö-
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züne, Demokrat Partililerin tepkisiyle ortaya çıkan bir 
bunalımdı . Recep Peker CHP'de AtaLürk döneminden ka
lan anla}'lşta bir insandı . Fazla müsamahası olmayan sert 
bir karakteri vardı . Aslında pekala demokrasiye kendini 
uydurmuş, muhalefeti kabul etmişti, ama dayanamadıgı 
zamanlarda muhalefete çattığı çok oluyordu. lşLe o Mec
lis konuşmasında çok eleştirdiler kendisini . . .  Bunlara ce
vap verirken "Bütün bunlar aslı olmayan sözlerdir. Psi
kopat bir ruhun işaretleridir," dedi. Şimdi kim olduğunu 
hatırlamadıgım biri ayağa kalktı; "N e demektir bu? Çıka
lım arkadaşlar," dedi ve hepsi çıktılar. Sonra bir süre 
Medis'e gelmediler . Hau.a o zaman CHP'liler takılıyorlar
dı ; "Bunlar 'psikopal'tan ne anlar? Herhalde 'pis köpek' 
anladılar, onun için çıktılar," diye . . .  

Sonra babam uğraştı, onları tekrar Meclis'e dön
dürmek için . . . 1 2  Temmuz Beyannamesi de ondan son
ra oldu. Celal Bayar'la l -2 defa görüştü. Sonra Recep 
Peker'le de konuştu : "Bu, bu şekilde olmaz. Birbirinizi 
eleşlireceksiniz ama beraber yaşamak zorundayız. Mec
lis'e gelin ve yeniden beraber olun," diye ikna etti .  So
nunda kabul ettiler. Tekrar Meclis'e döndüler . 

Bun/an babanız size anlatır mıydı? 

Hayır, biz sofrada söylenenlerden bu sonuçları çıka
rıyorduk ve söz, orada kalıyordu. Bir sefer babam bize 
"Burada duyduklarınızı dışarıda anlatmıyorsunuz, degil 
mi? '' demişti . Biz de "Yok anlatmıyoruz," demiştik . Ha
kikaten de anlatmıyorduk, ama kendi kendimize sonuç
lar çıkarıyorduk. 
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Münazarada 

"O done m universitede kamplaşma yoktu " dediniz 
ama mlinazam modası vardı galiba . . .  

Evet, öyle bir moda çıkmıştı, ama o münazaralarda 
siyaset yoktu, daha toplumsal konular ağırlıktaydı. An
kara'daki fakültelerle lstanbul'dakiler, Dil Tarih Fakül
tesi'nde münazara yapardı. lki taraftan üçer kişi oluyor
du, bir konuyu ele alıp tartışıyorlardı. Bir jüri, kimin 
kazandıgma karar veriyordu. Hatırlanm, bize de "Bili
min ilerlemesi insanhgın yararına mı olmuştur, zararına 
mı?"' şeklinde bir konu vermişlerdi taruşmamız için . . .  

Özdemir Yarar diye bir arkadaşım "Böyle bir möna
zara var, sen de gel," diye haber verdi. Önce istemedim, 
ama sonra "Peki" dedim. Bir de Kıyınet Burian diye bir 
kız arkadaşımız vardı ; ünlü tiyatro tarihçimiz Orhan 
Burian'ın kardeşi; üçümüz, bilimin, insanlıgın yararına 
oldugunu savunduk. 

Karşı tarafta Istanbul Edebiyat Fakültesi'nden bir 
felsefeci, bir kız arkadaş ve edebiyat okuyan Ali lhsan 
Göğüş vardı. Dil Tarih'te kalabalık hir salonda öğrenci
ler önünde tartıştık 



Münazar:ıda 

Kim lazandr? 

Onlar kazandılar. Bizden daha iyi hazulanmışlardı. 
Ben "aşikar bir konudurM diye fazla hazırlanmadım Ak
lıma geleni söyledim, ama onlar daha edebi konuştular 
galiba, sonunda jüri onları seçti. 

Yani bilimin ilerlemesi insanlrgın zaranna mr çıktı? 

Evet. . .  Rousseau da bir yazısında aynı konuyu ele 
almış ve zararlı oldugunu göstermiştir ve Akademi, ona 
ödül vermiştir. Rousseau ilk defa o şekilde meşhur ol
muştur yanılmıyorsam . . .  Onun kullandıgı argümanları 
kullandılar. Işte "Bilim, insanlan magrur yapmıştır, bir
birleriyle ilişkilerini bozmuştur, ahlaksızlıgı artırmıştır," 
falan gibi güzel sözler söylediler. Ben "Gerçegi bulmaya 
çalışmak, insaniann ahlakını yükseltir," görüşünü sa
vundum. "Gerçek eninde sonunda egemen olur ve ah
lak da o dogruhuda düzenlenir. Bu şekilde bilimle ugra
şan insanlar ahlaklı olur," fi lan diye anlanım, ama yeter
li olmadı . 

O zaman jüride , dönemin popüler hukuk profesörü 
Bülent Nuri Esen vardı . O, bana kaybettigimizi söyler
ken, "Galip sayılır bu yolda maglup," dedi. Yani "Sa
vundugunuz şey dogruydu, ama kaybettiniz," demek is
tedi. Ertesi gün de Ulus gazetesinde uCak hir resimli ha
ber çıktı bununla ilgili olarak . . .  Hatta haberde benirn 
söylediklerim çok iyi özetlenmemişti . Babamla, Hasan 
Ali Yücel haberi okurken beni de çagırdılar. Ben de 
�Tam yansıu lmamış benim söylediklerim . . .  Dogrusu şu
dur," dedim. "Onu gazeteye söyle" dediler. Gazeteye 
söyledim. Ertesi gün bir düzeltme çıktı ,  "dogrusu bu
dur" diye . . .  
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AnkiJ Ku�u 

Bu münazaranın ertesi günü tenis oynamaya gitti
ğiınde , benden yaşlı bir arkadaşım olan Mahmut Di
kerdem , "Gazetede resminizi gördüm. Ilpkı parlamento
da konuşan bir hatip gibi çıkmışsınız,"  diye iltifat etmişti . 

O dönem babanız bir kalp rahatsızlıgı geçirmiş. Da
ha önce böyle bir sıkıntı.sı var mıydı? 

Galiba 1 940'lann başındaydı o . . .  Harp Okulu'na 
yaptığı bir ziyare t esnasında rahatsız olmuş . Sonra eve 
geldiginde yanı. Doktoru Hakkı Pamir basma "mide ra
hatsızlığı" dedi, ama aslında bir kalp spazmıydı. N eden
se cumhurbaşkanlarının rahatsızlığı tam söylenmiyordu 

o zaman . . . Günlerce yanı. Sirndi değişti sanıyorum, ama 
o dönem kalp rahatsızlığının Hk tedavisi yatırmakıı . Ba
bam da 1 5  gün kadar kımıldamadan yau ı . 

Nedeni anlaşıldı mı? 

Onu bilcmcdil er. Sigara içerdi , zaman zaman bıra
kırdı. Ama spazm , i lk  defa olmuştu . Ondan sonra da 
ölünceye kadar kalbinden sıkıntı çekti. Ölüm sebebi de 
"kalp durması" oldu. 

Ahinizin yurtdışına gitmesi on/an çok etki/edi mi? 

Hayır. Daha çok lstanbul'a gi tmesi etkilemişti an
nemi . . . Yurtdışına gitmesini nonnal karşıladılar. O za
man evde büyük bir üzüntü olduğunu hatırlamıyorum. 
Istanbul'da yaşamasından dolayı az çok alışmışlardı. 

Babam, çocuklarının, gençl erin bütün öğrenimini 
oldugu gibi üniversite öğrenimini de Türkiye ' de yapma
larını isterdi .  Yu n dışına , yüksek lisans, do k to ra, staj 
için gitmelerinden yanaydı . Liseyi bi tiren bir gencin 
yurtdışına gitmesini sakıncalı bulurdu. 



lnönü aılesı 
"Babam çocuklarının üniversite öğrenimini Türkiye'de yapmasını 

isterdi. Yıındışına gıdip Türkıye'yi unUlmalarından çekinirdi" 

Neden? 

Açık açık söylemesc bile  çeşitl i  tehl ikeler olduğunu 
ima ederdi .  Bu tehlikelerden hir tanesi, "bir yabancıyla 
evlenmek" tir. Bir başkası , "oraya fazla alışmak" veya 
"Türkiye'yi unutmak" 

"Bunlara düşmernek için üniversiteyi okuduktan 
sonra gitmeniz doğrudur," derdi .  Hepimiz de öyle yap
tık. Ben de, ahim de, kız kardeşim de üniversiteyi bitir
dikten sonra yurtdışına gittik. Arkadaşlarına da öyle 
tavsiye ederdi. Bu tavsiyeyi tutan da azdı. Genellikle ba
balar, anneler, çocukları l iseyi bitirince "Artık adam ol
muştur. Kendisini göstersin. Yurtdışına gitmek de güzel 
bir şey," der ve gönderirlerdi ; ama babam bu görüşünde 
kararlıydı. O bakımdan abimin üniversileyi bitirdikten 
sonra yurtdışına gitmesinden rahatsızlık duymadılar. 
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Ank11 Kuşu 

Babam mektup konusuna dikkat ederdi ,  mektup 
yazılmasını isterdi. Benden de, ahimden de sık sık mek
tup beklerdi . Amerika'ya gittikten sonra bizi böyle takip 
ederdi. Abim de düzenli mektup yazardı. Babam parasız 
kalacak korkusuyla abimin elindeki para miktarını so
rardı hep . . .  Ama abi m onu pek söylemezdi. 

Sizin de Amerika'ya gitme hedefiniz var mıyd1? 
Ahinize ozenmiş miydiniz o zamanlar? 

Abimin mühendislige doguştan gelen bir yeteneği 
vardı. El becerisi yüksek bir insandı. Amerika'ya, Tek
nik Üniversite'den mezun olduktan sonra, 1945 sonun
da gitti .  Califomia Teknoloji  Enstitüsü'nde 2,5 sene 
okudu. "Professional degree" dedikleri bir derece aldı .  
1948 yazmda döndü. Üniversitede kalmak gibi bir ama
cı yoktu. 

Benim doktora yapmam daha normaldi, çünkü ben 
üniversitede kalmak istiyordum. O yüzden üniversiteyi 
bitirdikten sonra Amerika'ya yüksek lisans ve doktora 
yapmaya gittim. 



Ömer'in Trafik Kazası 

Erdal-Ömer lnönu 
"Abim haberlere çok uzuldu, zayıfladı, ama dayandı'" 

Hazır laf abinizden açılmışken şu kaza meselesini 
de sorayım. Demokrat Partililerin ahinizi cinayetle suç
ladıgı kazanın aslı neydi? 

Bir gece, Muzaffer Kayalıbay adındaki genci otomo
bil ezmiş. Sonra bir dedikodu ortaya çıktı: 

"Abim gece arkadaşlanyla birlikte arabadayken bir 
şekilde önlerine çıkmış bu genç . . .  Otomobili abim kul
lanıyormuş. Genç ezilmiş, sonra onu orada bırakarak 
kaçmışlar." 

Ben de duymuştum bu dedikoduyu. . .  Abim "ash 
olmadığını" söyledi, aldırmadım. 



A nka Kuşu 

Evde de gündeme geldi mi? 

Konunun gündeme gelmesi, Demokratların iktidarı 
kazanmasından sonra, Meclis'teki bir tartışma sırasında 
oldu. 

Ahmet Gürkan isimli bir milletvekili bunu Meclis'te 
gündeme getirdi ve dedi ki : 

"Iktidarda oldugu dönemde Milli Şerin oğlu, Tek
nik Üniversite'de öğrenciyken, arahasayla birine çarptı 
ve kaçtı . Bu, cezasız kaldı ."  

Bu konuşmadan sonra konu gündeme geldi ve dava 
konusu oldu. 

Tabii evde de çok konuşuldu. Babam, Ömer Abime 
sordu. Abim "Öyle bir şey olmadı. Hiç alakası yok. Ke
sin olarak yalan," dedi. Babam da o an abimin söyledi

ğine inandı. Ondan sonra arkadaşlarına söyledi ve sa
vunmaya başladılar. Dava konusu olunca, avukat da tu
tuldu. O avukatlardan birisi, CHP senatörü Zihni Betil'di. 
Ahim tutuklanmadı, ama mahkemeye çık tı 2-3 defa . . .  
Tabii bundan çok rahatsız oldu. Mahkeme sürerken 
karşı taraf bir tanık buldu; o güya görmüştü: "Ben ora
dan geçiyordum, gördüm . Otomobili kullanan Ömer 
lnönü'ydü,"  dedi. Sonra savunma avukatları, sorduktan 
sorularla adamın yalan söylediğini ortaya çıkardılar. 
"Hava açık" demişti, halbuki o gün hava yağmurluy
muş. Bunun gibi ifadesindeki birçok noktanın kesin 
olarak yanhş olduğunu ispat ettiler . O zaman tabii ifa
desi de düştü ve birkaç ay süren dava sonunda ahim be
raat eni. 

Bu,  bir anlamda, Demokrat Parti'nin iktidara geldik

ten sonra CHP'ye ve babama karşı suçlayıcı bir tavır ta
kınacağını gösteren bir olay oldu. tki parti arasında iyi 
ilişki bekleyenlere de, ilişkilerin iyileşrnek bir tarafa, 
böyle suçlamalarla süreceğini gösreren bir olay oldu. O 



6mer'in Trafik Kazası 

bakımdan bence muhalefet bakımından da yanlış oldu. 
lki parti arasındaki ilişkileri bozdu. 

Abiniz llzüldü mü çok? 

Tabii çok üzüldü.  Zayıfladı hatta, ama dayandı ,  
sonra da atlattı. 

Evdekilerin tavrı ne oldu? 

Tabii evde herkes üzüldü, a ma suçlamanın doğru 
olmadığını bilerek, gerçeğin meydana çıkacağma inana
rak dayandılar. Evde büyük bir kriz olmadı. 

"Bu demokrasi böyle mi gelişecek?" gibi bir kaygı 
oldu mu? 

Hayır. Hatta babam bunu normal karşıladı. Tabii 
üzüldü , ama o yüzden demokrasiyi suçlamadı; yapan 
adamı suçladı. 



Din Meselesi 

Seçime giderken CHP, din egitimi konusunda önem
li adımlar aw. Bunlann bir kısmı "lllviz"  olarak yorum
/andı. Ilahiyat fakıllteleri, okul/ara din dersleri, Kuran 
kurslan gibi konularda /smet Paşa 'nın tllbancbn ya da 
çevreden gelen baskıla.ra boyun egdigi söylendi. Dogru 
mudur bu? 

Ben de geçenlerde çıkan bir kitaptan ö�rendim. Ba
bamın son döneminde imam hatipler açılmamış; imam 
olacaklar için 10 aylık bir kurs açılmış ve o ara, CHP 
dönemi bitmiş. tınarn hatip liselerinin açılması Demok
rat Parti zamanında oldu. 

Kuşkusuz, dedi�in gibi demokrasinin bir etkisi oldu 
bunların açılmasında . . .  lyi niyetle bunu söyleyenleri ha
tırlıyorum; sofrada "Paşam" diyorlardı, " . . .  halka dinin, 
ibadetin esaslarını ö�retmek lazım. Bunu ögretecek 
kimse yok şimdi . . .  Bu bir eksiklik oldu."  

Çünkü başlangıçta varmış imam hatip okullan . . .  
Cumhuriyet'in ilk y11lannda kapanmış. Bir süre böyle 
devam etmiş, ama bir süre sonra Hasan Ali Bey'e, "Bu , 
ögretim açısından bir eksikliktir. Devlet olarak bir şe-



Din Meselesi 

kilde bunu ö�retmek bizim görevimiz,"  demişler. Onu 
inandarmışlar. O da kabul etmiş. Ondan sonra böyle 
kurslar yapmaya başlamışlar. Bu, "taviz" diye yorumla
nabilir ,  ama tabii ki demokraside her fikir ortaya çıkıyor 
ve nihayet seçime giderken de gereksiz suçlamaları or
tadan kaldırmak gibi bir endişe oluyor. Ama yine be
lirtmekte yarar var ki, yapılan şey kurs açmak. .. Okul 
haline gelmesi daha sonra . . .  Tabii okul haline gelirken 
de gene "imam ve hatip yetiştirecek bir okul" diye ele 
alınmıştı .  Ama sonradan sayıları arttı , kızlar da geldi. 
lkinci bir e�itim kanalına dönüştü. 

Babanıza "Meydanlarda biraz Allah 'tan bahsedin .. 
derlermiş o dönem . . .  

O, çok partili döneme, demokrasiye geçtikten sonra 
olan bir hikaye . . .  Babam çok titizdi bu konuda . . .  Sofrada 
söyledi gene; �Ben din konusunu hepinizden iyi bilirim. 
Biz gençli�imizde böyle yetiştik, ama biliyorum ki ben 
de bu konuya girersem, vatandaşiara bunu anlatmaya 
kalkarsam anık kimse durmaz, kimse hiçbir sınır tanı
maz ve sonunda laiklik elimizden çıkar. Onun için ben, 
tutumumu de�iştirmeyece�im," derdi. 

Tabii o dönem ona, �siz de Allah'tan bahsedin ko
nuşmalarınızda" diyorlar. Nihayet bir gün bir mitingden 
sonra "Paşam gene Allah'tan bahsetmediniz," demişler. 
"Nasıl bahsetmedim" demiş, "Ayrılırken 'Allahaısmarla
dık' dedim, duymadınız mı? "  

Din konusunda ödün vermemektc kesin kararlıydı. 
Sonuna kadar da dayandı. Seçimi kaybetme pahasına 
dayandı o konuda . . .  "Allahaısmarladık"tan başka bir şey 
söylemedi. 



Amerika'ya Gidiş 
� 

Vniversitede notlannız rusıldı? Iyi bir ogrenci miy
diniz? 

Nodarım iyiydi, iyi bir ögrenciydim, epey bilgi de 
öğrendik. Şunu söyleyeyim: Oradan mezun olup Ame
rika'ya, Califomia Teknoloji Enstitüsü'ne yüksek lisans 
öğrenci'si olarak gi ttigirnde herhangi bir hazırlık dönemi 
geçirmedim . Ankara'da aldıgım diplamayı kabul ettiler 
ve ı sehe sonra da oradan yüksek lisans diplaması al
dım. Yani Türkiye'de aldıgım ögre nimin orada geçerli 
olduğunu onlar da kabul etti. Ben de aldığım yeni dip
tomayla bunu ispatlamış oldum. 

Hocalannız kimlerdi? 

Genellikle lsLanbul Üniversi tesi'nden gelen insan
lardı: Fizikte Nusrct Kürkçüoglu, Celal Saraç vardı ; ma
tematikte Orhan Alisbah, Tevfik Okyay Kabakçıoğlu . . .  
Bazılan geri döndü, bazılan kaldı bizim okulda . . .  

Milli Eğitim Bakanlığı, Hindistan'dan Profesör Strang 
diye bir lskoç profcsörü buldu getirdi. Uygulamalı ma-



Amcn'ka 'ya Gidiş 

tematik hocasıydı. Ondan çok yararlandım Amerika'ya 
gitti�imde özellikle onun verdiği dersler sayesinde yük
sek lisans sınıfını kalmadan geçtim. 

Amerika ile naSil bag/antı kurdunuz? 

Abimin daha evvel oraya gitmiş olması kolayhk sag
ladı . Ahim benden 3 sene ilerdeydi .  l 940'ta gitti , 6 sene 
okudu. Ben 1943'te üniversiteye gittim. l946'da henüz 
Fen Fakültesi'nin 3. sınıfındaydım . 1 94 7'de mezun ol
dum. Ahim de Amerika'da Teknik Üniversite'deki dip
lomadan sonra bir öğrenim yapmak istiyordu. Doktora 
degilse bile ona yakın bir şey . . .  Mühendisler için A me
rika'da o zaman ilk akla gelen üniversitelerden birisi, 
"MIT' denilen Massachusetts Institute of Technology 
idi. Onun ismi daha çok bilinirdi Türkiye'de . . .  Fakat 
kim söyledi bilmiyorum, abime dediler ki: "MIT gibi bir 
okul da California'daki CALTECH'tir; California Insti
tute of Technology . . .  O da MIT'ye özenilerek yapılmış 
bir üniversite, ama son zamanlarda daha ileri geçti . Çok 
degerli bilim insanları var. Üstelik California'nm iklimi 
lstanbul'a benzeyen bir iklimdir. Onu tercih et ." Ahim 
de orayı tercih e tti. Okula yazdılar, kabul geldi . Tabii 
kabul etmesi de önemli bir şey, çünkü kolay kolay ka
bul etmezler. Teknik Üniversite'nin itibarı iyiydi sanı
rım, belki de babamın itibarıydı, bilmiyorum , ama ka
bul ettiler ve ahim gidip oranın Mühendislik Fakülte
si'nde lisans sonrası egitime başladı. l sene orada kaldı, 
2. sene sıra bana geldi . 

Ahim orada olduğu için bana da oraya gi tmek nor
mal göründü. Ahim oradaki fizikçilerin önemli bilim in
sanları oldugunu da ögrenmişti. Mesela o zaman CAL
TECH'in Milikan diye Nobel ödülü almış bir fizikçisi 
vardı .  Fizikte "yag damlası deneyi" diye meşhur bir de
ney vardır. O deneyle atomların büyüklükleri hakkında 
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ilk defa fikir edinilmiştir. O deneyi yapan ve Nobel ödü
lü alan insan oradaydı. Onun için abim "Buraya gelirsen 
iyi olur," demişti. Kendisinin de orada olması tabii işi 
kolaylaştırdı. Muhabere ettik. Beni de kabul ettiler. 194 7 
Eylül'ünde gittim. 

Missouri Zırhlısı gelmişti ve Türkiye'de A vrupa 'nın 
yen"ni Amerilca almaya başlamıştı o dönem; değil mi? 

Evet, Missouri'den sonra Amerika popüler olmuştu. 
Herkes Amerika'ya gitmeye çalışıyordu o dönemde . . .  ll k 
giden ben değilim, benden önce başkalan da gitmişti o 
zaman . . .  

Hayranlık mı vardı? 

Hayranlıktan öte, bir moda başlamıştı. Türkiye'de 
biliyorsunuz Batı'ya karşı genel bir hayranlık vardı. "Ye
n i  şeyler, yeni bilgiler Batı'dan gelir," anlayışı vardı. O 
dönem, ,Yeni bilgi edinilccek, öğrenim yapılacak yer, 
Fransa ve Almanya yerine Amerika olmuştu. Onun için 
oraya gitmemi herkes normal karşıladı. 

Anneniz ne dedi? 

Annem de alışmıştı . Ben giderken büyük bir üzümü 
gösterdiğini hatırlamıyorum. Belki benden sonra gös
termiştir. Tabii abimin de orada olması onlara büyük 
rahatlık sağladı. 

Babanız ünive�iteden mezun olunca ödüllendiidi 
mi sizi? 

Babamın verdiği ödül, bana rahat bir gezi sağlamak 
oldu. Ankara'dan uçakla Londra'ya gittim. Londra'da 



Ammka'ya uidiş 

birkaç gün büyükelçilikte kaldım. Oradan Southamp
ton'dan vapurla New York'a gitt im . Vapur yolculuğu 5 
gün sürdü. Bunlar lüks sayılabilecek olanaklardı. 

Ilk yuruhşı seyahatinizdi. Londra yı nasıl buldu
nuz? 

Tabii o kadar çok şey öğrenmişlik ki Londra hak
kında. . . Gözü me çarpan ilk şey neydi? Belki metrolar ,  
tramvaylar ilginç li . Büyükelçilik binası güzel bir binay
dı; onu hatırlıyorum . . .  

Nereleri gezdiginizi haurlıyor musunuz? 

Pek hatırlamıyorum . O zamanki büyükelçi Cevat 
Açıkalm'dı. Beni bir yardımcısına emanet etmişti. Onunla 
şehri biraz dolaştık sanıyorum. Herhalde londra Kule
si'ni gezmiştik. Southampton'a onun otomobiliyle gittik. 

Oradan vapura bindik. 
Tabii gemide acemiliklerim oldu. Örneğin ilk ak

şam, çan çalarak yemege çağırdılar bizi . . .  Kamaradan 
çıkıp ginim. Büyük bir yemek salonu vardı .  Bir sofraya 
oturdum . Başka birisi geldi; onunla beraber yemek ye
dik. Sonra ertesi akşam gittiğimde birisi beni kapıda 
karşıladı ve "Dün akşam sizi aradık, neredeydiniz? " de
di. "Buradaydım," dedim. "Biz size yer ayırtmışnk," dedi . 
Meğer "Cumhurbaşkanının oğlu vapurda," diye duy
muşlar, onun için kapıanın bulunduğu baş masada yer 
ayırtmışlar. 2. akşam oraya götürdü beni ; orada otur
dum. Kaptan kıdemli bir denizciydi. Sofrada da ilginç 
insanlar vardı. Iki aristokrat leydi vardı mesela . . .  Ame
rika'ya giden iki değerli fizikçi vardı. Savaş esnasında 
Ingiliz ve Amerikalı bilim insanları, atom bombası ya
pılmasında ve başka konularda beraber çalıştılar. Sofra-
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da daha çok konuşmalan dinliyordum, arada ben de ka
rışıyordum. 

Ingilizceniz yeterli geliyor muydu? 

Yeterliydi . Sıkıntı çekmedim. Konuşulanları anlı
yordum . Tabii rahat konuşmuyordum belki , ama zaten 
fazla konuşkan bir insan değilim. 

Atom hombasmdan sonra fizik, korkutucu bir biU
me dontişmemiş miydi? 

Korkutucu olmaktan çok, itibarlı olmuştu. Devletin 
savunmasıyla ilgili bir icat yapmış olduklan için fizikçi
ler önemli insanlar olmuşlardı . t tibar görüyorlardı. O 
belhydi. Sofraya iki fizikçiyi almaları da bunun göster
gesiydi . 

Atomun savaşta kullamlması tartışılmıyor muydu? 

Yok. O zamanki hava, "Bu bomba, savaşın bitiril
mesine yardım e tti," şeklindeydi. "Savaş amacıyla kul
lanı\mamahdır," hikayesi sonradan çıktı. 
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"Very Good!" 
� 

Nasıl karşılandınız? 

Vapur New York'a yanaştıgında Amerikalı gazeteci
ler gelmişlerdi. "Cumhurbaşkamnın oglu gelecek," diye 
haber almışlar. O zaman "Truman Doktrini" denen bir 
yaklaşım ortaya çıkmıştı . Bana o nu sordular. Ben de 
"Very good" dedim; başka bir  şey söylemedim. Uzun 
boylu tartışacak halim yoktu. 

Abim beni karşılamaya gelmişti . Ayrıca o zaman 
Birleşmiş Milletler'deki temsilcimiz, eski Moskova bü
yükelçisi, Basın Yayın Umum Müdürlügü de yapmış 
olan Selim Sarper yahut bir temsilcisi gelmişti. Sarper, 
babamın sevdiği bir insandı. Sofrada birkaç defa bu
lunmuştuk beraber . . .  Bizi tanırdı. 

Ahim New York'ta Times Square'deki ufak bir otel
de yer ayırtmıştı. Gece meydanda tamirat vardı. Delik 
açan aletlerin büyük gürültüsünü duyduğumuzu hatır
lıyorum. Yani New York'ta ilk hatırladığım şey o gürül
tü . . .  Sonra abimle beraber New York'u dolaştık birkaç 
gün . . .  Büyük binaları gördük .  Hatta ben o binalara hay
retic bakarken abim "Öyle başını kaldırıp bakma, ayıp 
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oluyor, yılksek binaları ilk defa gördOğOn meydana çı
kıyor," demişti. 

Abi kardeş lnönı.iler Amerika'da . . .  

Çok etkilendiniz mi Amerika 'dan? 

Evet, biiyük binalardan etkilenmiştim. Manhat
tan'dan etkilenmiştim. londra'dan daha çok etkilendi
ğiınİ şimdi hatırlıyorum düşününce . . .  

Abim Amerika'da epey uğraşlıktan sonra kendisine 
üsıü açık bir "Ford convertible" almıştı. Onunla New 
York'tan yola çıktık. Bir de arkadaşı vardı, Lemi lpekçi . . .  
lpekçilerin akrabası . . .  Mühendis olup döndükten sonra 
lpekçilerin firmasının başına geçmişti. Değerli bir arka
daştı. Birkaç yıl evvel kaybeuik. Lemi, abirn ve ben, oto
mobille 4-5 gün yol yaparak New York'ıan Pasadena'ya 
California'ya geldik . O seyahat esnasında da tabii çok 
yer görduk. Mesela Yellowstone Park diye çok unlü bir 



"Vt:ry Good! . 

Milli Park vardır; oradan geçtik. Geceleri otellerde ko
nakladık . tlginç bir yolculuk olmuştu. 

Pasadena'da abim kaldıgı evde benim için de bir 
oda tutmuştu . Gelir gelmez o odaya yerleştim. Okula 
kaydoldum hemen . . .  Kaldıgımız yer okula yakı ndı, ama 
abimin otomobiliyle gidip geliyorduk. 

Hemen babama mektup yazmaya başladım. Haftada 
2 gün yazıyordum , o da en az haftada iki gün cevap ya
zıyordu. Kısa mektuplardı bunlar . . .  Bazen Türkiye'deki 
siyasal durumdan bahseden, çok defa yalnız sağlık ko
nusunu anlatan mektuplardı.  Amerika'da olduğum sü
rece yazışmaya devam ettik. 

Cumhurbaşkanı oglu olmanız nedeniyle ozel bir 
muamele gordünılz mü üniversitede? 

Hayır. Orada hiç öyle bir şey görmedim. 

Rahadadınız yani . . .  

Rahatladım tabii. Özel  muamele New York'ta bitti. 
Hayat normalleşti. 



Einstein ldolümdü 

Türkiye'deki eğitimle oradaki eğitimi kıyasladıgı
nızda durum nasıldı? 

Tabii orada araştırma var; mesele o . . . Araştırmaya 
ağırlık yeren b1r yüksekeğitim kuruluşu . . .  Onlar, üni-
versitenin hem öğretim, hem araştırma yapması gerekti
ğini biliyorlar . İnsan ye tiştirmek de önemli tabii ama bi
lime katkı yapmak, onları daha çok ilgilendiren konu; 
o nu hemen görüyorsunuz. Hocalarımız sabahleyin ders 
veriyorlar ama öğleden sonra araştırma yaptıklarını du
yuyomz. Her hafta seminerler oluyor; o seminerlerde 
kendi yaptıklan bir araştırınayı ya da başka üniversitede 
yapılan bir araştırmayı gelip anlatıyorlar. 

Ders verilen sınıflar var, ama ayrıca bir binada labo
ratuvarlar var. Orada öğretim üyeleri sürekli araştırma 
yapıyorlar. Sonra orada büyük buluşlar yapıldığını öğ
reniyorsunuz . Üniversitenin temel görevlerinden birinin 
araştırma oldugunu hemen anlıyorsunuz. 

Hocalar arasmda bilime ciddi katkı yapmış insanlar 
vardı; Milikan onlardan biriydi mesela . . .  Anderson diye 
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başka bir fizikçi vardı; o da ben oradayken kozmik ışın
larda yeni bir parçacık keşfetti: Nobel ödülü aldı. O ba
kımdan tamamıyla farklı bir ortamda, iyi bir üniversite 
havası vardı. 

Ogrenciler nasıl dı? 

Benim gibi doktora yapan arkadaşlartın vardı. Sınıf
ta problemler sorarlar. Biz onları çözmeye çalışınz. lçle
rinden bir tanesi Cari Helsırarn adında Isveç asıll ı bir 
Amerikahydı. Hem çok sevimli, iyi niyetli, hem de çok 
ye tenekli , zeki , parlak bir öğrenciydi . Bizim yapamadı
ğımız en zor problemleri o yapabiliyordu. Biz diğer öğ
renciler ise bazen yapıyor, bazen yapamıyorduk . Mesela 

Sandage diye bir arkadaşım vardı; o da benim gibi, her 
problemi yapamıyor, ama samirniyet le uğraşıyordu. 

Sonradan ben bekledim ki bu Cari Helstrom bilim
de büyük buluşlar yapsın .  Fakal hiçbir şey yaptığını 
duymadıın . Sanırım hiç araştırma yapmadı veya yalnız 
öğrctimle ilgili şeyler yaptı. Buna karşılık biraz evvel 
adını andığım Sandage , astrofizik alanında bayağı ünlü 
bir bilim insanı oldu. Doktoradan sonra araşurmalanyla 
kendini gösterdi. 

Buradan şu ders i çıkardım: 
Tabii yetenek iyi bir şey ve bir ölçüde gerekli . . .  le

ka da öyle . . .  Ama buluş yapmak için başka şey gereki
yor: 

Gerçekten bir şeyi bulmak istemek, o işle sürekli,  
inatla uğraşmak , başka bir işle uğraşmarlan onu sonuca 
götürmek. . .  

Fizikte hangiyone dogru gidiyordunuz? 

Teorik fizik yapmak istiyordum. O zaman dünyada 
ünlü olan Cizikçi E instein'dı . Einstein'm buluşlarını her-
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kes öğrenmişti . Einstein gibi olmam söz konusu değildi , 
ama ben de "Bilimin doğrultusunu en iyi şekilde anla
mak için Leorik fizikçi olmak gerekir, "  diye düşünüyor
dum. 

ldol müydü sizin için Einstein? 

Evet tabii . . .  O zaman h ilim yapan herkes için öyley-
di. 

Teorik fizikçi olmak için matematik de öğrenmek 

gerektiğini öğrenmiştim. MaLematiği de severdim üni
versitede ; fizik gibi zevk aldığım bir konuydu .  Onun 
için ikisini hir arada götürebileceğimi düşünüyordum. 
Tabii bunun yanlış olduğunu sonradan öğrendim: Teo
rik fizik, matematiği kullanıyor ama fizik yapıyor; ma
tematikçilik başka bir şey . . .  Ben o dönemde her ikisini 
de öğrenmeye çahşıyordum. Matematikte de, fizikte de 
iyi notlar aldım. Teorik fizik bana rahat bir alan olarak 
göründü. 

Tabii doktora için bir de araştırma yapmak gereki
yordu. Araştırma yaptım, bir tez yazdım . O araştinnarn 
kozmik ışınlarla ilgiliydi, ama o kadar önemli değildi as
lında . . .  Buna rağmen o öğrenim sırasında çok şey öğ
rendim . Fiziğin çeşitl i konulannda yüksek seviyede 
dersler aldım. Bunlar faydah oldu. Sonra kendi dalımda 
ün kazanınama neden olan asıl araştırınayı Princeton'da 
yaptim. 

Türkiye'nin imajı nasıldı? 

Türkiye hakkında fazla bir şey bilmiyorlardı. Ora
daki tarih hocası Türkiye'yle ilgileniyordu. 2. Dünya Sa
vaşı'nda ve sonrasındaki soğuk savaş döneminde Türki
ye'nin politikasinı ve Sovyetler Birliği'nin bize karşı tav
rını anlatan bir konuşma yapmışti. Orada hana da bir iki 
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şey söyletmişlerdi. 2-3 dakika konuştum, tarih hocası
nın söylediklerinin doğru oldugunu anlatum; onayla
dım. "Zor bir dönerndi ama kendimize güvenerek geçir
dik," gibi sözler söyledim. Ondan başka "Türkiye tem
silciliği" gibi bir rolü m olmadı orada . . .  Daha çok kendi 
dertlerimk ilgileniyordum, ama tabii arkadaşlarım var
dı. Çoğu , fizik üzerine doktora yapan Amerikalılardı. 

Abiniz ne zaman dondül 

Ben ı 94 7'nin Eylül'ünde gittim ; o ı 948'in Hazi
ran'ında döndü. 10 ay kadar beraberdik Aynı evde kal
dık, ama o kadar fazla beraber olmuyorduk. Onun ken
di arkadaşlan vardı. 

lisedeki içe kapanıklıgınızı aşabildiniz mi orada? 

Bir ölçüde tabii. . .  Tek başımaydım, dolayısıyla her
kesle temasım daha çok oluyordu . 

"Paşa'nın oglu " elbisesini çıkarmak sizde naSil bir 
etki yaptı? 

lyi etki yaptı. Rahatlattı. Hatta Türkiye'ye döndü
ğümde Fen Fakültesi'ndeki hocalarım epey değişmiş 
bulduklannı söylediler. Davranışlarımda daha bağımsız 
olmuştum. Orda tek başıma yaşamıştım. Insan ister is
temez ayrı bir havaya giriyor. Ve o hava dışardan bakın
ca da anlaşılıyordu demek ki. . .  
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Vehbi Koç'tan Gelen Para 

Nasıl geçimyordunuz orada? 

Bursuın yoklu, babamın parasıyla gitmiştim Babam 
aylık 140 dolar civarında bir para yolluyordu . O para 
yeterli oluyordu. Arada gelip gidenlerle ilave para da 
yolluyordu. Haua bir kez Vehbi l<.oç aracılığıyla bana 
biraz para göndermişti. 1 

Nasıl oldu? 

Herhalde babam söylemiş, "Erdal'ın paraya ihtiyacı 
var," diye . . .  Vehbi Bey'in de herhalde Amerika'yla i lişki
leri ya da Amerika'da adamları vardı o arada . . .  Para 

Lransferi zordu o zamanlar; 200-300 dolar kadar bir pa
rayı onlar yaurmışlardı. Sonra ben Türkiye'ye döndü
ğümde o parayı babamdan aldım; Vehbi Koç'tan rande

vu isteyip götürdüm, kendisine verdim. Beni odasında 
kabul etti .  "Teşekkür ederim, bu parayı size geri getir
dim, dedim. Aldı, dikkatle saydı, Leşekkür edip cebine 
koydu. O zaman benim dikkalimi çekmişti bu . . .  

Yıllar sonra Koç Ailesi'nden Vehbi Bey'le anımız 
olup o lmadığını sorduklarında bunu anlattım. Dedim 
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ki: "Dostluk başka, alışveriş başka . . . Vehbi Bey orada 
bunu gayet çarpıcı bir şekilde gösterdi bana . . .  " 

Yurtdışında iki evlat akutmak aile bıitçesini zorla
mıyor muydu? 

Yok, babam dikkatli, tutumlu bir insandı. Aldıgı 
maaş yetiyordu. Zorlanmıyordu. Zaten büyük bir para 
degildi bize gönderdiği . . .  

Gelen parayla ne yapabiliyordunuz orada? Bir araba 
alabilmiş miydiniz? 

Ahim almıştı. Onu kullanıyorduk. Başka da bir lük
sümüz yoktu. Zaten orada ögrenci olmak, insanın he
men tüm zamanını alan bir uğraştır. Bütün gün okul
daydık Çıktıktan sonra da akşam ben evde çalışırdım. 
Arada yemeğe çıkardık, yemekten sonra eve döner gene 
çalışırdım. Böyle geçti yani . . .  

Erdal lnöm:J'nün l i)�O'Iarın sonunda Amerika'da kaldı!ı ev 
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Hiç sosyal hayatınız yok muydu? 

Yoktu, hayır. Arada bir sinemaya gidcrdik, ama öyle 
büyük partilere filan gitti�imiz olmadı. Zaten ben malı
cup bir insandım. Öyle partilere gitmekten hoşlanmaz
dım; korkar, çekinirdim. Abim daha cesurdu, ama onun 
da orada öyle bir eğlence hayatı olmadı . Pasadena'dan 
Los Angeles ı saatlik mesafe . . .  Hollywood biliyorsunuz 
los Angeles'ta . . .  Orada, sinema muhitlerinde dostluğu 
olan bir iki arkadaşım vardı. En büyük lüksümüz oto
mobille Los Angeles'a gümek, orada bir sinemaya gir
mek, belki bir iki artisti görmekti . Abim gördü birkaçını , 
ben hiç görmedim gerçi . . .  Orada bazen Türkiye'den gelen 
ögrenciler olurdu. Bir iki defa onlarla buluştugumuzu ha
tırlıyorum. Mesela bir tanesi sonradan Orta Dogu Teknik 
Üniversitesi'nde Mühendislik Fakültesi dekanı olan Mus
tafa Parlar'dı. Onunla bir defa görüşmüştük 

Erdal lnönu (en sa,ıı.da) Amerika'da arkadaşlarıyla . . .  
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Arnerikah Kızla Evlilik Haberi 

uBaham çok üzüldü evlilik haberine, böyle bir �ey olmadığını söyle! " 

Anne babanızın sizlere yazdıgı mektup/arda, eve 
yabancı gelin gelecek kaygısı hissediliyor. 

Benimle ilgili öyle bir şey olmuştu bir defa . . . O da 
bir işgüzarhk yüzünden . . .  NBC'dc Walter Winchell diye 
çok popüler bir yorunıcu vardı. Akşamlan yarım saatlik 
bir radyo programı yapardı .  Makineli tüfek gibi konu
şan bir insandı. Konuşma şekliyle söylerliginin dogru ol
dugu intibaı uyandınrdı. Bir programda "Türkiye Cum
hurbaşkanı'nın CAL TECH'te okuyan o gl u, bir Amerika
lı kızla evlenmek üzere," diye bir cümle söylemiş. Ben 
duymadım, ama bu Türkiye'de duyulmuş ve Cumhuri
yete haber olmuş. Metin Toker sonradan "Ben koydum 
o haberi gazeteye," demişti bana . . .  
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Var mıydı öyle bir ilişkiniz? 

Hayır yok. Tamamen uydurulmuş. Hiç bilmiyorum 
nerden çıktığmı. . .  Den kimseye aşık olmadım. Winchell 
uydurmuş ya da "Orada yaşıyor; muhakkak bir kızı 
sevmiştir," filan diye yakıştırmış olabilir. 

Duyulunca ne oldu? 

Ahim o zaman Türkiye'deydi . O yazdı bana; fazla 
ayrıntıya girmedi, "Böyle bir şey var mı, yok mu?" diye 
sormadı. O daha pratiktir; "Babam çok üzüldü, öyle bir 
şey olmadıgını söyle," dedi. Ben de babama telgraf çek
tim "Aslı olmayan, uydurma bir haberdir bu," diye . . .  
Sonra mektup da yazdım: "Böyle bir haber çıktıgını 
duydum. Bu, tamamıyla asılsız bir haber. Bunu yazan ya 
bizi tanımayan iyi niyetli bir insan veya bizi tanıyan kö
tü bir insan. Bunu uydurmuş," dedim. Babam da hoş
lanmış bu ifadeden . . .  lnandı bana. Üzünlüsü kalmadı. 

Telefonlaşma imkAm yoktu deJil mi? 

Yoktu herhalde, hiç telefonla konuşmadık; mektup
taşırdık hep. 

Televizyonu ilk defa orada mı gördünüz? 

Hatırlayamıyorum. O zaman odamda radyo vardı, 
çalışırken radyo dinlerdim. Kaldığımız ev, yaşlı bir ha
nımındı. Bir de ona bakan Iriandalı bir hanım vardı. Evi 
o idare ederdi. Bize de o kalıvaltı verirdi. Pansiyon gibi 
kullanılan o evde abimle benden başka kalan 2 kişi daha 
vardı. 



Amcnkıfı Kızlti Evlilik Haberi 

lik defa annenizden, ailenizden uzakta ka/ıyordu
nuz. Zorlandınız mı? 

Hayır. Benim için yeni bir dünyaydı. Meşguldüm. 
Öyle bir zorluk çektiğimi hatırlamıyorum. Tabii ki ai
lemi özlüyordum, ama Türkiye'yi özleyerek , ne yapaca
ğımı bilemez hale geldiğimi hiç hatırlamıyorum. 

Siyaset dolu bir dünyadan gelmiştiniz. Orada hiç si
yaset yoktu etrafimzda . . .  

Bunların hepsi bana normal görünmüştü. Kendi il
gilendiğim konuyla meşguldüm. Gelişmeleri gazeteden 
takip ediyordum. Babam, Türkiye'deki olayları takip 
etmemiz için bize Ulus gazetesi gönderirdi. Ama onlar 
muntazam gelmezdi pek . . .  ı ay sonra birikerek gelirdi. 
O suretle ı ay gecikmeyle de olsa Türkiye'deki olaylar
dan haberdar olurdum. 

Amerika'nıngündemini izliyor muydunuz? 

Onu da bir ölçüde izlerdim. Okulda öğrencilerin 
yemek yediği ayrı bir yer vardı; orada gazeteler olurdu, 
gündemi onlardan izlerdik Her gün gazete almazdım 
orada . . .  Ahim Time dergisi alırdı , ben de okurdum. Baş
lıca bilgi kanalımız Time ve Newsweek gibi haftalık 
rnecmualardı .  Ayrıca öğle yemeklerinde Amerikalı ar
kadaşlarla da güncel gelişmeleri konuşurduk 

Ne zaman dtmdunüz? 

ı947'de gittim . 1 948 yazı tatile Türkiye'ye geldim. 
Eylül'de tekrar gittim . Sonra hiç gelmeden ı sene oku
dum. ı 9SO'de yüksek lisans diplomamı alıp döndüm. 
Döndüğümde seçimler yapılmıştı . 
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CHP Devriliyar 
� 

1950 seçimiyle Cumhuriyet Halk Partisi iktidan 
devrildi Siz Amerika'dan gelişmeleri izliyor muydunuz? 

Evet, yakından izliyordum. Babamın gönderdiği 
Ulus gazeLeleTinden 15  gün, 1 ay farkla izliyordum . Ta
b ii seçim sonucunu heyecanla bekliyorduk. Babam da 
bekliycırdu . Bana yazdığı mektuplarda da "Sonuç neyse 
makbulümdür. Biz bu makamda zorla oturmuyoruz. 
Halk istediği için buradayız , istemezse gideriz , "  diyor
du. Nitekim seçimi kaybedince de hemen annerne "Oto
büse binmeye, eve gitmeye hazır mısın? " diye sormuştu. 
O da "Hazırız, hemen gideriz," demişti. Hakikaten de 
hemen ayrıldılar. Kendi evimize döndük. Annem eski 
evine kavuştuğu için çok mutlu oldu. Babam da rahat 
etti, ama tabii muhalefeti de bırakmadı. 

Hatırlarsanız Churchill'in o zaman babama yazdığı 
meşhur bir mektubu vardır: 

"Şimdi önemli bir dönemi k apattığınız zaman . . .  Size 
beraber olduğumuz zamanlardaki iyi hatıratarımı söy
lemek istiyorum. Başarılarınızı kutluyorum . 2. Dünya 
Savaşı'ndan Türkiye'yi nasıl çıkardığınızı hep hayranlık
la hatırlıyorum," gibi bir şeyler söylemişti . 

ı ı ı ı6 
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hdal lnönü'nün Amerika'dan babasma yolladı&ı 16 Mayıs 1 950 tarihli 
mektubu 

"SE"vgili Babacıgım, 
Düıı sabah erkenden Ömer'in çoğunluğu kayheıti�imizi bildiren telgrafmı 

aldım. Akşam gazetelerinde biraz havadis vard1. Malaıya'dan sec;ildij!;inizi. fakat 
gE"nd sonucun 1 50'ye kaısı 300 civarında oldu�nu yazıyordu. Geçmiş olsun! 
Ne kadar ihtiyatlı beklenmiş olursa olsun gene bir $cık tesiri yapmıştır herhalde. 
Umanın :>imdiye kadar hepsi gf'çmiş. ne�eniz yerine gelmiştir 

Tafsilattıııı haberiın yok ıabii. Ilir haber de seçimlerin gayet munı.azam geç
tiğini. büyük bir çokluAnn seçimlerE" katıldığını okudum, çok sevindim. A�ıl ha
şan bu netice i !ibariylc, memlekeıimizde demokrao;i olduğunu dünyada ispat 
edecek kesin olay düzgün. hadisesiz bir iktidar partisi değişmesi geçirmckti. Bu
nu yapabilirsek. bu seçimlerin hakikaııe en büyük ıaferirnizi ilan etıiği anlaşıla
cak Gerisinin ne ehemmiyeti var. canınız sağ olsun." 



Anka Ku:;ır 

Babam da "Bu durumu siz daha iyi bilirsiniz, ama 
sizden geçmiştir. Ben şimdi muhalefette onu görmeye 
devam edecegim," gibi bir cevap vermişti. Yani "Churc
hill'in ima ettigi gibi "Siyaseti bırakmıyorum, çalışmaya 
devam edecegim,"  demek istiyordu. 

Hakikaten o da hemen başladı muhalefet görevine . . .  
Arkadaşlarına hep "Siz beni istemediğiniz zaman bırakt
rım, ama ben kendiligimden bırakmam," derdi . Buna, 
sonuna kadar devam etti. 

1950 yenilgisini babamzia nasıl yazıştınız? 

Seçimi kaybedince ben bir mektupla "Geçmiş ol
sun," dedim. 

Mektubunuzda babanızı teselli etmiştiniz. 

Evet. "Üzülmeyin, 1950 seçimini kimin kazandıgını 
ilerde unuturlar, ama ilk defa tam manasıyla dürüst bir 
seçimle demokrasiye yol açan partinin ve insanın kim 
olduğunu unutmayacaklar. O, sizin en büyük başarınız 
olarak haurlanacak," diye yazmıştım . Babam da sonra

dan bana " Seçim sonucunu ne kadar filozofik bir tavırla 
ele almışsm. Bundan çok kıvanç duydum, arkadaşlarıma 
da söyledim," demişti. Meger seçimi kaybeden bakan ar
kadaşlanyla otururlarken gelmiş benim mektubum; "Ba
kın oglum ne diyor," demiş, "Siz de üzülmeyin," diye 
onları teselli etmiş. 

Üzülmediniz mi babanız için? 

Üzülmedim, pek öyle şeyler olmazdı bizim yaşamı
mızda . . . Babamın her zaman saygın bir yeri oldugunu 
biliyorduk. Sürpriz o ldu bir anlamda, ama üzüldüğümü 
hatırlamıyorum. 

· z ı B  



CllP Dc ... riliyor 

Evdekiler üzülmüş müydü? 

Ben seçimden sonraki yaz geldim Türkiye'ye . . .  Daha 
doktorarn bitmemişti, ama 2-3 ay gelip Türkiye'de kal
dım. Evde üzülenler vardı. Mesela büyükannem çok üz
gündü , onu hatırlıyorum. Hatta bir sefer kahvaltıdan 
sonra o turuyorduk; kimse konuşmuyordu, ben "Niye 
bu kadar üzgün duruyorsunuz? Ne  olacak? Bırakın 
bunları , artık geçti ,  yaşamımıza bakalım . Gelin dolaşa
lım biraz ," dedim ; onu hatırlıyorum şimdi . . .  Tabii bü
yük bir değişiklik olmuştu evde . . . 

Ne gibi? 

Yani Cumhurbaşkanlığı Köşkü'nden normal evimi
ze ve daha sakin bir hayata dönmüştük tekrar . . .  Öte yan
dan babam gene kütüphanede çalışmasına devam edi
yordu. Gelen giden vardı gene . . .  Muhalefet lideri olunca 
ev daha da kalabalık olmaya başladı . 

Siz bu seçim yenilgisini neye bağbyorsunuz? 

Degişiklik isteği . . .  Babamın bana yazdığı cevap 
mektubunda da vardı: 

"Birçok neden söyleniyor, 'Şu yüzden, bu yüzden 
kaybettik ,' diye, ama bence bu toplumun normal deği
şim isteğidir . O yüzden kaybenik. Bundan sonra görevi
mize devam edeceğiz," diyordu . Bence de mesel e oydu. 
Değişim isteği normal bir istektir. Yoksa 2. Dünya Sava
şı'na girmemek , aslında inanılmaz bir başarıydı. O za
man için kimsenin inanmadığı bir başarıydı . Onu yap
mış bir devlet başkanının tekrar seçilmesi beklenirdi, 
ama olmadı. Toplumlar geçmişi düşünmüyorlar. Churc
hill de savaşı kazandı , seçimi kaybeni biliyorsunuz; 
bundan büyük örnek olmaz. 



Başarıda Çahşman1n ve Şans1n Rolü 
� 

Doktoranızı ne zaman aldınız? 

Doktora çahşmam 1951 sonbaharında bitti. Sonra o 
eylülden itibaren Princeton'da çalıştım. 

Doktora konunuzu bizim anlayabilecegimiz şekilde 
6zetkmenizi istesem? 

Doktorada lisans programında verilmeyen ileri ders
ler veriliyor, bir de hocamzın verdiği bir konuda araş
urma yaptmhyordu. Bana da kozmik ışınlarla ilgili bir 
tez vermişlerdi . 

O zaman kozmik ışınlar, üzerinde çok çalışılan bir 
alandı. Uzaydan gelen tşınlar var; o zamanlar onları ön
ce balonlar uçurarak inceliyorlardı ve CALTECH'de bu
nu yapan insanlar vardı. Onların elde ettigi birtaktın öl
çümlerle, ışınların analizi yapılıyordu . Oradan yeni par
çactklar bulunabiliyordu. O konuda bana bir çalışma 
vermişti. Aslında basit tahminler, hesaplar böyle bir şey 
olduğunu gösteriyordu, ama hocam, onu benim daha 
ayrımılı bir şekilde yapmamı istedi. Gelen kozmik ışm 



Başarıda Çı/ı� anın v� Şansm Rolü 

parçacık lan, X ışınları , radyasyonlar, havadaki parçaetk
Iara çarpıyorlar ve bir saganak meydana getiriyorlar. O 
saganaklara bakarak, içinde neler oldugunu araştırmak, 
oradan da yeni bir partikül oldugunu görmek mümkün 
oluyordu. Hacarn bana öyle bir çalışma yapnrdı. Buna 
"shower lheory" denir, yani �saganak teorisi" 

O çalışmayı yaptım ve bitti. Gerçekten öyle bir par
tikül oldugunu tekrar göslermiş olduk, ama ilk gösteren 
ben degildim; onu da söyleyeyim. 

Tezimi sözlü sınavda savundum. Sınavlar eylülde 
bitti ve orada benim işi m kalmadı artık . . .  Diplamayı ha
ziranda törenle vereceklerdi, ama ben bekleyemedim; 
bir mezuniyeı belgesi alıp Princeton'a gittim. 

Niye Pnnceton? 

Aslında ilk düşüncem doktorarnı alır almaz Türki
ye'ye dönmekti . Mezun oldug,um Fen Fakültesi'ne dö
nüp üniversite kaTiyerine devam edecektim. Evde de 
bunu herkes kabul etmişti, uygun görüyorlardı .  

Fakat orada gördüm ki,  doktora yapan Arnerikah 
arkadaşlarım doktorayı aldıktan sonra hemen bir üni
versitede hoca olmayı düşünmüyorlar, l -2 sene daha 
başka bir üniversiteye girip orada araşnrma yapıyorlar
dı. California Teknik Üniversi tesi'ni bi tirdikten sonra 
başka bir üniversitede araştırma yapmak için temaslar 
kurmuşlardı. O zaman dedim ki: "Demek araştırma ya
şamına girmek için bir doktora yetmiyor. Başka araştır
malar yapmak da gerekiyor. Öyleyse ben de aynı şeyi 
yapayım. "  

O yaz, "'Kimle çalışabilirim?" diye düşünürken Prin
celOn Üniversitesi'nde Macar asıllı Eugen Wigner'in adı
nı duydum. Alman üniversitelerinde çalışmış, orada ken
dini göstermiş, sonra Hitler gelince Amerika'ya gitmişti . 



Matematik fizikçi olarak çok şöhretliydL Benim tezim 
de matematik fizik konusundaydı. O yaz kendisini ara
dim. Wisconsin Üniversitesi'ndeydi. Otomobille oraya 
gittim. 

Princeıon Üniversitesi'nde - En ön sırada soldan iıçiınciı Erdal lnöniı . . .  
Hemen yanında oturan (soldan ikıncı) hocası Wigner. . .  

Epey uzun bir yol gitmiş olmalısmız. 

2 günde gidiliyordu . Orada konuştum kendisiyle, 
"Sizinle çalışmak istiyorum," dedim. Hemen "Olur," de
medi, "Hocana soracagım," dedi. Sonra benim doktora 
hacama yazmiş, o da cevap vermiş. Herhalde iyi bir şey 
söyledi ki "Gelin, çalışahm,'' diye mektup yazdı . 

lnonıi ismini biliyor muydu? 

Macar oldugu için Avrupa politikasim yakından iz
liyordu. Bana da arada babam hakkmda bir şeyler so-
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rardı. Beni kabul etmesinde bunun da etkisi olmuştur 
sanıyorum. Ve eylülde ben Princeton'a gittim. 

llk gün fizik binasına gittim . Wigner'le buluştuk . 
Önce "Hoşgeldiniz," dedi, CAL TECH'te ne yaptığımı 
sordu. Kozmik ışınlar üzerinde çalıştığıını anlattım. Ben 
bekledim ki hemen bir problem versin. Şunu araştır, be
raber çalışalım, desin. Ama hiç bahsetmedi bundan . . . 
Biraz konuştuk, sonra "Hadi yemeğe gidelim," dedi. Be
ni aldı ,  kafeteryaya yemege götürdü. Sıraya girdik Bek
lerken Wigner'in tamdığı bir başka hoca geldi. Onunla 
konuşmaya başladılar, sonra Wigner ona beni tanıştırdı; 
"Mr. lnönü yeni geldi, doktora yapmış, beraber çalışa
cağız," dedi. 

Wigner'in arkadaşı "Ne yaptınız daha önce? " diye 
sordu. Ben de ona hiç düşünmeden "Profesör Christy ile 
çalıştım. Christy bana kozmik ışınlar la ilgili bir problem 
verme nezaketini gösterdi," dedim. Ben öyle söyleyince 
Wigner'in gözleri açıldı. Çünkü "O nezaketi sizden gör
medim," anlamına gelmiş gibi oldu. Oysa öyle bir niye
tim yoktu, gayri ihtiyari öyle söyleyivermiştim. 

Yemekten döndüğümüzde bana bir problem verdi. 
"'Şunu incele, bu konuda çalışalım," dedi.  Belki zaten 
niyeti vardı, belki de öyle konuşmam etkili oldu, bi lmi
yorum. 

Bilmediğim bir konuydu. Grup teorisinin fizikteki 
uygulamalarıyla ilgiliydi. Kütüphaneye gittik beraber, 
kitaplar gösterdi, onları aldım. Orada 2-3 ay çalıştım 
önce; konuyu öğrendim. Sonra beraber araştırma yap
tık. Bana çok yardım etti . lnceledigimiz fizik konusunu 
sonuçlandırdık ama sonuç tatmin edici değildi. Niye 
tatmin edici sonuç çıkmadı diye bakarken farkında ol
madan yeni bir matematiksel yöntem bulduk. Basit bir 
yöntemdi , ama yeniydi . Önce yeni olduğuna inanmadık 
Geçmişteki çalışmaları araştırdım Baktım, bu, grup tea-
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Anka Kuşu 

risiyle ilgili yapılmamış bir şey . . .  Başta bu matematiksel 
yömemi , bizim makalenin sonuna bir ek olarak "apen
dix" diye yazacakuk. Wigner "Bu önemli bir şey, bunu 
ayrıca yazalım,"  dedi. Biz de ayrıca yazdık. 

Ben o arada Türkiye'ye döndüm ama mektuplaşarak 
bu yazıyı bitirdik. Sonra o yazı bayagı ünlü oldu. �ınö
nü-Wigner kontraksiyon (büzülme) metodu" diye yeni 
bir yöntem olarak hala bilinir bugün; kitaplara geçmiş
tir. Genellikle yeni bir yöntem ortaya çıkınca o yöntemi 
bulanların ismiyle anılmaz, yöntemin adı söylenir. Bu 

yöntemin de "büzülme yöntemi" diye anılması gerekir
di, ama başka bir şey o ldu: 

Ben Türkiye'ye döndükten sonra gene Princeton 
Üniversitesi'nde Wigner'in arkadaşı Bargman diye bir 
başka matematik profesönl vardı . O, bizim makalemizi 
okumuştu ve bir yerini eleştirdi: 

"Siz başlarken 'En genel şekil budur' diye başlıyor
sunuz. Halbuki en genel şekil o değildir. Daha genel bir 
şekil vardır," diye iddia etti ve bu doğruydu. Kendi dok
tora ögrencisine onu araştırttı. O konuda bir makale 
yazdılar . Kendi yöntemlerini bizimkinden ayırmak için 
bizimkine "]nönü-Wigner kontraksiyon yöntemi " dedi
ler. Bu suretle bize bir paye vermiş oldular. O yöntem, 
bugün hala bu isimle anılıyor. 

Benim için verimli bir dönem o ldu . 2 makale yazdık 
Wigner'le beraber ... Benim, bilim dünyasındaki ismim, 
o 2. makaleyle anıhyor . 

Hatta çahşmamızı bitirdikten sonra ben makaleyi 
yazıp götürdüm; beraber imzalayacagız; okudu, "İyi o l
muş. Ingilizceniz or talama Amerikan ögrencilerinden 
daha iyi , "  dedi. Arkasından da "Tabii bu da fazla büyük 
not sayı lmaz," diye ekledi . 

Sonradan Türkiye'de kendi çabamla başka araştır
malar da yaptım, onların da kariyerime etkisi oldu, ama 
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ısmımm geçtiği asıl araştırma odur; o bakımdan çok 
sansh oldum. Şans tabii faydalıdır her zaman, yani yete
ri kadar çalışırsanız şansm da raydası oluyor. 

Wigner sonradan Türkiye'de yapuğımız bir yaz 
okuluna da geldi .  Ye sonuna kadar aramız iyi kaldı; hep 
rnektuplaşnk . 

Hatta hiç unutmam, Türkiye'ye döneceğim zaman 
kendisine vedaya gittiğimde demişti ki: "Aman dikkat 
et, Türkiye gibi, Macaristan gibi ülkelerde bir insan bir 
alanda s ivrildi mi, artık her alanda ondan hizmet bek
lerler." 

Çok hakh olduğunu sonradan öğrendim. 
1952 Haziran'ında Türkiye'ye döndüm ve Ankara 

Fen Fakültesi'ne asislan olarak girdim. 

Fen Fakullesi'nde asistan oldu�u dönemde 
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Üniversitede Rekabet Yoktu 

Nasıl buldunuz Amerika 'dan sonra Fen Fakülte
sini? 

Ben ögrenciyken Gazi Egitim Enstitüsü'nde oku
muştuk . Döndügürnde ise yeni bir binaya geçmiştik. O 
zaman "bölüm" denmez, "enstitü" denirdi .  Ben, Genel ı 
Fizik Enstitüsü'nde asistan oldum. Enstitü'nün müdürü 
Profesör Hayri Dener idi. Prof. Fischer diye gayet gay
retli, çalışkan bir Alman fizik hocası da vardı; deneysel 
alanda doktora yapmıyordu. Ben mekanik dersi verme
ye başladım. 

Amerika'dan sonra Fen Fakültesi zayıf geldi mi si
ze? 

Tabii büyük bir fark vardı .  Amerika'da gördügüm 
araştırma anlayışı Türkiye'de yoktu. Fakültede hocalar 
kendi derslerini veriyorlardı . Araştırma yapmak isteyen 
gençler için yeterli araştırma ortamı yoktu. 

Ben hevesle Amerika'da gördügüm yenilikler fakül
temizde de olsun diye ugraşmaya başladım. Örnegin bir 



Universilede Rekahet Yok1u 

teorik fizik sertifikası, teorik fizik programı oJsun iste
dim. Onun için ilave dersler koymak gerekiyordu.  Öne
rilerimizi Profesör Hayri Dener kabul etti ,  fakat Fakülte 
Kurulu kabul etmedi. Hatta orada bir hocanın "Ben yıl
lardır dersimi veriyorum, yeni derse ne ihtiyaç var?" 
dedigini bana naklettiler ve ben çok üzüldüm. "Bu nasıl 
bir anlayışur? "  diye kızdım , ama böyle bir anlayış vardı . 
Sonradan öğrendim ki o hoca da vaktiyle araştırma 
yapmış, ama sonradan bırakmış, dersini vermekle yeti
niyonnuş. Rekabetçi bir ortam yoktu, onun için insan
lar araştırınayla uğraşmadan derslerini vermeye devam 
ediyordu. 

TrJrkiye rJniversitelerinde rekılbet sevilmez mi? 

Üniversitede rekabet şöyle olur: 
Birisi bir araştırma yapar, ünlenir; başka birisi "Ben 

de onun kadar ünlü olmak isterim," der, araştırmaya 
koyulur. Bilirnde ileri ülkelerde, Batı Avrupa'da, Ameri
ka'da, Japonya'da insanlan daha çok araştırma yapmaya 
sevk eden bir rekabet ortamı var. Oralarda bilim, böyle 
bir rekabet havası içinde ilerliyor. Tıpkı özel sektördeki 
para kazanma rekabeti gibi, bilirnde de yeni bir şey 
bulmak için kıyasıya bir rekabet var. 

Türkiye'de bu yoktu. Fen Fakültesi'nde hiç yoktu. 
Ben, Bahattin Baysal , Besim Tanyel gibi yurtdışında bu
lunmuş gençler yenilikler yapmaya çalışıyorduk. Mesela 
o ara ilk defa 5 yıllık "Fizik Mühendisliği" ortaya çık
mıştı. Bizim bölümden Profesör Fischer bunu önerdi ve 
kabul edildi. O da bir yenilikıL 

Ama Profesörler Kurulu hiç bu yeniliklerden yana 
değildi. 

Buna rağmen ben çalışmalanından memnundum. 
Bir taraftan mekanik kitabı yazmaya başlamıştım, bir ta-
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rar[an da araştırmaya devam ediyordum. Bu arada me
kanik dersi veriyordum. 

Ilk defa ders veriyordunuz. Sevdiniz mi ders ver
meyi? 

ögrenci azdı aslında, ama ben zevkle ders veriyor
dum. Bir şikayetim yoktu. Derken askerlik zamanı geldi 
ve l954'[e yedek subay olarak askere gittim. 



Babamın Yatırdığı Paratarla Ev Aldım 
� 

Askerlik anılannıu geçmeden önce ülkeye ilişkin 
izlenimlerinizi sorayım: Geldiginizde çok farklı buldu
nuz mu Türkiye)?? 1950'/erin başındaki kalkı11I1111 ham
lesinden izler gördünüz mü? Siyasal or�m degişmiş 
miydi? 

Ben siyasetle ilgilenmiyordum, daha çok üniversi
teyle ilgileniyordum. Ama Türkiye'de yeni bir hamle 
havası vardı; o dogru . . .  Yeni bir parti gelmişti. Yeni par
ti, yeni milletvekilleri getirmişti. Hepsi çok heyecanlıydı. 

Muhalefet çok ufak bir gruba dönüşmüştü. O da 
kendini korumaya çalışıyordu.  

Iktidar partisi bir taraftan muhalefete çatarken bir 
yandan da bir şeyler yapmaya çalışıyordu. 

Rahmeıli Menderes çalışkan bir insandı. Yenilikler 
yapma peşindeydi . Tarıma agırlık veriyordu, yeni yeni 
fabrikalar kuruyordu, ama o zamanki yatınmlar pek dü
şünülmeden yapıldığı için, düşünülmeden para sarf edil
digi için sonra enflasyona yol açtı. 
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Ev tenhalaşmış mıydı? Bir bozgun havası var mıy
dı? 

Yok. Başta bir bezginlik havası var idiyse de o sürat
le geçti. Babama misafirler gelmeye devam ediyordu ge
ne . . .  Babam, "Ben artık muhalefet  lideri oldum," dedi. 
Hemen toparlandılar, Meclis'te ufak bir grup oldukları 
için zor durumdaydılar tabii, ama yeni insanlar gelmişti. 
O dönem babamın en yakın arkadaşı sanırım Malatya 
milletvekili Nüvit Yetkin'di. Meclis'te bütçe konuşması
nı o yapardı . 

Bu arada Meclis'te tartışmalar sertleşmeye başlamış
tı . Babamın her konuşmasından sonra Menderes kursü
ye çıkar, cevap verirdi .  Babam tekrar cevap verirdi. Son
ra eve döndügünde heyecanlı bir şekilde anlatırdı, böyle 
böyle oldu diye . . .  

Hep gergin miydi/er? Arada yumuşamaz mıydı iliş
kiler? 

Bazen balayı dönemleri olurdu. Bir sefer hatırlıyo
rum; kapıyı açtım, babam yanında Menderes'le geldi 
eve . . .  Meclis çıkışı babamı eve Menderes bırakmış. Dost
ça ayrılmışlardı. Böyle dönemler olurdu, ama kısa sü
rerdi .  

Genelde ilişldleri sancılı mıydı? 

Babam iktidarla dost olmak isterdi. Aslında wdost 
olmak" tam doğru ta bir değil; i yi ilişkiler geliştirmek is
terdi, ama pek fırsat olmuyordu. Hemen suçlamalar baş
lardı . Mesela abimin olmadık bir şey yüzünden cinayet
le suçlanması büyük bir gerginlik sebebiydi. O geçti, 
ondan sonra 1 946 seçimleri sürekli gündeme getirildi. 



Babamın Yarırdıgı Paralada Ev Aldım 

Jsrnet Paşa, eleştiriletin gerçek hedefinin Aıatıırk 
oldugunu, ama onu eleştirmeye cesaret edl!111eyen/erin 
kendisine saldırdıklanm siJylerdi. 

Evet. Atatürk'e dil uzatmaya çekiniyorlardı ama Ata
türk döneminde yapılan, beğenrnedikleri her şeyi ba
bama yüklüyorlardı. Babam da bunu zevkle karşılıyor
du. "Atatürk'ün şöhreti zarar görmesin" diye bütün so
rumluluğu üzerine almaya, Cumhuriyet dönemi icraatı
nı savunmaya devam etti ve sonunda da başarı sağladı. 
Atatürk'ün şöhreti artarak devarn etti .  Bu, bence önemli 
bir başarıydı . 

1954 seçimlerinde siz oy kullandınız mı? 

Evet ku11andırn.  CHP,  1 954 seçimlerine büyük 
umutlarla g itti. "Geçen defa kaybettik, artık bu defa ka
zanacağız,"  havasındaydılar. O seçimi daha da farklı 
kaybedince bu kez birincisinden de büyük bir hayal kı
nklığı oldu. Ama gene babarn çabuk atlattı. 

Babanızla siyasi konulardil istişare eder miydiniz? 

Hayır, öyle bir şey söz konusu değildi. Bize pek bir 
şey sormazdı. Eniştem Metin Toker gazeteci olarak 
olaylan yakından izliyordu. Sofrada daha çok onunla 
konuşmalar olurdu. 

Metin Toker'le siz nasıl tanıştınız? 

Metin'le Ankara'dayken tanıştık . Daha önceden ga
zeteci olarak biliyordum şöhrelini . . .  Hatta babamın 
aleyhinde, onunla alay eden bir yorum yazmıştı bir de
fa . . .  Babarn da onunla ilgili bir konuşma yapmıştı. 
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Sonra bir gün kız kardeşim beni akşam yemegine 
ça�ırdı. Metin de vardı o yemekte . . .  Orada tamştı k, ye� 
rnek yedik, konuştuk. Biliyorsun, Metin, kıziann çok 
hayran oldugu, rahat konuşan, çok sempatik, sevimli, 
cesur bir insandı. O tamşmamızdan kısa bir müddet 
sonra evlenıneye karar verdiler. 

Evdekiler nasıl karşıladı evlilik kararlanm? 

Önce kabul etmek istemediler. Özellikle de annem 
istemedi. Herhalde başka düşünceleri vardı kız karde� 
şim için;  bilmiyorum, söylemedi sebebini, ama önce bir 
direnme oldu. Ama kız kardeşim ısrar edince önce ba� 
bam, sonra annem kabul ettiler. 

Bunu söylemek dogru mu bilmiyorum, ama ailede 
Metin'i en kolay kabul eden ben oldum. Sanırım bu, 
Metin üzerinde iyi bir etki yapll. Çünkü Metin, müca� 
deleli bir yaşamda büyümüş; bütün yaşamı da böyle 
sürmüş. Kendisine iyi davranmayanlan kolay affetmez� 
di. Birisi ilk tanıştıklannda aleyhinde bir şey söylemişse 
onu uzun süre haurlardı. Ben öyle bir şey söylemedim. 
Onun için benimle ilk günden dost oldu ve dostlugu� 
muz sonuna kadar da öyle devam e tti. Tabii sonra yazı� 
lannın havası çok degişti. Babamın lehinde yazmaya 
başladı. Ama gene kayınpederini desteklemek için degil, 
inanarak yazıyordu. Çünkü Demokrat Parti iktidarı 
muhalefete haksız baskılar yapmaya başlamıştı. O da bir 
demokrasi taraftarı olarak muhalefeti destekliyordu. 
Gerektiginde eleştirisini de yapardı gene . . .  

Evlenciikten sonra babamın evinde oturmadılar. Kı� 
zılay'da bir eve yerleştiler. Metin'le babamın arası sürat� 
le iyileşti. Babam evlerine onları ziyarete gitmeye başla� 
dı. Evde iyi bir dostluk kuruldu. Metin de çok sevildi . 
Kız kardeşim de mutlu oldu, herkes de mutlu oldu so
nunda . . .  



Babamın Y;mrdığ1 Psralarla Ev Aldım 

O dönem bir gün eve geldigirnde baktım, Melin be
nim adamda, gene babamın bir konuşmasını eleştiri
yordu . Babam bana döndü, "Sen de destekliyorsun onu 
galiba?" dedi. Ben de "Yok desteklerniyerum ama anlı
yorum," demiştim; zaman zaman aklıma gelir. 

Hak veriyor muydunuz? 

Tabii onun açısından hak veriyordum, ama babama 
da hak veriyordum; o da kendini savunuyordu. Baba
mın demokrasiye geçmek için ne kadar büyük içtenlikle 
u�raştıgını biliyordum. Demokrasiye içtenlikle ba�hydı; 
karakterinden de gelen bir şey ... Hep ülkenin menfaati 
için çalışmıştı. Siyasal tartışmaları severdi. Tartışmaktan 
çok zevk alırdı. Çekindigi bir şey yoktu. Ne kendisi , ne 
ailesi hiçbir suiistimal yapmamıştı. Kamuoyu önüne 
çıkmakta hiçbir sıkıntısı yoktu . Dolayısıyla yapılanları 
rahatça eleştiriyar veya kendini savunuyordu.  

Bir ara Pembe Köşk'ten Mebusev/eri'ne ta�nmışlar. 
Nedendi o? 

Evet .  Muhalefe t  döneminde evin yükü annerne 
kalmıştı. Eve gelen giden azalmıştı ama, hizmet eden in
sanlar da azalmıştı. Annerne bazen mutfakta iş düşerdi; 
misafirlerle, evin temizli�iyle ilgilenirdi. Pembe Köşk 
büyük bir evdi, merdivenleri vardı, yorucuydu. "Daha 
küçük bir eve geçsek daha rahat ederiz, " diye düşündü
ler ve o ara bir fırsat çıktı . Mebusevleri'nde bir yere ki
racı olarak geçtiler, ama orada galiba ancak l sene otur
dular. 

Pembe Koşk ne oldu? 

Kiraya verildi. O zaman Hint Büyükelçili�i yer an
yordu. Onlar 1 seneli�ine kiraladılar. Bizimkiler Mebus-

l ın 



Ankı< Kuşu 

evleri'nde rahattı asl ında, ama insan alıştığı evin rahatlı
ğını arıyor; galiba l sene sonra yorgunluğu göze alıp ev
lerine, Pembe Köşk'e döndüler. 

Ailenin ekonomik sıkıntısı var mıydı? Iktidardan 
ayrıldıktan sonra geçim zorlugu oldu mu? 

Hayır olmadı . Yeni eve geçmek, annemin büyük 
evin işleriyle başa çıkamamasından kaynaklanmıştı. 

Siz de onlarla mı yaşıyordunuz? 

Amerika'dan döndükten sonra, evleninceye kadar 
onlarla beraber yaşadım. Evlendikten sonra aynldım. 

Öğrenciyken Mebusevleri yeni yapılıyordu. Orada 
koopcrarife girmiştim Sonra oradaki hisselerimi sattım . 
O parayla Nihat Erim'in oradaki evini satın almıştım. 
Oraya taşındık 

BabaniZin sizin için biriktirdı"gi parayla mı almıştı
nız evi? 

Evel .  Babam başbakanlığının başından itibaren her 
ay bana, kız kardeşime ve abime küçük miktar bir para 
ayırıp bankaya yatırıyordu. Biriken parayla aldım o evi. 
Sonra Mebusevleri'ndeki evi de satıp İstanbul'daki yalıyı 
aldık.  Yani babamın biriktirdiği o para, ömür boyu bana 
kolaylık sağladı. 
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6-7 Eylül'de lstiklal'de . . .  

� 

O yıllardan bir aynntı sorayım: 1955'te �T Eylul 
olaylannda Metin Toker1e lstiklal Caddesi'ne gitmişsi
niz. Neler gordüniiz orada? 

O akşam biz Maçka'da, amcaının kızı Mutlu llmen 
ve eşinin evinde yemege davetliydik. Metin Toker ve kız
kardeşim Özden de vardı. Yemegin sonuna dogru tele
fon çaldı. Gazeteciler Metin'i aradılar. " lstanbul'da olay
lar oluyor," diye anlattılar. Biz farkında degildik. Metin 
"Hadi gidip görelim," dedi . Benim bir Citroen otomobi
lim vardı o zaman . . .  Onunla Metin, kız kardeşim ve ben 
Taksim'den Şişli'ye giden asfalta çıktık. Oraya kadar bir 
şey yoktu pek. .. Sonra baktık sagda solda insanlar var. 
Şaşkın şaşkın bakınıyorlar. Bazı dükkaniann kepenkleri 
kınlmış, önlerine bir şeyler yıgılmış. 

"Taksim'e dogru yürüyelim," dedi Metin . . .  Taksim'e 
dogru yürüdükçe arttı kalabalık. . .  Taksim'i geçip lstiklal 
Caddesi'ne geçince feci bir manzara ile karşılaştık. 
Dükkaniann kepenkleri kırılmış, yola bin türlü malze
me yıgılmış. Otomobille girilebiliyordu. Eşyalar daha çok 
kenardaydı, ama yolda kumaşlar vardı. Sagda solda in-
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sanlar. . .  Askerler vardı . Ama artık hareket bitmişti. Fa
kat şaşkınlık ve o dagınık manzara devam ediyordu. 

Biz hata çıka otomobille ilerledik. Hep etraf yıkımı 
halindeydi. Buzdolaplan falan yolun kenarına yığılmıştı .  
Bütün caddeyi boydan boya geçtik. Oradan aşagı indik, 
köprüyü geçtik. Köprüde bir şey yoktu. Karşıda "Vila
yet'e girelim," dedi Metin . . .  Cagaloglu'na çıkıp oradan 
Vilayet'e saptık. Metin gitti Vali Fahrettin Kerim'le ko
nuştu. Sonra geldi, "Ne adam yahu," dedi; "Ben ona 'Ne 
oluyor' diye soruyorum, o bana geçen günkü yazımda 
niye onu eleştirdigimi soruyor. "  

Oradan çıktık, tekrar eve döndük. Ben  Maçka'da 
Ömer'in evinde kalıyordum. Kız kardeşim de oradaydı. 
Sonra sabahleyin bir baktım, benim otomobilin lastiği 
patlamıştı, ama o akşam bizi getirebilmişti. Balkondan 
bakınca Üsküdar tarafından yükselen alevler görünü
yordu. Hatta babam da kalkmışti. Ona da gösterdik. O 
da hayretle baku. Böyle bir gece yaşadık. 

Çocuklar ve anneleri 



Askerlik Anıları 

Asker Erdal lnönü siperdt 

Askerlik döneminiz nasıl geçti? Bugünden bakınca 
sizi ve silahı bir arada dllşllnemiyor insan . . .  

Tolstoy'un bir sözü vardır: "Askerlik, insanların bir 
şey yapmadan, büyük bir görev yerine getiriyormuş ra
hatlığıyla yaşadıkları bir alandır," der. Askerler belki ra
hatsız olur bundan, ama bir edebiyatçmm görüşüdür. 

Bizim de bir şey yaptığımız yoktu ve ben çok rahat
tım. Mernnundurn askerlikten . . .  

Askerlerle ararn eskiden beri iyidir. Sevdiğim bir 
rnuhitlir. Onlar da beni severlerdi. O bakırndan hiçbir 
sıkmnrn, şikayetirn yokru. Mutluydurn. 
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Torpı1 yapmışlardır size .. .  Kolay mı? Orduyu kuran 
adamın oglu askere geliyor. 

Yok, torpil yapmadılar, ama tabii babamı sevdikleri 
için bana da iyi davranırlardı. Pek bir şey de yapmıyor
duk, orası da dogru . . .  Egitim döneminde sabah erken 
kalkıp kar kış dinlemeden talim yapardık Sonra da ye
dek subay olunca Mamak Muharebe Okulu'nda tercü
manlık yapum. 

Mamak Muharebe Okulu'nda . . .  

Babanız ziyaretinize gelir miydi? 

Hayu hayır . . .  öyle bir şey olmadı.  Zaten hafta son
lan eve çıkıyordum. 

Bu arada askerligimi yaparken tercümelerden kalan 
vakitte doçentlik tezimi yazdım. Sonra da doçentlik sı-



Askerlik Amhm 

naV1mı verdim. 1 ,5 sene sonunda hem yedek subaylıgım 
bitmiş oldu, hem de doçent oldum. 

Kore'ye savaşmaya gitmek istemişsiniz. Dogro mu? 

Evet. Gerçi o dönem Kore'de savaş bitmişti, ama ha
la orada bir Türk birligi vardı . Yedek subayken ben de 
yeni bir yer görürüm, yeni şeyler ögrenirim diye gitmek 
istemiştim, ama kumandamın izin vermedi. "Sen oraya 
gitme. Ne olacagı belli olmaz," dedi . O yüzden müracaat 
etmedim, öyle fikir olarak kaldı. 

Askerde dagcılık da yaptığınızdan hahsetmiştiniz. 

Evet, iyi hatırlattınız. Bizimle beraber yedek subay
lık egilimi gören, lsviçre'de okumuş 2 mühendisle ta
nıştım: Şükrü Yanardag ile tsrnail Sakarya . . .  Benim gibi 
geç yaşta askere gelmişlerdi. İsviçre'de dagcıhk yapmış
lardı . Ikisiyle de iyi arkadaşlık yaptık. Özellikle Yanar
dag'ın teşvikiyle bir hafta sonu benim Türkiye'ye dönüş
te aldıgım Citroen'le Erciyes'e gittik. Kayseri'ye yaklaş
ugımızda sagda uzakta, bulutların üstünde muhteşem 
bir şekilde Erciyes göründü. Onu görünce ben birden 
irkildim; "Biz oraya mı çıkacagız?" dedim. "Evet," dedi
ler. "Benim hiç tecrübem yok," dedim. "Korkma, bera
berce çıkarız ," dediler. 

Bir defa yola çıkuk, dönüş yok tabii . . .  O akşam bir 
dağ evine vardık. 

"Bu akşam erken yatacagız. Yarın sabah erkenden 
kalkacagız, bir şeyler yiyeceğiz. Ondan sonra yola çıka
cagız ," dediler. 

Sabah daha gün ağarmadan kalktık Bir şeyler yiyip 
yola çıktık ve yürümeye başladık Doruga kadar çıktık.  

Erciyes'te doruga yaklaşıncaya kadar yürüyerek gi
diyorsunuz, bir zorluk yok onda; ama dorukta bir zor-
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luk oluyor. Çünkü doruğa çıkmak için biraz urmanmak 
gerekiyor. Tırmanarak o doruga da çıktık. Orada bir 
defter vardı, defteri de imzaladım. 

Tabii çok zevkli bir şey, yukardan e trafı seyret
mek . . . Zaten dağcı lığın bütün zevk i orada . . .  Saatlerce 
yürüyorsunuz, çıkıyorsunuz ve 5-10 dakika aşagıyı izli
yorsunuz. Sonra tekrar inmeye başhyorsunuz. Uzaktan 
izleyenierin pek anlayamadığı bir şey, ama o hedde va
rabilmek çok zevkli . . .  Akşam karanlığında döndügü
ınüzde saate baktım; 18 saat yürümüştük. 

Asker arkadaşlıgı hayat bo yu sdrer derler; sizin de 
askerde öyle kalıcı arkadaşlıklanmz oldu mu? 

Yok, pek olmadı. tsrnail Sakarya'yı sonra bir defa ls
viçre'ye ginigimde gördüm. Şükrü Yanardağ'ı da bir iki 
defa gördüm, ama sonra kayboldu. Bir daha görüşeme
dik 

" Rahaııım askerlıkte .. .  Pek bir şey de yapmıyordu k dogrusu . . .  � 



Feza Gürsey 
� 

Erdal lnönü, Meral Serdaro�lu, Feza Gürsey 

Akademik diinyadan arkıldaşlannız kimlerdi? 

Fizikçi arkadaşım Feza Gürsey, o zaman Ingilte
re'den dönmüştü. 

Feza çocukluktan beri bilime meraklı bir insandı . 
Annesi ünlü bir kimya profesörü, babası da dahi bir fi
zikçiydi .  Istanbul Üniversitesi'nde fizik okuyordu. 

O zaman Rasathane Müdüro Fatin Hoca, Milli Egi
tim Bakanı Hasan Ali Yücel'e rica etmiş; "Oglum bilim 
yapmak istiyor. Ingiltere'ye göndermek imkanı var mı? " 
diye . . .  Hasan Ali Bey de "Tabii, imkan bulurum," demiş. 
Tabii bu işi dogru dürüst yapmak gerekir. Burs için bir 
sınav açtılar. Sınavı kazananları İngiltere'de ögrenime 
göndereceklerdi .  

O sınava Feza Gürsey de girdi ve en yüksek notu 
aldı .  8 almıştı sanırım . . .  Behram Kurşunoğlu galiba 4 
almıştı .  Fatin Hoca'nın oğlu da 3 almıştı . Ama asıl mak
sat onu göndermek oldugu için mecburen üçünü de 
gönderdiler. 
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Behram sonradan Amerika'ya gitti, ünlü bir fizikçi 
oldu, dönmedi. 

Feza döndü Türkiye'ye . . .  
1952'de istanbul'da bir mekanik kongresi olmuştu. 

Ben o zaman Ankara'da asistandım, o kongreyi duyunca 
lstanbul'a gidip orada bir tebliğ vermek istedim. Feza o 
zaman nişanlısı Süha'yla beraber o kongrenin sekreter
ligini yapıyordu. Feza'yı daha evvel tanımıyordum, tele
fonda tanıştık; "Ben de geleceğim," dedim; "Tabii gel," 
dedi . O t.anışmamız ömür boyu arkadaşl ığa yol açtı. 

Sonra Feza Ankara'ya askerlik yapmaya geldi. 
O sıralar Ankara'da askerlik yapan başka bir arka

daşım da Cavit Erginsoy'du. O da bir devlet kuruluşu 
hesabına elektrik mühendisi olmak için İngiltere'ye gi
den bir arkadaşımızdı. Fizik alanında çok yetenekli bir 
insandı. Önce lisans, sonra yoğun madde fiziği üzerine 
doktora yapmıştı. O doktorasıyla ünlü oldu sonra . . .  
Kültüre, edebiyata meraklıydı , şiir yazardı. Feza'yı da 
İngiltere'den tanıyordu. Onun için Ankara'da Helikon'a 
da gelirdi. Sonra Feza ile beraber askerlik yaptılar. Uzun 
zaman Ankara'da hep beraber o lduk. 

Cavit arada beni fakülteye görmeye gelirdi. Fakül
tedeki çalışınama gıptayla bakar, "Ben de bunu yapmak 
isterdim," derdi. Ama hocalık fazla gelir geliren bir mes
lek olmadığından gene mühendisliğe devam ediyordu. 
Sonra dayanamadı, önce bir fırsat bulup Viyana'ya gitti, 
U luslararası Atom Enerjisi Ajansı'nda Türkiye'nin me
muru olarak çalıştı. Oradan da yeniden fizik araştırma
lan için Amerika'ya gitti. 

Döndüğünde bizim Ortadoğu Teknik Üniversite
si'ne geldi. Orada maalesef genç yaşta kaybettik kendi
sini; sonunda fizikçi olarak öldü. 

Feza, bütün ömrünce fizikçi olmaya devam etti . 



Helikon Derneği ve Ecevit 
� 

Helikon'dan soz edelim mi biraz? 

Eskiden beri edebiyata, sanata bir amatör olarak 
hevesirn vardı . Yazı yazmasını, tiyatroya gitmesini seve
rim.  O yıllarda Ankara'daki her piyese gidiyordum. Da
ha ögrenciyken Devlet Tiyatrosu'nun sahneledigi veya 
İstanbul Şehir Tiyatrosu'nun getirdigi oyunlara gider
dik. Sonra fakülLede asistanken arkadaşlarımın, "Heli
kon" adında bir sanat demegi kurdugunu ögrendim. Ün
lü müzik adamnnız, bestecimiz Bülent Arel'le hukukçu 
Rasin Arscbük kurmuşlardı. 

Hemen Ankara'da bir galeri tuttular ve orada resim 
sergileri başladı. Çok tanınan Bedri Rahmi, Eren Eyü
boğlu gibi ressamların veya gençlerin sergilerini açtılar. 

Ben de ilk defa orada bir resim sergisinde haftada 
bir iki gün muhafızhk yapum. Bunun da büyük faydası
nı gördüm. Çünkü bir gün boyunca resimleri izlerseniz, 
hangisini neden sevdiginizi daha iyi anlıyorsunuz. 

Helikon Derneği tiyatroyla da ilgileniyordu. Hep 
beraber piyes okumaya başlamışuk. Piyes oynayacaklık, 
ama okumakla kaldık. 



Anka KU$ll 

Helikon'da siyaset de konuşur muydunuz? 

Helikon bir sanat grubuydu. O dönem bir de Siyasal 
Bilgiler Fakültesi'ndeki genç hocaların oluşturdugu bir 
grup vardı. 1 5  günde bir birisinin evinde toplanıp bir ko
nuyu konuşmaya başlamışlardı. Beni de çagırdılar. Ora
da günün sorunları konuşulurdu. Tabii hükümet eleşti
rilirdi. Birisi konuyu anlatır, onun üzerine tartışma olur
du. 

SBF ögretim üyesi Doç. Aydın Yalçın her iki grupta 
da vardı .  Eşi Nilüfer Yalçın, edebiyata düşkün, sosyal 
i l işkileri güçlü, etkili, genç bir hanımdı. İstanbul'dan 
Ankara'ya gelmişti . Saracoğlu Mahallesi'nde otururdu. 
O ev, o zaman gençlerin uğrak yeri olmuştu. Sık sık 
orada toplanılırdı. Yine aynı gruptan Faruk Güvenç'i, 
Turhan Feyzioğlu'nu, Coşkun Kırca'yı hatırlıyorum. 

Neler tllrtışi/ırdi? 

Zamanın sorunları . . .  Sanırım o dönemki gençlerin, 
aydınların çoğu 1950'de Demokrat Parri'ye oy vermiş 
insanlardı, ama kısa zamanda da eleştirmeye başladılar. 
Zaten 1954 seçiminden hemen sonra Menderes'in üni
versitelerle arası bozuldu. Siyasal Bilgiler Fakoltesi'yle 
ugraşmaya başladı . Turhan Feyzioğlu'nu dekanlıktan 
aldılar. Bunlar , gençler arasında Menderes aleyhinde bir 
hava yarattı. 

Tabii o dönem ben de çok kızıyordum iktidarın 
özellikle üniversiteler aleyhindeki tutumuna, üniversite 
hacalarma "kara cüppeliler" filan denmesine . . .  Hatta ha
tırlıyorum, o dönem Turhan Feyzioğlu dekanlıktan alı
mnca ben de Metin'e geçmişteki bir olayı hatırlatmış
tım: 



Helikon Demegi ve Eccvir 

Zannediyorum Timur'un bir olayı vardır: O zaman
lar han'ın batısında bir rasathane kurmuşlar; Meraga 
Rasathanesi . . . Timur, oranın yöneticisi olan astronomu 
severmiş; yaptıklarıyla ilgilenirmiş. Bir gün o rasathane
de çalışan bir bilim adarnma kızmış. Rasathanenin yö
neticisine söylemeden, onu görevinden uzaklaştırmış. 
Yönetici astronom da tabii çok alınmış ve işine gitme
meye başlamış. Timur "Niye gelmiyor? Hasta mı oldu?" 
diye merak etmiş, çagırtmış. O da "Hasta degilim . Siz, 
bizim bir elemanımızı bize sormadan işten aldınız. Bi
zim görev yapmamıza imkan kalmadı. Onun için ben 
evimde oturuyorum," demiş. Onun üzerine Timur da ha
tasını anlamış, bilim adamını göreve iade etmiş. 

Böyle bir hikaye vardır. Metin'e bunu anlatmışum. 
Metin de bunu Akiste yazmıştı o zaman; bilim adamla
rına nasıl davranmak gerektigini gösteren, geçmişten bir 
örnek olarak. . .  

O dtmem Forum dergisi çıktı. 

Evet, akşamlan buluşup tartışan o insanlar Forum 
diye bir dergi çıkarmaya karar verdiler. Üçüncü birleş
me yeri de orası oldu. 

Forum'u çıkarma işini Aydın Yalçın üzerine aldı . 
Turhan Feyzioglu da orada yazdı ilk günlerde . . .  

Siz de yazar mıydınız Forum 'da? 

Benim ilk sayıda imı:asız bir yazım çıktı. Fen Fakül
tesi'ne Yüksek Ziraat Enstitüsü'nden gelmiş bir hoca 
vardı . Almanya'da doktorasını yapmıştı . lçine kapah bi
riydi . Kendi kendine araştırmalar yapar ve büyük iddia
larla ortaya çıkardı. Bir elektrometresi vardı; onunla öl
çümler yapar, havanın nasıl olacagından başlayarak pek 
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Hr:likon Danegi ve EecYil 

çok fiziksel olay hakkında o basir aletiyle hükümler ve
rirdi. Kozmik ışınlan ineelediğini iddia eder, olmayacak 
şeyler söylerdi. N ük te yapar, hikayeler anlatırdı; böyle 
mübalağalı da konuşmasından hoşlanırdı öğrenciler . . .  

Bir dersinde Fen Fakültesi'ndeki başka hocaları, bi
zim Alman hocay• eleştirmiş, "Onlar, bilimsel açıdan ye
tersiz. Asıl benim yapLiğım bilimdir," demeye getiren, 
öğrencileri coşturan sözler söylemişti. Ben de ismini ver
meden o tutumu eleştiren bir yaz1 yazmıştım. "Bilimde 
araştuma yapmak, ders vermek ciddiyet ister. Onu is
tismar etmek yanlıştir," gibi şeyler yazmıştım.  Arkadaş
lar begenmişli o zaman . . .  

Forum dergisine gidip geldiniz mi daha sonra? 

Hayır. llk bir iki toplantıda bulundum, ama sonra 
Aydın Yalçın onu üzerine aldı ve dergiyi Siyasal Bilgi
ler'deki arkadaşlar çıkarmaya başladılar. Benim de ilgim 
kalmadı . 

Siyasete ilginiz başlamış mıydı o dönem? 

Evet, vardı ilgim kuşkusuz . . .  Evde duyduğum hika
yeler muhakkak aklımda kalmıştı . 

Nerede toplanırdınız? 

Toplantılar akşamlan evlerde olurdu. Yemekten son
ra günün sorunları konuşulurdu. Bir akşam mesela bi
zim evde yapıldığını hatırlıyorum. Siyasal Bilgiler'deki 
doçentler bize geldiler. Akşam bir odada konuşmalar 
yapıldı. Forum yeni çıkmaya başlamıştı ve hükümete 
eleştirel bir tavır takınmaya başlamışlardı. CHP'ye yak
laşıyorlardı gördüğüm kadarıyla . . .  



Anka Ku�u 

Dernegin üyelerinden biri de Bülent Ecevit'ti. Orada 
tJJnıştınız, degil mi? 

Evet, orada tanıştık. CHP'ye girdikten sonra sık sık 
babamın evine de geliyordu. Orada da arkadaşlıgımız 
devam etti . 

Helikon'dan nasıl birisi olarak hatırlıyorsunuz? 

Edebiyata, sanata, resme merakhydı. O zamanlar 
Ulus gazetesinde resim kritikleri yazardı. Çok kibar, se
vimli , iyi niyetli bir insandı . Fazla iyi niyetli belki . . .  
Aramızdaki bazı tecrübeli insanlar öyle imalarda bulu
nuyordu. Ama Ecevit'le birbirimizi seviyor, sayıyorduk. 
Ailece de görüşüyorduk. Onlar bizim eve geldi, biz on
ların evine gittik. Biz Mebusevleri'nde Ayten Sokak'ta 
oturuyorduk; onlar Bahçelievler'de bize yakın bir yerde 
oturuyorlardı. Babam da kendisini severdi, ayrıca ka
yınpederi Namık Zeki Aral'ı da çok sever, sayardı .  
U/usta ekonomi üzerine yazdıgı yazılara, maliye konu
sundaki fikirlerine itimat ederdi . Ayrıca tabii Genel Sek
reter olarak da severdi Ecevit'i . . .  Ecevit'in yükselmesin
de de rolü olmuştu sanıyorum.  

Neyse bir gün Ecevit Helikon'a geldi, "Kusura bak
mayın, ben bundan sonra toplantılara gelmeyecegim," 
dedi .  Hem Helikon'u hem akşam toplantılarını kastedi
yordu. "Çünkü siz tara[sızsınız, ben de buradayken ta
rafsız olarak konuşuyordum, yazıyordum, ama artık ta
raf oldum, CHP'ye girdim ve siyaset yapmak istiyorum.  
Siyaset yaparken de tarafsız görünemem. Onun için be
ni affedin . Bundan sonra Forum'da yazmayacagım," gibi 
bir şey söyledi. 

Tabii siyasete girmesi, sanat faaliyetlerine engel de
gildi, ama onun kastettigi daha ziyade Forum ve o top
lanlllardı sanıyorum. Böyle bir sözünü hatırlıyorum, 
büyük iyi niyetle söylenmiş bir sözdü. 



Evlilik 

1957 seçimlerinden önce evlendiniz galiba degil 
mi? Daha öncesinde evlenmeye niyetiniz var mıydı? 

Tabii kıztarla arkadaşiıkiarım oluyordu, ama evlen
me teşebbüsüm olmamışti o zamana kadar. . .  Zaten bir 
defa olur bu iş genellikle . . .  

O yaz Heybeliada'daydık. Eşimin ailesi,  babamın 
evinden bir sonraki evde olUrurlardı. Eşimin babası Ali 
Sohtorik Istanbul'da bir işadamıydı. Babasından kalan 
bir iş olarak yük gemileri işleten bir armatördü. istan
bul'un iş muhitlerini tanıyordu ve siyasete meraklıydı. 
CHP'nin İstanbul ll Başkanı olmuştu. 

Kazandıgı parayı, büyük bir iyi niye tle iki yönde 
sarf etti : 

Biri lst.anbul Spor'un daha faal olması için . . .  Kendisi 
de futbolu severdi. ögrenciyken Istanbul Spor'da futbol 
oynamışu. 

Öbürü de CHP'nin gelişmesi için . . .  
Tabii CHP de onu yakalayınca bırakmadı. Babam da 

çok severdi kendisini ve sık sık buluşurlard1. Ben de o 
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Anka Kuşu 

münasebede aileyle tanıştım. Büyük kızlan Sevinç'i de 
görürdüm .  Çok da fazla tamşamadım kendisiyle, ama 
bir iki görüşmemiz oldu uzaktan daha çok . . .  Evdekiler 
de evlenınemi istiyorlardı . Onun üzerine ben de "Se
vinç'le evlenebilirim," dedim. 

Kim istiyordu ailede evlenmenizi? 

Annem, babam, büyükannem, hepsi istiyordu. 3 1  
yaşımdaydım . 

Siz istemiyor muydunuz? 

Ben de "Artık evleneyim," diyordum. Babam 32 ya
şında evlenmiş. O bakımdan çok geç kalmış sayılmaz
dım. Evlenıneye karar verrniştirn, Sevinç'i de gözüme 
kestirmişti m. 

Aşık olmuş muydunuz? 

Evet sevdim eşimi, . .  Eşimi sevdim . . .  Yani aşk denen 
şey, işte durmadan eşinizi düşünürsünüz, sevgilinizi 
düşünürsünüz . O durumlan yaşadım ben de . . .  Eşi m de 
büyük iyi niyetle beni kabul etti .  

Nişanlanmadan önce bir Dört döneminiz oldu her
halde? 

Çok kısa, çok kısa görüştük Onun ailesi de muha
fazakar bir aileydi , öyle kimsenin görmedigi yerde bu
luşmarnız pek söz konusu a lamıyordu , ama beraber do
laştıgımız oldu. Sonra süratle söz kesildi. Yani uzun 
boylu bir flörtümüz olmadı. 
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Evlilık 

Söz IlJlSil kesildi? 

Evlerine ziyarete gittik. Babam orada söyledi kızla
nnı istedigimizi . . .  "Düşünelim," dediler. Kısa sürede dü
şünüp karar verdiler. Ada'da beraber dolaşabilmemiz an
cak ondan sonra oldu. Tabii onların evinde, bizim evde 

yemekler oldu ve çok kısa zamanda nişanlandık. 

Sohtorik'lerin Heybeliada'daki evlerinde nişan 
Kız ve oğlan aileleri birarada . . .  

Nasil bir nişan yaptı niZ? 

Kayınpederimin Ada'daki evinde bir davet verildi, 
orada nişanlandıgımız ilan edildi. Ben çok mutluydum; 
eşim de nmtluydu sanırım. Fotoğraflarda mutluluğum 
belli oluyordu. Hatta bir arkadaşım alay etti ,  "Yahu bu 
kadar istiyordun, niye şimdiye kadar bekledin?" diye . . .  



Anka Kuşu 

Biraz da eşinizden söz eder misiniz? 

Eşim Dame de Sion'da okumuştu, yani muhafazakar 
bir egitim almıştı. Çok cesur bir insandır . Onu hemen 
fark ettim; benimle evlenmeyi ve evlenciikten k ısa bir 
süre sonra Arnenka'ya gitmeyi kabul etmesi de bunun 
göstergesi . . .  Tanımadıgı bir insanla bilmediği bir diyara, 
Amerika'ya gitmeyi göze alması büyük cesaret ister, diye 
düşünüyordum. Bu cesareti, oradaki yaşantımızcia da de
vam etti. Hala da devam ediyor. 

Ilk tanıştıgınızda neyi etkilemişti sizi? 

Bir defa görünüşü etkilemişti, güzel bir insandı; onu 
sevdim. Tavırlannı da sevdim. Yani iyi niyetle davrandı ; 
başından itibaren beni sevdigini gösterdi . Bir hayat ar
kadaşı olarak ideal bir insandı gördügüm kadarıyla . . .  O 
bakımdan da evlenmeyi istedim ve mutlu oldum. Piş
man olmadım hiç . . .  

1 
Çok gençti degil mi siz evlendiginizde? 

Evet, o zaman genç bir kızdı. Liseyi bitireli çok za
man olmamıştı. Ama üniversiteye gitmemişti; ailesi iste
memiştİ sanırım. Yoksa kendisi iyi bir ögrenci olmuş 
Dame de Sion'da . . .  Fransızcası çok iyidir, sonra Ingilizce
yi de öğrendi Amerika'dayken . . .  Giderken de biraz ders 
almıştı , ama asıl orada ders aldı ve kısa zamanda ögrendi. 

Babanıza nasıl açtınız evlenme meselesini? .. 

Tam hatırlamıyorum ama, "Sevinç'le evlenmek isti
yorum," diye söyledim sanıyorum. 
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Evlılik 

Seçim telaşındaydı o dönem herhalde. . .  Size aile, 
evlilik vs. konulannda ögütler verdi mi? 

Hayır. Artık büyümüş bir adamdım zaten. 

Abiniz evlemniş miydi? 

Evlenmişli . Benim evlenmekte biraz geç kaldığım 
düşünülüyordu. O bakımdan herkes mutlu oldu. 

Istanbul Tünel'deki n ik ah salonunda-3 Ekim ı 957 

Niklh nasıl oldu? 

Beyoğlu'nda Tünel'in yamndaki eski nikah daire
sinde evlendik. O zamanki anlayışta varlıklı aileler bir 
yerde yemek yerdi ve o yemek yenen yere nikah memu
ru gelirdi. Bizde öyle bir şey olmadı. Bizim bütün aile
nin fertleri, ahim de, ben de, kız kardeşim de nikah dai
resinde evlendik. 

Tabii çok kalabahktı , arncam benim şahidim oldu. 
Eşimin şahidi de Şemsettin Günaltay'dı . 
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Devlet erkAmndan ki1115e var mıydı? 

Muhalefetteydi babam o dönem . . .  Tabii bütün mu
halefet vardı,  tanıdtklar, yakınlar, basın mensupları . . .  

Ttklım tıklım doluydu nikah dairesi . . .  

Sıkılmışsınız mıydınız o ortamdan? 

Pek hatırlamıyorum sıkıldığtmı . . .  Evliliğin heyecanı 

hepsini basurıyordu sanıyorum. 

Dügiin nerede oldu? 

liman Lokantası'nda . . . . Oraya da gene herkes gel
mişli. Babamın tamdıkları vardı. ingiltere'nin eski An
kara büyükelçisi de oradaydı mesela . . .  Tabii Sevinç'le 
benim arkadaşlanmiz da gelmişlerdi. 

Eg�enceli bir dügün müydü? 

Evet eğlenceliydi. Özellikle hatırlıyorum ; geçenler
de o Liman Lokantası'nda başka bir yemege gittik; orada 
hatırladım tekrar evlendigirniz günü . . .  

Dans/ı bir dügün müydü? 

Tabii dansh oldu . Eşim çok şıktı , güzeldi. 

Damadık diktirmiş miydiniz? 

Ben smokin giymiştim herhalde . . .  
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Hemen Amerika ya mı gittiniz? 

Eve t ,  Liman'daki dügünden sonra Divan Oteli'nde 
kaldık bir gece . . .  Ertesi gün de uçakla Amerika'ya yola 
çıktık. 

Babalarla-lsmeı lnönü ve Ali Solııorik 
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Yeniden Amerika 

Amerika nerden çıktı? Var mıydı hesabınızdıl? 

Hesapta yoktu evlenirken . . .  Şöyle oldu: Ben doçent 
olmuştum. Ankara Fen Fakültesi'nde ders veriyordum. 
Araşurnıa yapmaya devam ediyordum. Bir sömestr !s
tanbul Üniversitesi'nde Feza'yla çalışmıştık ve çok fay
dalı olmuştu. Dönüşte o Istanbul'daki çalışmadan esin
lenerek bir makale yazd1m. Matematikçi Cahit Arf da 
katıldı. 

Sonra sanırım l957'de döndüm Ankara'ya .. . O dö
nem Amerikan Başkanı Eisenhower "Barış için Atom" 
diye bir program ilan etti ve dedi ki : 

"2 .  Dünya Savaşı'nda biz atom bombası attık. Bu su
retle atom enerjisi ilk defa savaşta kullanıldı, ama mak
sat bu değildir. Atom enerjisi barış için kullanılmalı. Bu, 
insanlıga yeni bir ufuk açmıştır. Biz bunda öncülük et
mek, bunu dünyaya anlatmak istiyoruz. Isteyen ülkelere 
nükleer reaktör inşasını ögretecegiz. Bu suretle atom 
enerjisi bundan sonra barışçı maksatlada kullanılacak. 
İsteyenler bize başvursun; firmalarımız onlara bir nük-



Yeniden Amenka 

leer reaktör inşa edecek ve atom enerjisi, barışçı mak
satlada eneıji elde etmek için kullanılacak."  

t ık başvuranların birisi Türk hükümeti oldu . O za
man Menderes Hükümeti vardı Türkiye'de . . .  Onlar he
vesli oldular bu işe ve başvurdular. Amerikalılara "He
men bir nükleer reaktör kuralım," diye öneri yapnlar. O 
zaman Ankara'da konuyla Dışişleri Bakanhgı ilgileni
yordu. Ama onlar işi bilmiyorlardı. Ankara'da olduklan 
için Fen Fakültesi'nden uzman aradılar. Fakülte'de çe
kirdek fizigi bilen Besim Tanyel profesör olmuştu o za
man . . .  Benim iyi arkadaşımdı; Amerika'da beraber ol
muştuk. Zaten daha evvel bir araşnrma için Amerika'da 
bulunmuştu. Onu Dışişleri'ne danışman yaptılar. O da 
onlara dedi ki :  

"Öyle kuru kuruya nükleer reaktör gelmesinden bir 
şey çıkmaz. Çünkü biz bu işi bilmiyoruz. Onu kim ça
hştıracak? Önce bu işi ogretmeleri gerekir. Bu da araş
tırma yapmakla olur. Onun için Türkiye'den araştırma 
yapmasını bilen, isteyen 40 kadar ögretim üyesi bula
lım. Onlan Amerika'ya gönderelim, 2 sene orada nükle
er fizik, kimya, biyoloji konulannda egitim alıp dönsün
ler. Ondan sonra Türkiye'de nükleer reaktör kurulsun 
ve araştırma yapmaya başlayalım. Ancak o zaman fayda
h bir araştırma yapılabilir. "  

Dışişleri Bakanhgımız: bunu kabul etti. Amerikalılar 
önce kabul etmek istemediler; onlar istiyordu ki bir an 
önce gelsin firma; kursun reaktörü ve propaganda etkisi 
hemen ortaya çıksın .  Ama sonunda kabul ettiler ve 
Türkiye'deki üniversitelerden araşturoacılar seçildi. tik 
gidenlerden birisi Feza Gürsey oldu o zaman . . .  Onu 
Amerika'ya gönderdiler ve daha gider gitmez çok önem
li bir araştırma yaptı. Ondan sonra dünyadaki ünü sü
rekli arttı. Bizim fakülteden başkalan da o şekilde gön
derildi. Besim Tanyel programı yürüttügü için gideme-



Anka Kuşu 

di. l ik gidenlerden birisi Adnan Şaplakoglu'ydu. O da 
orada çok yararlı bir araştırma yaptı. lstanbul Üniversi
tesi'nden, başka üniversitelerden, yalnız fizikçi de degil , 

her alanda araştırmacılar gönderildi. Kimyacılardan Ve
dat Enüstün gitti, Bahattin Baysal gitti ve hepsi de yarar
lı araştırmalar yaptılar . 

Sizin gitmenizi istemediler mi? 

ı sene sonunda sıra bana geldi. O arada ben doçent 
olmuştum ve fakültede başlattıgımız teorik fizik prog
ramında ders veriyordum. Fizik mühendisligi başlamış
tı , oradaki master programında derslerden birini ben ve
riyordum, ikinciye başlayacaktım galiba . . .  O ara sıra ba
na geldi. 

Izinli mi gönderiyor/ardı? 

Şöyle yürüyordu iş: Dışişleri Bakanhgı üniversiteye 
"Şu elemanınızı göndermek istiyoruz, izin verin,"  diye 
yazıyor. Fakülte ona ı sene ücretsiz izin veriyor . O da 
gidiyor, programdan para alıyor, araştırma yapıyor ve 
döndügünde tekrar fakültede görevine başlıyor . 

Sıra bana geldiginde Bahattin Baysal da aynı sıra

daydı. Fakülte Kurulu'nda konuşuldu; ona izin verdiler, 

bana izin vermediler. Çünkü bizim bölüm başkanı "Biz 
yeni programa başladık, bırakmayız," dedi. Ama ben ka
rar vermiştim. Tam o ara evlenecegim ve gidecegim. 
Çünkü ben, fakülte izin vermese de gidebiliyordum. 
Yalnız onun cezası vardı, fakülteden beni çıkaracaklar
dı. Yani bu, yeni bir geleceğe atılmak anlamına geliyor
du. Alıştıgım bir şey degildi, ama onu göze almıştım . 
Çünkü Amerika'daki yararlı bir programdı ; araştırma 
yapacagım, yeni bir konuya girecegim, dönüşte o konu-
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da araştırma yapmaya devam edece�im. Benim için ka
çınlmaması gereken bir fırsattı. O yüzden izin çıkma
yınca fakülreden ayrıldım, evlendim ve gittim. 

Fakültede beni .. misafir saydılar" O zamanki tabir 
buydu: .. M isafir saymak. . .  " Yani istifa etmiş saydılar. 
Ben sonuna kadar istifa eLmedim, çünkü niyetim dön
mekti; ama ilişkim kesilmiş oldu. 

Bozuldunuz mu sizi göndermediler diye? 

O zamanki havada hiçbir şeye kızmıyordum. Mut
luydum, evlenmişlim. Amerika'ya gidiyordum. Yeni bir 
araşunna alanına girecektim. Bu mutluluk içinde aldır
madım; kendileri bilir, diye düşündüm. Dönüşte tekrar 
gelece�imi düşünüyordum. Hiç üzerinde durmadım. O 
kadar ki geldi�imde olanlan unutup tekrar onlara 
başvurdum. 

Amerika'ya gidişiniz aynı zamanda halayı oldu her
halde . . .  

Evet, ikisini beraber yaşadık. Amerika'ya giui�imde 
önce Washington'da birkaç gün kaldık. Bu programı yü
rütenlerin bürokratik usulleri gere�i birkaç gün Was
hington'da a�ırlayıp, orada Amerika hakkında bilgi ve
rirler. Tabii gereksiz bir bilgiydi benim için . . .  Daha ev
vel bulunmuştum, ama onlann bürokrasisi de, a�ır bir 
bürokrasidir. Orada birkaç gün kaldık, bize bir şeyler 
ö�rettiler güya . . .  Ondan sonra California'ya gittik. 

Orada nükleer fizik, nükleer reaktör Leorisi ö�ren
dim . Berkeley'deki California Üniversitesi'nin Berkeley 
kampusunda 2-3 ay kadar kaldık . Orada bir derse gir
dim, ama konuyu zaten kitaplardan ö�reniyordum. 
Orada "Ben burada kalmayayım, gene Princeton'a döne-



yim, orada Wigner'le çalışmaya devam edeyim," diye ka
rar verdim süratle. . .  Çünkü Wigner savaş esnasında 
nükleer reaktörler üzerine de çalışmışu. Amerika'nın 
güneyinde, Tennessee Eyaleti'nde Oak Ridge diye yeni 
bir yer kurulmuştu. Oraya gelen fizikçiler, kimyacılar 
için ev ler yapılmıştı ve ufak bir şehir ortaya çıkmıştı. 

Orada nükleer bombanın, atom bombasının esas 
malzemesi olan plütonyumun imali için bir laboratuvar 
kurmuşlardı. Sonra orası araştırma laboratuvarma dö
nüştü ve Wigner orada devam ediyordu. Bu işi biliyor
du , onun için yine onunla beraber çahşayım istedim. 
California'da 2-3 ay kaldıktan sonra tekrar Princeton'a 
gittik ve I sene de orada kaldık Ben, nötron transport 
teorisinde teorik araştırmalar yaptım. 

Eşiniz ne yapıyordu bu arada? 

Eşim bu süreci büyük cesaretle karşıladı. Yeni ev
lendigi bir eşi vardı, yeni bir ülkede, yeni bir ev açtı ve 
hep tek başına yaptı bu işleri . . .  Ufak bir dairede kahyor
duk üniversitenin yanında . . . Orada bütün güçlükleri yen
di. Yemek pişirmesini kendi başına öğrendi. Hatta bir de
fasında yemek pişirirken tencere patladı , havaya uçtu pi
şirdigi yemekler. . .  Ben de içerdeydim, gürültüden ödüm 
koptu, "Ne oluyor?" diye fuladım, ama o gene cesaretle 
devam etti. Çok hoşuma giden bir huyunu orada fark 
ettim: Mesela misafir çağırıyoruz, onlara yemek yapa
cak Bir yemek kitabı vardı Ekrem Muhittin Yeğen'in . . .  
Onu açar, hiç bilmedigi bir yemegi oradan okur v e  onu 
yapardı . Bu benim için büyük bir cesaret ve adeta cüret
ti , yani hiç bilmedigi bir yemeği o akşam ilk defa misafi
re yapmak. .. Genellikle de bunda çok başarı h olurdu. 
Herkes çok çok zevkle yerdi o yemeği . . .  



Yeniden Amerika 

Eylul 1 960-Yeni evliler Amerika'da. 

Herhalde hayatınızın en mudu dönemlerinden bi-
ri . . .  

Evet, çok mutluydum ben . . .  Evlilik hayatı yeni bir 
dönerndi benim için . . .  Evde mutluydum, eşimle mut
luydum. Berkeley'de bulunan Bahattin Baysal'ın Ameri
kalı kimyacı bir arkadaşı ve eşiyle tamştık. Ephraim ve 
Maıy Catsiff çifti . . .  lyi niyetli insaniard ı .  Eşimin ilk ta
nışugı Amerikalılar onlar oldu. Onlarla alıhaplık yaptık. 
Birçok işte, özellikle alışverişte çok yardımcı oldular. 
Sonra Princeton'da daha kolay uyum sa�ladık. Wigner'in 
evine gidip geldik. Eşim, Wigner'in eşiyle tanıştı, onlar 
da yardırncı oldular. Princeton'da daha iyi bir yaşarnı
mız oldu. Gerçi evimiz gene ufaktı; bir evin 2. katmda 
bir dairede oturuyorduk, ama bahçesi vardı evin . . .  Ev 
sahibesiyle de iyi ahbaphk yaptık. 
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Türkiye'den gelenler de vardı degil mi? W kişi git
Inişliniz sanınm . . .  

Evet. Tabii, Türkiye'den doktoradan sonra gelmiş, 
araştırma yapan arkadaşlar da vardı. Onlarla da ahbap
lık euik. Hepsi farklı yerlere gittiler ve hepsi de dönüşte 
başarılı oldu. Nükleer reaktör geldiginde Besim Tanyel'in 
dedigi gibi araştırma yapacak insanlar vardt artık. .. 

B u  sayede o yıl çok verimli oldu. Istanbul Çekme
ce'de kurulan nükleer reakıör, iyi araşurmalar yaptı. 

O programla gidip kasa bir süre kalan çekirdek fi
zikçisi Sait Akpınar kurumun müdürü oldu 

Kimyada Talat Erben önemli araştırmalar yaptı; Tür
kiye'de ve dünyada tanındı. 

O yıllarda Cenevre'de bir atom enerj isi k onferansı 
olmuştu. Oraya Wigner de gitmişti .  Orada yaptığı ko
nuşmaların birinde "Son yıllarda bu a landa önemli ba
şarılar saglayan ülkelerden birisi de Türkiye oldu," diye 
Türkiye'yi övmüştü. 

1 
Oniversiteden müstafi sayılmıştınız. Nasıl geçini-

yordunıız orada? 

Dışişleri Bakanhğı burs veriyordu. 

Fatin Rüştü Zorlu'nun Dışişleri Bakanlıgı dönemin
de aldıgınız bursla geçindiniz yani? 

Evet, Dışişleri Bakanlıgı'nın 40 kişiye verdiği bir 
burstu. Sanıyorum ayda 240 dolar para alıyorduk. Para, 
Amerikalıların bu program için ayırdığı bütçeden verili
yordu. 

Babanızın para göndermesine gerek kalmamışll, öy
le mi? 
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Evet .  Bu gidişimde babamdan para gelmiyordu. Iki 
sene Dışişleri'nden para aldıktan sonra üçüncü sene 
Oak Ridge laboratuvarmda l sene çalıştım ve oradan 
maaş aldım. O parayla daha iyi yaşadık. Orada nükleer 
reaktör teorisi ve onun matematiksel teorisi olan nötron 
transport teorisi konusunda matematiksel araştirmalar 
yaptım. Ondan sonraki çalışmalarım, araştırmalarım , 
yayınlanm o konuda oldu. Türkiye'ye geldikten sonra 
da o konuda çalışmaya devam ettim. Benim için çok fay
dalı oldu. 

Aydıı 240 dolarla geçinebiliyor muydunuz? 

Evet, geçindik. Tabii sadece 240 dolarla de�il . Ka
yınpederim varlıklı bir insandı. Amerika'yla iş ilişkileri 
vardı. O da yardım ediyordu. 



Babaannenin Ölümü ve Rekabet 

Babaanneniz o dönem vefat etti degil mi? 

Evet. büyükannem, biz Amerika'dayken, Istanbul'da 
vefat etmişti. Ben gazetelerden ögrendim. Cenazesinde 
bulunamadı m. 

Önemli biri miydi sizin hayaunızda? 

Evet .  Ben büyükannemi severdim , o da beni sever
di. Yaşama karşı hakimane bir yaklaşımı vardı. Sanırım 
babam da ona çekmişti birçok bakımdan . . .  Siyasal olay
lan çok iyi anlar ve degerlendirirdi. Aynca toplumda 
kadınlarm yeri, erkeklerin yeri, ailenin yeri gibi konu
larda gayet saglıklı fikirleri vardı. Ev içinde saghklı 
yönde etki yapan bir insan rolündeyd i. 

Benim için söyledigi bir sözü hatırlıyorum şimdi . . . 
Çok tuhaf! Zaman geçince insan unutuyor, sonra başka 
bir söz uyduruyor; o bakımdan biraz tereddüdüm var 
ama, benim için, "O merhametlidir," demiş veyahut "O 
hakikaılidir," demiş. Hangisini söylerligini tam hatırla
mıyorum, belki bir yere yazdıysam oradan çıkar, ama 



Hahaannr.nin Ölümü vı.> Rı.>kahı.>t 

ikisinden birini söylemişti. Ikisi aynı anlama çıkıyor as
lında; benim insanlara iyi yaklaştıgımı fark etmiş, onu 
söylemişti . 

Oldukça uzun yaşamıştı. 

Yaşlıydı ama aklı başındaydı ve ailesine çok düş
kündü. Tabii büyük ailelerde çeşitli unsurlar var. Erke
gin ailesi, kadının ailesi, ayrı aileler . . .  Babam, davranış
larında kendi ailesine biraz daha prim verirdi sanırım, 
hep kollardı. Örnegin, lslan bul'dan birisi geldiginde, 
onunla konuşurken o aileden lslanbul'da bulunanları 
sorar, selam gönderirdi. Bizim de onu yapmamızı ister
di . Hatta bir sefer eleştirmişti, "Amcanızı sormadınız ,"  
diye . . .  

Annem de kendi ailesini aynı şekilde korumaya, on
lara yardımcı olmaya çahşırdı. Böyle dogal bir rekabet 
vardı ikisi arasında . . .  Onu fark ederdim. 

Babaanne·torun 



Babaannem Dışında Kimse Babama 
"Sen" Demezdi 

lsmet l nönü annesi Ccvriyc Temelli ilc . . .  

O done m lsmet Paşa ya sald1rılar yogunlaşmıştı. 
Uşak'ta haşıru taş atıldı. Bunlardan nasıl haberdar olu
yordunuz? 

Gazetelerden takip ediyordum. Kendisi mektuplar
da da yazıyordu. 

Kaygılamyor muydunuz? 

Kuşkusuz kaygılanıyordum, ama babamın cesareti
ni biliyordum. Korkmadığını biliyordum. Bunlar bizim 
alışııgımız olaylardı. Başına gelecek şeylerden hiç kork
muyorduk. Bizim kaygımız saglıgıydı. Son yıllarda kal
binden sık sık arıza sesleri geliyordu. O bakımdan üzü-
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lüyorduk. Yaşı dolayısıyla artık dinlenmesi gerektiğini 
düşünüyorduk Kendisine zaman zaman "Artık dinlen
meyccek misiniz?" diye söylediğimiz oluyordu. Bir sefe
rinde babam "Öyle söylüyorsunuz ama, işimi bırakayım 
da evde oturup ö lmeyi mi bekleyeyim," demişti. Onun 
için bir şey yapmamak, ölmeyi beklemek anlamına geli
yordu hakh olarak. . .  Dolayısıyla bırakmadı sonuna ka
dar. . .  Öldügü zaman Senato'daydı biliyorsunuz . . .  

Gerçi ben de şimdi ileri yaşa geldim; aynı şey bana 
da söyleniyor ve ben de şimdi çalışmaya devam etmek 
istiyorum; o da ayrı hikaye . . .  

"Siz" diye mi hitap ediyordunuz babanıza? .. 

Evet, "babacığım" derdik ve "siz" diye hitap eder
dik. "Sen" demezdik babama yanılmıyorsam . . .  

Mektuplarda da 6yle . . .  Bir me sak göstergesi.. . .  

Herhalde . . .  Annerne "sen" derdik mesela, ama ba
bama "siz" derdik. Gerçi "Paşa" filan demezdik; "baba
cığım" derdik 

Babamla yüksek sesle konuşurduk az duydugu 
için . . .  O da samimiyeti azaltıyor, bir resmilik geliriyor 
sanıyorum; yahut da bizde öyle bir intiba uyanıyor. Ta
bii bizi asıl etkileyen, herkesin babama büyük saygı gös
termesiydi. Annem dışında kimse babama "sen" demi
yordu. Hatta annemin de söylediğini pek duymazdık, 
çünkü annem de biz varken "sen" demezdi, "siz" derdi. 
Belki yalnız büyükannem ona .. sen" derdi. 

"Paşacıjım " diye hitap edermiş. 

"Paşacığım" derdi ama onu derken de "Siz dikkat 
edersiniz Paşam" filan derdi. Yani yine "sen" demezdi. 



, 

27 Mayıs Olmasa Daha lyiydi 
� 

Erdal In önü Amerika yıllarında . . .  

27 Mayıs öncesi olaylan izliyor muydunuz orada? 

Evet. Ulus gazetelerinden Türkiye'deki gelişmeleri 
hep izliyordum. Muhalefete iktidarın baskısının anugı
m gazetelerde okuyordum. Hatta o günlerde Amerikan 
gazetelerinde de çıkıyordu bu haberler . . .  

2 7  Mayıs yaklaşnken Türkiye'deki muhalefetin bas
kı altmda oldugu haberleri çogalmca, beni Amerika'daki 
mahalli gazetelerden birisi aradı ve Türkiye'deki duru
mu sordu. Ben de "Baskı yapılıyor, şöyledir böyledir," 
diye, Türkiye'den gelen gazetelerden öğrendiklerimi an
lattım. O da çıktı gazetede . . .  

Sonra "Böyle muhalefet yaptıktan soma, Türkiye'ye 
dönünce acaba beni üniversiteye alacaklar mı? " diye me
rak ettim. 
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27 Mayıs� nasıl haber aldınız? 

Şimdi hatırlamıyorum, ama herhalde radyodan ha
ber aldım. 

Ilk tepkiniz ne oldu? 

tık tepkim, bir rahatlama oldu. Dedigim gibi �Dö
nüşte beni üniversiteye alacaklar mı? " diye bir korkum, 
tereddüdüm vardı; söylediklerimle aleyhinde bulunmuş
tum hükümetin . . .  O bakımdan bir rahatlama oldu. Tabii 
yeni bir durumdu, ne olacagını pek bilmiyorduk. Ama 
durumu öğrendikten sonra bir endişem olmadı. Demok
rasiye dönecektik, döndük; babama yöneltilen suçlama
lar, tehditler onadan kalkacaktı, kalktı. 

Ama babam memnun değildi durumdan . . .  Üzülmüş
tü demokrasiye olanlara . . .  Bir kesinti . . .  O kadar uğraşa
rak, muhalefetin bütün sıkıntılarını gögüsleyerek seçi
me hazırlanırken böyle bir şey olması aslında onun için 
bir şoktu. 

Geçenlerde Erol Agagil anlattı bana; 27 Mayıs'ta 
teğmenmiş. lhtilal olunca Harp Okulu'nun alay kuman
danıyla beraber Mebusevleri'ne, babamın oturdugu eve 
gelmişler. Babamın yanma çıkmışlar. Alay kumandanı 
babama selam vermiş, kim oldugunu söylemiş. Onun 
üzerine babam ona fırsat bırakmadan "Çok kötü bir iş 
yaptınız," demiş. Albay izah etmeye çalışınca da "Çık dı
şarı" demiş. Agagil, "Biz konuşamadan çıktık," diye an
lattı .  Bunu birçok yerde anlatmış , ama pek inanmamış
lar. Dedi ki: "O zaman herkes çok mutluydu , herkes bi
zi kutluyordu. Bir tek lsmel Paşa 'Çok kötü bir iş yaptı
nız' dedi bize . . .  " 

Bunu ben de sonradan fark ettim . 



Anka Ku�u 

Siz bugünden bakınca 27 Mayıs� nasıl değerlendiri
yorsunuz? 

Ben de babam gibi düşünüyorum. Biraz dayanılsay
dı herhalde daha iyi olurdu . Demokrasi yolunda çok 
zorluklardan geçiliyor; o yolu bırakmamak lazım. Bırak
ııgın zaman baştan başlıyorsun çünkü . . .  O bakımdan, 
olmasaydı daha iyi olurdu; ben de o fikirdeyim. Baskı
lar, sıkıntılar oluyor, ama o çerçeveyi bozmamak lazım. 
Eninde sonunda o baskılar geçiyor ve halkın iradesiyle 
daha iyi noktalara geliniyor; ama kesinti yapngınız za
man baştan başlıyorsunuz. Zaman kaybetmekten başka 
bir şey degil . 

2 7 Mayıs'tan hemen sonra geldiniz Ankara ya . . .  Si
yasi h aYB nası/dı? 

Rahat bir hava vardı. Normale dönülmüş, yeni yö
netim kurulmuştu. Arada bir haber gelir giderdi Cemal 
Gürsel'den . . .  Babamla ilişkileri dostçaydı, ama sürekli 
bir ilişki yoktu. 

Babanızla konuştunuz mu 27 Mayıs üzerine? 

Hayır, babamla bu konularda fazla konuşmazdık. 
Zaten geldigimizde olmuş bitmişti. Ama bazı hatırala
nın var: 

O zaman CHP milletvekili Yaşar Özey aile dostu
muzdu. Hamını da annemin iyi dostuydu. lzmir Turgut
lu'dan gelmişlerdi. Çankaya'da omrurlardı . 

Onların büyük oğlu Dündar, ahim yaşındaydı ; ço
cukken oynardık birlikte . . .  O dönem hatırı sayılır bir 
işadamı olmuştu. Kahta'daki devletin petrol kuyusunu 
satın almıştı, oradan petrol çıkarırdı. Dolayısıyla rahat 
bir hali vardı . Ayrıca otomobil bayiligi yapardı Anka-
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ra'da . . .  Neyse, onun küçük oglu, tam 27 Mayıs'ta, nasıl 
olduğu aniaşılamayan bir şekilde öldü. Tabii bir işadamı 
olarak Dündar'ın her tarafla. bu arada iktidarla da ilişki
leri vardı. 27 Mayıs'ta, ihtilalin ilk anlarında, yanında 
oğlu olduğu halde otomobille Çankaya'ya çıkmış. Dö
nerken yolda askerler varmış. "Dur" demişler, durma
mış; onun üzerine bir asker ateş etmiş ve o kurşunla 
otornobilde yanında oturan oğlu ölmüş. 

Tabii bu, büyük bir facia oldu Dündar için . . .  Milli 
Birlikçiler de tam 27 Mayıs günü, böyle bir ölüm hadi
sesi olmasına çok üzüldüler. 

Bu olaya rağmen Dündar'ın Milli Birlikçilerle çok 
iyi ilişkileri oldu. Babası da babamın dostu olduğu için 
bize gelir giderdi . M illi Birlikçilerin yaptıklarından, 
Gürsel'in yapacaklanndan, karakterinden haber verirdi 
baba ma . . .  Babam da, gördüğüm kadar çok itimat etmez
di Gürsel'e ve Milli Birlikçilere . . .  "'Çıkmaz bir yolda ol
duklannı" düşünüyordu. Onun için bir an evvel de
mokrasiye geçmelerini bekliyordu.  

Işte bu arada biliyorsunuz 1 4'ler, özellikle de Tür
keş babama karşı bir tutum almıştı .  "Aman Paşa'yla hiç
bir temas olmasın," havasındaydı ve öyle çabucak de
mokrasiye geçmek taraftan görünmüyordu. Yalnız o 
değil, arkadaşlan da daha genç ve hırslı insanlardı. Elle
rine fırsat geçse, "Şunu yapalım, bunu yapalım," diye 
yıllarca kalmak taraftarı görünüyorlardı. Ama Gürsel ve 
özellikle de Madanoğlu onlan bastırdı ve demokrasiye 
geçme Laraftan olmaya devam ettiler . 

İşte o dönem Dündar'dan epey haber alırdı babam 
ve onun aracı lığıyla askerlere "Bir an evvel demokrasiye 
geçin. Hayale kapılmaym, demokrasi şarttır," diye tel
kinler yapardı. 

Birkaç defa Gürsel'le de konuştu o dönem sanıyo
rum. Bizim evde veya Çankaya'da . . .  
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Evde miydiniz onlar geldiğinde? 

Hayır, yoktum. Babamlar o sıra larda Mebusevle
ri'ndeki kira evinde oLmuyordu. lhtilalden sonra evin 
kapısında asker beklcrdi. Bir subay da babama koruma 
görevi yapardı. Metinler de hemen babamlarm yamnda, 
bizim Mebusevleri'ndeki evimizde oturuyorlardı; korn
şuydular ve sürekli beraberlerdi zaten . . . 

Siz dönflnce o eve mi yerleştiniz? 

EveL, Metin'le kız kardeşim, babamın evine, Çanka
ya'ya çıktılar. Biz kendi evimize yerleştik. 



Çocuğumuz Olmadı 
� 

Amerika hatırası-3 Eylül 1 960 

Eşiniz çalışıyor mu? 

Eşim çalışmıyordu. Evi degiştirmeye, yerleştirmeye 
çalışıyordu. Mutfak  biraz ufaktı, onu büyüttü. Ameri
ka'dan bir müzik seti, buzdolabı ve fırın dışında eşya ge
tirmemiştik. Ankara'da bir mobilyacıya ev eşyası siparişi 
verdik. Eşyamızın gelmesi birkaç ay sürdü. O arada ak
şam yemeklerinde genellikle Çankaya'da oluyorduk. 
Eşyalar ilk geldiginde biraz hayal kırıklıgına ugradık . 
Pek hoşumuza gitmedi, ama sonra alıştık ve çok zevkli 
zamanlar yaşadık o evde . . .  

Esinizle babanızın ve annenizin ilişkisi nasıldı? 

Iyiydi. Eşi m saygılıydı annem e, babama karşı . . .  An
nem bizim işimize karışınama konusunda çok dikkat-
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liydi. Eşim yardım isterse yardım ederdi yoksa kanş
mazdı. Eşimle aralarında hiç sürtüşme olmadı. 

Hiç çocuk sahibi olmayı düşünmediniz mi? 

Çocugumuz olmadı. Önce olacak diye bekliyorduk, 
olmayınca doktorla konuştuk, kusurun bende oldugu 
anlaşıldı. Ben küçükken galiba bir kabakulak geçirmiş
tim. Ondan kalan bir anza olarak çocugum olmadıgı an
laşıldı. Önce tam ümitsiz olmadı doktorlar, ugraştılar 
biraz, binakım haplar aldımsa da faydası olmadı Ama 
üzerinde durmadık, üzülmedik 



ODTÜ Yılları 

ODTÜ Fen Fakültesi'nde (sagdan ikinci) 
"Teorik Fizik bölümiınün başına geçirdiler beni ... ve ilk iş olarak 

bölüme ögreum üyesı aramaya başladım" 

Eski liniversitenize mi başvurdunuz yeniden? 

Evet, Fen Fakültesi'ne müracaat ettim, fakat o arada 
benim Fakülte'deki arkadaşlarım, yeni açılan Orta Dogu 
Teknik Üniversitesi'ne geçmişlerdi. Adnan Şaplakoglu, 
Bahattin Baysal, Cengiz Uluçay benim Fen Fakültesi'nde 
\·enilikler yapmak için beraber ugraştıgım matematikçi 
arkadaşlanmdı. "Fen Fakültesi'nde yeni bir şey olmadı
gmı biliyorsun. Ancak burada yapılabilir," dediler. Beni 
ıkna ettiler. Onların ODTÜ'ye geçmiş olması da beni et
ki ledi. Ben de oraya geçmeye karar verdim. Fen Fakül
tesi'ne yapugım müracaatı geri aldım ve Orta Dogu Tek
nik Üniversitesi'nde göreve başladtm. 



ODTÜ henüz "haraka "daydı. Biraz o donemin ha
vasım anlatır mısmız? 

Yeni kurulmuş, iddiah bir üniversiteydi. Birleşmiş 
Milletler'den bir yardım almışlardı . Galiba önce Mimar
lık kurulmuştu, Mühendislik Fakültesi, Fen Edebiyat 
Fakültesi, ldari Bilimler Fakültesi de hemen peşinden 
kuruldu. Henüz yerleşkesi yoktu. Kurucular o zaman 
Ankara'nın sakin bir yerinde, Eskişehir yolu üzerinde 
tepeye doğru giden büyük bir arazi almışlardı. O arazi
nin tepelerinde bir yeni yerleşke yapmayı düşünüyor
lardı. Ama sonra bunu çok pahalı buldular ve tepeye 
çıkmadan , böyle ovaya benzer düzgün yamaçta binalar 
kuruldu. Ben girdigirnde daha binalar yoktu. Mimarlık 
Fakültesi'ne başlıyorlardı sanıyorum. Büyük Millet Mec
lisi'nin yanında, Meclis'e ait bir müştemilat binasında 
ders yapılıyordu. Odam da oradaydı. Ben orada ders 
vermeye başladım. 

Orta Doğu Teknik Üniversitesi'nin bir başka özelliği 
Ingilizce öğretim yapmasıydı. Bu da çok yadırgadığım bir 
konuydu. Daha evvel Ankara Üniversitesi Fen Fakülte
si'nde ders vermiştim, istanbul'daki Fen Fakültesi'nde 
de seminerler yapmıştım, ama hep Türkçe anlatıyor
dum. ingilizce anlatmak tuhafıma gitti, gülünç geldi. 

Neden? 

Öğrenciler Türk'tü . Onlar ingilizce dinleyecekler; 
ne kadar anlayacaklar, belli değildi. Ama üniversitenin 
usulü buydu . Üniversitenin kurucuları Amerika'da öğ
retim görmüş ve empatiyle iş yapan insanlardı. Galiba 
bazıları kolej mezunuydu, onun için lngilizceyi yadır
gamıyorlardı. 

Ingilizce sadece öğretim dili olmakla kalmıyordu; 
idari dil de lngilizceydi .  O daha da komikti tabii . . .  ldari 



ODTÜ Yıllari 

yazışmalar ve konuşmalar da Ingilizce oluyordu. Tur
han Feyzioglu rektör olunca onları düzeltti. Idari ko
nuşmalar Türkçe oldu, ama ögretim dili Ingilizce olma
ya devam etti . 

Sonradan anladım ki ögretim üyeleri bakımından 
yapılan şey, matematik, kimya, fizik her neyse konuyu 
anlatmak, hem de Ingilizce dersi vermekti. Yani ikisini 
beraber yapıyordu k. Öylece kendimi razı ettim bu işe . . .  

Anlıyor muydu ögrenciler? 

Her şeyj anlamıyorlardı, ama tekrar ederek ve ara 
sıra Türkçe konuşarak anlatıyorduk . Hatta sanırım ba
bamın da pek hoşuna gitmedi bu iş . . .  

Yadırgadığımız başka bir şey de Arnerikah kurucu
larm ve Amerikalı rektörün sanki üniversite kavramını, 
üniversite eğitimini Türkiye'ye öğretecekmiş gibi bir 
havaları olmasıydı. Ben ve arkadaşlarım buna karşı çıka
yorduk Biz yıllardır üniversitede ders veriyorduk ve üni
versitenin ne oldugunu biliyorduk. Başlangıçtaki sür
tüşme konulan bunlardı. Ama bunların hepsi geçti son
ra . . .  Üniversiteyi kuranlar da anladılar ki, Türkiye'de bu 
işi bilenler var ve rahat bıraktılar bizi . . .  Böylece geliş
meye başladı üniversite . . .  Bürokratik engeller oldukça 
azdı. Mütevelli Heyeti'ne bağlı, kendine özgü bir sistemi 
vardı. Dolayısıyla değerl i  bir ögretim üyesi bulunca, onu 
almak için Mütevel li Heyeti'yle konuşmak yeterli olu
yordu. 

BiMlarlhn once "haraka nlar varmış galih:ı . . .  

Tabii Meclis'teki müştemilat binasını bırakıp d a  yer
leşkeye geçtiğimizde henüz bina yoktu: barakalarda ça
lışıyorduk ve yıllarca da sürdü o . . .  Fen Edebiyat Fakül-
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lesi'nin inşa edilmesi 4-5 sene sürdü. O sürede ben hep 
barakada oturdum. 

C ok konforlu bir yer degildi herhalde . . .  

Değildi , ama zorlugu da yoktu. Mesele konfor de
ğildi; mesele, çahşabilmekti ve rahat çalışıyordum. Di
ğer dersler barakada veriliyordu. Mimarlık binası yapıl
dıktan sonra bazı dersleri orada vermeye başladık. Öğ
renciler de iyiydi. 

Daha evvel Fizik Bölümü vardı , ama Fen Fakülte
si'nden gelen arkadaşlarım ben de geçince Teorik Fizik 
Bölümü'nü kurdular. Ben teorik fizikçiydim; beni onun 
başına geçirdiler. Böylece daha özgür bir şekilde çahşa
biliyordum. 

Tabii ilk iş olarak ben de o bölüme öğretim üyesi 
aramaya başladım. Teorik fizikte en tanınmış öğretim 
üyemiz Feza Gürsey idi. İstanbul Üniversitesi'nden me
zun olduktan sonra Ingiltere'de doktora yapmıştı. Sonra 
1 957'de, benden evvel a tom enerjisinden yararlanma 
programıyla Amerika'ya gitmişti. New York'un kuze
yinde Long Isiand'da Brookhaven'dc en ileri araştırma
ların yapıldığı , hem laboratuvarı hem teorik kısmı olan 
bir araştuma enstitüsü vardır; orada kısa sürede önemli 
araştırmalar yaptı . Zamanın en önemli, en tanınmış fi
zikçilerinden İsviçreli Pauli, N o bel ödülü almış bir fi
zikçiydi. Feza'nın araştınnalanyla ilgilendi ve iyi dost 
oldular; Feza'yı çok takdir etti, önünü açtı ve Feza, par
çacık fiziğinde dünyanın en ünlülerden birisi oldu. Son
ra Princeton'daki Araştırma Enstitüsü'ne geçti . 

Türkiye'yi severdi Feza . . .  Babasını erken kaybetmiş
ti ama kimya profesörü olan annesi hayattaydı . Fizikçi 
bir Türk hanımıyla evliydi . Türkiye'ye gelmeyi düşünü
yordu. Ben de onu Orta Dogu Teknik Üniversitesi'ne 
çağırdım. Tabii kolay kabul etmedi . Ankara'ya çagırdık. 
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Geldi. Amerikalı rektör gitmiş, önce Turhan Feyzioglu,  
sonra Kemal Kurdaş rektör olmuştu. Kurdaş'la görüştü . 
Önce danışman olarak geldi . Ve tabii büyük bir hamle 
getirdi Teorik Fizik Bölümü'ne . . .  Bizimki, Türkiye'nin 
en iyi teorik fizik bölümü oldu derhaL . .  Fransa'da oku
muş bir teorik fizikçi olan Burhan Cahit Ünal, Ankara 
Fen Fakültesi'ne gelmişti, ama bize de geliyordu. Feza 
Gürsey geldikten sonra, Fransa'da doktora yapmış Feri t 
Öktem diye başka bir genç arkadaş da bize katıldı. Do
layısıyla ODTÜ Fizik, en degerli fizikçilerin bulunduğu 
bir bölüm haline geldi . 

Tabii Feza'nın kendisi başlı başına bir deha ve başlı 
başına bir dünya idi. Batı Avrupa'da, Amerika'da pek çok 
tanıdıgı vardı; onlar gelip gidiyorlardı . Bu suretle Fizik 
Bölümü, l .  sınıf bir bölüm haline geldi hemen . . .  

1960 sonbabannda 27 Mayısçı/ar bir tasfiye yapular 
universitede . . .  147 oğredm üyesini uzaklaştırdılar uni
versiteden . . .  

Evet, ona babarn çok kızmıştı. Sonra onların geri 
alınması için ugraştı ve geri alma olanagı dogdu. Birço
gu geri döndüler. 

27 Mayısçılar o dönem, iyi niyetle belki, ama birçok 
yanlış işler yaptılar. Örnegin Ra tip Berker'i 1 4Tler içine 
koymuşlardı. Ra tip Berker Istanbul Teknik Üniversite
si'nin en ünlü mekanik hocalarından biriydi ; agabeyi
min de hacası olmuştu. Vaktiyle Fransa'da doktora yap
mış, araştırmalar yapan degerli bir bilim insanıydı. Şim
di oglu N ihat Berker gene ünlü bir fizikçi Türkiye'de . . .  
Onun tasfiyesi hiç olmayacak bir şeydi mesela; hiçbir 
şekilde izah edilemezdi. Anlaşılan 27 Mayısçılar, genç 
oldukları için, bazı genç ögretim üyeleriyle temas kur
dular. Onlar da "Baştakiler gitsin, biz onların yerine ge-
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çelim," diye böyle yanlış bilgiler verdiler. Böyle birtakım 
degerli insanlan da ayırdılar. 

Babamın doktorlugunu yapan Zafer Paykoç'u da 
ayırmışlardı galiba . . .  lyi doktor olduguna inandıgı bir 
insanın haksız yere ayniması da babamı çok etkileyen 
bir şeydi tabii. .  

Üniversitenin bir tepkisi olmadı mı? 

Oldu. Ankara Üniversitesi'nde, İstanbul Üniversite
si'nde rektörler istifa ettiler. Turhan Feyzioglu ODTÜ'ye 
yeni rekLör olmuştu. Önce biraz bekledi. "Ayrıhrsam 
Birleşmiş Milletler'le anlaşma zora girer," filan gibi bir 
şeyler düşündü, ama sonra baktı ki olmuyor, o da istifa 
etti. Sanıyorum en son istifa eden rektör o oldu. 

Üniversite yönetimleri tepki gösterdi göstermesine, 
ama Milli Birlikçiler dinlemiyordu. Hepsi aynı derecede 
kararlı degildi belki .  . .  ODTÜ Mütevelli Heyeli'nde de 
Milli Birlikçi Sami Küçük vardı, ama o, üniversitelere 
daha anlayış gösteriyordu. Mütevelli Heyeti'nde olumlu 
işler yaptı. Teorik Fizik Bölümü'nde yaptıklanmızı ken
disine anlatmıştım ve hep destekledi. 

Üniversitedeki hava 118Sıldı? Politize olmuş muydu 
öJrenciler? 

Evet, üniversiteye solcu ögrenciler hakim oldular. 
Nasıl oldu bilmiyorum. Üniversitenin kuruluşunda Ame
rikan yardımı filan oldugu için kamuoyunda "ODTÜ'de 
Amerikan havası var," gibi bir izlenim doğmuştu. Sanı
rım ona bir tepki olarak genç, militan ögrenciler, tam 
Amerikan aleyhtarı bir havaya girdiler ve solculuklarını 
öyle göstermeye başladılar. Onlar bayağı politizeydi. An
kara'da Siyasal Bilgiler'dekilerle, lstanbul'dakilerlc temas 
ediyorlardı. Ama eylem yoktu henüz, sakindi. 



Idamlar Dönemi 

Ekonomik durumunuz dıizeldi mi ODTÜ'ye geçin
ce? 

Evet, bu da benim Orta Dogu Teknik Üniversite
si'ne geçmemde önemli bir nedendi. Ankara Fen Fakül
tesi'nde kalsaydım alacağım ücret, yeni evli bir insanın 
ev kurması için yetecek miktarda değildi, ama ODTÜ'ye 
geçince rahat yaşama imkanı buldum. Bayağı fark vardı 
arada . . .  Tabii güvenliği yoktu. Ama genç insanlar gü
venliğe aldırmıyor pek, gelecegi düşünmüyor. 

Siyasi dunım nasıldı? 

27 Mayıs'tan sonraki seçimden Adalet Partisi ço
ğunlukla çıktı. Fakat iktidarı onlara bırakmadılar. CHP 
ve Yeni Türkiye Partisi koalisyon kurd u. Koalisyon ku
rulmadan önceki günlerde, "Ne olacak? Kan dökülme
den iktidar nasıl sivillere devredilecek? " diye gergin bir 
hava vardı. Hatta hatırlarırn, bir akşam Metin "Bitti bu 
iş artık , demokrasi gitti. Artık dönüş yolu yok," hava
sında çok umutsuz bir konuşma yapmıştı. Sonra Cum
hurbaşkanı Gürsel oldu, o suretle askerler rahatladdar. 
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Babanız da başhakan oldu. 

Evet. Ama babam, Gürsel'in baskısıyla kabul etti baş
bakanlıgı . . .  Onu hatırlıyorum. O zaman biz de komşuy
duk babamlar la, yemeğe gi tmişlik onlara . . .  Akşam Me
busevleri'nde otururken babam Feyzioglu'yla geldi. Fey
zioglu "Mesele halloldu. Paşa başbakan oluyor," dedi. 

Idamlar sürecinde hiç konuştunuz mu habanızla? 

Başından beri babam "ldam olmasın," taraftanydı . 
Bunu da birçok kimseye söylemişti. "Geçmişte bunları 
yaşadık, siyasette idam olmamalı . Kamuoyunun takdir
leri ,  degerieri çok değişir. Bugün idam ettiğiniz insan, 
yarın kahraman olur. Siyasette bunlar yanlış şeylerdir. 
Olaylan kendi seyrine bırakmalı. Cezalandırmak idamla 
olmaz," diye inanıp söylüyordu. Son günlerde de bir mek
tup yazdı Gürsel'e, " ldam olmasın," diye . . .  Bayan Men
deres de o dönem babama gelip uğraşmasını rica etti. 
Babam ,tekrar konuştu Gürsel'le,  ama dinieremedi ve 
çok üzüldü. Ben de üzülrnüştüm çok , olmayacak bir 
şeydi. 

Menderes aleyhtan bir hava var mıydı sizin çevre
nizdel 

Bizim çevremizde herkes müteessirdi idamlardan; 
"Oh olmuş," diyen kimseyi görmedim. 

Polatkan/ar da Mebusevleri'nde oturuyordu galiba . . .  

Evet .  Onlar bizim komşulanmızdı. Bir ilişkimiz ol
madı. Herhalde bize, babama çok kızıyorlardı. Ama ku
surumuz yoktu . Babam üzüldü ve olmasın diye çok ug
raştı, onu gayet iyi hatırlıyorum, ama dinletemedi. Ba-
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barnın bütün telaşı, bir an önce demokrasiye dönmekti. 
Hatta rahmetli Gürsel babamla konuştuktan sonra "'Ger
değe girecek bir damat adayı gibi heyecanlı gördüm 
kendisini," gibi bir şey söylemişti; gülünç bir yaklaşım
dı, ama herhalde iyi niyetle böyle söylemişti. 

Babam Dündar'la konuşurken eleştirirdi Gürsel'in 
davranışlarını. . . Dündar çok inanıyordu Gürsel'e, "Çok 
iyi niyetli Paşam, yürekten yönetmek istiyor," diye anla
tıyordu. Babam da bir seferinde "En zor şey insanlan, 
gerçekten hizmel yolunda olduğuna inandırmaktır," gi· 
bi bir şey söylemişti. Ama ilişkileri başbakanken de dü
rüst bir şekilde devam etti. 



Üniversitede Hakkımızı Savunduk 

Erdal lnönü Fen Fakültesi önünde (en solda) 
"Kuruluş dönemi ODTÜ'nün çok dagdagah bir dönemiydift 

Size done/im. Üniversitede huzurlu muydunuz? 

Üniversitede teorik fizik bölümünü geliştirmeye de
vam ediyordum. Araştırınayı da kesmedim, devam ettim. 
Yüksek lisans ve doklora ögrencilerim vardı. Bu arada 
idari görevim de devam etti .  Teorik Fizik Bölüm Başka
nı'ydım. 

Kuruluş dönemi , Orta Do�u Teknik Üniversite
si'nin çok da�dagalı bir dönemiydi . Iddialı bir üniversi
te, iddialı ögretim üyeleri ve dekanlar . . .  Mühendislik 
Fakültesi Dekanı rahmetli Mustafa Parlar'dı. Idari I lim
ler'le Mühendislik Fakültesi'nin arası iyi değildi .  Musta
fa Parlar, Mühendislik'i üniversitenin başlıca fakültesi, 
kendisini de üniversitenin yegane elemanı gibi görüyor-
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du. Egemen tavırlar takınınayı ve o nüfuzunu artırmayı 
çok severdi . Mühendislik önemli bir fakülte oldugu için 
üniversitede istediğini yapurma hevesindeydi. 

Biz de ona karşı çıkıyorduk. Fen Fakültesi'ni daha 
önemli görüyorduk. 'Temel bilimler, her şeyin temeli,"  
falan diyorduk. Bu çekişmeler oldukça sıkıcı ve gergin 
oluyordu. 

Bir ara üniversitenin kapatılması da söz konusu ol
du. ODTÜ'yü Menderes'in büyük desteğiyle kuran işa
damlan, yeni gelen idare tarafından fazla aristokrat ve 
kapitalist gibi göründüler. Onun için "Üniversiteyi ka
patacaklar ," gibi sözler geç ti, ama sonra vazgeçtiler. 

Sık sık rektör degi$iyordu. 

Evel .  Turan Feyzioğlu aslında kalmak istiyordu , 
memnundu üniversiteden . . .  Yönetici olarak usulleri 
koymakta, uygulamakta çok usta bir insandı,  severek 
yapardı bunu, ama l 47'ler olayı olunca, ona tepki ola
rak istifa etmesi gerekti; pek istemeyerek ayrıldı. 

O istifa edince Seha Meray'ı seçti Mütevelli Heyeti . . .  
Seha Meray d a  Siyasal Bilgiler Fakültesi'ndendi. Türki
ye'deki üniversite havasını bilen bir insan olarak seçildi. 
O da çok iyi, çok kibar bir insandı ve çok iyi bir bilim 
insanıydı ;  fakat fazla nazik kaldı. Zavallı; üniversitenin 
fakülteleri arasındaki sürtüşmeli havada ortada kaldı. 
Mustafa Parlar bir taraftan, biz bir taraftan bastmyor
duk. ldari Bilimler bir yandan bastınyordu. Hepsi dişli , 
mücadeleyi seven insanlardı. Biz o kadar mücadeleci 
değildik ama biz de hakkımızı savunuyorduk. Sonunda 
Seha Meray sinirden çalışamaz hale geldi ve istifa etti. 

Ondan sonra bir süre rektör aradılar. Ve Maliye Ba
kanlığı yapan Kemal Kurdaş'ı rektör seçtiler. Önce biraz 
tuhafımıza gitti; "Bir Maliye Bakanı, ne anlar üniversite-
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den?" diye, ama süratle imibak etli ve Kurdaş'm yapıcı ,  
yaratıcı tarafı çok faydalı oldu üniversiteye. . .  Otoriter 
bir insandı Kurdaş; Seha Meray gibi değildi; süratle ha
kim oldu. Fakülteler arasmdaki çekişmeleri basurdı. 
Üniversiteyi normal havasına soktu. Zaten herkes yeni 
şeyler yapmak istiyordu. Ben de ilk günler gittim kendi
sine teorik fiziği anlamm, Feza Gürsey'i tanıştırdım 
Çok hoşlandı ve bizi hep destekledi ondan sonra . . .  
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Turgut Özal'la Aramız lyiydi 
� 

TÜBITAK'ın kuruluş doneminde 

O dönem Turgut Özal da ODTO'deydi? Tanışnuş 
m1ydınız? 

Tabii lanıştım o zaman . . .  Ders veriyordu Mühendis
lik Fakültesi'nde. Aramtz iyiydi, bir iki defa konuştuk. 



Anka Kuşu 

Nasıl bir izienim hırakmıştı sizde? 

O zaman üniversitenin havasına uyrnuştu. O da cü
retli, gelişrnek isteyen bir insan havasındaydı. Yenilikle
re açıktı. 

Nasıl t.anışıp konuştunuz? 

O dönem ben Türkiye Bilimsel ve Teknik Araştırma 
Kurumu için bir girişim yapnm. Milli Birlik Kamile
si'nden Sami Küçük,  ODTÜ Mütevelli Heyeti üyesiydi. 
Bir akşam beni, kimya profesörü Bahattin Baysal'ı ve 
matematikçi Dekan Cengiz Uluçay'ı çagırdı . "Araştırma
ları desteklemek için yeni bir kurum kurmak istiyoruz, 
nasıl yapalım?" diye sordu. Onun ak h nda bir akademi 
vardı, ama ben daha önce kendisine "Akademi iyi olur, 
ama akademiden önce bir araştırma kurumu olması da
ha iyi olur," demiştim. Başlangıçta, 17 .  yüzyılda mesela, 
akademiler araştırınayı destekleyen kuruluşlardı, ama 
zamanJa, özellikle 2. Dünya Savaşı'nda, radara , atom 
bombasına vs. bilimsel araşurmalarm yapngı katkılar, bu 
çalışmalann sadece bilim adamianna bırakılmaması, dev
letin güvendigi bir kurum aracılıgıyla desteklenmesi ge
rektigini ortaya koydu. Bunun üzerine Amerika'da, lngil
tere'de, Fransa'da ve giderek bütün Batı Avrupa ülkele
rinde, lskandinav ülkelerinde, Norveç'te, lsveç'te devletin 
kurdugu yeni araştırma kurumları çıktı ortaya . . .  Bunlar 
araştırmaya para ayınyorlar. Akademiler ise daha çok 
mevcut kurumları koordine etme işini yapıyorlar. 

Sami Küçük'e bunları anlatıp "Biz de onları örnek 
alalım, bize asıl gerekli olan bu . . .  Devlet araştırmaya pa
ra verir, bu kurum da yapar," dedim. Cengiz Bey daha 
çok akademi istiyordu, ama o da sesini çıkarmadı, taraf
tar göründü. Bahattin destekledi. Sami Küçük hemen ka
bul etti ve önayak oldu. Önce üniversitelerden büyük bir 
komisyon kurdu. O komisyon, kendi içinden daha ufak 
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Turgut 6za/1a Aramız Iyiydi 

bir komisyon seçti. Komisyonda Cahit Arrın başkanh· 
gmda biz vardık. Yasayı hazırladık O hazırl ık sırasında 
da Devlet Planlama Teşkilatı'na bir damşmak istedik 

Ve Özal'la tanıştınız .. . 

Evet, Devlet Planlama Teşkilatı'nda o zaman degerli 
insanlar vardı. Amerika'da okuyup gelmişlerdi. Turgut 
Özal da onlardan biriydi. Orada çalışıyordu; zannediyo· 
rum askerlik de yapıyordu aynı zamanda . . .  Yasayı hazır
larken "Bu işleri bilir ," diye Turgut Özal'la da birkaç kez 
konuştuk. Bürokratik engelleri kaldırma konusunda yar
dım istedik . Bizi çok destekledi Özal; gayet cüretkar bir 
şekilde, "Şu şu maddelerden muafiyet koyun," dedi. 

Korkut Özal1a da t3mşıyor muydunuz? 

Evet, Korkut Özal'la da o zaman ODTÜ'de tanışuk. 
Hidrolik bölümünde bir Alman profesôrün başyardım
cı.sı olarak uzun yıllar çalıştı . 

Sizde nasıl bir izienim bırakmış/ardı? 

Olumlu bir izienim bırakmışlardı. lkisi de cüretli, 
çalışkan, bir şeyler yapmak isteyen insanlar havasınday
dılar. Halk Partisi'ne pek taraftar degillerdi sezdigim 
kadarıyla. Babamı eleştirdikleri olurdu, ama yapılanları 
da desteklemişlerdi . 

"Takunyalı biraderler" diye tanınırlannış. 

Başlangıçta onu bilmiyordum , o hava sonradan,  
Turgut Özal Planlama Müsteşarı olacagı sıra ortaya çık
tı. "Planlama'da öyle bir grup var," dendi O müsteşar 
olduktan sonra da devam etti. 



22 Şubat'ta 
� 

22 Şubat'ta Harbiye isyana Jcalkıştıgında siz ODTÜ'
deydiniz? 

Evet, o zamanlar gergin bir hava vardı. Basında da 
"Demokrasiye dönmekten pek bir şey kazanmadık Mec
lis'te faydalı görüşmeler olmuyor . Hükümet çok yavaş 
çalışıyor," havası vardı. Askeri arar gibiydHer . 

1961 Anayasası olumlu bir hava yaralmamış mıydı? 

1 961 Anayasası tabii referandumla, kamuoyunun 
destegiyle çıktı, ama onun getirdigi i lerleme, daha pek 
anlaşılmamıştı. Çok liberal bir anayasaydı. Birçok ku
ruma rahat çalışma olanagı saglıyordu ama onun dege
rini henılz takdir edemiyorduk. Pek rahat, olumlu bir 
hava yoktu. Babamın yaşlı bir başbakan olarak yavaş iş 
gördügü havası vardı .  

22 Şubat bu havada oldu . Ve bu olay, durumu biraz 
degişlirdi. Kamuoyunda 27 Mayıs'ın bir an evvel ülke
nin sorunlarına çare getirmesi beklentisi gerçekleşme
yince, genç subaylarda "Bu olmadı, daha ileri gidelim," 



22 5ubat'ta 

havası seziliyordu. "Gene bir şey yapacaklar," diye söy
leniyordu. Basında da demokrasiyi çok destekleyen ya
zılar çıkmıyordu . Daha ziyade bir beklenti havası vardı 
diye hatırlıyorum. 

lşte o ortamda, bir akşam ben yine Meclis' teki m1iş
temilat binasında çalışıyordum. Odama Bahattin gelmiş
ti., konuşuyorduk . "Hadi çıkahm artık," derken pence
reden bakum. Harp Okulu bahçesinin girişi görünüyor
du. Orada bir tank gördüm. "Aaa orada bir tank var. Bu 
nedir acaba? Hadi gidip bakalım," dedim. Bahattin'le be
raber çıktık. Benim arabaya bindik. 

Şehre dogru gidecegime, tersine, yukarı dogru git
tim. Harp Okulu'nun bahçesinin önünden geçerken o 
tankın önündeki silahlı 2-3 Harbiyeli öğrenci durdurdu . 
Içlerinden bir tanesi, 

"Nereye gidiyorsunuz?" dedi. 
"Eve gidiyorum," dedim. Kim olduğumu söyledim . 
"Hadi gidin ! Babamza söyleyin, bu duruma bir çare 

bulsun," dedi. 
O zaman anladım ki yapılan işten pek memnun de

ğiller. Ama dediğim gibi, basında "Bu işler yürürnüyor, 
siz gençler kendinizi gösterin, bir şeyler yapın," havası 
vardı . Bu havaya kendilerini kaptırmışlardı. 

Gidip söylediniz mi babanıza? 

Evet, önce eve, Mebusevleri'ne giuim. Sonra ne ol
duğunu merak edip Çankaya'ya gittik . Orada gördüm 
babamı. . .  Bunu da söyledim. Babam sesini çıkarmadı. 
Daha sonra da Hava Kuvvetleri'ne gitt i. 

Siz Pembe Köşk'te haber beklediniz? 

Evet, biz Çankaya'da oturduk bekledik 
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Çok endişe/endiniz mi?. 

Tabii .  N e  oldugunu pek bilmiyorduk, biraz endişey
le bekledik Ama çok da korkmadık Babama güveni
yorduk. Babam o gece gelmedi eve . . .  Orada kaldı. . .  

Jadyoda konuşmuştu o gece . . .  Dinlediniz mi? 

Evet, "Ülkenin gözbebegi evlatlanmızı kandırdılar. 
Olmayacak bir şeye giriştiler. Bu işi bırakın," gibi bir 
konuşma yaptı . "Evlatları" sözünü hatırlıyorum. Sonra
dan ögrendik ki bir ortak tanıdıkları aracılıgıyla babam
la temasa geçmek istemiş Talat Aydemir. . .  

Ekrem Alican . . .  

Evet. O,  Aydemir'in akrabasıydı. Onun aracılıgıyla 
birtakım isteklerini iletmiş Aydemir . . .  Babam onların 
hepsini bir tarafa bırakıp kesin karannı söylemiş: "Kim
seye zarn.r vermeden bu işten dönerseniz ben de sizi Di
van-ı Harbe vermem, ama hepinizi emekli ederim," de
miş. Tabii onlar kabul etmemişler. Fakat babam aldır
mamış. O dönem silahlı güç olarak yalnız onlar vardı 
Ankara'da . . .  Ötekiler başka yerlere gitmişler. Onun için 
eger hücum etselerdi , egemen olabllirlerdi. Ama babam 
"Olmaz, birkaç çapulcuya ülkeyi teslim edemeyiz," de
miş. Onun meşhur bir sözü vardı; "Sabah erken kalkan 
çapulcu, ülkeye hakim olamaz" diye . . .  Orada demiş ki: 
"lsyancı subaylara sert tedbir alalım. Kapıları tutun, si
lahlarınızı çeki n, gelirlerse biz de vuruşuruz. "  

Siz bunlan babanızdım mı dinledinizi 

Sabah, Turhan Feyzioglu anlatmıştı .  Babamın ta
vırlarına çok hayran olmuştu. "Bize cesaret verdi .  'Ge-
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lirlerse vuruşuruz, teslim o lmayız' diye yol gösterdi," 
demişti. 

Cevap beklederken babam "Ben dinlenecegim" de
miş, oradaki bir sedire uzanmış, uyumuş. Birkaç saat 
sonra "Kabul ettiler, çekiliyorlar," diye haber gelmiş. 
Babam da "Mesele kalmadı," diye gülmüş. Sabahleyin 
eve döndüler sonra . . .  

Tabii babam bu hareketi durdurunca artık o ,  "lş 
yapılmıyor" havası ortadan kalktı. 

Arkasından da 21 Mayıs ihtilal teşebbüsü geldi 

Evet, ama o zaman ona Genelkurmay müdahale etti 
ve durdurdu. Orada babamın rolü sadece seyretmek ol
du. 

johnson mektubuna dair bir anınız var mı? 

O mektup, Kıbns olaylan esnasında geldi. Kıb
rıs' taki Türklere hücumları anmıştı Rumların . . .  Kuzeye 
sıkışmış durumdaydılar. Bir müdahale gerekiyordu. Çı
karma olacak gibi bir hava vardı, hazırlıklar yapılıyor
du. Işte o aralık mektup geldi johnson'dan . . .  "Siz çı
karma yaparsanız ve Ruslar müdahale ederse, biz mütte
fik olmamıza rağmen size yardım edemeyiz," gibi ters 
bir şeydi, yani olmayacak bir şeydi. Babam üzüldü tabii; 
cevap verdi , fakat aldırmadı . Ama o mektup, çıkarma
nın olmamasında rol oynadı sanıyorum. 

Babanızda Ameri� 'ya karşı bir kızgınlık, bir hayal 
kınklıgı yarattı mı mektup? 

Muhakkak bir hayal kırıkhgı oldu ama Türk dış po
lüikasında bir değişiklik yapmadı. 



Sovyetler Birliği'nde . . .  

� 

Erdal lnönü Rus fizikçileele 
En solda Feza Gürsey, sagdan ikinci Meral Serdaroglu . . .  

"Dllnya yeniden kurulur, Türkiye de yerini alır, " 
s6zünü o d"nem söylemişti ve ardından da Dışişleri Ba
kam'nı Moskova'ya göndennişti. 

Evet onu söyledi ve ondan sonra Moskova ile ilişki
lerimiz daha arttı sanırım . . .  

Biz de o günlerde Rusya'ya bir seyahat yaptık. Sov
yet Bilimler Akademisi'nin davetiisi olarak ben ve Istan
bul Üniversitesi'nden fizik Profesörü Sait Akpınar, l O  
günlügüne Moskova v e  Leningrad'a gittik. Bilimsel ku
rumlan ziyaret ettik . Tabii çok faydalı oldu. 

O gezide bize yardımcı olan, Türkçe bilen bir milı
mandar vardı. O, Stalin'in Türkiye'den toprak isteyerek 
yanlış bir iş yaptıgını, ama artık bu isteginden vazgeçti
gini , şimdi durumun düzeldigini söylüyordu. 

Amerika 'dan sonra Sovyetler Birlilfi şaşırttı m ı sizi? 

Yok, şaşırtmadı. Dolaştıgımız bilimsel kuruluşlann 
durumu iyiydi. G ittigirniz araştırma kuruluşlarmda iyi 
çalışıyorlardı . Saü Akpınar gayet iyi anlıyordu laboratu-
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Sovyellrr Birlıgi'nde . .  

varlarda gördügü şeyleri . . .  Ben de teoricilerk konuşu
yordum. Her gittiğimiz yerde bize ikramda bulundular. 
Şampanya içtik beraber. .. Epey gezdik. Ama o füze araş
urmalan yapılan veya atom bombası yapılan yerlere 
gitmedik Hidrojen bombası o zaman çıkmıştı. 

Soguk Savaş havasını hissettiniz mi? 

Pek onu hissetmedik Bilimsel kuruluşlarda temel 
araştırmalarla ugraşıyorlardı ve durumlan iyiydi. Gör
düğümüz kadarıyla bilim insanlan hallerinden mem
nundu. Bizimle iyi ilişki içinde olmak istiyorlardı. 

Moskova'da kaldıgımız otelde de rahattık Orada il
ginç bir iki şey oldu: 

Moskova'dan doğuya giden trenlerin kalktığı bir 
Kazan istasyonu vardı. Otelin civarında dolaşırken ora
ya uğradık. Aileler gelmişti, denkleri yere sermiş, üze
rinde oturmuş, treni bekliyorlardı. Böyle bir piknik ha
vasındaydı hepsi . . .  Tıpkı Istanbul Haydarpaşa'daki ya
hut Ankara garındaki vatandaşiara benziyorlardı. Bir se
fer, bir yerde de Türkçe konuşan insanlar gördük. Işte 
"Hepimiz Türk'üz, Türkçe konuşuyoruz. Hep beraber 
olalım," gibi bir şeyler söylediler. Anladık ki "hep bera
ber olalım"dan kastı, bizi de komünist dünyaya sok
mak. .. Biz de gülmüştük. 

Nasıl bir hava sezdiniz Moskova 'da? 

Bir baskı havası vardı. Onu sezmemeye imkan yok
tu . Bazı tuhaf şeyler de vardı. Mesela Leningrad'da otel
de kalırken kahvaltıya indigimizde bir liste geliyordu; 
oraya istediklerimizi yazıyorduk. Yalmz kahvaltı değil, 
öğle yemeğinin de listesini yazmak ve oraya yazdığımızı 
yemek zorundaydık. Otellerde her katta bir hamm otu
ruyor ve yol gösteriyordu. O katın inzibaıından sorum
luydu herhalde . . .  Yani böyle baskıyı hissettiren birtakım 
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şeyler vardı havada . . .  Gerçi Moskova'da gittigirniz lo
kantalarda rahat, neşeli yemek yeniyordu, ama resmi 
dairelerde veya bizim resmi konuşmalarda daha ciddi 
bir hava vardı . Yani öyle rahat bir hava yoktu. 

Ttirkiye'ye kaJŞı hisler nasıldı? 

Türkiye'yle dost olmak istiyorlardı. Konuştugumuz 
herkesten bu yönde sözler işittik . Zaten bilim insanları 
her yerde birbiriyle dosuur. Ama öteki insanlarla da 
aramız iyiydi. 

Lenin'in mezarına da gittik. Kızıl Meydan'da uzun 
bir kuyruk vardı. Ben "Sıraya girelim,"  dedim. Mihman
darımız "Yok, durun," dedi. Taa en öne gitti , oradaki bi
rilerine bir şeyler söyledi, bizi öne aldılar. Bütün o kuy
ruk durdu ve hiç kimse sesini çıkarmadı. Ben malıcup 
oldum, ama girdik içeriye . . .  

Kaldıgımız otel, Kremlin'in karşısındaydı. Oradan 
bakınca Kızıl Meydan'ın öbür tarafında, binaların üs
tünde politbüro üyelerinin büyük boy resimleri görülü
yordu. S�gdan başlıyor; baştaki insan en solda, ama du
varın üzerine koydukları için ve bina da bitligi için o re
simler geliyor, geliyor en soldaki resim başta, ondan 
sonra aşagıya düşüyor, yani her yıl için ilerleyip ilerle
yip hoppp aşagı düşüp kayboluyor. Böyle bir hava var. 
Ben onu görünce .. Kruşçev de böyle mi düştü? Ne yapı
yor şimdi? " diye sordum. Mihmandarımız "Hiç sorma, 
düşmekten daha rena bir durumda," dedi. 

Babanıza bir suikast girişimi oldu 1964 yıbntb . . .  

Evet, onu biz sonradan ögrendik. Ben galiba fakül
tedeydim o gün; radyodan duydum, hemen eve geldim. 
"Geçmiş olsun," dedim babama . . .  Babam aldırmadı. "Bir 
şey degil, bir şey olmadı," dedi. Fazla üzerinde durmadı. 
"Akli muvazenesi olmayan biri," dediler. Niye yapugı 
anlaşılmadı. 



Tam Bir Diplomat 
� 

o yıllarda sizin için ur am bir diplo11JJJt ll der/ermiş. 

Öyle bir şey oldu, evet.  
Benim gayretim, Feza Gürsey ve onun gibi degerli 

insanların araştırmalarına devam etmeleri, bu araştırma
ların dünyaya duyurulmasıydı .  "Yüksek düzeyde ögre
tim yapalım, ama araştırmaya da ağırlık verelim," diye 
düşünüyordum. Onun için öğretim üyelerimizi rahatsız 
edecek bir şey olmamasına dikkat ediyordum. 

Tabii "Türkiye'de araştırma olmaz, sen öğretimini 
yap. Boş yere bu işlerle uğraşma," diye düşünen pek çok 
kimse de vardı. 

Bir gün Feza Gürsey geldi odama; ümitsiz bir dille; 
"Niçin boş yere uğraşıyorsun. Olmayacak bu iş," 

dedi. 
"Ne oldu," dedim. Dedi ki: 
"Kütüphaneye gittim . Bir de baktım, benim okudu

ğum fizik, fizyoloji dergilerini kütüphane müdürü top
lamış, ABC sırasına koymuş. An yorum bulamıyorum." 

Oysa onlar "fakülte dergileri" diye bir yere konmuş
tu. Kütüphane müdürü hepsini alfabe sırasma sokmuş. 



Çok üzülmüştü Feza . . . .. Burada çalışı lmaz, "  dedi. Onun 
ahştıgı yerde, Amerika'da öyle deği l . Orada fizik ensti tü
lerinde çalışıyordu. Enstitünün dergileri hep bir arada 
duruyor,  gidince rahat okuyabiliyorsun . 

"Müdüre söyledin mi?M diye sordum; "Söyledim ama 
aldırmadı; 'Burası üniversite, ben istedigimi yaparım' 
havasmdaydı ,M  dedi. 

Müdür de Birleşmiş Milletler'den gelen, Hintli bir 
kütüphane uzmanıydı . Ben ayrıca Feyzioglu zamanmda 
kurulan Kütüphane Komisyonu'nun da başkamydım . 
Kütüphaneye iyi kitaplar, dergiler alınsın diye ugraşı
yorduk. 

�Peki , ben uğraşınm," dedim. Hintli kütüphane mü
dürünü tanıyordum. O da iyi niyetle uğraşıyordu. Kü
tüphaneci olarak merkezi kütüphane , bütün fakültelere 
eşit bir şekilde hizmet versin istiyordu .  Onun için fakül
leye göre ayırım yapmıyor, kitapları arka arkaya dizi
yordu. 

Gittim kendisine dedim ki : 
uBi�im bilim insanlannın dergileri bir arada bulu

nur. Onun için siz gene onları eski haline getirin. 
"Burası üniversite . . .  Ben de üniversite kütüphanesi

nin müdürüyüm. Bütün üniversiteye hizmet vermek zo
rundayım, öyle şey olmaz ," dedi . 

"Sen benim dediğimi yap, böylesi daha iyi olur, M di
yorum, gene ısrar ediyor. Baktım ki anlamıyor; 

"Bak" dedim, "bu, bizim için hayat memat mesele
sidir. Son derece önemli bir meseledir. Dediğimi yapar
san burada rahat rahat çalışırsm, yapmazsan ne olacağı
nı bilmem." 

Birkaç gün sonra Feza geldi , "Hayret, gene eski ha
line koymuş dergileri. Nasıl yaptın?"  dedi . 

"Onunla konuştum, ikna ettim," dedim. Işte o za
man Feza, "Gerçek bir diplomatsın," demişti . 



Tam Bir Diplomar . .  

Demek gereginde siz de serdeşiyorsunuz. 

Gerekeni yaptım, mesele kalmadı . Buna karşılık be
nim de şaştıgım şeyler oldu: 

Kütüphane Komisyonu'nda, her fakülteden bir tem
silci vardı . Ben Fen Fakültesi'nden profesör olarak gel
dim; en kıdemli ögretim üyesiydim. Öteki fakültelerden 
gelenlerin hepsi genç insanlardı. Gene kütüphanenin 
tanzimi yle ilgili bir mesele old u; ben "Şöyle yapalım," 
dedim; Mimarlık Fakültesi'nden genç bir arkadaş itiraz 
etti: 

"0, bizim işimize gelmez, başka türlü yapalım," dedi. 
Onun üzerine ben de "Canım, ben başkanım, böyle 

söyledim, böyle yapalım," diye üsteledim. 
O yine itiraz etti: 
"Canım başkansan her istegin olacak degil ya . . .  Sen 

başkan olarak buradaki konuşmaları yöneteceksin, ama 
biz toplu olarak bir karar verirsek onu dinlemek zorun
dasın. " 

Ben önce kızdım içimde n. .. O daha yeni başlamış, 
ben profesör olmuşum. Ama sesimi çıkarmadım. "Peki, 
öyle olsun," dedim. 

Sonra iyi ahbap olduk, o arkadaşımla da, ötekilerle 
de . . .  Ben de hepsinin sözüne uyarak öyle davranmaya 
alıştım. Çünkü ikna oldum ki, o komisyon daha degişik 
bir yer; herkes eşit durumda . . .  Benim profesör olmam 
bir şey degiştirmemeli. 

lşte böyle degişik bir havası vardı üniversitenin . . .  
Hep gençler. O yüzden kavgalan çok olurdu. Bazen yan
lış işler yaparlardı, ama iyi niyetle yapıldığı için, bir atı
lım heyecanı oldugu için, üniversite ve bizim fakülte ge
lişmeye devam etti . 



Dekan Erdal İnönü 

Ne zaman dekan oldunuz? 

Kurdaş geldikten sonra, gelişmeye ve öğrenci alma
ya hız verdi . Ö�renciler arttıkça bizim fakültenin işi de 
artıyordu. Çünkü mühendislerin matematik, fizik ,  kim
ya gibi birinci sınıf derslerini biz veriyorduk. Öğrenci 
sayısınıi\ artmasından, dekammız Cengiz Uluçay da ra
hatsız oluyordu. Dcrnin bahsetligim gibi tanınmış, iyi 
bir rnatematikçiydi . Galiba Fransa'da doktora yaptıktan 
sonra Amerika'da Princeton Araştırma Enstitüsü'nde ça
lışmıştı bir iki sene; orada araştırmalar yapmıştı . Mate
matiğe kaLkısı olan bir insandı . Ama yönetici olarak par
lak degildi. Gençleri küçümsüyordu. lçine kapalı bir in
sandı ve kendine çok değer veriyordu haklı olarak . . .  

Bir de kıskançlığı vardı. O yıllarda Ford Vakfı, egi
tim alanına destek vermeye başlamışu. Biz de Ford Vak
fı'ndan önemli bir yardım almıştık. Vakıf, Eugene Nonh
rop diye bir matematik profesörünü mümessil tayin et
mişti. O, Orta Dogu Teknik Üniversitesi'yle iyi ilişkiler 
kurdu . Tabii Dekan Cengiz Bey'le de arası çok iyiydi 
matematikçi olarak . . .  Benimle de arası çok iyi oldu. Ba
na çok güveniyordu. Araştırma için bir yardım planla-
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Dekan Erdal lnonli 

dı m. Bu yardımla araştırma yapmak veya ders vermek 
için bizim elemanlarımızı yurtdı?ına gönderebilecek ya 
da dışandan ögrctim üyesi gctirebilecektik. 

Böyle bir pakeni. 1 sene ugraştık. Sonunda kabul 
ettiler ve o yardım işlemeye başladı. Dışarıdan ögrctim 
üyeleri gelmeye başladı. Önce fizikçiler geldi, sonra kim
yaya ögretim üyeleri geldi. Fakat matematige bir türlü 
kimse gelmiyordu .  Çünkü Cengiz Bey bir  türlü hoca 
bu1amıyordu. "Ne zaman gelecek hocam?"  diye sorunca 
"Ugraşıyorum, gelecek," cevabını veriyordu. 

Böyle l-2  sene geçti. Matematikçi gelmedi. Rektör, 
"Dekan bu yardımı dogru dürüst kullanmıyor," diye ra
hatsız oldu.  O da Rektör'e kızıyor, "Kurdaş bu işten an
lamaz," diyordu. Rektör "Daha çok ögrenci alın, yeni 
ögrencilcre yeni sınıf açın," diye bizi sıkıştırmaya başla
yınca Cengiz Bey buna karşı çıktı . "Daha çok sınıf aça
mayız. Bizim araştırma yapmamız lazım" diyordu . Bu 
çekişmeler nedeniyle giderek RekLör'le arası açıldı. 

Sonunda Rektör, "öğrenci işlerini daha kolaylıkla 
yönetebilmemiz" için beni Dekan Yardımcısı yaptı. Teo
rik Fizik Bölüm Başkanlıgı da üzerimdeydi. Bu suretle 
Rektör'ün Cengiz Bey'le teması daha azaldı, daha çok 
benimle temasa başladı ; benim aracılıgımla Dekan'a bazı 
şeyleri söylemeye ve yeniliklere girişıneye başladı . Tabii 
Cengiz Bey bundan rahatsız oldu.  Gerçi bizim aramız 
iyiydi, ama Rektör'le olan çatışması, benimle de arasını 
bozdu . Ve sonunda Cengiz Bey, Kurdaş'm baskısına da
ha fazla dayanamadı, dekanlıktan istila etti . ögretim 
üyeliğini de bıraktı , üniversiteden ayrıldı. 

Akademisyenlerin pek rekabet sevmedik/erini söy
/emiştiniz. 

Evet, rekabetten hoşlanmazlar. Çünkü profesör, de
kan, kendisine çok deger veriyor, her dediği olsun istiyor. 



Anka Kuşu 

Mesela ben o dönem, en önemli matematikçimiz 
Cahit Arfı çagırmıştım. Dekan Cengiz Bey, ondan da 
pek memnun olmamıştı. Kendisinin vaktiyle yapngı bir 
çalışmada hata buldugu için kızınıştı  Cahit Arfa . . .  
Onun da Türkiye'ye gelmesi için çok ugraştım. Tabii 
rektör de çok ugraştı . Gelmesi kolay degildi. Ayrıca 
gelse de lstanbul'u severdi, evi oradaydı. Ama Ankara'da 
bir ev bulundu ve geldi. Sonra memnun oldu, Matema
tik Bölümü'nü düzenledi. 

Neyse, böylece ben dekan vekili oldum. Babamın 
şöhreti dolayısıyla beni idari görevlere kolay getirmez
lerdi. Genellikle önce vekil yaparlar, sonradan asil olur
dum. Ama siyasette hemen öne çıkardılar. Demek ki, 
babamın siyasetçi olmasının farklı yerlerde, farklı e tkisi 
oluyor. 

Asalelen ata.rınuniZ ne zaii18n oldu? 

HerJ;ıalde 1966 veya l 967'ydi. O zaman işler daha 
süratle gelişmeye başladı . Ford Vakfı'nın yardımıyla bir
çok degerli araştırmacı geldi. Mesela Feza Gürsey çok 
yararlandı o destek ten; yurtdışına gitti, geldi; konferans
lara katıldı , Türkiye'de degerli araştırmalar yaptı, onlan 
yabancı dergilerde yayımiadı ve çalışmalarıyla I .  sınıf 
olmaya devam etti .  

Tosun Terzioglu o zaman Almanya'da doktora yap
mış, Amerika'da çalışmıştı. Türkiye'ye dönünce onu da 
çagırdım; o da geldi matematik bölümüne . . .  

Sonra Cavit Erginsoy'u çagırdım. O da önce elektrik 
mühendisligi, sonra fizik doktorası yaptı lngiltere'de . . .  
Sanyer Baraj ı  konusunda yıllarca çalıştı. Derken Viya
na'da Birleşmiş Milletler Atom Enerjisi Ajansı kuruldu . 
Orada uzun süre Türkiye'yi temsilen görev yaptı. Ama 
sonunda fizikçi olma hevesi galip geldi. Bıraku Viya-
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na'daki görevini, Amerika'daki Brookhaven Ulusal La
boratuvarı kendisini geçmişteki çalışmaları dolayısıy
la araştırmacı olarak kabul etti. Orada 5-6 sene çalıştı. 
Gene önemli araştirmalar yapu. Ondan sonra ben ken
disini çagırdım; "Orta Dogu Teknik Üniversitesi'ne gel , 
hoca olarak l sene kal" diye . . .  Teklifimi kabul etti. Gel
di ve "katı hal fiziği" alanında hakikaten çok iyi çalış
maya başladı. 

Fakat bir talihsizlik oldu: Geldiğinin herhalde 3. ve
ya 4. ayında, 1 967'nin Aralık ayında bizim evde yemek 
yiyorduk; yemekte Cahit Arf ve eşi ile Feza ve eşi de 
vardı .  Cavit, eşimin yanında oturuyordu. Birdenbire ye
re düştü. Biz ne olduğunu anlamadık Doktor Zafer Pay
koç bir iki ev ötede bize komşu oturuyordu. Hemen onu 
çağırdık , geldi; masaj yaptı kalbine, ama anladı; "Ümit 
yok," dedi. Kurtaramadık Kalp krizinden kendisini 
kaybettik. Tabii büyük bir facia oldu bizim için . . .  

• • 

Bir aile hanrası- (Üsue soldan) Metin Toker, Özden Toker, Ömer lnönO,  
Engin lnônO, Erdal l nönü, Sevinç lnönü, Leziz Berker, 

(oturanlar soldan) Saıme ! tanım, Gülsün Toker. Mevhibc lnönü, 

lsmet lnöniı, (kucagmda) Güçliı Toker, Nurperi Toker, 
Na im e Sohtorik, Ali Sohıorik. . .  



O dönem siz de bir kalp krizi geçinniştiniz, degii 
mi? 

Benimki ondan biraz evveldi. 1967 sonlarıydı. Bir 
gün kolum agndı. Kendimi rahatsız hissettim, doktora 
gittim. Elektrokardiyogramımı aldı. Bir şeyden kuşku
landı. "Aman, sen ya ı ,"  dedi .  Ondan sonra tekrar dok
torlar geldi , baktılar. Kalp spazmı mı degil mi, bir türlü 
anlaşdamadı ama herhalde 1 ay İstirahat ettim. Hemen 
dekanlıgı bıraktım. Işte o zaman Cavit dekan olmuştu. 
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Yeniden Amerika' da 

Çok mu yonıcuydu dekanlık? 

Tabii dekan olarak bütün gün çahşıyordum. Bir yan
dan da ders veriyordum. Belki yonıldum. Ne oldugunu 
pek anlamadık, fazla da bir rahatsızhgım olmadı, ama 
"Bir spazm geçirdin. Sen her ihtimale karşı biraz daha 
dinlen," dediler. Heybeliada'ya gittik, 1 S- 20 gün kaldık . 
Bir iki ay sonra da Amerika'ya dinlenıneye gitmeye ka
rar verdim. 

Feza Gürsey'in orada dostlan vardı. Mesela Nobel 
ödüllü fizikçi Tsung-Dao Lee (T.D. Lee) , Columbia 
Üniversitesi'nde profesördü. Feza'yla beraber çalışmış
lardı. T.D. Lee, ben bölüm başkanıyken Ankara'ya da 
gelmişti, Feza aracılıgıyla tanışmışuk. Hastalık geçirdi
gimi ona söylediler. O da beni, misafir ogretim üyesi 
olarak üniversiteye çagırdı. 3-4 ay Columbia'da kaldık. 
Ders verınedim orada, araştırma yapum. Seminerlere 
katıldırn. T.D. Lee'nin derslerine girdim. O, çok iyi ha
zırlanır ve en karıruışık konuları gayet basit bir şekilde 
anlatırdı. 

Orada da doktora gittim. Doktor uzun muayeneden 
sonra bir spazm geçirmiş olabilecegimi söyledi. "40 ya-



Anka Ku�u 

şındasınız. Isıirahal etmek iyi olur . Dikkat edin, kendi
nizi yormaym. Normal çalışın," dedi. 

Bu arada New York'ta yaşadık tabii . . .  Çok güzel bir 
fırsat oldu bizim için . . .  New York'u ög,rendik . "Ne arar
san bul " derler ya; New York öyle bir şehirdir. Önce an
laşılmaz pek, fakat sonra ögrenince keyfine doyulmaz. 
Her türlü sanal ln,  bilim faaliyetinin bulunduğu , çok 
medeni b ir yerdir. Eşimin de çok hoşuna gitt i .  Orada bir 
dairede 1968'in ilk aylanm geçirdik . Sonra sonbahar dö
neminde arkadaşların çagnsıyla Princeton'a gittik. 

Efsanevi 1968 bahannda Amerika'da üniversitedey
diniz. 68 olayianna ilişkin gözlemleriniz var mı? 

Biz Columbia'dayken bir gün baktım, ögrenciler bi
naYl işgal etmiş, kimseyi sokmuyorlardı. Bir binada kamp 
kurmuşlardı . Hatta eglenceli bir şey olmuştu: Enesi 
günkü New York Times'ta "kızl ı  erkekli bir grubun bi
nayı işga,l enigi'' haberi çıkmıştı .  Habere göre eylem sı
rasında erkekler kızlara "Hadi bize yemek yapın, kar
nımız acıktı, demişler. Kızlar da "Biz özgür kadınlarız, 
bizden yemek filan beklemeyin, kendiniz yapın," diye 
karşı çıkmışlar. Bu diyalog yayımlanmıştı gaze tede . . .  

Bir gün d e  rektör okuldaki bütün ögretim üyelerini 
topladı. Bazılannın çocuklan da bu harekete katılrnış
lardı. Onlar, çocuklarını müdafaa eniler. "Öğrencilerin 
isteklerine karşı anlayışlı davranalırn; ne istiyorlar an
lamaya çalışalım," dediler. Sonra bir fizikçi çıkıp daha 
sert konuştu: 

"Ögrencilerin isteklerini söylemesi iyidir, ama siz 
kontrolü onlara bırakmayın," dedi. Birkaç gün boykot 
oldu, ama çabuk geçti sonra . . .  
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Yeniden Amerika 'da 

Biraz New York günlerinizden söz eder misiniz? 

New York'ta sahile paralel 2. Cadde'de, West End 
Avenue'de bir apartman dairesinde kaldık. Colombia'ya 
yakın sayıhrdı; me[royla veya otobüsle gidiyordurn. Evin 
sahibi bir öğretim üyesiydi sanırım; İsrail'e gitmişti. Dai
resini bize kiralaciL O dönem New York'un büyük cadde
lerini ögrendik :  4. Cadde'yi, 5 .  Cadde'yi, Park'ı, Lexing
ton'ı . . .  

Sanat faaliyeti çoktu tabii. . .  Metropolitan Müzesi'ne, 
Modern Sanatlar Müzesi'ne, resim sergilerine, galerilere 
giderdik Sinemalara, lokantalara giderdik Bazen öğre
tim üyeleri eve yemeğe davet ederlerciL T.D. Lee çagı
nrdı mesela . . .  lzidor Ruby çagınrdı. O da Columbia'nın 
kıdemli bir fizikçisiydi. Onu da Orta Doğu Teknik Üni
versitesi'ne çagınnıştım; gelmişti. O yüzden aram iyiydi .  

Tlirklerle de gorüşüyor muydunuz? 

Tabii . Ünlü bestecimiz Bülent Are] New York'ta ya-
şıyordu o zaman . . .  O da Colurnbia Üniversitesi'nde ça-
lışmıştı bir süre . . .  Sonra New York'un k uzeyindeki 
Stony Brook Üniversitesi'ne geçmişti. Ankara'dan sevdi
ğimiz bir arkadaşımızdı. Onun evine giderdik arada . . .  
Çok kültürlü bir insandı. Besteleriyle tanınmaya başla
mıştı. Bize New York'taki müzik faaliyetlerini de anlatır, 
yardımcı olurdu. 

Şerif Mardin 'le o donem mi tanıştınız? 

Yok, daha evvel Türkiye'de tanışmıştım onunla . . .  
Eşi Suna ile onun kardeşi Tuna, tanıdıgımız bir ailenin 
kızlanydı. Şerif de bizim muhitimizden bir insandı . Ay
dm Yalçın'ı tanırdı; oradan tanışmışnk 
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Sonra 1957'de Amerika'ya giuigimizde o da Prince
ton'a gelmişti . Orada ahbaplık ettik. Doktorasım galiba 
Stanrord Üniversitesi'nde yapmışn. Princeton'da onu ki
ı.ap haline getiriyordu. Sonra "}ontürklerin Siyasi Fikir

leri" diye güzel bir kitap oldu o . . .  

ODTÜ'de Commer'in arabası yakıldJdında siz Ame
rika'da mıydınız? 

Evet, Princeton'da bir gün ögretim üyeleriyle yemek 
yiyorduk. Yanımdaki ögretim üyesi "Sen Orta Dogu 
Teknik Üniversitesi'nde miydin?" diye sordu. "Evet," de
dim. "Bugün gazetede okudum. Orada bir olay olmuş. 
Amerikan Büyükelçisi ziyarete gitmiş, onun otomobilini 
yakmışlar," dedi. Şaşırdım. Ilk defa orada duydum böyle 
bir şey oldugunu . . .  Ondan sonra olayların hızla gelişti
gini mektuplardan ögrendim.  

Amerika'da 1 seneye yakın kaldıktan sonra, 8 Mayıs 
1 969'da Türkiye'ye döndük eşimle birlikte . . .  

l S  Mayıs'ta ODTÜ'de Rektör Kurdaş'la görüştüm. 
"Aman ne i yi oldu da geldin," dedi ve beni tekrar de
kanhga atadı. 

15 Agusıos'ta okul açıldı ve olaylar başladı. Ondan 
sonra ögrenci hareketleriyle ugraşmaya başladık .  



Soyadı, Rektörlüğü ne Engel . . .  
� 

Siz de/am olduAunuzda ögrenci eylemleri yoğun
laşmış mıydı? 

Bizim fakültede o kadar fazla degildi, ama gene de 
oluyordu birtakım boykollar, forumlar. . .  Eylül'de Istan
bul'da Taylan Özgur, bir gösteride polis tarafından öl
dürüldü. 

Ben fazla kanşmıyordum; ögretime ve araştırmaya 
devam ediyorduk. 

Rektör Kurdaş, üniversitede her konuya egemendi. 
Mütevelli Heye(i'yle iyi işbirligi yapıyordu, onlara iste
digini yapmıyordu. Ama onun dönemi de bitiyordu ar
tık. . .  Siyasi çekişmeler başlayınca Mütevelli Heyeti, Kur
daş'a karşı tavır almaya başlamıştı. Heyet'e siyasi görüşü 
Kurdaş'a uymayan insanlar atanrnıştı. Onlar, "Sen bura
yı çok solculara bırakıyorsun. Okulda solculuk ilerli
yor,M diyerek Rektör'ü rahatsız etmeye başlamışlardı. Üni
versitede ciddi bir çekişme başgöstermişti. Idari Il imler 
Fakültesi Rektör'ün tarafını tutmuş, Mütevelli Heyeti'ne 
karşı lavır almıştı. M imarlar karışınıyor görünüyordu. 



Ank.? Kuşu 

Biz de pek karışmıyorduk, ama Mühendislik Fakültesi 
de aksi bir tavır aldı .  Mustafa Parlar ise egemen olmak 
istiyordu. Idari Bilimler'in soku egitimlerine kızıyor, 
Mütevelli Heyeti'yle iyi geçiniyordu. 

Kurdaş ise galiba sıkılınıştı artık . . .  24 Kasım'da "Ye
ter" diyerek aynimaya karar verdi. Onun niyeLi rektör
lükte beni bırakınaktı zannediyorum , ama Mütevelli 
Heyeti böyle bir atama yapmadı . Onların da görev süresi 
bitmişti . Kurdaş giderken beni vekil bıraktı; birkaç gün 
vekaleL ettim. 

Olaylar nedeniyle üniversite l Aralık'ta açılabildL 
6 Aralık'ta yeni Mütevelli Heyeti toplandı; rektör 

seçimini görüşıüler. 
27 Aralık'ta Kemal Karhan'ı rektör atadıklarını ilan 

etti ler . Kemal Karhan, Ege Üniversitesi'nden tanınmış 
bir profesördü. Ancak üniversitesinden izin alamadı. 

O günlerde Akademik Konsey, "Yeni rektör nasıl 
birisi olsun?" diye bir toplantı yaptı. Orada 3 aday gös
terdiler. Birisi bendim, birisi ldari Himler Fakültesi De
kanı Prof. Yaşar Gürbüz; üçüncüsü Mühendislik Fakül
tesi'nden Prof. tsrnet Ordemir . . . 

ÖJrenciler sizi destekliyor/ardı. 

Eveı .  Ama Mütevclli Heyeti kendi başına çalışııgı 
için dinlemedi bu önerileri . . .  Biz ,  "yatıştırıcı bir rektör 
seçerlern diye beklerken 27 Ocak 1970'te Mühendislik 
Fakültesi Dekanı Profesör Mustafa Parlar'ı rektörhığe 
atadılar. Parlar, çok disiplinli bir insandı,  ama öğrenci
lerle arası iyi değildi . 

Onun atanması, üniversitedeki militan öğrenciler 
arasında büyük infial uyandırdı. Boykota gittiler. Hatta 
Fakülte'yi bastılar, Musıafa Parlar'ın Dekanlık'taki oda
sına girip eşyaları tahrip eniler. Böyle olmayacak şeyler 
yaptılar. 



.Soyadı. Rektnrlügüne lingel.. 

29 Ocak günü alışılmadık bir olay oldu .  Mimarlık 
ve ldari Himler fakültelerinde, akşam da bizim faküllede 
genel kurullar toplandi . Onlar da Mütevelli Heyeti'nin 
bu kararım kabul eLmediklerini ve direneceklerini söy
lediler. 

Profesör Parlar, bunlardan çok rahatsız oldu ve ken
di fakültesinden güvenoyu istedi; ama kendi fakültesi 
ona güvenoyu vermedi. 

Ondan sonra öğrenciler tekrar büyük bir forum yap
tılar. O zaman "forum" diye bir adet çıkmıştı , toplanır, 
konuşup karar alırlardı. O forumda Parlar'a karşı sözler 
söylendi . Parlar da bunun üzerine "Öyleyse bırakıyo
rum," dedi, rektörlükten istifa eni. Hatla dekanlıgı da 
bıraktı . 

Bu istifa üzerine Olağanüstü Genel Kurul toplandı . 
Üniversitenin bütün ögretim üyeleri, kendi rektör aday
lannın Mütevelli Heyeti'ne bildirilmesine karar verdiler. 
Mütevelli Heyeti bu adaylanndan birisini rektör seç
mezse toptan islifa edeceklerini ilan ettiler. 

Benim adımı da rektör adayı diye bildirmişlerdi. Ben 
de o Genel Kurul'a gi t tim ve kısa bir konuşma yaptım. 

Herkesi gülduren bir konuşmaymış. 

EveL, eğlenceli oldu. Dedim ki: 
"Rektörlük için öğretim üyeleri 3 aday bildirdi . Duy

duğumuza göre Mütevelli Heyeti'nin bunlara itirazı var
mış. 

"lsmet Ordemir'in hiç yönelim tecrübesi olmadığını 
söylüyorlarmış. Ama tecrübe, iş yaparak edinilir. Seçi
lirse pekala tecrübe edinir. Öteki adayımız Yaşar Gür
büz'ün solda olduğunu iddia ediyorlarmış. Bu da geçici 
bir sakıncadır. Zamanla nereden geldiği unutulur, orta
ya gelir. Bunlar geçici şeylerdir. Ama benim için yaptık
ları itiraz, en önemlisi. Çünkü Mütevelli Heyeti, benim 
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soyadıma, yani lsmet İnönü'nün oglu olmama itiraz et
miş. Bunu degiştirmek kimsenin elinde degildir. Bu, 
doga yasalarına aykındır. Gördügünüz gibi benimki, en 
düzeltilmeyecek durum. Onun için beni adaylıktan çı
karın. Öbür adaylarınız kalsın. " 

Tabii çok güldüler ve alkışladılar. Ama dinlemediler 
beni . . .  

Bu isimlerin Mütevelli Heyeti'ne bildirilmesini iste
diler. 

l Şubat l970'te Mütevelli Heyeti, öğretim üyeleri
nin adlarını verdigi 3 dekanı Marmara O teli'nde toplan
uya çagırdı. Ertesi gün o toplantı Ankara'da devam etti. 
"Yeni rektörün nasıl olacagını saptayalım, ögretim üye
leri de katılsınlar," diye bir protokol imzalanması söz 
konusu oldu. Fakat oradan bir şey çıkmadı. ögrenciler 
"boykota devam" kararı aldılar. Genel forum yaptılar. 
Ben de o foruma gittim, ama oraya gitmem hata oldu. 
Çünkü orada söylediklerim yanlış anlaşıldı. 

Ne söylediniz? 

Onların hareketlerine karşı çıkmak istiyordum. "An
layışla karşılıyorum yaptığınızı, ama doğru değil," gibi 
bir şeyler söyledim. Ama "anlayışla karşılıyorum" de
mem, sonradan aleyhime kullanıldı. "O da bu işin için
deymiş," diye yorumladılar. 

Ögt-encinin size sempatisi, desteli nereden kaynak
lanıyordu? 

Öyle sert bir tavır takınınadım ben; herhalde on
dan . . . Yoksa özel bir ilişkim yoktu. Idari Ilimler'deki ba
zı genç ögretim üyelerinin, ögrenci hareketleriyle ilişki
si oldugu söyleniyordu. Orada siyasi işlere hevesli bir 
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iki  genç vardı, tamyordum. Bizim fakültede öyle bir şey 
yoktu ! 

Rektörlüğe vekalet ederken Öğrenci Birliği başka
nıyla temasa başladım. Zaten Kurdaş zamanında öğrenci 
temsilcisi Akademik Konsey'de bulunurdu. Oy hakkı 
yoktu, ama gelir dinlerdi. Ben de kendisini tanımıştım, 
genç bir öğrenciydi. Mezun olduktan sonra lsveç'e gitti. 
Galiba hala orada . . .  Belki o, gençlere söylüyordu; ben 
daha müsamahah davranıyoruro diye olumlu bir bakış
lan vardı, ama fazla bir ilişkimiz de yoktu. 

Ama sizi suçluyor/ardı "'Ögrenciyi tahrik ediyor, " 
diye . . .  

7 Şubat'ta Mütevelli Heyeti'yle bir toplantı yaptık. 
Mütevelli Heyeti Başkanı, MT A müdürü olan Sadrettin 
Alpan'dı. Heyet'te İstanbul'dan da işadamları vardı. 
Orada üyelerden Şahap Kocatopçu bir konuşma yaptı. 
Öğrencilerin böyle usulsüz hareketler yapmalarına çok 
kızıyordu. Bizi, gençleri tahrik etmekle suçlar gibi ko
nuşuyordu. Bizimle alay ederek, "Bize renksiz bir rektör 
vekili adayı verin," demişti. 

O ara basında "Bunlar üniversiteyi tahrik ediyorlar, 
ayaklandınyorlar," diye yazılar çıkıyordu.  Bunun üzeri
ne 9 Şubat 1 970 günü bazı akademisyen arkadaşlarımla 
bir basın toplantısı yaptık; tahrik etmediğimizi, bilakis 
Mütevclli Heyeti'nin yanlış hareketleri karşısındaki tep
kileri yumuşatmaya çalıştığımızı anlatuk. 

O basın toplantısına ilişkin bir anıını anlatayım: 
Bana "Sen konuş" dediler. Oturup bir yazı yazdım. 

Yazarken şöyle düşündüm : 

Benim Mütevelli Heyeti'yle herhangi bir alıp vere
mediğim yoktu. Hepsi saygıdeğer insanlardı, ama şimdi 
kendimi savunurken onlara da "Yaptığınız yanlıştır," di-
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ye çıkışan, durup dururken suçlayan bir yaz1 yazacak
tım. 

O an akhma eşirole Amerika'dayken izledigirniz bir 
film geldi. Kral Arthur'un yaşamıyla ilgi li bir filmdi . 
Orada Lancelot gelir kendiliğinden, Kral Arthur'un yu
varlak masa şövalyelerine kattl1r. Beraber savaşırlar. 
Derken Kral Arthur'un eşine aşık olur. Ondan sonra 
araları açılır. Sonunda Kral Arthur, Lancelot'un takımi
na karşı hücuma geçer. Sabah hücumdan önce şafak 
doğarken, "Lancelot, benim sevgili dostumdu. Nasıl ol
du da ben şimdi ona hücum edeceğim, onu öldürmeye 
çahşacağım. Bu nasıl başıma geldi?" diye düşünür. 

Filmdeki bu sahne geldi aklıma; "Ben nasıl oldu da 
Mütevelli Heyeti'ne karşı böyle suçlayıcı bir yazı yazıyo
rum ? N erden çıkt1 bu?" diye düşündüm kendi kendi
me . . .  "Ama çaresi yok , bunu hemen yapmak zorunda
yım. Bu, benim görevim. lnsan bazen görevi dolayısıyla 
böyle tanımadıgı insanlara hücum etmek durumunda 
kalıyor," dedim sonra ve açıklamayı yazdım . 

3 14  
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lnönü. ODTÜ'de agaç dikme töreninde . .  

Ve yeniden rektör vekili olarak atandımz. 

Evet , 1 5  Şubat'ta Istanbul'da Mütevell i  Heyeti tekrar 
toplandı ve beni rektör vekili atadılar. Gene vekil olduk. 
Aslında aradaki arayış döneminde gene rektör vekiliy
dim, ama şimdilik bir rektör aramaktan vazgeçtiler. 

Tekrar bana görev verilmesi üzerine Şahap Koca
topçu Mütevelli Heyeli'nden istifa etti. 

23 Şubat'ta ögrenciler tekrar forum yaptılar ve asıl 
rektör atanmadığı için boykota devam kararı aldılar. 
Ama ben artık fiilen rektör olarak görev yapıyordu m. ls
met Ordemir'in Mühendislik Fakültesi dekanlıgma, Ba
hattin Baysal'ın da Fen ve Edebiyat Fakültesi dekanitğı
na vekalet etmesini önerdim. 

315 
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Mütevelli Heyeti 1 Mart'ta Istanbul'da toplandı. Be
ni de çagırdılar, gittim, ama ben aynidıktan sonra, hatta 
tam Ankara'ya vardığımda "M ütevelli Heyeti'nin toptan 
istifa ettiği" haberi geldi . O zaman ben tam tek başıma 
kaldım. 

Bu arada universitede egitim yoktu degil mi? Boy
kot vardı. 

O arada boykot vardı evel, egitim durmuştu. Ama 
Mütevelli Heyeli istifa edince boykot sona erdi. 

2 Mart'ta ben tek başıma işbaşı yaptım. Üniversiteyi 
vekil olarak, Mütevelli Heyetsiz yönetmeye başladım. 
Akademik Konsey toplandı. Tekrar akademik takvirni 
tespit ettik ve öğretim yeniden başladı üniversilede . . .  Ye 
bütün bu olaylara rağmen Nisan'da 1 .  sömestri tamam
layıp 2. sömestre başladık. 

21 Mayıs'ta "Üniversitede silahın yeri yoktur" diye 
bir genelge yayınlamışsınız. Enesi glinkli gazetelerde 
var. Ne olmuştu ki? 

uÖğrenciler arasında silahlar var," gibi sözler söyle
niyordu. Nisan sonunda Içişleri Bakanhgı'nda bir top
lantı oldu. Dekanlarla beraber oraya gittik. Orada "Üni
versitede kontrolü nasıl elde edecegiz?" meselesi konu
şuldu. Onun üzerine o genelgeyi yaymladım; "Üniversi
tede silalım yeri yoktur. Kimse taşımamalıdır , "  diye . . .  
Hatta babamın da hoşuna gitmişti hatırlıyorum; "lyi bir 
şey yaptın," demişti. Etkisi oldu bir süre, ama onu uy
gulayacak halimiz pek yoktu tabii. . . 

lsmet Paşa da çok sert tepki gosteriyordu ögrencı1e
re degilmi? 
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Evet. Benden evvel başlamıştı onun tepkisi , "Hayta
lar! Ö�renmek istemiyorlar. Nasıl şey bu? "  diye kızmış
tı. Tabii hakkı vardı, onun ögrenci anlayışına hiç uyma
yan bir şey . . .  

Aslında o silahlar gelmeden önce ögrenciler de bir 
özgürlük havasındaydılar .  Orada eleştirilecek bir şey 
yoktu ! Batı üniversitelerinde oldugu gibi, serbest üni
versite havası içindeydiler. 

O dönem oldukça normal gitti, ögretim, araştırma 
yapılıyordu . ögrenci Birligi seçimleri rahat yapıldı. Ama 
dışarıdan, alttan alta da tahrikler oluyordu. 

ı ı Haziran'da lçişleri Bakanhgı "Bu tahriklere, kar
gaşaya karşı nasıl bir kontrol düşünüyorsunuz? " diye 
bizi toplantıya çagırdı. Cevap vermek için gittik . Okulda 
sürekli jandarma olmaması için "Olay olursa hemen 
gelsin ler ," gibi bir yol bulmaya çalıştık. 

15-16 Haziran olaylannda da kanşmışa liniversite ... 

Evet. Ben 15 Haziran'da 7 sayfalık uzun bir bildiri 
yazdım yine . . .  "Üniversitede fikir özgürlügü iyidir ama 
kargaşaya yer yoktur," diye . . .  

"Ögrenci Birligi'nin her isterligini  kabul ettiremeye· 
cegini" söyledim. Birçok ögretim üyesinin hoşuna gi tti 
bu . . .  Disiplini kurmaya çalışan bir bildiriydi . 

Sonra 16 Haziran'da Cumhurbaşkanı bizi çagırdı. 
Dekanlarla beraber ginim. Sunay bize "Niye disiplini 
saglayamıyorsunuz?"  diye sordu . "Biz elimizden geleni 
yapıyoruz, ama ögrenciye dinletemiyoruz. Ancak polis 
gelirse disiplin gerçekten sa gl ana bi lir ,"  demişlik o za
man . . .  Bizi dinledi , bir şey söylemedi, ama söyledikle
rimize inanmamış gibi göründü . 
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Gerçelelen disiplini sağlayamıyor muydunuz? 

O ara olan bir olaydan örnek vereyim: 
Hazirandaki sınavlar yaklaşırken, galiba Idari Ilim

ler'deki yardımcım geldi. Dedi ki : "Şimdi duydum. Ma
kine Mühendisliği bölümCmdeki öğrenciler forum yap
mışlar; 'Havalar çok sıcak. Biz çalışamıyoruz, iyi not al
mayacağız. Sınavları sonbahara erteleyelim' diye karar 
almışlar. Bunu da yarın öteki öğrencilere söyleyecekler
miş." 

Çok üzüldüm; basımdan aşağıya kaynar sular dö
külmüş gibi oldu. "Hemen gideyim, onlarla konuşa
yım, dedim. Yurtlara gittim . Öğrenci Birliği başkamnı 
aradım, ama bulamadım. Sorumlu gençlerin hepsi kay
boldu ortadan . . .  

Ertesi sabah yanımda bir iki dekanla gittim o sını
fa . . .  Hakikaten çocukların çoğu toplanmıştı. Önce Öğ
renci Birliği başkanı çıktı, bir konuşma yaptı. 

"Sınavlarm ertelenmesi işini konuşmak istiyor öğ
renciler/ dedi . 

"Peki," dedim ben de . . .  
Önce bu fikri ortaya a tan ögrenciye söz verdi. O 

çıktı , uzun bir konuşma yaptı: 
"Görüyorsunuz, çok sıcak, çalışamıyoruz. Bizi bu 

sıcakta çahştırıp sınaviara sokmak zulümdür. lyi not da 
alamayız. Onun için rica ediyoruz eneleyin smavJarı . . .  
Sonbaharda iyi havada, iyi çalışarak girelim. Hepimiz 
için daha i yi olur, n dedi. Diğer çocuklar da desteklediler. 

Ondan sonra Öğrenci Birliği başkanı bana söz verdi. 
Ben çık nm , dedim ki: 

"Ben sizin hoşunuza gitmeyecek şeyler söyleyece
ğim, ama bu bir görevdir ve bunu yapmak zorundayım, 
kızınadan dinleyin beni . . .  Burası, özgür bir üniversite . . . 
Tabii ders görüyorsunuz, araştırma yapıyorsunuz, ama 
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ülkenin sorun larıyla da ilgileniyorsunuz. Arada wplan
tılar yapıyorsunuz. Ve çok iddialısınız. Bir an evvel me
zun olup Türkiye'nin sorunlarıyla ugraşmak istiyorsu
nuz . Hepsini çözeceginizi iddia ediyorsunuz. Biz de 
çözmenizi bekliyoruz. Bazıları ise 'Siz bu işlere kanşma
yın,' diye kızıyorlar. Durum bu iken şimdi 'sıcak var' di
ye sınavlara girrnek istememenizi, bizi dikkatle izleyen 
kamuoyuna nasıl anlatacağız? 'Sıcaktan çahşamıyoruz,' 
dersek onlara büyük bir koz vermiş olmaz mıyız? 'Hani 
ülkenin sorunlarıyla ugraşacaksınız? Birazcık sıcak 
olunca çalışamıyorsanız size kim güvenir,' diye bizimle 
alay ederler. Onun için bence siz sınavlara girin güzel 
güzel . . .  Onları geçin. Ondan sonra güzel bir tatil yapın, 
sonra da göğsünüzü gere gere gene Türkiye'nin sorunla
rına egilin. Kararı size bırakıyorum , ama cevabınızın da 
iyi olmasını bekliyorum," dedim . 

"Şimdi girmeniz sizin için daha iyi olur. Sıcaktan 
ögretim üyeleri de rahatsız oluyor, ama sonbahara bıra
kırsanız size daha zor sorular hazırlarlar," diye de ckle
dim. 

Ondan sonra onlar oyladılar ve büyük bir farkla sı
navlara devam kararı aldılar. Ben de çok sevindim. 
Önemli bir başarı oldu bu . . .  Tabii ögretim üyeleri de 
memnun oldular; "Nasıl oldu bu iş?" diye şaşırdılar. 

Böyle bir iki olay daha oldu. Bir defa da Hazırlık 
Okulu'nda gene mıhtan öğrenciler okul müdürüne kız
mışlar. "Sert davranıyor" diye ayaklanrnışlar. Okulu iş
gal etmişler. Müdür zor durumda kalmış. Bana telefon 
etti. Gittim, çocukları susturdum, müdürle beraber çık
tık okuldan, kurtuldu baskıdan . . .  

Yani disiplini bir ölçüde kurabiliyordum. ögrenci 
Birliği başkanı da bana yardımcı oluyordu . Böyle gayet 
iyi bir şekilde devam ettik, ama sonradan işi karıştıran 
silahlı hareketler oldu . 
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Sadece öJrenci deAil, çalışanlar da eylemdeydi o 
dönem ...  

Evet. 1 6  Temmuz'da kimliği saptarramayan bir grup 
ögrenci, bir sendika başkanım dövdü. Onun üzerine er
tesi sabah üniversite personeli bir grev teşebbüsü yaptı. 
17 Temmuz'da üniversiteye geldiğimde baktım, kimse 
çalışmıyor. Sekreterler kaybolmuş, şoförler, müstahdem
ler, herkes aylak aylak dolaşıyor. Rektörlüğün önünde 
toplanmışlar; onlara karşı da birtakım öğrenciler top
lanmış. Ne oluyor diye anlamaya çalıştım. 

" Öğrenciler bize baskı yapıyor, böyle çalışılmaz . 
Onun için biz de grcv yapıyoruz," dediler. 

Anladım ki bir şey yapmam gerekiyor. Oturup 
odamda bir yazı yazdım. Bir sekreterimiz vardı, beni se
verdi. O, halime acıdı, geldi yazıyı daktilo ettl. Ondan 
sonra dışarı çıktım; baktım, 2 kamp olmuşlardı: Bir ta
rafta müstahdem, öbür tarafta ögrenciler . . .  Orada bir 
parmaklık vardı, onun üzerine çıktım, elimdeki kağıdı 
okudu m: 

"Burası üniversitedir. Devlete karşı ögretim borcu
muz var. ögrencilere öğretim ve araştırma yapurmakla 
yükümlüyüz. Herkes de görevini yapmak durumunda . . .  
Ben reklörüm, görevim sizi çahştınnaktır. Sirndi herkes 
işinin başına dönsün. Yoksa benim bunu size yaptıracak 
gücüm var. Hadi bakalım görevinizin başına," dedim. 

Şaşılacak bir şekilde herkes görevinin başına gitti . 
Öğrenciler de lO dakikada dağıldılar. Yardımcım geldi , 
"Yahu iyi dagıttınız onları," dedi. 

"Gücüm var" derken neyi kastediyorrlunuz? 

Aslında bir şey kastetmiyordum. Sindirecek bir gü
cüm de yoktu. Ama anlaşılan, öğrencilere de çıkışmaını 
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istiyorlardı. "Öğrenciler böyle şeylere karışmasın," de
yince memnun oldular. 

O ara durum idare edilebiliyordu bu laflarla . . .  Sonra 
silahlar gelince iş kontrol edilemez hale geldi . 

Temmuz sonunda eski arkadaşım Adnan Şaplak
oğlu bir olay çıkardı . Kuruluşundan beri Fizik Bölü
mü'nün başkanıydı. Fakat solcu ögrencilerin hareketle
rine çok kızıyordu. Kendini tutamıyor, bagınp çağırı
yordu. lşini de dogrusu yapamıyordu. Onun için onu 
görevden alıp, yerine Perihan Tolun diye başka bir fi
zikçiyi atamıştım. Karakter sahibi bir hanımdı. Tabii 
Adnan Şaplakoglu gibi cüsseli degildi , ama görevini iyi 
yapıyordu. 

Fakat, işte o ara, bir hiddet esnasında Adnan Şap
lakoglu, Perihan Hanım'a vurdu galiba. Perihan Hanım 
bana geldiginde yüzü kanıyordu. "Beni dövdü, yüzüm 
kanadı," dedi. Tabii olmayacak şey! Onun üzerine Şap
lakoğlu'nun sözleşmesini feshettik Sonra hep aleyhim
de bulundu, savcıhga ihbar etti , ama sonra unuttu onla
rı .. Ben de unuttum. Daha sonraları dostça konuştuk 
gene . . .  
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Eğitim sürüyor muydu o arada? 

Evet, bütün bu hikayeler esnasında 2 sömestr yap
tık. 3 1  Agustos'ta sömestr bitti. 6 Agustos'ta giriş sınav
ları yapılacaku, ama orada başka bir olay oldu. Sınav 
günü soruların çalınmış oldugunu fark ettik . Sınav iptal 
edildi. 2 ay sonraya ertelendi. 

lS 'Ağustos'ta yeni Mütevelli Heyeti ilan edildi. 
27 Ağustos'ta ben yeni rektör seçsinler diye, rektör 

vekilliğinden istifa ettim. 
4 Eylül'de yeni Mütevelli Heyeti toplandı ve sürpriz 

şekilde beni rektör atadı. 
Beni çağırıp "Aramızda konuştuk. Herkesin fikri 

senin rektörlük yapmandır," dediler. Bu defa vekil degil 
de rektör . . .  Ben de "Peki," dedim. 

Niye sürpriz saydınız? 

Çünkü o zamana kadar benim Mütevelli Heyeti'ne 
karşı bir tavnm vardı. Üniversitedeki fikir özgürlügünü 
korumak için ugraşıyordum. "Mütevelli Heyeti atamala
rı yapsın, ama bizim fikir özgürlügümüze kanşmasın, 
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üniversüeyi karışuracak şekilde davranmasın," diye ba
sma açıklamalar yapıyordum. "Artık başka birisini atar
lar," diye düşünüyordum ama beni atadılar. 

Dedfşmiş miydi Mütevelli Heyeti? 

Degişmişti. Istanbul Teknik Üniversitesi Maden Fa
kültesi'nden tarafsız bir profesör başkan olmuştu. Daha 
çok ögretim üyeleri vardı artık ... Mesela Ankara Siyasal 
Bilgiler Fakültesi'nden "sagcı" diye bilinen bir profesör 
vardı. 

Ilk toplantıda, daha önceden atadıgım 4 rektör yar
dımcısım onayladılar. Ertesi günkü toplantıda öteki 
atamalarımı onayladılar. l l  Eylül'de de benimle 3 yıllık 
bir sözleşme imzaladılar. Bu suretle üniversite normal 
hale geldi. Müreveili Heyeü ve rektörüyle beraber çalışır 
hale geldi. 

17 Eylül'de giriş sınavlarını bu defa başarıyla yaptık. 
1 2  Ekim'de 1 970- 1 9 7 1  ders yılı normal başladı. Fa

kat gene kısa sürede birtakım acayiplikler ortaya çıktı. 
Öğrencilere dışarıdan baskılar vs ... Ben yine Mimarlık 
ve Beşeri Himler'deki kaynaşmalara, ögrenci haskılarına 
karşı çıkan bir genelge yayınladım. O günlerde Dev-Genç 
Kurultayı vardı. Bizim üniversitede yapmak istediler; 
izin vermedim. Siyasal Bilgiler Fakültesi'nde yaptılar. 

O ara Fakir Baykurt 'u işe almışsınız. 

Evet. Sevdiğim bir yazardı Fakir Baykurt ve o ara iş
sizdi. Arkadaşlarım söylediler, "Böyle bir isteği var," di
ye; ben de "Memnuniyetle ," dedim. 28 Ekim'de üniver
sitenin Halkla Münasebetler ve Yayın lşleri Müdürü ola
rak atandı. 

Tabii o zaman ona da çok itirazlar oldu, "Nasıl Fa
kir Baykurt'u alırsın," diye . . .  



Aııka Kuşu 

20 Kasım'da Mütcvelli Heyeli ile bir toplantı yaptık. 
Aramızdaki anlaşma havasın ın bozulduğunu orada ilk 
defa fark ettim. Benim yaptığım bazı atamalardan mem
nun kalmamışiardı Mühendislik Fakültesi Dekanlığı'na 
Erdogan Tekin'i atamıştım. Omm asaleten atamasını 
yapmadılar; vekil olarak kabul ettiler. Ayrıca fark ettim 
ki Mütevelli Heyeti, öğrencilerin haskılanna karşı yeteri 
kadar mukavemet etmediğim görüşüne varmıştı. 

Zaten o günlerde gene üniversitede olaylar çıkmaya 
başladı. 

"Deniz Gezmiş bizim üniversiteye geliyor, yurtlarda 
kalıyor, "  diye rivayet çı ktı. Ben Öğrenci Birliği başkanı
na soruyordum, "Yok öyle bir şey . Burası üniversite, 
herkes gelir gider, ama burada kalması söz konusu de
ğil ," diyordu . 

Halbuki gelip kal1yonnuş degil mi? Yurtlarda odası 

Evet. Gelip gidiyormuş. Kaldığı da sôylendi. Pek 
kaldığım sanmıyorum, ama o z aman bana bunu söyle
mediler . Bilmiyordum. 



Deniz Gezmiş'le . . .  

� 

Deniz Gezmiş'le tanıştıgınız dogru mu? 

Ben Deniz Gezmiş olarak hiç görüşmedim . Öğrenci
lerden sadece Öğrenci Birligi başkanı ile muhatap olu
yordum . Fakat şöyle bir olay oldu: 

O günlerde, bizim üniversitenin garajlar kısmında 
otomobiliere bakan arkadaşım Idari Müdür'e telefon et
ti. "Buraya bir öğrenc i  geldi, bizi tehdit ediyor," dedi .  
Onun üzerine " Peki geliyorum , "  dedim, oraya gittim . 
Idari Himler Fakültesi'nden Dekan Yaşar Gürbüz de ya
nımdaydı. Orada baktım, uzun boylu bir öğrenci, par
kasıyla onların karşısında . . .  

"Sen n e  istiyorsun?" diye çıkıştım ona . . . 
"Yok bir şey istemiyorum. Buraya geldim, bakıyo

rum," dedi. 
"Kanşma sen bu işlere,"  dedim, onu gönderdim. 
Sonradan Yaşar bana "Bizim o gün konuştuğumuz 

çocuk Deniz Gezmiş'miş," dedi. 
"Nerden biliyorsun?" dedim; "Bana öyle söylediler," 

dedi. 
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Anka Kuşu 

Yani o Deniz Gezmi.ş'se, böyle bir görüşmemiz oldu, 
kim oldugunu bilmeden . . .  Bir daha da görmedim. Fakat 
anlaşılan o gelip gidiyormuş üniversileye . . .  

Sonra gene bazı olaylar oldu. Bunun üzerine l 2  
Ocak'ta yurtları kapatma kararı aldım. Çünkü ben "Si
lah kullanmayın," diyorum, ama duyuyorum ki silahlar 
var. Benim ararnam da yetmiyor Hatta bir gün bizzat 
gittim; yurdu aramaya kalktım, ama ben arama müte
hassısı degilim ki . . .  Baktım ondan bir şey çıkmıyor, 
"jandarma karakolu kurulsun," diye lçişleri Bakanhgı'na 
başvurdum. 

Yani çıkışta/d jandarma kılrakolu ondan sonra ku· 
nı/du. 

Cumhurbaşkanı o zaman rektörlerden "Üniversite
lerde asayiş nasıl kurulur?" diye görüş istemişti. Ona da 
�Durum ciddidir, ama vahim degildir. ögretime devam 
ediyoruz. Üniversite kapatılmamalıdır. Gerekirse jandar
ma karakolu kurulmalıdır," diye yazmıştım. Çünkü an
ladım ki kontrol ancak güvenlik kuvvetleri tarafından 
saglanabilecek. Ondan sonra jandarmaya söyledik; "Yurt
ları arayın , silah varsa meydana çıksın,"" diye . . .  

1 6  Ocak'a kadar dersler kesildi. 4 gün kapalı kaldı 
üniversite . . .  jandarma gelip arama yaptı, bir şey bula
madı .  Halbuki .. Üniversitede herkes silahlı," diye dedi
kodu çıkıyordu. Ama tuhaf bir şekilde jandarma geldigi 
halde hiçbir şey bulamadı. 



Evi Bombalanıyor 
� 

O dönem biz eşimle Mebusevleri'nde oturuyorduk. 
Aramanın yapıldı�ı 1 6  Ocak 1 9 7 1  gecesi geç vakit tele
fon çaldı. Telefonu ben açtım, birisi bana: 

"Ben Deniz Gezmiş' im," dedi. 
"Ne istiyorsun? n dedim. 
"Siz ne yapıyorsunuz? ft  filan dedi, kapattı telefonu. 
Arkasından büyük bir gürültüyle bizim evin kapısı 

havaya uçtu. 

Siz /aipıyayakın mıydınız? 

Biz yukarıdaydık Sanıyorum bizim yukarıda oldu
�umuzu teyit etmek için telefon ettiler. Biz telefona ce
vap verince de kapıya koyduklan dinamiti, şimdiki ta
birle bombayı patlattılar. Muazzam bir gürültü oldu. Aşa
�ı indik baktık, kapı kırılmışu. Uçmuştu. Tabii komşu
lar geldi, herkes doluştu. Yapacak bir şey yoktu. Çanka
ya'ya, babamın evine gittik, gece orada kaldık. Bir süre 
orada oturduk. Fakal kirnin yaptı�ı anlaşılamadı. 
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Deniz Gezmiş miydi acaba arayan? 

Sanmıyorum! Niye arasın beni? 

Patlamadan nasıl etkilendiniz? Korktunuz mu? 

llk anda bir şey hissetmedik pek ! Çünkü ani oldu. 
Sonradan pek korkmadık; "garip bir şey" diye baktık ! O 
zaman böyle olaylar oluyordu çünkü . . .  Eşim de cesaret
le, metanetle karşıladı. 

Kim yapa sizce? 

Benim rektörlüğü bırakmaını isteyen birileri yaptı 
sanıyorum. Hayatıma kast için değildi herhalde; öyle ol
sa başka türlü yaparlardı. 

Korkutmak amaçlıydı yani . . .  

Korkutmak amaçhydı, ama devarn ettim, bir şey 
olmadı. 

Ondan sonra tekrar dersler başladı. 
1 8  Ocak'ta gene bazı olaylar oldu. Yine yurtlan ka

patma kararı aldım. Gene "Arayalım," dedik. Öğrencile
re "Çıkın," dedik. "Çıkmayız," dediler, ancak 22 Ocak'la 
yurtlan boşalttılar. Tekrar aradık. 

Şubat'ta dersler yeniden başladı . O ara banka soy
gunları da başladı . l l  Şubat'ta Ziraat Bankası'nın Kü
çükesat Şubesi'ni soydular. Aynı gün, akşama dogru bi
zim üniversitede büyük bir gürültü oldu. Gittik baktık 
"Kennedy Plaketi" diye bir anıt vardı, onu dinamitle
mişler. Anlaşılınadı kimin yaptıgı. .. Ben Öğrenci Birliği 
başkanına çıkıştım; "Nedir bu rezalet ! Kim, niçin yaptı 
bunu?" diye ... "Bilmiyoruz," dedi tabii . . .  



Evi Rombalamyor 

Benim gördüğüm kadarıyla Öğrenci Birliği, normal 
ogrenci faaliyetleri içindeydi , ama dışarıdan gelen ve öğ
renci olup olmadığım anlayamadığımız insanlar, silahla 
baskı yapınca onlara karşı duramıyorlardı. Zamanla bi
zimle birlikte hareket e tmekten vazgeçtiler. 

Bu olaylar başlayınca beni Içişleri Bakanlıgt'na ça
ğırdılar. Galiba bakanın da kauldıgı , güvenl ikten de 
birkaç kişinin bulunduğu bir toplantı yapıldı. Ben onla
ra güvence verdim, "Siz merak etmeyin. Kimi arayacak
sanız, gelin arayın. Ben de yardımcı olurum. Polisle iş
birliği yaparız," dedim. Ama güvenlik güçleri üniversite 
yönetimine güvenmiyordu. Belki bizim arkadaşlar da 
onlara güvenmiyorlardı. Oysa ben güveniyordum. An
ladığım kadarıyla onlar bana güvenmiyorlardı ve ben
den şüpheleniyorlardı. Polis değilse bile, onların başın
daki siyasetçiler . . .  Bu işbirliği yapılamadığı için kontrol 
edemedik ve sonunda iş çatışmaya kadar gitti, yazık ol
du. 



1 2  Mart'a Doğru 
� 

4 Mart'ta Deniz Gezmiş ve arkadaşlan 4 Amerikalıyı 
kaçırdılar. Üniversiteye geldikleri söylendi .  Herkes çok 
tel aşlandı. 

5 Mart'ta sabaha karşı "jandarma birlikleri üniversi
teye geldi," diye haber verdiler. Ben de üniversite loj
manında oturuyordum zaten . . .  Çıktım baktım "Ne olu
yor? " diye . . . O militan ögrencilerin bir kısmı yurtlarda 
saklanıyor diye ihbar almışlardı. Bu yurtları işgal etmek 
için büyük güçle gelmişlerdi. ögrenciler de çıkmıyordu 
yurtlarda n . . .  

Güvenlik güçleri loj manlara giden yolda, şimdiki 
stadyumun orada bir yerde durdular, beklediler bir 
müddet . . . .  Ben de orada, onların yanındaydım. Oradan 
yurtlara yürümeye başladılar. Karşılıklı bir iki el ateş 
edildi . Bunun üzerine ben yurtlara gidip ögrencilere 
"Yapmayın," demek istedim; ama "Gidemezsiniz, ateş 
ediyorlar," diye mani oldular. 

Sonradan "Keşke gitseydim," diye düşündüm. Tabii 
bu rahatsız edici oldu. O zaman jandarma ilerleyip yur
da girdi . O çatışma esnasında maalesef bir ögrenci kur
şuntarla agır yaralandı ve öldü. O ölüm, bizi çok üzen 



12 Martil /Joj!ru 

bir olay oldu. Ondan sonra içeri girip ö�rencileri çıkar
dılar. 

Akşam Mütevelli Heyeti toplandı ve üniversiteyi sü
resiz kapattılar. 

O arada Akademik Konsey toplanmıştı. Tabii her
kes şaşkın durumdaydı. Ben de ögrencilere kızmıştım. 
Çünkü üniversiteyi onlarla beraber yönetiyorduk. Aka
demik Konsey'den öğrencilerin hareketlerini kınayan 
bir bildiri çıksın diye ugraştım. "Bu olaylan, öğrencile
rin mukavemetini kınayalım. Görevimize devam edelim,"  
dedim. Önce istemediler, sonunda kabul euiler. Öyle 
bir bildiri çıktı. Fakat o yetmedi. Mütevelli Heyeti beni 
çagırdı . 

"Bu Akademik Konsey'le olmuyor. Bunlar ögrenci
leri tahrik ediyorlar. Akademik Konsey'i lagvedecegiz. 
Başka tür bir yönetim kadernesi kuracagız," dediler. 

"Akademik Konsey'in kusuru yok. Bunu yapan bir
takım militan öğrenciler . . .  Onlan cezalandınn, ama Aka
demik Konsey'i cezalandırmayın," dedimse de dinlete
medim. 

Bunun üzerine "Lağvederseniz ben de istifa ederim. 
Başka çarem kalmaz," dedim. 

Biraz düşündüler kendi aralarında, sonra tekrar gel-
diler: 

"Biz Akademik Konseyi la�vediyoruz," dediler. 
"Ben de istifa ediyorum öyleyse," dedim. 
"Peki ,  siz bilirsiniz," dediler ve başarılar dilediler. 
Ayrıldım. Ertesi gün. yani 1 0  Mart'ta da Rektörlük'e 

gidip istifa mekLubumu yazdım. Üniversiteye bir genel
geyle durumu anlattım. Oradan ayrıldım . 

12 Mart Muhurası'ndan 2gün 6nce oluyor bunlar. .. 

Evet . . .  24 Kasım 1969'da başlamıştım rektörlüğe, lO 

Mart l97 l 'de ayrıldım. 1 yıl 3,5 ay sürdü. 
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lin ka Kıışu 

O giinlerde sigaraya başladrgınızı okumuştum, dog
nı mu? 

Olabilir. Ama çok içmezdim zaten . . . .  Arada içip bı
rakırdım. 

Kandilli Rasathanesi 197 1 
Rasathane Mı:ıdı:ırü Muammer Diı:er ile . . .  



Savcılığa Çağrıldım, Kırıldım 
� 

12 Mart'un sonra soruşturTI11l geçirdiniz. 

O zaman Nihat Erim başbakan olmuştu. Önce "Ni
hat Erim üniversiteyi feshedecek," gibi bir duyum alın
dıysa da öyle bir şey olmadı. Ben rektörlüğü bnakıp ra
hadamıştlm. ögretim üyesi olarak devam ediyordum. 
Ama biraz şüpheli bir durum oldu. Benim de öğrenci 
ayaklanmalarında rolüm varmış gibi dedikodular olu
yordu. 

Bir gün üniversiteden dönerken jandarma durdur
du, sonra bıraktı. Ertesi günü Sıkıyönetim Savcıhgı beni 
çagırdı. Bir genç savcıyla birkaç saat konuştuk. "Üniver
sitede ne oldu?" falan diye uzun boylu sordu. Benim ro
lüm olup olmadıgını soruşturdu. Ben anlattım yapnkla
rımı . . .  lfademden tatmin oldu sanırım ve tutuklamadı, 
bıraktı beni. 

Kınldınız mı? 

Savcılar nihayet görevlerini yapıyorlar, ama kamuo
yunda da beni suçlayan bir hava vardı gördüğüm kada
nyla . . .  Suçlanmanın zararı yok da, ben kendi açımdan 
fedakarlık yaparak o işi yürütüyordum. Buna rağmen 



Anka Kuşu 

sonunda suçlanmak, tabii insanın agırına gidiyor . Evet, 
kırgmdım bir süre! Hatta istifa enigimi babama söyledi
gimde, o tabii daha tecrübeli oldugundan "Meyus olma," 
dedi bana. Tabii kendi kendime ''Meyus olmayayım 
ama, olunmayacak bir durum degil," diyordum. Ama ba
bam haklıymış. Birkaç ay "meyus" dolaşum, sonra geçti. 
Babamın dedigi dogruydu; böyle şeyler oluyor hayatta . . .  
Bunlan gereginden fazla abartmamak lazım. Aksi tak
dirde insan devam edemez. 

O dönem gerçi ders veriyordum, ama idari görevim 
olmadıgı için rahattım. lyi çalıştım. "Nötron transport 
teorisi" denilen, nükleer reaktörlerin çalışmasını düzen
leyen matematiksel teori üzerine binakım araştırmalar 
yapllm. 2-3 sene rahat araşurma yapmam sayesinde 
TUBlTAK'tan bilim ödülü aldım . Amerika'da doktora
dan sonra yaptıgım araştırma, bilim dünyasında ün yap
mamı saglamıştl. Ama Orta Dogu Teknik Üniversite
si'ndeyken yapugım araştırmalar da ikinci bir ün saldı 
ve bilim ödülünü o yüzden aldım. 

"Amen'ka'dan niye dönüp geldik buraya?" dediniz 
"} mı. 

Yok yok, demedim. Tabii bunlar az çok siyasi ge
lişmeler olduğu için çok değişik şeyler olabiliyor. Ben 
rektörlük yaparken ögretim üyelerinden kimle konuş
sam "Aman sakın ayrılma ! Senden başka kimse bu işi 
yapamaz," diye teşvikler geliyordu. Ayrıldıktan sonra 
ise, yüzüme söylemediler, ama binakım fena işler yap
mışım havasındaydılar. 

Sonradan siyasete girmemin bir nedeni de bu deger
lendirmenin düzeltildigini fark etmemdi; "Beni yine 'gü
venilir bir insan' olarak görüyor ve çagırıyorlar. Bunu 
kabul edeyim," diye düşündüm. 



1 2  Mart Dönemi 

12 Mart mudahalesini nasıl degerlendiriyorsunuz? 
Ardındım Balyoz Operasyonu geldi ve birçok yazar, ay
dın tutuklandı, yargılandı. 

Evet. Garip bir şey oldu. Kuşkusuz kontrolden çık
mış bir durum vardı. O zamanki hükümetin zafiyeti, 
zayıfiıgı Silahlı Kuvvetler'in müdahalesine yol açtı . Baş
langıçta benim bazı arkadaşlanm arasında, daha solda 
bir hareket olacak gibi bir his vardı . Sonra tersi oldugu 
anlaşıldı veya belki gerçekten bu yönde bir hazırlık var
dı ama baştaki komutanlar ona izin vermediler ve daha 
sagda bir hareket olarak ortaya çıktı. Birçok kimse gö
zaltına alındı gereksiz yere . . .  Fen Fakültesi'nde ömegin: 
Rauf Nasuhoglu ve arkadaşları, siyasi komplolar yap
mayı hiç aklından geçirmeyen, iyi niyetli insanlard ı. 
Öğrencilerle araları iyiydi , ama ögrencilerle arası iyi 
olan birtakım hocalar, siyaset peşinde olduklan suçla
masıyla gözaltına alındılar. H atta Rauf Nasuhoğlu'nun 
eşi o zaman babama gelmiş, durumu anlatmıştı. Babam 
da söyledi birilerine, ama ne ölçüde faydası oldu bilmi
yorum. Sonunda bıraktılar. Zaten surekli tutmuyorlardı; 



bir süre, belki bir ay tutup bırakıyorlardı .  Böyle birta
kım gereksiz olaylar yaşandı ve baskıcı bir yönetim, bir 
süre devam etti. Nihat Erim'in başbakanhgında bir ara 
rejim yaşandı . 

Si2in asimda Nihat Erim 'le iyi bir ilişkiniz vardı, 
degil mi? 

Tabii ilişkimiz vardı . Hatta o günlerde beni çağırdı, 
üniversile hakkında fikir sordu. Ben de anlatum olayla
rı . . .  Ama o bir konuşmayla kaldı. Bir daha bir şey yap
madı. 

O zaman emekli general Şefik Erensü'yü rektör ata
dılar. O da degerli bir insandı. Orduda "solcu general" 
diye bilinirmiş. Batı'da bulunmuş, NATO'da görev yap
mış, dünyayı bilen, aydın fikirli bir insandı . O, daha 
milsamahalı bir yaklaşımla bir inzibat disiplini kurdu 
üniversitede . . .  Üniversite içinde karakol kuruldu, jan
darma gelince mesele kalmadı .  Militan öğrenciler kay
boldu, normal öğretim diızeni kuruldu. Herkes mem
nun kaldı sonunda . . .  Benimle de arası iyiydi Şefık Eren
siı'niın . . .  Beni hiç suçlamadı. Böyle iyi bir dönem geçir
dik 



tsrnet Paşa'nın Son Sözü 
� 

12 Mart'tan sonra Ecevit, "darbenin kendisine karşı 
yapıldıgını " sayleyip CHP'den, lsmet Paşa'dan aynlıyor 
ve tam o dönem lsmet Paşa 'nın katJJrakt ameliyatı var. 
Onda.n sonra bir kopu$ ya$Bmyor ve 1972 CHP Kunıl
uyı 'na kadar giden bir sıireç var. O sürece dair amlan
nız var mı? Ecevit1e babanızın ve sizin ilişkiniz nasıldı? 

Ben o olayın içinde degildim. Dolayısıyla fazla bir 
amın yok ,  ama az çok takip ediyorduk. Babamın evine 
geldigirnde dinliyordum. Üniversitede çalışmaya devam 
ediyordum. 

Üniversitedeki rektörlük olayları esnasında bir ak
şam Ecevit bana telefon etti. "Kutlarım, degme siyaset
çiden daha iyi götürüyorsun bu işi," dedi. Ben de teşek
kür ettim. Başka bir konuşmamız olmadı. 

Babamın katarakL ameliyatı zor bir ameliyattı. Şimdi 
gayet kolay yapılıyor, ama o zaman çok ıstıraplıydı. Ba
bam çok rahatsız olmuştu, ama sonra geçti. Tabii "geç
ti" diyorsam, gene büyük bir gözlük takıyordu, yani bu
günkü kadar iyi degildi o zamanki ameliyatlar. . .  Ama 
yine de faydalı oldu kuşkusuz . . .  
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Anka Kuşu 

BaktırT118k için Paris 'e gittiler annenizle . . .  

lyi bir seyahat oldu onun için . . .  Atina'ya ugradılar, 
Paris'e geçtiler; her yerde itibar gördü . 

Ecevit'le arasının açılması da o günlerde oldu. Sanı
mn o zaman EceviL babamın kabul etmeyecegi bir de
meç vermişti, u. Biz buraya kadar beraberiz,"  şeklinde . . .  
Babam bunu "fazla açılmak� ,  yani "sorumsuzluk" diye 
degerlendirdi . Memnun olmadı . Herhalde başka neden
leri de vardı ki araları açıldı ondan sonra . . .  

Ecevit Genel Sekreterlik'ten istifa etti ve kunıltaya 
gidildi. Siz var mıydınız babanızın devrildigi kum/tay
da? 

Hayır, yoktum. Ben kurultayiara gitmezdim! 

Ama Ecevit'i ilk kutlayanlardan birisiz oldunuz? 

Evtt, o zaman ben bir telgraf çekip kendisini kut
lamıştım. Ondan Ecevit de memnun kalmıştı ve basında 
konuşurken "lnönü Ailesi'nden yalnızca Erdal lnönü 
beni kutladı, "  demişti. 

Aynı gün Omer Ahinizin bindigi uçak kaçmldı. 

Ahim Ankara'ya gelmişti. lstanbul'a dönerken ög
rendik ki uçak lstanbul'a gitmedi ve Bulgaristan'a kaçı
rıldı. Tabii büyük bir kriz oldu. Hepimiz çok telaş ettik. 

Tam da kurultay günüydü. Babamın kalp rahatsızlı
gı nüksetmişti. lkide bir kalbi tutuyordu ve tam rahat
sızlıgı geçmişken bu hikaye oldu. llk defa bir uçak kaçı
nlıyordu. lik söylenenler çok tersti. Büyükelçilik'le ve 
oradaki gazetecilerle konuştugumuzda ögrendik ki, uça
gı kaçıranlar, istedikleri olmazsa içerdeki herkesi öldü-



l<met Paşa'nm Snn .Sözü 

receklerini, uçağı da havaya uçuracaklarını söylüyorlar. 
Ellerinde imkan da var. 

Böyle ters bir durum ... Abi m de orada. .. Babam için 
feci bir durum, ama yapacak bir şey de yok. 

Ama babam, "Dediklerini yapın," gibi bir şey söy
lemedi. Uzaktan, sesini çıkarmadan izledi gelişmeleri. . .  

"Pazarlık yapiT13yın, " demiş. 

Bilmiyorum sordular mı, ama pazarlık yapma taraf
tarı degildi. 

Sonra bıraktılar yolcuları . . .  Ahim de bir şey olma
dan döndü. O da olayı sükünetle karşı lamıştı. Korkma
mıştı .  "Hep beraber üzerine yüklenirsek, bunun silahını 
elinden alırız, diye düşünüyorduk, ama yapamadık" gibi 
bir şeyler anlatınıştı sonradan . . .  

lsmet Paşa iun, Deniz Gezmiş ve arkadaşlannın ida
mı için uğraştıgını hatırlıyor musunuz? 

1damlarına karşıydı babam. . .  Ama onlar benim dı
şımda gelişen olaylar . . . 

CHP'den ve milletvekilliginden istifa sarecinde ba
banızın yanında mtydımz? 

Gelip gidiyordum o akşamlar . . .  Daha evvel de söy
lediğim gibi, biz aile olarak zaten babamın yaşı dolayı

sıyla bırakması taraftarıydık. Yoruldugunu görüyorduk, 
kalbi rahatsızlık veriyordu. Başkanlığı bırakmasını öne
riyorduk zaten . . .  O bakımdan üzülmedik Normal karşı
ladık Ama kendisi üzüldü sanırım 
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Neye üzüldü? 

Prensip sahibi biri olarak, işlerin dediği yolda git
memesine üzüldü. O zaman Ecevit'e güveni kalmamıştı. 
Birtakım sözlerini "sorumsuz davranışlar" olarak görü
yordu.  Demirel'e de pek güvenmiyordu. Yani "Onca 
mücadele sonunda güvenınediği insanlar yönetime gel
di," üzüntüsü vardı kendisinde . . .  Bunu hissediyorduk 
son günlerinde . . .  

Babanızın son donemine dair bir arunız var mı? 

Gene eve gittiğimizde görüyorduk babamı. . .  Millel
vekilliğinden istifa elmişti . Senato'da çalışıyordu. Hatta 
Senato'da Sunay'ın cumhurbaşkanlığının devamı için bir 
teşebbüs olduğunda güzel bir konuşma yapmıştı. "Ne 
yapacak, diye soruyorsunuz. Bugüne kadar ne yaptıysa 
bundan sonra da onu yapar," demişti, gayet basit bir 
cümleyle . . .  O zaman bu konuşma çok etkili olmuştu. 

Muntazam ama yorgundu. Sağlığı ne kadar sürecek 
belli değildi. Rahatsız olduğunda, biz de eve gider, an
neme yardım etmeye çalışırdık Sonuna kadar aklı ba
şındaydı. Ama bazen aklına birtakım hayaller geliyordu. 
Hatta bir defa hükümetin kendisine güvenlik konusun
da bir şeyler sorduğunu hayal etmiş. Kemal Demir, Nec
det Uğur son günlerinde sık sık gelen arkadaşlanydı. 
Onlara "Hükümet böyle soruyonnuş, aman dikkat et
sinler ," gibi şeyler söylemişti . 

Son defa rahatsız olduğunda gene annem çağırdı . 
Gittik hemen . . .  Babam beni gördüğünde odasında, kol
tukta oturuyordu. 

"Çok ıstırabırn var," dedi. 
O ara kız kardeşim de gelmişü: 
"Annenize i yi bakın," dedi. 
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Bana son söyledigi söz bu oldu: "Annenize iyi ba
kın ! "  

Ondan sonra yanı; bir daha kalkamadı.  

"Babam yatıyordu . Birdenbire gözlerini açtı. 
Bir şey söyleyecek gibi oldu. Sonra tekrar ka paL U" 

Vefatım nasrl ögrendiniz babanızın? 

Ben oradaydım. Pembe Köşk'teydim. Hatta belki en 
son gören ben oldum. O aralık yanındaydım. Böyle ya
tıyordu. Birdenbire gözlerini açtı, bir şey söyleyecek gibi 
oldu. Sonra tekrar kapattı. Ben de hemen doktoru ça
ğırdım; sık sık böyle oluyOTdu o ara . . .  Kalbi durdu. Ug
raştılar, ama bir daha kalbini çahştıramadılar. 

Öldüğü anlaşılınca aşagı indik .  Gazeteciler geldi .  
Onlara babamızı kaybettiğimizi haber verdim. Hatta ne
reden aklıma geldiyse, "Bundan sonra artık bu eve gel
mezsiniz ,"  dedim. Sonra gene geldiler, başka nedenle . . .  



Ank<J Kuşu 

Amtkabir'e gömme karan nasıl gelişti? 

Ona hükümet karar verdi. Annemin söylediğine gö
re babam bunu istememiş. "Beni aile mezarlıgına göm
sünler," demiş. "Çünkü öyle önemli bir yere gömerler
se , sonra cayarlar .  Beni oradan alıp aile mezarlıgına ko
yarlar. Onun için başından aile mezarlığına koysunlar , "  
demiş. Annem böyle söylemişti, ama hükümet toplanıp 
karar aldı. O akşam hükümetten birkaç kişi geldi. Ye
mek odasında oturduk. Annem de vardı. 

"Biz toplandık ve Amtkabir'e defnetıneye karar ver
dik Yarın veya öbür gün tören yapacagız. Büyük bir tö
ren olacak,"  dedi ler. 

Annem de "O istemiyordu, ama madem karar ver
diniz, pekala,"  dedi .  

Mevhibe Hanım ne yaptı babanızdan sonra? 

Annem Pembe Köşk'te, babamın amlanyla yaşama
ya devam etti. Kız kardeşim ve Metin'le beraberdi . 20 
sene yaşadı babamdan sonra . . .  
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Ankara'dan lstanbul'a . . .  

Sevinç (en solda)-Erdal (en sağda) lnönü-Havaalanında 

Babanızın ve/Stından sonra siz lstanbul'a gittiniz . . .  

Evet. Eşim lstanbullu biliyorsunuz. Benimle Anka
ra'ya gelmişti, ama tabii lstanbul'u hep arıyordu. 

ODTÜ'den nasıl aynldınız? 

Ben rektörlükten ayrıldıktan sonra yeni rektör, ba
na karşı bir tavır almadı gerçi, ama çok da mutlu olma
dıgını hissediyordum. ögrenci hareketlerine karşı sert 
tedbir isteyen bir yapısı vardı ve eski yönetimin sorum
lulanndan birisi olarak gördügü benden ve arkadaşla
rımdan pek memnun görünmeyen bir hali vardı. lncir 
çekirdegini doldurmayacak birkaç şey oldu: Toplantıla
ra gitmem için bir yazı yazdı . Ben de "Her zaman gel
mem şart degildir," diye cevap verdim. Böyle bir iki tu
haf olay oldu . 

O arada istanbul'da Boğaziçi Üniversitesi'nden çagı
rıyorlardı beni. . .  Daha evvel Robert College'de iken te
maslarımız olmuştu. Sonra oraya Abdullah Kuran rektör 
oldu. Robert College, Bogaziçi Üniversitesi'ne dönüşür-
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ken ben Orta Dogu Teknik Üniversitesi'nde rektördüm. 
Hatta Ingilizce okuttukları için "Orta Dogu Teknik 
Üniversitesi'ne baglayalım mı?"  diye fikir ileri sürenler 
de olmuştu, ama biz öyle bir istekte bulunmadık Ab
dullah Kuran da eski kolejli olarak üniversite olması 
için uğraştı ve Meclis kabul etti . Orası bagımsız bir üni
versite oldu ama ilişkilerimiz iyiydi .  Abdullah Kuran'la 
daha evvel beraber çalışmıştık Orta Dogu Teknik Üni
versitesi'nde . . .  O Mimarlık'ta dekanlık yapmıştı yı llar
ca . . .  Ve şimdi beni çagırıyordu . Eşim de lstanbullu ol
duğu için "Yer değiştirmekre fayda var" diye düşündüm 
ve 1974'te Bogaziçi Üniversitesi'ne geçtim. Fizik Bölü
mü'ne geldim. Ve sonra orada bölüm başkanı ve dekan 
oldum. 

Amerikatan saymazsak ilk defa Ankara'dan aynb
yordunuz, dejil mi?. 

Evet, ilk defa uzun süreligine Ankara'dan aynldım. 

Bir daha da dönmediniz, siyaset çagıran;ı kadar . . .  

Evet. Siyaset yaparken tekrar Ankara'da yaşadık. 

Anneniz "Gitme" demedimil 

Demedi. Zaten gelip gidiyorduk. Sesini çıkarmadı. 

O d6nem arkadaşımz Ecevit başbakan olmuştu. Sizi 
siyasete çagınnadı mı? 

Hayır, hayır. Ama tabii biz Ecevit'i destekliyorduk. 

Kıis mıiydıinüz Ecevit1e? ... 

Hayır. 



Ankara 'dan l_çranbul'a . . .  

Bir kez TRT'de so/fllk bir karşılaşma olduğunu ha
tırlıyorum. 

Evet, babamın vefatından birkaç yıl sonra, ölüm 
yıldönümünde galiba, onunla ilgili bir toplantı olmuştu 
TRT'de . . .  Konuşmacılar arasında ben vardırn, Ecevit 
vardı. Orada karşılaştık. Ben başbakan oldugundan beri 
Ecevit'i görmemiştim. En son CHP'de genel sekreterken 
görmüştüm galiba . . . Ama orada gördüğüm Ecevit, başka 
bir Ecevit'ti. Insan fark ediyordu hemen . . .  

Nasıl "başka Ecevit"? 

Başından geçenler, Barış Harekatı filan onu daha ka
rarlı, daha kendine güvenen bir siyasetçi haline getir
mişti .  "Yahu degişmiş Ecevit," diye içimden geçirmiş
tim. Hangi davranışlarından bunu çıkardığıını söylemek 
zor. Fazla konuşmadık, 2-3 dakika konuşmuştuk, ama 
bende o intibaı uyandırmıştı .  Değiştiğini fark etmiş
tim . Ama bizim ilişkilerimiz iyiydi. Şöyle bir olay hatır
lıyorum: 

Ecevit başbakan olunca biz Halk Partisi'ni destekle
yen öğretim üyeleri çok memnun olmuştuk. Üniversite
de Mütevelli Heyeti'yle olan anlaşmazhklanmız bir şe
kilde ortadan kalkar, rahat bir çalışma şekline kavuşu
ruz diye umuyorduk . Çünkü üniversitede hala bir tedir
ginlik havası vardı. Ecevit kesin bir çözüm getirir üni
versitenin yönetimine diye bekliyorduk. 

Bir gün arkadaşımla yemekteyken "Silahlı Kuvvetle
rimiz Kıbrıs'a çıktı," diye haber geldi .  O zaman ben ar
kadaşıma uEyvah ! "  dedim; "Ecevit'in üniversiteye yar
dım etmesi umutlan suya düştü. Bundan sonra artık bi
zimle uğraşacak zamanı kalmayacaktır." Biraz öyle oldu 
ne yazık ki . . . 



Boğaziçi'nde . . .  

� 

Bogazı�i Onıversitesi'nde - "Daha iyi okuyorlar, ama içe kapanıklar" 

Nereye yerleştiniz lstanbul'da? 

Kısa bir süre bacanagımın evinde kaldık. Daha git
meden İstanbul'da Bebek sırtlannda Boğaziçi Üniversi
tesi'nin hemen karşısında Tanova Sitesi diye bir siteye 
girmişlik Onun inşaatı sürüyordu. 5-6 ay sonra bitti; 
biz oraya, yeni dairemize geçtik. 

Eşim çok eleştirir inşaaun kalitesini , ama bizimki 
ilk yapılan ev olduğu için en iyisiydi. Ondan sonrakiler 
daha kusurluydu. Orada Boğaz manzarah güzel bir dai
remiz var. Yıllarca orada oturduk . Ben siyasete girdiğim
de eşim orada oturdu. Şimdi onun kirasıyla yahya bakı
yoruz. 



Bngtıziçi'nd" 

Jg75-ıgso arasını hep BoJaziçi'nde geçirdiniz, de
gil mi? 

Evet. Bogaziçi'nde göreve başladım. Birkaç yıl sonra 
dekanın süresi biui, ben Fen ve Edebiyat Fakültesi De
kanı oldum. Iki dönem , 8-9 yıl dekanlık yaptım.  

BoJaziçi ile ODT(/'ya kıyas/arsanız? . .  

Tabii ayrı üniversiteler. . .  ODTÜ büyük bir üniversi
te, büyük bir yerleşkesi var, dolayısıyla daha iddialı . . .  

Bogaziçi Üniversitesi daha mütevazı bir kaynaktan 
geliyordu. Robert College'den gelen bir anlayış, kolej 
sevgisi, gelenegi hala devam ediyordu. Çok iyi okuyor
lar, ögreniyorlar. fikirlerini rahatlıkla söylüyorlar. Me
zun olanlar, gerek mühendislikte gerek top lum haya
unda başarılı oluyorlar. Ama biraz kendi içlerine kapa
nıklardı. 

Ben ve başkalan Orta Dogu'dan gelmeye başlayınca 
biraz havası degişti, dışarıya açıldı. Ben başlangıçta bu 
içe kapahlıga çok itiraz ediyordum; "Daha çok öğrenci 
almalısınız. Türkiye'nin sorunlanna daha açılmalısmız. 
Daha çok araştırma yapmalısınız. Bu kolej havasından 
çıkmahsınız," diye tartışıyordum arkadaşlarımla . . .  

Onlar da beni eleştirirlerdi: "Sen bu işleri bilmiyor
sun,  yeni geldin," diye . . .  Ama yavaş yavaş o yoldan çık
tılar sonra . . .  Öteki üniversitelere çok benzeyen bir üni
versite oldu Bogaziçi . . .  Tabii CoHege'den gelenler "Bi
zim eski havamız kayboldu," diye biraz üzülüyorlar, 
ama çok da kaybolmadı. Gene oranın kendine özgü bir 
havası var; ama Orta Dogu Teknik Ü niversitesi'nin ha
vası da başka; orası daha iddialı . . .  Türkiye'nin bütün so
runlanyla ilgileniyor havasındalar. Bogaziçi Üniversitesi 
daha meslege yönelik. .. Endüstriyle, ticaretle, iş hayatıy
la daha yakın . . .  Oradaki hocalann birçoğunun iş muhit-
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lerinde danışmanlıkları vardır, onlara akıl verirler. Hala 
da endüstriyle sanayiyle, ticareıle ilişkileri iyidir . Şimdi 
birinci sınıf araştırmalar da yapıyorlar . Temel bilimler 
çok gelişti. Araştırmaya iyice girdiler, mühendislige ke
za . . .  

Siz araşUnnalannıza devam edebildiniz mi Boğazi
çi'nde? . .  

Tabii onu da yaptım ama, dekanlık başlayınca azal
dı . Gene de bir iki şey yayın ladım. 

Derken başka yurtdışı görevler çıktı. Biri UNESCO' 
da,  biri NA TO' da iki görev yaptım. 

NATO'nun bir Fen Kornitesi vardı . 2. Dünya Sava
şı 'ndan sonra düzenlenmiş bir komiteydi. 2. Dünya Sa
vaşı'nda biliyorsunuz, bilimsel gelişmelerin uygulanma
sıyla birtakım silahlar ortaya çıktı ve iş, atom bombasına 
kadar gi tti . Batı ülkeleri bu bilimsel çal ışmayı savaştan 
sonra da devam eıtirmek istediler. "Mademki bilim so
nuç veriyor, biz devlet olarak bununla ilgi lenmeye de
vam edelim," dediler ve gelişmeleri takip edip devletlere 
akıl vermek için NA TO' da bir Fen Komitesi kurdular. 
Müşterek araştırma kurumları oluştu. O koroitede her 
NATO ülkesinden bir bilim insanı bulunurdu. Benden 
evvel Feza Gürsey orada üyelik yapmıştı . Sonra ben git
lim. Benim zamanımda senede ı yahut 3 defa toplanırdı 
bu komite . . .  Brüksel'e, Paris'e, bazen de başka bir NATO 
ülkesine gidip orada ı gün toplanırdık. Bu münasebetle 
ben Paris' e gidip gelmeye başladtm. 

O zaman Paris'teki büyükelçi dedi ki: "UNESCO'nun 
bir Yürütme Kurulu vardır. Bu Yürütme Kurulu'nda dev
let temsilcisi olarak büyükelçiler bulunur ama devletle
rin gönderdiği ve kurulun seçtiği bilim-sanat insanlan 
da bulunur. Her devletin sıras1 var. Şimdi sıra Türki
ye'ye geldi . Biz ,  sizi aday göstereceğiz ."  



Boğaziçi'nde . 

Galiba o zaman Ecevit başbakandı. Öneri herhalde 
ondan gelmişti. Dışişleri aracıhgıyla büyükelçiye söyle
diler, o da bana söyledi. 

Büyükelçi, "Paris'e gelmişken biraz burada kalıp gö
rünün onlara,"  dedi. Çünkü sırası gelen devletlerin gös
terdiği temsilciler arasında seçim yapıyorlardı . Ben de o 
zaman Paris'te birkaç gün kaldım. Oradaki üyelerle ko
nuştum, kendimi tanıttım. 

Sonra bir gün yi ne NA TO toplamısı için Brük
sel'deyken telefon eltiler; "Büyük bir çoğunlukla siz se
çildiniz," dediler. Ondan sonra Paris'e gitmeye başladık . 
UNESCO toplantısı da yılda 2 defa oluyordu . Ama onla
rın toplamıları 1 ay kadar sürerdi. 1 ay Paris'te kalırdık 
NATO toplantılan ise l hafta kadar sürerdi. 

Yani ben Boğaziçi'nde dekanlık yaparken bu iki iş 
çıku. Senede 2-3 defa , ayn zamanlarda, ı ay UNESCO' 
da, ı hafta da NA TO' da toplantıya gitmek için üniversi
teden ayrılıyordum. Aynca dekanlık yapıyordum. Dola
yısıyla idari görevlerim artmıştı. 

UN ESCO toplantısımla-16 Mayıs 1 979 .. . 
Erdal lnönü heykelin hemen altında .. . 
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O dönem ögre.nci olaylan daha da artu. ögrenci/ere 
karşı tavnnız degişmiş miydi l 

Orada da bazı öğrenci hareketleri vardı. Ben ögren
ci lerin disipline uymayan hareketlerine karşı "Hemen 
karşı tedbir alalım, ceza verelim ,  politikası yürütüyor
durn. Hatta o zaman Mühendislik Fakültesi dekanı bana 
hayretle bakıyordu; "Orta Doğu'dayken böyle yapm1yor
rnuşsunuz," diyordu. Bir gün ona, "Sen benim bu hare
ketlere müsamaha göstneceğimi tahmin ediyorsun ama, 
rnüsarnaha gösterrnek yanlış oluyor. Bu hareketleri ba
şından durdurmazsak, sonunda öğrenciler için de, bi
zim için de fena sonuçlar çıkıyor. Onun için başından 
sert davranmak daha doğru,"  dedim. 

ODTO'de olanlardan edindiginiz bir ders miydi bu? 

Evet, ODTÜ'den aldığım1z dersi orada uyguladım. 

Tabii haksızlık etmeyel im ama, gereksiz rnüsamaha gös
termeniri faydası yok. O, yanlış bir izienim veriyor bir
takım militan öğrencilere . . .  Sonunda yanlış yollara gidi
yorlar . Onu başından durdurmak daha doğru . . .  Uygula
dığımız politikada oydu. Zaten fazla bir şey de yaprnı
yorlardı, 70'lerdeki olaylara Bogaziçi'ndekiler uzak dur
dular, girmediler. Birtakım sempati hareketleri oluyor
du, ama boykot nlan olmadı. Daha doğrusu bir boykot 
oldu, ama o siyasi degildi. 

Neydi? 

lncir çekirdeğini doldurmayacak bir şeydi. Ben da
ha yeni dekan olmuştum. Fizik dersindeki laboratuvar 
çalışmasında bir öğrenciyle genç bir öğretim üyesi ara
sında bir tartışma olmuş. Sonunda o öğrencinin sınıfı 
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arkadaşlarını desteklemek için derse girmed i . Bir iki 
gün sonra bizim Fen Edebiyat Fakültesi'nin öğrencileri 
de derslere girmcmeye başladılar. Ve iş birdenbire başka 
bir şeye dönüştü: 

�Fizik dersleri çok zor. Sınavlar çok zor oluyor. Bi
rinci sınıfta kırık alanlar, sonra bir türlü düzeltemiyor
lar. Fizik öğretmenleri insafsızlık yapıyorlar, "  demeye 
başladılar. Böyle bir hava ortaya çıku. 

Ben önce karışmadım. "Fizik Bölümü bu işi çöz
sün," diye bekledim. Fakat çözülmedi. Sonunda Öğren
ci Birliği başkanına "Sen bütün öğrencileri topla; onlarla 
konuşayım," dedim. 

O,  ögrencileri müzik salonunda toplad1. Gittim. De
kan olarak onlarla konuştum. Dedim ki : 

"Anlıyorum, fizik dersleri zor, ama maalesef böyle 
işte . . .  Fizik zor bir bilim . . .  Bunu size öğretmek bizim 
görevimiz . . .  ögretim üyeleri bunun için çalışıyorlar. Siz 
de gayret gösLerirseniz bunları ögrenirsiniz.  Parlak öğ
rencilersiniz . Buraya sınavları kazanarak ge ldiniz. Başka 
üniversitelerdekinden daha iyi ögrencilersiniz. Sizin 'Biz 
bu işi yapamıyoruz,' demeniz çok tuhaf olur; bunu ka
bul etmez kimse . . .  Bunu sizinle aşarız biz . . .  Bırakın bu 
yolu;  derslerinize girin güzel güze l . . .  Ben de öğretim 
üyeleriyle konuşurum, onlar da en iyi şekilde bunları 
size öğre tirler," dedim. 

Ben ayrıldıktan sonra hakikaten derslere girdiler. 
Dolayısıyla bu boykot çabuk bitti ve iyi de oldu. 

Ama ülkedeki durum bu kadar kolay çözu/ecek gibi 
degildı: 

Evet .  O, tatsız bir doğrultuda ilerliyordu; çatışma
lar, ölenler oluyordu. Bana o zaman anlayamadığım bir 
tehdit mektubu gelmişti. El yazısı degild i , böyle gazete-

3 5 1 



Anka Kuşu 

den harfler kesilerek yazılmış bir tehdit mektubuydu . 
"Ayağını denk almazsan seni de öldürürüz," gibi bir şey
di. Ama ne yapmam istendiği tam da anlaşılmıyordu. 

Sıkıyönetim vardı o zaman . . .  Ben de bunu İstan
bul'daki kumandanlığa götürdüm. Onlar da baktılar; bir 
şey anlamadılar. "Biz de dikkat ederiz," dediler. llkin te
dirgin olduk, sonra geçti. 

O zaman ls tanbul'daki evimiz dışanya gayet açık bir 
evdi. Yatak odamızın duvan yola karşıydı . Yoldan gelen 
birisi kolaylıkla bir şey atabilir, bizi yatarken öldürebi
lirdi. Ondan biraz tedirgin olduk, ama sonra alıştık Bir 
şey olmadı. Zaten birkaç gün sonra da 1 2  Eylül müda
halesi oldu ve mesele kalmadı. 

Mart 19RO-Üçiıncu Fizik Kongresi'nde konuşma yapıyor 
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Ekim 1 980-Paris're UNESCO Genel Konferansı'nda delegasyondan 
Sumru Noyan ile buyükelçi Pertev Su başı arasında . . .  

12 Eylıil gıinıi neredeydiniz? 

Böyle önemli olaylarda hep yurtdışmda olurum. O 
zaman da Paris'teydirn. Bahsetmiştim, UNESCO'nun Yü
rütme Kurulu'nda görev yapıyordum . Yürütme Kurulu, 
UNESCO'da bulunan ülkelerin birçogundan seçilmiş 
50-60 kişilik bir kuruldu. Genel direktör başkanlık eder
di. O zaman Genel Direktör Amadou-Mahtar M'Bow di
ye bir Senegalliydi; egitimciydi . Ben toplantılara yanım
da Dışişleri'nden bir müsteşar hammla beraber giderdim . 
O günlerde öğrendim 12 Eylül müdahalesini... . Orada 
yabancılada hiçbir şey konuşmadık Kısa bir süre sonra 
da Türkiye'ye döndüm . Kuşkusuz, demokrasiye aykırı 
bir hareketti. 
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Tahmin ediyor muydunuz böyle bir müdahalenin 
gelecegini? 

Hayır, tahmin etmiyordum. Bana sürpriz oldu. Gel
digirnde bir baskı havası vardı. Ben gene üniversitedeki 
görevime devam ettim. Bize müdahale etmiyorlardı. Ama 
üniversitelerden bazı ögretim üyeleri ayrıldı o dönem
de. . .  Herhalde üniversite yönetimi bazılarını sıkıyöne
tim komutanlannın istegi üzerine ayırdı .  Bazıları da 
kendileri istifa etti . Ama çok degerli insanlar vardı ara
lannda . . .  Ona üzülüyordum. 

Itiraz etTiniz mi? 

Yanlış oldugunu söylemek istiyordum, ama öyle bir 
şey yapmak , yönetime muhalefet etmek olurdu. Ve o 
zaman üniversitede kalamazdım. Onun için sesimi çı
karmadırn, ama üniversiteye yapılan müdahalelerden 
rahatsız oluyordum. Bunları "özgürlügümüze aykırı ha
reketler" olarak görüyordum. 

"Terör bitti" diye bir rahatlık olmuştu başlangıçta 
ama birçok kimse yavaş yavaş baskı havasını hissetmeye 
haşladı . Onun da rahatsızlıgı ortaya çıkıyordu. Ama ki
şisel olarak benim çalışınam küçük bir çevrede oldugu 
için, üniversiteye müdahaleler dışında bir rahatsızlıgım 
yoktu. 

Universitede "Tepki gdsterelim! " diyenler oldu mu? 

Yok. Pek konuşulrnuyordu , yani pek öyle bir hare
kel yoktu. 

Babanızın partisi kapatıldı bir gün içinde ... Ne his
settiniz? 
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Herhalde o zamandı , rahmetli Ecevit demederinden 
dolayı hapse girmişti o zaman . . . Ben de bir mektup ya
zıp "Geçmiş olsun," demiştim kendisine . . .  Yaptığının 
önemli bir hareket olduğunu ifade etmiştim; fikirlerini 
savunmak için bunu yap tığına inandığımı söylemiş, "ln
şallah çabuk çıkarsınız," gibi bir şeyler yazmıştım. Son
ra ondan uzun bir cevap aldım. Teşekkür ediyordu ve 
kendisinin bu hareketi gösteriş için degil , bir fikri sa
vunmak uğruna, inanarak yaptığını söylediğim için mem
nun olduğunu söylüyordu . Biraz karamsar bir havası 
vardı .  "Bu baskı rejimi uzun süre devam edecek, tekrar 
demokrasiye kavuşmak için baştan başlamamız gereke
cek," gibi bir şeyler yazıyordu. Bu dönemde benim gibi 
temel bilimlerle, müspet ilimlerle uğraşan insanların gö
rüşlerinin daha sağlam, tutarlı olacagın ı düşündüğünü 
söylüyordu . Uzun ve güzel bir mektup olduğunu hatır
lıyorum.  Yani siyasi sa)'llabilecek tek faaliyetim o o l
muştu o zaman . . .  

O mektupta bir direniş çağnsı sezdiniz mi? 

Hayır, hiç ! Onu sonradan söyleyenler oldu ama ben, 
beni siyasete teşvik eden bir hava görmedim. Teşekkür 
ediyordu. Mektubumdan memnun olduğu belliydi. Çün
kü gazetelerde "Ecevit gösteriş yapıyor. Kahraman olmak 
istiyor," gibi imalı, iğneleyici yazılar çıkmıştı. Herhalde 
onlardan rahatsızdı. Ben öyle bir şey söylemeyince ondan 
memnun olmuştu. Aldığım intiba oydu. 

Ecevit'le ilginç bir ili$kiniz var. Babanızın yerine 
genel başkan seçildilfinde de ona kudama mesajı yolla
lillŞUnız. 

Çok görüştüğümüz yok tu, ama aramızdaki eski 
dostluk devam etti diye düşünüyordum. 
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Bu i ki mektup, sizden karakter özellikleri yansıtıyor 
aslında. . .  Çünkü ilkinde babanızı deviren adama tebrik 
mesa1i yolluyorsunuz ve aileden bunu yapan tek kişisi
niz. Ikincide ise herkesin ondan yüz çevirdigi, yalmz bı· 
raktıgı bir dönemde destek mektubu yazıyorsun uz. 

Kuşkusuz ben kendi fikirlerime inanan bir insamm. 
Aklıma geleni yapmaya çalışırırn. Her zaman yaprnarnı
şırndır, ama o zaman yapmışını demek. . .  Sanırım çocuk
luktan , gençligimizden, okuduğum şeylerden gelen bir 
özgürlük düşkünlüğüm var. Babamın kütüphanesinde 
okuduğum eski Yunan felsefesinden, Fransız edebiya
nndan okuduğum o kitaplar, bende fikir özgürlüğüne 
saygıyı, büyük bir inanış olarak yerleştirdi . O doğrultu
daydı yaptığım hareketler . . .  

Başkalanna da benzer mektuplar yazmış mıydınız?. 

Ahmet lsvan'a da bir mektup yazmıştım uGeçmiş ol
sun ," diye . . .  O da Barış Derneği davasından yargılanı
yordu.  Çok memnun olmuştu. lnandığı fikirler yüzün
den sıkıntıya düşen insanların hiç olmazsa manen yan
larında oldum. 

Üniversitede de aynı şey olmuştu: Bahsetmiştirn; 
l940'lann sonunda Ankara Üniversitesi'nden Pertev Naili 
Boratav, N iyazi Berkes, Behice Boran gibi bazı ünlü sos
yal bilirnciler "solcu fikirleri var" diye suçlanrnışlardı .  
Sonra olaylar olmuştu. Milletvekilleri "Onlan çtkarın," 
diye baskı yapuysa da üniversite yönetimi çıkarmamıştı. 

Bu hatınında kaldığı için, ben Orta Doğu'da rektör 
ya da dekan iken fikirleri yüzünden kimsenin çıkanl
masına izin vermedim. O zaman da birtakım insanlar 
suçlandı, ama hiçbiri çıkarılınadı ve iyi oldu. Bugün bir 
kısmı emekli oldu, ama aralarında hala çalışanlar da var 
ve Türk uygarhğma hizmet etmeye devam ediyorlar. 
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İnsanların fikirlerine saygı göstermek, bütün yaşa
mımca bağlı kaldığı m  bir i lke oldu . Beğensem de begen
mesem de, an]asam da anlamasam da fikirlere saygı gös
termek ve korumak. . .  Elimde imkan olduğu sürece . . . .  



Yeni Rejime "Hayır! "  
� 

1982 Anayasası Evren'in cumhurhaşhnlıgıyla bir
likte oylandı. Orada ne oy kullandınız? 

Şimdi söylemekte mahsur yok herhalde; "Hayır" oyu 
kullanmıştım. Rahatsız olmuştum çıkan yazılardan ve 
Anayasa'nın hazırlamş şeklinden . . .  "Bu şekilde bir baskı 
havası • içinde hazırlanmamalı," görüşündeydim. lt iraz 
ettigim belki bir iki fikir de vardı. 

Tabii herkes "Hayır" derse iş daha da karışacaktı ; 
onu da biliyordum,  ama gene de "Evet" demeye içim ra
zı olmamıştı. 

Evren hakkında ne düşünüyordunuz? 

Fazla bir düşüncem yoktu o zaman . . .  Tanışmıyor
duk. "lyi niyetli, biraz saf bir asker," olarak göniyordum. 

Babam dolayısıyla bütün yaşamım boyunca asker
lerle i lişkim olmuştu aslında . . .  Babamın yanına gelip 
ona konulan anlatan askerler, alınmasınlar ama, genel
likle çok iyi niyetli, kahraman, fakat biraz saf davranış
lar gösteren insanlardır. Birçogunun toplum hakkmdaki 
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bilgileri çok derine gitmez. Kuşkusuz aralarında istisna
lar var, ama genel görünüşleri o inlibaı verirdi. 

Dolayısıyla siyasete girmelerine çok sıcak bakmaz
dmız. 

Evet, içlerinde siyaseti benimseyen insanlar vardı , 
ama bir askerin dogru dürüst siyaset yapması kolay de
gil .  Yetişme şekilleri ona uygun degil çünkü . . .  Bir defa 
her fikre açık degiller; bazı fikirlerin zararlı olduguna 
inanıyorlar . "Siperde ilim yapılmaz," derdim ben; çarpı
şırken bilimle ugraşmaya ne vaktiniz ne de ruhi duru
munuz müsaittir. Degişik fikirleri saygıyla ele almak zo
runda degilsinizdir. Askerlerin öyle bir tutumu vardır. 

Babanız da siyaset yapan bir eski askereli ama . . .  

Tabii babam olsun, Atatürk olsun,  onlar başka bir 
ortamdan geliyorlar. Daha gençliklerinden itibaren, iki 
şey görmüşler: 

Birisi Osmanlı lmparatorlugu'nun bütün Avrupa'yla 
boy ölçüştügü güçlü dönemleri . . .  Onla n hayranlıkla oku
muşlar. 

İkincisi ise içinde bulunduklan zayıf ortam. Genel 
bir zafiyet var, çaresizlik, yanlış işler, yönetirnde gör
dükleri çeşitli kusurlar . . .  

Bu ikisinin etkisinde kalmışlar. Bir taraftan yöneti
mi, daha iyi hizmet yapma yollarını ögrenmeye çalış
mışlar. Bir taraftan da daha güçlü nasıl olunur; onu araş
urmışlar. Asker oldukları için bence onlan en çok etki
leyen şey, daha güçlü olmak meselesi. . .  lşte orada bili
mi, teknoloj iyi görmüşler . Bence Atatürk'ün "Hayaua en 
hakiki mürşit ilimdir," demesi de oradan kaynaklanıyor. 
Bunu söyleyen başka bir devlet başkanı yoktur. Batı Av
rupa'da bilime saygı vardır, ayrı hikaye; ama bu kadar 
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öne çıkarmaya gerek duymamışlardır. Atatürk için öyle 
değil . . . O, güçlü olmak istiyor ve görüyor ki bunun tek 
yolu, bilim ve teknoloj iden geçiyor. O halde hiçbir 
ödün vermeden, ne gerekiyorsa almak lazım . "Bizim es
ki medeniyetimiz güzeldir, onu kaybetmeyelim, Batı 
medeniyetini a lırken dayanışmamızı bozmayalım," gibi 
bir şeyler söylemediler; "Ne gerekiyorsa yapalım, bu işi 
öğrenelim ve onlar kadar güçlü olalım. Hatta daha güç
lü olalım," dediler. Böyle bir yaklaşımda oldukları için 
siyaseti de daha çabuk öğrenmişler. Babam, dışişleri ba
kanı olduktan sonra öğrenmeye başlamış siyase ti . . .  Ata
türk'ün yanında oldugu için de çabuk öğrenmiş. Bir da
ha da ımutmamış. 

Partiler kurolmaya başlandı o dönem. Ve babanızın 
özel kalem müdürü Necdet Calp'in ismi ort�ya atıldı. 
Nasıl tanırdınız kendisini? 

Iyi tanırdım, yani iyi bir insan olarak tanırdım. Çok 
nazik, kibar, terbiyeli bir !stanbul efendisi görünümün
deydi . EŞi de değerli bir hanımdı. Bize, ailemize de çok 
saygısı vardı . Babamın dediğini dikkatle yapan, çalışkan 
bir insandı . 

Lider vash var mıydı? 

Yoktu .  Yani öyle bir vasıf düşünmemiştik hiç . . .  Sürp
riz olmuştu bize onun ortaya çıkması . . . .  Tabii o zaman
ki askeri rejimin benimseyebileceği bir muhalefet partisi 
görünümü vardı. 

"Muvazaa " denirdi o zali111n ... 

Muvazaa denirdi. O izlerrimi yenmek için uğraştı 
tabii . . .  lyi niyetle eleştirilerde de bulundu, ama ondan 
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kurtulamadı. Çünkü ortaya çıkış şekli öyleydi. Askeri 
rejim "Tekrar demokrasiye geçiyoruz," dediginde CHP'yi, 
AP'yi kapatmışlardı . Bir taraftan da eski rejimin ileri ge
lenlerini "Onlar devleti kargaşaya sürüklediler, kardeş 
kavgasına gö türdüler, gerekeni yapmadılar," diye suçlu
yorlardı . Eski liderler "Biz kardeş kavgasım önlemek is
tedik, ama siz yardım etmediniz," d iye cevap da veremi
yordu. Yasakhydılar. Böyle bir sessizlik vardı .  O havada 
Necdet Calp ortaya çıkmıştı. Bürokrasiden gelen bir in
sandı. Yanında siyaset yapmak isteyen yeni,  dinamik 
gençler vardı, ama partinin havası öyle iktidarı eleştire
cek, askeri rejimin karşısına çıkacak bir görünümde de
gildi. Dolayısıyla çok taraftar da bulamadı başlangıçta . . .  
CHP'lilerin büyük kısmı hala bekler durumdaydı. Onu 
fark ediyorduk. 



Siyasete Girme Kararı 
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Siyaseti izliyor muydunuz yakından? 

Gazeteleri okuyordum, öyle izliyordum ama, benim 
de girecegim aklımdan geçmiyordu. Hatta yine Paris'tey
ken gazeteciler telefon edip "Sizin de adınız geçiyor," 
dediler. Ben de "Ne münasebet ! Böyle bir şey yok. Hiç 
akhmdan geçmiyor," dedim. Geçmiyordu . O günlerde 
Paris Büyükelçiligi'nde bir toplantıdayken, büyükelçi ile 
yanındakiler de takılmışu bana . . .  "Olmayacak bir şey," 
diye gülüşmüştük. 

Sonra nasıl olur hale geldi? 

Bir gün, ben üniversitede odamda çalışırken birisi 
telefon etti .  "Ben lbrahim Cevahir. Önemli bir konuyu 
konuşacagım," dedi. Konunun ne oldugunu söylemedi . 
Ben de "Buyurun ,"  dedim. Odama geldi ; iki saat kadar 
oturdu. Kendisini "siyasete meraklı bir işadamı" olarak 
tanıttı , küçüklükten beri CHP'ye bağlı oldugunu anlattı; 
birçok örnekler verdi . Eski CHP'lilerden, Ecevit'ten, ar
kadaşlarından, tanıdıklarından söz etti . Sonra döndü 
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dolaştı, 'Türkiye'de demokrasinin yeniden canlanması, 
dogru dürüst kurulması gerekiyor. Şimdiki görünüm o 
degil. Halkın, askeri rejimden bagımsız o1duguna inan
dığı bir ismin başa geçmesi lazım. Bunu ancak siz ya
parsınız," dedi. 

Ben şaştım, "Nerden çıkardın? Ben üniversitedeyim, 
işte görüyorsun, kitaplar etrafımda . . . Bu işlerle ugraşınm, 
siyasetle ilgim yok, bilmem de siyaseti," dedim. "Yok 
yok . . .  Siz yaparsınız bu işi. Bir düşünün. Tekrar görü
şürüz , " deyip giui. 

Ben tabii ciddiye almadım. Eşime de söyledim "Böy
le bir olay oldu," diye . . .  Ama sonra merak euim. Bir de
fa lbrahim Cevahir'in nasıl bir insan olduğunu merak 
ettim. Birkaç gün sonra telefon enim, "Sizi ziyaret ede
yim," dedim. "A tabii buyurun," dedi. Çalışu�ı yazıha
nesine gittim. Orada bir saat kadar konuştuk. Gördüm 
ki gerçekten ciddi bir işadamı. .. Benimle konuşurken 
boyuna telefonu çalıyor. Libya'da, başka yerlerde inşaat
lar yapıyorlarmı.ş, onlara talimat veriyor; devamlı çalışan 
bir insan . . .  Tanımış oldum kendisini; sözlerini daha 
ciddiye aldım, ama "Yine de ben bu işi yapmam. Sen bu 
işten vazgeç," dedim. 

Aradan I O gün kadar geçti. Bu arada öteki partiler 
ortaya çıkıyordu. Turgut Özal Anavatan Partisi'ni kur
du. Turgut Sunalp, Milliyetçi Demokrasi Partisi'yle çık
tı . Calp'in Halkçı Parti'si organize oluyordu. 

Nisan ayı ortalannda Ankara'ya gittim. lbrahim Ce
vahir bu defa Ankara'dan telefonla aradı. CHP Genel 
Sekreteri Mustafa Üstündag'ın benimle görüşmek iste
rligini söyledi. Üstündag'la fazlaca tanışıklıgımız yoktu. 
Bahçelievler'deki evine gittim. Iki saat kadar konuştuk. 
Dedi ki: 

"Ecevit bıraktıktan sonra, başkanlıga fiilen ben ba
kıyorum şimdi. . .  Eski Genel Sekreter olarak dağılmasın-
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lar diye ugraşıyorum, toparlıyorum. Kimse dagılmadı, 
herkes bir başkan bekliyor. " 

Anlamklarını dinledim. "Düşüneceğim," dedim. 
Ertesi gün fikrini almak üzere NecdeL Uğur'u ara

dım. O da Genel Sekreterlik, Milli Eğitim Bakanlığı 
yapmıştı. Onu daha iyi tanıyordum; sık sık babama ge
lirlerdi . Onun evine gittim.  3 saat kadar konuştuk. O da 
aynı şeyleri söyledi . Ben gene �Bu işi bilmiyorum, ayrıca 
Ecevit varken başka biri liderlik yapamaz," diye özür di
ledim ama dinletemedim. Sonunda "Siz bir düşünün, 
karar verirseniz hemen bu işi organize etmeye başlarız," 
dedi. "Peki ,  düşüneyim,"' dedim. lstanbul'a döndüm. 

Ilginç bir şekilde, siyaset hep gündeminizde, hep 
peşinizde, ama siz hep kaçan aktör durumdasınız. As
Jırxia siyasetin tam içinde, siyasetle dolu bir evde bliyli
dügünüz halde siyasete niye bu kadar mesafeliydiniz? 
Siyasette sevmediginiz şey neydi? 

Sevıliediğim bir şey yoktu, ama başka bir iş yapı
yordum. Ben üniversitede ömrünü geçiren bir insan
dım.  Mesela tam o günlerde TÜBlT AK Araştırma Mer
kezi içinde Temel B ilimler Araştırma Enstitüsü kurmak
la meşguldük. Gebze'deki enstitü, başlangıçta temel bi
limcilerce kurulmuştu, ama uygulamalı alandan, mü
hendislikten başlanmıştı. Sonunda sıra temel araştırma
lara gelmişti . 1 983 başlarında o kuruldu. Beni de müdür 
yaptılar. Başladım çalışmaya . . .  Ilk olarak çalışma prog
ramlarını düzenlemek için tanıdığım bilim insanlanm 
çagınyordum, "Hangi konulara agırlık verelim?"  diye top
lantılar yapıyorduk. Dekanlığım da devam ediyordu, ama 
daha az gitmeye başlamıştım. 

Yine tam o günlerde lnönü Vakfı'nın kuruluşuyla 
meşguldük. Vakıf fikri, kız kardeşirole Batı Avrupa'da 
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yaptığımız bir gezide akhmıza gelmişti . Bir sefer ben 
Amerika'dan otomobille dönerken, o da Ban Avrupa'da 
bir yerden geliyordu. Benim momobilimle, birlikte bir 
seyahat yapmıştık. Avrupa'dan Türkiye'ye kadar gel di k . 
O yolculuk ta ben Amerika'da gördüğüm eski başkan 
Jefferson'm evini anlatmıştım. Onun yaşadığı ev müze 
haline getirilmişli. "Başka eski başkanların  da böyle mü
zeleri var ," diye duymuştum Batı Avrupa'da da aynı şe
yi görmüştük "Ueride babam için de höyle hir şey ya
ptlsa . . . Bir vakıf kuru lsa, Pembe Köşk de m üze olsa," di
ye konuşmuştuk. 

Boğaziçi'nde vakıflar uzmanı bir arkadaş vardı. On
dan bir vakı f tüzüğü hazırlamasım rica ettim. Sonra 
kardeşlerirole konuştum; onlar da ikna oldular. Onların 
kabul etmesi önemliydi ; çünkü Pembe Köşk'ü vakfa bı
rakıyorduk, kendi mirasımızdan vazgeçiyorduk. Hepsi 
bunu kabul ettiler. "Köşk ilerde müze olacak; bunu va
kıf yönetecek," diye karar aldık. Yönetim işini üzerime 
ahyordum . Işte lam o arada siyaset teklifi geldi . 

Ve her şey degişti, de� mi? 

Evet .  Birçok işe girdiğim bir dönemdi. Siyaset o 
yüzden hiç gündemirnde değildi. Yoksa özel olarak siya
set konusunda herhangi bir çekingenliğim yoktu . 

Yani sevmediginiz bir şeyler yok muydu siyasette? .. 

Yoktu, hayır ! Hiç öyle bir şey yoktu . 

Eşinizin vardı ama .. . 

Evet, eşimin korkuları vardı. Nitekim Ankara'ya git
tikten sonra bana kızdı; "Niye 'Düşünürüm' dedin, niye 



Anka Kıışu 

'Olmaz' demedin?" diye . . .  Onun siyasetle ilgili eski anı� 
ları hoş degildi. 

Neden? 

Babası, kayınpederim Ali Sohtorik mücadeleyi se� 
ven, mert bir işadamıydı. CHP'nin Istanbul ll Başkanlı
gı'nı yapmış, yıllarca kendi parasından, kendi zamanın
dan vererek partiye hizmet etmişti . Sonra hasta oldu, bir 
felç geçirdi , yıllarca yatakta kaldı. Tabii üzüntülü bir ya
şam oldu. Aynı apanmanda oturuyorduk; biz aşagı kat
ta, onlar üst katta . . .  Zaten o apartmandaki daireyi alma
mız için bize o yardım etmişti. Dolayısıyla eşim, onun 
çektigi sıkıntılan görüyordu. Kayınpederim oldukça yal
nızdı o zaman; eski arkadaşlan pek görmeye gelmiyor
lardı. Sevinç ondan çok rahatsız olmuştu: 

"Babamın halini gördün. Yıllarca fedakarlık yaptı, 
kendi parasını, zamanını bu yolda sarf etti, ama hasta 
olunca onu bıraktılar, yardım etmediler ve tek başına, 
üzüntüm bir şekilde hayata gözlerini kapadı . Sen de bu 
işe girersen, olacak olan budur. Yapacagın şeyler boşa 
gidecektir, sonunda tek başına kalacaksın," diyordu. 

Hak veriyor muydunuz? 

Hayır, çünkü mesela babamın örnegi öyle degildi. 
Söyledim de eşime:  Babarn yıllarca siyaset yaptı ama son 
döneminde gene çok saygın bir insan olarak ömrünü 
tamamladı; eski arkadaşları da onu yalnız bırakmadılar. 
Dolayısıyla "Üzme kendini," diyordum, "o örnek her 
zaman tekrarlanmaz." 

Ama çok sıkılmıştı. 
Nisan sonunda CHP'nin eski Senato Başkanı Sırrı 

Atalay ile eski Grup Başkanvekili Necdet Ugur, Anka
ra'dan telefon ettiler, görüşmek istediklerini söyledller. 



Siy;ısete Girme Kar;m 

Buyur ettim. Ertesi gün Istanbul'daki evimize geldiler. 
Görüştük Eşim de vardı. Onların teklifi daha da cid
diydi. Dediler ki: 

,.Türkiye'de demokrasi yeniden kurulacak mı? Bu, 
bugün Batı dünyasında tartışılan bir konu . . .  Çünkü Av
rupa basını şimdi ortaya çıkan partileri, gerçekten özgür 
partiler diye görmüyor. Bunu, 'göstermelik bir demok
rasi' olarak görüyorlar. Kamuoyunda da böyle bir intiba 
var. Kısa bir süre öncesine kadar faal olan büyük parti
lerin, AP'nin, CHP'nin taraftarları bu panilere girmiyor
lar. Bunlara uzaktan bakıyorlar. Çünkü siyasal yaşam 
özgür bir şekilde kurularnadı. Böyle giderse bu göster
melik bir oyun halinde devam eder. Bu, babanızın hiç 
isternedigi bir şeydi. O, gerçek bir demokrasi olsun diye 
bu kadar fedakarlık yaptı, bu kadar sıkıntıya katlandı; 
ama şimdi bu çabalar gürültüye gidiyor. Bunu durdur
mak gerekir. Çünkü artık Türkiye'de böyle bir potansi
yel var. Türkiye bu göstermelik demokrasiyi kabul et
mez, ama yol göstermek gerekir. Siz ortaya çıkın, o za
man eski CHP'nin büyük çogunlugu sizin etrafınızda 
toplanacaktır. Biz yasakhyız, ortaya çıkamayız; ama des
tekleriz, size yardımcı oluruz. "  

O gece aynhrken "Gece düşünün, yarın sizi Anka
ra'da bekleyecegiz. Gelirseniz görevi kabul ettiginizi an
larız:' dediler. 

"Düşünürüm," dedim. Onlar gittikten sonra eşim 
"Niye 'Düşünürüm' dedin? Niye kestirip armadın? Ka
bul edersen mutlu hayatımızın nasıl bozulacağını gör
müyor musun?" diye sitem etti. 

Zor bir gece olmuştur. 

O gece epey uykusuz kaldım. Zıt duygular içindey
dim. Eşime de hak veriyordum, siyasetin durumunu da 
görüyordum. 



Anka Kıışıı 

Sonunda eşimin de halini düşününce "Ben bu işe 
girmeyeyim," dedim. 

Ertesi sabah Ankara'ya gitmedim. Gebze'de yeni 
kurduğumuz Temel Bilimler Araştırma Enstitüsü'ne git
tim . Orada oturup bana siyasette görev vermek isteyen
lere ufak bir not yazdım: 

"Teşekkür ederim, ama ben üniversitede devam et
mek istiyorum, beni affedin, karanın kesindir. Benden 
umut kesilince elbet  başka birisi ortaya çıkar," dedim. 
Onu sekreterime verdim, "Telefon edenlere bunu sen 
oku," dedim . Okudu ve bu karar üzerine telefonlar ke
sildi. 

Reddetmenizin asıl nedeni eşiniz miydi; işinizı� 
kentinizi degiştirmek istememeniz mi? 

Ben taşınmaktan korkmam, ama eşim çok rahatsız 
oldu. Benim de sevdiğim bir işim olunca . . .  

Ama· bir yanınız da istiyordu hissettigim kadany
la . . . .  

Tabii ortada ciddi bir gerekçe vardı :  Doğru dürüst 
bir demokrasiye geçmiyor oldugumuz izlenimi . . .  Orada 
bir şey yapabileceksem onu yapmam, bana bir görev gi
bi görünüyordu; ama bir taraftan görev yapıp, bir taraf
tan evin içinde çok rahatsız olmak vardı. 

Ama tabii bir taraftan da izliyordum, "Ne olacak, 
başka birisi çıkacak mı?" diye . . .  15 gün izledim, başka 
birisi çıkmadı maalesef. . .  Çıkar gibi oldu, fakat bir türlü 
bir toparlanma olmadı; dağınık manzara hep devam etti. 
O zaman benim rahatsızhğım arttı . 

O ara bir gün eşime sordum: 
"Sen bu teklife çok üzülmüştün. Eğer girmeye karar 

verseydim ne yapardın?" 
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Siyasete Gi� Kar:ın 

"'Ne yapacaktım, sonunda kabul ederdim,"  dedi. 
Bu da bana cesaret verdi. Gerçi sonunda kabul et� 

medi, hala da kabul etmiyor; "Ben öyle bir şey söyleme
dim," diyor, ama ben söyledi diye hatırlıyorum. Neyse, 
o ayn mesele . . .  

Karannızın netleşmesinde bu konuŞI111l m1 etken 
oldu? 

Sosyal demokratlar arasında dağınıkhk sürüyordu. 
Babamın başlattığı ve ne kadar iyi niyetle, özveriyle uğ� 
raştığını bildiğim bir davanın sonuçsuz kalacak gibi gö� 
rünmesinden rahatsız oluyordum. O konuda yapabile� 
ceğim bir şey varsa yapmak istiyordum. 

Ikinci mesele daha kişisel bir şeydi: Orta Doğu'daki 
rektörlüğüm sırasındaki olaylar dolayısıyla suçlamışlar� 
dı beni . . .  Basında bazısı açık, bazısı daha kapa h imalar 
olmuştu: "Bu, militan öğrencileri siyasi maksattarla des� 
tekliyor," şeklinde yorum yapıyorlardı, ki bunun hiç as� 
h yoktu. Birçok kimse benim 12 Mart'tan sonra Ameri� 
ka'ya kaçtığıma inanıyordu. Sokakta giderken beni gö
rünce hayretle bakıyorlardı. "Güvenilmez bir insan ol
duğum" şeklinde, aleyhimde bir hava doğmuştu. Tabii 
üzülüyordum buna . . .  Bana o zaman verilen görevleri bü
yük iyi niyetle kabul etmiştim. Ama hiç akhmda yok
ken, öğrenci hareketleri yüzünden siyasi bir pozisyona 
gelmiştim. "Fikir özgürlüğünü koruyayım" diye uğraşır
ken, siyasi komplo peşinde bir insan gibi görünmüştüm 
O haksız bir suçlamaydı, haksız bir izlenimdi .  Kendi 
kendime, "Bunun bir gün düzelmesi gerekli," diye dü
şünüyordum. 

Siyaset teklifini böyle gördüm; "Bana güveniyorlar. 
'Gel şimdi ülkeye yardım et' diyorlar. Demek ki güveni
lir bir insanmışım," diye düşünüyordum. Kabul etmeme 
yol açan, bu iki nedendi. 



Anka Kuşu 

Bir de o günlerde bazı değerli öğretim üyeleri dedi
kodular yüzünden üniversiteden çıkarıhyordu; kimse
nin sesi çıkmıyordu . Şimdi bunun yanlış oldugunu açık
ça söyleyebilecektim . 

Evet, bu üç nedenle kabul e ttim : 
Üniversitede fikir özgürlüğünü koruyan bir tavır 

almak, geçmişteki yanlış imibalann doğru olmadığını 
ispat etmek ve demokrasimizin tekrar doğru dürüst yer
leşmesine katkı yapmak . . .  

Bu gerekçelerle kendi kendime "Galiba girsem iyi 
olacak ," diye karar verdim . 

l S  gün sonra Ankara'ya gittigirnde Çankaya'da otu
rurken bu kararımı kız kardeşime ve Metin Toker'e söy
ledim. Metin hemen, "Aaa, ben hemen telefon edeyim," 
dedi . Mustafa Üstündağ'ı aradı . 

Metin Toker siyasete girmenizden yana mıydi? 

Evet, o istiyordu. Mevcut manzaradan o da rahat
sızdı. Bana da inanıyordu anlaşılan . . .  Üstündağ ile gö
rüştü k. Hemen gelip beni aldı. Çankaya'da bir daireye 
götürdü. Sonradan öğrendim; orası Ali Özcan'ın daire
siymiş. Ali Özcan, CHP'yi destekleyen, siyasete çok me
raklı ,  lstanbullu bir işadamı. . .  Partinin kuruluşunda 
yardım etti. Babamı, beni severdi. Dostluğumuz iyidir. 
Dairede CHP'nin ileri gelenleri Loplanmışlardı. lO kişi 
kadar varlardı: Sırn Atalay, Necdet Uğur, Hikmet Çetin, 
Kemal Güven, Cahit Karakaş, lrfan Özaydınlı. . .  

Ecevit'ten hiç ses var mıydı? 

Ondan hiç ses çıkmadı, ama N ecdet Uğur bana 
"Ecevit bunu yapmak istemiyor. Onun için dağıldı k, n 
diyordu. 



Siyasete Ginne Kanı n 

Ecevit'le görüşmeyi düşündlinüz mu? 

Düşünmedim. O da aramadı . Herhalde haberi vardı , 
bilmiyorum. Bana söyledikleri şuydu: 

"Ecevil'le eski dostlugunuz var, biliyoruz; seni se
ver, onun için sen ortaya çıkarsan sana karşı bir şey 
yapmaz." 

Ben de  "Bilmiyorum, orası belli değil ,"  diyordum. 
Ama Ecevit'le konuşmadım. Konuşsam da ne diyece�ini 
bilmiyordum. 



"Erdal, Yapma! "  
� 

Veee sonunda "Tamam, ben vanm, " dediniz. 

Evet, gitmeme çok memnun oldular. .. Seni kesin 
destekleyecegiz, ama biz ortaya çıkamayız. Çünkü ya� 
saklıyız," dediler . 

.. Eski partinin devamı havası vermek yanlış. Askeri 
rejim ona karşı çıkıyor. Ama biz 4�5 kişi bulduk Siz ya� 
rm onlarla beraber partiyi kurmak üzere yola çıktıgınızı 
ilan edin; ondan sonra da kurucuları seçin. Biz size 40 
kadar kurucu ismi göndeririz; siz onlar içinden seçmek� 
te tamamen serbestsiniz. Begendiginizi alın, begenmedi� 
ginizi almayın. O kuruculan seçip programı, tüzügü de 
hazırlayın . Onda da sizi tamamen serbest bırakıyoruz. 
Biz sizi uzaktan destekleyecegiz. Çok başanlar dileriz. 
Bir daha da sizi görmeyecegiz . Eski partinin devamı in� 
tibaını veremeyiz," dediler. 

Galiba böyle yanın saat kadar bir konuşma oldu . 
"Nasıl bir parti olacak?" diye de 5� 1 O dakika konuş� 

tuk . "'Batılı anlamda bir sosyal demokrat parti" olma
sında karar kıldık 

Hemen orada, Necdet Ugur'\a ertesi gün benim oku
yacagım kısa açıklamayı yazdık Ondan sonra ayrıldım. 



"Erdal. Yapma' "  

Tedirgin miydiniz? 

Yok, pek tedirgin degildim . . .  

Bütün hayatınız degişecekti. 

Üzüldüğüm tek şey, eşimin i lirazı olacaktı .  O ak
şam ona söylemedim. Telefon edip "Bu akşam burada 
kalıyorum, yarın geleceğim," dedim. 

Çekindiniz soy/em eye . . .  

Evet. Ama gece zor uyudum. 
Akşamdan gazetelere "Yann sabah Pembe Köşk'te 

bir basın toplantısı olacak," diye söylediler. 18 Mayıs sa
bahı erkenden l-2 telefon geldi. Onlara da "Evet ola
cak," dedik. Hazırladıkları metni Metin'e gösterdim; o 
da " Iyi," dedi. 

Toplantıdan evvel TÜBlT AK'a gidip ls tanbul'daki 
Temel Araştırma Enstilüsü Müdürlüğü'nden istifa ettim. 
Genel Sekreter Tevfik Karaba�t"dı. Üzüldü istifama . . .  "Ni
ye bırakıyorsunuz?" dedi. "Siyasete gireceğim," dedim. 
"Aaa" diye şaşırdı, ama bir şey demedi. O ara bir gazete
ci odaya girip resim çekti . Karabag kızdı. Basın durumu 
haber almıştı . 

Eşinizin hi lA haberi yoktu? 

Hayır, hala haberi yoktu . Arkadaşları arayıp haber 
vermiş, ama o inanmamış. 

Sonra geldim ve aşagıda, zaman zaman babamın da 
toplantılarını yaptığı salonda basın toplantısı yaptım. 
Yanımda kimler vardı: 

Cezmi Kartay, Malatya Valiligi de yapmış, CHP'yi 
seven bir insandı . 



Anka Kuşu 

Refet Tüzün, Askeri Yargılay'da Daire Başkanlığı da 
yapmış, çok saygıdeğer bir eski hakim, askerdi. 

Atila Sav, avukattı. 1 2  Mart'tan sonra ben rektörlük
ten ayrıldığırnda, "Rektör lüğü esnasında yanl ış işler 
yaptı," diye hakkırnda dava açrnışlardı. O davada benim 
avukathğırnı yapmıştı. 

Sendikacı Muzaffer Saraç ve Kazım Yenice de vardı. 
Onları takdim ettim. Ve hazırladığırniz metni oku

durn. 

/JasıiJJl açıkladınız, al113 eşinizin h8/4 haberi yoktu, 
öyle mi? 

Eşime basın toplamısından sonra telefon ettim. "Ku
sura bakma, ben siyasete giriyorurn. Basın toplantısı 
yaptım ! "  dedim. 

"Erdal yapma! "  diye bağırdı ve telefonu kapatU. Çok 
üzüldürn tabii, ama yapacak bir şey yoktu. 

Ondan sonra çıktırn, para çekmeye bankaya gittim. 
Arkarnda'n kalabalık bir gazeteciler grubu geliyordu. 
Hep beraber Çankaya'daki bankaya gittik. Anladım ki 
bundan sonra hep beraberiz basınla . . .  

Basın toplantısına tepkiler nasıl oldu? 

lyiydi . Pek çok gazeteci gelmişti. llk tepkiler olurn
Iuydu hatırladığırn kadar . . .  O gün öğleden sonra Halkçı 
Parti'den bir hanım "Ben de size geleyim," diye telefon 
etti . Ona rnani oldular ama, bir telaş oldu Halkçı Par
ti'de . . .  

Halkçı Parti kurulurken Necdet Calp annerne gel
miş. Ben Paris'teydirn sanırım; "Erdal Bey'in böyle bir 
niyeti var mı? "  diye sormuş. Annem de "Bilmiyorum," 
demiş. Annem doğru dürüst anlatrnarnıştı bana; "Bir şey-



''Erdal, Yapma! "  

ler yapacakmış da, seni sordu. Anlamadım n e  dedigini," 
demişti . 

lstanbul'a ddnerken ilk demecinizi Hürriyet' ten Ar
tun Ünsal'a vermişti niz. "Babam ha�, ben başkayım " 
diye manşet olmuştu. 

Evet, o uçakta yanımda oturdu. Yolda benimle mü
lakat yaptı; babamdan bahsetti. Ben de ona, "Babam baş
ka, ben başka, dedim. Yani : "Karşınızda babamı göre
ceğiniz:i sanmayın. Ben başka bir insanım, şartlar da baş
ka . Yeni bir parti kurmak istiyoruz. Batılı anlamda sos
yal demokrat bir parti olacak. "  

Herkes babanızı hatırlatıyor, sizi onunla kıyaslıyor
du o günlerde . . .  Babanızm manevi agırlıgını hissediyor 
muydunuz üzerinizde? 

Yok, dedim ya, bir işe girişince o konular aklına gel
miyor insanın . . .  Ama CHP'liler beni toplantıya çagırdık
larında onu da şaka yollu söyledim onlara; "Çoğunuzu 
babamın yanına geldiğiniz dönemden tanıyorum. Beni 
babamla karıştınyar olmayasanız?  Ciddi misiniz teklifi
nizde?" dedim. "Ciddiyiz. Babanın günleri geçti. Şimdi 
senden bekliyoruz,"  dediler. 

Eve gidince ne oldu? 

Tabii eşim çok üzülmüştü, "Hayatımız kaydı ! "  diye 
düşünüyordu. Onu teskin etmeye çalıştım; "Üzülme ! 1-
2 aylık mesele . . .  Nihayet seçime kadar sürecek bir şey . . .  
Bizim yaşamımız bozulmayacak," dedim. Nitekim pek 
bozulmadı; gerçi ondan sonra Ankara'ya döndüm bir ay 
kadar kaldım. 
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Üniversiteye Veda 
� 

1982 Bogaziçi Üniversitesı 

Gerçekten "Birkaç ay yapar bırakınm, " diye mi dü
şılnılyordunuz ilk başta? 

Bana öyle söylemişlerdi :  "Size hep genel başkanlıkta 
kalın demiyonız" demişlerdi. Çünkü onlara, "Ben ken
dimi siyasete hazırlamadım. Bütün yaşamım boyunca 
üniversitede kalmayı düşündüm. Şimdi bunu bir görev 
olarak birkaç ay yapayım," demiştim. Onlar da hep "Bu 
çabuk bitecek bir meseledir. Merak etmeyin," diyorlar
dı. Ama eşim inanmadı buna, üzüntüsü devam etti. 

Fakat yine de, önce pasif olarak, sonra aktif olarak 
yardımcı oldu. Hele son zamanlarda bayagı aktif bir 
mücadeleye girmişti. Çünkü o, benden daha mücadeleci 
bir karaktere sahiptir. Ben çabuk bezginlige düşerim; o, 
sonuna kadar mücadeleyi. sever. 



Vniversiteye Vfiia 

Üniversiteden istifa ettiniz, de!iJ mi? 

Evet, erresi gün Istanbul'da üniversiteye gıtum. 
Oraya gene gazeteciler geldi. Gayet kısa bir istifa mek
tubu yazdım; "Siyasete girecegim için emekl i ligimi isti
yorum," diye . . . Beni emekli yaptılar. Bir kısmı şaştı, bir 
kısmı başanlar diledi 

Orada eglenceli bir şey oldu: 

Bizim Fizik Bölümü'ne veda ettim, otomobile gider
ken bölümün muhafazakarlarından bir ögretim üyesini 
gördüm. "Allahaısmarladık, ben siyasete giriyorum," de
dim . "Aaa çok iyi ! MDP'ye giriyorsun degil mi? " ded i . 
Kendisi o taraflıydı . "Yok. Ben başka parti kuracagım ," 
dedim. Çok şaşırdı . 

Üzr1ldr1ntiz mü üniVf!l'Siteden kopmgunrıza ? .. 

V alla, insan belli bir işe başlarken böyle geçmişle il
gil i duygulara pek vakit kalmıyor . Onlar boş zamanlar
da yapılan şeyler . . .  O yüzden o kadar üzülmedim. Yapa
cak pek çok şey vardı. Aklımda onları sıralıyordum ; 
"Şimdi bunu yapacagım, sonra bunu yapacagım," diye . . .  

Nasıl ha.zulandınız? 

Ankara'ya döndüm. 5 arkadaşla, Pembe Köşk'te ba
bamın yukarıdaki kütüphanesinde toplandık Kurucu 
isimler üzerinde çalıştık. Karar verdiklerimize ben teklif 
götürüyordum. 

Ertesi gün ilk teklif götürdügüm, Türkan Akyol ol
du. Atilla Sav onu tanıyordu, beraber bakanlık yapmış
lardı. Ben de uzaktan tamyordum; saygın bir hanımdı, 
üniversiteliydi, siyasette de bulunmuştu. Çok uygun gö
ründü bize . . .  Teklif ettim; teşekkür etti, memnun oldu, 



Anka Kusu 

ama hemen kabul etmedi. "Bir düşüneyim , "  dedi. Sonra 
telefon edip kabul ettigini bildirdi. Sonraki günler öbür 
adayiann da hepsiyle ben konuştum, kuruculuk teklif 
e ttim . 

Yigit Gülöksüz kendisi geldi ve genç bir ögretim 
üyesi olan Dr. Kemal l nan'ı getirdi üniversiteden . . .  

lşadamlanndan Vecdi Çapa'yı ben önerdim. Eşi, eşi� 
min aile dostuydu .  O da hiç siyasete girmeyi düşün� 
mezdi ,  ama beni sevdigi için "Peki ," dedi . Mert bir in
sandı, bize çok yardımı da oldu, faydası da oldu. 

Bir başka isim, Şükran Nasuhoglu'ydu . Eşi fizik 
profesörü Rauf Nasuhoglu arkadaşımdı. Erken kaybet
miştik. Şükran Nasuhoglu, sosyal faaliyetleri seven bir 
insandı , o kabul etti. 

ODTÜ'den eski rektör Prof. Mehmet Kıcıman Ame
rika'daydı o zaman . . .  Teklif ettim, kabul etti. 

Böylece bir kısmı tanıdıgım, çogu tanımadıgım, bü
rokral, belediyeci, akademisyen, sendikacılardan 40 ka
dar kurucu bulduk. 

Oktay Ekşi'yi de siz mi istemiştiniz? 

Evet, onu ben çagırmıştım ve başlangıçta çok da 
yardımcı olmuştu. Çankaya'da beraber çalışugımız gün
ler oldu, ama istanbul'dan gelemiyordu tabii . . . 

Teklif gtıtı1rüp de kabul ettiremediginiz kişiler de 
oldu mu? 

Büyükelçi Vahi t  Halefoglu'na önermiştim telefonla , 
"Düşünmüyorum," dedi , olumlu cevap vermedi. Sonra
dan Özal'ın teklifini kabul etti ve Dışişleri Bakanı oldu. 

tsrnail Cem'e önerdim. O kabul e tmedi . 



Ünive�itt!yt! Veda 

Tanışır mıydıntz Cem 'le? .. 

Ecevit'in başbakanlığı zamanında, TRT Genel Mü
dürlügü yapmıştı. O zaman uzaktan göruyordum. Ama 
kendisini daha sonra Paris'te UNESCO'da bulunduğum 
dönemde tammıştım. O da o zaman Paris'e gelmişti, 
doktora yapıyordu samnm. U NESCO'da o da çalışmak 
istiyordu. Bazı danışmanlıklar yapıyordu. O zaman bir
kaç defa bir araya gelmiştik. Aydm olarak, yazar olarak, 
düşünür olarak sevdiğim, takdir ettiğim bir insandı. 

Ona da kuruculuk önerisi yaptım, ama kabul etme
di. O, sadece kurucu olarak girmek istemiyordu; partide 
önemli bir yer almak, hiç olmazsa genel sekreter olmak 
istiyordu. Ben de o zaman "Daha partiyi yeni kuruyo
ruz, kimin genel sekreter olacağını bilemem," demiştim. 
Ondan memnun olmadı sanıyorum. Hiçbir şey söyle
medi, ama "Öyleyse ben düşüneyim" dedi, kabul etme
di. 

Profesör Gülten Kazgan ve Prof. Öztin Akgüç'e de 
önerdim. Bana sempatileri vardı ama lstanbul'daydılar; 
"Ankara'ya gelmek çok zor, üniversiteyi bırakmayaca
ğız ,"  dediler. "Sizi uzaktan destekleriz,"  dediler, uzak
tan desteklediler. 

379 



Siyasetin Dengeleri 
� 

Yeni bir siyasi oluşuma girerken bazı dengeleri go
zetmek gereginden sdz edilir. Alevilere, Kurtlere kon
tenjan whsis etmek vs. gibi . . . Bunlan da yaşadınız mı? 

O kanulardan benim hiç ha beri m yoktu o zamana 
kadar . . .  Sosyal bilimci Şerif Mardin dostumdu. O, bir 
gün konuşurken bana demişti ki: 

"Bu Aleviler çok ilginç bir gruptur. Türkiye'de baskı 
gören bir gruptur. Böyle grupların da bir davranışı var
dır: Hep zor durumda tumldukları için haksızlıga ugra
dıklarını söylerler, ki dogrudur da, ama ellerine fırsat 
geçerse onlar da benzer şekilde davranabilirler. Hakları
nı vermeli, ama dikkat etmek gerekir ."  

O günlerde aralarında bir eski vali ve birkaç millet
vekilinin de bulunduğu 4-5 kişi randevu isteyip beni 
görmeye geldi. Parti için bazı isimler söyleyeceklerini 
ifade ettiler. Bir iki isim söylediler. Ben de "Degerlendi
ririz," dedim . "Aman, iyi bir denge kurulsun," diye üs
telediler. Ben de "Evet, ona ugraşıyoruz, n filan dedim. 
Bir türlü anlamadım ne ima e ttiklerini. .. En sonunda 



Siyasetin IHngeleri 

söyledi birisi; "Böyle bir şey vardır," diye . . .  "Yaaaa. Ta
mam ona da bakarız," dedim. 

Bakanız mı? 

Tam hatırlamıyorum . Çünkü bilmiyordum, kim 
Alevi, kim degil . . .  Ama sonradan "Çok Alevi aldın," di
yenler de olmuştur; onu da tam bilmiyorum . Ama bir 
denge kuruldu. 

O siireçte siyasetin sizi şa.şırtan ya da yadırgadıgınız 
yanlan çıktı mı orl3ya? 

lşte bir tanesi buydu. Bunun dışında daha başlan
gıçta olduğumuz için şaşırdıgım bir şey olmadı. 

Bu arada Yigit Gülöksüz'le llhan Tekeli program 
taslagını getirdiler. 

Batı'daki sosyal demokrat partilerin programianna 
bakarak, CHP'den de esinlenerek, iyi niyetle bir prog
rarn hazırlamışlardı. Tüzük daha kolay oldu; onu CHP 
tuzugünden aldık. O konuda Isınail Hakkı Birler gibi 
tecrübesi olanlar vardı. Eski bir siyasetçi olarak çok 
yardımcı o luyordu bu konularda . . .  Tabii Cezmi Kartay 
da biliyordu bu konulan . . . 

Tüzük ve program çalışması da epey sürdü. Gerçi 
bir taslak vardı, ama onun her maddesi üzerinde konu
şuyor, tartışıyorduk. Herhalde 1 0- 1 5  gün sürdü o ça
lışma da . . .  

Baybl devrede miydi? 

Hayır! Baykal yoktu o zaman . . .  Onu ben hiç gör
medim. 

Ama Necdet Ugur beni özellikle hizipler konusunda 
uyarmıştı, "Eski CHP'de birtakım hizipler ortaya çık-

\ 38 1 



Anka Kuşu 

mıstı. Çok da zararlı olmaya başlamışlardı. Ecevit'e çok 
sıkıntı çektirdiler. Sonunda partiyi Milli Güvenlik Kuru
lu kapattı, ama zaten parti hizipler yüzünden çalışamaz 
duruma gelmişti. Onun için yeni partiyi kurarken aman 
eski hiziplere fırsat vermeyin ve dikkat edin ortaya çık
masınlar," diye . . .  

"Nasıl fırsat vermeyecegiz, n e  yapacagız ?" diye sor
duğumda, "Hizip başı olarak bilinenleri almayın," de
mişti. 

Onun için ben lstanbul'a gidip de "tl örgütü nasıl 
olsun?"' diye çalışmaya başladıgımda, eskiden tanınmış 
insanları, mesela Ayıekin Kotil'i çagırmamıştım.  O da 
alınmıştı , "Niye çagırmadın? "  diye . . .  Eskiden tanınma
mış insanları toplamaya, hizipleri almamaya ugraşmıştık. 

Bayka/'ı da hizip gibi gdn1yordunuz. 

Eskiden kalan bir Katil'in ismi vardı , Topuz'un ismi 
vardı, bir de Baykal'ın ismi vardı. Biz, buna dikkat et
miştik baştan . . .  

Necdet Calp'le gdriişmeyi daşünmediniz mi? 

Hayır, onunla da görüşmedim. Çünkü kuruluş es
nasında bana yardım eden insanlar Halkçı Parti'ye kar
şıydılar. Onu ciddi bir parti saymıyorlardı. Dolayısıyla 
"Onlarla herhangi bir işbirliği aleyhimize olur," diye dü
şünüyorlardı . Eski Halk Partililerin çogu da Halkçı Par
ti'ye "askeri rejimin ortaya çıkardıgı bir oluşum M gözü y
le bakıyorlar, inanmıyorlardı. Dolayısıyla onlarla temas 
aramadık 

O süreçte siz Hillil Tunç'a bir öneri götiirdüntlz. 
Halil Tunç reddetti. Solll7il da Bülent Ecevit, Halil Tunç 



Siy:ı�tin Dengeleri 

aracıllgıyla kamuoyuna bir mesaj verdi· "Çiçekler öyle 
saksıda yetişrnez, dogada yetişenler çileyle bdyür. daha 
iyi olur, " diye . . .  Ecevitçi/erin adı bir süre "Çile Çiçek}�� 
ri" diye anıldı. 

Evet, Ecevit'in böyle bir parti kurulmasım istemedi
ği, aleyhimizde oldugu anlaşıldı. Kendisini arayanlara 
bunu açıkça da söylemişti. "Bu ortamda bir sosyal de
mokrat parti kurmak yanlıştır," demişti. Buna karşılık 
eski partililer de "Siyaset boşluk kaldırmaz, biz çıkmaz
sak başkaları ortaya çıkıyor. Nitekim işte Calp çıktı .  
Beklemek yanlıştır, partiyi kurahm,M demişti; ama Ece
vit buna da karşı çıkmıştı. Bana doğrudan bir şey söy
lemedi, ama dotaylı yoldan "Şimdi olmaz bu iş," dedigi 
kulagımıza geldi. 



Evren'le Görüşme 
� 

Partinin finansmanını kim satlıyorrlu? 

Bazı ba�ışlarla oluyordu. Fakat o ba�ışlarda da aşı
rıya kaçmamaya çok dikkat ediyorduk. Mesela İbrahim 
Cevahir.Ankara'daki yeni binasını bize vermeyi teklif et
ti, kabul etmedik . Biz kendimiz bir daireye çıktık. 

Nerdeydi daire? 

Yenişehir'de Selanik Caddesi 25 numarada, ufak bir 
yerdi. Karadenizli işadamı Süleyman Sarıalio�lu'nun ya
zıhanesiydi. Babamı da, beni de çok severdi. lyi niyetle 
yazıhanesini bize açmıştı. 3 hafta kadar orada çalıştık. 
tık paraları şuradan buradan yapılan ufak tefek bağışlar
la bulduk. Tabii biz hiç para almıyorduk. Toplanan para 
ancak daire kirası, bir iki çalışanın maaşı ve arabanın 
masrafını karşılıyordu. Otobüsümüz yoktu o zaman, bir 
otomobilimiz vardı, onunla dolaşıyorduk. 

Sonradan Cezmi Kartay arkadaşımızın valilikten ge
len becerisi ve Atilla Sav'ın yardımlan sayesinde Kızılay 



Evrt'n 'le Gt:Jrii,.me 

Konur Sokak'ta bir binayı tutabildik. Uzun süre orada 
çalıştık. 

Partinin adım kim koydu? 

"SODE P" ismini Atilla Sav koymuştu sanıyorum. 
"Batılı anlamında bir sosyal demokrat parti olacak," de
miştik. Oradan çıktı "Sosyal Demokrasi Partisi" diye . . .  

Amblemi? 

Amblemi Mengü Ertel yaptı . Benim lstanbul'da Ra
bia Çapa'nın evinde tanıştığım bir sanatçı grubu vardır. 
Grafiker Mengü Ertel de o grubun içindeydi. Sık sık gö
rüşürdük. Ona önerdim. O, kısa sürede güzel bir şey 
çizdi. 

CHP'yi hatırlatacak, 6 ok gibi bir simge düşünüyor 
muydunuz? 

Hem düşünüyorduk, hem düşünmüyorduk. Tam ha
urlatmasını istemiyorduk Örneğin Mengü Ertel'e zeytin 
dalını yaparken "6 yaprak olmasın" diye rica etmiştik; S 
yaprak vardır orada . . .  6 olursa, "6 oku çagnştınyor," di
yecekler diye korkuyorduk. "Çok benzersek kapatırlar," 
diye düşünüyorduk. 

Sonra Evren 'le g6nişmeye gittiniz. 

Benden evvel bütün parti liderleri gitmişti zaten . . .  
E n  başta Turgut Sunalp, sonra Nejdet Calp, sonra Özal, 
Evren'le konuştular. Onun üzerine ben de randevu iste
dim ve Sayın Evren 25 Mayıs'a randevu verdi. Ben yal
nız giuim. Görüşmemiz kısa sürdü. 1 saat bile sürmedi. 
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Nasıl karşıladı sizi? 

Ciddi karşıladı . Öyle hararetle karşılamadı. .. Yap
ma," da demedi . "Parti kurmak serbest, siz de kuruyor
sunuz. Başarılar dilerim, ama dikkat edin.  Zor bir şey
dir. Siz bu işleri pek bilmezsiniz," gibi şeyler söyledi. 

lsmet Paşa'dan gelen bir saygısı yok muydu? 

Babama saygı gösteriyordu. Annemin saglığını sor
du. Adımdan yararlanmak isteyenler çıkabileceğini söy
ledi. "Bu ismin değerini ,  onurunu düşünmelisiniz," de
di. Ben de kısaca paninin amacını anlattım. Pek ciddiye 
almadı söylediklerimi. . .  Memnun olmadı . 

Bende uyandırdıgı izienim şuydu: 
"Ben bu işi yapamayacagım. Başkalan beni kandıra

cak, benim aracılığımla başka çıkariara yönelecekler. 
Ben de partiye hakim olamayacağım." 

Bu izieni mi verdi bana . . .  Galiba sonradan benzer 
şeyleri Metin Toker'e de söylemiş. Metin de itiraz etmiş: 

"Yok, o göründügü gibi degildir. lnsanı suya götü
rür, susuz getirir," demiş. 

Ne etki yaptı bu konuşma sizde? 

O, beni caydırmak isteyen bir havada konuştu ama, 
tam tersi bir sonuç verdi; görüşmeden sonra arkadaşlara 
"Bir an evvel bu işi bitirel im ve ortaya çıkalım," demiş
tim.  Hemen bir sekreter buldum örneğin ve işi hızlan-
dırdık ondan sonra . . .  Beni kamçılay an bir etki yapmıştı 
Evren'le konuşmam .. . 

Engel çıbracaklannı mı hissettiniz orada? 

Engel degil de, bizi küçümseyen bir tavrı vardı. 



Evren 1 e Goruşme 

Bir dik11Jt6r IJJJvası var mıydı? 

Diktatör de�il, ama kendine güvenen ve istediğini 
yaptıracak bir havadaydı .  Nispeten askeri bir havası 
vardı. 



Yeni Hayat 
� 

Siyasete giriş karannı annenize danıştınız mı? 

Yok, danışmadım. Annem ses çıkarmadı . Alıştıgı bir 
şeydi bu . . .  Başarılar diledi, "Allah kolaylık versin ," dedi. 
Pek karşı çıkmadı, sesini çıkarmadı .  Ama tabii Pembe 
Köşk'te, bana yardımcı oldular. Ankara'ya geldigirnde 
orada kalıyordum. Parti kurulurken arkadaşlarla orada 
buluşuyordum. Gelen giden oluyordu. Çalışıyorduk.  
Sonra Pembe Köşk Sitesi'nde bir yer tuttuk, orada otur
maya başladık. 

O site de çok eleştiri konusu olmuştu . . .  

O site, daha evvel kurulmuştu. t ık maksat Pembe 
Köşk'ü ayakta tutabilmekti. Çünkü annemin geliri, Pem
be Köşk'e bakmaya yetmiyordu . Kocaman ev, büyük 
bahçe . . .  Ona bakabilmek için devlete bırakmak lazımdı 
ki, devlet böyle şeylerle pek ilgilenmiyordu gördügü
müz kadarıyla . . .  Onun için "Biz daha iyi bakarız, ama 
nasıl yapacagız?" diye düşündük. Agabeyim işadamıydı. 
Bu konularda daha becerikliydi. O akıl etti; �Buraya 



Yeni Ilayar 

apartmanlar yaptırahm; o şekilde hem gelir sahibi olu
ruz, hem de buraya bakacak paramız olur," dedi. 

O şekilde bu işe girdik. Hatta bu iş duyuldugunda 
aleyhte konuşanlar da oldu;  "Yazık ediyorlar. Babaları
nın anısına saygı göstermiyorlar. Babadan kalan bahçeyi 
apartmanlarla dolduracaklar. Bu nasıl saygıdır? " diye, 
mesela Uğur Mumcu aleyhimizde yazmıştı hatırlıyo
ru m .  

Daha çok Metin Toker aleyhinde yazrmştı. 

Metin Toker'le de, bizlerle de alay etmişti. "Orada 
herhalde bir sokak Erdal İnönü Sokağı, bir sokak Ömer 
İnönü Sokağı oldu,"  diye takılmıştı; ama başka çaremiz 
yoktu ve iyi ki yaptık. O sayede Pembe Köşk kurtuldu, 
sonra da Vakırı kurduk. Vakıf şimdi oradan gelen kira 
gelirleriyle yaşıyor. O apartınanlarda oturanlar da zevk
le bahçeyi seyrediyorlar. Dolayısıyla o, yanlış gibi görü
nen ama aslında çok doğru bir hareketti ve ben siyasete 
girdiğimdc bitmişti. Nitekim ben siyasete girdikten kısa 
bir süre sonra eşim de yanıma geldi ve biz de orada bir 
dairede oturduk. 

Hakkımza düşen diger daireleri ne yaptınız? 

Çoğunu sanım. Kalan üç daireden birinde eşimle 
biz o turduk, öbür ikisini de Yakıra hibe ettim. Vakıf öy
le kuruldu zaten . . .  

Bir de eşinizin aile şirketinde ortaklık konusu vardı. 

Kayınpederimden sonra gemi nakliye firmasını Se
lim ve Semih Sohtorik kardeşler yönetiyorlardı ; biz de 
bütün aile ortaktık Sonra kardeşler arasında anlaşmaz-
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lık çıktı ve ayrıldılar. Firma ikiye bölündü: Aynı apart
manın üst katına Selim'in, alt katma Semih'in firması 
yerleşti. Eşim, küçük kardeşi Selim'in tarafını tuttu, o 
aynlış günlerinde yardım etti kardeşine . . .  Ama sonra bı
raktı. Dolayısıyla artık işi yoktu İstanbul'da . . .  Ankara'ya 
geldiğinde bana yardım ediyordu. Siyasete girmeme 
karşı çıkmasına rağmen bana çok yardım etti. 

Ankılra )'a gönülstlz gelmiştı� degil mi? 

Gönülsüz geldi. Ankara'yı pek sevmezdi. ODTÜ'de 
çalıştığım yıllarda daha da uzun süre kalmıştık gerçi . . .  
Gönülsüz gelse de  mücadeleyi seven bir insandır. Hala 
bir zorluk çıktığında henden daha büyük katkı yapar. 



Yaş Gününde Kurulan Parti 
� 

6 Haziran 1983 günü partinin kuruluş dilekçesini 
verdiginiz Içişleri Bak;mı, 1960'ta hükümetin emrine di
renip babanıza. Kayseri yolunu açan askerdi. Tuhaf bir 
tesadüf değil mi? 

Evet. Selahattin Çetiner . . .  Sonra bir yemekte bera
ber olduk kendisiyle; orada biraz bahsetti. 

Parti yaş gününüzde kuruldu. Ben de o gün sizi iz
leyen gazeted/er arasındaydım. Neler hatırlıyorsunuz o 
günden? 

Evet, 6 Haziran'da kurulduk. 5 arkadaşımla Içişleri 
Bakanlıgı'na başvuruyu yaptıktan sonra 3 7 kurucu ile 
Amtkabir'i ziyaret ettik. Çelenk koyduk Tabii o da etki
leyici bir şey. Ben önden yürüyorum, arkadaşlarım ar
kadan geliyorlar, basın da takip ediyor. Sonra orada 
saygı duruşu yaptık . Ondan sonra aşagıya indik, kapalı 
salonda defteri imzaladım. 
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Deftere yazdıldıınnız diger sayfadala1errien farklıydı. 

Evet, orada maksadımızı açıkladım. "SODEP kuru
cuları burada Büyük Atatürk'e saygılannı sunuyorlar ve 
demokrasinin yeniden saglıklı bir şekilde kurulması 
azimlerini ifade ediyorlar. Amacımız budur: Cumhuri
yet ilkelerine, Atatürk ilkelerine baglı kalarak demokra
siyi yaşatacak yolda ilerlemek. . .  " diye yazdım. 

Genellikle Anıtkabir'e gidenler bu deftere yazarken 
"Atam" yahut "Büyük Atam" diye başlar lar. Ben böyle 
bir şey koymadım. Çünkü bu benim tuhafıma gidiyor. 
Atatürk hayatta degil, dolayısıyla onun "Ben seni kabul 
elmiyornın karşımda," diyecek hali yok; ama biz "Atam" 
dedigirniz zaman bir senli beniilik kurmuş oluyoruz. 
Öyle degil mi? O konuda fikrini söyleyemeyecek bir in
sana karşı, bir samirniyet gösteriyoruz. Bence bu yanlış, 
ama hep yapılıyor. Bilmiyorum benden başka kimse o 
yazıya böyle tarafsız bir şekilde başlıyor mu, ama ben 
öyle başlamıştım. 

Sonra da babanızın /aibrini ziyaret ettiniz. 

Atatürk'ten sonra gazetecilere ve arkadaşlarıma "Siz 
gelmeyin. Ben babamın simgesel kabrinin önünde dura
cagım biraz," dedim. Oraya gittim, orada da bir saygı 
duruşu yaptım. 

Ne hissettiniz? 

Arka arkaya gelen saygı duruşları , deftere yazmak 
falan insanı bayagı heyecanlandırıyor. Gazetecilere "So
rumlulugumun önemini duyuyorum," demiştim. Duy
dugum his oydu. "Ben bayagı önemli bir işe giriştim. 
Bu, büyük bir sorumluluk getiriyor. Tarihe geçmiş olu-



Yaş Gılnılnde Kurulan Parıi 

yoruz bir anlamda . . .  Bunun sorumluluguyla yaşayaca-
gım bundan sonra . . .  " 

Orada zihnimde perçinleşen fikir buydu. 

Bir yerde hayragı ruhanızdan devralıyordunuz. 

Onu pek söylemedim. Elbette babamın da içinden 
geçtigi süreçti bu . . .  Belki benim için politikayı aklından 
geçirmişli; ama bana hiçbir zaman söylememişti. Şimdi 
onun bana önermedigi bu görevi yüklenmiştim. Bir süre 
anılarıyla baş başa kaldım. Omzuma yüklenen sorumlu
luk duygusu iyice agırlaşmıştı . 

O gün 31 uyenin 36 oyunu alarak genel başkan se
çildiniz. Eksik olan 1 oy sizirxli. Siz kime oy vermişti
niz? 

Türkan Akyol'a . . .  

Çıkışta Çiftlik'te dondtınn8 yemeye gittidinizi amm
sıyorum. Biz de tJJkipteydik. 

Evet, o akşam hep beraber yemege gittik. Tabii 
kendimizi başanlı sayıyorduk. Basında iyi yorumlar çı
kıyordu, Halkçı Parti'ye göre bize daha çok şans veri
yorlardı. Hatta birinci parti olabilecegimize dair yorum
lar yapanlar da vardı. Eski CumhuriyeL Halk Partililer 
bizi destekliyorlardı. Dolayısıyla kendimizi şanslı görü
yorduk. 

Sonra rakip partileri ziyaret ettiniz. 

Evet, Metin Toker'in tavsiyesiydi o . . .  Ve o ziyaretler 
bana çok yararh oldu. Arka arkaya 3 gün, sırasıyla 
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Sunalp'in MDP'sine, Calp'in HP'sine ve Özal'ın ANAP'ına 
gittim. Çok istifade ettim. Hatta şaştım "Bir ziyarette in
san nasıl bu kadar çok şey öğrenir?" diye . . .  

Ne oğrendiniz ki? 

Mesela MDP'de Turgut Sunalp bizi karşılad1ğmda 
kendinden çok emindi. Ilk kez karşılaşıyorduk ve kar
şımda "Nasılsa iktidar olu yorum," havasında bir insan 
gördüm. Bizimle lütfen konuşuyordu sanki; "Biz şöyle 
kurulduk , böyle yaptık,"  diye anlauı. "Hadi bakalım siz 
de uğraşın," havasındaydı. Kendinden gayet emindi; se
çimi şimdiden kazanmış gibi görüyordu . "İktidara gel
meyi düşünüyor, ama hiç de öyle olmayacak," şeklinde 
bir intiba ile ayrılmışuro oradan . . .  Onu da anlattım ar
kadaşlarıma sonra . . .  

Niye oy/e hissetmiştiniz? 

Bir dda kamuoyunda öyle bir hava yoktu. Kamuo
yunda MDP "askerlerin istediği parti" olarak görünü
yordu . 

Ya Halkçı Parti? 

Orada tam tersi bir hava vardı. Bir defa onların parti 
merkezi, Sunalp'inki kadar zengin ve gösterişli değildi . 
Gaziosmanpaşa'da ufak bir dairedeydi. Ben gittiğimde 
partilerine yeni vetolar gelmişti. Çok üzgünlerdi. Hiç 
beklemedikleri bir şeydi bu . . .  "Bu hal başımıza nerden 
geldi, halimiz ne olacak ! "  havasındaydılar. Ama Calp 
gene de cesaretle konuştu. Ben de başarılar diledim. 
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Yaş Gıinıinde Kurulan Parti 

Babanızın eski özel kalem mridıiniydıi. Amlardan 
konuşmadınız mı? Ya da partileri birleştirmekten? ... 

Valla onlardan pek konuşmadık lyi niyedi bir ko
nuşma oldu, ama öyle �Beraber olacagız," diye bir şey 
söylenmedi. Başanlar d iledik birbirimize, ama onlarda 
bir çaresizlik, bezginlik havası sezmiştim. 

Erdal lnöniı ve SODEP yöneticileri ANAP Genel Merkezı'nde 
Turgut Özal'ı ziyarette . . .  

Özal nasıldı? 

ANAP Genel Merkezi de iyi bir yerdeydi. Özal be
nimle ciddi konuştu. Gazetecilere üniversiteden tanışu
gımız dönemleri anlattı. Kendinden emindi. Veto ye
mişlerdi, ama o aldırmıyordu. "Buna haklan yok ki; na
sıl yaptılar ! "  havasındaydı . Ama "Biz çalışacagız, yapa
cagız," güveni vardı. Daha becerikli, duruma hakim, id
dialı bir hali vardı ve bende daha iyi bir izienim bırak
mıştı . Onu da söylemiştim arkadaşlara, "Özal, ne yaptı
gım biliyor," diye . . .  Bu izienimler az çok dogru çıktı. 
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Vetolar Geliyor 
� 

Vetolar için siz de endişeli miydiniz? 

Tabii kuşkuyla bekliyorduk. Her parti kurulduktan 
sonra, bir veto dönemi geçirmişti .  Bazı insanlar veto 
edilmişti. Sıra bize gelmişti. " Kimler veto edilecek?" di
ye spekülasyonlar yapılıyordu. 

Siz, veto edileceginizi düşünmüyordumız herhalde? 

Ben beklemiyordum,  arkadaşlarımdan da benim ve
to edilece�imi söyleyen yoktu pek . . .  

Nasıl haber aldınız veto edildiğinizi? 

23 Haziran'da, yani kurulduktan 1 7  gün sonra Çan
kaya'da evde otururken telefon çaldı; Cüneyt Arcayü
rek'li. "Şimdi ilan ettiler. Pek çok veto var. Siz de veto 
edildiniz," dedi. "Ya, sahi mi? Peki, sağlık olsun," de
dim, kapattım telefonu . . .  



Vetolar Geliyor 

Şaşırmadınız mı? 

Biraz şaşırdım, ama söyleyecek bir şey yoktu. ögle
den sonra genel merkezde toplandık Odamda oturur
ken kapı çaldı. Ahmet Durakoglu elinde bir yazıyla içeri 
girip "Karar geldi ,"  dedi. "Ne haber?" dedim. "Fena,"  
dedi. Ben de dahil 2 1  kurucunun veto edildigini söyledi. 

Ne tepki verdiniz? 

Sesimi çıkarmadan aldım, okudum. Ondan sonra ne 
söylerligimi hatırlamıyorum. 

Cezmi Kartay'ın anılanm gore "Demek oy/e uygun 
gormıJş/er, " demişsiniz. 

Olabilir. Insan hatırlamıyor bu gibi durumlan . . .  Faz
la da konuşmadık, çünkü veto edilince insan pek konu
şacak şey de bulamıyor; yani "Siz bu işe kanşmayın," 
şeklinde bir emir çıkmış oluyor. Zaten fazla bir şey söy
lemeye vakit kalmadan arkadaşlar geldiler odaya . . .  Oda 
birden parti yöneticileriyle doldu. 

On/ann tepkisi ne o/dul 

Her kafadan bir ses çıkıyordu. Tabii herkes üzgün 
ve kırgmdı. 42 kurucunun 21 'i veto edilmişti. En kö
tümser tahminleri bile aşan bir sonuçtu bu . . .  Bazısı 
"Olur mu böyle şey, ne hakla yapıyorlar? Kendilerini 
kim sanıyorlar? lnsafları yok mu? Kabul etmeyelim ," 
diye tepki gösteriyordu. Bazısı teselli etmeye çalışıyor
du. Duygusal konuşmalar oldu. Her zaman ilkeli davra
nışlanyla tanınan Saim Kendir arkadaşımız da "MGK, 
bizi vetoyla durdurmak istiyor. Belli ki bundan sonra 



Anka Kuşu 

devam etsek de engel olacaklar. Bu durumda devam et
mek, bizi ilkelerimizden ödün vermeye zorlar. En iyisi 
partiyi feshetmek," dedi. 

Buna Ahmet Durakoglu, Cezmi Kartay gibi arkadaş
lanmız hemen itiraz ettiler. "Bu, geçici bir durum. Yıl
madan devam etmeliyiz," dediler. 

Çok duygusal bir ortam vardı. O ortamda tsrnail 
Hakkı Birler'in "Hep veto edilmeyenler konuşuyor. Bı
rakalım da veto edilen arkadaşlar düşüncelerini söyle
sinler. Çünkü artık aramızda alamayacaklar. Şu an bu
rada bulunmaları bile dogru degildir," demesi yanlış an
laşıldı. Bazı arkadaşlar bunu "Bizi kovuyorlar," şeklinde 
yorumladı .  Ben öyle oldugunu sanmıyorum, ama o he
yecanlı aımosferde iyi niyetle söylenen bir söz bile yan
lış anlaşılabiliyordu. 

Ben de yarım saat kadar konuşulanları dinledikten 
sonra �Artık ben kanşmıyorum, bundan sonra siz yöne
teceksiniz. Ben anık lstanbul'a gideyim," diyerek arka
daşlara veda ettim. Hepsinin elini sıktım, başanlar dile
dim. Onla�", "Biz bırakmayacagız," dediler. "Bırakmaym, 
devarn edin," dedim. Cezmi Kartay veto edilmemişti; 
"Onun etrafında devam edersiniz," diye konuştuk. Kalk
tım ve Atilla Sav'ın arabasıyla partiden ayrıldım.  O ak
şam Kızılay'da bir açık hava lokantasında gazetecilerle 
yemek yedik. Onlara da lstanbul'a gidecegimi söyledim. 
Onlar da "Gidin ama, sakın bu işi bırakmayın. Herkes 
sizden bunu bekliyor," dediler. Ertesi sabah da lstan
bul'a hareket enim. 



Bir Cesaret Yarışı 
"� 

Niye veto edildiginizi dasundumiz ma? 

Vaktiyle üniversitede benim için "Solcu ögrencileri 
destekliyor," diyorlardı. Sayın Evren de soldan korktu
gundan böyle yapmıştir herhalde, diye düşündüm kendi 
kendime . . . Ama tabii fazla bilgim de yoktu. O gece uyu
yamaınıştı m. Sonra çok üzerinde durrnadım. Hatta bir 
çeşit rahatlama da duydum. Sorumluluktan kurtulmuş 
oldum. 

"Siyasi hayatım bitti, D diye diişiindiinüz mii? 

Pek ondan emin degildim . Ama rahatlamıştım bir 
ölçüde . . .  

lstanbul'a gittiginizde ne yapmayı planlıyordunuz? 

Üniversiteden aynlmıştım . I lk yapugım iş, kitapla
nını düzenlemek, eski kagıtlarımı karıştırmak, böyle va
kit geçirmek oldu. 
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Ankı Kuşu 

Eşiniz sevindi mi vetoya? 

RahaLlamışlı. lstanbul'daydım artık.  . .  Ama o da pek 
inanmadı gerçekten ayrılmış oldu�uma . . .  

Vakırla ilgileniyor muydunuz? 

Evet, lnönü Vakfı tam o dönemde kuruldu. Ben 6 
Temmuz'da Pembe Köşk' te bir basın toplantısı yaptım. 
Vakıfın kuruluşunu açıkladım. Annem başkan oldu. Ben 
başkan yardımcısıydım. Sonradan ben siyasete girince 
annem gene başkan kaldı, kız kardeşim başkan yardım
cısı oldu ve VakıPı o yönetmeye başladı . 

Deniz t.aşı.macılıgı og:renmişsiniz o arada . . .  

Evet. Her iki kayınbiraderim de baba meslegi olarak 
deniz taştmacılı�ı yapıyordu. Eşim de ortaktı. Yazıhane
leri vardı. Oraya gidiyordum. Onlann ne yapu�ını ö�
renmeye çalışıyordum. Temmuz'da birkaç gün gidip 
geldim, h iraz da ö�rendim hatta . . .  

O arada Cezrni Kartay ve SODEP'liler sizin yerinize 
yeni kurucular oneriyorlardı. Ama onlar da veto edildi
ler. Hatırbyorum, Atatürk'ün bir yaverini aday goster
mişlerdi. "Artık onu da veto edemezler, n deniliyordu. 

Evet. . .  Cevdet Tolgay'dı o isim . . .  Emekli subaydı . 
Atatürk'ün yaveri , babamın da başyaveri olmuştu. Onu 
ben önermiştim. Aklıma gelmişti . Yaşı 80 civarındaydı . 
Onu da veto euiler. 

Tabii olmayacak şeyler . . .  Veto edilenlerin arasmda 
çok saygın insanlar vardı: Eski mahkeme reisleri, eski 
valiler . . .  Mesela, atom enerjisi alanında çalışan arkada
şım Prof. Dr. Tolga Yarman'ı da ben önermiştim. O da 
hevesle, cesaretle kabul etmişti. 
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Bir Ce<ôaret Yanşt 

Cesaretti, çünkü seçileni veto ediyorlardı. Ve niye 
ettiklerini de söylemiyorlardı .  O yüzden de, siyasi ne
denlerle mi , bir ahlaki zaa( dolayısıyla mı veto yedikleri 
belli olmuyordu. Böyle tuhaf bir şey ! Insanlar bu duru
ma düşmek istemeyebilirdi; ona rağmen kabul ediyor
lardı önerimizi. . .  Tuhaf bir şekilde, kamuoyunda hala 
bizi destekleyen bir hava vardı. Anlaşılan, Türkiye'de 
eski CHP'den, babamdan gelen bir dalga, demokrasinin 
devamını isteyen büyük bir çoğunluk vardı. 

En son veto/arla SODEP'i seçime sokmadılar. Hiç 
tahmin etmediniz mi sizi seçime sokmayacaklannı? 

Vetolar başlayınca tahmin etmiştik, "Almayacaklar," 
diye . . .  Nitekim öyle oldu. Aslında seçim yaklaşırken ku
rucu sayımız 28'i bulmuştu. 30 olunca seçime girmek 
için yeterli oluyordu. Epey yaklaşmıştık 2 kişi daha ka
bul edilse mesele kalmayacaktı. Arkadaşlar da bayağı 
ümitlenmişti, ama olmadı. Parti seçime giremedi. Metin 
Toker ve Nazlı Ilıcak bu hareketlere karşı çıkan yazılar 
yazmışlardı; ikisine de soruşturma açtılar o günlerde . . .  

Siz de tilm o günlerde bir açıklama yaptınız. 

Ben o zaman Ankara'daydım ve çok rahatsız oldum 
bu durumdan . . .  Seçime giremeyeceğimiz anlaşılmıştı. 
Bir şey yapmak, bir şey söylemek zorunluluğunu hisset
tim. Nihayet partinin kurucusuydum, gerçi veto edilmiş
tim ama bu durum karşısında sessiz kalmam olmazdı. 

Tehlikeli degil miydi konuşmak? .. 

Tabii tehlikeliydi . Ama tepkimi açıklamak zorun
daydım. Atila Sav'a danışum. O, hukuki işleri iyi bilirdi 
Sonra oturup kısa bir açıklama yazdım. 
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ERDAL İNÖNÜ'NÜN 19 ACUSTOS 1983 
TARIHLI ACIKlAMASI 

"Son vetolAr partimizin seçim/en ginnesine izin verilme
yeeelini gösteriyor. Bir vatandaş olarak bu durumdan çok ra
hatsız oldugumu sdylemek zorundayım. Seçimlerde oyumla 
deseeklerneyi duşündugüm bir parti, yasalares gerekli tJrgut
lenmeyi tamamlamış oldugu halde, iki ayd;m fazla suredir 30 1 
kunrcıı onaylatamadı,gı için seçim pusu/asmda yer almaya
caktır. Şimdi ben ve benim gibi düşünenler seçimde ne yapa-

l cagız? 
Anbşılıyor ki saglıklı bir demokrasiye geçiş, ilan edilmiş 

olan tan'hte gerçekleşcmeyecek, bir gecikme meydana gele
cektir. Demokrasiyi benimsemiş olan miDecimize bu gecik
menin nedenlerini anlatmak zor olacaktır. Bu gUçliigrin Silah- I 
lı Kuvvetlerimizin huyılk rJzverisiyle kaYUşrugrımuz huzuror
tamına olumsuz etkiler yapmasından ciddi endişeler duyu� [ 
rom. 

Demokrasi, uzl�/3 yılnJyen bir njimdir. Yakın 
geçm�te iki defa daha, içine duştüJumüz bunahmlardım Si
lahlı Kuvvetlerimizin mudahslesiyle kurtulmuş ve telcnr d� 
molcrasiye dönebilmiş olduğumuzu hatırlarsmız. Her iki dtJ
nuş, bUtun yasal siyasi parcilerin katiidıgı geniş lcııpsamlı uz
laşma/ar sayesinde gerçekleşmişti. Bu defa yurt çapında ör
gıJllenebilmiş bı1t11n p3Icileri içine alan bir uzlaşmanın henfiz 
saJianamamıs olması, dnumüzdeld başi1C8 engel olarak goru
nUyor. H.,-Jresin '"'tkmy/a bu engdi asnudık<> huzur irinde 1 
gelişme yoluna giremeyiz inancmdayım. 

Bu açıklamayı basma verdim. Tabii basın çok ilgi 
gösterdi, hemen geldiler, "Başka ne yapacaksınız?" diye 
sordular, "Başka bir şey yapmayacağım, işte açıklamayı 
yaptım , "  dedim. Ama hemen arkasından beni Sıkıyöne

tim'den çagırdılar. 



Bir Ces.?rel Yanş1 

Bekliyordunuz herhalde? 

Tabii . . .  Bir şey yapmalan bekleniyordu. Maksadımı 
sordular; ben de "Üzüntümü ifade ediyorum," dedim: 

"Bu yapılan dogru degil ve seçime şimdi girmezsek, 
sonra daha büyük zorluklar çıkar. Maksat demokrasiye 
geçmekse önümüze böyle yapay engeller çıkmamalı," 
diye anlattım. 

Savcı, sesini çıkarmadı ama, 2 gün sonra soruştur
ma açtılar. 

Seçime giremeyecegi belli olunca SODEP ne yaptı? 

Heyecanırnız azaldı ama, parti devarn etti. Tabii de
vamında benim pek bir rolüm olmadı, onu Ankara'da
kiler yaptılar. En başta partiye genel başkan olan Cezmi 
Kartay, büyük özveriyle ve inatla çalıştı. Tabii dönemin 
yöneticilerini daha çok tanıyordu, geçmişlerini biliyor
du. Dolayısıyla yapılan işleri onların iyi niyeline yor
muyordu . Benim kadar saf yorurnlamıyordu yani . . .  Yine 
de dayandı sonuna kadar; parliyi devam ettirdi. 



Evren'e "Gü le Gü le ! "  

Sonradan ögrerıdiniz mi veto/ann nedem"ni? 

Hayır, hiç sormadım ve öğrenmedim.  Do�rusu me
rak da etmedim. 

Kenan Evren anılannda "Sagda 2, solda 1 partiye 
izin verecektik. MDP, ANAP ve HP dışındaki para"Jeri 
seçime sokrnamaya kararlıydık O yüzden veto ettik, • 
diyor. 

Evet, akıllarmdaki oydu: Sunalp'in partisi iktidar, 
muhalefette de bir sol parti . . .  Özal sonradan çıktı. Bir 
şey diyemediler. Hana Evren, seçim öncesi aleyhinde 
bulundu hatırlarsınız ,  ama sandıkta tam tersi oldu. 

Evren anılannda "ODTÜ'ye ögrendlerin baskısıyla 
rektör oldugunuzdan " da söz ediyor. 

"Amacımız 3 partiyi seçime sokmaktı," dese yeterdi 
aslında . . .  Bu da yanlış gerçi; ama beni ve to etmelerinin 
bahanesi olarak söyledi�i bu söz, hepten yanlış. Benim 
rektörlü�ümü, ö�rencilerden evvel, Mütevelli Heyeti ve 



Evren 'c "Gulc GıJic.1 " 

ögretim üyeleri istemişlerciL ögrencilerin baskısı Müte
velli Heyeti'ni bağlamaz. O anılarda bir de "Hesap vere
cekti, ama affoldu" diyor. O da dogru değil Rektörlük
ten ayrıldıktan sonra, l 2  Mart sonrası o atmosferde sav
cılı�ın benim için dava açtıgı do�nı; ama affı ben iste
medim ki; hatta af sözleri çıkınca avukatım Atilla Sav'a 
"Biz affa girmeyelim, bu dava yürüsün, beraat edeyim,"  
ded im; ama öyle bir hak vermiyor1ardı. Karar çıkınca 
herkese uygulanıyordu . lstemeden affa girdim . 

Bir de "O d6nem onu orl8ya çıkardılar. Kısa bir su
re sonra o a ynlacaktı ve kotıi niyetli başka biri başa g� 
çecekti. O yıizden mani olduk, " diyor. 

Ama bu dogru çıkmadı. Evren cumhurbaşkanlıgını 
bırakıp ayrılırken ziyaretler yapmıştı ya� bizim partiye 
geldiginde ben kendisini genel başkan olarak karşıla
mıştım ve "Güle güle," demiştim. 



Seçimde Paris'te . . . 

� 

SeçiJnde yurUlı$ındaydınız. Neden? 

Daha evvel söyledi�im gibi, ben UNESCO'nun Yü
rütme Kurulu'nda üyeydim. Kasım'da Paris'te UNESCO 
konferansı vardı. Üyelik sürem, o konferans sonuna ka
dar devam ediyordu. Konferans toplanmadan 2 ay evvel, 
Yürütme Kurulu loplanır, konferansın hazırlıgını yapar. 
lşte bunun için Ekim'de giltim Paris'e ve 2 ay kaldım. 

"Hakkınızda soru$tumıa var, gidemezsiniz, " deme
diler mi? 

Gitmeme mani olmadılar. Dışişleri Bakanlıgı'na 
"Paris'ten beni ça�ırıyorlar," diye başvurdum. Tabii Pa
ris'tekiler de telaşlanmışlı. Olup bilenlere anlam vere
mediklerinden vetodan sonra bizi hapse attıklanm tah
min ediyorlardı. "Öyle bir şey yok," diye haber yolladım 
gerçi, ama yine de şüpheliydiler. Gitmem iyi olacaktı. 
Dışişleri Bakanlıgı da izin verdi . 

Garip bir durumdu tabii. Parti kurmak açısından 
güvenilmez bir kişiydim, ama Türkiye'yi UNESCO'da 
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Seçimdt: Paris 'te __ 

temsil ermek açısından güvenilir bir kişi durumunday
dam; oluyor böyle şeyler . . .  Aldumadım. Eşimle birlikte 
ginik Paris'e . . .  Orada 2 ay güzel çahştık. 

Türkiye'de neler olduğunu sorduk/annda ne dedi
niz? 

Gelişmeleri etraflıca anlattım. "Siyasetin doğasında
ki zorluklar bunlar," dedim. UN ESCO Genel Direktörü, 
veto edilmemi, askerlerin gözünde [azla bagımsız bir in
san olmama baglada. 

Hayatımda ilk defa yıllardır çalıştıgım bir kuruldan 
bütün formaliteleri ve törenleri tamamlayarak ayrıldım . 
Veda yemeğine katıldım . Bütün üyelere veda ettim. Nor
mal bir şekilde ayrıldık 

Seçim sonucunu da orada öğrendim. 

Birçok insan ANAP'ın zakri karşısında şoke olmuş
tu. Halkçı Parti'nin bu kadar oyalması da heklenmiyor
du. Sizin için stlrpriz olmuş muydu sonuçlar? 

Çok sürpriz oldugunu hatırlamıyorum şimdi . . .  Az 
çok normal karşılamıştım, diye düşünüyorum. Daha 
önce de söyledigim gibi, kuruluş aşamasında üç partiyi 
de ziyarel ettiğimde iklidara en hazariıktı olanın Özal'ın 
ANAP'ı olduğunu gözlemlemiştim. O bakımdan bana 
sürpriz olmada .  

Tekrar ne zaman karşılaştınız? 

Özal'la başbakan olarak ilk kez galiba Türk-Iş'in 
Genel Kurulu'nda karşılaştık. Ben kendisini kutladım. 
Daha yeni başbakan olmuştu. 



Siz ne yapmayı dıişünliyordunuz? Politika bitmişti. 
Üniversite yi bırakmıştınız, Avrupa'dan döndıinüz. Nasıl 
bir hayat planlıyordunuz? 

Kitap okuyordum. Siyaseti izliyordum. Gerçi bizi 
veto etmişlerdi; hiç olmazsa Meclis açılana kadar siyaset 
yapamayacaktık, ama kamuoyundaki izlenim o degildi. 
Kamuoyu vetolara aldırmıyordu.  Eski Halk Partililerden 
"Bu işe başladınız, devam edin," telefonları, mesajları 
geliyordu. Yine beni gönnek istiyorlardı . Arkadaşların 
konuşmalarından da, bu durumu geçici gördüklerini 
anlıyordum. O bakımdan pek ayrılma imkanı olmadıgı
nı görüyordum. Bırakamayacagımı anladım. Onun için 
başka bir şeye girmeye teşebbüs etmedim. 

Arada toplantılara /atılıyor muydunuz? 

Bir Ankara'ya gittigirnde "Veto edilenler bir araya 
gelip bir çay içelim," dediler. Pembe Köşk'te toplandık 
Bôyle güClü bir dış etkenin oldugu durumlar, insanların 
arasım açıyor. Hiç geregi yokken birtakım tuhaf tersiik
Ierin dogmasına sebep oluyor. MGK bizleri veto edip 
aymnca garip bir durum ortaya çıkmıştı . Partiyi beraber 
kurdugumuz insanlar arkadaşlarımızdı, ama yasalar en
gelledigi için bize damşamıyorlardı . Onun için her şeyi 
kendileri yapmak zorundaydılar. Bazı arkadaşlanmız ise 
"Isteseler arayıp akıl sorarlar. Fırsat buldular; bizden 
kurtulmaya çalışıyorlar ," diye düşünmeye başlamışlardı. 
Buna mukabil, veto edilmeyip partide kalan insanlar da, 
"Dışandaki arkadaşlar bizim işimizi karışurmaya çalışı
yorlar. Fırsat bulsalar şunu yaparlar, bunu yaparlar," 
diye aslı olmayan kuruntulara düşüyorlardı. Özellikle 
veto edilenler bir manevi boşluk duyuyordu. Onun için 
"Siz başımızda olun . Hiç olmazsa beraber bir çay içelim, 
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Seçimde Pans 'te . . .  

arada birbirimizi görelim," dediler. Birkaç defa böyle 
toplandık A nkara'ya gidip geldiğimde, uzakcan uzağa 
olaylan izliyordum. Cezmi Kartay'la da sık sık telefonla 
konuşuyordum. O, yaptıklarını anlatıyordu. 
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Hapsi Göze Almıştım 
� 

Bu arada hak/anızda açılan sonışıurma ne oldu? 

O da elkileyici bir olaydır. Biz Paris'ten 3 Aralık'ta 
dönmüştük 10 Aralık'ta Ankara'ya geldim,  Mamak'taki 
duruşmaya arkadaşlarla beraber gittik. Atilla Sav başta, 
bir iki arkadaş daha . . .  Duruşmalar tam bir tiyatro hava
sında oluyordu. lşte askeri bölgeye gelirken otomobil
den iniyorsunuz. Orada sizi bir minibüs alıyor, içeriye, 
mahkeme salonuna kadar götürüyor. Mahkeme salonu
na girdik, ben sanık olarak ortada duruyorum. Avuka
tım sag tarafta, karşımda hakim heyeti, savcı bir tarafta, 
not tutan stenolar bir tarafta . . .  Arkada da dinleyiciler . . .  
Oldukça heyecan verici bir durum . . .  

lnsan n e kadar kendine güvense, yapugı şeyin doğ
ru oldugunu bilse ve "Herhalde heraat edeceğim," dese 
de, gene de o atmosferde biraz heyecanlanıyor. Ne ola
cak diye merak ediyorsunuz. Önce hakim bana suçlama
yı söyledi; "Bu hareketiniz MiJli Güvenlik Konseyi'nin 
karanna karşı çıkmaktır. N iye böyle yaptınız?" dedi. 
Ben de dedim ki: 

"Maksadım kararlarına karşı çıkmak değildi. Ben 
üzüntümü ifade ettim. Partimiz seçime girmek için ha-
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z ırlanmıştı, ama tek taraflı bir kararla sokulmaması bir
den rahatsızlık doğurdu. Böyle bir rahatsızlık da devarn 
eder gider. Sa�lıkh demokrasiye geçme amacımızı yara
lar. Onun için üzüntümü ifade ettim. Yoksa MGK'ya kar
şı çıkmak gibi bir kastım yoktu . "  

Ondan sonra savcı söz aldı; o da önce "Yapılan 
açıklama, MGK'nın kararlarına aykındır," dedi, " . . .  ama 
anlıyoruz ki bu açıklama üzüntüsünden yapılmıştır, ya
ni esas niyeti karara aykırı davranmak degildir," diye 
ekledi. Bcraatımı istedi. Hakim de kararında aynı şeyi 
söyledi ve heraat ettirdi . 

Şaşırdınız mı? 

Savcı heraatımı isteyince zaten memnun olmuştuk. 
Sevindik Sevinmemeye imkan yok. Oldukça heyecan
lanmışllm. 

Hlkimlerin, savcının size karşı lilvırlan nasıldı? 

Ciddiydi. Onlar alışık böyle şeylere . . .  Herhangi bir 
saygısızlık görmedim. Sanık olarak orada durdum. Ama 
oldukça etkileyici bir havası vardı mahkemenin . . .  

"Bunlar Ecevit gibi beni de hapse atar, " diye aklı
nızdan geçti mi hiç? 

Atilla Sav'la tahminimiz "olmayacagı" şeklindeydi, 
ama belli olmuyor. lnsan oraya gidince her şeyi bekli
yor. O açıklamayı yaparken göze almıştırn. Kimse "Bu 
sözler sizi hapse sokmaz," diye bir garanti vermiyor. 



Yeniden Genel Başkan 
� 

Sonra yeniden genel başkan oldunuz. 

1 7  Aralık'ta Merkez Karar Yürütme Kurulu tekrar 
toplandı. Ben üye olmadıgımdan dışanda bekledim . 
Genel BaŞkan Cezmi Kartay orada uzun bir konuşma 
yapmış. Aslında bu harekette çok başarılı olmuştu. Ben 
ayrıldıktan sonra partiyi örgütledi. Yeni kurucular seçti
ler, çeşitli yerlerde il, ilçe başkanları seçildi, yani bütün 
zor işleri onlar yaptılar. Parti seçime sokulmadı, ama 
Kartay ve arkadaşlan partiyi başarıyla örgütlediler. O 
bakımdan devam etmesi gerekirdi , ama ben genel baş
kanken veto edildigim için partinin çogunlugunda "Bu 
mesele düzeltilmeli," düşüncesi vardı; Sayın Kartay da 
ondan rahatsız: oldu. Ben kendisine hiçbir şey söyleme
dim, ama o toplantıda istifa etmiş. O gün beni genel 
başkan seçtiler. Kartay beni toplannya çagırdı; "Sizi ge
nel başkan seçtik,"  dedi . Ben de geldim, kısa bir teşek
kür konuşması yaptım adetim üzere . . .  



Yeniden Genel Başkan 

O konuşmadaki bir sozıinliz Kart:Jy'ı üzmılş gali
ba ... 

Evet, bunu sonradan yazdıgı anılarında okudurn. 
Ben o konuşmada Sayın Kartay'a teşekkür e trniştirn. 
WBüyük fedakarlıkla ve büyük beceriyle güzel çalışmalar 
yaptı. Devarn edecekti, ama durup dururken istifa e tti. 
Şimdi beni seçtiniz teşekkür ederim, ben de elirnden ge
leni yapacagım, n gibi bir şeyler söylemiştim. o "durup 
dururken" lafına alınmış Sayın Kartay ... Iyi olacagını 
düşünmüştüm, alınacağını fark e tmedim; neyse böyle 
hatalar yapıyor insan . . .  

Ondan sonra genel başkanlıga yeniden başladım. 
Genel başkan olduğum gün, veto edilen l O  arkadaşımız 
da genişletilen MKYK'ya seçildi . 4 genel başkan yardım
cım oldu: Türkan Akyol, Cezmi Kartay, Gündüz Pa
muk, Muzaffer Saraç . . .  Genel Sekreter Atilla Sav, Genel 
Sayman da Ugur Batmaz oldu. 

Genel başkan olduktan sonra Deniz Bayka11a bir 
görüşmeniz oldu sanınm. Tamyor muydunuz daha tJn
ceden kendisini? . .  

Uzaktan tamyordum. "'Eskiden hizip başıydı," filan 
diye bahsediyorlardı . "Dikkat edin ! "  diye uyarıyorlardı. 
O ara gazetelerde bir demeci çıkmıştı: "'Halkçı Parti ile 
SODEP ayn ayrı olmamalı. Birleşmeliler. Bir arada ol
makta yarar var.  Bu Cikrimi kendilerine d e  söyleyece
ğim," diyordu. 

Önce Halkçı Parti'den randevu istedi, onlarla ko
nuştu. Bu fikirlerini onlara söyledi . Sonra benden ran
devu istedi . 1 1 Ocak günü geldi. Ben kapıyı açtım , bak
tim Deniz Baykal ve yanında bir iki gazeteci. . . Deniz 
Baykal'a "Buyurun," d edim, baktım gazeteciler de içeri 
girmeye yelteniyor, "Yok siz gelmeyin," dedim. Onları 



AnluJ Kuşu 

almadım içeriye ve biraz kızdım. Anladım ki bu bir pro
paganda manevrası .  .. Beni alet edecek. Baykal ,  gazeteci
leri alınamama biraz bozuldu, ama sesini çıkarmadı .  

Ondan sonra bana da �Beraber olmakta yarar var," 
diye anlattı. "Doğru, ben de aynı fikirdeyim," dedim. 
Ondan sonra SODEP'e üye olmak istedigini söyledi . "lyi 
olur, bekleriz. Eski CHP'lilerin üye olmasını ben candan 
isliyorum, buyurun," dedim. 

Ama bir şartı oldugunu söyledi. "Benim arkadaşla
rım var. Onlarla beraber bir tören yapalım, hep beraber 
üye olalım," dedi. Baktım ki hizip olarak girmek istiyor, 
''Yok Tek tek üye olursanız buyurun, ama öyle grup 
halinde girerseniz, o eski grup havasını dogurur; ona 
izin veremem," dedim. 

"Öyleyse bir düşüneyim," dedi ve ayrıldı. Ondan 
sonra bir daha görüşmedik Ondan sonra 1 4  Mart'ta, biz 
seçim kampanyası için dolaşuken 3 kişi Ankara Çanka
ya ilçesine üye olmuşlar: 

Deniz Baykal ile onun ekibinden Erol Çevikçe ve 
Dagan Araslı . . .  

Baykal bazı mitinglere d e  katıldı. Doğan Araslı'yı 
çabuk kaybeuik, hastalanıp vefat etti, ama eşi Oya Aras
h devam etti. O da Sayın Baykal'a yardımda bulundu. 
Çevikçe de keza aynıydı, ama son dönemde Baykal'ın 
çok aleyhinde bulunuyor duyduguma göre ; neyse . . .  

25 Aralık'ta Milliyet 'te Tarhan Erdem 'le bir mülaka
tınız yayım/andı. 

Ever ,  basında çıkan ilk geniş mülakatımdı o . . .  Gö
reve başlar başlamaz önümüze yerel seçimler meselesi 
gelmişti. O ara SODEP'i yerel seçimlere de sokmayacak
lar," diye bir dedikodu çıkmıştı. Ben de basma bunun 
dogru olmayacagını söylemek istedim. Ayrıca da başba
kandan ve Meclis başkanından randevu istedim . Ama 



Yeniden Genc/ Başkan 

ondan önce ANAP, " 25 Mart'ta yerel seçim olsun ve ge
nel seçimlere katılamayan 3 parti de katılsm," diye bir 
teklif getirdi; kabul ettiler, mesele kalmadı. Am k gir
meme gerek kalmamıştı, ama randevu istemiştik bir ke
re; 6 Ocak'ta gittim . Hatta Özal "Beni kutlamaya geldi," 
diye alay etti. Ben iyi niyetle böyle bir şey yaptıklan için 
teşekkür ettim, ama onu Özal hep kendi tarafına yonttu. 
O görüşmeden çıkarken gazeteciler "Seçimlere hazır 
mısınız?" diye sordular. Ben de "Tabii hazırız," dedim. 
Halbuki hiç hazır degildik. Daha ilçe kongrelerini yap
mamıştık. Ondan sonra konuşlUk aramızda ne yapalım 
diye . . . Seçime 2 ay kalmıştı . 2 ayda bütün kongreleri 
yapamazdık "Hiç olmazsa ilçe kongrelerini yapalım," 
diye karar verdik. ll kongrelerini seçim sonrasına bırak
t ık. Ondan sonra ilçe kongreleri başladı. Ben 1 5  Ocak 
Pazar günü Altındağ Ilçe Kongresi'ne gittim, orada bir 
konuşma yaptım. 



Kürsüde Bir Acemi 

Seçim kampanyasının açılışında Malatya'da buyükbabası 
Hacı Reşit Bey ve kardeşi lzı.eı'in kabri başında . . .  

Bu, Genel Başkan olarak, siyasetçi olarak ilk konu$
manızdı. Şimdi biraz kürsüdeki siyasetçi Erdal ln6-
nü'den bahsetmenizi isteyecef!im. Kalabalık mıydı? Na
sıldı konuşmanız? 

Kalabalıktı, salon dolmuştu. Kibar davrandılar, al
kışladılar. Herhangi bir şey söylemediler, ama bence 
acemi bir konuşmaydı , çünkü okuyarak konuştum, ama 
fikirlerimi söyledim, yani onu da eksik etmedim. Ondan 
sonra 28 Ocak'ta gezilere başladık. 

Baba ocagz Malatya'dan başladınız. Nasıl hissettini2 
kendinizi? 



Kursiidt' Bir Act'mi 

Oradaki daha büyük bir salondu ve kalabalıktı iyi
ce . . . Beni konvoyla çok iyi karşılamışlardı. Şehir içinde 
dolaşırken hep alkışhyorlar, heyecanla bekliyorlardı .  
Benden kendilerini heyecanlandıracak bir konuşma bek
liyorlardı belki, ama ben öyle düşünmemiştim 1 5  daki
kalık, onlarla sohbet şeklinde bir konuşma p lanlamış
tım.  Önce ne yapmak istedigimizi, amacımızı anlattım; 
ondan sonra "Siz söyleyin bakalım, ne istiyorsunuz? 
Ona göre davranalım," dedim. Hiçbir ses çıkmadı. Birisi 
"Babanız Malatya'yı severdi , siz de Malatya'dan aday ol
samza ," dedi. ")sterseniz olurum," dedim; " Isteriz iste
riz ,"  dediler. Ondan sonra başka bir şey söylenmedi. 
"Ben biraz daha anlatayım öyleyse," dedim. Sonunda 
"yeter" diye bıraktık ve tabii bir eksiklik duygusu oldu. 
Sonradan basın danışman ımız, SODEP'ten Hatıralar di
ye bir kitap yazdı. Orada "lnönü Malatya'da en kötü 
konuşmasını yaptı , "  diyor. Herhalde dogruydu. 

Kötü müydü sizce de? 

Iyi konuşma olması için beklentiye cevap vermesi 
gerekir veya o anda fark edip de bir şey söylemeniz ge
rekir. Benim söylediklerim beklenen etkiyi yaratmamış; 
çünkü onlann beklentisi o degildi . Onlar, ne yapngmı 
bilen bir insanın konuşmasım bekliyorlardı. Böyle ne 
yapmak istedigini soran bir insanı yadırgadılar samyo
rum O geziden yararlandık,  ona şüphe yok, ama ko
nuşma eksik oldu. 

Sonra Elazıg, Diyarbakır, Mardin, Şanlıurfa, Gazian
tep'le devam ettik Bir daha öyle bir konuşma yapma
dım. Tabii konuşmam, gittikçe biraz daha canlamyordu. 
Elazıg'da daha coşkulu konuştum. Gazeteciler daha çok 
begendiler. Diyarbakır'da daha da heyecanhydık. Çünkü 
orada daha büyük bir kalabalık bizi karşıladı.  Davullu 



zurnah bir konvoyla şehirde tur attık . U fak bir salonda 
konuştum, çok kalabalıktı. Uzun olmayan , ama heye
canlı bir konuşma yaptım; hoşlarına güti. 

Mart 1 984-Sı.-çim kampanyasında Urfa'da Hlm afişlcri önünde __ _ 

Siyasette ne soylediginizden çok, nasıl soylediginiz 
onemli galiba . . .  Bunu fark ettiniz mi siz del . .  

Tabii ,  onu yavaş yavaş fark ediyordum. Aslında in
san çabuk fark ediyor, ama onu uygulamak kolay de
gil . . .  Malatya'daki ilk konuşmamdan sonra gazeteciler 
" lnönü tutuk konuştu, n diye yazdılar. "Elazıg'da o kadar 
tutuk degildi, daha iyiydi,� dediler. Ondan sonra da "tu
tuk" demediler. 

Konuşmalannızda nelerden söz ediyordunuz? 

Şunu söylüyordum: 
"Demokrasiye giriştik. Demokraside fikir özgürlügü 

var, bunu savunacagız, sizin isteklerinizi yerine getire
cegiz, onun için ugraşacagız." 



Kiirsiide Bir Acemi 

Hep demokrasi üzerinde odaklanan konuşmalardı 
O zaman DYP de başlamışti mitinglere . . .  lyiydiler . 

Gazetelerden okudugumuz kadarıyla daha çok "milli 
hakimiyet" üzerinde duruyorlardı . Milli Güvenlik Kuru
lu'nun kendi başlarına karar vererek milli hakimiyere 
aykırı işler yapugını söylüyorlardı. "Seçimlerde milli 
iradenizi gösterin ," diyorlardı. Ben de bunları söylüyor
dum, ama ekonomiden yerel sorunlara kadar degişik 
konulara da deginiyordum. 

Giuigim yerlerde, il başkanı karşılıyor, sonra konu
şacagım yere gidene kadar bana yerel sorunları anlatı
yordu . Diyelim Ege'de tütün konusu vardı , onları anlat
tım. 

Ege'de de ilk konuşmalarımı önce zayıf bulmuştu 
gazeteciler . . . Sonralan alıştıgunı söylediler; yavaş yavaş 
ahşıyordum Labii. 

"Ben bir bilim adamıyım. ne işim var bu meydan
lardar gibi bir duygunuz oluyor muydu? 

Yok . Siyasete girdikten sonra bu düşünceleri bırak
tım. tık toplantıdan itibaren "Niye geldim?" diye kendi
me sormadım. 

Partinin otobüsü var mıydı? 

Otobüsleri olan Karadenizli bir firma sahibi vardı: 
Mustafa Günaydın . . .  Çok iyi niyetli biriydi.  Istanbul'da 
bizim üyemiz olmuştu. Beni çok severdi. O, seçim kam
panyası için bize bir otobüs verdi; o sayede do laştık 

Belediye başkan adaylannı seçmek zor oldu mu? 

Tabii o da zor bir iş oldu. Onu MKYK yaptı, ama 
ben de katkıda bu lundum. 3 büyük şehrin aday seçimi-



Anka KI.lŞU 

ni bana bırakmışlardı . Ben de o zaman Bülent Tanla'dan 
kamuoyu yoklamalan istemiştim. 

Seçimden evvel sonucu oldukça yakın tahmin et
mişlerdi . Ben inanırım sosyal bilimlerin faydasına . . .  Ka
muoyu yoklaması da önemlidir. Bir toplulugun ne karar 
verecegini anlamak için herkese sormaya gerek yok . 
Düşük sayıda bir gruba sorarsanız; onu iyi degerlendi
rirseniz bütün toplulugun ne düşündügünü anlayabilir
siniz; bilinen bir şey bu. Işte bunu yapıyorlardı. "Bunla
rın verecegi bilgi dogrudur," diye düşündüm. Bülent 
Tanla'ya iki şey sormuştum o zaman: 

1 .  Seçimlerde vatandaş bizden ne istiyor? 
2. Üç büyük şehrin adayı eski adaylardan birisi mi 

olsun, yeni aday mı olsun? 
Tanla, birincisi için "Dürüstlük istiyorlar," dedi . 

Onun üzerine seçim kampanyasında hep dürüstlük üze
rinde durdum. 

lkinci soruya karşılık ise "Ankara ve lzmir eski aday 
istiyor. Istanbul yeni aday istiyor," dedi. Ben de ona 
inandmt. Istanbul'da eski adaylar vardı ; mesela Aytekin 
Kotil vardı . Onları kabul etmedik. Yeni aday Korel Göy
men'e karar verdim. Buna mukabil İzmir'de eski aday 
lhsan Alyanak'ı önerdim; MKYK da kabul etti . Anka
ra'da gene eski aday Vedat Dalokay'ı önerdim. Maalesef 
hiçbiri seçilmedi . Bilmem başka aday yapsak sonuç de
gişir miydi? 



Bilim ve Politika 

Kamuoyu yoklamalanna verdiginiz önem, bilimin 
siyasette de size rehber oldugunu gösteriyor. Bilim 
adamlıgınız, fizikçiUginiz, siyasette ne kadar işinize ya· 
radı? 

Sanırım bilimden gelmiş olmam, siyasette daha ob
jektif davranınama katkı yaptı. Bilim , olayın nedenini 
araştırmaya ahştırıyor insanı . . . Bir seçimi kazandıgınız
da, kaybettiginizde "Niye kazandık? Niye kaybettik? " 
diye sormaya yöneltiyor sizi . . .  

Toplantılanmza kaulan insanlar nasıldı? Türkiye 
bir askeri yönetimden çıkıyordu. Insanlar yı/gın mıydı, 
c0$kulu muydu? Beklentileri çok muydu? Lider arayı
şında mıydı? 

Bizi iyi karşılıyorlardı ve hep umut veriyorlardı. Se
çim gezilerinde gittigirniz her yerden umutla ayrı ldık O 
kadar ki, hangi il başkanına sorsam "Kazanacagız ... di
yordu. Hatta bir seferinde gene böyle bir cevap aldıktan 
sonra yanımdaki gazetecilere .. Merak ediyorum, acaba 
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nerde kaybedecegiz,"' dedim, güldüler. Sonunda 8 ilde 
kazandık, 56 ilde kaybettik. Kazandıgımız 8 ilin 3'üne 
gitmemişlik Gitmedigirniz illerin 3'ünde kazandık, git
tigirniz illerin içinde sadece S'ini alabildik. 

Karadeniz'de de öyle oldu sa nın m . . .  

Evet .  llk mi ting, 12 Mart'ta Samsun'da oldu. Çok 
görkemli bir mitingdi. Örgütümüz iyi hazırlanmıştı, her
kes çok hevesliydi .  Otobüsle Samsun'a girerken otomo
billerle karşıladı lar bizi, şehre konvoyla girdik. Biz yol
dan geçerken insanlar halkonlara çıkmış, dükkaniarının 
önünde durmuş, selamlıyor, alkışlıyorlardı. Kalabalıkla 
meydana geldik. Konuştum. Hoşlarına gitti sanırım. 
Böyle olumlu bir havada, coşkuyla ayrıldık oradan . . .  
"Burada muhakkak kazanırız," diye düşünüyorduk. 

Ondan sonra başka yerlerde de aynı şey oldu. Or
du'da kalabalık daha azdı, Giresun'da ise daha büyük 
kalabalık vardı. Halbuki seçimde Ordu'da daha iyi so
nuç aldik. 

O ilk kampanyamza dair çok anı dinledim. Birkaç 
da kitap yaz1ld1. Sizin unut.amadıgmız am lar neler? 

Eglenceli olanları anlatayım: 
Bir tanesi Kırşehir'de yaşandı. Çiçekdag diye bir 

ilçeye gittik. Bu gezilerde o tobüste, ben oluyordum; 
MKYK'dan Cezmi Kanay, Yigit Gülöksüz gibi arkadaş
lar oluyordu. Bir de gittigirniz ilin eski milletvekillerin
den birileri oluyordu. Tabii il başkam da geliyordu. 
Çiçekdag'a girince "Burada duralım. Çiçekdag önemli 
yerdir, muhakkak burada konuşun," dediler. Orada bir 
kahvenin yanında durduk, ama kimse yoktu ortada . . .  
Umumiyetle durdugumuz yerlerde insanlar karşılardı; 
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ama orada kimse karşılamadı. Neyse, "Hadi inelim," de
dik, indik. Gene kimse yok etrafta . . .  Bir kahveye girdik. 
Kahvede oturanlar vardı, ama bize pek aldırmadılar. 
Ben "Nasılsınız iyi misiniz? " diye sordum; "Sizin için 
geldik,"  filan dedim. Biraz konuştuk, ama hiç seçim ha
vası yoktu. Kahve içtik, çıktık. Dediler ki: "'Hiç ilgi yok; 
belli ki burayı kaybedecegiz." Halbuki orada kazandık 
Büyük topluluklarca karşılandıgımız birçok yerde de 
kaybettik. Sonradan anladım ki , bir şehrin seçmen sayı
sı, ortaya çıkan insanlardan çok daha fazla . . .  Hatta orta
ya çıkanların, şehrin geneliyle ilgisi yok neredeyse; bel
ki biraz var, ama öyle kısa zamanda gelenlerin şehrin 
genelini ne kadar temsil ettigini anlamaya imkan yok . 



Küçük Turgut 
� 

"Konunun uzmanları var; onlara sormak lazım . . .  " 

Mitinglerde rakip/erinize çatıyor muydunuz? 

Kıya_sıya eleştiriyordum, ama çatmıyordum; yani 
hakaret edecek laf söylemiyordum. Başka konuşmacılar 
sert şeyler söylüyorlardı. Ben alay ediyordum, gülmece 
havasına sokuyordum. 

Özal daha sert eleştiri yapıyordu. Mesela bir sefe
rinde köylülere verdigi taban fiyatının düşük oldugunu 
söyledim, ona kızdı. "Gözün kör olmasın. Bilmeyen in
san parti başkanı olursa işte böyle konuşur," dedi. Bana 
sordular, "Ne diyorsun? " diye, ben de "Özal da açık 
gözlülük yapmasın," dedim. Yani onun söylediğine göre 
gayet hafif bir şey söyledim. Böyle takıldık bir birimize . . .  

Özal "Boyu uzun, aklı kısa, " demişti size . . .  

H a  öyle bir şey d e  söyledi galiba . . .  Bilmiyorum ona 
ne cevap verdim, ama benim cevaplanın daha hafif olu-



Kılçuk Turgut 

yordu. Fakat birbirimize cevap vermiş oluyorduk, yani 
ondan da rahatsız olmuyordum. 

Bir "Küçük Turgut" gölldermesi yapmıştımz, tarihe 
geçmişti. 

Evet, Özal, " Küçük Turgut'la oynasınlar,"  gibi bir 
şey söylemişti, ben de "Gittikçe düzeyi düşürüyorlar gö
rüyorsunuz," demiştim galiba . . .  

Ümit Aslanbay'ın 2. İnönü Hikayeleri kitabına göre 
"Konunun uzmanlan var, onlara somuk lazım, " demiş
siniz. 

Galiba olabilir, evet. . .  Tam aklımda yok şimdi. . .  O 
kitaptan daha iyi notlar bulabilirsin. 

HalH'ladıgım bir tane var: Eski bir milletvekili mi
tingden önce size "Biraz sert konuşun, ., diye ögüt ver
miş. HattJl " 'Iktidara gelip bunlann ÇJlnına ot tıkayaca
gız' deyin, gerekirse aru avrat külredin, ., demiş. Hatırlı
yor musunuz o hikAyeyil 

Evet, galiba lzmir'deydL N eccar diye biraz küfürlü 
konuşan bir arkadaşımız vardı . Ödemişliydi. Eski lzmir 
milletvekili . . .  Sanıyorum oydu bunu söyleyen . . .  

Siz ne yaptınız? 

Dediği gibi "İktidara gelecegiz� dedim, "Iktidara ge
lirsek ne yapacagımızı, benden sonra konuşacak arka
daşım söyleyecek," deyip indim. Onlar buna çok güldü
ler. Ama ben bunları espri diye söylemiyordum. Aklıma 
geleni söylüyordum. Onlar espri diye alıyorlardı. 
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Bir de "kurban olma " hikAyesi var. 

Evet. . .  Yaşlıca bir adam gelmişti otobüsün yanına . . .  
Babamı Lanıyarmuş "Ben sana kurban olayım, ugrunda 
öleyim," filan dedi. Ben de "Aman, sakın ölme, bir oy 
bir oydur," dedim. Ona da çok güldüler. Onun ölmesi
nin bana faydası yok m ki . . .  

"Aman kurban olma bana; bir O}' ' bir oydur . . .  n 

Bir canesi de "'Babanızın kucagında resim çektirmiş
tim, " diye gelmiş. Sizinle de çektiTmek istemiş. "Ama 
benim kucagriTJA oturamazsın, biraz bıiyıimıişsıin, " de
mişsiniz. 

Oluyordu böyle şeyler, evet. 



Espri Yeteneği 
� 

MÇocukken de espriler yapıp herkesi güldürürdüm� 

Konuşrm arasında, çok dogal bir lislupla espri ya
pıyorsunuz. 

Ben konuşma yı seven bir insan değilim. Az konuşu
ru m. Birileri konuşurken dinlerim onları; hemen ko
nuşmam. Böyle o lmak, insana vakit kazandınyor. Baş
kalan bir şey söyleyince hemen ortaya atılıp da ona ce-
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vap vermiyorsunuz. Biraz düşünüyorsunuz, gözlem ya
pıyorsunuz, hazırlamyorsunuz. O zaman aklınıza bir 
şeyler geliyor ve onu söylüyorsunuz. lnsanlar heyecanla 
kendini bir şeye kaptırmışken birinin gerçekçi gözlem 
yapması , onları şaşırtıyor ve güldüruyar çok defa . . . .  

Saddam Hüseyin görüşmesinde yaptı§ınız bir espri, 
hala efsane gibi anlatılıyor. 

Evet, 1 989 sonbaharıydı. Bir gazeteciler heyetiyle 
Saddam Hüseyin'le görüşmeye gittik. Orada iki şey oldu: 

Görüşmedeyken Saddam'ın yanında Yürütme Kuru
lu üyeleri vardı. Sivil insaniardı ama askeri kıyafet giy
mişlerdi. Saddam da öyleydi. Ben söze girerken "Ku
veyt'ten çekilin. Bir savaş olmasın. Savaşa girmek kolay
dır, ama çıkmak zordur," dedim. Saddam da "Savaş ka
rarı zordur, ama insan bir ülkeyi yönetiyorsa, zor karar
lar vermek durumunda kalabilir bazen," dedi. Bunun 
üzerine ben "Savaştan bahsediliyor, ama ben sizde hiç 
öyle savaşa girecek bir hal görmüyorum," dedim. On
dan biraz rahatsız oldular. 

N ey se , sonra biz çıktık. Gazeteciler Saddam'la görü
şebilmek için yardım istemişierdi benden. . .  Çıkarken 
Saddam'a, "Benimle beraber gelen gazeteciler var. İstan
bul'un iyi gazetecileridir. Onlara da bir ınıilakat vere
lim," dedim. "Peki, sizden sonra onları çagırırım," dedi. 
Biz içeri salonda, sedirlerde oturarak beklerken bir ma
beynci geldi . "Biraz sonra Devlet Başkanı sizi çağıracak. 
Onunla konuşurken bacak bacak üstüne atmayın. Elle
rinizi de dizlerinizin üzerine koyun ," dedi. Tabii herkes 
bir tuhaf oldu, "Ne karışıyar bizim nasıl oturacagımı
za . . .  " diye. Ben dayanamadım, "Vücudumuzdaki öteki 
organları nereye koyacagımız hakkında da bir talimat 
var mı?" dedim. Herkes çok güldü. 
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Espn' Yeuneği 

Bu miz ah yeteneginiz nereden geliyor? 

Zannediyorum, ben küçükken de bunu yapardım; 
yani siyasete girdikten sonra çıkan bir karakter özelli�i 
değiL. Daha çocukken yaptığımı babam söylerdi. Sonra 
da okulda, tıniversitedeyken de zaman zaman böyle göz
lemler, espriler yaptığım ve herkesin güldüğü olmuştur. 
Böyle bir ümim vardı. 

ErdaliziD8 mı? 

Evet, arkadaşlanmız arasında öyle bir söz vardı. Onu 
da Şerif Mardin söylemişti. Zannediyorum "aforizma"
dan esinlenerek "Erdalizma" diye bir şey uydurmuştu. 

Bu özelliginiz siyasette işinize yaradı nu? 

Bir defa beni rahatlauyordu. Yani o yorgunluk esna
sında böyle bir espri yapmak, herkesin gülmcsi, benim 
gülmem, tabii insanı dinlendiriyor, havayı yumuşatıyor. 
Hiç fena bir şey değil aslında; tavsiye ederim, siyasetçi
ler bunu zaman zaman yapsınlar . . .  Gergin ortamı gevşe
ten bir yaklaşım . . .  

Bir de omza alınmaya karşı dire�iniz var. 

Evet. llkin Kars'ta oldu bu . . .  Kar vardı. Yürürken 
galiba aya�ım kaydı,  düştüm. Beni kaldırmaya çalıştılar. 
O zaman fark ettim ki beni kaldıramıyorlar. 

Kaldırılmak istemiyordunuz. 

Sevmiyordum. Gezilerde omuzlarına almaya başla
mışlardı. "Yapmayın etmeyin," diyordum, onları iliyor
dum, ama dinlemiyorlardı. Ben ayakta durduğum için 
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ayaklarımdan kaldınyorlardt. Omuzlanndan aşagtya it
memin hiçbir etkisi olmuyordu . Onlar genç adamlardı, 
hiç aldırmıyorlardı. 

Kars'ta ilk dda fark ettim ki yere yatarsam beni 
omuzlarına alamayacaklar. Ondan sonra o taktige baş
vurdum. Bir daha da kaldıramadılar. 

"Yere yatınc.a omza alamıyorlardı" 

Bayagı yere mi yatıyordunuz? 

Evet. Yere yannca, üzerim kirleniyordu, ama malı
suru yok Böyle yere yannca kaldıramıyorlardı .  Çünkü 
hacagırndan tutunca bacagtm kalkıyor, başımdan da lut
mak istemiyorlar. Önce düştüm, bayıldım mayıldım zan
nettiler. Sonra anladılar ki mahsus yapıyorum, bir daha 
kaldırmadtlar. 

Nedenini anladılar mı bu tavnnızın? 

Söyledim. "Biz sosyal demokrat bir partiyiz. Eşitlik 
taraftarıytz . Kimse kimsenin üzeri nde değildir,"  dedim. 
"Niye beni omzunuza ahyorsunuz? Hem siz beni omzu-
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nuza alacaksınız, hem de ben 'Herkes eşittir' diyecegim. 
Olmaz öyle şey," dedim. Gerçi bu da biraz abartıydı. 
Çünkü bakıyorum, Fransa'da da bunu yapıyorlar heye
canlı oldukları zaman . . .  Yani eşitlige karşı bir şey gibi 
görmüyorlar, ama benim o zaman tuhafıma gidiyordu. 
Çünkü bizde Fransa'dan biraz farklı olarak omza alanla
rın bir kısmı, o kaldırdıklan insam gerçekten kendile
rinden üstlin bir varlık gibi görüyorlar. O da dogru degil. 

Bir de insanlan selamlama sekJjniz çok tarcışılmışu. 
Yamnıza çagınr gibi selam veriyordunuz. 

Evet, o selamlamaya takıldılar. Ben onu babamdan 
görmüştüm, babam da böyle insanları çagınr gibi selam 
verirdi. Tabii babam yapınca zarar yok; görmüş geçirmiş 
bir adam; o hoşlarına gidiyordu. Ben yapınca pek anla
madılar. Baktım ki e tkili olmuyor, ben de selam verme 
şeklimi degişlirdim. 

"Babam ıla insanları ça�ırır gibi selam verirdi" 
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1 ayda 36 il gezmişsiniz. Yorulmadınız mı? Alıştıgı
nız ögle uykulan aksamadı mı? 

Tabii her zaman olmuyordu ama yaptıgımda çok 
faydasını görüyordum. Çünkü ögle uykusuna alışınca, 
uyumazsanız ögleden sonra bir saat kadar uykulu bir 
havada oluyorsunuz. "Keşke uyusam," diyorsunuz; iyi 
düşünemiyorsunuz. Eger yoldaysak otomobillerde uyu
maya çalışıyordum. 

B u konuda bir ha tırarnı anlatayım: 
Kars'tan veya Erzurum'dan dönerken il başkanı da 

otomobildeydi .  Öğle vakti yemekten sonra yola çıkmış
tık .  Yolda .. Ben biraz kestirecegim," dedim ve başımı 
dayayıp biraz kestirdim. Galiba il başkanı buna pek an
lam veremedi, ama sesini de çıkarmadı . Bir müddet son
ra ben tekrar gittim oraya . . .  Akşam otururken il başkanı 
dedi ki: "Genel Başkanımızı daha gençleşmiş gördüm. 
lik geldiginde ögleden sonra hemen yorulup uyumaya 
başlamıştı. Halbuki şimdi hiç uyumuyor, gayet rahat 
dolaşıyor ."  O, böyle yorumlamıştı, ama mesele bu de
gildi. O kestirmeler çok faydalı oluyordu. 

"Zeytin gozlüm "şarkısı nasıl çıktı? 

O zaman modaydı galiba o şarkı. . .  Bir gün otobüste 
giderken çalmaya başladılar. Güzel, yanık bir melodisi 
vardı . Hep kula�ıma ta kılırdı o sıralar . . .  O, bizim gezile
rimizin mouo'su oldu. 



Hürriyet'in Kazığı 
� 

Bu arada eşiniz mitingiere hiç kııtılrmyorrlu degil 
mi? 

Hayır. O, politikaya girmeme çok üzülmüştü. Sonra 
lstanbul'a geldiğimde eve peşimde gazetecilerle girdim. 
O zaman da üzüldü; "Bak işte hayatın nasıl değişti, hep 
gazeteciler peşinde," dedi. Ben gene "Üzülme, çabucak 
geçecek," filan dedim. Ben kampanya için dolaşırken o 
hep Istanbul'da kaldı. Hiçbir toplanuya kanlmadı. 

Ozal'la yanşmak zor muydu? 

Tabii. Özal seçimi kazanmak için ustaca işler yapı
yordu. Mesela gecekondulara tapu verme işini çıkardı. 
Bu, ona çok oy kazandırdı; çok lehine oldu. Çünkü 
önemli bir konuydu ,  yıllardır gecekondularda oturanlar 
tapu almak istiyorlar, alamıyorlar. Özal buna bir kolay
lık gelirdi . Tabii istiyordu ki iş çabuk olsun ve seçim
lerde de işine yarasm. Oysa normal prosedür çok yavaş 
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gidiyordu . O yüzden "tapu tahsis belgesi" diye bir şey 
çıkardı: başvurana hemen tapu tahsis belgesi veriliyor
du. Bu tahsis, şehrin planına nasıl uydurulacak, nasıl 
esas belge alınacak, belli değildi; ama vaıandaşa, ilerde 
tapu alacağının garan tisi verilmiş oluyordu. Biz, "Bu 
yetmez. Esas belge olmalı .  Sizi kandırmaya çalışıyor," 
dedik, ama yetmedi. Bizim ilirazlarımız o oyunun ka
zandırdığı olumlu oyu değiştiremedi. 

Bir de "gelir ortaklığı" fikrini ortaya attı. Işle o meş
hur "Sattım" hikayesi . . .  "Devletin birçok yatırımiarına 
halkı ortak yapacağım, onlan halka satacağım," dedi. 
Calp de televizyon açık oturumunda "Sanırmam! "  dedi. 
O da oradan puan kazandı, ama Özal gene orada vatan
daşı kandırmış oldu. 

Biz devam etlik gezilere . . .  Mitinglerimiz hep kalaba
lık oluyordu. Basının da ortak izlenimi "Halkçı Parti'yi 
çok geçeceğimiz" şeklindeydi . Bütün mitinglerdeki hal
den bunu anlıyorlardı .  Çünkü Halkçı Parti de miting 
yapıyordu; gazeteciler kıyaslayınca bizim mitingierin 
çok daha kalabalık ve canlı olduğunu söylüyorlardı. 

En son 22 Mart'ta, lzmir'de 3. mitingi yaptık. Gene 
büyük kalabalık vardı. Adayımız lhsan Alyanak büyük 
bir beceri ve kendine güvenle sağa sola emirler yağdın
yordu. Eskiden çok sevilen bir belediye başkanıydı .  
Araya başkası girmişti ama "Gene beni hamlıyorlar,"  di
ye düşünüyordu . Mitingden sonra hemen hava meyda
nına gelip lstanbul'a uçacakuk. Çünkü ertesi sabah İs
tanbul'da miting vardı. O yüzden, trafiği düzenlemek 
için öne çıktı. Otomobi llere talimatlar yağdmyordu. Ben 
de takıldı m ona . . .  O aralar General Patton filmini gör
müştüm. O da Sicilya'ya çıktıklarında benzer şeyler ya
pıyordu. Ordu kumandam olmasına aldırmadan askeri 
araçlan yönetiyordu. "Sen şimdi şöyle git", "Bu buraya 
gelsin" filan diye . . .  "'Pattonvari bir hareket yaptı," d iye 
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takıldım Alyanak'a .. . Ama hakikaten bizi yetiştirdi mey
dana, lstanbul'a gittik. 

Ertesi gün Istanbul'da büyük miting yapuk. Gene 
çok kalabalıktı. 

Ozal televizyonu çok iyi kullamyordu. Siz o arada 
hiç televizyona çıktınız mı? 

Evet, bir televizyon konuşması yaptım; seçim kam
panyası sırasında ona izin vermişlerdi .  Bizim için o iyi 
oldu, çünkü TRT, bizim faaliyetleri hiç vermiyordu. "lik 
seçimlere giremedik," diye bizi muhalefet saymıyordu. 
Ama seçim kampanyası başlayınca Seçim Yasası geregi 
bana da söz verdiler. O, televizyoncia yaptıgım ilk ko
nuşmaydı . Henüz reklam şirketlerinden, profesyonel 
halkla ilişki uzmanlanndan yardım almaya başlamamış
nk. Omrup ben kendim bir konuşma yazdım. "Nasıl bir 
konuşma olmalı?" diye düşündüm. Kısa olmalıydt. "Halk 
ne bekler?" diye düşünüp onların ihtiyacına cevap vere
cek şeyler söylemeye çalıştım. Bir şeyler yazdıktan sonra 
"yerel yönetim uzmanı" arkadaşımız Yigit Gülöksüz'e 
de gösterdim. O da bir-iki yerini düzeltti. Ondan sonra 
gidip stüdyoda okudum. 

Alışık degildiniz hiç .. .  

Okurken böyle başımı kaldırıp televizyona bakmaya 
çahş•yordum, ama insan nasıl oldugunu bilemiyor. Ben 
okuduktan sonra "fena bir konuşma yaptigtm" düşün
cesindeydim, ama dönüp evdekilere, Metin Toker'e filan 
sordugumda "Yok, iyi konuştun. Begendik konuşmam," 
dediler. Genellikle begenildi sanıyorum. 
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Özal çok daha iyi kullandı televizyonu . . .  

Tabii, çok iyi kullandı. O daha ewel de yapugı için 
biliyordu. Öyle eline kalemi alıp herkesin gözünün içi

ne bakarak, yavaş yavaş anlatıyordu yapacagı şeyleri. . .  
insanın gözünün içine bakarak konuşmak çok önemli 
ve televizyon bunu sağlıyor. Milyonlarca insanın gözü

nün içine bakarak konuşuyorsunuz. Yavaş yavaş, onla
rın anlayacağı bir şekilde, ikna edici bir konuşma yapar
sanız çok etkili oluyor. Onu Özal çok iyi kullanıyordu. 
Zannediyorum o nedenle yerel seçimde de başarılı oldu. 

Sizi zorlayan şeyler oldu mu kımıpanya sırasında? 

Tam seçim öncesi beni çok üzen bir olay olmuştu, 
onu söyleyeyim: Tam ben lzmir'den lstanbul'a gelirken 
Hürriyefte bir haber çıktı : 

Doğu Berlin'den yayın yapan, Moskova kontrolünde 
"Bizim Radyo" vardı o zaman . . .  O, yaklaşan seçimde 
''"SODEP'i destekleyin," demiş. Hürriyet bunu büyük 
manşetle verdi . 

Hurriyet'in bize attıgı büyük bir kazıktı bu . . .  Dilim 
döndügü kadar "Böyle bir şey yok," diye söyledim, ama 
o da kampanyanın son gününde, oylarımızı aza ltan, 
aleyhimize bir puan oldu. 



Seçim Gecesi 
� 

Nerde izlediniz seçimleri? 

Eşinıle beraber lstanbul'daydırn. Oyurnuzu orada 
verdik, hatta oy verirken bir olay oldu: 

O gün öğleye dogru kalkrnıştırn. Seçim kampanyası 
bitmişti. Yorulrnuşturn. O yüzden sabah erken kalkma
ya itina gösterrnerniştim. Öğleye doğru eşinıle oy ver
meye gittik. Geç kaldığımız için kuyruk vardı. "Zarar 
yok, ben kuynıkta beklerim," diyerek arkaya geçtim. 
Beklerken gazeteciler geldi� resimlerimizi çektiler, ama 
ben oy verirken resim çekmek istiyorlardı. "Öne geçin, 
oy verirken çekelim," dediler. "Yok, geçernern, sıra var," 
dedim. Hatta orada bir hanım itiraz etti: "Ne miınase
bet, herkes sırada bekliyor, niye öne geçecekmiş ! "  dedi. 
Ben de "Hakkınız var. Mesele degil, beklerirn," dedim. 
Beklerken bu kez TRT'den geldiler; onlar da biraz çekti
ler. Hep "Öne geçin, yoksa haber yetişmeyecek,"  diyor
lar, biz "Geçrneyiz,"' diyoruz, bekliyoruz. Bunun üzerine 
gidip sandık başkanıyla konuştular. Ondan izin aldılar. 
Sandık başkanı beni davet etti: "Siz öne gelin. TRT'ciler 
film çekecekler," dedi. Gene bir iki kişi "Oo ne miina-
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se bel! " diye itiraz etti. Böyle tatsız bir hava oldu. Kendi 
kendime "Acemilik ettim," diye düşündiım. Eğer sabah 
gitseydim, böyle bir olay olmayacaktı . Bir parti lideri 
olarak her an göz önündesiniz ve dikkat etmeniz gere
kiyor . Nitekim ertesi giın bir gazetede "Bu nasıl Sosyal 
Demokrat Pani Başkanı? Kuyruğun önüne geçiyor, seç
menierin hakkını yiyor," diye bir yazı çıktı . Böyle şeyler 
oluyor işte ister istemez . . .  

Çok yaroldunuz mu kampanyada? 

Yorulmuşluk tabii, ama insan çabuk dinleniyor. Baş
ta o seçim kampanyasına dayanamayacak zannediyor 
insan, ama dayanıyor pekala . . .  Yani her insanda gizli bir 
güç var. Onu kullanmaya başlarsa, o gücün faydasını 
görüyor. Sonuna kadar götürdüm 

Malatya'da bir aile yakını ile-Bebegin kulagına ismini fısıldarken. 



Seçim Gecesi 

De�k südeb�ligüç pku oruya? 

Evet. Tabii sonunda yoruluyorsunuz ama ertesi sa
bah dinlenmiştim. O gün seçimi kaybettigimizi istan
bul'da ögrendik. Korel Göymen, ll Başkanh�;ı'nda bir 
sistem kurmuştu; seçim sonuçlarını orada takip ediyor
du. ANAP'ın gene kazandıgı, bizim ikinci oldugumuz 
ortaya çıktı. Biz yüzde 23,4 aldık; ANAP yüzde 4 1 , 1 ,  
Halkçı Parti yüzde 8,8 aldı. ANAP'ın oyu, bir önceki se
çime göre yüzde 4 kadar düşmüştıi. Biz de Halkçı Parti 
ile oyları bölüşmüş olduk. 

Bu sonuç sizi memnun etti mi? 

Önce üzüldük. Özellikle o çok görkemli mitingler 
yaptığımız, kazanacağımaza inandığımız yerlerde kay
bettiğimize üzüldük; "Nasıl oldu? " diye düşündük. lh
san Alyanak gibi, Vedat Dalokay gibi eski belediye baş
kanlan kazanamamışlardı, onlara üzüldüm. Ama onlar 
pek aldırmadılar, normal karşıladılar . Başka birçok yer
de, Sivas'ta ,  Erzurum'da, Tokat'ta CHP'li belediye baş
kanlarının şöhret olduğu yerler vardı. Biz onları gene 
aday yapmıştık. Onlar da kaybettiler. 8 ilde kazanmış
nk, ama bunlar Kars, Artvin, Ordu , Tunceli, Bitlis, Kırk
lareli, M uğla, Burdur gibi geleneksel olarak CHP'ye oy 
veren küçük illerdi. Seçim kampanyasında Tunceli'ye, 
Hakkari'ye, Bitlis'e ve galiba Burdur'a gitmemişlik Ayrı
ca 1 2 1  ilçede kazanmıştık İskenderun, Marmaris, Söke, 
Gebze gibi büyük ilçelerde kazanmıştık Ama ANAP, 
yüzde 41 oyla 56 ilde kazandı. Halkçı Parti hiçbir ilde 
kazanamadı, yalnız 26 ilçede kazandı. Tabii buna ba
kınca sonucun bizim için bir "başarı" olduğuna karar 
verdik. Ana muhalefet olmuştuk, ama bir terslik vardı: 
Halkçı Parti parlamentoda var, ama yerel yönetimlerde 

ı 
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yok. Biz ise 8 ilde, 1 21 ilçede varız, ama parlamentoda 
yok uz. Böyle bir durum çıktı ortaya . . .  

O günlerde Müşerref Hekimo�lu beni kutlamaya 
geldi. Ben "Birçok yerde kazanamadık diye üzülüyo
rum. Demek ki vatandaş bütün o mitinglerdeki coşku
suna ra�men aslında bizi istemiyormuş,"  dedim. O da 
"Niye öyle söylüyorsunuz," dedi; "4-5 milyon insan size 
oy verdi . Siz onlara karşı sorurnlusunuz. Şimdi onlara 
umut vermelisiniz. Kazandı�ınız yerlere gidip yol gös
terrnelisiniz. Hemen yola çıkın, öyle üzüntülü durma
yın," dedi .  Maneviyatımı kuvvetlendirdi . 

Parti içirxfe bu sonuçLin dolayı sizi suçlayanlar ol
du mu? 

Hayır olmadı. Bizim arkadaşlar memnundu; hiç bu 
kadar beklemiyorlardı demek . . .  

Bu arada N ecd et Calp bizden çok üzüldü. Halkçı 
Parti çok daha büyük hezimete u�ramıştl . Üstelik Calp, 
seçim kampanyası esnasında taraftarlarını gayrete ge
tirmek için talihsiz bir açıklama yapmıştı: "SODEP biz
den çok oy alırsa istifa ederim," demişli. Seçimi büyük 
farkla kaybedince bunu hatırlatanlar oldu. Onun üzeri
ne Calp istifa eLt i .  FakaL pani yönetimi istifasını kabul 
etmedi. Tekrar onu seçtiler, ama onu seçerken Yürütme 
Kurulu'nu ve genel sekreteri de�iştirdiler. Aydın Güven 
Gürkan genel sekreter oldu. Ve o, gelir gelmez başka bir 
havada mesajlar vermeye başladı. Calp çok dikkatli ko
nuşuyordu, saygılarını sunarak eleşLiriyordu. Gürkan 
öyle de�ildi , o daha açıkça eleştirilere başladı. D SP'yi 
kurmaya çalışanlar da o havadaydı ve Gürkan onlara 
daha çok açılım hissettiren konuşmalar yapıyordu. 



tık Kurultay 
� 

8 Temmuz 1984'te ilk kurultaymızı yaptınız. 

Evet, gayet iyi bir kurultay oldu. Orada uzun bir ko
nuşma yapllm. O konuşmada Halkçı Parti'den de bah
settim. 

"Bu seçim kampanyasında Halkçı Parti'yle birbiri
mize rakip durumdaydık Aynı fikirleri destekliyorduk, 
ama adaylarımız rakipti. Birbirimizin aleyhinde çalıştık. 
Özal bundan çok memnundu ve bunun devamını isti
yordu. Bence bu üzücü durumun degişmesi gerekir. 
Ben, bunun için ne gerekiyorsa yapmaya hazırım. Işte 
Halkçı Parti'ye buradan söylüyorum," dedim. 

Bir de tabii Özal'ı ve politikalarını eleştirdim. 
"Çogunlugu düşünmeyen, sadece para esasına daya

nan bir politika üretiyor. Herkesi para oyunlarına alıştı
rıyor. Parası olan daha çok para sahibi oluyor ama halk, 
bundan zarar görüyor. Üretimi artırmıyor," dedim. 

Konuşmalan kendiniz mi yazıyordunuz? 

Kendim yazmıştım ama sormuştum arkadaşlanma . . .  
Daha o zaman yardım almıyorduk Yorum Ajans'ıan . . .  

l ı.ı. ı 



Kuru/tayda henriz karşınızda rakip yoktu. 

Evet, o daha ilk kurultayımızdı , büyük mücadele 
yoktu, yani hizipler yoktu. Basın , "heyecansız bir kurul
tay oldugunu" yazdı. Biz tabii acemiydik ama, acemi 
olunca insan "iyi bir şey olsun" diye daha çok ugraşıyor . 
lyi bir kurultay oldugu kanaatindeyim ben . . .  O kurul
taydan solda birleşme yolunda bir karar çıktı ve genel 
başkana bu yolda çaba gösterme yetkisi verildi . Ben de 
hemen Halkçı Parli Genel Başkanı Sayın Calp'i ziyaret 
ettim ve "kurultay karan uyarınca birleşrnek için gö
rüşmelere hazır oldugumuzu" söyledim . Sayın Calp de 
teşekkür etti ;  kendi kurultaylanndan da bu yolda bir 
karar çıkması gerektigini söyledi, o zamana kadar bek
lernemizi istedi . 

Ondan sonra ne yapabm diye düşünürken galiba 
benim aklıma geldi , "Bu seçimde kazandıgımız birçok 
belediye var. Onları ziyaret edelim," dedim. Çünkü 
kurultaydan evvel il başkanlanmızı toplayıp görüşleri
ni almıŞtık.  Onlar basında partimizin sesinin duyul
mamasından şikayetçiydi. Yigit Gülöksüz'e rica e ttim. 
O yerel yönetimleri biliyordu, üniversitede o konuda 
çalışmıştı .  Daha evvel Ecevit'in başbakanlıgmda da 
Köy lşleri Bakanlıgı'nda zanncderim yerel yönetimlerle 
i lgilenmişti. O, bir program yaptı . Kazandıgımız il, i l
çe, belde bütün belediyeleri 6 ay içinde ziyaret e tme 
kararı aldık. Önce kimse ciddiye almadı , ama biz bu 
programı ciddiyeıle uyguladık. Önce Ege'ye, lzmir'e 
giderek başladık. Gazeteciler de bizimle beraber geli
yordu . Haberler çıkmaya başladı . Her gittigirniz yerde 
yerel yöneticilerle, köylülerle, madencilerle, işçilerle 
fotograflanmız çıkıyordu. 

442 



Jik KuruimF 

Halkla ilişkileri ôgTenmiştiniz aruk. degil mil 

Evet, ben de ögrendim tabii. . .  Ben gezmesini seve
rim, ama bu, çok ciddi ve tempolu bir geziydi. Aym gün 
içinde 4-5 yere gidiyorduk. Otobüsümüz de yoktu he
nüz. Ufak bir otomobilimiz vardı partide . . .  Yalçın Boz
kurt'tu şoförümüzün ismi . . .  Onunla Yiğit önde, ben 
Cezmi Kartay'la arkada, böyle dolaşıyorduk 

Bu gezi çok iyi etki yaptı. Hem belediyeler hoşlandı, 
hem halk hoşlandı, hem basma yazacak konu çıku. Ta
bii ben de çok şey gördüm, ögrendim. Bütün il, ilçe 
başkanlarını tanıdım, onlar beni tanıdılar. Akşam ye
meklerinde konuşma yapıyordum, sonra dolaşıyordum 
masa ları . . .  Konsoruasyon yapıyordum, onlara fikirlerini 
soruyordu m. 

Çok kilo aldınız m ı o yemeklerden? 

Hayır. Dolaşıyorduk hep; onun için kilo aldıgımı 
sanmıyorum. 

O arada eskisi gibi kitap okumaya, akademik çalış
maya hiç vaktiniz kalmadı herhalde artık? 

Yok tabii . . .  O mahzuru oldu, ama 1 5  Eylül'den 23 
Şubat'a kadar 6 aya yakın süren o gezi, bence SODEP'in 
kendini tanıtınasında en büyük rolü oynadı. O arada 
merkezde hiçbir çahşma yapılamadı . Bu gezilerde sade
ce Kartay ve Gülöksüz'ün bulunması biraz kıskançlık da 
doğurdu; onu da fark ettim. 

Baykal da katıhr m1ydı gezilere? 

Daha pek yoktu o zaman . . .  Antalya'da galiba bize 
katıldı. Kendi vasıtasıyla gelmişti .  Akşam yemeğinde o 
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da vardı . Hatta yemekte örgüte para toplamak için dü
zenlenen piyangoyu o yönetti .  Kimin kaç para katkı ya
pacagım bizzat söyledi. Orada ilk defa ortaya çıkmıştı ,  
ama daha hizip hareketi yoktu gördügüm kadarıyla . . .  

Ecevit'le bir tema.sınız var mıydı? 

O zaman DSP kurulmamış n daha . . .  Ecevit de yasak
lı oldugu için parti kurmakla ugraşması ceza doğuracak 
bir eylemdi. 

Tam o dönemde kendisi bizim aleyhimize bir şey 
söyledi, ben de cevap verirken , "Uzaktan parti kurmaya 
çalışınakla olmaz,"  dedim. Bu cevabımdan çıkan bir an
lam da Ecevit'in yeni parti kurmaya çalışmasıydı .  Bun
dan rahatsız oldum ve üzüldüm; çünkü hiç öyle bir ni
yetim yokken sanki onu ihbar etmişim gibi olmuştu. 

Bir seferinde de, Karadeniz'de bir yerde, gazeteciler 
gazetede o gün çıkmış bir haberi sordular. "Genelkur
may, hükümeti çagırdı, brifing verdi,"  gibi bir haberdi . 
Sanki "Genelkurmay hükümete hakimdir,"  gibi bir ha
vası vardı. Ben de ona itiraz ettim: 

"Bu haberleri verirken dikkat etmek gerekir. Anaya
sa' daki sıra degişmemeli. Genelkurmay. Başbakanhk'a 
baghdır . Onun aksi intiba verecek bir şey söylenmeme
l i," diye bir demeç verdim. 

Sonra Ankara'ya geldigimizde beni Cumhurbaşkan
lıgı'ndan aradılar .  Genel Sekreter, "Sizinle bir şey konu
şacagız, buyurun," dedi. Ben de gittim. Dedi ki: 

"Böyle bir demeç vermişsiniz. Sayın Evren bundan 
rahatsız oldu, 'Maksadı ne? Askerlere karşı mı?' diye so
ruyor," dedi . 

Ben de "Öyle bir maksaclım yok. ama Anayasa'nın 
açık hükmü var, ona aykın bir intiba yaratmamah , iyi 
olmaz," dedim. Samyorum cevabımdan tatmin oldular . 



HP-SODEP Birleşmesi 
� 

Birleşme konusuna gelirsek...  Halkçı Parti-SODEP 
birleşmesi sizin bulduğunuz bir formulle mumkrln ol
du. O srlreci biraz anlatır mısınız? 

Ben gezileri bi tirip döndügürnde Halkçı Parti de ku
rultayını yaptı. Partide sancılar yaşanıyordu. Aydın Gü
ven Gürkan kurultaya giderken iyi bir kampanya yaptı. 
Yanma genç, bağımsız arkadaşlar toplamıştı. Onlar da 
Calp'in çok teslimiyeıçi görünen politikasma karşıydı
lar. Bu politikaya karşı olduğunu söyleyen Gürkan'ı tut
tular. 

1 985 Haziran'ındaki o kurultaya beni de davet et
mişlerdi. Gittim. Oradayken de gördüm; Gürkan omuz
larda geldi, Calp daha sakin geldi, ama herkes Gürkan'ı 
alkışlıyordu. Seçimin sonunu beklernedim ama Gür
kan'ın seçileceği anlaşılmıştı. Calp kaybetti. Gürkan da 
seçilir seçilmez "Soldaki partiler birleşmeli," diye bir 
demeç verdi. Benim düşüncemi sordular. "Ben zaten Sa
yın Calp'e teklif yapmıştım, o teklilln cevabını bekliyo
rum," dedim. 

Yeni Başkan Gürkan, seçildikten hemen bir hafta 
sonra birleşme için harekete geçti, ama önce DSP'ye git-
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ti DSP daha kurulmamıştı, ama Rahşan Ecevil'in kura
cagı anlaştlmışu. Gürkan, bir birliktelik saglayacagım 
umarak Rahşan Hanım'la görüştü. Ama toplantı sonun
da yapugı açıklamada "Maalesef Sayın Rahşan Ecevi.t 
DSP'nin kurulacağını, tek başlarına yola çıkacaklannı, 
bizimle beraber olmayı düşünmedigini söyledi. Ben de 
kendilerine başarılar diledim," dedi. Gürkan ertesi gün 
de bize geldi. 

Sizin kalanızdaki birleşme planı olguni8şmış mıydı? 

O geziler esnasında, "Birleşme nasıl olabilir?" diye 
kendi kendime düşünüyordum. Tabii , öncelikle iki taraf 
da istemeliydi, ama isteseler de zorluk çıkaran unsurlar 
vardı. Her iki parti için de zorluk vardı. 

Bizim parti bakımından şöyle bir zorluk vardı : 
Yerel seçim göstermişti ki, eski CHP'lilerin çogu bi

zi destekliyor. Halkçı Parti'yi. destekleyenlerin sayısı 
bizden az. Demek ki seçmenin gözünde büyük parti bi
ziz. Şimdi bize oy verenler, "Birleşiyoruz" diye, bir bü
yük partinin küçük partiye katılmasını kabul edemezler. 
Bu, agırlarına gider. Burada psikolojik bir engel var. 

Onlar bize katılsa seslerini çıkarmazlar, ama bu da 
onlar bakımından zor. Çünkü Meclis'teler . . .  Ve bazı yo
rumculara göre Anayasa'daki bir madde "Meclis'teki bir 
parti, başka bir paniye kaulırsa milletvekilierini kaybe
debilir," sonucu doguruyordu. Bence tam öyle degildi, 
ama "Özal bunu kötü niyetle yorumlar," korkusu vardı. 
Ayrıca Hazine'den aldıkları yardım kesilebilirdi. Onun 
için bize katılmaktan kaçınıyorlardı. 

Dolayısıyla, pek çok kimse "lki parti birleşemez,"  
diyordu .  

Ben ise "Bu iş  nasıl olur?" diye bir model arıyordum. 
Kendi kendime düşünürken bir model bulduguma karar 
verdim. Aslında bu model daha yazın aklıma gelmişti. 
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Hatta o zaman bunu Calp'e mektup yazıp söylemeye de 
karar vermiştim. Mektubu da yazmıştım, ama tam gön
derecekken gene Halkçı Parti'den biri aleyhimizde bir 
beyanat verdi. Ben de "Şimdilik dursun, bu havada buna 
bakmazlar," dedim, kaldı öyle . . .  

Derken kurultaydan genel başkan olarak çıkan Gür
kan'ın bize geleceğini öğrenince ben Ankara'ya geldim. 
Akhmdaki modeli Gürkan'dan önce Başkanlık Diva
nı'ndaki arkadaşlarıma söyledim. 

24 Temmuz 1 985 günü yaptığımız o toplantıda Ge
nel Başkan Yardımcıları Türkan Akyol,  Muzaffer Saraç, 
Atilla Sav ve Genel Sekreterimiz Hicri Fişek vardı .  
Önemli bir şey yaparken mutlaka danıştığım Genel Baş
kan Yardımcımız Cezmi Kartay, o gün Ankara'da yoktu; 
ona sonradan çok üzüldü. 

Nasıl bir model düşünmüştünüz? 

Benim modelim şöyleydi: 
Iki parti de birleşmeyi istiyorsa önce bunu Merkez 

Karar Yürütme Kurullarımızda konuşalım ve "Birleşece
ğiz ,"  diye karar verelim. 

Ondan sonra Halkçı Parti kurultayını toplasın ve 
programını, tüzüğünü değişlirsin. Bu değişiklikle, onla
rm programı, tüzüğü, bizim programımızla, tüzüğü
miizle hemen hemen aym olsun. O derece ki, SODEP 
ü.yeleri için Halkçı Parti'ye katılmak , hiçbir değişiklik 
getirmesin, aynı partide kalmak gibi olsun. 

Ondan sonra biz toplanalım ve Halkçı Parti'ye ka
tılma karan alalım. Yasal açıdan iki parti böylece bir
leşmiş olsun. 

Yönetim için de, Halkçı Parti, Merkez Karar Yürüt
me Kurulu'ndaki üye sayısım iki misline çıkarsın, bizim 
bü.tü.n MKYK üyelerimiz de Kurul'a katılsın. 
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Formül buydu . 

Genel başkan? 

Kurultayda yeni genel başkan seçilene kadar genel 
başkanhgı Aydın Güven Gürkan üstlenir diye düşün
müştüm. Ben genel başkanhgı bırakınm. Her iki parti
nin yerel yönetimleri feshedilir. Yeni katılan üyelerle 
beraber ilçe ve il kongreleri yapılır. O ilçe ve il kongre
lerinde yeni yönetimler ve kuruhay delegeleri seçilir. 
Bu, 6 ay sürer ; 6 ay sonunda kurultay yapılır. O kurul
tay yeni genel başkanı ve yeni idare heyetini seçer. Bu 
yapılırsa kimse itiraz edemez, çünkü demokratik bir 
yoldur. 

"Kim genel başkan olacak? Kim il başkanı olacak? " 
meselesini de böyle çözmeyi düşünmüştüm Çünkü bu 
makamları herkes istiyor, kimse yerini bırakmayacak; 
geçici olarak bıraksa da tekrar seçilmeme ihtimali var. 
Tabii bizim arkadaşlar diyecekler ki: "Biz çogunlukta
yız, onun için gene biz seçiliriz ."  Onlar da diyecekler ki: 
"Ama 6 ay genel başkanlık bizde . . .  O 6 ayda elimizden 
geldiği kadar seçilme şansını artınrız . "  

Onun için bu formülde iki tarafta d a  ani bir kayıp 
görünmüyor; iki taraf için de bir kazanç var. 

Gürkan için de aynı şey var: Gerçi 6 ay sonra yeni
den genel başkan seçilmesi tam garanti değil, ama hiç 
olmazsa 6 ay bu büyük partiyi yönetecek. O bakımdan 
bence iki taraf için de cazip bir modeldi. Belki SODEP'i 
destekleyen bir havası vardı, ama başka çaresi yoktu, 
çünkü SODEP'in daha çok taraftarı vardı. Nasıl birieşe
ceksek birleşelim, bu fark, bir şekilde kendini göstere
cekti . Benim gösterdigim yol, hem çogunlugun kendini 
gösterecegi, hem de onlara büyük şans veren, demokra
tik bir yoldu . 



HP-SODEP Birlrşmesi 

Bilim adamlıgınızdan gelen bir teorik model for
mülasyonu ... 

Aslında bilim adamlığı kadar önemli bir etken, be
nim de, Gürkan'ın da particilik deneyimlerimizin fazla 
olmamasıydı. Deneyim eksikliği , girişim cesaretini artı
rır. 

Ben hiçbir art niyet olmadan, iyi niyetle verdim bu 
teklifi . . . Önce parti yönetiminde tartıştık. Onlar da 
memnun oldular. Özellikle Muzaffer Saraç çok memnun 
kaldı. Bir sendikacı olarak birlikten güç ahnacağma ina
nıyordu, o yüzden de birleşme olmasını çok istiyordu . 
"Aman bunu yapalım," dedi. Ötekiler de formülü be
ğendiler ama "Acele etmeyin.  Bir düşünelim bakalım. 
Çünkü tehlikeli bir iş," dediler. 

Gürkan IJJlSıl karşıladı? 

Aslında arkadaşlarım, Gürkan'a bu modelden he
men söz etmememi istemişlerdi, ama ben dayanama
dım. Konuşmanın başında Gürkan, "Birleşmede çok ya
rar var, seçmenler istiyor," dedi. Ben de aynı şeyi söyle
dim. "Seçim kampanyasında, milinglerde bize de hep 
'Birleşin . . . birleşin' diyorlar," dedim. Orada kesmem ge
rekirdi aslında . . .  "Tekrar toplanahm, bu konulan konu
şalım," demeyi kararlaştırmıştık, ama dayanamadım. De
dim ki: 

"Benim aklımda bir fikir var . Birleşmenin nasıl ola
bileceğini düşündüm ve bir model buldum. Bunu size 
bir söyleyeyim bakalım ne diyeceksiniz?" 

Ondan sonra anlatmaya başladım. Ben başlayınca, 
böyle gözleri açıldı. Gülümserneye başladılar. Rahmetli 
Gürkan'ın da çok hoşuna gitti. Hayranlıkla dinledi. Öbür
leri de dikkatlice di nlediler. Sonunda modelin uygula n-
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ması için her türlü özveriyi yapmaya hazır oldugumu 
söyledim . 

Bitince Gürkan "Bu, çok ilginç bir fikir. Bana uygun 
göründü, ama bunu arkadaşianınızla konuşmamız ge
rekir. Isterseniz 1 hafta sonra tekrar toplanalım," dedi . 
Ben de "Iyi olur," dedim. Birbirimize başarı dileyerek 
ayrıldı k. 

Çıkışta gaze teciler Gürkan'ı neşeli bir tavırcia gö
rünce "Hayrola? Birleşmenin imkansız oldugunu söylü
yordunuz, ne oldu?" diye sordular. O da "Birleşmenin 
imkansız olmadığım anladık. Engeller var, ama o engel
lerin aşılabilecegini gördük," dedi . 

"Ne gibi engeller var? Nasıl aşı lacak? "  sorularına 
sözleşligimiz gibi , cevap vermedi. �Biz şimdi arkadaşla
rımızla konuşacagız ,"  dedi . 

Onlardan sonra ben bunu MKYK'ya anlattım bu de
ra . . .  Onlar dinlediler, böyle bir şey olabileceğine inandı
lar, ama onlar daha tecrübehydi ; biraz şüphe gösterdi
ler: ''Siz çok iyi niyetlisiniz. Genel başkanlıgı bırakıyor
sunuz. Ama onlar 6 ayda partinin alnnı üstüne getirir
ler. Bunlar çok tehlikeli şeyler, yapmayın bu işi," dedi
ler. 

Ben, "Başka çaresi yok, birleşrnek istiyorsak bu cid
di ve uygulanabilecek bir model. Bunu yapalım," dedim. 

Gurkan 'a gıivenmi$tiniz, degil mi? 

Evet, güvendim. O da benim gibi siyasene yeniydi . 
lyi niyetle dinledi .  Modelin çekiciligine kendini kaptıra
cagına inandım. 

Zaten hemen o akşam Halkçı Pani'den birisi bana 
telefon etti ;  "Konuyu MKYK'da konuştuk. Karar yarına 
ka ldı, ama hava olumlu," dedi. Hakikaten ertesi gün , 
onlar da formülü kabul euiler. Hala gazetecilere söyle-
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miyorduk. Sonra ortak bir komisyon oluşturduk. O 
komisyon ortak tüzük ve program çahşmasma girişti. 
Ondan sonra biz Gürkan'la bir basın toplantısı yapnk ve 
modeli açıkladık. Sonraki süreç, hiçbir pürüz olmadan 
tıkır tıkır yürüdü. 



Partiyi İçten lçe Baykal Yönetiyordu 
� 

Birleşmeye Ecevit'in DSP'sini de dahil etmeyi düşü
nüyor muydunuz? 

l lk toplannda ben onu da söyledim,  "Ecevit'i dışarı
da bırakmayalım. Biz tabandan birleşiyoruz. DSP üyele
rinin de bu birlikteliğe üye olarak katılmaması için hiç 
bir neden yok. Gelsinler genel başkanı beraber seçsin
ler. Biz karşı degiliz ," dedim, ama onlar yanaşmadı. 
Ecevit'in bu gelişmeden çok rahatsız oldugunu söyledi
ler. Onun için de DSP'nin katılması bir daha söz konusu 
olmadı. Ama bizim birleşme işi yürüdü . 

3 Kasım 1 985 günü Halkçı Parti'nin kurultayı oldu. 
Parti , adını Sosyal Demokrat Halkçı Parti olarak degiş
tird i .  Yeni tüzük ve programı kabul etti. Hemen ertesi 
gün de bizim kurultayımız toplandı ,  SODEP feshedildi. 
SHP'ye katılma kararı alındı. Tabii aglayanlar oldu , marş 
söyleyenler oldu, ama sonunda "Daha büyük bir parti 
kurulacak," diye feshettik Hemen arkasından genişle
tilmiş MKYK kuruldu, ama ben yoktum orada. Ben o 
hazırlık döneminde lstanbul'a gittim. Eşirole bir Avrupa 
seyahati yaptık. 



Paniyi Içten Içe Rıykal V6netipom/J 

Nereye gittiniz? 

halya'ya gittik mesela . . .  Ankara'daki kısa süreli baş
kanlık dönemirnde tanışnğım ltalya Büyükelçisi'nin yar
dımıyla , l talya Başbakanı Bettino Craxi ile görüştüm o 
zaman . . . Floransa'da Sosyalist Parti'den insanlarla tanış
tım. 

Ama o seyahatte fazla siyaset yapmadım. Daha çok 
ünivCTsiteli gibiydim. Almanya'ya gittim; oradaki fizikçi 
arkadaşlarımla beraber oldum. Sonra ingiltere'ye giuik; 
orada da üniversiteden eski arkadaşlarımı gördüm. Pa
ris'te de aynı şey oldu. 

Siyasete 6 ayara verdiniz. 

Evet. Cezmi Bey gene bana bilgi veriyordu, birtakım 
rahatsızlıklar oluyordu. 

Ne tür rahatsız/ık/ar? 

Tabii her iki partinin il başkanlan var. Bizimkiler 
ayrılıyor , öteki devam edecek, bazı tertipler yapmaya 
çalışıyor. Aralarında anlaşmazlık oluyor, böyle şeyler . . . 

Gürkan o günlerde parti içi politikayı daha yakm
dan izliyordu. Ben hala partimizin hiziplerini bilmiyor
dum. Gürkan bana bir yemekte "Aman dikkat edelim. 
Baykal hizbi kendini göstermeye başladı," dedi. Ben de 
"Yok canım. Kim var? " diye sordum. "Mesela Denizli ll 
Başkanı Adnan Keskin , "  dedi; bir de Balıkesir il başka
nını söyledi. "Ikisi de sıkı Baykal hizipçileri," dedi. Ben 
yine "'Yok canım, onlar en iyi il başkanlarımız benim 
bildiğim kadar," dedim. Hakikaten ikisini de gezilerim
de görmüştüm. Çok çahşkanlardı, canla başla ugraşıyor
lardı. Illerine hakimlerdi, çok iyi yönetiyorlardı. Gür-



Allka Kuşu 

kan, "Yine de dikkat edelim," dedi. Ve sonunda Baykal 
hizbi ortaya çıktı maalesef. . . O dönemde içten içe Bay
kal yönetiyordu partiyi. . .  6 ay onlar yönettiler. Sonunda 
kurultaya geldik. 

Ilk Kurultay'da - "Bırleşme tabanda büyük heyecan yaranı" 

SHP'nin ı1k kuruluyına geldiginizde her şey hazırdı 
ve yeniden genel başkan oldunuz. 

Evet hazırdı her şey . . .  Ama o dönem Gürkan'ın ra
hatsızlıgı ortaya çıktı. lnsan karakteri tabii, kurultay 
yaklaşırken genel başkanlıgı bırakacagından korkmaya 
başladı . MKYKda "Acaba kurultay zamanında yapılacak 
mı?" diye rahatsızlıklar, tereddütler ortaya çıkmaya baş
lamış. "Geciktirsek mi acaba?" denrniş. Bizimkiler tabii 
çok kızmışlar; "Olmaz ; zamanında yapacağız,"  demişler. 
Sonunda bir şey çıkmadı. Kurultay zamanında yapıldı. 

Benim düşüncem, eger ben genel başkan olursam 
Gürkan'rn genel sekreter olmasıydı . En iyi çözüm oydu. 



Partiyi Içten Içe Baykal Yönetiyordu 

Neden onu duşunmüştlinÜZ? 

Çünkü parti işlerini biliyordu; canl ı ,  çalışkan bir in
sandı . Birleşme Kurultayı öncesi birlikte Anadolu'ya bir
leşme gezileri yapmıştık . Ben eski genel başkan olarak 
bulunuyordum; o, kurucu başkandı. Her gittiğimiz yer
de ikimiz de konuşuyorduk. Ben daha çok birleşme 
modelini anlatıyordum. "lyi niyetle birleşiyoruz. Des
teklemek gerekir. Tek adaya inecegiz. Seçimlerde taraf
tarlarımiZ artık rahat edecek," diyordum.  

O ise heyecanlı, duygusal konuşmalar yapıyordu , 
"Şunu yapacağız, bunu yapacağız,"  diyordu. E tkili de  
oluyordu, onu görüyordum. Bu yüzden, kendisine genel 
sekreter olması gerektiğini söylüyordum. O, hevesli gö
rünmedi ; "Bakalım seçim ne olacak? Ben artık karış
mam," filan diyordu. Nilekim kurultayda da akşam "Ben 
genel başkan olursam genel sekreterliği size vereceğim" 
dedigirnde "Yok ben istemiyorum," karşılığını verdi. 

Bu arada bazı arkadaşları "Bu 6 ayda 2 genel başkan 
gibiydiniz. Gene öyle olsun, partinin 2 genel başkanı ol
sun,"  dediler, ama bunun imkanı yoktu. 

Grirkan pişman mıydı biraz? 

Valla pişman mıydı bilmiyorum, ama böyle bir ra
hatsızlığı vardı. N itekim kabul etmedi genel sekreterli
ği. . .  Bence yazık oldu. 

Sanıyorum, 6 aylık genel başkanlıktan sonra daha 
düşük bir rol almak istemedi.  "Bundan sonra Baykal 
hizbi hakim olacaktır. Ben onlarla uğraşmak istemiyo
rum, onun için ben uzakta kalayım," diye düşündü. Ben
ce kendine kötülük etti ,  ondan sonra kendini hep uzak
ta tuttu . Milletvekil iyken de, seçimlerden sonra da . . .  
Son günlerde bakanlık yaptı, ama daha evvelden genel 
sekreter olsaydı politikada daha etkili olurdu. 
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Ama birleşme, tahanda büyük bir heyecan yarata, 
degil mi? 

Tabii büyük heyecan yarattı. O günlerde "Ben cum
hurbaşkanı oluyorum, Gürkan başbakan oluyor," hava
smdaydık Böyle yazılar da yazıldı hatta ... Hele ilk gün
lerdeki coşku çok ileriydi. Belki, o dönem bir seçim olsa 
kazanırdık 



Meclis'te 

Meclis sıralannda Kamer Genç'le birlik[e . . .  

O glinlerde degilse de 1986 ara seçimlerinde ka
zandınız ve /zmir milletvekili oldunuz. 

Evet, ben Mechs'e girdim. Halk, oyunu bize verdi. 
O birleşme çok etkili olmuştu. 

Jik kez milletvekih" olarak Medis'e giriyordunuz? 
Bu, nasıl birduygu yarattı sizde? 

Görev anlayışı içinde fazla bir şey düşünmeye vakit 
olmadı . Herhalde yemin ederken heyecanhydım. Öyle 
bir resmim var; heyecanlı görünüyorum. 



Anka Kuşu 

Medis'te Genel Kurul sıra/anntiR fizik problemi çö
zerkt:.n fotograflannız da var. Sıkılır mıydınız toplantı
larda? . .  

Fizik değildi o, bir  matematik problemiydi. O gün
lerde NATO'da Fen Komitesi Başkanlığı ve Genel Sekre
ter Yardımcılığı yapan bir arkadaşım, Nimet Özdaş, ba
na bir kitap vermişti . NATO'da yap1lan bir toplantıda 
bilim insanlan gelip zamanın bilimsel problemlerini 
söylemişler .  Bunlann toplandığı kitapta bir matematik
çi, bir problemden bahsediyordu. Eski bir problem; an
latı lması çok kolay ama çözümü çok zor. Onu okurken, 
"Hadi bunu çözmeye uğraşayım," diye aklıma geldi. 
Onunla uğraşıyordum.  Birtakım çözümler buluyordum. 
Uzun rakamlan çarpmak , toplamak, vakit alan ve eg
lendiren konulardı. 

Meclis'te sıkıntınızı boyle gideriyordunuz. 

E tabii, birtakım uzun konuşmalar oluyor. Ayrıca 
ben sadece Meclis'te değil, seçim kampanyalannda oto
büsle bir yerden bir yere giderken veya uzun süre yalnız 
otururken de onlarla egleniyordum. 



Limonlu Kampanya 
� 

Bir Anadolu gezisinde halkın içinde 
"E�Ienceli mitingler yaptık, ama buyük başarı saglamadık; 2 .  olduk" 

1986 sonunda 20 milletvekiliniz SHP'den aynhp 
DSPye geçti. Neydi bu çatlagın nedeni? 

Şöyle bir durum vardı o zaman: 
Seçimler yaklaşırken SHP'deki bazı arkadaşlar rahat

sız olmaya başladılar. Çünkü onlar başka partiden geli
yorlardı, tabanlan yoktu. Önseçim yaptıgımız için orada 
şans görmüyorlardı kendilerine . . .  Onun için çareyi DSP'ye 
geçmekte buldular. DSP'nin genel sekreteri onlara "Bize 
gelirseniz seçilme sansınız artar,"' dedi. Onlar da Meclis'te 
bana geldiler, "Kusura bakmayın, biz aynhyoruz. Üzgü
nüz ," dediler. Ben de "Mademki aynlacağız diye üzülü
yorsunuz, ayrılmayın üzülmeyin,"' dedim. Ayrıldılar. 
Sonra seçilemedHer ra.bii . . .  



Ankı K1ış" 

1981 Eylül'linde eski pani liderlerinin siyasi yasak
lannın kaldıroması için referandum yapıldı. 

Orada ilk defa büyük varlık göstermiştik. Hatırlıyo
rum, İstanbul Pendik 'te çok büyük bir miting yapmış
tık. Kalabalıktan maalesef bir çocuk bir yerden düşüp 
ölmüştü. Özal yasaklar kalkmasın diye çok uğraştı, ama 
sonunda az farkla da olsa yasaklar kaldırıldı. 

Ve Ozal hemen baskın seçime g6türdii iilkeyi. Ece
vit seçimlerin boykot edilmesini istemişti o sıra. Siz de.s
teklemediniz . . .  

Evet. Özal , Seçim Yasası'm kendi istedigi gibi çıka
rıyordu .  Muhalefete zorluklar çıkaran bir yasaydı bu . . . 
Onu biz de görüyorduk, ama benim anlayış1m "Biz se
çime girmeden memlekette olumlu bir gelişme saglan
maz, sorunlar düzeltilemez," şeklindeydi . O nedenle se
çime girmek taraftarıydım. Sayın Ecevit ve Sayın Demi
rel'le beraber bir toplantı yaptık. Ecevit "Özal bizi eşit 
olmayan şartlarla sandığa çagırıyor. Boykot edelim, se
çime girmeyelim ," dedi. Ama ben karşı çıktım. 'Türkiye 
eskiden yaşanan bunalımlara düşmesin. Zıtlaşmakla 
bunalım oluyor ve kontrol elimizden çıkıyor. Türkiye'yi 
yine o hallere düşürmeyelim," dedim. Bu görüş bende 
hep vardı; bütün siyaset dönemim boyunca . . .  Ona daya
narak "Yok , biz girecegiz,"  dedim. Sayın Ecevit kızdı o 
işe . . .  Yine ilişkilerimiz bozuldu . Onlar girmediler . Biz 
girdik ve ana muhalefet  olarak devam e ttik. 

29 Kasım 1987'de yapılan o genel seçimlerde rek
lam kampanyanız da çok ses getirmişti. 

Ondan önceki ara seçim de ilk defa ajanslardan yar
dım istemiştik. Genç Genel Sekreterimiz Fikri Saglar 
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halkla ilişki leri daha yakından izliyordu. O zaman Ersin 
Salman'ın Ada Ajans'ı yardım etmişti bize . . .  Sonra bü
yük seçime giderken gene Fikri Sağlar "Bu kez başka bir 
ajans buldum ," dedi. Yorum Ajans'la böylece tamşnk. 
Bize seçim konuşmaları yazmaya başladılar. O zamana 
kadar ben kendim yazıyordum . 

"'Bakın' diyordum, "bir ufacık limon, 
Özal'ın tüm propaganda makinesini yere serdi"' 

limon esprisi o zaman mı doğdu? 

Şöyle oldu o: Televizyon için bir seçim konuşması 
getirdiler. Orada "Özal'ın sizi yine limon gibi sıkmasına 
raz• olacak mısınız?"  diye bir cümle vardı. "Bunu anlatır
ken limon sıkıyormuş gibi yap," dediler bana . . .  Ben de 
"Madem doğrusu budur diyorsunuz, peki yapayım," de
dim. Hakikaten televizyoncia o cümleyi söylerken elimle 
limon sıkar gibi yaptım. O, çok sükse yaptı. Yayından 
sonra herkes telefon etti, çok hoşlarına gitti. Ve o seçim 
kampanyasında limon, bizim sembolümüz oldu. Miting
lerde limon atıyorlardı, ben de onlara limon atıyordum. 



Anka Kıışu 

"Bakın," diyordum, " . . .  bir ufacık limon, Özal'ın tüm 
propaganda makinesini yere serdi. Düşünün ne kadar 
zayıflarm ış. " 

Böyle çok eglenceli mitingler yaptık; ama sonunda 
büyük başarı saglamadık. Gene ikinci olmuştuk. 



Baykal Güvenilmez Biriydi 
� 

1990'da Baykal'la SHP Parti Medisi toplantısında 
"Anladım ki. elimden çıkıyor parti. . .  

Haziran 1988'deki kuru/tayda Deniz Baykal genel 
sekreteriniz oldu. Biraz ts size ragmen " oldu degil mil 

Ben "Genel sekreter şu olsun, bu olsun,"  diye ısrar 
etmiyordum. Kurultay'a bırakıyordum. Sayın Baykal'ın 
genel sekreter olmasından da rahatsız olmadım. Ondan 
sonra bir süre beraber devam ettik. 

Sonra fark ettim ki, yine kurultay tarar ında n seçilen 
Merkez Karar Yürütme Kurulu'ndaki arkadaşlarım ben
den çok Sayın Baykal'ı dinlemeye başladılar. Elbelte bir 
iki defa olabilir ,  ama devamlı böyle olunca rahatsız ol
maya başladım. Ve o zaman anladım ki elimden çıkıyor 
parti . . .  



Anka Kuşu 

Yüz yüzeyken ilişkiniz nasıldı? 

Kişisel olarak ilişkilerimiz iyiydi, ama MKYK'da ve
rilen kararlar hep Sayın Baykal'ın istediği doğrultuda 
oluyordu. En son 1990 yılında Istanbul'un Bayrampaşa 
ilçesinde bir ara seçim olmuştu. Biz Istanbul'da iyi du
rumdaydık, ama "Bayrampaşa'da durum iyi görünmü
yor," diyordu arkadaşlar . . .  Mesele, "Kim aday olacak?" 
sorusundan çıktı. Oraları bilenlerin söyledigi isimler 
vardı; onları bır tarafa bırakıp Baykal ve arkadaşlan 
M KYK'ya bir isim getirdiler. Partideki arkadaşlarım ba
na o ismi Bayrampaşalllann sevmediğini söylediler. Ben 
de "Onu kabul etmeyelim," diye MKYK'ya götürdüm,  
ama beni dinlemediler; onu aday olarak seçtiler. Orada 
gördüm ki, benim söylememin bir etkisi olmuyor, Sayın 
Baykal'ı dinliyorlar. Benim kararıının bir etkisi olmuyor
sa, o şekilde devam edemezdik. Nitekim Haziran'daki 
seçimde Bayrampaşa'da o aday hiç oy alamadı,  kaybet
tik. Sonra bu olay konuşulurken aramızda anlaşmazlık 
olduğu ortaya çıktı. Onun üzerine parti grubunda "An
lıyorum ki," dedim, "grupta genel başkana güvensizlik 
sorunu var. Bunun çaresi kurultaya gitmektir. Bu iş, ku
rultayda çözülür. Ben öneriyorum kurultaya gidelim." 
Ve  sandım ki benden sonra Genel Sekreter de  söz ala
cak, "'Pekala kurultaya gidelim," diyecek. O söz aldı ve 
"Yok, niye böyle söylüyorsunuz. Yanlış anladınız. Hiç 
öyle bir mesele yok. Biz devam edelim güzel güzel, böy
le bir şey çıkarmayın, n dedi. 

Çok şaşmıştım o zaman . . .  O zamanki görüşüm ta
mamen karşı karşıya oldugumuz yönündeydi ve ben 
bunu söyledikten sonra artık yapılacak şey, onun da ku
rultaya gitmenin gerekli olduğunu söylemesiydi; ama 
söylemedi. lşte orada ilk defa Sayın Baykal'ın pek güve
nilmez biri olduğuna karar verdim. Duygutarım neydi 
tam hatırlamıyorum, ama o kadar karşı karşıyayken 



&ykal Guvenilmez Biriydi 

"Böyle bir şey yok," demesi, bir şey olmamış gibi dav
ranması , bende çok olumsuz bir duygu yarattı. 

Deniz Baykal istifa etti ve 1990'daki kurultJJyda size 
karşı genel başkanlıga aday oldu. 

Ama seçilemedt Büyük farkla kaybetti. 
Ondan sonra ben zannettim ki kurultay yeniden be

ni genel başkan seçince mesele bitti, artık yam başım
dakinin dediği olmayacak; ama öyle olmadı gene . . .  Bay
kal genel sekreter olmadı, ama arkadaşlanyla birlikte ge
nel başkanlık mücadelesine devam etti. lki kurultay da
ha yaptık. Tekrar aday oldu, gene kaybetti. 

Olaganüsrü Kurultay'dan sonra Anıtkabır'de 



Parti İçindeki Ur 
� 

Deniz Baykal'la - "Ameliyattan başka çare yok . . .  � 

Neydi istedi/i? 

Genel başkan olmak istiyordu. CHP'den gelen bir 
hizipli bu . . .  Ben ne oldugunu anlamıyordum; "arkadaş 
grubu" falan diyordum. Arkadaş grubu o ldugu dogru 
da , o grubu, parti politikasının üzerine çıkarıyorlar . O 
zaman da iş, arkadaşlıktan çıkıyor, birbirlerine bağlı bir 
çekirdek haline geliyor. Partiye egemen olmaya çalışı
yorlar. Her seçimde, illerde, ilçelerde veya partinin se
çecegi herhangi bir görevde hemen aday gösteriyorlar ve 
o adayı seçiyorlar. Tabii bu tuhaf bir şey . . .  Parti içinde 
ur gibi bir şey oluyor. Onunla beraber yaşamak çok 
zor oluyor. Hatta o çekirdek, sonunda partiye egemen 
olsa da karakterini degiştirmiyor. kendi grubundan baş
kasına olanak vermiyor. O bakımdan bir hastalık bu  
maalesef. . .  



Parti /çindeki Ur 

Nasil tJnlenehilir hizipçilik? Tasfiyeye gitmek de 
otoriter bir ytJnetim aniamma gelmez mi? 

Ameliyattan başka çare yok. Hepsini degilse bile ba
zılarını ameliyat etmek gerekiyor. Onu yapmadık ve so
nuna kadar kaldı. Sonunda ben bıraktıktan sonra parti
ye egemen oldu. Başkası da uğraşamadı. 

Yani o ameliyan yapmadiginiza pişt:J13nsınız. 

Halledemedi k, çözemedigimiz dogru . . .  Ecevit zama
nında da varmış bu hizip. O zaman da Ecevit'le ugraş
mışlar. Yenernemişler ama hep olmuş. Benden sonra ar
kadaşlarım hiç baş edemediler. 

Kayseri'den selam - "Büyük z.aferle çok mudu olduk� 
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1989 belediye seçimlerini konuslll8dık. A�ra. ls
tJJnbul, lzmir'i almıştınız. 

Evet, bizim için en büyük zafer oydu. Büyük kent
lerin çogunda kazandık Özellikle Istanbul'da Nurettin 
Sözen'in kazanması büyük sürpriz olmuşm. Kimse bek
lemiyordu. Aday olmak , Sözen açısından cesaretti, ama 
iyi kampanya yaptı ve kazandı. Tabii çok mutlu olduk. 
Özal çok üzüldü. Galiba Keçeciler "Üzerimizden sil indir 
geçti," gibi bir şey söylemişti. 

Sonra Özal, "Aldıkları belediyeler sonunda başları
na bela olacak," gibi bir şey söyledi .  Ama tersine, SHP'li 
belediye başkanları çok başarılı hizmetler yaptılar. 

Ama ISKI skandalı Ozal� haklı çıkardı. 

O mesele, aleyhimize kaynayan bir kazan oldu. Be
nim orada bir kusurum yoktu, ama sonunda gene üze
rimize kaldı. Oysa daha duyar duymaz onu mahkemeye 
vermiştik.  Hepsi mahküm oldu . Yani gerekeni yaptık, 
ama mesele kapanmadı. Nedense iş aleyhimize döndü. 
Sosyal demokrat partilerin böyle bir kaderi var. Ba
tı'daki sosyal demokrat liderlerden bir ikisi de söylemiş
ti bunu: Böyle olaylar orada da oluyordu ve "Her nasıl
sa" diyorlardı, "sagdaki partiler böyle bir suiistimal ya
parlarsa unutulup gidiyor ama bizden birisi yaparsa en 
başta kamuoyu affetmiyor." Hep bize onu söylüyorlar. 
Herhalde sosyal demokrat partiler erdemli olma iddia
sındalar. Ama ötekilerin öyle bir iddiası yok . Onlar her
kesi kazandırmak iddiasıyla yola çıkıyorlar. O, daha gü
venlikli bir yaklaşım. 



Sosyalist Enternasyonal 
� 

Gonzalez, Sosyalist Enternasyonal'in merakla beklenen konuguyıJu 

Hazır laf, obür sosyal demokradardan aç1lmışken 
Sosyalist Entei11Jlsyonal'den hahsedelim. Siz başkan yar
dırnciSJ oldunuz o donem ... 

Evet Sosyalist Enternasyonal'e birçok defa gittim. 
Ilk gittigirnde Batı Avrupa'da bir yerdeydi. Enternasyo
nal'in Başkanı Willy Brant'la konuşmuştum. "Hemen 
Sosyalist Enternasyonal'e üye olmak için başvurun," 
demişti. Biz de başvurduk. Ondan sonra daha üye ol
madan bizi toplanuya çagırdılar. lik gittiğim toplantıda 
Brant, bana 5 dakika söz verdi. Ben daha kısa bir ko
nuşma yazmıştım, onu okudum: "Demokrasiyi tekrar 
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kurumlarıyla, kurallarıyla kurmak için yola çıktık. Eko
nomiyi de düzeltmeye çahşacaitız. Şimdilik seçimde ba
şarı kazandık, ama daha büyük başarı bekliyoruz," de
dim. Orada Ecevit'ten bahsettim. Ecevit Türkiye'de he
nüz pani başkanı degildi , ama sosyal demokrasinin vic
danı gibi davranıyor, demeçler veriyordu. Böyle ,  aley
hinde bulunmayan laflar söyledim. Hatta orada Dani
markalı bir milletvekili gelip beni tebrik eni, Ecevit'i ta
nıyormuş, "Ondan bahsetmenize çok memnun oldum," 
dedi . Oradaki bir Türk gazeteci de Ecevit'ten bahset
meme şaşırdığını söyledi, "Halbuki o sizi desteklemi
yor," dedi. 

Sonra başvurumuz ilerledi ve galiba iki toplantı 
sonra l 989'da bizi üye yaptılar. Ondan sonra normal 
üye olarak toplantılara çagrılmaya başlandık ltibarımız 
iyiydi. Herhalde 5-6 toplantıya gittim . Tabii yalnız git
miyordum. Bazen Fikri Sağlar'la ,  Şule Bucak'la, bazen 
Yigit Gülöksüz'le gidiyorduk. 

llk gittiğimde orada dikkatimi çeken bir şey de, ora
daki konuşmalann da bizim MKYK'daki konuşmalara 
tıpatıp benzemesiydi. Sosyalist Enternasyonal deyince 
insan başka bir şey zannediyor. Baktım ki bizimkinden 
farkı yok; ben de yabancılık çekmedim. Söz alınca par
tidekilere söylediklerimin aynılarını söylüyordum. 

Orada tanışıp etkilendiginiz liderler oldu mu? 

Tabii degerli insanlarla tanıştım orada . . .  Mesela eski 
Fransız başbakanlarından Pierre Maurois her toplantıya 
gelirdi. Sonra Brant olurdu. Kahire'deki toplantıda Yu
nanistan'dan Papandreu'yu gördüm. İ talya'dan Başba
kan Bettino Craxi gelirdi. Gonzalez o zaman Ispanya'da 
meşhur olmuştu. Onun konuşması merakla beklenirdi . 



Sosya/151 Enternasyonal 

Sizin görev almanız nasil oldu? 

Sosyalist Enternasyonal toplantısını bir kez Istan
bul'da yaptık. Bizim ev sahipligimizden çok memnun 
kaldılar. Biz de misafirperverlik gösterdik, gelenleri gez
dirdik, dolaştırdık Onun sonunda beni başkan yardım
cısı yaptılar. Zaten 30-40 tane başkan yardımcısı var. 
Ülkelerin sosyalist veya sosyal demokrat parti başkanla
n, örgütle başkan yardımcılan oluyorlar. Sosyalist En
ternasyonal'e girmek zor, ama girdikten sonra aile olu
yorsunuz. 



Dindar mıyım, Bilmiyorum 
� 

" Hayaua cami önemli yer lmuyor. 
Biz geçınişlen kalan bir yaklaşım olarak wplu olarak gitmiyorduk. · 

Eksiklik . . . ama dikkatli yapmamız lazım " 

Şimdi Türk siyasetinde /ark yarattıgınız ve önemli 
katkı yapugınız rıç konuya deginmek istiyorum: Bir �
nesi Kurt sorununa bakışınız, bir �nesi laiklik meselesi, 
bir �nesi de askeri müdahalelerle ilgili yaklaşımınız .. .  
Bu üç konuda çok net ve çok degişik �vır/ar aldınız. Bi
raz bunlar üzerinde duralım. uiklikten başlarsak; sos
yal demokratlann geleneksel çizgisine mesafeli bir du
ruşunuz vardı, öyle degil mi? 

Şimdi laikliğe bağlı olduğumuzu zaten parti prog
ramında söylüyoruz. Zaten bizden herkes öyle bir yak
laşım bekliyordu. Buna rağmen o zaman da mesela, ba
şörtülülerin üniversiteye girmesi gündeme geliyordu. 



Dılıdar nuyım, /Jilmiyurum 

Hatırladıgım kadarıyla bir Trakya gezisinde "Böyle bir 
şeyler olmamalı , n  demiş, açıkça karşı çıkmıştım üniver
sitede başörtüsüne . . .  

O dönem Özal, dinci hisleri okşayan davranışlarda 
bulunuyordu. Mesela sık sık camiye gidip gösterişli bir 
şekilde namaz kılıyordu. Bir seferinde de Refah Panisi 
Genel Başkanı "Cuma narnazına gitmek isteyen memur
lar oluyor . Onlara , cuma günü namaz izni versinler," 
demişti. Ben de "Olmaz öyle şey. Bu, laikliğe aykırıdu. 
Devletin düzeni din esaslarına göre degiştirilemez, ayar
lanamaz, diye karşı çıkmıştım . 

Buna mukabil, bu konudaki konuşmaların şöyle bir 
zorlugu da oluyordu: Biz mesela bir mitingde konuşur
ken camiden ezan okununca konuşmayı kesiyoruz. Bek
liyoruz, ezan bitiyor, ondan sonra konuşmaya devarn 
ediyoruz .  Böylece "dine saygılı olduğumuzu" gösteriyo
ruz. Ama bu, dinleyenler üzerinde o kadar inandıncı 
olmuyordu . Çünkü "Dine saygılıysanız gidin namaz kı
lın," diye içlerinden geçiyordu h erhalde . . . Biz "Dine say
gıhyız, ama devlet işlerine kanşturnayız," derneye de
vam ediyorduk ve bence bu, aleyhimizde bir konu o lu
yordu seçmen nezdinde . . .  Özal da, DYP de bunu çok iyi 
istismar ediyordu. Tabii onlar camide namaz kılıp on
dan sonra meydana çıkıyorlardı . Ezan okunurken mi
lingde degil camide oluyorlardı . 

Gerçi bizim arkadaşlarımızdan da bir kısmı gidiyor
lardı camiye . . .  Mesela Ertugrul Günay gidiyordu . Başka
ları da gidiyordu . lllerdeki , ilçelerdeki yöneticilerimiz 
de gidiyorlard ı . Orada hayalta cami önemli yer tutuyor. 
Ama biz, geçmişten kalan bir yaklaşım olarak toplu ola
rak gitmiyorduk; bunu gösteri halinde yapmıyorduk . 

Sonradan koalisyondayken ben de Demirel'l e cami
ye gittim bir iki sefer . . .  Cami kalabahgı büyük coşkuyla 
karşıladı beni . . . O kadar kişiyle el sıkışugımı pek hatır
lam ıyorum . Herkesin elini sıkttrn, camide öyle büyük de 
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bir dayanışma oluyor. Ondan çok iyi yararlanıyor sağ
daki partiler. .. Bizim onu yapmamamız bir eksiklik, ama 
tabii dikkatli yapmamız lazım; istismar haline getirme
meli . . .  

Erdal-Ömer lnônü cenaze namazında .. . 

AKP'nin yaptığı ayrı hikaye; o olmaz. Laikliğe baglı 
kalmak gerekir. Özellikle başörtüsü meselesi başka bir 
şey; onda kesin tavır almak gerekir. 

Bir llniversite hocası olarak başörtülü öğrencilerin 
derse girmesine nasıl bakıyorsunuz? 

Başörtüsü orada bir sembol. . .  O bakımdan doğru 
degil. Onlara izin vermekle bu çocuklara kötülük ede
riz. Çünkü başörtüsünü isteyerek takabilirler, istemeye
rek yani parayla veya zorla takabilirler. Her iki halde de 
bu, dinci yönetimi desteklemek anlarnma gelir ve yay
gmlaşır. Temel teorik esası oldugu için ona kapılmak 
kolay olur. Hele hükümet de o yöndeyse . . .  

Yani itirazınız, dini kullanan siyasetçilere . . .  Dindar
lık konusunda daha hoşgörülüslinÜZ. 

Daha hoşgörülüyüm evet . . .  Bahsetmiştim ya; babam 
hiçbir zaman Allah adını ağzına almaınıştı mitinglerde . . .  

474 



Dindar mı}7m, Bilmiyorum 

Bir defa "Allahaısmarladık" demiş. Benim de bazı yer
lerde ''Allahaısmarladık, sizi Allah'ın birligine emanet 
ederim," dedigim oldu.  Bence bu bir istismar degildi ;  
dogru bir şeydi . Çünkü "Allah'ın birligine emanet et
mek", felsefi anlamı olan bir şey . . .  "Birlik varsa o zaman 
herkes birbirini korur," anlamı çıkıyor. Dolayısıyla ben 
babam kadar titiz degildim, ama laikligi de kuvvetle 
destekliyordum. 

Siz anne babanıza göre kendinizi dindar olarak f11-
mmlar mısınız? 

Ben annem gibi olarnam tabii . . .  Annem çocuklugun
da bu işi ögrenmiş, dini bü.tün bir kadındı; hep namaz 
kılardı , Kuran okurdu, oradan gü.ç alırdı hiç kuşkusuz . . .  
Ben öyle bir şey yapmıyorum. Benim Kuran'dan hir şey 
aldıgım yok Dolayısıyla o şekilde degil . . .  Ben dindar 
mıyım? Bilmiyorum. Yani arada namaziara gidiyorum. 
Onun dışında gece uyumadan evvel, küçükken annemin 
bize öğrettigi duaları okuyorum. 

Hill okur musunuz? 

Hala okurum. Ama tabii bunlar ezbere yapılan şey
ler . . .  Türkçe okusak, o zaman duygular daha anlamlı 
olur. Umarım bir gün Türkçe yapanz duaları . . .  Onun 
dışında dinle ilgim yok. Aslında zaman zaman aklımdan 
geçmiyor degil, bu işle iyice ilgilenip laiklik konusun
daki teorik meseleyi çözecek bir yaklaşımı ortaya at
mak; ama onun için bayagı ugraşmak ve dine iyice gir
mek lazım. Gençligimde dini öyle ciddiye almadım. 
Onun için bundan sonra da yapamam. Oysa toplum açı
sından dini ciddiye almak gerekir; onu şimdi görüyo
rum. Gençken 'Tamam din var, ama biz başka bir şey 
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yapacagız," diyordum. Siyasete girince zaten toplumu 
etkileyen bir güç olarak dinin nedenini anhyorsunuz. O 
bakımdan "Din daha iyi uygulansa" diye aklınızdan ge
çiyor, ama onu yapacak zamanınız kalmıyor artık. . .  

Dinde reform gibi bir çalışma mı? 

Bir çeşit reform gibi olması lazım. Yani bir yorum 
getirmek lazım. Ama bütün bir hayat isteyen bir iştir o . . . 
Pek çok kimse hemen karşı çıkar, insanlan öldürmeye 
kalkarlar. Onları göğüsteyecek zaman ve enerji gerekir. 
Onu başkası yapabilir . Atatürk'ten beri fiilen reform ya
pılmış, ama bunun teorisi yapılmamış. T carisini yapma
dan, eylemli olarak yapmak , yani yönelim üzerinde ca
minin egemenliğini kırmak, ama dini ortadan kaldırma
mak, Kuranıkcrim'e yorum getirmemek ... Bu yeterli de
ğil; sürekli olarak bir inica tehdidi oradan geliyor. Çün
kü Kuran'ın kendisi yönetime de karışıyor. Dolayısıyla 
siz istediğiniz kadar "Karışmayın," deyin, inanan birisi 
" Kitap öyle demiyor, "  diyor. Ona bir yorum getirinceye 
ve o yorumu kabul ettirinceye kadar o tehlike her za
man olacaktır. 

Ama şeriatı, Tlirkiye için yalan bir tehlike olarak 
gormliyordunuz anladıgım kadanyl.a ... 

Hayır. O zaman görmüyordum. Çünkü hükümette 
öyle bir şey yoktu, Özal ona dikkat ed iyordu. 

Buglin bir tehlike hissediyor musunuz? 

Bugün durum öyle değil. Bugünkü başbakan (Erdo
ğan) ve hakanları açıkça "Laiklik başka bir şeydir, yanlış 
anlaşılıyor," diyorlar. Babamdan da duymuştum: "Laik-
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liğe karşı olanlar, ilk olarak 'Canım şunu bir tarif ede
lim, laiklikten ne anhyoruz," derler. lşe öyle başlarlar," 
derdi babam. Şimdi başbakan (Erdoğan) onu yapıyor. O 
bakımdan aldıkları bazı kararlar, Milli Eğitim Bakanlı
ğı'nın bazı davranışları, tesettürü yaygınlaştırmalan, bun
ların başka bir havada olduklannı gösteriyor. Özal za
manında böyle bir şey yoktu. 

Siz TOrkiye'de laikliğin yeterince kökleşti.gi kanı
sında mısınız? 

Tabi i  o kanıdayım.  O bakımdan Batılı yorumculara 
katılmıyorum. Onlar "Türkiye bölündü , laiklik tehlike
de," diyorlar. Öyle değil bence. Vatandaşın çoğu şimdiki 
hayatına devam etmek istiyor. D inci yaklaşımlarla yaşa
mını değiştirmek istemiyor. Çocuklarına devlet okulla
rında veya özel okullarda Batılı eğitim verdiriyor, yurt
dışına gönderiyor. Laik yaşamı benimsemiş durumda . . .  

Din konusunda vatandaş bazı şeylerin yanlış oldu
ğunu görse de din istismarcıları ölüm korkusundan bü
yük destek alıyor. Dinin bu korkuyu dindirmekte bü
yük desteği olduğuna şüphe yok. Ölüm, herkesi korku
tan bir şey ve insanlar inançla o korkudan kurtulacağını 
düşünüyorsa, onun önünde hiçbir şey duramaz. Onun 
için burada, ölüm korkusuyla baş edebilecek güçlü bir 
yönetime ihliyaç var. 

lslam dininde devletle dini yönetim aynı merkeze 
toplanıyor. Onun için böyle bir tehlike hep var. Buna 
karşı durabilmek için laik yaşamın faydalı bir şey oldu
gunu yaşayarak görmek lazım ve ondan ayrılmamak için 
de devamlı destek lazım. Insanlar bir gün zafiyete dü
şerse laiklikten ayrılma yolunu seçebilir. O zaman da 
teorik bir temel gelinceye kadar kuvvetlilerin "Yanhş 
yapıyorsunuz," demesi lazım. 



Kürt Sorunu 

"Renim çözüm ömrim şu: Kürt kökenli vaıanda:.;larımızın 
kendilerini rvlerinde hissedccekkri bir ortam yaratmak . . .  " 

"Bölüclillik tehdidi"ne gelelim. Bunu biiyuk bir teh
like olarak görüyor musunuz? 

Tabii ,  Türkiye'de bir bölücülük tehlikesi olduğunu 
seziyorum. Bazı Kürt asıllı vatandaşlarımızın geçmişten 
gelen böyle istekleri var. Ama ben bunun çoğunluk tara
fından istenınediği kanaatindeyim. Çünkü yıllardır bera
ber yaşıyoruz.  Özellikle Kurtuluş Savaşı, önemli bir bir
leştirici unsur olmuştur. Şehirlerde Kürt kökenli vatan
daşlar rahat bir şekilde yaşıyorlar. Türkiye Cumhuriye
ti'nde rahatlar. Ama "Kürt Cumhuriyetçileri" diye bir 
şey de var. "Biz ayn olalım. Kendi dilimizle, kendi kül
türümüzle devlet olalım," diyenler de çıkabilir, çıkıyor. 
Bunu, gczdiğim Güneydo�u illerimizde bazı heyecanlı 
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parlililerimizde görüyordu m. O ı.arafa gitmek isteyenler 
oluyordu; onlara karşı çıkıyordum. Yapugım konuşma
larda, birlikteliğimizi bozacak bir istikamete gidilmeme
sini söylüyordum . Ama özellikle militan gençlerde böy
le bir eğilim olduğunu da seziyordum. Onu da normal 
görüyordum . Çünkü 12 Eylül'de Milli Güvenlik Konse
yi, bir yasa çıkararak Kürtçe konuşmayı yasaklamıştı. 
Bu, saçma bir yasaktı. Insanların konuşmasını nasıl en
gelleyeceksin? Nitekim konuşuyorlardı. Ondan evvel , 
Cumhuriyet'in ilk dönemlerinde böyle bir şey yoktu. 
Milli Güvenlik Konseyi'nin bu kararına kadar Kürtçe 
serbestti. Ama Türkçe ögrenmişlerdi; Türkçe konuşu
yorduk güzel güzel. . .  Kürtçe konuştular mı sesimizi c;ı
karmıyorduk . Bunu yasakladığınız zaman daha beter 
dikkat çekiyorsunuz: "Demek ki bizi birinci sınıf vatan
daş görmüyorlar, bizi aşagı görüyorlar. Öyleyse biz ayrı 
yaşayalım ve birinci sınıf olalım ," istegi daha kolaylıkla 
ortaya çıkıyor . Ben buna karşı olduğumu söylüyordum: 
"Beraber yaşayacağız biz . . .  Kurtuluş Savaşı bunun baş
langıcıd ır ; o yolda devam edelim . Babalarımız bunu 
yaptı, biz daha iyi yaparız,"  diye hep söylüyordum . Ve 
bunu dinliyorlardı . Buna karşı çıkmıyorlardı . Ama bazı

larının başka niyetleri olduğunu da sezmiyor değildim. 

Partide de var mıydı "başka niyetli/er'? 

Aslında ben oradayken mesele olmadı Ama bir se
ferinde hatırlıyorum bir arkadaşımız ,  bunu istismar ko
nusu yapmışu. Kötü yasak daha kalkmaınıştı o zaman . . .  
Siirt'c yaptığımız gezicieki bir toplantıda , sanıyorum 
MKYK üyemiz olan Diyarbakırlı Turgut Atalay benden 
bir konuşma yapmak için izin istedi. Ben de "Peki yap ," 
de dim . Çıktı , "Siz Kürtsünüz. Niye Kürtçe konuşmu
yorsunuz. Korkmayın konuşun," diyerek tahrik edici bir 
konuşma yaptı . "Ayaklanma" demeyeyim ama " Ortaya 
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çıkın. Bagmp çagınn," anlamına gelen şeyler söyledi . 
Herkes şaşırdı . Ben de oradan çıkınca basma .. Arkada
şımız kendi başına böyle bir konuşma yaptı . Ben bu söz
leri kabul etmiyorum. Yanlış konuştu," dedim. Sonra 
Ankara'ya geldigimizde Disiplin Kurulu'na verdik . Di
siplin Kurulu da "kesin ihraç" cezası verdi ona . . .  Yani 
bu tavra karşı çıktık. 

Paris'teki Kürt Konferansı'na katılan Kürt koke.nli 
rnilletvekillerini de partiden atmıştınız. O nasıl olmuş
tu? 

O şöyle oldu: Belediye seçimlerinden bir süre evvel, 
Paris'teki Kürt Enstitüsü'nün başkanı yazar Kendal N e
zan, Fransa'da bir Kürl konferansı düzenledi . O zaman 
Mitterand cumhurbaşkanıydı. Bayan Mitterand da iyi 
niyetle dünyanın zor durumdaki azınlıkianna destek 
olan bir davranış sergiliyordu . Galiba böyle bir dernegin 
başındaydı. Kürtler ona gidip yakınıyordu; o da onları 
destekliyordu. Bayan Mitterand Türkiye'ye de geldi, Gü
neydogu'ya gitti, benimle de konuştu. Bana bir şey söy
lemedi, ama Türkiye'deki Kürtlerin durumundan rahat
sız göründü. Onu bir şekilde inandırmışlardı. Zannedi
yorum ondan da güç alarak bir konferans düzenledi ve 
konferansa bütün dünyadan Kürt kökenli tamnmış in
sanlan ve destekleyen yazarlan çagırdı. Beni de çagırdı. 
Bizim partideki Kün kökenli insanları da davet etti .  Ben 
gitmeyecektim, benim için anlamsızdı. Partili arkadaşla
rımın gitmesi, önce zararsız gibi göründü bana, ama 
sonra düşündüm, "Gitmeyin," dedim. "Toplantı bir 'kül
tür konferansı. . .' Siz orada kültürden bahsedeceksiniz , 
Türkiye'de rahat ettiginizi, kültürünüzü genişleuiginizi 
söyleyeceksiniz, ama sonunda orada alınacak kararlar, 
verilecek demeçler sizi de baglar, altından kalkamazsı
nız . Türkiye'de ayrılıkçıları desteklediginiz havası çıkar. 
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Buna karşı çıkamazsınız. Onun için gitmeyin oraya ,"  
dedim. "Peki," dediler. 

Ama gittiler. 

Evet. Bir akşam biz MKYK'da oturuyorduk. Birisi 
telefon etti "Şimdi hava meydanında gördüm, sizin Kürt 
kökenli milletvekilleriniz uçaga binip Paris'e gittiler," 
dedi . "Eyvah" dedim, " . . .  bütün emekler boşa gitti. Şimdi 
oraya gittikten sonra ne yapsalar bunun altından kal
kamayız ."  

Nilekim öyle oldu, onlar döndükten sonra "Kürtler 
magdur oluyor. Dünyadaki Kürtler birleşsin," türünden 
demeçler yayınlandı ve bundan bizim partililerimiz, en 
başta da MKYK rahatsız oldu. Arkadaşları Disiplin Ku
rulu'na vermek zorunda kaldık. Disiplin Kurulu sert bir 
karar verdi ve hepsini çıkarttı partiden . . .  Ben çok üzül
düm; öyle bir şey beklemiyordum aslında, ama olmuştu 
bir defa . . .  Onun üzerine ayrıldılar ve bir müddet sonra 
ayn bir parti kurdular. 

Sonra]an, geri gelsinler istedim. Aslında onlar da is
tiyorlardı, ama tabii prestij meselesi . . .  Biz "Yapugımız 
yanlıştır," diyemiyoruz, Disiplin Kurulu kararı var. On
lar da "Yaptıgımız yanlış," diyemiyorlar, Kürtleri des
teklemek için gitmişler. Böyle devam etti. 

Sonra o partinin 1991 seçimlerine gireme�ceg; an
laşıldı. 

Evet. O zaman dediler ki: 
"Bizi aday gösterin, sizin listenizden seçime girelim." 
Aslında dönmelerini ben de istiyordum. Çünkü da-

ha evvel partiden çıkarmamız Güneydogu'da bizim 
aleyhimize olmuştu. Ne zaman oraya gitsem "Kürderi 
aranızda istemiyorsunuz!"  diye bana sitem ediyorlardı. 
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"Öyle bir şey yok, disiplin cezası verildi o nlara . . .  Ara
mızda yine Kürt kökenli insanlar var. Öyle aymm yap
mıyoruz," diyordum. ama dinlemiyorlardı. Gördüğüm 
kadarıyla Güneydoğu illerinde eski itibarımız azalmıştı .  
Onun için yeni hir fırsat bulsak da aramızı düzeltsek is
tiyord um. 

Ayrıca onların hepsi Kürt kökenli de degildi .  Fehmi 
Işıklar, Abdullah Baştürk gibi işçi kökenli insanlar, fikir 
özgürlügü dayanışması için ayrılınışiardı bizden. Bize 
gelmelerini istiyorduk; onlar da istiyordu. Ama bir çare 
bulunamıyordu. 

Bizim listeden seçime girmek istediklerinde onlara 
dedim ki : "Seçime girmek için bize katılmak olmaz. Par
Linizi feshedip geliyorsan ız kabul ederiz . "  

"Partiyi feshetmeye gücümüz yetmez. Ama biz gel
mek istiyoruz.� dediler. 

Bunun üzerine konuyu M KYK'da konuştuk. Tered
dütler vardı, ama sonunda "Peki," dedik. Onların ara
mızdan aynlmasına üzülmüştük. Gelip bize katıldılar. 
Bir kısmı zaten bizde olan arkadaşlardı .  Onlara ek ola
rak 3-4 kişiyi daha getirmek istediler: Leyla Zana, Or
han Dogan, Hatip Dicle, Selim Sadak'tı sanırım . . .  Ona 
da "Peki," dedik. Onları da a ldık. Ama DEP'in kapan
maması aleyhimize oldu. DEP ile SHP ittifak içindeymiş 
gibi bir hava ortaya çıku .  Oysa bizim hedefimiz ittifak 
yapmak degildi ; eski arkadaşlarımızı almaktı. Onlara ek 
olarak yeni arkadaşların gelmesi ve DEP'in kapanmama
sı yanlış bir izienim bıraktı . O arkadaşları seçimde aday 
gösterdik . Bazılarının iyi niyetle geldigi belli oldu, onlar 
bir daha ayrılmadılar. 

Ama onlarla birlikte gelen gruptım baz1lan . . .  

Evet, o gençler bize uymadılar. Daha i lk günden ay
rı bir havada olduklannı gösterdiler. 199l 'de Meclis'teki 
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yemin töreninde Kürtçe yemin etmeye kalktılar. Meclis 
başkanı da aslında Kürt kökenliydi .  Onlan durdurdu. 
Zorla Türkçe yemin ettirdi. Ama o olay çok aleyhimize 
oldu . 

Meclis'te lnönü ve SHP'Ii milletvekilleri 
"DEP'Ii ler aşırı hareket etmeseydi bir kazanç olurdu" 

Orada "Eyvah! " dediniz mi? 

Tabii "Eyvah ! "  dedim. "Bu çok fena oldu," diye dü
şündüm. Tabii çok çok üzüldüm. Hemen odaya çıktım, 
orada bir basm toplantısı yapum. 

"Bu arkadaşlarımızı iyi niyetle aday yaptık ve mi l
letvekili oldular. Ama hareketleriyle gösterdiler ki biz
den degillermiş; bizim partinin ilkelerine inanmıyorlar. 
Bunu yapanlar bizim partiden olamaz. Bunları kabul et
miyoruz. Aynlmalannı bekliyorum," dedim. Yani hemen 
partiden çıkarma yoluna gitmedim. Daha önce ayırma
mız, aleyhimize olmuştu. "Hep Kürtlerin aleyhindesi
niz," diyorlardı. Onun için "Sabredelim, kendilerinin ay-
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rıtmasını bekleyelim," diye düşündüm. Nitekim bir süre 
dayandılar, sonunda istifa ettiler, ama bir iki ay sürdü. 
Böyle tatsız bir zaman dilimi geçirdik 

Bazılan ise "Bo/liclileri Meclis'e taşıdı, " diye eleşrir
di sizi ... 

Tabii biz onlara "Partimize gelin, MKYK'ya gırın, 
sizi aday yapalım," dediğimizde birçok kimse DEP'le i t
tifak yaptık sandı . Halbuki öyle yapmadık. Bizim karar
larımııda DEP'le ittifak sözü yok . Biz sadece onları par
tiye aldık ve partiye girdikten sonra da tabii bir kısmını 
aday yaptık. Onlar eskiden DEP'liydi , ama artık DEP'li 
değillerdi . Nitekim DEP ayrı olarak devam eni ondan 
sonra . . .  Onlarla gelen bazı arkadaşlarımız da bizimle kal
dı; bakanlık yaptılar. Biz DEP'le iuifak yapmadık, ama 
bizim adaylanmız arkadaşları oldugu i çin DEP, seçimde 
onları destekledi. 

Erdal lnônü 1991 st>çim kampanyasında . . .  



Kurt Sorunu 

Ama bu konu, sizin üstünüze yapıştı kaldı. 

Siyasette öyle oluyor. Yapmadıgın hareketler bazen 
çok övülüyor. Bazen de sorumlu olmadıgın hareketler 
yergi alıyor . Onu kontrol edemiyorsun.  

Gelenlerin siyasi gönişlerini araştırmadan adayhgı. 
nı kabul etmeniz hatll mıydı? 

O 2-3 kişinin adaylıgını kabul etmesek belki bu iş 
başımıza gelmezdi; ama o şartlarda kabul e tmemeye im
kan yoktu. Sonradan olan olaylara bakarak "Hata yap
mışım," demenin faydası yok . O günlerde bunun hata 
olduğunu düşünmedim. 

Bugtin hatll/ı oldugunuzu dl1şl1nüyor musunuz? 

Valla bence hata degildi; iyi niyetle yapılmış bir 
şeydi. Onlar eğer o aşırı hareketlere girişmeselerdi bir 
kazanç olurdu. Bizi m  parti de demokratik istekleri söy
lemeye devam ederdi . 

Mesela daha önce bizim milletvekillerimizden biri 
"Güneydogu'daki insanlara haksızlık ediliyor," diye bir 
demeç vermişti. Epey eleştiri almışLI, ama sonra yatış
mıştı ortalık. Ben de "Böyle haksızlıklar yapılmamalıdır. 
Kimsenin Kürt yahut Türk dogması kendi elinde degil
dir. Dogdugu yeri seçmek de elinde degildir, ama bera
ber yaşamak elindedir. Biz, ancak onu yapabiliriz," diye, 
daha müsamahah bir şekilde yaklaşmıştım.  Meclis de 
onu kabul etmişti sonunda . . .  Dolayısıyla "O şekilde de
vam ederiz,"  diye düşünüyordum. 

Onlar bizde kalsalardı, o aşırı harekerleri yapmasa
lardı, sonunda onlar da biraz yumuşardı, bir partide be
raber yaşamanın mümkün oldugunu da göstermiş olur
duk. 
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Hala bu sorun çözülmüş değil, ama umarız ki bera
ber yaşamak devam edecek. Nasıl devam edecek? Böyle 
beraber olarak devam edecek. Şimdi buna çok uzağız. 
Şimdi ayrı ayrı partiler var, "Ayrı paniler olarak devam 
edelim," deniyor. 1nşallah ederiz, bakalım. 

Turkiye'nin bir Kürt sorunu oldugunu kabul edi
yorsunuz ama degil mi? 

Tabii . . .  Kürt kökenli vatandaşlarımızın ağırlıkla Gü
neydoğu'da yaşamasından kaynaklanan bir sorun oldu
ğuna şüphe yok. Hala da çözülmüş değil. . .  Ama "Kürt 
sorunu" dediğiniz zaman , sanki sadece Kürt oldukları 
için bu sorun çıkıyor havası doğuyor. Oysa orada başka 
kökenli insanlar da var ve bölgede herkesin paylaştlğl , 
tarihten gelen bir sorun var. Onu dikkatli ve duyarlı bir 
şekilde çözmek lazım. Bu, ancak müsamaha göstererek, 
birlikte yaşamayı destekleyerek, zaman içinde çözülecek 
bir şey . . .  Farklılıklan koruyarak beraber yaşamak kolay 
bir şey değil . . .  Bugün I ngiltere'de hala lskoçya'yı ayrı 
devlet yapmak isteyen bir parti var. Ama arnk ahşmış
lar, onlar seçimde bu taleplerini söylüyorlar, destekle
yenlerden oy alıyorlar. Bunu yapmak kolay bir şey de
ğil . . .  Onun için, konunun ciddi olduğunu , zor olduğu
nu bilmek, ama iyi niyetle, zaman içinde çözülmesine 
gayret etmek gerekir. 

Nasıl bir çözum öngönirsunuz? 

Benim buradaki düşüncem, böyle sorunların mü
samahayla, hoşgörüyle çözülebileceği . .. Aynı ülkede ya
şarken birbirimizin doğuştan gelen farklılıklarına saygı 
göstermcliyiz. Anlamalıyız birbirimizi . . .  Kürtçe konuşu
yor diye kötü gözle bakmamalıyız. Herkes, anadilini 
konuşmakta serbest olmalı . Ama tabii devletin resmi di-
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li var; uygarlık dili var; herkes onu konuşmak, ögren
mek zorunda . . .  

1990'da SHP'nin "Kürt Raporu ,. yayınlandı. Çok 
önemli açıbm/ar getiriyordu. Ona siz onayak oldunuz 
zannediyorum. 

Arkadaşlar yazdılar, ben destekledim. Bizim fikri
miz o raporda söylediklerimizdi. Hala da öyle olmaya 
devam ediyor. Tabii PKK'yı bi tirmeye çalışıyorlar. Biter
se iyi de; işte bitmiyor. Zaten o bilse de Kürt kökenli va
tandaşlanmızın kendini rahat hissedeceği ortam sağ

lanmalı. 
Cumhuriyet'in ilk dönemlerindeki uygulamalann 

sorunun büyumesine katkısı olmuş mudur? 

Cumhuriyet'in ilk dönemlerinde, kimsenin Kürtçe 
konuşması yasak değildi. Kürtçe konuşuyorlardı; mil
letvekili oluyorlardı. Her yüksek makama gelebiliyor
lardı. Dolayısıyla bir mesele değildi . 

Kürtçe konuşmayı askerler 1 2  Eylül döneminde ya
sak ettiler . Sonradan o yasak Özal döneminde, bizim de 
gayretirnizle kalktı. Öyle bir yasak olması işi kanştırı
yordu. 

Tabii devlet kurulurken Kürtler-Türkler öyle ayn 
e tnik farklılıkları ortaya çıkarıp "ikisi beraber devlet 
kurdular" gibi bir yaklaşımda olmamışlar. Kurtuluş Sa
vaşı'nda Türkler öncülük etmiş, Kürtler de katılmış. Ka
tılmayanlar, isyan etmek isteyenl er olmuş, onlara imkan 
veri lmemiş. Ve Türkiye Cumhuriyeti kurulmuş. Oradan 
gelen üniter bir yapı var. Bunu korurken dikkat etmek 
gerekir. Ama bence bunu koruyarak da Kürt kültürünü 
yaşatmak mümkündür. Başka ülkeler bunu yapıyorlar. 
lngiltere'de, Fransa'da olduğu gibi bizde de olabilir diye 
düşünüyorum . Ama bu da kolay bir şey değil . 
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Ozal "Federasyon bile tartışılabilir, " demişti. Sizin 
bir siyasal model öneriniz var mı? 

Özal onu dedi, ama bütün mesele oraya nasıl geçe
ceksiniz? Oraya bir zıplama ile geçseniz mesele kalmaz, 
ama o geçiş esnasında büyük sürtüşmeler yaşanacaktır. 
Onun için ben onu göze almadım. Siyasette de öyle bir 
şey söylemedim . Ama "Üniter yapımızı koruyarak hoş
görü geliştiririz," demiştim. Tabii yeter mi, yetmez mi 
bilmiyorum; o zaman yetiyordu, ama çok tahrik edilirse 
yetmez hale gelir mi bilmiyorum. 

$imdi fazla ilerlemiş degiliz, ama gelişmeler oldu. 
Kürtçe serbest kaldı, Kürt kültürü serbest, ama PKK te
rörü hala devam ediyor. Daha hiçbir problem çözülmüş 
değil. . .  

Bugüne kadar Türkiye'nin sorunu kültürel ya da si
yasi degil, askeri boyutuyla görüp çareyi hep orada 
araması, çözlimli askerlere hava/e etmesi de çozlimli ge
ciktimıiş midir? 

Tabii karışık, zor bir problem . . .  Çok dikkatle çö
zülmesi gereken bir problem . . .  Kolay bir çözümü yok. 
Dedigim gibi birdenbire federasyona geçemeyiz. Sonra 
güvenlik meselesi de yok degil; çevremize bakıyoruz, 
güvenligimizi bozmak isteyen pek çok unsur var. Dola
yısıyla Atatürk'ün daha sağlam bü rejim kurmak, gü
venliği sağlamak, toplumu üniter bir devlet çatısı altın
da toplamak istemesi normal . . .  Başka çare yoktu sanı
rım. O bakımdan benim önerdiğim çözüm oydu: 

"Kürt kökenli vatandaşlarımızın kendilerini evle
rinde, ülkelerinde hissedecekleri bir ortam yaratmak." 

Herkes birinci sınıf vatandaştır, kimse bu ülkede 
dogduguna pişman olmamalı. . .  Bunu sağlamak için ne 
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gerekiyorsa yapmalıyız. Birinin "Keşke ben başka yerde 
dogsaydırn," dernesi hoş bir şey değil. Bu, fakirlikten, 
zenginlikten başka bir şey. Yani kimse, yaşadığı ülkede 
kendini yabancı hissetmemeli . . .  Veya kendisini öyle gö
renler olmamalı. O havayı yaratmalıyız. Benim gayretirn 
o doğrultudaydı. 

/smet Paşa'nm Kürt kökenli oldugu söylenir. Öyle 
mi gerçekten? 

Tabii çok geçmişe gidilirse ne çıkacagını bilmiyo
rum. Babamın babası, Kürümoğullarından . . .  Onlar da 
Kürt olduklannı söylemiyorlar. Ama Bitlisliler . . .  Bitlis' te 
de tüm Kürtler birlikte yaşıyorlar. Dolayısıyla çok geriye 
gidi lirse belki ortak cet ortaya çıkar . Ama babam da bu 
soruna yumuşak yaklaşırdı. Tabii isyan falan kabul et
mezdi, askere güvenirdi ,  ama insanları küçük görmezdi; 
herkesi birinci sınıf insan olarak görürdü. 
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"Demirel cesaret gösterdi, koalisyon teklif etti. kabul etuk" 

, 
1991 sonunda DYP ile koalisyon hükümeti kurdu· 

nuz ve Demirel'in Başbakan Yardımcısı oldunuz. Demi· 
rel1e nasıldı aranız? Nasıl çalıştınız? 

Tam bir ahenk içinde çalıştık. Haurladığım kadarıy

la babam da Demirel'e saygılı, anlayışlı davranırdı. Tabii 
ki aralannda çekişmeler olmuştur; ama haurladığım, 

ondan "iyi bir siyasetçi" diye söz ederdi. Gerçi liderken 
söylediklerine çok da inanmıyordu, güvenmiyordu, ama 
düşman gibi de görmüyordu. 

Benimle ilişkisi de saygılıydı. Meclis'te de birbirimi
zin aleyhinde pek öyle kırıcı sözler söylemedik Saygı
lıydık. Haua bir şey hatırlıyorum: 

I 99 1 seçimine girerken bizim Yorum Ajans karika
türümsü bir dizi hazırlamışu. "Diger partilerin hepsi 

490 
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birbirine benzer; biz farklıyız," şeklinde . . .  Bir matruşka 
dizisiydi. Özal ve Demirdi de karikatürize ederek bir 
seri yapmışlardı .  Bana gösterdiklerinde baktım ki Dem i

rel'i çok korkunç yapmışlar, "Yapmayın! Yine karikatür 
olsun, ama daha sevimli olsun, dedim. Onu düzelttiler 
sonra . . .  Bunu söylerken ileride koalisyon yapacağız diye 
bir fikrim yoktu, ama sonra öyle oldu. Ve sıra koalisyon 
kurmaya geldiğinde Demirel gayet dürüst davrandı .  Ger
çi birkaç gün sürdü o pazarlık . . . Hangi hakanlıkları ala
cağımız üzerine epey konuştuk arkadaşlarla . . .  

Tereddüt ettiniz mi Demirel1e koa/isyona girmek-
te? 

Hayır etmedim. O zamana kadar hep muhalefettey
dik Şimdi iktidar olma şansı doğmuştu. Gerçi sonradan 
"DYP'ye stepne olmayı kabul etliniz. Yakışır mı size?"  

diyenler oldu, ama ne yapalım , seçim sandığı böyle çıkLI. 

Erdal lnönü Meclıs'ıe . . .  
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Aslında Meclis'in açılışında Kürtçe yernin eden ar
kadaşlar filan tam o koalisyon görüşmeleri sırasında 
olmuştu. Böyle bir olay olunca ben kendi kendime "Ey
vah ! Herhalde Demirel bizimle koalisyon kurmaya çe
kinir , "  dedim; ama öyle bir şey yapmadı. Cesaret göster
di, koalisyon teklif etti , biz de kabul ettik. Ondan sonra 
o koalisyon kuruldu. Hükümette görev yaptık, çok da 
faydalı görev yaptık düşüncesindeyim. Ben fazla bir şey 
yapmıyordum, ama l l  bakan arkadaşımın hepsi önemli 
görevler yaptılar . Milli Eğitim Bakanlığı'nı alamadık, 
ama onun dışında Dışişleri Bakanlığı'na ben Sayın Hik
met Çetin'i önerdirn; o da memnun oldu. Hatırladığım 
kadarıyla bakanlık önerdiğim bütün arkadaşlan mem
nuniyetle hemen kabul euiler. Hepsi de iyi çalıştılar. 
Abdülkadir Ateş Turizm Bakanı, Onur Kumbaracıbaşı 
Bayındırlık ve lskan Bakanı oldu. Onur Bey Erzincan 
depreminin yaralarının sarılmasında çok başarılı oldu. 
Erman Şahin arkadaşımız da öyle . . .  Kültür Bakanlığı'nı 
Fikri Sağlar almıştı , çok önemli işler yaptı. Sanayi ve Ti
caret Bakanı Mehmet Tahir Köse keza . . .  Adalet Bakanı 
Seyfi Öktay en başarılılardan biriydi ; önemli yasalar ge
çirdi .  

Kadından sorumlu Devlet Bakanlığı'na Güler tleri 
adında bir hanım getirmiştik. Sonra onunla ilgili bir ta
lihsizlik oldu. Yeni bir siyasetçiydi. lyi niyetle çalışıyor
du, ama bir acemilik yaptı . Özel bir çiçek parasını Ba
kanlıga ödettiği ortaya çıktı .  Gazeteye yansıdı .  Ben de 
rahatsız oldum. "Sen vazgeç," dedim.  O da benim isıe
ğim üzerine ayrıldı bakanlıktan . . .  Türkan Akyol'u getir
dik. Ondan da memnun olduk. 

Demire/'i başbakanlıkta nasıl göz/ediniz? 

Tabii önceden başbakanlık tecrübesi vardı. Herkesi 
iyi yönetiyordu. Herkese fırsat veriyordu. Düzgün dav-
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ranıyordu. Bizimle de münasebetleri gayet iyiydi. Her 
Bakanlar Kurulu'ndan evvel ik imiz bir araya geliyorduk. 
Biraz konuşuyorduk. Sonra Bakanlar Kurulu'ndaki me
seleleri beraber çözüyorduk. Çalışmalarımız her zaman 
verimli oldu . Bakanlarıımza da saygılı davranıyordu. 
Mesela Erzincan depremi sırasında Kumbaracıbaşı'yla 
sık sık konuşuyordu. Erman Şahin'le, Hikmet Çetin'le 
çok yakın temasları oldu . 

Anlaşamadıgınız nokWar oldu mu? 

Anlaşmadığımiz olmuyordu da, bir iki konuyu gün
deme getirmedi bir türlü . . .  Mesela bir Denizcilik Bakan
lıgı meselesi vardı; o bir türlü gelmedi. O işlere Devlet 
Bakanı lbrahim Tez bakıyordu. Ama denizcilik işleri 
için bakanlık kurulamadı . Çalışma Bakanı Mehmet Mo
goltay'ın istedigi bir yasa da gelmedi hatırladıgım kada
rıyla . . .  Böyle vaat ettigirniz bir iki yasayı getirernedik 
E nnasyon anınadı biz hükürneneyken, ama tam düşü
remedik de . . .  Mali ve ekonomik işlere Demirel bakıyor

du. Özal'ın bırakugı mirası, ekonomik ilkelere uydur
maya çalışıyordu. 

Cumhurbaskanı Ozal'la iliskiniz nasıldı? 

Iyiyd i . Gerçi daha evvel "lndirecegiz," falan demiş
lik, ama hükümet kurulduktan sonra o konu gündeme 
gelmedi . O da biraz daha dikkatli davrandı . lyi geçini

yorduk. Köşk'te bir iki toplantı oldu hatta . . . Özellikle 
Güneydoğu sorunlan için bizi toplantıya çagırdı . Demi
rel'le beraber gittik, konuştuk. Birbirimizle kavga etme
dik. 



Cumhurbaşkanlığını Düşündüm Ama . . .  

� 

Ozal�n ölümünü nerede öğrendiniz? 

Batı Anadolu'da bir ile geziye gidiyorduk. Özal'ı n 

ölümünü yolda öğrendik. Tabii sürpriz oldu . Demirel'le 
konuştuk . H emen geziyi yarım bırakıp Ankara'ya dön
dük 

DYP Demire/'i aday gösterdi. Siz aday olmayı dü
şündünüz mü? 

Tabii ben o zaman düşündüm; benim aday olmam 
mümkündü . Ama Meclis'te çağtınluk DYP'deydi. Ben 
aday olursam Demirel'le rakip alacaktık.  Yani DYP des
tekleıneyecekti. Ancak öteki parti gruplarının , ANAP'ın, 
Refah Partisi'nin desteklemesiyle seçilebilirdim. Fakat o 
zaman da Refah Partisi'nin destegiyle seçilmiş olacak
n ın .  Bu hoşuma gitmedi. Onu göze alamadım . Doğru bir 
şey yapmış olmam, diye karar verdim kendi kendime . . .  
Yani k1sa sürdü cumhurbaşkanlığını düşünmern . . .  
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Cumhurbaskanlıgım Düşundılın Ama .. 

Demirel'in yerine Tansu Çiller geldi. Onunla naSil 
çalıştınız? 

Zorlanmadık O da çok becerikli bir siyasctçiydi. 
Bakanken bazı önerilerimize "Enflasyon yükselir," diye 
karşı çıkıyordu . Tuttuğunu koparan bir hanımd1 . Demi
rel'le yürürken hemen yanma gelirdi; ben arkada kalır
dım. Hep kendini öne çıkaran bir havası vardı. Başba
kan olmayı da istiyormuş demek . . .  DYP kurultayı öncesi 
iyi bir kampanya yaptı ve seçildi. Ondan sonra ilişkile
rimiz normal oldu ; ama 3 ay sonra ben bırakmaya karar 

verdim. 

"Tansu Çiller tuıugunu kopanr bir hanım dı" 



Ben Başbakan Olsam 
Sivas'ı Kontro1 Ederdim 

Haziran'da siyaseti bırakma karannızı açıkladınız 
Temmuz'da Sivas kat/iamı yaşancii. 

Tabii o ralihsizlik oldu. Çiller'in başbakanlığa baş
ladığı günlerdeydi. Ben başbakan yardımcısı ve devlet 
bakanıydım. Hatta bir ara Çiller seçilinceye kadar Baş
bakanlıga ben vekalet etrniştim. O dönem Şeytan Ayet
leri meselesinden dolayı cami çıkışı gösteriler oluyordu, 
ama polis hazırhklı oldugu için önlüyordu. Aynı şey Si
vas'ta olmadı. Yani polisin hazırlığı orada yeterli olmadı. 
Eger ben vekalet etseydim Sivas'ı da kontrol ederdim, 
ama benim vekaletim bitmişti. "Başbakan var" diye dü
şünüp lstanbul'a gittim. Araştırma kurumlan bana bağ
lıydı. Epey zamandır gitmek istediğim Çekmece'deki 
Nükleer Araştırma Merkezi'ni ziyaret ediyordum. 

ögleye kadar nükleer merkezi gezdim. Öğleden son
ra saat 2-3 civarında Özel Kalem Müdürüro Uğur Büke 
geldi ; "Sivas'ta bazı olaylar oluyormuş,"  dedi. Ben de 
"Sorun bakalım , ne oluyormuş? " dedim. Sonra gezi bit
ti . Saat 4 oldu. Müdürün odasına gittik. Valiyi aradım. 



Ben Başbakan Olsam Siva.çi Kontrol EdenJim 

Kendisini önceden tamyordum. Başbakan yardımcıhgım 
döneminde bana danışmanlık yapmışti. Çok iyi niyetli 
birisiydi, ama iyi niyeti fazla geldi; daha sert olması ge
rekiyormuş. 

Vali, ıstanbul'dan gelen sanatçtiara tepkiler oldu�u
nu söyledi. "Camiden da�ılanlar, onların toplantı yapa
cakları yere yürümeye kalkıştılar. Mani olduk. Bu defa 
buraya geldiler, Valiliğin önünde bagınp çagmyorlar. 
Ama kontrol ediyoruz. Sonunda dagılacaklar merak et
meyin," dedi. 

Ben bu defa Ankara'yı aradım. Başbakan'la konuş
tum. O da aynı şeyi söyledi ; "Kontrol edeceklermiş," dedi. 

Sonra içim rahat etmedi, bir daha aradım Valiligi . . .  
Vali, wugraşıyoruz, ama kontrol edemiyoruz. Askerden 
yardım isteyecegim," dedi. 

O arada Aziz Nesi n sizi aramış galiba ... 

Bana bir milletvekili arkadaşım söyledi, "Aziz Nesin 
oradaymış, kendisiyle konuşun ," dedi. Onun üzerine 
onu kaldıgı otelde bulduk. 

Dedi ki: 
"Otelin önünde toplandılar. Bagınp çagırıyorlar. 

Bunlar tehlikeli insanlar. . . Gerekeni yapın. Askere söy
leyin, gelsinler, bunlan dagıtsınlar." 

Panik halinde miydi? 

Pek panik halinde degildi ama acilen önlem alınma
sını istiyordu. 

Ben tekrar arayıp bunu söyledim Başbakan'a . . .  "Kont
rol edemiyorlarmış. Bir şey yapın," dedim. 

Onun üzerine İçişleri Bakanı, "Ben oraya gidiyo
rum. Askerler de yardım edecek" dedi. Baktım Bakan 
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Anka Kuşu 

gidiyor, Başbakan da takip ediyor. Yapacak bir şey yok . 
Ankara'ya gideyim , " dedim . 

Yani bu kadar büyıiyecegini tahmin etmediniz? 

Hayır. Kontrol ediliyor diye düşündüm. Gerçi git
meye karar versem herhangi bir şey degişmezdi ;  ben gi
dinceye kadar yine olan olacaktı, ama daha değişik hale 
gelirdi hiç olmazsa . . .  

Neden bizzat devreye ginnediniz? 

Benim bir görev anlayışım var: Bu işe bakacak olan , 
İçişleri Bakanı . . . Başbakan da onu gönderiyor. O zaman 
benim gitmem bence gereksizdi . Ama siyasette öyle ol
muyor işte . . .  Siyasette gereksiz şeyler yapmak , gösteriş 
bakımından zorunlu oluyor . Ben onu yapmadım, Anka
ra'ya döndüm. 

Ankara'ya döner dönmez meydancia beni karşıladı
lar. "Felake t , dediler, "Sivas'ta olay oldu.  Oteli yaktılar . 
Birçok kişi öldü." 

"Aziz Nesin ne oldu?" diye sordum. 
"Kurtuldu," dediler. 
Tabii aslında digerlerinin ölümü de önemli, ama 

Aziz Nesin'le bizzat konuştuğum için önce onu sordum . 
Öbürlerini tanımıyordum. 

Ondan sonra tabii büyük üzüntü oldu. Bakanlar Ku
rulu toplandı .  Oraya gitmeye karar verildi . Ben gittiğim
de yaralananlardan birisi, sanıyorum Metin Alnok henüz 
hayattaydı , ama çok zor durumdaydı. Hastanede onu 
gördüm. Ama yapılacak bi r şey yoktu. Sonra kurtula
madı. O arkadaşı da kaybettik . 
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&n Başbakan Olsam Siv;ısi K om rol Edcrdinı 

Askerin mudahale etmemesi çok tartışıldı sonra
dan ... 

Bir arkadaşım söyledi; "Böyle bir provokasyon ol
sun da ne yapacaklarını görelim" diye düşünenler oldu
ğu konuşulmuş. Niye zamanında müdahale edilemediği 
tam anlaşılamadı. Valinin yeteri kadar sert davranmadl
gı görülüyordu, ama vali de "Ben yardım istedim, asker 
gelmedi," diyordu. Sonra vali için soruşturma açtılar, 
bir şey ç1kmad1 ,  görevine devam etti. 

"Sivas'ıa ölenlerin cenazesinde aleyhiınde bulundular. 
Duygusal hir davranıştı, anlıyordum. Sesimi çıkarmadım n 
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Sivas Katliamı, Hükümetin 
Ortak Sorumluluğuydu 

� 

Siz sonradan çözebi/diniz mi olayı? 

Hayır, çözemedim. Bir ihmal var, ama nereden kay
naklandıgını anlayamadım. lnsan düşününce "Orada 
yeterince güçlü bir komutan ya da vali olsaydı müdaha
le edip dprdururdu," diyor ama öyle olmadı anlaşılan . . .  
"Oradakilerin bir zaafı , acıklı sona sebep oldu , "  sonucu 
çıkıyor. Konuştugum deneyimli eski valiler, mesela Cez
mi Kart.ay söylemişti, "Böyle bir şey olunca başından 
durdurmak gerekir. Kalabalıgı serbest bırakmak olmaz. 
Kalabalık olunca hemen kontrol altına almak gerekir. 
Ne yapılacaksa yapıp elinden gelen her türlü çareyi kul
lanarak kalabahgı kontrol e tmek zorundasın . Yoksa ne 
yapacaklan belli olmaz," demişti . Sonradan onun dedi
ğinin dogrulugu anlaşıldı. Yani oradaki yerel yönetim,  o 
bakırndan bir zaaf gösterdi . 

Cenazede size tepki gösterdiler. Ozıildunüz mu? 

Tabii orada aleyhimde bulundular. Cenazeleri taşı
yanlar bize dönüp "Hükümet istifa ! "  diye bağırıyorlard ı. 
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Sivas K:ıtli:ım1, Hül.:ıimelin Ort:ık SorumluluJuydıı 

Biz istifa edersek hiç onların lehine olmazdı, hatta daha 
beter olurdu,  ama o duygusal bir davranıştı ,  anlıyor
dum. Sesimi çıkarmadım. Sonuna kadar bekledim ora
da . . .  

Bugün hakııgınızda hükümet açısından bir ha ta  go
rüyor musunuz? 

Hükümet acemilik eni.  Ama tabii ondan önce ora
daki yönetim acemilik etti. Hükümet de belki daha sıkı 
temas etseydi, Içişleri Bakanı Vali'ye "Ne yap yap, dur
dur," deseydi, daha farklı olabilirdi belki . . .  

Demirel cumhurbaşkanıyd1 .  O da duydu bu olayları 
muhakkak . . .  Ankara'daki herkes duydu, ama olacakları 
önceden fark edemediler. Bu tür olaylarda göstericilerin 
üstüne yürürseniz, bir olay çıkabilir. Anlaşılan, "Bir olay 
çıkmasın," diye bir çekinceleri, korkuları vardı. Belki 
"Biz sorumlu olmayalım, diye çekindiler. Ama birisinin 
sorumlulugu ahp önde durması gerekirdi; bunu kimse 
yapmad1 . O bakımdan hükümetin ortak sorumlulugu 
var diye düşünüyorum.  Ben de hükümeneydim, o ba
kımdan benim de sorumlulugum var. Gerçi ben uzak
taydım, bir şey yapmak için en zor durumdaydım, ama 
sonuçta hükümetteydik hep beraber. Demek ki aniaya
madık böyle bir şey olacagmı; tahmin edemedik. Zama
nında müdahale edemedik. Oradaki durumu engelleye
memek, binakım masum insanların ölümüne sebep ol
du; acı k h olan o . . .  Onu affetmedi bizim partililerimiz . . .  
N e  zaman bir toplantıya gitsem "Sivas'ta katliamı niye 
durdurmadmız?" diye suçluyorlar. Ben de bunu anlatı
yorum baştan sonuna kadar . . .  Bir şey söylemiyorlar, ama 
benim gerekeni yapmadığım, hata ettiğim şeklinde bir 
izienim hep devam ediyor. Çünkü kendi canları yandı. 
Sivas'ta zarar görenler, ölenler, zulüm görenler beni se-
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Anka Kusu 

ven insanlardı , sosyal demokrat insanlard ı . Bir kısmı 
Alevi idi . Tabii Aleviler, onları seven birisi başbakan 
yardımcısı iken kendilerine hiçbir kötülük gelmeyece
ğini düşünüyorlardı. Öyle bir beklentileri vardı. Onları 
seven birisi iktidardayken bu iş nasıl oldu, onu bir türlü 
anlayamıyorlardı. O yüzden de bu talihsiz sonuçtan do
la)'l beni affetmediler. "Senin bizi koruman gerekirdi, 
niye korumadın? "  dediler hep . . .  

Oysa korurnam için olayı önceden bilmem gerekir
di .  Bu tartışmaların yaptidığı dönemde oraya gidip top
lantı yapacaktarım bana önceden söyleselerdi, elbet bir 
çaresine bakardım, en baştan önlem ahrdıın. Valiyle ko
nuşurdum evvelden; "Aman dikkat edelim, böyle bir şey 
olmasın," derdim. 
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Hükümetten Çekilme Kararı 

Haziran 1993'te siyaseti bırakma kamnnızı açıkla
dınız. Neden? 

Zaten eskiden beri siyasetle kalmak düşüncesinde 
değildirn. Fırsat doğdu. Demirel ayrıldı, yeni bir düzen 
kuruluyordu, "Ben de artık bırakabilirim," diye kendi 
kendime karar verdim. 

Demirel ve Çiller ne dediler? 

Çiller ayrılınarnı istemedi. Demirel de duyunca 
"Aman ayrılma," dedi. Ama "Benim açımdan bu kadarı 
yeter. Bırakın eski yaşantıma döneyim, n dedim. 

Eylül'de kuru/my oldu ve genel ha$kanflga aday al
madınız. 

Evet. Karayalçın seçildi . O zaman CHP tekrar açıl
mıştı. Baykal yönetiminde bizden ayrı olarak devam 
ediyordu. Karayalçm bu iki partiyi birleştirmeye çalışu. 
SHP, CHP'den büyük olan partiydi. Birleşrnek için ara-
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larmda konuştular. "Kurultay yapalım birleşelim," kara
n aldılar. 

Orada bir iki dramatik olay oldu: Önce birleşmiş 
partinin genel başkanı kim olsun tartışması çıktı. Bizim 
HP ile birleşmemizde genel başkan, doğal demokratik 
seçimle seçilmişti. Bu birleşmede ise bunun için vakit 
yoktu. Her iki partinin de genel başkanlan vardı. Bunda 
anlaşamadılar. Önce Baykal'la Karayalçın konuştular. 
Karayalçın "Biz anlaştık Ikimiz de olmayacağız. Ya siz 
ya Gürkan olacak," dedi. Ben istemiyordum. Disk kay
ması nüksetmişti. Evden çıkamıyordum. "Gürkan ol
sun," dedim. Karayalçın "Yok, biz sizi istiyoruz,"  deyin
ce güçlük çıkarmadım, ama iş oraya gelmedi. Anlaşıldı 
ki Baykal böyle bir anlaşmaya razı değil; kendisi adaylı
ğını koymak istiyor. Onun üzerine iş sarpa sardı. Tekrar 
konuştular. Bu defa da partinin isminde tartışma çıktı. 
Hatta anlaşamadıkları için kimse kurultaya gitmedi .  
Böyle gayet garip bir görüntü oldu: kurultay günü Lele
vizyon, salonu gösterdi; kimse yok içeride . . .  Öyle bir fi
yasko . . .  

Galiba onun üzerine bir araya gelip Hikmet Çetin 
ismi üzerinde anlaştılar. Ben de partinin ismi için fikri
mi sorduklarında "CHP olmalı" dedim. Nedenlerini de 
söyledim: "Biz başından beri CHP'nin devamı olarak or
taya çıktık, ama ismini alamıyorduk. O zaman yasaktı, 
şimdi fırsat dogunca CHP ismini almak normaldir," de
dim. 

"Biliyorum, şimdi CHP'nin başında Baykal var. Iki 
parti CHP adı altında birleşince o tekrar genel başkan 
yapılacakmış gibi bir hava çıkacak. Ama o, sizin soru
nunuz. Artık kendiniz bir şekilde çözerseniz. Bu durum 
CHP ismini almaya engel değil," demeye getirdim. 

Ve bu açıklamanın faydası oldu sanıyorum. Kurul
tay yapıldı ve orada büyük çoğunlukla CHP ismini al-



Hükünıwen Ceki/me KararT 

maya karar verdiler. Ondan sonra da Hikmet Çetin ge
nel başkan oldu. 

Siz de bu degişiklikten sonra 1995'te dışişleri halal
m oldunuz. Siyaseti bırakmaya hazırlanırken niye Hari
ciye'yi üstlendiniz? 

Aslında yazmaya ve üniversiteye dönmek istiyor
dum. Kendi kendime "Aruk siyaset yeter" diye karar 
vermiştim. Önce genel başkanlığı bıraktım;  onun sonu
cu başbakan yardımcılığını bıraktım . Ama miJletvekiJli
ğim devam ediyordu. Hikmet Çetin genel başkan ve baş
bakan yardımcısı olunca dışişleri bakanlığını bana öner
di. Aslında o zamanlar anık kabul etmemem gerekirdi. 
Ama dedim ki "Madem öneriyor, tamam dışişleri bakan
lığı da yapayım." 

�Hikmet Çeun Dışişleri Bakanhgı'nı önerdi, 
Tamam onu da yapayım' dedım" 
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Dışişleri Bakanlığı 
� 

Dı�işleri Bakanı Erdal lnönü Slovakya'da . . .  

Dışişleri nasıl bir deneyim sagladı size? 

Valla iyi bir deneyimdi. Mernnundum. Büyükelçiler, 
D ışişleri erkanı beni iyi kabul ettiler. Zaten bakan olur 
olmaz hemen bir dış seyahate çıktım. O günlerde or
dumuz Kuzey Irak'a girmişti . Basınımız da PKK'yla mü
cadelede halkın maneviyatını yükselLmek için o hareka
u çok büyük göstermişti. Sanki Irak'ı işgal ediyormuşuz 
gibi bir hava doğdu. Tabii o hava Batı Avrupa'yı v e  
Amerika'yı Lelaşa düşürdü. "Ne oluyor? Türkiye, Irak'ı 
işgal mi edecek?" kaygıları başladı. Benim ilk görevim 
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Dışişleri Bakanhgı 

de, Batı Avrupa'ya , Fransa'ya , Almanya'ya , Belçika'ya, 
Hollanda'ya gidip oradaki dışişleri bakanianna bu işin 
esasını anlatmak o1du . "Bizim yaptığımız, haydutların 
peşine gitmektir , yoksa toprak almak meselesi değHdir," 
diye uzun uzun anlattım. 

Siz o gezideyken bir Ayvaz Gökdemir skandalı ya· 
şanmı�u. haurlıyor musunuz? 

Evet, biz Brüksel 'deyken olmuştu. Brükscl'e Avrupa 
Parlamentosu ve Avrupa Konseyi yetkilHeriylc görüşme
ye gitmiştim. O zaman Avrupa Parlamentosu'ndaki sos
yalist grubun başkanı bir lngiliz hanımdı. Tam onunla 
görüşmeye giderken tanıdığım bir İngiliz milletvekili gel
di ve dedi ki : 

"Şimdi okudum ajansta, sizin bir bakanınız, Türki
ye'de insan hakları üzerine temas yapan Avrupalı kadın 
milletvekilleri için 'Bu orospular ne diye Türkiye'nin işi
ne karışıyorlar' demiş. 

Bunu söyleyen arkadaşım, "Aman" dedi , "Şimdi ma
demki sen sosyalist grup başkanıyla konuşacakc;ın, bun
lada hiç Hgin olmadığını kesin o1arak söyle . . .  " 

Sonra görüşmede l ngiliz hanım önce beni soğuk 
karşıladı. 

"Ben bu konuşmanın Lamamıyla aleyhindeyim. Ta
mamıyla yanlış bir iş . . .  Biz o fikirde değiliz , " dedim. "Bir 
defa, aslı yok söylediğinin,"  dedim . Çok güldü kadın . . .  
Teşekkür etti . Ama tabii ne söylesem yüzünü ekşiterek 
dinledi. Yani o, oradaki görevimizi tamamıyla sabote 
eden bir beyanattı . Ona rağmen yine görevimi yaptım, 
konuştum. Akşam buyükelçilikteki yemeğe de bir kısım 
daveıli gelmedi ve konu o yemekte de gündeme geldi 
tabii . . .  
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Anl«l Ku>u 

O yemekte buluna.n bir büyükelçi, orada çok güzel 
bir konuşma yapıp ortllmı rahatlattığınızı anlatmı�cı ba
na .. .  

Şimdi ne söylediğimi unuttum, ama ben daha yu
muşak konuşuyordum; daha genel yaklaşım gösteriyor
dum. 

Bakanhgınız döneminde bizim diplomadarla ilgili 
nasıl bir izienim edindiniz? 

Dl.$işleri, en seçkin bürokratlarımızın bulundugu bir 
camiadır. Yabancı dil bilirler, yabancı ülkelerde bulunur
lar, dünyayı bilirler. Zaten becerileri sayesinde sınav ka
zanarak camiaya girmiş, değerli insanlardır. Onlarla ça
lışmak bir zevkrir. Büyükelçilerimizin hepsi, Türkiye'de 
de itibarı yüksek kişilerdir. Işlerini iyi yapıyorlar. 

Kısa bakanlık dönemirnde oldukça çok sayıda gczi 
yaptım. Ingiltere'ye gittim. Sayın Demirel'le Orta As
ya'ya gittik . Türkmenistan'a, Bulgaristan'a, Tunus'a gü
tim. Kıbrıs'a gittim. Batı Avrupa'daki bakanlar da hep 
saygılıydılar. Herhalde babamın ismini biliyorlardı. Onun 
için her yerde itibar gördüm . 

Fransa'da Mitterand'la görüştüm. Daha sonra Gon
zalez'le konuştum. Eylül'de Birleşmiş Milletler'e gittim. 
Orada pek çok dışişleri bakanıyla görüşmeler yaptım. 
Bütün bu ziyaretlerde ne konuşacağımızı büyükelçile
rimiıle daha evvelden konuşuyorduk. Müsteşarım Onur 
Öymen de çok yardımcı oluyordu. Onun için o geziler
de çok rahat ettim. 

Bakımlıgınız ancak Mart'ta.n Ekim � kadar sürebildi. 

Evet kısa sürdü, çünkü Eylül'de yine kurultay oldu 
ve Deniz Baykal genel başkan seçildi . Zaten daha evvel
den Çetin'e "Siz istiyorsunuz diye Dışişleri'ni kabul et-
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Dışişleri Bakanlıgı 

tim, ama siz ayrılırken bırakırım, � demiştim. Çetin ayrıl
dı. Baykal dışişleri bakanı oldu. O arada ben de bıraktım 

Erdal lnönü Papa ll. Jean Paul ile . . .  

Tahmin etmiş miydiniz kurul�yda Baykal'ın kaza
nacagını? 

Evet. Görünüş oydu. Çetin iyi niyetiyle parti için
deki dengelere pek dikkat e tmiyordu. Mesela il kongre
lerinde Baykal'ı tutanlar seçiliyordu . Öyle birike birike 
sonunda kurultaycia onu seçecek bir çoğunluk ortaya 
çıkıyordu . Eğer genel başkanlığa devam e tmek istiyor
sanız kongrelerin başmda durmak gerekir; onu yapmı
yordu. Onun için anlaşılıyorrlu durumun ne olacağı . . .  

Ilginç bir şekilde siz baştan beri siyaseti istemedi
niz, ama siyasette çok başanh bir çizgi izlediniz. Baykal 
sizin döneminizde kurul�y kazanamadı. Seçimlerde de 
hep iyi sonuçlar aldınız. Nasıl oldu bu? 
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Demek babamm genlerinden yetenek geçmiş. Siya
sete istekh olmak başka mesele, yetenek başka . . .  lnsan 
ilişkiJerini anlayabiJiyordum. Siyasette cesaret gerekli; 
cesaret ve yılınadan ugraşmak . . .  O zaman insanlar da 
çok iyi niyetle destek oluyorlar. 

Devam etseydiniz herhalde CHP çok farkh bir yerde 
olurdu. 

Bilmiyoru m . Evet. Ama ben kararlıydım siyaseti bı
rakmaya . . .  Milletvekilliğim de bitti. Bıraktım. Seçime gir
medim. 

Girmediginiz o seçimde Refah Partisi büyük pada
ma yaptı. 

Evet .  Sonunda onlar Çiller'le bir koalisyon kurdu
lar. Ve ben tamamen siyase tle ilgimi kestim İstanbul'a 
döndükten sonra . . .  

Dışişleri Bakanları Ali na zirvesi-H 'Ji�an 1 991 . .  
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Yeniden istanburda 

Son çalışmalarını yapugı feza Gı:ırsey Enstitüsü önünde . . .  

Ankara siyasetinden sonra nasıl geldi size lstanbul'a 
donmek? 

Kurtuldum demedim, ama rahat bir yaşama kavuş
muş oldum. Aruk görevimi yapllm, diye düşünüyordum. 
Anılarımı yazmaya başladım. Bir müddet sonra Sabancı 
Üniversitesi'ne girdim. Siyaset için 1 2  sene ara vermiş
tim üniversiteye . . .  Orada bilim tarihi dersleri vermeye 
başladım.  Bir de Feza Gürsey Enstitüsü 'ne gitmeye baş
ladım. 

Anılannızı yazdıgınız donemde sizi Meclis kütüpha
nesinde çalışırken gorüyordum. Bir arşiv çalışması yap
tınız galiba . . . 
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A nka Ku,m 

Evet, Meclis'te kütüphaneyi iyi biliyordum. Oradaki 
gazetelerden her dönemi tek tek inceliyordum. Ve ora
dan olayları hatırlamaya çalışıyordum. 

Aslında babadan kalma, giinliik not tutma ldeu'niz 
de var, degil mi? 

Evet, not tutarım genellikle, ama o en son dönemle 
ilgili not tutmamıştım. Yine de zor olmadı yazmak .. . Ma
saya oturunca insanın aklına bir çok şey geliyor. Ken
dimi zorlayarak yazdım. 

"Masaya oturunca in�anın aklına bir çok şeyler geliyor. 
Kendimi zorladım, yazdım� 

"Şuna haksızlık etmeyeyim. Bunu daha sonra yaza
nm, " dedwniz oldu mu? 

Pek öyle dedikodu zaten bilmiyordum. Kimseye hak
sızlık etmedim yahul kimseye özel bir ilgi göstermedim;  
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Yeniden ! stanbul'da 

aklımda kaldığı kadarıyla olayların nasıl geliştiğini yaz
maya çalıştım.  Sonradan da kimseden "Aleyhimde bu
lundunuz," diye bir sitem gelmedi. 

Gündelik hayattaki mizahi diliniz aynen anılannız· 
da da var. 

Doğru. Bir mizahi bakışım var; olaylara baktıgım 
zaman gülünecek taraflan görebiliyorum. Onu da söy
lüyorum bir şekilde . . .  Kızdumamaya çalışarak. .. Ama 
eninde sonunda kızıyorlar şüphesiz . . .  lnsanlar kendile
riyle alay edilmesinden hoşlanmazlar. 

Feza Gürsey Enslitüsiı'nde tahLa başında. 



Y ah Hikayesi 
� 

2000'/erin başında tekrar siyasete girmeye niyeden
diniz ve oturdugunuz yalı haber oldu gazetelerde .. .  
Onun aslı neydi? 

2001 yılında "I ekrar siyasete gireyim mi?" diye ak
lımdan geçti. Parti içinde Baykal'ın doğurduğu huzur
suzluk'üzerine yine bir istek oldu. O ara bir iki yurt ge
zisi yaptım; Güneydoğu'ya , Hatay'a, Bursa'ya gittim. 
Orada Türkiye'nin durumu üzerine konuşmalar yaptım. 
Yeni bir parti ihtiyacından söz enim. 

Ben o konuşmalarda safiyane bir biçimde, biri çıkar 
o partiyi kurar diye düşünüyordum. Tabii öyle bir şey 
olmuyor; ben konuşunca benim kurmam bekleniyor. 
Bunun üzerine ülkede sosyal demokratları toplayacak 
bir hareket olsun diye Tarhan Erdem gibi birkaç arka
daşıma ''Bir parti kursak nasıl bir parti olur, düşünün 
bakalım. Bir de program, tüzük çalışması ya pm," dedim. 
Onlar da bir şeyler hazırlad ılar, ''Kimler olabilir ?"  di
ye konuşuyorduk. 

Tabii bundan Baykal rahatsız olacaktı .  Çünkü bu 
parti CHP'ye karşı olacak, ister istemez onun oyunu ala-



Yalı Hilciyr..çi 

cakn. CHP, bunu önlemek için harekete geçti ve aley
himde haberler çıkmaya başladı. 

lşte gazetelere gönderdikleri uydurma haberlerden 
bir tanesi buydu. "Borç ödememek , hacizden kaçmak 
için yalı yı vakfa ail gösteriyoruz,"  diye bir haber . . .  

Ya/ıyı ne zaman, mısıl almıştınız? 

l 970'lerin başında Orta Doğu Teknik Üniversite
si'nden ayrılıp Boğaziçi Üniversitesi'nde çalışmak üzere 
lst.anbul'a geldiğimde görmuştüm bu yalıyı . . .  "Komodor 
Remzi Bey yahsı" diye biliniyor. Anadolu Hisarı'nda ikin
ci sınıf tarihi eser niteliğinde eski bir yalıyd ı . Babamın 
bize ayırdığı parayla yı llar önce Ankara'da bir ev almış
tım. O evi satnm; yetmedi tabii . . .  Istanbul'daki 2 koope
ratif dairesini de satıp yalıyı alacak parayı bulabildim. 

Eşim yıllarca uğraştı ve satın alışımızdan ancak 20 
yıl sonra bu eski bina, kullanılabilir hale geldi .  Biz de 
buraya taşındık 

1996 - Sevınç-Erdal lnönıi çifti Kaş'ta . . .  
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Anka Kuşu 

Ben varlık sahibi olmayı sevmiyorum galiba; nasıl 
olsa eşimden önce öleceğimi tahmin ettiğim için yalıyı 
tapuda eşimin mülkü olarak kaydettirmiştim . Yani ta
puda yalının sahibi eşim görünüyor. 

Ama biz öldükten sonra ne olacaktı? Çocuğumuz 
da yok; kim bakacak? Bunun üzerine biz dünyadan ay
nldıktan sonra yalının tahrip olmadan varlığını  sürdür
mesi için de "Sevinç-Erdal İnönü Vakfı" diye bir vakıf 
kurmaya karar verdik . Yalıyı da vakfa hibe ettik. Bizden 
sonra yalı, "Sevinç ve Erdal Inönü Müzesi" haline geliri
lecek, orada bilimsel toplantılar düzenlenecek. 

Haberlere yansıyan icra cakibi konusu nereden çık-
tı? 

Kayınbiraderlerim gemicihkle uğraşıyor biliyorsu
nuz. Biz de siyaset yıllanından önce, bu aile şirketine 
küçük orlaklar olarak katılmıştık Şirketi küçük kayın
biraderim yönetiyordu . Onun başına bir talihsizlik gel
di . Gemiler krediyle almıyor. Borçlan da zamanla öde
niyor. O arada uluslararası piyasada navlunlar çok düş
tü. Gemi nakliyeediği para kazanamaz hale geldi . Ka
yınbiraderim kredi borçlarını ödeyemez olunca kardeşi
ne kefil olan eşim de borçlu durumda kaldı . Eve haciz 
için icra memuru geldi . Ama yalının eşime değil, vak[a 
ait olduğunu öğrenince işlem yapmadı . 

Basında Jıaciz ihtimali k;uşısmda yalıyı vak/a bagi$
layıp icradan kaçudıgınız yazıldı. 

Evet, CHP'de a leyhimizde olanlar, bu şekilde yayın 
yaptırdılar. Beni icradan mal kaçırınaya çalışan bir insan 
gibi göstermek istediler. Böyle bir şey yapmadım. Iyi ni
yetli davranışıının ortaya çıkardığı beklenmedik sonuç-
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Yalı Hikayesi 

lara katlanmak zorunda kaldım. "Kaçan bir şey yok. Va
kıf kurduk. Kayınbiraderim de borçlannı ödeyecek za
manla," diye de anlattım. 

Bir de önceki yıl içinde şirketteki orlilkhk payınızın 
yükseltilmesini kabul etmenizi eleştirdiler. 

Tabii aleyhimize bir hava. yaratlı onlar . .. "Büyük or
takmış" diye mal-mülk kaçırma isnatlarına gerekçe ara
dılar. Zor duruma düşmüş bir şirketteki hisselerin artı
rılmasına razı olmak kişisel çıkar peşinde koşmak de
gildir ki; tam tersine şirketin ça lışıp borçlarını ödeyecek 
zamanı kazanması için risk almaktır. 

5 Kasım 2001 'deki konuya ilişkin açıklamanızda bu 
savunmayı yaparken "Tıpkı demokrasirnizin hak etme
digi durumlardan kurtulması için ugraşan insanlara 
yardım etmeyi kabul etmek gibi" diyorsunuz. Yani "Si
yasette yaptıgımr, ticarelle de yaptım " demek istiyorsu
nuz. 

O açıklamanın son 2 cumlesi ayna anlamhydı. Ha
tırlatJJhm: 

"Ulkenin önde gelen gazeteleri basit gerçekleri bu 
kadar sapurarak kamuoyu nda sürekli yanlış izienimler 
yaratmaya çalışıyorsa o ülkede 'çünimüş bir şeyler var' 
demektir. O zaman da o ülkenin insanlan duromu dil
zeltmek için her çareye başvurarak geregım yaparlar. 
Hatlil 70 yaşını geçmiş insanlara parti kurdurup hiçbir 
şeyden çekinmeden arkalanndan giderler. " 

Sonra ben parti kurmaktan vazgeçince o iş de unu
tuldu. Şimdi kayınbiraderim krediyi ödemeye devam 
ediyor. Yalı da eşi md e . . .  



Anka Kuşu 

Bu da siyasetin kirli yıizıi galiba, tJyle degi/ mi? 

Siyaset mücadele gerektiriyor. O mücadelenin için
de de her türlü yaklaşım ortaya çıkıyor. Onu kabul et
mek gerekir. Ona hir itirazım olmadı. 
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Ölüm ve Hastalık 

"Ölüm dinlenmektir. N'apalıııı, dınleninz bir müddet . . .  
Biraz d ıı  başkası u�raş.sın artık . .  � 

Kitııbınızda olllmle baş etmek rlzerine ilginç sapta
malannız var. 

Evet. Ölüm korkusu ciddi bir korku . . .  lnsan genç
ken ruhun canlılığı , yeni fikirler üretmesi sayesinde 
ölüm korkusuyla baş ediyor . Küçükken ben kendi ken
dime derdim ki : "Ölümden korkmaya gerek yok. Çün
kü insan öldüğünü fark etmez. Ancak yaşadığını bilir. 
Dolayısıyla onun bakımından yaşam sonsuzdur."  
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Anka Ku$u 

O zaman bu beni tatmin etmişti. Ama yaş ilerleyin
ce bu tatmin yetmiyor; o muhakeme yeterli olmuyor. 
Çünkü fark etmiyorsun ama sonunda öleceğini biliyor
sun. "Yani ben de dünyayı anlamayacağım." Bu hoş bir 
şey değil. Düşününce insanı ter basıyor. 

Ama zamanla insan ölümü bu sefer başka türlü ka
bul ediyor; çünkü vücut yoruluyor; "Ölmek, dinlen
mektir" diyorsunuz. "Eh n'apalım, dinieniriz bir müd
det böyle . . .  Biraz da başkası uğraşsın artık," diyorsunuz. 

Dolayısıyla ölmek korkunç bir şey, ama ölüm kor
kusu gençken ruhun kuvvetiyle ,  yaşlıyken de vücudun 
yorgunluguyla yenilebiliyor. Çünkü yenemezseniz, ak
lınızı kaçınrsınız. 

Fakat ortıl yaşl:ll katlanmak zor oluyor. 

Evet, en tehlikeli bölge, ru ikisi arasındaki dönem . . .  
E n  önemli etkiyi o dönemde yapıyor. Amerikalı psiko
log William James'in The Van"eties of Religious Expe
rience dtye meşhur bir kitabı vardır. Dinsel deneyimle
rin çeşitlerini anlaur. Orada peygamberlerin hayatını 
inceler ve p eygamberliği yorumlarken "Onlar, ölüm 
karşısında çaresiz kalmış, ölüm korkusunu yenıneye ça
lışan insanları dine ve kendilerine inanduarak bundan 
kurtarıyor lar," gibi bir şey ima eder. 

Dolayısıyla ben de orta yaştayken "Dinler, peygam
berler, insanlan ölüm korkusundan kurtarmak için çı
kıyor," diye düşünmüştüm. 

Ahinizi kaybetmeniz çok sarstı nu sizi? 

Evet, abimi erken kaybettik. Ben ondan daha çok 
yaşadım. Aramızda 2,5 yaş fark vardır. Önce ahim, eşini 
kanserden kaybetti; ona çok üzüldü. Kendisinde de bir 
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OJiinı ve Hastalık 

çeşit kanser vardı, ama oğlunun dediğine bakılırsa eşini 
kaybettikten sonra almamış ilaçlarım . . .  Oğlu dedi ki: 
"Çok üzüldü. Artık onu hayata bağlayan bir şey kalma
dığı kanaatine vardı ve kendine bakmadı . "  Onun için de 
eşinden 2-3 ay sonra kendisi öldü. Ona üzüldük tabii. 
1-2 sene sonra da ben kanser hastalığına yakalandım. 
Lösemi benimki. . .  Kan kanseri . . .  

Nasıl ortaya çık u? 

Tesadüfen ortaya çıklı. Babamın şeker hastalığı var
dı biliyorsun; yıllarca çekmişti. O yüzden hep kontrollü, 
dikkatli yaşardı . 

Ben de  "Acaba şeker hastalığım var mı?" diye bu işin 
uzmanı, değerli doktor olan Temel Yılmaz'la konuşmuş
tum yıllarca evvel. . .  Bir şey çıkmıyordu, ama "Aman 
dikkat et," diyordu bana . . .  

Sonra bir sefer kan aldığında "Başka bir şey gör
düm," dedi. Önce inanmadı, bir daha başkasına kan al
dırdık. Ondan sonra eşimle beni haslaneye çağırdı . Git
tik. Orada kanser uzmanı bir de palolog hanım vardı. 
Benim analizi o yapmıştı: 

"Sizin kan tahlilinizde akyuvarlar çok düşük çıku. 
Kan değerleri bu kadar düşük olunca akyuvarlar mik
roplara karşı koruma sağlayamıyor. Yani bağışıkhğınız 
kalmıyor. Böyle yaşayamazsınız. Onun için kemoterapi 
yapmak gerekir," dedi. 

Yani tam olarak "lösemi" demedi, ama sonradan an
ladım ki o anlam çıkıyor: Bu, lösemi demek . . .  

"Peki yapalım. Nasıl yapılacak?" dedim. 
Kemoterapide kuvvetli ilaçlar veriliyor. Bu ilaçlar 

zararlı hücreleri öldürüyor. Onları öldürürken yararlı 
hücreleri de öldürüyorlar. Onun için çok mukavemel5iz 
kalıyorsunuz. Dolayısıyla sizi izole etmek gerekiyor. 
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Tedavi süresince bir odada yaşıyorsunuz, dışarıyla te
masıntz o lmuyor. Yanınıza gelenler eldivenle geliyorlar 
vs . . .  Ondan sonra, kandaki akyuvarlar normale dönünce 
de ilaç tedavisi devam ediyor . 

Bunun Amerika'da daha iyi yapddtgını söylediler. 
K1z kardeşim ve başka birkaç kişi daha aynı şeyi önerdi. 
Doktora söyledim, o da "Tabii gidin. Orada yeni ilaçlar 
olabilir. Onlann daha çok hastası var," dedi . 

Amerika'da bu konunun uzmanlannın bulunduğu 
2-3 yer var. Bunlardan bir tanesi Houston Teksas'ta . . . 
MD Anderson diye bir hastane var. Kanser araştırma ve 
tedavi hastanesi . . .  Doktorumuz arayla konuştu. Onlar 
da "Hemen gelsin,"  dediler Hemen üç-dört gün içinde 
gittik. 

Orada bir gün Konsolosluk'ta kaldık. Ertesi gün 
hastaneye gittik . Dedikleri gibi bir odaya koydular be
ni . . .  Orada ilaç vermeye başladılar. 

Üç defa uygulanıyor bu tedavi: 
Birinciden sonra dtşarıyla temas imkanı oluyor. Ama 

bu ilk saerde benim kimseyle temasım olmadı. 
tkinciden sonra konuşabiliyordum; eşim gel iyordu 

yanıma . . .  
Ü ç  defa yaptılar. Ondan sonra çıktım hastan eden . . .  

Çok az mstlanan bir lösemi türü oldugu yazılmıştı. 

Buna "AML" diyorlar; "Akut Miyeloid Lösemi" ya
ni . . .  Daha evvel tedavi im kanı azmış, son y1 llarda art
mış. 

Benim çocukluğumda lösemi öldürücü bir hastalık
ll . Şimdi yüzde e l l i kurtulma şansı var, anlad1ğım ka
dar . . . 



Ölüm ve flasıalık 

Tedavi sıirecinde moraliniz bozuldu mu? 

Hayır, moralime bir şey olmadı , çünkü inandım bu 
tedavi şekline . . .  Zaten moralden öte o ilaçlar yoruyor in
sanı . . .  Tedavi bitti�inde kıpırdayacak halim kalmamıştı. 

Daha da tam iyileşmemiştim, akyuvarlar hala tam 
düzelmemişti . Ama doktor, �Bu halinize artık bir şey 
yapamayız. Türkiye'ye gidebilirsiniz. lyileşirsiniz uma
rım," dedi; ama tam belli de�ildi. 

Geldikten bir müddet sonra tekrar tahl i l  yaptık ve 
baktık ki hakikaıen düzeliyor. Me�er ilaçlar sonradan 
etki gösıeriyormuş. Sonunda akyuvarlar normal hale 
geldi . Dolayısıyla tedavi başarılı oldu . 

2007 sonbaharında Houston'da son f otogra[-Hikmet Çetin, 
Musıara Sarıgül ve Onur Kumbaracı başı lnönü'nıln ba�ucunda . . .  



Anka Kuşu 

Yine de denım ediyorsunuz tedaviye? 

Tekrarlama durumu var; onun için bir igne yapıyor
lar. Ama o, çok rahatsız etmiyor. O suretle işte I sene 2 
ay oldu. Şimdilik hayattayım. Bundan sonra ne olacağı 
belli degil. Tekrar olabilir. Belki gene tedavi yaparlar, 
hep yapılır mı tedavi, bilmiyorum. Şimdilik iyiyim . Son 
günlerde akyuvarlar gene biraz düştü; minimum 4 ol
ması gerekiyor, 2 civarında şimdi . . . Ama "2 de idare 

eder," diyorlar. Tabii daha düşerse o zaman gene tedavi 
gerekecek. Bakalım. 

6 Haziran Z006 - Erdal lnönü'nün yaş günü . . .  
Houston'daki hastanenin onkoloji bölümündeki stajyer doktor 
Gökçen Yıldırım'a kitap imzalıyor. (Yıldınm, Erdal İnönü'den 
7 ay sonra tatil ıçin geldıgi Istanbul'da kalp krizinden öldü.) 



Çabuk Ölmezsem . . .  

� 

Hastalık nasıl etki/edi hayatınızı? . .  

Doktor, "Kalabalıga girme," dedi. O zamandan beri 
cenazelere gitmiyorum. Mesela Ufuk Güldemir'e gitmek 
isterdim, ama enfeksiyon alırsamz, mücadeleniz zor 
oluyor, hatta alamıyor bile . . .  Mesela geçenlerde kaybet
tigirniz Dışişleri Bakammız tsrnail Cem bu şekilde en
feksiyondan öldü zannediyorum. Eger akyuvarlar çok 
düşükse tedavi olmuyor. 

Bir de "Üniversitede ders verme," dedi doktor . . .  Ben 
de ders verınedim bu sene . . .  Ama kitap yazmaya devam 
ediyorum. Osman Babadır'la beraber Tlirkiye 'de Temel 
Bilimlerde lik Araştırmacılar diye bir kitap çıkardık 

Bir de I 923- 1966 dönemi Kimya Araştırmalan Blh
liyografyası hazırladım, bazı gözlemlerle . . .  Şimdi astro
nomi için de bir bibliyografya hazırhyorum. lstiyorum 
ki Cumhuriyet döneminde temel bilimlerde yapılan 
araştırmaları bir şekilde tanıtayım . Büyük bir keşif olur
sa onu herkes biliyor; hiçbir şey olmazsa onu da biliyor
lar; ama çok önemli olmayan birtakım buluşlar yapılı
yor, onları ancak uzmanları duyuyor. Araştırma da böy-
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Etiler'deki evinde - "Doktor 'Kalabalıga girme' dedi, 
o zamandan beri cenazelere bile gitmiyorum" 

le ilerliyor; sonunda önemli bir keşif yapılıyor. İşte bu 
yapılanları anlatmak istiyorum. Bunun yolu da, yayın
lanan araştırmalan göstermek. . . Tabii hepsini yazmakla 
da başa çıkılmaz, ama bir dönem aldım; başlangıçtan 
l966'ya kadarki tüm temel bilim araştumatarım topla
dım. Onları yayınhyorum. Yayınlarken de ondan sonra
ki döneme ait birtakım gözlemler yapıyorum. Uzman 
arkadaşlarımdan rica ediyorum. Onlar da değerlendir
meler yapıyorlar. Bu şekilde umuyorum ki Cumhuriyet 
döneminde 6 temel bilimdeki, kimya, fizik, matematik, 
yer bilimleri, jeoloji ,  biyolojideki araşurmalan tamtan 
bir seri kitap olacak. Her bilim dalı için bir kitap . . .  Araş
tırmaların listeleri var elimde; ama birtakım gözlemler 
yapmak gerekiyor. Onları yapmak için u�raşıyorum .  
Eğer çabuk ölmezsem, onlan bitirmek istiyorum. 

Bir günlinıiz nasıl geçiyor şimdi? 

Çok erken kalkmam. Yedi buçuk, sekizde kalkıyo
rum. Eşimle beraber kahvaltı ediyoruz. Kahvaludan son-
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ra ya Feza Gürsey EI15titüsü 'ne yahut üniversiteye gidi
yorum. Bugünlerde daha çok Feza Gürsey Enstilüsü'nde
yim, çünkü üniversitede ders veremiyorum sağlığım açı
sından . . .  Ve Enstitü'de kitapları yazmak daha kolay olu
yor. 

Ayrıca şuradan buradan, kulüplerden , üniversiteler
den konuşma yapmaya çagırıyorlar . En son Mugla Üni
versitesi'nde, lzmir'de Yüksek Teknoloji Üniversilesi'nde 
konuşma yaptım. 

Gün boyu Enstitü'de mi pı/Jiryorsunuz hep? 

Evet eger hasta degilsem . . .  

Oglen şekerleme/eri? 

Onu yapıyorum. Enstitü'deki odamda, olduğum 
yerde kestiriyoruro ögleden sonra . . .  

Enstitü'nün önü orman/ık.. .  Yürüyüş yapabiliyor 
musunuz? 

Fırsat buldukça yürümek istiyorum, ama pek yürü
dügüm yok. Çok az . . .  

Te/evizyonla aranız nasrl? 

A kşam yemekten sonra televizyon seyrediyoruz 
eşimle beraber. . .  Tabii iyi program nadir oluyor. Ancak 
çok ilgimi çeken bir program veya film olursa uyanık 
seyredebiliyorurn; onun dışında daha çok uyuyorum te
levizyon seyrederken . . .  



"Bilim ödiih.i alanları ben göremem ama, sen görürsün kuşkusuz . . .  " 



Ben Görmem Ama . . .  

Bitirirken bir muhasebe yapsak . . .  Ömrünüzü verdi
giniz iki ugraşta, bılim ve siyasette Türkiye'nin duru
munu degerlendirmenizi istesem . . .  Önce bilim . . .  

Bilim açısından oldukça iyi bir yere geldik. Bundan 
sonra yapılacak şey daha da belli. . .  Üniversilelerde, araş
tırma kurumlarında , araştırma yapmaya ağırhk verecek

siniz. Sadece öğretimin değil, araştırmanın da gerekli 
olduğunu, zorunlu oldugunu kabul edeceksiniz. Ve öğ

retim üyelerine fırsat vereceksiniz, zaman vereceksiniz, 
para vereceksiniz . Geçim sıkıntıları olmayacak. Istedik
l eri gibi öğretim, araştırma yapacaklar. Dünyayla temas
larını kuracaksınız. Devamlı buluşlar yapsınlar diye bek
leyeccksiniz. 

Bu noktaya büyük ölçüde geldik. Gerçi hala üniver
sitelerimizde araştırma yapmayan insanlar var. Ama ya
panlar da var. Araştırma yapılan iyi üniversitelerimiz 
var. Ve gittikçe artıyor verimleri. . .  Batı'yla temasları da 
iyi durumda . . .  Onun için inanıyorum ki gittikçe artacak 
araştırma birimlerimiz . . .  

Ödül alanlan ben görür müyüm bilmiyorum, ama 
sen görürsün kuşkusuz . . .  Edebiyatta oldu, bilirnde de 
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olacaktır. Çünkü bilirnde i lerleme yolundayız. Tabii da
ha çabuk olsa iyi olurdu; ama kamuoyunda bu anlayış 
yok . Çünkü hala Türkiye'de yapılan bir buluşun fayda
larını görmüş de�iliz. Bizim şimdiye kadar faydalarını 
gördüğümüz buluşlar, Batı ülkelerinde yapılmış buluş
lardır. O zaman da vatandaş benimsemiyor. Halbuki bu
rada, tanıdığı birisinin yaptığı bir buluştan yararlanusa 
o zaman bilime daha çok saygı göstereceklir. Mesela te
levizyonlardaki mucil yanşmaları, bu anlayışın ilerledi
ğini gösteriyor. Desteklemek şan onları . . .  Bunlar da ba
na gösteriyor ki biz artık bu yoldayız ve geri dönüşü 
yok. 

Bir yandan da beyin göçü var ama . . .  

Her zaman olacaktır; bunun çaresi y ok . . .  Batı Avru
pa ülkelerinden de daha Batı'ya beyin göçü oluyor. On
dan korkmaya gerek yok. Yapılacak şey, Türkiye'de ka
lanların çahşmalarını daha verimli hale getirecek işler 
yapmak. � .  Para vermek, zaman vermek. .. Öğretimi öne 
çıkararak araşnrmayı köreltmcmek. .. Yapılacak şey bu . . .  
Bunu artık öğrendik sanıyorum. 

Siyaset? 

Siyasette de mesafe aldık. Demokrasiye alıştık . De
mokrasinin getirdiği zorlukları yenmek için uğraşıyo
ruz .  Tabii ülkenin yapısı önemli . . .  Ülkede homojen bir 
dayanışma olması gerekiyor. Demokrasinin rahat yürü
mesi için çoğunluğun önemli bir kısmının "Biz ayrılıp 
aşiret kuralım," hevesinde olmaması gerekir. O zaman 
alışurarak daha iyi bir noktaya geliriz. 

Tabii siyasetçilerin halk dalkavukluğu yapmak, de
magoji yapmak gibi bir hastalığı var. Demokrasinin her 
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zaman en iyi insanlan göreve getirmernek gibi zorlukla
n var; ama bunlar da aşalabi1iyor zamanla . . . Buna karşı
lık demokra[ik düzenin büyük çoğunluğun eksikliğini 
görrnek gibi bir gücü de var. Tehlike anlarında herkesi 
bir araya getirmek gibi bir kuvveti de var. O yüzden 
ben, demokrasirnizin gittikçe ilerleyeceğinc ve gclişece
ğine inanıyorum. Bugünlerdeki sıkımılan da bir şekilde 
adataeağız diye bekliyorum. 

Partiler sisteminde bir tıkanma yok mu? 

Tabii yanlış yola giren partiler yok değil . . .  Parti yö
netimi kısır bir döngüye girerse, partiyi ufak bir grupla 
yöne[meye devam edip yeni insanlar alınazsa o partiden 
hayır olmuyor . Ondan kurtulmak çok zor. Yönetimin an
cak bir kurultayla, kongrede değişmesi gerekiyor. O da 
zaman istiyor. O arada başka partiler öne geçiyorlar. Öz
gürlük, serbestlik olduğu için hatalar kolay düzeltilemi
yor. Ama öyledir diye rejimi bozmak da yanlış; çünkü o 
zaman da gene başka yerden çıkıyorlar. Oysa demokrasi 
içinde birisinin hatasını başkası düzeltebiliyor. 

A vrupa Birliği perspektifine inanıyor musunuz? 
Cumhuriyet'in 100. yılında. 2023'te AB üyeligine ne 
kadar yak/aşınz? 

Avrupa uygarlığı içindeyiz; ben öyle görüyorum. 
Türkiye Cumhuriyeti kurulduğundan beri, Osmanlı'dan 
başlayan havayı ileri götürerek Avrupa uygarlığı içinde 
yer almıştır. Avrupa Topluluğu değilse bile Avrupa uy
garlığı . . .  Okullanmızda okuttuğumuz dersler, sanatımız, 
tekniğimiz, bilimimiz, mimarlığamız, hepsi Batı'da geliş
tirilmiş olan teknik ve bilime dayalı olan faaliyetler . . . O 
yüzden bizim yerimiz Avrupa Birliği içindedir. Ha, biz 
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geç kaldık, onlar bu birlikleliği daha erken kurdular, bi
raz kulüp havası oldu, bizi almakta tereddüt ediyorlar. 
Bu, geçici bir olay bence . . .  Biz o medeniyette devam et
tikçe en sonunda AB'ye girecegiz. Nasıl gireceğiz bilmi
yorum, ama eninde sonunda girecegiz. Yerimiz orası . . .  



Bana Verilen Görevleri Yaptım 
� 

Bugün karlyerinize donüp baktıgınızda "Şunu da 
yapsaydım "ya da "'Bunu yapmasaydım " dediginiz şeyler 
var mı? 

Be ]ki daha önceden yazı yazmaya başlasaydım iyi 
olurdu, diye düşünüyorum. Yazı yazmaktan hoş]anıyo
rum. Az yazdım belki. . .  

Onun dışında bana verilen görev1eri yaptım. Baba
mın, annemin bize verdigi egitim oydu. lnsan görevini 
yapar; sonuna kadar yapar . . .  Küçükken babarn bir ko
nuşmada bana "Sonuna kadar görevimi yapaca�ım," de
dirtmişti. Ben de o zaman bunu bir hitabet sözü diye al
gı1amıştım. Halbuki dogruymuş söyledigi; bu söyledigi 
bizim içimize işlemiş: Oku1da başladık. Ondan sonra si
yasete çağırdılar gittim, görev yaptım, üniversitelerde gö
revler yaptım. O açıdan pişman oldugum bir şey yok. 

Galiba siz kendi insiyatiRnizle iş seçmekten çok, 
gelen davedere cevap vennişsiniz, görevlendirilmişsiniz 
hep ...  öyle mil 

Evel öyle oluyor insan . . .  Bir dönem bir görev yapar
sa, başka bir görev veriyorlar. 
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Size kalsa, baştan yazılsa nasıl bir hayat olurdu? 

Sadece bilimle ve yazmakla uğraşırdım . Ben bilimle 
ugraşmaktan zevk aldı m .  Yazmaktan da zevk aldım. 
Belki uğraştıgım işlerin hiçbirinde büyük bir şey yap
madım, ama hepsinde azar azar bir şeyler yaptım. Öyle 
olunca insan hiçbir yerde sivrilmiyor. Birçok yerde iz 
bırakıyor, ama hiçbirinde çok büyük bir şey yapmamış 
oluyor. 

Siyasette sivriidiniz ama? .. 

Bilmiyorum. 

Çok teşekkür ederim. 

Ben teşekkür ed eri m. Sen güzel güzel yazarsın, ben 
de zevkle okurum. 

U Pişman oldu� um bir şey yok. 
Ama daha önceden yazı yazmaya başlasaydım iyi olunlu" 
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.. Küçükken babam bir konuşmada bana 'Sonuna kadar gö
revimi yapacagım, '  dedirtmiştL Bu söz, içime işlemiş. 
Okulda başladım. Üniversitede görevler yaptım. Ondan 
sonra siyasete ça�rdılar, gittim . Bir yerde görev yaparsa
nız, başka bir görev veriyorlar. Ben de hep bana verilen 
görevleri yaptım . 
Ugraştıgım işlerin hiçbirinde büyük bir şey yapmadım; 
ama hepsinde azar azar bir şeyler yaptım. Oyle olunca in
san birçok yerde iz bırakıyor, ama hiçbirinde çok büyük 
bir şey yapmamış oluyor. 
Pişman oldugum bir şey yok, ama hayanın baştan yazılsa 
sadeec bilimle ve yazmakla uğraşırdım."  

Erdal lnö.rnl'nün "son söyleşi"si . . .  

Taribin kucagınde büyümüş ve kucagında tarih büyütmüş 
bir filozof, yürüdügü uzun yolu, yolun sonunda bütün 
içtenligi ve bilgeligiyle anlatıyor. 

ı--
IMGE 
l iıabevi 




